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Orthodoxe Bespiegeling 

H.A.M. Hoefnagels* 

Nederlanders zijn met zijn allen een theologiserend 
volkje. Buitenlanders zeggen het; wijzelf hebben er geen 
moeite mee het te erkennen. Toch maakte ik al een kwart
eeuw geleden toen de ontkerkelijking nog geen gemeen
plaats was, het volgende mee. 

Een dertigtal Nederlanders van meer dan gemiddeld 
opleidingsniveau was bijeengekomen om een hoogleraar 
godsgeleerdheid over zijn werk te horen vertellen. Deze 
begon met de vraag: Kan iemand mij zeggen, wat de twee 
theologische kernverschillen zijn tussen rooms-katholi
cisme en protestantisme? Niemand kon het, zelfs niet bij 
benadering. Prof Kuitert, want die was het, stelde vast, 
dat de proef die hij wel vaker deed het gebruikelijke 
resultaat had opgeleverd. 

Altijd weer kreeg hij tientallen antwoorden. 
Verschillen werden genoemd die onmiskenbaar waren, 
maar veroorzaakt door historische ontwikkelingen van 
ver na Luther en Calvijn. Sociologische kenmerken van 
rooms-katholieken en protestanten werden ter tafel 
gebracht. leder meende te weten wat ieder ander was en 
hoe dat kwam. Soms was men nog maar net beleefd. 
Maar hoe dan ook: steeds werd gesproken over secundaire 
geloofskenmerken, nooit over de kern van de zaak. 

Ik denk dat het in de politiek niet anders is. 
De burgers en burgeressen die de Bastille bestormden, 

hadden geen kennis genomen van de teksten van 
Rousseau of van de Verlichtingsjilosofen. Het hoofd dat 
Marie Antoinette verloor zat trouwens ook niet vol van 
argumenten ter verdediging van het Ancien Régime. 
Waarom eet het volk geen taart, als het geen brood 
heeft, moet zij hebben gevraagd. 

Zo bont maakt men het vandaag de dag aan geen 
bittertafel. Het gepeupel van toen is trouwens geletterd 
en leest de krant. Maar als conservatieven, liberalen en 
socialisten de stembus bestormen, hebben zij niet de 
Beginselprogramma's der partijen nog even doorgenomen 
ten einde hun keuze te bepalen. Secundaire kenmerken 
- soms zelfs zeer onbeduidend als het imago van een 
leider - worden druk besproken, de kern van de zaak komt 

niet of nauwelijks aan de orde. 
Nu ja, zullen velen tegenwerpen, wat doen die ideo

logische kernverschillen er nog toe. Er zijn de laatste 
anderhalve eeuw geen nieuwe politieke basistheorieën 
meer bedacht, slechts varianten. Alle theorieën, waarnaar 
vandaag de dag impliciet of expliciet wordt verwezen, 
stammen uit een tijd waarin in vele landen de Industriële 
Revolutie niet eens was begonnen en ook in de af 
schuwelijkste nachtmerries geen kernwapens voor
kwamen. Om maar twee ontwikkelingen te noemen, 
waarmee het politieke denken nu rekening moet houden. 
Wat betekenen onze drie hoofdstromingen nog in dit 
informatie- en atoomtijdperk? 

Reeds in de jaren zestig verkondigden Angelsaksische 
sociologen 'The End of ldeology", zoals uit die richting 
ook de "God-is-dood" theologie kwam overwaaien. In 
Engeland was het verschil tussen Conservatieven als 
Butler en Labour-leiders als Gaitskell zo klein geworden, 
dat het heersende politieke denken als "Butskellisme" 
werd aangeduid. In de V .S. huldigden Democraten én Repu
blikeinen een waterig liberalisme (in de Europese 
betekenis van het woord). Wat de Democraten· betreft 
moest een uitzondering worden gemaakt voor de uiterst 
conservatieve partijleiders in het Zuiden, maar de socio
logen betoogden dat die hun langste tijd hadden gehad. 

De vraag was natuurlijk wel, hoe het democratische 
proces kon verlopen, als politieke beginselen hun onder
scheidend vermogen zouden verliezen. In de V .S. bleken 
"checks-and-balances" van het systeem echter deson
danks te blijven functioneren. Hans Gruijters vroeg zich 
als een der eersten af, hoe dat kwam. Het antwoord leek 
hem te liggen in de aparte verkiezing van de President 
als hoofd van de uitvoerende macht enerzijds en het 
Congres anderzijds, terwijl dit laatste dan bovendien werd 
verkozen volgens het districtenstelsel met als gevolg dat 
voor de leden het pragmatische belang van hun district 
de plaats kon vervullen van de beginsel partij. Dit 
systeem werd de inhoud van D66. 

Het einde van het ideologische tijdperk werd 
overigens niet alleen verkondigd voor de democratische 
wereld. Men ging zo ver te veronderstellen, dat de leiders 
van de Sovjet-Unie het Marxisme-Leninisme alleen nog 
met de mond beleden en in hun pragmatisme wel moesten 
werken aan de convergentie van Oost en West. Een 
theorie die er bij vele Westeuropese socialisten inging 
als zoete koek. 

De werkelijkheid is in velerlei opzicht anders 
gebleken. ledere nieuwe eerste secretaris van de 
Russische Communistische partij werd als pragmaticus 
begroet, maar deed vervolgens niet, wat er in het Westen 
van hem werd verwacht. Labour-leiders in Engeland her
ontdekten het socialisme en brachten hun partij tot 
splitsing. Thatcher deed het conservatisme herleven. In 
de V .S. verloren de Zuidelijke Democraten inderdaad hun 
machtspositie, maar het conservatisme nam de Republi
keinse partij over. 
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In Nederland kalfde D66 na een aanvankelijk succes 
snel af De rrumnen van Nieuw Links en bij voorbeeld 
Van Agt staan weer heel wat verder van elkaar dan 
Vondeling en Cals. 

Is 'The End of Ideology" dan niet in zicht? Heeft 
Marcel van Dam toch gelijk, als hij stelt dal men over 
politiek alleen ideologisch kan praten? Ik vrees, dat ik 
het in dit ene opzicht met hem eens ben. Voor prag
matisme - ook als het impliciet is gebaseerd op een wate
rig liberalisme - komt niemand bij de kachel vandaan. 
Maar als politieke basistheorieën onmisbaar blijken, 
noopt het informatie- en atoomtijdperk dan niet tot het 
ontwikkelen van nieuwe? Is het niet wat vreemd tegen 
het einde van de twintigste eeuw terug te vallen op Mill 
en Thorbecke? Het antwoord op deze vragen ligt slechts 
schijnbaar voor de hand. 

Ik beperk mij tot de twee zojuist genoemde voor
beelden. Nucleaire bewapening dwingt zeker tot grote be
hoedzaamheid in de internationale omgang, doch niet tot 
convergentie. Het is zelfs de vraag, of zij door de dwang 
tot behoedzaamheid het bestaan van zeer verschillende 
ideologische stelsels niet juist bestendigt. De informatie
maatschappij lijkt voor ons, die haar ontstaan mee
maken, inderdaad iets fundamenteel nieuws. Er is echter 
slechts een perspectivische verschuiving nodig om het 
informatietijdperk te zien als een fase in de onwikkeling 
die met de Industriële Revolutie is begonnen. Massa
produktie, massa-distributie en massa-emancipatie 
hebben de maatschappij onoverzichtelijk en vrijwel on
hanteerbaar gemaakt. De menselijke geest bedenkt naast 
een hoop onzin ook dat wat de mensheid nodig heeft. 
Het probleem is natuurlijk het onderscheid te maken. 
Maar ik denk, dat de informatie-technologie niet minder, 
doch bepaald ook niet meer is dan een vernuftige vondst 
om te beheersen wat onbeheersbaar dreigde te worden. 
Een truc van de tovenaar om zijn leerling weer onder de 
duim te krijgen. 

Hoe dit ook zij, wij moeten wel en kunnen naar mijn 
inzicht ook toe met het politiek-theoretische basis
materiaal, waar wij het al anderhalve eeuw mee stellen en 
dat in democratisch West-Europa de bekende drie hoofd
stromingen heeft opgeleverd. Ik aarzel dus niet christen
democratie en conservatisme te vereenzelvigen. Om ieder 
misverstand uit te sluiten: conservatieven zijn geen 
reactionairen en wel degelijk bereid historische ont
wikkelingen te volgen. Dat de christen-democratie ook 
een sociaal gezicht heeft, onderscheidt haar niet van het 
conservatisme. Dit heeft altijd vertegenwoordigers gehad 
die goed wilden zijn voor de mensen. Ook Bismarck had 
zijn Sozialgesetze. 

In dit blad en zeker in dit thema-nummer gaat het 
echter om de liberale hoofdstroming. Zij behoeft niet uit 
het ongerijmde te worden gedefinieerd, zoals naoorlogse 
hoofdartikelenschrijvers in Algemeen Handelsblad én 
NRC plachten te doen. Zij is niet tevreden met bestaande 
machtsverhoudingen, zij wil de emancipatie van allen en 
zij ervaart het als innerlijk tegenstrijdig te trachten de 
emancipatie van de burgers te verwerkelijken door de 
staat steeds meer te beslissen te geven. De Staat is - ook 
als zij wat vriendelijker de overheid wordt genoemd - de 
oorspronkelijke vijand van de liberalen. Vrijheid en 
verantwoordelijkheid, vrijheid en dus verantwoorde
lijkheid. 

Nu terug naar de eerste alinea's van dit artikel. In gods-

dienst en politiek herkent men elkaar grif aan secundaire 
geloofskenmerken, maar de kern van de zaak wordt zel
den in de beschouwingen betrokken. Is dat dan zo erg? 
Neen, dat niet, maar ... 

Bij lezing van de hierna volgende artikelen trof het 
mij, dal alleen Nijpels expliciet een verbinding aan
bracht tussen zijn programmapunten en de kern van het 
liberalisme. De anderen leverden vooral een reeks voor
stellen voor concrete actie. Hoewel dit een voorwoord 
moel zijn, zal ik ze niet bespreken. Ik zie mijzelf niet 
graag in de rol van de voorzitter van een bijeenkomst die 
de spreker inleidt met een samenvatting van diens gedach
tengoed en dan meestal nog zodanig, dat de spreker de 
koude vingers van het misverstand over zijn rug voelt 
gaan. Ik bespaar auteurs graag de aandrang het voorwoord 
recht te zetten. 

Sommige van de gedane voorstellen kan ik trouwens 
niet naar behoren beoordelen, al komen zij mij verstan
dig voor, andere vind ik gewoon voortreffelijk. Dat is 
ook zo verwonderlijk niet. Als men ons de teksten had 
voorgelegd zonder erbij te vertellen voor welk blad zij 
waren bestemd en door wie zij waren geschreven, zouden 
wij allen ze zonder moeite hebben herkend als liberaal. 
En dat ben ik eveneens. De vraag is alleen, of die her
kenning is gebaseerd op het samenvallen van secundaire 
geloofskenmerken, dan wel op de relatie van de voor
stellen tot de kern van het liberalisme. Veeal worden zij 
namelijk niet geargumenteerd met een verwijzing naar die 
kern, maar met een beroep op de eisen van de objectieve 
werkelijkheid. 

Nu heb ik zelf herhaaldelijk beweerd, dal juist deze tijd 
een flinke scheut liberalisme vereist. Maar zou ik geen 
liberaal meer zijn, als dat niet zo was? Als bij voorbeeld 
het liberalisme decennia lang aan de macht was geweest? 
Is emancipatie eindig? 

Ik kan mij er slechts oprecht over verheugen, als de 
analyse van de werkelijkheid oplossingen oproept die 
wonderwel passen bij de liberale kern. Mensen zijn altijd 
op hun best, als behoefte en ideaal samenvallen. Maar 
als de analyse tot het resultaat leidt, dat wij op een of 
enkele . punten onze liberalen beginselen maar het beste 
even kunnen vergeten, doen wij dat dan? En als wij al 
eens tot een tactische terugtocht moeten besluiten, 
hebben wij de burgers en burgeressen die gereed staan de 
stembus te bestormen dan voldoende weten te overtuigen 
van onze beginselvastheid om ons te blijven zien als 
representanten van het liberalisme - ook al weten zij niet 
precies wat dal inhoudt - en niet als vertegenwoordigers 
van de belangengroep der blauwe blazers? 

In politieke partijen is er een zekere gêne voor het 
oude ideaal dat het wel moet afleggen tegen de 
verlammende dwang van het eigentijdse, is er de behoefte 
zich pragmatisch voor te doen en geloof als wetenschap 
te presenteren, is er de neiging de vorm van de politiek 
(handigheid, propaganda) tot inhoud te doen worden. 
Geen van de auteurs verdenk ik ervan zich op dit hellend 
vlak te bewegen. Liberaal Reveil heeft zich trouwens 
altijd ten doel gesteld daartegen te waarschuwen. Ik vind 
echter wel, dal alle politieke basistheorieën een wat 
hardere herformulering behoeven en dal het liberalisme 
alle reden heeft daarin voor te gaan. Misschien een 
suggestie voor een volgend thema-nummer? 
*HAMHoefnagels is lid van de Raad van Bestuur van 
Sijthoff Pers. 
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Een Liberaal Programma voor de Toekomst 

E.H.T.M. Nijpels* 

Liberalen en de toekomst 
Liberalen verwelkomen de onzekerheid die de toe

komst voor de mens betekent. Een onzekere toekomst 
laat ruimte voor creativiteit en onverwachte ontwikke
lingen. Liberalen wijzen een kunstmatige vermindering 
van die onzekerheid af. Zo'n vermindering komt immers 
tot stand door het sterk aan banden leggen van de indivi
duele vrijheid, waardoor menselijk gedrag 'voorspelbaar' 
wordt, óf door een krampachtige poging het oude te her
stellen of te behouden. Restauratie en conservatisme zijn 
liberalen net zo vreemd als een planning van de 
toekomst. De individuele mens maakt zich uiteraard wel 
een voorstelling van mogelijke toekomstige ont
wikkelingen. De mens is immers nieuwsgierig naar wat 
hem of haar te wachten zou kunnen staan. Ook in het 
wetenschappelijke onderzoek houdt men zich in toe
nemende mate bezig met de toekomst Beter gezegd: met 
tal van mogelijke toekomsten. Dit onderzoek heeft niets 
met voorspellen te maken. Het voorspellen van maat
schappelijke ontwikkelingen is onmogelijk. Het is wel 
mogelijk enigszins geïnformeerd te speculeren, maar niet 
meer dan dat 
Dit gezegd zijnde, wil ik drie vragen aan de orde stellen: 

a. Wat is ons (politiek-culturele) vertrekpunt op weg 
naar 2000? 

b. Welke maatschappelijke ontwikkelingen zijn 
denkbaar? 

c. Met welk liberaal programma op hoofdlijnen haken 
we in op die ontwikkelingen om een liberale 
samenleving te bevorderen? 

Restauratie als mythe 
In een bekend themanummer van de Haagse Post werd 

gesproken over een maatschappelijke 'restauratie' 1. De 
tachtiger jaren zouden een herstel van oude waarden en 
normen te zien geven. In een steeds pluriformer wordende 
samenleving is het inderdaad mogelijk dat 'oude' waarden 
en normen (weer) worden gesignaleerd. Maar dat is nog 

iets anders dan een maatschappelijke restauratie over de 
hele linie. Van dat laatste is gelukkig geen sprake. Wat 
is er dan wel aan de hand? 

De grote culturele veranderingen die we over een 
langere periode kunnen waarnemen, zijn: liberalisering, 
individualisering en de emancipatie van de vrouw'l. De 
meningen over huwelijk, gezin, sexualiteit, opvoeding, 
abortus, euthanasie en soortgelijke onderwerpen worden 
in de loop der tijd voortdurend liberaler. Daarnaast nemen 
we een onmiskenbaar proces van individualisering waar. 
Individualisering is het proces waarbij men aan de 
waarden zelfbeschikking, priva'?J en zelfontplooiing 
steeds meer belang gaat hechten . Deze lange termijn
.ontwikkeling vraagt om nieuwe vormen van solidariteit 
in vrij gekozen samenlevingsverbanden. Individuali
sering is immers niet synoniem met onverschilligheid. 
De derde belangrijke ontwikkeling is die van de 
emancipatie van de vrouw. Nederland lijkt de achterstand 
op het buitenland ten aanzien van bij voorbeeld de 
deelname van de vrouw aan betaalde arbeid versneld in te 
lopen, alhoewel dat onder de huidige economische 
omstandigheden niet zo eenvoudig is. In tal van opzich
ten is een verandering waarneembaar in de opvattingen 
over de rol van de vrouw in de samenleving. Het huidige 
kabinet is in dit opzicht met een niet onomstreden (zie 
het verzet uit confessionele hoek) en toekomstgericht 
beleidsplan gekomen. Het kabinet poogt daarmee in te 
haken op bestaande en te verwachten maatschappelijke 
ontwikkelingen, zoals dit kabinet dat ook in andere op
zichten heeft trachten te doen. 

Sociaal-conservatisme 
Wij starten dus anno 1986 met over een langere 

periode waargenomen, samenhangende veranderingen in 

CL·-
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de samenleving, die de 'restauratie' als mythe ont
maskeren en die voor de toekomst van het liberalisme 
van belang zijn. Er zijn echter ook remmende factoren 
aan te wijzen. De belangrijkste daarvan lijkt een vorm 
van 'sociaal-conservatisme'. Ik versta hieronder een 
krampachtig streven naar het behoud van de bestaande 
regelingen en structuren, onder verwijzing naar een aan
tasting van sociale verworvenheden. Nu is het een 
bekend feit dat Nederland een sterk egalitair ingestelde 
samenleving kent. Het is ook niet zó verwonderlijk dat 
wij een van de meest ineengedrukte loon- en 
inkomenspyramides ter wereld kennen. Ik wil 
uitdrukkelijk stellen dat sociale rechtvaardigheid ook 
voor liberalen geen loos principe is. In dit opzicht wordt 
door liberalen soms naar de filosoof John Rawls 
verwezen4. De kern van zijn opvattingen over sociale 
rechtvaardigheid komt erop neer, dat welvaartsverschillen 
alleen gerechtvaardigd zijn, indien zij in het voordeel 
van de minstbedeelden zijn. Voor andere liberalen is dat 
een te beperkte opvatting. Zij vinden grotere verschillen 
gerechtvaardigd, indien de minstbedeelden kunnen 
terugvallen op een redelijk bestaansminimum. Hoe het 
ook zij, ook in het modem-liberale denken in Nederland 
speelt de dwingende notie van sociale rechtvaardigheid 
een grote rol. Ik neem echter toch een belangrijk 
verschil waar tussen liberalen enerzijds en sociaal-
democraten anderzijds. Voor liberalen vormt het 
rechtvaardigheidsbegrip geen obstakel om tot 
fundamentele veranderingen te komen, voor sociaal
democraten wel. De christen-democraten nemen wat dit 
betreft een tussenpositie in. Veel van de dynamiek en 
vooruitgang van een samenleving wordt geremd, indien 
voorstellen afstuiten op het argument dat er één of andere 
groep 'op achteruit gaat'5. Op die manier is iedere 
vooruitgang zelfs te blokkeren. Ook de noodzakelijke 
vereenvoudiging van regelgeving komt daardoor niet tot 
stand, omdat voor al die groepen uitzonderingen gemaakt 
dienen te worden. Sociaal-conservatisme is een remmende 
factor bij het streven naar een verdere liberalisering, naar 
vooruitgang in de samenleving. 

Draden naar de toekomst 
De zogenaamde 'vergrijzing' staat thans terecht in de 

politieke belangstelling . De nieuwste bevolkingsprog
nose (1980-2030) van het CBS van 1984 laat de volgen
de (versterkte) trends zien: een daling van het aantal 
jongeren, een stijging van het aantal bejaarden, een 
stijging van het aantal ongehuwden, een sterke daling 
van het aantal gehuwden en weduwen en een zeer sterke 
stijging van het aantal gescheidenen. Deze demo
grafische ontwikkelingen zullen hun effect op tal van 
maatschappelijke ontwikkelingen en op het gewenste 
beleid niet missen (denk bij voorbeeld aan het onderwijs, 
de gezondheidszorg, de sociale zekerheid en met name de 
AOW en de bijstand, en de woningbouw). De indi
vidualisering zal door bovenstaande demografische ont
wikkelingen in alle generaties doorzetten 7. De wisseling 
van generaties blijft de motor achter het proces van ont
kerkelijking. In 1983 rekende slechts 34% van de 
jongeren van 16 tot 24 jaar zich tot een kerk
genootschap, in tegenstelling tot 55% bij de categorie 
35 jaar en ouderS. Het is te verwachten dat de ont
kerkelijking de liberalisering van de samenleving zal 

stimuleren. De specifieke invloed van de ontkerkelijking 
op de politieke voorkeur zal een structurele achteruitgang 
van het CDA kunnen betekenen9. 

Gelet op het toenemend aandeel op de arbeidsmarkt en 
de stijgende opleidingsgraad van vrouwen, is het zeer 
waarschijnlijk dat de emancipatie van de vrouw verder zal 
doorzetten, zeker indien de economie het ingezette 
herstel over een langere periode weet vast te houden. Het 
sterk toenemend aantal deeltijdbanen is evenzeer een 
stimulans voor vrouwen om deel te nemen aan het econo
mische verkeer. Dit economische verkeer staat nog grote 
invloeden van nieuwe techlwlogieën te wachten. Zo ver
onderstelt men dat de verdere bestuurlijke informatisering 
weliswaar geleidelijk zal verlopen, maar dat de totale 
effecten op de arbeidsproduktiviteit zeer groot zullen 
zijn, met name in de jaren negentig10. Een vergelijkbaar 
effect treedt al geruime tijd op in de industrie. Fabrieken 
en kantoren van de toekomst zullen zeer goed opgeleide 
mensen vereisen, die met behoud van eigen verantwoorde
lijkheid goed in teamverband kunnen werken 11. 
Organisaties zullen een plattere, meer projectgerichte 
structuur krijgen, met zo min mogelijk overbodige 'over
head' en met een meer 'vrouwvriendelijke' instellingl2. 

In cultureel opzicht heb ik elders geduid op het 
ontstaan van een nieuwe cultuur, door de 'synergie' van 
kunsten, onderwijs, religie, politiek, nieuwe technieken, 
wetenschap, media en economische activiteiten13. Zowel 
de vraag- als de aanbodkant van de kunst- en cultuurmarkt 
is onderhevig aan een grote verbrokkeling. De weder
zijdse versterking van het proces van culturele fragmen
tatie en pluriformiteit enerzijds en het proces van indivi
dualisering en liberalisering anderzijds zal vrijwel zeker 
doorzetten. 

Liberaal kernprogramma 
Ik zal in dit artikel zeven 'richtsnoeren' voor een 

liberaal beleid formuleren. Onder richtsnoeren versta ik 
de vertaling van een aantal liberale principes in min of 
meer praktische aanbevelingen, gegeven de in het boven
staande besproken uitgangssituatie en mogelijke toekom
stige ontwikkelingen. 

1. Ondersteun de liberalisering van de 
samenleving 

Het gaat hierbij vooral om de klassieke vrijheids
rechten: de afwezigheid van inmenging door de overheid 
in het individuele bestaan. Het zelfbeschikkingsrecht van 
de mens in tal van ethische kwesties dient voorop te 
staan. De overheid dient w terughoudend mogelijk te 
zijn in het beïnvloeden van de normen en waarden van de 
individuele mens, in een richting van een door die over
heid als 'goed' geacht complex van normen en waarden. 
Ook de economische vrijheid dient w groot mogelijk te 
zijn (zie onder 5). In alle sferen van het leven dient de 
overheid de beklemmende greep op de burger los te laten. 

2. Ondersteun de individualisering van de 
samenleving 

Met een ondersteuning van de liberalisering van de 
samenleving wordt tevens het streven van de mensen 
naar autonomie en privacy erkend en gesteund. Daarnaast 



vraagt de individualisering om aandacht voor de sociale 
grondrechten: het scheppen van de voorwaarden voor zelf
ontplooiing en de taak die de overheid daarbij moet ver
vullen, voorzover de individuele mens daar redelijkerwijs 
niet zelf voor kan zorgen. Het gaat dan om kwesties als 
onderwijs en sociale zekerheid (zie onder 6). 

3. Ondersteun de emancipatie van de vrouw 
Aangezien er een apart artikel in dit themanummer aan 

dit onderwerp is gewijd, zal ik er hier weinig over 
zeggen. Het moge duidelijk zijn dat met name de aanbeve
lingen onder 2 en 3 ook voor de emancipatie van de 
vrouw van groot belang zijn. 

4. Verklein de collectieve sector 
Onze samenleving dient op een blijvend hoger 

economisch groeipad gebracht te worden. Dat kan alleen, 
indien we bereid zijn alle groeiremmende factoren in de 
samenleving op te ruimen. Een te grote collectieve 
sector (te weten het deel van het nationale inkomen dat 
direct of indirect via de overheid 'loopt') is de grootste 
groeibelemmerende factor. Dat maakt vèrgaande terug
dringing van die collectieve sector in de komende 
vijftien jaar noodzakelijk. Als meer concrete doelstelling 
kunnen we denken aan het niveau van de collectieve 
sector in West-Duitsland. Die ligt, omgerekend naar de 
Nederlandse situatie, ruim 50 miljard gulden lager dan in 
Nederland. Onze doelstelling dient daarom een verlaging 
van de collectieve uitgaven te zijn, onder gelijktijdige 
reductie van: 
a. het financieringstekort tot een niveau van ongeveer 
5% in 1990 en verder terug daarna en 
b. de belasting- en premiedruk. De VVD dient zich conse
quent op te werpen als de partij die streeft naar zowel een 
lager gemiddeld drukpercentage, als een verkleining van 
de marginale druk, die ontstaat door de combinatie van 
belastingen, premies en inkomensafhankelijke rege
lingen. Deze regelingen dienen in de negentiger jaren ge
heel te worden afgebouwd. 

S. Minder overheid, meer markt 
In de kwartaire sector stegen in de periode 1975 tot 

1983 de personeelssterkte en de reële kosten per 
gebruikseenheid, terwijl die in de marktsector zijn 
gedaald. In de sector openbaar bestuur steeg de perso
neelssterkte in dezelfde periode aanzienlijk meer dan die 
van de bijbehorende diensten, die direct aan de burger 
'leveren'. De personeelssterkte van de direct aan de 
burgers leverende diensten is weer sneller gegroeid dan 
het gebruik dat van de diensten is gemaakt14. Deze 
uitkomsten van een onderzoek van het Sociaal en 
Cultureel Planbureau en het Centraal Planbureau beves
tigen (ten overvloede?) de analyse van de VVD, dat er 
een grootscheepse aanpak van de bureaucratie nood
zakelijk is. De overheid is uitgegroeid tot een veel te 
groot apparaat, zoals ik vorig jaar voor een ambtenaren
gehoor (CMHA, 6 mei 1985) betoogde. Anders gezegd: 
de 'overhead' van de samenleving is te groot. Het 
probleem is niet een probleem van onwillige 
ambtenaren, maar is van politiek-institutionele aard. De 
VVD beschouwt het als de grootste opdracht voor de 
komende vijftien jaar, om vanuit de politiek een bijdrage 
te leveren tot een hervorming van tal van bestaande 

regelingen en organisaties, waar de overheid direct of 
indirect bij betrokken is (de kwartaire sector). De niet
commerciële dienstverlening dient commerciëler gemaakt 
te worden. Minder overheid, meer markt dus. 

6. Streef naar een modern stelsel van sociale 
zekerheid 

Oe overheid dient te zorgen voor een bestaans
minimum voor mensen die buiten hun schuld · zonder 
inkomen geraken. Aan de praktische uitwerking van deze 
notie van sociale rechtvaardigheid dienen wij een aantal 
eisen te stellen. Ten eerste moeten we streven naar een 
stelsel van sociale zekerheid met zelfstandige rechten. 
Dat stuit nu nog af op financiële belemmeringen, die 
veroorzaakt worden door het nog niet voldoende geëman
cipeerd zijn van de Nederlandse arbeidsmarkt15. Hieruit 
blijkt hoe belangrijk het is, dat de door mij gegeven 
richtsnoeren in onderling verband worden gezien. Ten 
tweede dient er een verschil te blijven bestaan tussen de 
hoogte van het inkomen dat verkregen wordt uit arbeid 
en het niveau van een uitkering. Ten derde dienen we 
naast dit bestaansminimum zoveel mogelijk andere, door 
rechtvaardigheid ingegeven, regelingen en subsidies te 
saneren. Deze verstoren namelijk de marktwerking in 
ernstige mate. Door sociale rechtvaardigheid op deze een
voudige, maar effectieve manier te benaderen bereikt men 
dat de economische groei minder geremd wordt en 
daardoor de sociale zekerheidslasten makkelijker op te 
brengen zijn. Na de stelselwijziging in de sociale 
zekerheid zullen de uitkeringen het nationaal inkomen 
per inkomenstrekker kunnen volgen, waardoor ook uitke
ringsgerechtigden van de gestegen welvaart profiteren16. 

7. Zet alle kaarten op de economische groei 
In het voorgaande heb ik reeds gesproken over een 

aantal groeibelemmerende factoren. Economische groei is 
voor de oplossing van vele problemen, maar vooral voor 
dat van de werkloosheid, van doorslaggevend belang. 
Economische groei (zeg zo'n 4% gemiddeld per jaar) kan 
in Nederland alleen onder een aantal voorwaarden worden 
gerealiseerd. Ik noem: 
a. een door vrij overleg tussen de sociale partners tot 
stand te komen, langdurige loonmatiging, om onze 
concurrentiepositie te versterken, zowel op de buiten- als 
de binnenlandse markt, en om ruimte te scheppen voor 
nieuwe werkgelegenheid; 
b. een flexibele loonstructuur en een versoepeling van 
het ontslagrecht; 
c. overbrugging van de kloof tussen arbeidsmarkt en 
scholing; 
d. een technologievriendelijk klimaat, met een grote 
belangstelling voor de nieuwste ontwikkelingen en toe
komstige mogelijkheden en een versterking van de 
positie van het technisch onderwijs op alle niveau's; 
e. een ondememingsvriendelijk, aanbodgericht beleid, 
met grote aandacht voor een sterke winst- en vermogens
positie en andere ruimte voor investeringen. Ook de over
heirlsinvesteringen dienen op een hoger peil gebracht te 
worden. 
f. geen afgedwongen, algemene arbeidsduurverkorting, 
maar een stimulering van het aantal deeltijdbanen; 
g. een grondige sanering van de overheid en de collectie
ve sector om de sociale verstarring te doorbreken; 

5 



6 

h. lastenverlichting voor de burger, waardoor er een 
kleinere "wig" of bruto-netto-traject ontstaat; 
i. een actieve internationale opstelling ter bevordering 
van de vrijhandel en de realisering van een Europese 
Gemeenschap zonder interne belemmeringen en met 
vèrgaande technologische en economische samenwer
king. 

De toekomst ziet er goed uit 
Pessimisme is liberalen in het algemeen vreemd. Met 

een goede analyse van onze uitgangspositie en een zeker 
inzicht in een aantal mogelijke toekomstige ontwikke
lingen, presenteren wij een consistent programma voor 
de toekomst Wij maken of 'plannen' die toekomst niet 
Dat doen de mensen zelf. De overheid hobbelt vaak 
achter de ontwikkelingen aan en waar ze op die ontwikke
lingen vooruit tracht te lopen, gaat het vaak mis. Dat is 
ten dele onvermijdelijk. Het beste wat de overheid kan 
doen is: ondersteunen, stimuleren, voorwaarden schep
pen, langs de lijnen zoals ik die geschetst heb. Op die 
manier leidt de overheid niet, maar bégeleidt zij. Schept 
zij vrijheid voor de individuele mens. Ik ben ervan 
overtuigd dat ons programma een toenemend aantal 
kiezers zal aanspreken. De toekomst van de VVD én het 
liberalisme zien er goed uit 
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Informatiemaatschappij, Uitdaging voor de 
Toekomst 

G. Zoutendijk* 

Inleiding 
In toenemende mate zal de moderne samenleving 

worden gekenmerkt door de volgende ontwikkelingen: 
(1) een groeiende behoefte aan informatie, tijdig, 

doelgericht en te bestemder plaats; dit wordt enerzijds 
veroorzaakt door een toenemende complexiteit van vele 
problemen en een groei van het aantal personen dat bij 
de oplossing van die problemen betrokken is (wil zijn), 
anderzijds door betere scholing en meer vrije tijd 
(boeken, tijdschriften, televisie, enz.); 

(2) een toenemende produktie van informatie op 
velerlei terrein (men spreekt wel van een informatie
explosie); 

(3) een sterke ontwikkeling van nieuwe technologie 
en produkten om informatie te verzamelen, te bewerken, 
te bewaren, te transporteren en ter beschikking te 
stellen, waarbij de hiermee gemoeide kosten steeds verder 
dalen. 

Deze ontwikkelingen staan natuurlijk niet los van 
elkaar .en blijken in de praktijk elkaar te versterken, dit 
proces zal in de komende decennia voortgaan. Wat de ont
wikkeling van de technologie betreft gaat het om: 

de computertechnologie, waarbij miniaturisering 
(chips), eenvoudiger gebruiksmogelijkheden en sterke 
prijsdalingen popularisering in de hand werken (zie 
het succes van de PC's, de "personal" computers); 

- de telecommunicatie (digitale centrales, kabeltechnolo
gie, satellieten); 
de ontwikkeling van steeds grotere, snellere en 
goedkopere opslagmedia (zoals magnetische en op
tische schijven); 

- de sterk verbeterde bewerkingsmogelijkheden (nieuwe 
wiskundige en logische methoden, eenvoudige pro
grammeermethoden, spraakherkenningstechnieken, 
eenvoudige bediening). 



In het bijzonder is de integratie van genoemde technolo
gieën van belang, waardoor vele nieuwe toepassings
mogelijkheden ontstaan met grote maatschappelijke 
consequenties: 
een volledig geautomatiseerd betalingsverkeer, "tele
bank.ing", praktisch verdwijnen van contant geld, 
overschrijvingsformulieren, betaalcheques, enz. 
dossierarme administraties, dank zij op afstand te 
raadplegen gegevensverzamelingen in computergeheu
gens; als speciaal voorbeeld het ontstaan van 
publieksinformatiesystemen {Viditel is een bescheiden 
begin); 
op afstand winkelen (teleshopping), bestellen, afspra
ken maken, reserveren, enz., waarbij op te roepen TV
beelden van dienst kunnen zijn; 
onderwijs op afstand met bewegende beelden en 
vragen, c.q. antwoorden in twee richtingen; 
vergaderen op afstand (teleconferencing); 
een sterk geautomatiseerde industriële produktie (robo
tisering), een veel betere regeling, beheersing en 
beveiliging van allerlei processen, apparatuur en 
produkten. 

Deze opsomming is uiteraard niet volledig. Men stelt 
wel dat wij toegroeien naar een informatiemaatschappij, 
gekenmerkt door het feit dat het merendeel der werkende 
mensen betrokken is bij de produktie, de verwerking, de 
opslag, de verspreiding of de interpretatie van, c.q. 
besluitvorming op basis van informatie. Nu zegt dat op 
zichzelf nog niet zo veel en geldt het ook nu reeds in 
belangrijke mate. 

Waar het echter om gaat is dat informatie in toenemen
de mate een noodzakeijk produktiemiddel wordt, naast 
mensen, kapitaal, grondstoffen en machines. Zonder ade
quate informatieverwerking met moderne hulpmiddelen 
zijn vele menselijke activiteiten nauwelijks meer 
mogelijk. 

De toekomstige samenleving 
Het is van belang op te merken dat de in de inleiding 

beschreven ontwikkeling en toepassing van de infor
matietechnologie niet vanzelf leidt tot een bepaalde 
toekomstige samenleving. Zoals altijd, is de technologie 
neutraal en kan deze zowel ten kwade als ten goede 
worden aangewend. Er is zowel een ontwikkeling denk
baar in de richting van een starre, autocratische maat
schappij, waarin de mens in een keurslijf wordt geperst 
en onderworpen is aan een strenge controle (data
surveillance, de "big brother society" van George Orwell) 
als een vrijere, meer democratische, meer humane samen
leving, waarin de technologie ten dienste staat van de 
mens. Het hangt uiteindelijk van onszelf af of de 
ontwikkeling in de ene of in de andere richting plaats
vindt; het gaat dus om een politieke keuze en een daarop 
afgestemd actief overheidsbeleid. 

Toffier wijst er in zijn boek ''The Third Wave" op dat 
het dank zij de nieuwe informatietechnologie op den duur 
mogelijk moet zijn een aantal bezwaren van de indus
triële maatschappij geheel of gedeeltelijk op te heffen. 
Genoenxl kunnen worden: 

(1) vermindering van de massificatie: individualise
ring van media (kiestelevisie), van de industriële 
produktie (confectie op maat), van administratieve pro-

cessen of van het onderwijs; 
(2) minder standarisatie, een meer klant-, c.q. burger

gerichte individuele benadering; 
(3) enige despecialisatie door reïntegratie van taken 

(verdwijnen van de lopende band bij industriële en 
administratieve processen) en daardoor humanisering van 
de arbeid; 

(4) meer thuiswerk:; i.h.a meer op afstand te 
verrichten werkzaamheden, waardoor de vervoersbehoefte 
kan verminderen; ook meer mogelijkheden tot flexibele 
arbeidstijden; 

(5) een betere informatievoorziening, meer spreiding 
van macht en een verhoging van het democratisch 
gehalte van de samenleving; 

(6) als gevolg van het bovenstaande: meer 
mogelijkheden tot decentralisatie (meer kleinschaligheid) 
en tot deregulering. 

Deze ontwikkelingen passen geheel in het liberale 
wereldbeeld, werken vrijheidsbevorderend, kunnen tot 
verkleining van machtsverschilleD leiden en dienen 
derhalve te worden bevorderd. 

Het in goede banen leiden van de toepassing van de 
informatietechnologie is overigens niet alleen een zaak 
voor de overheid, maar het betreft ons allen, in onze 
werkomgeving, in vertegenwoordigende lichamen, in 
belangenorganisaties, enz. Overal zal er voor gewaakt 
moeten worden dat de ontwikkeling niet in de verkeerde 
richting plaatsvindt 

Enkele probleemgebleden 
Een aantal mogelijke probleemgebieden zal nu worden 

aangegeven, waarbij tevens kort zal worden ingegaan op 
de door liberalen voorgestane oplossingen. 

(1) werkgelegenheid 
Toepassing van informatietechnologie leidt enerzijds 

tot de creatie van nieuwe arbeidsplaatsen (nieuwe 
goederen en diensten, toename van de welvaart waardoor 
meer koopkracht), anderzijds tot het verdwijnen van 
arbeidsplaatsen (verouderen van sommige produkten en 
produktieprocessen, toename van de arbeidsproduktiviteit 
door automatisering). Het netto effect van deze 
veranderingen is moeilijk te meten, maar er is geen reden 
te vrezen voor een structureel tekort aan werk. zeker niet 
als een verdere geleidelijke verkorting van de totale 
arbeidsduur mede in aanmerking wordt genomen. Deze 
constatering geldt macro en mondiaal en laat overgangs
problemen buiten beschouwing. 

Op microniveau zijn er wel degelijk problemen door 
het verouderd raken van bepaalde produkten en produktie
processen zonder dat tijdig aanpassing plaatsvindt of 
door een snelle stijging van de arbeidsproduktiviteit in 
bepaalde gevallen (massafabricage, massa-administra
ties), die niet voldoende kan worden opgevangen door 
een uitbreiding van activiteiten. Voor de overheid zijn 
hier twee belangrijke taken weggelegd: zorgen voor goed 
op de toekomst gericht onderwijs, inclusief een adequaat 
stelsel van omscholings- en bijscholingsvoorzieningen, 
en zorgen voor een aantrekkelijk vestigingsklimaat voor 
nieuwe activiteiten. Het laatste is des te meer van 
belang, omdat het helaas zo is dat een groot deel van de 
compenserende werkgelegenheid in de vorm van nieuwe 
produkten en diensten buiten ons land wordt gecreëerd, 
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i.h.b. in de Verenigde Staten en Japan. 
In de overgangsfase, die overigens nog wel enkele 

decennia zal duren, bestaat het probleem van de onvol
doende of verkeerd opgeleiden die de ambitie of capaci
teiten missen om herschoold te worden. Bij de keuze van 
automatiseringsprojecten en bij het bepalen van de 
snelheid van het veranderingsproces dient, w enigszins 
mogelijk. met dit probleem rekening te worden gehou
den. 

Overigens gaat het niet alleen om de kwantitatieve 
maar ook om de kwalitatieve aspecten van de werk
gelegenheid. Automatisering dient mede tot doel te 
hebben de kwaliteit van het werk te verbeteren en daarbij 
mede gericht te worden op het verminderen van saai en 
eentonig, gevaarlijk, onaangenaam, vuil en ongewnd of 
zwaar werk. Ook hier is het niet in de eerste plaats de 
overheid die het voortouw moet nemen. 

(2) bescherming persoonlijke levenssfeer 
Informatietechnologie zal steeds meer worden gebruikt 

om gegevens betreffende personen op te slaan, te bewer
ken en ter beschikking te stellen. Niet ten onrechte 
bestaat er een deels irrationele angst dat deze gegevens 
kunnen worden misbruikt, in het bijwnder dat door al of · 
niet geoorloofde koppeling van gegevens betreffende 
dezelfde persoon uit verschillende registraties een soort 
administratief schaduwbeeld van een individu ontstaat op 
basis waarvan beslissingen betreffende die persoon 
zouden kunnen worden genomen. Een dergelijk schaduw
beeld zal echter altijd onvolledig en soms vertekend zijn. 
Door middel van adequate wetgeving zal gepoogd moeten 
worden te bereiken dat de geregistreerde beter wordt 
beschermd door versterking van zijn rechten, dat de 
afweging van de met de registratie gemoeide belangen en 
die van de geregistreerde zorgvuldig plaatsvindt en dat 
houder en bewerker van een persoonsregistratie de nodige 
zorgvuldigheid in acht nemen. Enkele daarvoor toe te 
passen middelen zijn: 

- een openbaar reglement dat in ieder geval aangeeft het 
doel van de registratie, welke gegevens worden gere
gistreerd, alsmede aan wie welke gegevens worden 
verstrekt; alleen die gegevens mogen worden 
opgenomen die relevant zijn voor het doel waarvoor 
de registratie is opgezet; er mogen geen gegevens 
worden opgenomen die van de ene persoon toevallig 
wel, maar van de andere geregistreerden niet bekend 
zijn (principe van de gelijke behandeling); 

- door de overheid te houden registraties dienen bij of 
krachtens de wet te worden ingesteld; het reglement is 
dan onderdeel van de wettelijke regeling; 

- de geregistreerde heeft in ieder geval de volgende 
rechten: kennisgeving van eerste opname, inzage- en 
correctierecht, schoningsrecht (indien toepasselijk), 
klachtrecht bij een onafhankelijke beroepsinstantie, 
recht op schadevergoeding bij onterecht gebruik of 
gebruik van foutieve gegevens; 

- indien ten aanzien van een bepaalde persoon een 
beslissing wordt genomen, (mede) op grond van in 
een registratie over hem opgenomen gegevens, dan 
dient dit aan betrokkene te worden meegedeeld, zodat 
hij de juistheid van de gegevens eventueel kan aan-

vechten. 

Liberalen realiseren zich dat het "recht op infor
mationele zelfbeschikking" nooit absoluut kan zijn, 
maar altijd zal moeten worden afgewogen tegen andere 
belangen, maar zij willen, wals altijd opkomen voor de 
belangen van het individu, die niet ondergeschikt mogen 
worden aan bureaucratische systemen. 

(3) Invloed op de besluitvorming 
Moderne methoden van informatie-opslag en verwer

king, alsook mathematische en andere rekenmodellen 
worden steeds meer bij de besluitvorming toegepast In 
principe kan dit leiden tot betere beslissingen en de 
daaraan ten grondslag liggende informatie zou tevens 
beschikbaar kunnen zijn voor diegenen die de besluit
vorming moeten of willen controleren. Hierdoor zou de 
informatisering kunnen bijdragen tot democratisering 
van informatieverzorging en besluitvorming en derhalve 
tot verkleining van machtsverschillen. 

Maar ook hier geldt dat dit niet vanzelf gaat en een 
ontwikkeling in tegenovergestelde richting evenzeer 
denkbaar is. Steeds weer moeten de volgende vragen 
worden gesteld: 
- wie bepaalt welke gegevens worden verzameld en 

verwerkt; 
- wie bepaalt of een model van een beslissingssituatie 

de werkelijkheid voldoende goed weergeeft en blijft 
meegeven; 

- wie bepaalt aan wie welke informatie beschikbaar 
wordt gesteld en in welke vorm; 

- hoe vindt de controle plaats op de uitvoering van de 
vastgestelde regels? 

Door de complexiteit van vele problemen wordt het 
immers steeds moeilijker door deskundigen voorbereide 
beslissingen te beoordelen en dit kan leiden tot een niet 
gewenste machtsverschuiving naar die deskundigen toe. 
Om deze machtsverschuiving tegen te gaan kan gedacht 
worden aan een drietal mogelijkheden, die soms wel, 
soms gedeeltelijk en soms in combinatie toepasbaar zijn 
en alle niet wnder bezwaren zijn: 

- een w groot mogelijke openbaarheid bij de informatie
voorziening (met het gevaar dat door manipulatie en 
gekleurde voorlichting een scheef beeld ontstaat); 

- verdere democratisering van de besluitvormingspro
cessen, waardoor een betere wrgvuldigheidstoetsing 
mogelijk wordt (met het gevaar van verlamming van 
besluitvorming, verwaarlozing van lange termijn 
aspecten en meer emotionele beslissingen); 

- controle door andere deskundigen (met het gevaar van 
elitevorming en vervreemding van de burgers). 

Uit het bovenstaande blijkt wel hoe belangrijk het is 
dat de ontwikkeling van bestuurlijke informatiesystemen 
een zaak is van alle betrokkenen of althans hun vertegen
woordigers. Dit geldt des te meer naarmate computers zelf 
meer gebruikt worden voor (routine) beslissingen met 
behulp van zgn. kennissystemen (expert systems). 

Die beslissingen betreffen immers ook vaak personen! 



Het te voeren overheidsbeleid 
Om de geleidelijke overgang naar een informatiemaat

schappij goed te doen verlopen zal de overheid op vele 
gebieden een actief beleid moeten voeren. Enkele onder
delen van een dergelijk beleid zullen nu vanuit een libera
le invalshoek worden belicht: 

(1) De overheid als regelgever 
Enerzijds zal nieuwe regelgeving noodzakelijk zijn: 

een algemene wet op de persoonsregistraties en speciale 
wetten voor overheidsregistraties; aanpassing van vele 
bestaande wetten aan de mogelijkheden en gevolgen van 
de nieuwe technologie (auteurswet, wet openbaarheid 
bestuur, enz). Steeds zal het leidend beginsel moeten zijn 
de bescherming van de individuele burger, het doelma
tiger en efficiënter maken van het overheidshandelen en 
het tegengaan van ongewenste machtsconcentraties. Bij 
deregulering moet allereerst worden gedacht aan de media
wetgeving. Helaas overweegt bij een meerderheid van 
ons parlement nog de wens tot bescherming van de 
omroepveremgmgen, tot behoud van verouderde 
structuren, waardoor het nieuwe te weinig de kans krijgt, 
door de nieuwe technologie bedreigde bedrijfstakken 
zoals de uitgeverij beperkt worden in op hun werkterrein 
liggende activiteiten - gerichte verspreiding van infor
matie - en daardoor soms naar het buitenland uitwijken 
en in het algemeen ons land een belangrijke achterstand 
dreigt op te lopen. Veel zinvolle nieuwe activiteiten 
blijken niet tot stand te komen ten gevolge van de 
hopeloos verouderde mediawetgeving. In dit verband is 
de privatisering van de P.T.T., i.h.b. de tele
communicatie, toe te juichen. Het bureaucratisch karakter 
van deze organisatie, het langzame tempo van de 
technische vernieuwing en de kunstmatig hoge prijzen 
van sommige diensten zijn even zovele knelpunten die 
zo snel mogelijk zullen moeten verdwijnen. 

Een goede en flexibele telecommunicatie-infrastructuur 
is een noodzakelijke voorwaarde voor een succesvolle 
informatisering en voor een land, dat het in belangrijke 
mate van commerciële dienstverlening moet hebben, 
bovendien een levensbehoefte. 

(2) De overheid als stimulator van het economisch ver
keer 

Het behoeft nauwelijks betoog dat het economisch 
beleid gericht moet blijven op het tot stand brengen van 
een innoverend industrieel klimaat, waarin nieuwe activi
teiten een kans krijgen en ondernemingszin wordt 
beloond. De hiervoor ten dienste staande instrumenten 
mogen bekend worden verondersteld. Daarnaast zal het 
voorwaardenscheppende beleid gericht moeten zijn op 
verbetering van de infrastructuur in de meest uitgebreide 
zin: 
- de klassieke infrastructuur: wegen, havenfaciliteiten; 

hierbij niet te vergeten een efficiënte afhandeling van 
administratieve formaliteiten, i.h.b. ook in Europees 
verband; 

- de telecommunicatie-infrastructuur: het grote belang 
hiervan is reeds aan de orde geweest; juist op dit 
terrein dreigt ons land een grote achterstand op te 
lopen en daardoor de strijd om een plaats vooraan in 
de nieuwe informatiemaatschappij te verliezen; 

het onderwijs: op de behoefte aan om- en bijscholing 
op grote schaal is al gewezen; het onderwijs staat 
verder voor de belangrijke taak de leerlingen wegwijs 
te moeten maken in de te verwachten informatie
maatschappij; deze taak is driedelig: 

(a) leren omgaan met informatie en leren werken met de 
daarbij van belang zijnde methoden en apparaten; 
(b) de beginselen leren van de informatica: omzetten 
van denkprocessen in algoritmen, schrijven van een
voudige computerprogramma's, leren werken met infor
matiesystemen; 
(c) het opleiden van de informatici en andere hoogwaar
dige technici. 
Vele beroepen zullen door toepassing van informatie
technologie van karakter veranderen; het onderwijs dient 
daar tijdig op in te spelen. Daarbij gaat het primair om 
vernieuwing van onderwijsprogramma's en bijscholing 
van leraren en pas in de tweede plaats om het beschik
baar zijn van apparatuur. 
Opgemerkt kan nog worden dat de computer geleidelijk 
meer kan worden aangewend om, tezamen met audiovisu
ele middelen, het onderwijs efficiënter en doelmatiger te 
maken en het de docent mogelijk te maken meer indivi
duele aandacht aan de leerlingen te schenken, b.v. aan 
leerlingen in een achterstandssituatie. Ook bij dit door de 
computer ondersteunde onderwijs gaat het in de eerste 
plaats om de leerprogramma's; 
- de regelgeving op fiscaal, sociaal en milieutechnisch 

gebied. 
Het gaat er uiteindelijk om dat ons land (en in breder 
verband gezien Europa) voldoende voordelen in verge
lijking met de rest van de wereld behoudt en verwerft om 
de nieuwe activiteiten te kunnen ondernemen en bestaan
de activiteiten aan de optredende veranderingen te kunnen 
aanpassen. 

(3) De overheid als beschermer van de burger 
Nieuwe regelgeving ter bescherming van de persoon

lijke levenssfeer is reeds ter sprake gekomen. Voor libe
ralen is feitelijk de belangrijkste vraag hoe de nieuwe 
technologie kan worden aangewend om de vrijheid van de 
burger en het democratisch gehalte van de samenleving 
te vergroten. Nog enkele voorbeelden: 

toepassing van moderne methoden (b.v. interactieve 
videotex) om de openbare informatievoorziening door
zichtelijker te maken, de voorlichting te verbeteren en 
de mogelijkheden tot inspraak en controle te ver
groten; 
gebruik van nieuwe informatietechnologie (micro-elec
tronica) om maatschappelijk belangrijke doeleinden te 
bereiken: energiebesparing, verbeteren van de ver
keersveiligheid, verbetering van de gezondheidszorg 
(b.v. patiëntenbewaking), bewakingssystemen voor 
bejaarden (die daardoor langer zelfstandig kunnen 
blijven wonen), speciale apparatuur voor gehandi
capten, verhoging van de kwaliteit van de arbeid, 
beter inbraakbeveiliging, enz. 

Dit alles is zeker niet uitsluitend, zelfs niet in de 
eerste plaats, een overheidstaak maar de overheid kan wel 
voorwaarden scheppend, stimulerend en hier en daar 
subsidiërend, dan wel coördinerend optreden. 
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( 4) De overheid als gebruiker 
De overheid is een grootgebruiker van informatie en 

informatiediensten en zou reeds daardoor een stimulerende 
rol en voorbeeldfunctie kunnen vervullen. De werke
lijkheid is helaas anders. Er is op dit terrein geen duide
lijke doelstelling en daarop toegespitste organisatie en 
management. De vraag naar informatie is onduidelijk, 
modegevoelig en soms erg gedetailleerd. Het coördi
nerend management is zwak en daardoor is er veel dupli
catie en mislukken er veel projecten (de rapporten van de 
Rekenkamer spreken boekdelen). Informatisering bij de 
overheid staat nog steeds in de kinderschoenen. Na alle 
geknoei zou er min of meer opnieuw moeten worden 
begonnen, niet door een sterk gecentraliseerde opzet 
maar door juist decentraal het management te versterken 
en de deskundigheid te verhogen, waarbij zaken als 
coördinatie en technische standaardisatie overigens op 
een centraal punt aandacht behoeven. Automatisering is 
een zeer belangrijk hulpmiddel om de bureaucratie tegen 
te gaan, om tot een kleinere, meer efficiënte en ten 
opzichte van de burger vriendelijkere en meer dienst
vaardige overheid te komen. Er zijn hier nog zeer veel 
mogelijkheden. Bovendien moet het orde op eigen zaken 
stellen vooraf gaan aan een verbetering van de 
informatievoorziening naar buiten toe, naar burger en 
bedrijfsleven. Voor liberalen ligt hier een grote 
uitdaging om het "meer markt, minder overheid" concrete 
inhoud te geven. 

Tenslotte 
De informatisering is een grote uitdaging voor de 

toekomst. Ik heb trachten aan te tonen dat dank zij 
toepassing van de informatietechnologie een vrijere, 
meer humane en meer democratische samenleving 
mogelijk is, maar dat dat niet vanzelf gaal Bij bewust 
verkeerd gebruik kan ook het omgekeerde plaatsvinden, 
terwijl het niet onderkennen van de problematiek en het 
maar op haar beloop laten van de ontwiklçelingen andere 
gevaren kunnen inhouden, b.v. een tweedeling tussen een 
kleine groep die wel weet wat er aan de hand is en daar 
bewust aan deelneemt, de nieuwe machthebbers, en de 
grote groep van niet-weters, die buiten spel komen te 
staan. Het is niet alleen de overheid die dit door regel
geving en beleid moet zien te voorkomen, maar het is 
aan ons allen om daar in ons maatschappelijk functio
neren aandacht aan te besteden. 

De nieuwe technologie kan een zegen zijn; ze is 
energie-, milieu- en vrouwvriendelijk (geen zware licha
melijke arbeid meer) en maakt het gehandicapten moge
lijk maatschappelijk beter te functioneren. De nieuwe 
informatiemaatschappij kan een belangrijke verbetering 
zijn ten opzichte van de sterk gecompartimenteerde en 
gestandaardiseerde industriële maatschappij. De vrijheid 
en zelfstandigheid van een ieder kan er door toenemen. 
De liberale idealen kunnen meer tot hun recht komen. 
Het is een uitdaging, die aanvaard moet worden! 

* Dr. G. Zoutendijk is voorzitter van de WD-fractie in 
de Eerste Kamer en lid van de Raad van Bestuur van Delta 
Lloyd Verzekeringsgroep . 

De Toekomstige Rol van de Overheid in de 
Economie 

F. Bolkestein* 

1. Inleiding 
Het is niet moeilijk een somber beeld te schetsen van 

de wereldeconomie in het jaar 2000. Dat beeld zou het 
volgende te zien geven: 

a. Wereldwijd: een hongerend Afrika, een failliet 
Latijns Amerika, eenkleumend Oost-Europa, een 
isolationistisch Verenigde Staten, een agressieve Sowjet 

Unie en een arrogant Japan - plus een hoge rente, een 
hoge inflatie, een dure energie en veel handelsbelemme
ringen. 

b. In de Europese Gemeenschap: een hernationalisatie 
van het landbouwbeleid en van de markten, een falende 
besluitvorming, een protectionistische handelspolitiek 
en een ontwikkeling naar drie snelheden. 

c. Nationaal: een lage groei, een hoge werkloosheid, 
grote overheidstekorten, een stijgende inflatie en een 
dubbele arbeidsmarkt. 

Nederland alleen is niet in staat een dergelijk vooruit
zicht af te wenden. Maar wij kunnen wel een bijdrage 
leveren. Allereerst zullen wij in eigen huis orde op zaken 
moeten stellen. Daarnaast moeten wij onze invloed 
aanwenden om ook internationaal te komen tot vrijere 
markten en een betere coördinatie. 

2. Een terugblik op goede bedoelingen en bun 
gevolgen 

In de jaren zestig kenden wij een hoge groei en een 
lage werkloosheid. De opinie was gangbaar dat schomme
lingen in de werkloosheid konden worden bestreden met 
Keynesiaans "demand management". Er ontstond een 



klimaat waarin andere dan economische doelstellingen de 
nadruk kregen. Het stelsel van sociale zekerheid werd 
vervolmaakt. Het wettelijke minimumloon werd ingesteld 
en vervolgens opgetrokken. De minimumuitkering in de 
sociale zekerheid werd sterk verhoogd en zelfs gelijk 
gesteld aan het minimumloon. De bevordering van andere 
doelstellingen ging met nieuwe vormen van regulering 
en toenemende geldstromen gepaard. De schadelijke 
effecten van deze lastenverzwaringen werden in Neder
land in het begin van de jaren 70 ontdekt Tot en met 
1983 nam het aandeel van de collectieve uitgaven in het 
nationale inkomen echter toe. 

Belangrijk is de invloed van inkomensoverdrachten en 
hoge collectieve lasten op micro-economisch gedrag. 
Tegen ongunstige financiële gevolgen van individuele 
beslissingen en ongevallen is men collectief verzekerd, 
terwijl de opbrengst van extra inspanningen wordt 
afgeroomd via een hoge (marginale) druk van belastingen 
en premies. Blijkens recente berekeningen heeft Neder
land van alle 24 OESO-landen (waaronder verschillende 
met een lange socialistische traditie) de hoogste margi
nale druk voor de gemiddelde werknemer. 

Verzekering tegen inkomensderving is in Nederland 
relatief ruimhartig. Ook het minimumloon is in 
internationaal perspectief hoog. De produktiviteit die is 
vereist om tot de Nederlandse arbeidsmarkt te mogen 
toetreden is dus relatief hoog. Dit betekent vooral voor 
laaggeschoolden een drempel. 

De met het stelsel van sociale voorzieningen beoogde 
zekerheid en de via inkomensnivellering nagestreefde 
gelijkheid zijn ten dele zichzelf vernietigende 
verlangens. De welvaartsgroei werd negatief beïnvloed en 
de daardoor ontstane werkloosheid betekent bestaans
onzekerheid en ongelijkheid. 

Ook op het gebied van regelgeving kunnen dergelijke 
verschijnselen worden gesignaleerd. Om werkenden te 
beschermen tegen werkloosheid is een zo stringente 
ontslagwetgeving ingevoerd, dat werkgevers uiterst 
terughoudend zijn geworden bij het aantrekken van 
personeel. Het resultaat is minder werkgelegenheid dan 
zonder die ontslagwetgeving. 

De les uit deze ontwikkelingen is dat het overdreven 
nastreven van fraaie doelstellingen een hoge prijs vraagt 
en uiteindelijk de grondslag van onze welvaart aantast 
De overheid moet zich dus bescheiden opstellen en zich 
bewust zijn van schadelijke neveneffecten. 

Het beleid moet zich vooral richten op globale, 
voorwaarden scheppende maatregelen en op een stabiele, 
voorspelbare omgeving waarbinnen de deelnemers goed 
toegerust en met een grote mate van vrijheid en eigen 
(financiële) verantwoordelijkheid hun gang kunnen gaan. 

3. De sociaal-economische Infrastructuur 
Een goede fysieke infrastructuur is van essentieel 

belang. Vooral geldt dit voor Nederland dat steeds vaker 
wordt gekozen als distributiecentrum van West-Europa. 

Goede voorzieningen worden steeds meer erkend als 
een belangrijke doelstelling. Bij de discussie over over
heidsinvesteringen moet echter worden bedacht dat deze 
niet per definitie goed zijn. Overheidsuitgaven - en dus 
ook overheidsinvesteringen - concurreren met mogelijk
heden voor lastenverlichting. Een uitzondering zijn over-

heidsbestedingen die zichzelf fmancieel bedruipen. 
Daarvoor dient als motto te gelden: vrij baan. 
Voor het overige gaat het vooral om het wegnemen van 
knelpunten in de infrastructuur. Ook deze projecten 
dienen kritisch te worden beoordeeld. Projecten als de 
inpoldering van de Markerwaard en het plan Waterman 
(de kustuitbreiding van de provincie Zuid-Holland) mogen 
niet louter worden begonnen omdat zij een injectie in de 
economie geven en in de uitvoeringsfase werkgelegen
heid scheppen. Eerst als de rentabiliteit is aangetoond of 
hun lange-termijn-baten die van een belastingverlaging 
overtreffen, verdient dit soort projecten te worden uitge
voerd. Ook hier past nuchterheid. 

Investeren in menselijk kapitaal is voor een goed 
functionerende samenleving van minstens zo groot 
belang als investeringen in fysiek kapitaal. De omvang 
van deze investeringen laat in Nederland weinig te 
wensen over. De overheidsuitgaven aan onderwijs zijn, 
uitgedrukt als percentage van het BNP, één van de 
hoogste van Europa. Hiermee is een uiterst gedifferen
tieerd stelsel opgezet De vraag is echter of met een 
dergelijk complex systeem snel kan worden ingespeeld 
op toekomstige ontwikkelingen. Door veranderingen in 
de industrie en in de dienstensector zullen mensen met 
andere hoedanigheden worden gevraagd dan nu. Een 
tweede aspect is de te grote nadruk op algemeen 
vormende opleidingen en vakken. De beroepsgerichte 
kant en de verhouding met bedrijfsleven en arbeidsmarkt 
zijn in de verdrukking geraakt Er moet een goed 
evenwicht zijn tussen beroepsgerichte opleidingen, 
gericht op functies van nu, en algemene flexibiliteit om 
bij te scholen naar andere functies. Hiervoor is overigens 
wel een goed basisniveau nodig. De gezamenlijke 
verantwoordelijkheid van overheid en bedrijfsleven voor 
het beroepsonderwijs wordt nu erkend. Het leerlingwezen, 
dat thans een aanzienlijke groei doormaakt, is een goed 
voorbeeld daarvan. 

De uitgaven voor onderwijs zijn in Nederland 
weliswaar relatief hoog in vergelijking met die in andere 
Europese landen, maar daarmee is nog niets gezegd over 
de doelmatigheid ervan. Hier scoort Nederland relatief 
slecht. Het aantal uitvallers is in Nederland hoog. Van de 
240.000 schoolverlaters zijn er elk jaar 40.000 die 
zonder diploma vertrekken. Ook het aantal leerlingen dat 
voortgezette opleidingen niet afmaakt, is in Nederland 
vrij hoog. Zowel uit maatschappelijke overwegingen als 
uit het oogpunt van doelmatigheid verdienen deze kwalen 
aandacht 

Ons belastingstelsel en onze sociale zekerheid 
behoren ook tot de infrastructuur. Mede omdat de tarieven 
zo hoog zijn, is het belastingstelsel steeds ingewikkel
der geworden. Omwille van het draagkrachtbeginsel is 
een veelheid van aftrekposten gecreëerd. Te zamen met 
inkomensafhankelijke overdrachten zorgen deze soms 
voor marginale tarieven van 90 tot meer dan 100%, zelfs 
voor relatief lage inkomens. De prikkel tot prestatie 
wordt hierdoor niet groter en het zwarte circuit groeit 
Wezenlijke vereenvoudiging is noodzakelijk, daarbij 
inbegrepen verlaging van effectieve marginale t,arieven 
en individualisering. 
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Op het gebied van de sociale zekerheid moeten we 
zoeken naar een nieuw evenwicht tussen eigen verant
woordelijkheid en gemeenschapszorg. Het huidige stelsel 
heeft zijn verzekeringskarakter sterk verloren en wordt 
door velen als een recht beschouwd. Afwenteling van 
lasten op anderen wordt hierdoor uitgelokt Het nieuwe 
sociale zekerheidsstelsel zal een (minimum)garantie 
moeten bieden voor bestaanszekerheid, met geheel 
zelfstandige uitkeringsrechten individualisering dus
als einddoel. Verzekerden kunnen zich vervolgens 
individueel of groepsgewijs bijverzekeren. 

4. Het werken van markten 
Naast de fysieke en geestelijke infrastructuur verdient 

ook de institutionele context aandacht Niet alleen is 
goed functioneren van de arbeidsmarkt van belang, maar 
ook van de kapitaalmarkt en van de markten voor 
goederen en diensten. Wat betreft de kapitaalmarkt 
kunnen we kort zijn: na de jongste maatregelen heeft 
Nederland een van de meest geliberaliseerde 
kapitaalmarkten van Europa. 

Het functioneren van de markt voor goederen en 
diensten staat veelal niet zozeer in de belangstelling. 
Hier in de ondememingsvrijheid een belangrijk 
uitgangspunt. Dit betekent overigens niet dat het 
ondernemers vrij zou staan om onderling prijsafspraken 
te maken, markten te verdelen, nieuwe toetreders te 
blokkeren en andere middelen te hanteren om con
currentie te voorkomen. De nadruk op een goede markt
werking dient zich te weerspiegelen in een actief mede
dingingsbeleid. 

Op de arbeidsmarkt vindt een geleidelijke verandering 
in de waardering van werk plaats. Arbeid wordt weer 
gezien als basis voor een plaats in de samenleving. Het 
besef groeit dat het hier van belang is dat materiële 
prikkels worden vergroot. Het samenstel van sociale 
voorzieningen en uitkeringen, inkomensafhankelijke 
regelingen en hoge druk van belastingen en premies 
maken dat (extra) inspanningen nauwelijks worden 
beloond. Deze inertie verhindert een soepele herallocatie 
op de arbeidsmarkt, die wordt gevraagd door de snelle 
verandering van functie-vereisten. 

De mens is immers niet alleen een homo ludens maar 
ook een homo economicus, die kosten en baten van 
handelingen en beslissingen afweegt Het groeiende 
zwarte circuit toont dat velen zuiverder economisch rede
neren dan de economen, die het systeem van collectieve 
voorzieningen tot stand brachten op basis van een idea
listisch mensbeeld. Ingeslopen ontmoedigingen moeten 
worden verwijderd. Denivellering moet plaatsvinden 
doordat extra inspanningen en prestaties meer worden 
beloond. Een gedifferentieerde loonontwikkeling moet 
werknemers in hoog-renderende sectoren belonen en het 
aanbod van arbeid leiden naar die beroepen waar tekorten 
zijn ontstaan. 

Ook de salarisniveaus - en vooral de salarisverhou
dingen - bij de overheid dienen te worden afgestemd op 
de arbeidsmarkt In een liberale visie past een beperking 
van het overheidspersoneel, maar het afgeslankte appa
raat moet van goede kwaliteit zijn. Thans is er een 
tendens dat niet alleen de goede (universiteits-) en school
verlaters niet meer bij de overheid willen werken maar 

ook dat het bestaande kader zich steeds meer gaat 
oriënteren op het bedrijfsleven. Dit sluipende proces zal 
zijn gevolgen pas op langere termijn tonen. De salaris
structuur bij de overheid is aan herziening toe, waarbij 
een nieuwe (selectieve) Toxopeusronde nodig zal zijn. 

Hoe ziet het werken er in de toekomst uit? Hoe zal de 
arbeid zijn verdeeld over de mensen? Sommigen voorzien 
een tweedeling: een elite van mensen met vaste en 
volledige banen, en een groter deel van de beroeps
bevolking dat is aangewezen op tijdelijke, onzekere, 
relatief laag betaalde deeltijdbanen met minder goede 
immateriële arbeidsvoorwaarden. Het concept van een 
tweedeling spreekt door zijn eenvoud vaak aan, maar 
mist de nuances van de werkelijkheid. Een tweedeling zou 
het gevolg zijn van de huidige verstarring. Het beleid dat 
hier wordt bepleit, is erop gericht deze verstarring te 
doorbreken. Het is geen beleid dat zwakkeren straft en 
sterkeren beloont Integendeel, het biedt een ieder 
kansen. En het is ieders verantwoordelijkheid deze 
kansen te benutten of niet 

5. Het industriebeleid 
Sinds de eerste oliecrisis hebben wij ervaring 

opgedaan met gerichte interventies in de marktsector. 
Deze dwingen ons tot bescheidenheid. De overheid heeft 
een gebrekkig inzicht in de markt waarin zij tussen beide 
komt De resultaten van het "defensieve steunbeleid" 
onderstreept de juistheid hiervan. Daarom is de 
heroriëntatie van het steunbeleid in een meer offensieve 
richting een goede zaak. In 1982 werd ongeveer een 
derde van het EZ-budget voor steun in een meer 
offensieve richting aangewend; in 1985 bedroeg dit 
percentage ongeveer 80. Blijft het punt dat de overheid 
zich zoveel mogelijk moet bedienen van generieke 
instrumenten die alle ondernemers dezelfde kansen 
bieden. 

Voorts speelt het technologiebeleid een rol. Ook hier 
moet men van gerichte activiteiten geen te hoog 
gespannen verwachtingen koesteren. Op internationaal 
niveau - Eureka - past een zekere scepsis. Een 
"organisatorisch opwaarderen" van het technologiebeleid 
met een staatssecretaris voor technologie is prematuur. 
De erkenning dat Europa technologisch snel vooruit 
moet, dient vooral zijn neerslag te vinden in het 
wegnemen van grenzen en in algemeen werkende 
stimulansen. Ook kan de overheid een rol spelen in het 
kwaliteitsbeleid en bij de vaststelling van normen. In de 
komende jaren moet hier vooral in EG-verband nog veel 
gebeuren. 

Voor een economie als de onze, met een energie
intensief exportpakket is een goed energiebeleid van 
groot belang. Besparing, diversificatie en exploitatie 
van eigen energiebronnen zijn sterk gestimuleerd door de 
overheid. Dit beleid kon echter slechts resultaten 
afwerpen, omdat de stijgende olieprijzen een niet mis te 
verstaan signaal gaven aan de consument De recente 
olieprijsdalingen kunnen voor een deel ook worden toe
geschreven aan investeringen ter verwezenlijking van 
deze drie doelstellingen. In de jaren negentig zal de olie
prijs opnieuw gaan stijgen maar bij voortzetting .van het 
huidige beleid zullen prijsstijgingen als in de jaren 



zeventig kunnen worden voorkomen. Een vergrote inzet 
van kernenergie vormt een essentieel onderdeel van dit 
beleid; zo ook de inzet van kolen mits met oog voor 
het milieu. Uiteraard zal aardgas een belanrijke rol 
blijven spelen in onze energiehuishouding. Het is een 
schone brandstof, die wij verantwoord moeten benutten. 

Het huidige energiebeleid zal ook internationaal 
moeten worden herbevestigd; de waan van de dag volgen, 
getuigt van weinig moed. Daarbij zal ook de vraag aan de 
orde moeten komen, hoe de westerse wereld erin zal 
slagen in de jaren negentig niet opnieuw te zeer 
afhankelijk te worden van het Midden-Oosten. In ieder 
geval zal een niet al te sterk fluctuerende energieprijs 
van belang zijn. Wellicht kan die worden bevorderd door 
een in internationaal verband af te spreken wiebelheffing 
op olie(produkten). 

6. De Internationale dimensie 
Ook op Europees niveau is het van belang dat de 

verstarrende werking van overmatige regelgeving wordt 
doorbroken. Een positieve ontwikkeling vereist aller
eerst de voltooüng van de interne markt De Europese 
Commissie heeft een blauwdruk: voor dat proces het licht 
doen zien. Volgens dat schema dient Europa in 1992 
over een volledig geharmoniseerde interne markt te 
beschikken. Het voorstel van de Commissie maakt onder
scheid tussen drie terreinen. In de eerste plaats gaat het 
om het opheffen van de nog bestaande fysieke belemme
ringen, zoals douane formaliteiten. Daarnaast moeten 
technische belemmeringen, zoals verschillen in standaard
isering en andere produktvoorschriften, worden ver
minderd. Tenslotte dienen fiscale barrières te worden 
opgeruimd. De dynamische effecten van een Europese 
integratie zijn van wezenlijk belang voor de econo
mische ontwikkeling van de Gemeenschap. Hierover lijkt 
onder de Lid-Staten overeenstemming te bestaan. Verder 
lijkt er thans een zekere convergentie van beleid te zijn 
tussen de verschillende landen: versterking van de 
aanbodzijde van de economie en verbetering van de 
marktwerking. Ook moet het gemeenschappelijke 
landbouwbeleid worden hervormd. Dit beleid is veel te 
complex en ondoorzichtig geworden en vormt een veel te 
zware budgettaire belasting. Vereenvoudiging in een 
marktconforme richting is dringend gewenst 

Kan het overdragen van nationale bevoegdheden aan 
supra-nationale organisaties conflicten tussen nationale 
deelbelangen voorkómen? Het Europese landbouwbeleid 
laat zien, dat een gezamenlijk beleid, gericht op een 
specifieke sector, nuttig kan zijn maar in de praktijk al 
snel protectionistische trekken krijgt met een zware 
budgettaire belasting. In een overgangsperiode zullen 
maatregelen ter bescherming van nationale sectoren 
tijdelijk nodig zijn, omdat anders de vrije markt niet of 
zeer moeilijk tot stand zou komen. Anderzijds blijkt 
"tijdelijk" al snel "permanent" te worden. In die zin kan 
het overdragen van bevoegdheden op langere termijn 
contraproduktief werken, vooral als dat gepaard gaat met 
begrotingen die als pijnstillers fungeren. Ook is er het 
risico van een extra bestuurslaag, waarin ook de "eigen" 
belangen van dat apparaat een rol gaan spelen. 

Internationaal beleid zou dus niet gericht moeten zijn op 
specifieke sectoren, maar globaal moeten aangrijpen en 
zo weinig mogelijk gepaard moeten gaan met geld. Tot 
dat globale beleid hoort het bewaken van gezonde 
concurrentieverhoudingen en het streven naar harmoni
satie van belastingregimes. Verder een zekere af
stemming van het monetaire beleid, zodat grote 
schommelingen worden voorkomen. Bemoedigend in dit 
verband is het succes van het EMS en de ECU. Indien 
zowel op nationaal als op supra-nationaal niveau 
overheden een minder gedetailleerd beleid voeren, zodat 
de vrije marktwerking minder wordt belemmerd, wordt 
een groot deel van mogelijke conflicten tussen 
vermeende nationale en internationale belangen onder
vangen. 

De ontwikkeling van het internationale handels
verkeer zal een grote invloed uitoefenen op de Neder
landse economie. Hoe goed ons binnenlandse beleid ook 
is, de gevolgen ervan worden grotendeels bepaald door de 
groei die de internationale omgeving biedt. Helaas is het 
handelsklimaat thans niet onverdeeld gunstig. Protectio
nistische tendensen, handelsgeschillen en concurrentie
vervalsing zijn aan de orde van de dag. Ons land zal, bij 
voorkeur in Europees verband, voortdurend dienen te 
werken aan een liberalisering van het internationale 
handelssysteem. Versterking en uitbreiding van de multi
laterale spelregels op dit gebied zijn daarvoor de aan
gewezen weg. 

De stabiliteit van het internationale monetaire 
systeem wordt bedreigd door de grote schuldenlast waar 
veel landen mee te kampen hebben. Aflossingen en rente 
moeten worden betaald. Schuldenlanden moeten een 
overschot op de goederen- en dienstenbalans scheppen, 
om ruimte te verschaffen voor deze verplichtingen. Een 
beleid van importsubstitutie is hierbij vaak onvoldoende. 
Om toch over harde valuta's te beschikken, dienen de 
exporten te worden vergroot Maar daartoe zijn inves
teringen nodig. Daarvoor moet weer geld worden geleend, 
hetgeen terug voert bij het begin. 

Hoge dollarkoersen en hoge rentestanden vergroten de 
rente- en aflossingslast voor ontwikkelingslanden, 
hoewel daar een verbetering van hun concurrentiepositie 
ten opzichte van de Verenigde Staten tegenover staat 

Een duurzame oplossing kan pas in zicht komen, 
indien schuldenlanden hun economieën voldoende aan
passen en wereldwijd de markten worden geopend voor 
ontwikkelingslanden. Ook om deze reden moet protectio
nisme met kracht worden bestreden. 

Na 15 jaar zwevende koersen zijn de valutaverhou
dingen nog niet gestabiliseerd. Het enige stabiele blok 
lijkt het EMS te zijn. Afspraken van de zogenaamde 
"Groep van Vijf' kunnen een rustiger periode inluiden, al 
blijft de dollar-yen verhouding vooralsnog een voedings
bodem voor onrust Voor een gunstige ontwikkeling van 
de wereldhandel is het noodzakelijk om tot stabiele ver
houdingen te komen tussen het EMS, het dollar- en het 
yenblok. De dollarbewegingen zijn de laatste jaren een 
storende factor geweest in het internationale handels- en 
monetaire verkeer. Verder kan een stabiele en reële dollar
yen verhouding protectionistische druk in de Verenigde 
Staten en daarbuiten helpen voorkomen. 13 
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7. Slot 
Geen onbezonnen ingrijpen maar zorgvuldig overleg 

in de daartoe bestemde internationale fora en coördinatie 
op hoofdlijnen: langs die weg worden onzekerheden 
beperkt en voorwaarden geschapen voor een even
wichtige ontwikkeling. Zo'n omgeving biedt individuele 
landen de mogelijkheid hun eigen problemen op afdoende 
wijze te bestrijden. 

De externe onzekerheden maken het extra nood
zakelijk dat het vermogen van ons economisch systeem 
om flexibel in te spelen op veranderingen in de buiten
wereld wordt versterkt Dit kan alleen bij voortzetting 
van een beleid dat nadrukkelijk is gericht op een terug
dringing van de rigiditeiten die zich in ons sociaal-

economisch bestel hebben genesteld. Dat betekent meer 
ruimte voor het functioneren van markten, minder directe 
bemoeienis van de overheid met het economisch leven 
en een depolitisering van de economie in het algemeen. 

Onze samenleving bergt een enorm potentieel in zich 
voor het scheppen van welvaart. Het onderwijsniveau is 
relatief hoog, de Nederlander heeft een positieve 
werkhouding en de Nederlandse ondernemer is bekend om 
zijn dadendrang en vindingrijkheid. Een beleid dat 
consequent is gericht op de eliminering van de sociaal
economische sclerose biedt de beste waarborgen voor een 
bevrijding en uitbuiting van dit potentieel. 
* Mr. F. Bolkestein is staatssecretaris van Economische 
Zaken. 

Geen Aanslag op de Toekomst 

H.E.Koning* 

Vootjaar 1986. De twee oliecrises van de jaren
zeventig liggen alweer tien jaar achter ons. Zojuist - wij 
schrijven begin februari - heeft een derde oliecrisis zich 
aangediend, nu met dalende in plaats van stijgende 
olieprijzen. De wellicht verstrekkende gevolgen van deze 
crisis kunnen op dit moment niet goed worden overzien. 
Nog niet duidelijk is in hoeverre de negatieve effecten de 
positieve zullen overtreffen. Eén ding is zeker: de in
komsten van de Staat zijn in het laatste decennium te 
veel gebaseerd op externe, niet te beheersen factoren. 
Daarnaast creëerde de overheid zich via haar uitgaven een 
te overheersende rol in het maatschappelijk systeem. Dat 
komt ons nu duur te staan: het reactievermogen van de 
marktsector om adequaat op de nieuwe situatie te 
reageren, is verstard. In dit artikel wordt dan ook gepleit 
voor een meer terughoudende opstelling van de overheid 
ten opzichte van het bedrijfsleven en het marktproces. 
Kortom, een liberale visie. 

Terugblik 
De Nederlandse economie heeft na de tweede wereld

oorlog een fenomenale prestatie geleverd. Van een tra-

ditionele landbouw- en handelsnatie werd in een korte 
periode omgeschakeld naar een economisch systeem, 
waarin ook de industrie een volwaardige plaats . innam. 
Aan het einde van de jaren zestig was het niveau van 
industrialisatie vergelijkbaar met dat van andere Europese 
landen. Voordeel ten opzichte van het concurrerend 
buitenland werd behaald dankzij een zeer hoge kapitaal
en energie-intensiteit (bijv. chemie en raffinage) en de 
daaruit voortvloeiende hoge arbeidsproduktiviteit 

Ondanks al deze successen werd er aan het einde van 
de jaren zestig toch een kentering merkbaar. Deze kwam 
tot uitdrukking in een beperkte omzetgroei ten opzichte 
van de daaraan voorafgaande stormachtige jaren, in een 
daarmee samenhangende overcapaciteit en in een aarze
ling in diverse sectoren om te investeren. Een kentering 
die in de diverse overheidsbegrotingen van die jaren is 
aangegrepen om achterblijvende sectoren en regio's voor 
het voetlicht te brengen, c.q. (op toen nog bescheiden 
wijze) impulsen te geven. 

De ruimte voor de overheid om in het economisch 
proces te penetreren werd - naast de mogelijkheden die 
voortvloeiden uit economische groei - in het bijzonder 
gevonden in de toenemende opbrengst van de Nederland
se aardgasbellen. Een aantal verworvenheden van de hui
dige welzijnsstaat vonden in de jaren zeventig hun aan
vankelijke financiële voedingsbron: de uitbreiding van 
het stelsel van sociale zekerheid, de groei van het over
heidsapparaat (de "regelaars"), de steeds hogere bodem in 
het loongebouw (het minimumloon), alsmede de koppe
lingsmechanismen tussen de marktsector, de overheids
sector en het stelsel van sociale zekerheid. 

De jaren zeventig 
De (deels sectorgewijze) terugval van de economische 

groei in de overgang van zestiger naar zeventiger jaren 
werd versterkt door de eerste en tweede oliecrisis. Het 
reeds ingesnoerde reactievermogen van het bedrijfsleven 
om aanpassingen te realiseren omwille van het behoud 



van de internationale concurrentiepositie, werd door 
beide crises nog verder ingeperkt. Stijgende lasten 
(belastingen en premies), de appreciatie van de gulden en 
de concurrentievervalsende activiteiten van de overheid, 
met name waar deze ondernemingen in leven hield die 
normaliter zouden failleren, waren daar mede debet aan. 

Het reeds gesignaleerde probleem van overcapaciteit 
en beperkter concurrentiekracht werd inmiddels steeds 
algemener in de diverse bedrijfsectoren voelbaar. De 
marktontwikkeling werd nog verder verstoord door de 
stijgende inflatie. De rentestijging, niet in de laatste 
plaats ook een gevolg van de uiteindelijke toevlucht die 
de overheid voor haar benarde financiële positie nam tot 
de groei van het fmancieringstekort, maakte het inves
teren uiteraard niet aantrekkelijker. 

Tabel 1 geeft enkele cijfers uit de laatste twintig jaar. 

Opmerkelijk is dat verworvenheden uit eerdere jaren zo 
lang in de jaren zeventig zijn vastgehouden. De illusie 
werd gewekt, dat de economische tegenslag slechts een 
conjunctuurverschijnsel was, waar de overheid een 
(Keynesiaans) toverrecept voor had. Er werden - als het 
ware - huiden verkocht van beren, die nooit geschoten 
zouden kunnen worden: bij het opstellen van begro
tingen werden (valse) hypothesen van economische groei 
en zgn. inverdieneffecten ten tonele gevoerd om de 
overheidsuitgaven nog verder te laten uitdijen. Aldus 
bleef er ook bij een ontspannen arbeidsmarkt een 
opwaartse druk op de lonen bestaan. Het proces van loon
vorming versoepelde niet, terwijl dat juist had moeten 
gebeuren om het verlies aan concurrentiekracht te keren. 
Integendeel: het verstarde (het minimumloon werd zelfs 
verhoogd). De bedrijfswinsten kwamen steeds verder 
onder druk van de groeiende collectieve lasten. 
Daarbovenop kwam nog het systeem van automatische 
prijscompensatie, terwijl dat toen al niet meer 
verantwoord was. Het stelsel van sociale verzekeringen 
kende inmiddels een steeds sneller toenemend gebruik. 

Per saldo heeft de voortdurend grotere rol die de 
overheid zich in de decennnia na 1945 in het 
economisch proces toeëigende in de tweede helft van de 
jaren zeventi~ niet voor een oplossing kunnen zorgen. 

De verzwaring van de collectieve lasten diende voor een 

groot deel als collectieve uitgaven te worden terug
gespoord in het kader van het (personele) inkomens
herverdelingsproces. Ook de overdrachten aan de be
drijven namen fors toe, zij het dat deze relatief achter
bleven bij die aan de gezinnen. 

De financiële stromen naar de personen en gezinnen 
stijgen overigens nog steeds. Ik kom daarop nog terug 
bij de zogenaamde inkomensprijzen. Vast staat voor mij 
dat het herverdelen van inkomens niet bijdraagt tot de 
verhoging van creativiteit en inzet, die in ons land zo 
broodnodig is voor (verdere) produktiviteits- en econo
mischegroei. 

Ook de subsidiestroom naar het bedrijfsleven is ken
merkend voor het weghevelen van eigen verant
woordelijkheid. Een overheid is niet in staat om nood
lijdende bedrijven kunstmatig in leven te houden. Ja, 
men kan de levenduur van een bedrijf met enkele jaren 
rekken, maar alleen ten koste van (heel) veel overheids
geld, ten koste van een verstoorde bedrijfsleiding, ten 
koste van een verstoord marktproces. In een aanzienlijk 
aantal gevallen komt het einde dan toch. De jaren 
zeventig hebben ons wat dat betreft wakker geschud en 
weer met beide benen op de grond gezet Overheids
bemoeienis in bedrijven: misplaatste verantwoordelijk
heid. 

Terecht wordt mijns inziens dan ook steeds meer de 
vraag gesteld of er geen correcties op dit stelsel van over
drachten van de overheid aan de gezinnen en het bedrijfs
leven moeten worden uitgevoerd. 

Nadere overwegingen 
Ook in andere opzichten acht ik de sociale ont

wikkelingen in de periode 1965-1985 opmerkelijk. Ik 
doel daarbij op de in alle opzichten bevrijdende door
braken naar een open samenleving aan het einde van de 
jaren zestig. Bevrijdende doorbraken die zich bovenal 
ook manifesteerden in de start van het individualiserings
proces. 

In de jaren zeventig doet zich daarna echter het 
opmerkelijke verschijnsel voor, dat de verbreding van de 

Tabel 1. Collectieve lasten 1965-1986 (in f mld ; tussen haakjes: afgeronde percentages to.v. het nationaal 
inkomen; • = voorlopige uitkomsten) 

1965 1970 1975 1980 1983 1985• 
1. Belastingen 15,3 27,9 54,5 86,8 91,2 92,0 

(24%) (25%) (27%) (29%) (27,1 %) (25%) 

2. Premies soc. verz. 7,8 16,7 38,5 61,3 83,4 84,2 
(12%) (15%) (19%) (20%) (24,8%) (23%) 

3. O{ï!:ren~ten aardgas 0,0 0,6 5,3 12,1 18,5 23,0 
incl. pb aardgas) (0%) (0%) (3%) (4%) (5,5%) (6%) 

4. Financieringstekort 3,2 4,0 10,2 21,5 37 27,0 
(5%) (4%) (5%) (7%) (11%) (7%) 

5. Nationaal inkomen 62,6 111,5 199,6 303,3 336,4 369,1 
(HlO%) (100%) (100%) (100%) (100%) (100%) 

Bij de tabel: 
Als achtergrond bij deze tabel zij erop gewezen dat een aantal veibeteringen in het pakket sociale voorzieningen tot in het midden van 
de jaren zeventig in eerste instantie kon worden llerealiseerd door de groei van de aardgasbaten. Al spoedig echter werden die toenemende 
baten overtroffen door de kosten van het snel stiJgend çebruik ervan. Verdere stijgingen van belastingen, premies en het 
financieringstekort waren tot aan de komst van het kabmet Lubbers-Van Aardenne vervoljlens aan de orde van de dag. 
De tabel toont ook de signifancte ommekeer die nadien werd gerealiseerd m.b.t de belastingdruk en het fmancieringstekort: de trend is 
nu dalende, in plaats van (verder) stijgend. Het succes is echter nog niet volledig: de totale lastendruk is nog steeds te hoog. 
Voortzetting van het huidige beleid is derhalve noodzakelijk. 15 
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individualiseringsbeweging over de hele samenleving 
zich in toenemende mate bevestigd wil zien door .... de 
overheid. Juist daar waar het individu zelf zijn krachten 
had kunnen en moeten exploreren, zocht men steun en 
bescherming onder de parapluie van de staat Opmerke
lijk, maar onmiskenbaar een vlucht, wég van verant
woordelijkheid, wég ook van een in liberale zin waar
achtige vrijheid. 

Dit - wellicht abstracte - verschijnsel van tegen
strijdigheid laat zich in concreto ook in sociaal-econo
mische voorbeelden vertalen. Ik kom daarmee weer 
terecht op de vorige paragrafen: tegenstrijdigheid in de 
vorm van verzet tegen de overheid als albedil versus de 
eis aan de overheid om bij voorbeeld sociale contracten 
met forse (financiële) bijdragen te "pluggen" (vgl. de 
onderhandelingen ten behoeve van een sociaal accoord in 
het midden van de jaren zeventig). 

Met verve hebben de VVD-bewindslieden in het 
kabinet Lubbers-Van Aardenne zich er dan ook voor 
ingezet dat de wind uit een andere hoek is gaan waaien. 
Gaandeweg is begrip ontstaan en thans groeiend voor de 
heldere kabinets-aanpak van meer ontplooiingsruimte 
voor mens en bedrijf. Overigens nadrukkelijk inclusief 
bijbehorende risico's. Vanzelfsprekend laat dit onverlet 
de zorg voor zwakken en gehandicapten. De staat blijft 
toeverlaat, maar meer op de achtergrond, d.w.z. pas in 
laatste instantie. 

Ik vind dan ook dat deze kabinetslijn moet worden 
voortgezet, c.q. dat de VVD zich in deze verkiezings
penode met man en macht moet inspannen om deze lijn 
duidelijk te profileren: mensen laten zien waar hun 
vrijheden/kansen liggen (c.q. waar men die elkaar kan 
bieden) en hen motiveren deze kansen te grijpen. 

Het financieringstekort 
Bij het trekken van lessen uit het verleden ten 

behoeve van toekomstig beleid wil ik allereerst nader 
ingaan op een van de drie hoofdsporen van het kabinet 
Lubbers-Van Aardenne: de vermindering van het financie
ringstekort op de begroting. 

Het terugdringen van het tekort zou ik daarbij 
nadrukkelijk uit de sfeer van de technische affaires 
willen halen, waar het door velen ten onrechte wordt 
ingedrukt. Het terugdringen van het tekort heeft namelijk 
ook alles te maken met ethiek en met verhoudingen 
tussen generaties. Wie menen wij te zijn - zo zou ik u de 
vraag willen voorleggen - dat wij in een luttel decennium 
een last voor toekomstige generaties kunnenimogen op
bouwen die hen nog jaren op de schouders zal drukken; 
lees: jarenlang van vrijheden zal beroven? 

Een beperkte staatsschuld, die van generatie op gene
ratie wordt overgedragen, acht ik acceptabel. Ik denk 
daarbij met name aan gemaakte kosten ten behoeve van 
de infrastructuur van ons land: dijken, kanalisatie, nieuw 
land, wegen, onderwijs, technologisch onderzoek, etc. 
Kortom, allemaal zaken waarvan toekomstige generaties 
zelf ook zullen profiteren en waarvoor het redelijk is van 
hen een contraprestatie/bijdrage te verwachten. 

Via dit betoog wil ik geen pleidooi houden voor 
terugkeer naar het oude (vooroorlogse) onderscheid 

tussen een 'gewone' en een kapitaaldienst voor rijks
uitgaven. Evenmin naar de bijhorende filosofie, dat men 
kan lenen voor wat men investeert Het verleden heeft 
geleerd dat het begrip 'investeren' in zo'n kader gaande
weg verwatert, dat men er steeds meer oneigenlijke zaken 
onder wil brengen. 

Met als consequentie dat het adagium 'lenen voor 
investeren' verkeert in de concrete dreiging dat men veel 
meer leent dan investeert 

Wat ik nadrukkelijk wèl wil is inhaken op de 
gedachte, zoals met name in het VVD-programma ont
vouwd, dat het fmancieringstekort de komende jaren 
aanzienlijk verder moet worden teruggedrongen. De hui
dige omvang van het financieringstekort (1985: circa 27 
mld gulden = circa 7,3% van het Netto Nationaal Inko
men) acht ik te hoog. Met name gezien de zeer sterk 
groeiende rente- en aflossingslasten die eruit voort
vloeien. 

Een rekensom kan een en ander verduidelijken: indien 
wij het financieringstekort op het huidige niveau stabi
liseren, resulteert niettemin een jaarlijkse stijging van de 
rentelasten van circa 2 miljard. Dekking van die 2 
miljard zou inhouden dat wij bij voorbeeld jaarlijks het 
hoge èn het lage tarief van de BTW met 1% moeten 
verhogen. Kortom er moet een einde komen aan het 
'potverteren'. Bovendien meen ik dat een kleiner beslag 
van de overheid op de kapitaalmarkt ook niet zonder 
gevolgen zal blijven voor de rentestand. Minder risico
vrije staatsobligaties en een lagere rente: impulsen voor 
ondernemen, impulsen voor vooruitgang. 

Het kasboek van de overheld 
Bovenstaand betoog voor een verdere verlaging van 

het financieringstekort impliceert dat het kasboek van de 
overheid verder op orde moet worden gebracht, hetzij 
door verlaging van de uitgaven, hetzij door verhoging 
van de belasting, of beide. Het is gezien het grote beslag 
van de uitgaven op het nationale inkomen daarbij van 
groot belang vooral de uitgaven terug te dringen en 
slechts in uiterste noodzaak de belastingen hoger te 
maken dan zij toch al zijn. 

Het verder in evenwicht brengen van het kasboek van 
de overheid dient mijns inziens primair gevonden te 
worden bij de grootste groeiposten van de afgelopen tien 
à vijftien jaar. Zowel vanuit belastingtechnisch als 
vanuit budgettair oogpunt zou ik daarbij de eerder
genoemde inkomens- en vermogensoverdrachten aan 
gezinnen en bedrijven willen bezien. 

Wat de inkomensoverdrachten aan gezinnen betreft, 
zou ik willen wijzen op de zgn. inkomensprijzen. Het 
systeem van inkomensprijzen zorgt ervoor dat gebruikers 
van voorzieningen een bijdrage betalen afhankelijk van 
hun inkomen: hoe lager het inkomen, des te lager de 
eigen bijdrage, des te hoger de inkomensprijs. 
Voorbeelden: de individuele huursubsidie, de tegemoet
koming in de studiekosten en het retributiestelsel 
kinderdagverblijven. In 1980 werd aan dit soort 
regelingen nog 6,9 miljard uitgegeven, in 1984 was het 
al 9,3 miljard. De toename van 35% overtreft de groei 
van de totale rijksuitgaven (26%) in die periode. 



Daarbij is het geenszins w, dat deze inkomensprijzen 
alleen bij minima terechtkomen. Bij de individuele huur
subsidie bestaat 47% van de gebruikers uit hogere dan 
minimum-inkomens. Bij de gebruikers van gezins
verzorging is dat 52% en in het geval van 
rijksstudietoelagen en premiekoopregelingen komt dit 
percentage uit op 85. 

Aan vermindering van het beslag van inkomens
prijzen op het overheidsbudget is mijns inziens niet te 
ontkomen. De oorspronkelijke doelstellingen en doel
groepen van deze regelingen dienen opnieuw bezien te 
worden vooral in het licht van zowel de budgettaire 
problematiek, daarnaast in het kader van de te hoge 
marginale druk in de inkomenskolom. 

Wat gezinnen en bedrijven gezamenlijk betreft, 
zouden vooral die overdrachten bezien moeten worden 
waarmee de overheid de markt verstoort door én aan de 
aanbodzijde én aan de vraagkant te interveniëren. Het 
bekendste voorbeeld daarbij vormt het tegelijkertijd pre
miëren van huizen (objectsubsidies) naast de subsidiëring 
van loonkosten/arbeidsplaatsen in de bouw. 

Tenslotte de overheidsfaciliteiten voor het 
bedrijfsleven. Tabel 2 geeft weer hoezeer die faciliteiten 
in de loop der jaren uitgegroeid zijn. De tabel toont 
tevens aan hoezeer faciliteiten uitvloeien als zijn 
eenmaal "op de rails" staan. 

denkbaar ten aanzien van de vermogens- en - met name -
de voorraadaftrek, maar dan vanuit het oogpunt van 

inflatie: bij een lagere inflatie minder aftrek. 

Om het specifieke industriebeleid, d.w.z. het beleid dat 
zich toespitst op ondersteuning van individuele 
bedrijven, te handhaven acht ik te weinig termen 
aanwezig. Hoezeer ondersteuningsbeleid ook "offensief' 
moge heten, het is en blijft een inbreuk op het 
marktproces. Daar en alleen daar kunnen ondernemingen 
levensvatbaarheid bewijzen. Ondernemers treden 
doelbewust die markt binnen. Indien wij dit proces via 
specifieke steun blijven verstoren, dreigt het gevaar dat 
uiteindelijk niemand meer zin heeft ondernemer te 
worden; oftewel: niemand meer iets gaat ondernemen. 
Eén uitzondering slechts acht ik voor de overheid voor 
evt ondersteuning aanwezig: de gevallen van matching
en acquisitie. Absolute voorwaarde daarbij is voor mij 
echter dat dit matching-aspect aantoonbaar is. 

Sociale partners 
Zoals er maatregelen zijn die de overheid met 

betrekking tot de eigen uitgaven zou moeten kunnen 
realiseren, zijn er vanzelfsprekend ook bij de bedrijven 
en burgers zelf maatregelen wenselijk. die het 
revitalisatie-proces van eigen verantwoordelijkheid, 
creativiteit en initiatief in onze samenleving kunnen 
versterken. Ik denk daarbij vooral aan het overleg 

Tabel 2. Overheidsfaciliteiten voor bedrijven (in f mld) 

1975 

1. Belastingverminderingen 1,7 
2. Subsidies, kredieten, 

deelnemingen 0,9 
3. Garanties 0,8 

Totaal 3,4 

• bij ongewijzigd beleid, raming per ultimo 1985. 

Twee belangrijke componenten van bovenstaande 
overheidsfaciliteiten zijn de WIR en het zgn. specifieke 
industriebeleid. 

Met betrekking tot de WIR blijft het bij voortduring 
de vraag in hoeverre dit instrument effectief is. Een 
tweede reden voor heroverweging van deze fiscale 
investeringsfaciliteit acht ik de verbeter( en)de situatie in 
het bedrijfsleven en de steeds verder dalende marktrente 
(lees: lagere kapitaalkosten). Vervolgens dient mijns 
inziens voor een symmetrische behandeling gekozen te 
worden ten opzichte van de aardgasbatenontwikkeling. 
Toen de aardgasbaten stegen was er aanleiding voor 
uitbreiding van de WIR, nu het omgekeerde het geval is, 
zou er ook op de WIR-uitgaven omgebogen moeten 
worden. 

Eenzelfde symmetrische behandeling acht ik overigens 

1978 1980 1983 1986 1987* 

5,2 5,8 6,8 7,8 8,2 

2,1 1,4 1,7 1,5 1,5 
1,0 0,9 1,5 0,9 0,8 

8,3 8,1 10,0 10,2 10,5 

tussen werkgevers en werknemers, dat in deze nieuwe tijd 
van steeds mondiger burgers bezig is belangrijke 
WIJZigmgen te ondergaan. De arbeidsorganisatie zal 
moeten worden aangepast om de kennis en creativiteit in 
den brede van het "nieuwe type werknemer" maximaal te 
kunnen benutten. Arbeidsvoorwaarden (niet alleen 
materiële) moeten niet - zoals in het verleden - vanaf een 
centraal niveau en tot in laatste detail worden opgelegd. 
Sterker nog, er moeten extra impulsen worden gegeven 
aan de trend van "werk-nemer tot mede-werker": de 
inhoud van de arbeid, de betrokkenheid bij het produkt 
en de medezeggenschap dienen meer naar de voorgrond 
gehaald te worden. De rol van de ondernemingsraad dient 
met betrekking tot het "afwegen en delen van· risico's 
(lees ook: kosten) en baten" versterkt te worden. 
Centrale voorschriften dienen vervangen te worden door 
decentraal overleg. 
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Wie de processen van loononderhandelingen kent, zal 
weten dat het hierbóven gepropageerde decentrale 
loonoverleg - thans nog zo kwetsbaar - de komende jaren 
een blijvende vuurdoop zal ondergaan. 

Om het voortbestaan ervan te kunnen verzekeren zal 
secuur opereren van werknemers en werkgevers nood
zakelijk zijn. Enerzijds zal namelijk ruimte moeten 
worden gecreëerd voor een meer gedifferentieerde loon
structuur, en wel om prestaties, creativiteit en inzet na
drukkelijker te belonen. Anderzijds zal de totale loon
kostenonwikkeling ook zo beperkt mogelijk moeten 
blijven: het nationaal economisch herstelproces eist 
namelijk alom loonmatiging. Mislukt loonmatiging, dan 
zal de poging om nu ook de werkloosheid en de premie
druk omlaag te brengen, zonder meer tot mislukken 
gedoemd zijn. 

Epiloog 
In het bovenstaande heb ik getracht te schetsen hoe 

vanuit een liberale visie het ondernemen in een vrije 
maatschappij impulsen kan worden gegeven. Ik heb dat 
gedaan met een vertrouwen in de mens: de bereidheid die 
zal bestaan om op prikkels voor meer inzet, creativiteit 
en prestatie te reageren. Ik vertrouw daarbij ook op de 
redelijkheid: het begrip dat een samenleving - zowel 
materieel als immaterieel - pas weer vooruitgang boekt, 
indien deze vooruitgang - o.a. door matiging - in den 
brede wordt gedragen. Hierin ligt mijns inziens ook het 
antwoord op de liberale uitdaging voor de rest van de 
jaren tachtig. 

* Mr. H.E. Koning is staatssecretaris van het Minisferie 
van Financiën. 

Liberaal 
2000 

Ontwikkelingsbeleid tot het Jaar 

Mevrouw E.M. Schoo* 

"In het verleden ligt het heden, 
In het nu, wat worden zal". 

1. Ontwikkelingssamenwerking is een activiteit, die 
door brede lagen van de Nederlandse bevolking wordt 
onderschreven. Dat komt ook tot uitdrukking in de pro
gramma's en prioriteiten van onze politieke partijen. 
Alle verantwoordelijke politieke groeperingen gaan 
ervan uit, dat in elk geval anderhalf procent van ons 
netto nationaal inkomen voor onwikkelingssamen
werking beschikbaar dient te zijn en te blijven. 

In de regeerperiode 1982-1986 is deze doelstelling 
hoog gehouden. In de eerste plaats is expliciet 
uitgesproken, dat de eigen nationale problemen - die 
bepaald niet onderschat mogen worden - niet ten koste 
van diegenen mogen worden opgelost voor wie het al of 
niet ontvangen van hulp en samenwerking een exis-

tentiële zaak is. 
In de tweede plaats is een enkele jaren geleden 

toegepaste nieuwe berekeningsmethode van het Neder
lands nationaal inkomen (welke tot een hoger niveau 
leidde) in de loop van deze kabinetsperiode vertaald in 
een hoger budget voor ontwikkelingssamenwerking, 
onder gelijktijdiye afwikkeling van financiële erfenissen 
uit het verleden ). Al met al is het ontwikkelingsbudget 
in de genoemde kabinetsperiode per saldo met rond 1 mil
jard gulden omhoog gegaan, nl. van een niveau van rond 
4 mld gld in 1982 tot - voor 1986 - een niveau van ruim 
5 mld gld. 

2. Deze grootscheepse hulpinspanning waarmee 
Nederland zich uitdrukt in percentage van het nationaal 
inkomen - in de kopgroep van hulpverlenende landen 
bevindt, illustreert daadwerkelijke solidariteit, maar 
maakt het eens te meer noodzakelijk, dat de ermee 
gepaard gaande gelden doelmatig en doeltreffend worden 
besteed. 

Allereerst uiteraard in het belang van diegenen, voor 
wie deze inspanning in de eerste plaats is bedoeld: de 
mensen in de ontwikkelingslanden. Maar vervolgens is 
het evenzeer de plicht van de Nederlandse overheid 
tegenover haar burgers de algemene middelen, die voor 
deze doeleinden worden aangewend, w efficiënt en effec
tief mogelijk te (doen) besteden. Het beleid dient 
adequaat te zijn, de controle op de uitvoering evenzeer. 
Op het eerste aspect zal hieronder uitvoeriger worden 
ingegaan. Wat het tweede betreft, is het mede om deze 
reden, dat ik grote waarde hecht aan een goede interne en 
externe evaluatie. 

Dankzij de inspanning van zeer velen, met name ook 
van vele landgenoten die in de ontwikkelingslanden vaak 
in verre van eenvoudige omstandigheden en met grote 
inzet werkzaam zijn, worden over het geheel genomen 
redelijke tot goede resultaten bereikt 

Het behoeft overigens geen betoog, dat de problema-



tiek in en van de ontwikkelingslanden dermate omvang
rijk is, dat zelfs een naar verhouding grote Nederlandse 
inspanning steeds in de juiste proporties dient te worden 
gezien. Ontwikkeling is en blijft primair een zaak van de 
ontwikkelingslanden zelf: hun beleid is in hoge mate 
bepalend voor het succes dat daarin kan worden geboekt 
Niet zelden spelen overigens externe factoren, waarop 
beleid überhaupt geen of slechts beperkte invloed kan 
hebben, een overwegende rol. Klimatologische 
omstandigheden en natuurrampen bij voorbeeld verzwaren 
de problematiek vaak zeer aanzienlijk. 

3. Wezenlijk voor het ontwikkelingsbeleid is even
zeer, dat de verhoudingen in het internationale econo
mische en financiële krachtenveld zich wijzigen. Relatie
ve posities veranderen: "de" derde wereld is geen 
homogeen veld. Met de tijd zijn differentiaties duidelijker 
geworden en is de complexiteit van de problematiek 
eerder toe- dan afgenomen. Weinig beleidsterreinen zijn 
dan ook zo veelomvattend als ontwikkelingssamen
werking en men doet de materie onrecht door te 
vergaande generalisaties of door een te eenzijdige 
benadering. 

Effectief beleid dient met dit alles rekening te houden, 
erop in te spelen en - waar mogelijk - ontwikkelingen 
ten goede te beïnvloeden. Lering trekkend uit de 
ervaringen van twee decennia ontwikkelingssamen
werking, deels ook voortbouwend op de arbeid van 
voorgangers, zijn in de jaren 1982-1986 op basis van 
het regeeraccoord beleidsvernieuwingen in gang gezet, 
die naar mijn mening van wezenlijk belang zijn voor een 
doeltreffend ontwikkelingsbeleid in de jaren tachtig en 
negentig. De liberale signatuur van deze beleidslijnen 

- waarover meer in de navolgende paragrafen - is dunkt 
mij onmiskenbaar. Het lijkt mij voor het welslagen van 
het onwikkelingsbeleid noodzakelijk de komende jaren 
langs deze lijnen verder te werken en het kan alleen maar 
tot voldoening stemmen, dat het beleid dat in de regeer
periode 1982-1986 is ontwikkeld, in vrij brede kring 
wordt onderschreven2. 

4. Ontwikkelingssamenwerking heeft een incidentele 
en een structurele component Incidenteel zal in tal van 
noodsituaties hulp moeten worden geboden. Hongers
noden, natuurrampen, gevechtshandelingen met desas
treuze gevolgen voor de burgerbevolking - het zijn even 
zovele rampspoeden, die voor vele ontwikkelingslanden 
externe bijstand noodzakelijk doen zijn. Het Nederlandse 
budget voor ontwikkelingssamenwerking zal voor deze 
doeleinden ongetwijfeld een toereikend bedrag moeten 
blijven bevatten. De orde van grootte, die thans in het 
budget paraisseert, lijkt voor de komende periode een 
redelijke indicatie. Wat de organisatie van de noodhulp 
betreft, zijn de afgelopen jaren enkele initiatieven 
genomen. Zo is de inrichting van depots, van waaruit 
slagvaardig hulpgoederen kunnen worden gedistribueerd, 
een stap in de goede richting. 

Coördinatie van hulp - ook in internationaal verband -
is geen luxe. Ontwikkelingslanden worden vaak over

stelpt met bezoekende delegaties en goedbedoelde, 
maar los van elkaar opererende steunacties. Ook bij de 
incidentele hulpverlening is goede coördinatie wenselijk. 

Soms is een multilaterale aanpak of werken via 

internationale organisaties meer efficiënt dan de 
bilaterale aanpak. 

Onder ditzelfde chapiter valt ook de noodzaak de 
diverse stadia van noodhulpverlening goed op elkaar af 
te stemmen. Bij voorbeeld om te voorkomen, dat intern 
transport een bottleneck vormt om goederen vanuit de 
havens of vliegvelden naar getroffen streken te brengen. 

De noodhulp, die de vorm van betalingsbalanssteun 
heeft, zal hoogstwaarscshijnlijk nog decennia onmisbaar 
blijken. Met name voor een aantal van de armste, 
Afrikaanse ontwikkelingslanden. 

S. Hoe onontbeerlijk noodhulp vaak ook is, toch is 
de structurele component van de onwikkelingssamen
werking op langer zicht het meest wezenlijk: wanneer 
armoedebestrijding het kernthema voor deze samen
werking is, moet versterking van de eigen economische 
kracht van onwikkelingslanden voorop staan, in het 
kader van een niet-inflatoir stimulerend beleid. 

Wanneer ik onderstaand enkele hoofdlijnen schets van 
het beleid in de jaren 1982-1986, dan is daar tegelijker
tijd mee aangegeven welke marsroute liberaal onwikke
lingsbeleid in het komende decennium zou · moeten 
volgen. 

a) Prioriteit is gegeven (en zal dus m.i. voorshands 
moeten blijven worden gegeven) aan de versterking en 
uitbouw van de produktieve sectoren van de economie in 
ontwikkelingslanden: landbouw en industrie voorop. 
Noodzakelijk daarbij is grote aandacht voor de uitein
delijke rentabiliteit en levensvatbaarheid van projecten. 
Meer in het algemeen is bij de opzet van projecten + 
programma's een geïntegreerde benadering te verkiezen. 
Deze nadruk op duurzame activiteit in de produktleve 
sector betekent, dat de hulp en samenwerking minder is 
en wordt gericht op allerlei, op den duur voor het land 
vaak onbetaalbare welzijnsvoorzieningen, maar veeleer 
op de eigen produktiviteitsantwikkeling en op inkomen 
genererende werkgelegenheid. 

b) Zoals reeds werd opgemerkt: de Nederlandse 
bijdrage aan ontwikkelingssamenwerking is aanzienlijk. 
Redenen van efficiëntie en effectiviteit hebben mij ertoe 
gebracht een eind te maken aan de verregaande 
geografische versnippering van de Nederlandse bilaterale 
ontwikkelingssamenwerking, die over meer dan honderd 
landen was verspreid. 

De hulp en de samenwerking richten zich nu op tien 
programmalanden en vier regio's met grensoverschrijden
de problemen. Met de programmalanden3 wordt in een 
duurzame hulprelatie samengewerkt: op deze wijze worden 
betere planning en dus grotere efficiëntie mogelijk. 

De vier regio's zijn: 
1. Zuidelijk Afrika, waar de apartheidsproblematiek cen

traal staat en de regionale transportproblemen worden 
aangepakt; 

2. de Sahel-landen, waar de hongerproblematiek en de 
verwoestijning gemeenschappelijke oplossingen vra
gen; 

3. Midden-Amerika, waar de vluchtelingenproblematiek 
het hoofdpunt van de hulp vormt; 

4. de Andes-regio, waar met name de kansen van de In
diaanse boerenbevolking de aandacht vragen. 

c) Ook inhoudelijk zijn de activiteiten gestroomlijnd en 19 
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wel in een drietal programma's: 
1. plattelandsontwikkeling; 
2. industriële ontwikkeling; 
3. onderwijs en onderzoek, gericht op wat in goed Neder
lands manpower development heet (zie ook sub e). 

d) Systematisch wordt thans aandacht geschonken (en 
dus wederom: zal aandacht moeten blijven worden ge
schonken) aan een aantal aspecten, die nog wel eens 
tussen wal en schip dreigden te geraken. In de eerste 
plaats is daar de sociaal-economische positie van 
vrouwen. Aandacht voor dit aspect is een belangrijke 
dimensie in het Nederlandse beleid geworden. Speciale 
functionarissen zijn op enkele ambassades aangesteld 
teneinde de positie van de vrouw, die in menig ontwikke
lingsland precair is, te helpen verbeteren. 

Vervolgens is de zorg voor het milieu in de ontwikke
lingslanden een integraal bestanddeel van het Neder
landse beleid geworden. De strijd tegen de verwoestijning 
is hiervan een voorbeeld. 

Ook - maar stellig niet in de laatste plaats - wordt 
grote aandacht besteed aan de verhouding tussen het 
samenwerkingsprogram en de culturele dynamiek van het 
ontwikkelingsland. Miskenning van culturele eigen
geaardheid komt de zinrijkheid en doelmatigheid van 
hulp niet ten goede. Meer in het algemeen wordt ernaar 
gestreefd de programma's in overleg met andere donoren 
zo goed mogelijk af te stemmen op de prioriteiten van 
het ontwikkelingsland. Een liberaal, niet-bevoogdend 
ontwikkelingsbeleid zal zich ook in de komende jaren 
langs deze lijnen verder dienen te begeven. 

e) Een van de centrale thema's van het ontwikkelings
beleid van de afgelopen vier jaar is de vermaat
schappelijking van de onwikkelingssamenwerking 
geweest. Kort samengevat heb ik hiermee beoogd een 
minder exclusieve en overheersende rol aan staten en 
overheden in het ontwikkelingsgebeuren toe te kennen 
en meer nadruk te leggen op en mogelijkheden te bieden 
aan het particulier initiatief en maatschappelijke 
organisaties in het algemeen. 

In dat kader is het ook gekomen tot een herwaardering 
van de rol en de betekenis van het bedrijfsleven in en 
voor de onwikkelingssamenwerking. Zoals in het 
regeeraccoord was afgesproken, speelt het ontwikkelings
beleid dan ook meer dan voorheen in op de 
mogelijkheden en de capaciteit van de Nederlandse 
economie en samenleving. In de drie programma's, die 
sub c zijn genoemd, speelt de vermaatschappelijking dan 
ook een belangrijke - en naar is te hopen in belangrijk
heid toenemende rol. Benutten van specifiek 
Nederlandse deskundigheden zal zowel voor het ontwikke
lingsland als voor Nederland positieve resultaten kunnen 
afwerpen. Met inachtneming van het primaire doel van 
ontwikkelingssamenwerking lijkt het mij wenselijk ook 
dit spoor in de komende jaren met kracht te volgen. 

f) In vervolg op en in samenhang met het voor
gaande: de relativering van de staat als enige of 
voornaamste bewerkstelliger van verandering en 
ontwikkeling brengt met zich - als logisch gevolg -
grotere decentralisatie van de uitvoering van de hulp en 

een intensiever beroep op het particulier initiatief in de 
samenleving, hier en ginds. Commerciële en niet
commerciële joint-ventures waarborgen een blijvende 
wederzijdse betrokkenheid, gebaseerd op een gezond 

wederzijds belang. 

Met het industriële programma gericht op bevordering 
van investeringen, ontwikkelingsrelevante handelsbe
vordering en technologie-overdracht, heeft Nederland de 
afgelopen jaren tot de eerste landen behoord, die hun 
ontwikkelingsbeleid aanpasten aan de nieuwe prioriteiten 
van de ontwikkelingslanden en aan de desiderata, gefor
muleerd door de internationale fmancieel-economische 
instellingen. 

Het is mijn overtuiging, dat op deze weg dient te 
worden voortgegaan, ondogmatisch rekening houdend 
met de zich steeds wijzigende omstandigheden, met 
toenemende differentiatie tussen - en soms: binnen - ont
wikkelingslanden zowel wat betreft hun mogelijkheden 
tot groei en handel als de problemen van schulden en 
hulp. 

6) In zijn World Development Report 1985 publi
ceerde de Bank twee mogelijke groeiscenario's voor de 
periode 1985-19954. Alvorens daar nader op in te gaan, 
een essentiële constatering vooraf: voor de ontwikke
lingslanden is de ontwikkeling in de industriestaten en 
het aldaar gevoerde beleid van wezenlijk belang. Niet in 
de eerste plaats, omdat de hulpmogelijkheden van de 
zijde van de industrielanden erdoor worden bepaald. Doch 
in het totale financieel-economisch gebeuren spelen 
hulpstromen uit hoofde van onwikkelingssamenwerking 
toch slechts een bescheiden rol. (Zij het dat in enkele, 
vooral de armste ontwikkelingslanden de betekenis ervan 
groter is en soms onnmisbaar voor verder existeren). Het 
zijn handelsvooruitzichten en afzetmogelijkheden, 
commerciële kapitaalstromen, rentestanden - nominaal en 
reëel - in samenhang met de schuldenproblematiek, die 
voor de groeikansen van de onwikkelingslanden veelal 
van veel wezenlijker betekenis zijn (Deze erkenning 
versterkt de noodzaak van een ontwikkelingsbeleid, als 
bovenomschreven. Tegelijkertijd zal het duidelijk zijn, 
dat effectief ontwikkelingsbeleid meer vraagt dan alleen 
bilaterale hulpverlening en dito ontwikkelingssamen
werking). Het hoge groeiscenario van de Wereldbank 
gaat ervan uit, dat de industrielanden een zichzelf instand
houdende, niet inflatoire groei weten te bereiken (in de 
periode 1985-1995 van ruim 4% per jaar), waarbij zij 
erin zullen slagen werkloosheid, inflatie en rentepeil 
terug te brengen tot niveau's als in de jaren zestig 
golden. In het lage groeiscenario slagen de industrie
landen er niet in om orde op zaken te stellen: 
begrotingstekorten, inflatie, rente en werkloosheid 
blijven hoog. De groei van hun BNP zou dan gemiddeld 
2,5% per jaar bedragen. 

Bij het eerste scenario zouden voorts de handels
barrières verder worden afgebroken en de hulpvooruit
zichten voor de lage inkomenslanden verbeteren; in het 
tweede scenario zou men eerder voor verdere toeneming 
van het protectionisme moeten vrezen en zouden alle 
vormen van kapitaaloverdracht aan het buitenland - waar
onder hulpverlening - op hun best maar langzaam toe
nemen. 

Voor de ontwikkelingslanden wordt er voor beide 
scenario's van uitgegaan dat zij hun beleid structureel 
zullen aanpassen. Hoewel het specifiek te voeren beleid 
van land tot land zal verschillen, zal over het algemeen 



verbetering nodig zijn op een aantal belangrijke 
terreinen, zoals strategische economische prijzen, 
wisselkoersen en handelspolitiek, alsmede de nationale 
besparingen. Op deze beleidsonderdelen gerichte maat
regelen zijn nodig om een meer efficiënte aanwending 
van binnenlandse en buitenlandse middelen te verzekeren 
en met name om te voorkomen, dat buitenlands kapitaal 
als substituut van, in plaats van als complement op, 
nationale hulpbronnen wordt aangewend. 

De implicaties van de twee scenario's voor de 
onwikkelingslanden lopen sterk uiteen en onderstrepen 
overduidelijk hoezeer orde op zaken in de industrielanden 
ook van belang is voor de onwikkelingslanden. 

Onderstaande tabel illustreert een en ander. 

jaarlijkse groei BNP bij ontwikkelingslanden 

totale netto financiële stroom naar ontwik-
kelin~slanden (in$ van 1980) in 1990 
(in 1 84 beliepen deze stromen $ 73 mld) 

rentebetalingen van ontwikkelinfïslanden o~ 
middellange en lange schulden in $ van 1 80) 
in 1990 
(in 1984 beliepen deze betalingen$ 59 mld) 

jaarlijks groeipercentage van de netto-ODA-
stroom, uitgaande van 0,37% van het BNP van 
de industrielanden (in $ van 1980) 

Alle ontwikkelingslanden kunnen echter niet als een 
geheel worden beschouwd. Zoals reeds gesteld, is het 
relevant oog te hebben voor de differentiatie in de "derde 
wereld-landen". Het is dan ook zaak de prognoses iets 
nader per regio te bezien. 

Allereerst wat de groei van het BNP in de ontwikke
lingslanden betreft Zelfs bij het meest optimistische 
scenario wordt voor Afrika een jaarlijkse groei van 
nauwelijks meer dan 3% voorzien. De Wereldbank 
voorziet voor sub-Sahara Afrika voor de periode 1980-
2000 een bevolkingstoename in dezelfde orde van 
grootte, hetgeen impliceert dat de economische groei per 
hoofd van de bevolking aldaar op z'n best 0 en wellicht 
in de komende generatie zelfs negatief zal zijn. Let wel: 
dit alles onder het "hoge" scenario. Bij het "lage" 
scenario zou het BNP per hoofd en jaarlijks zelfs met een 
half procent afnemen. 

7) De schuldproblematiek is uiteraard ook sterk 
gevoelig voor de economische ontwikkeling. Beschou
wen wij eerst de Afrikaanse situatie. In het "hoge" 
scenario zou de uitstaande schuld van de Afrikaanse lage 
inkomenslanden tussen 1984 en 1990 gelijk blijven (op 
ong. $ 27 mld), maar de schuldendienst (in procenten 
van de export) nog toenemen van ongeveer 20 tot ruim 
24 procent In het "lage" scenario wordt de schuldsituatie 
voor deze landen nog ongunstiger: in de beschouwde 
periode zou de schuld oplopen tot tegen de $ 30 mld en 
de schuldendienst tot ruim 37%. Hoewel uiteraard elke 

prognose met de nodige onzekerheidsmarges moet 
worden omgeven, is de teneur onmiskenbaar. En in beide 
scenario's negatief. 

Zien we naar de Aziatische lage inkomenslanden, dan 
zal in het "hoge" scenario de schuld stijgen van $ 54 
mld in 1984 naar $ 93 mld in 1990 met bijbehorende 
schuldendienstpercentages van ruim 8 (in 1984) en ruim 
10 (in 1990). In het "lage" scenario zal de uitstaande 
schuld van deze landen iets minder hoog uitvallen (ong. 
$ 79 mld), maar de schuldendienst in 1990 oplopen tot 
ruim 15% van hun export. 

Wat Latijns-Amerilul betreft, baseer ik mij op IMF
cijfers. Het Fonds heeft berekend, dat als het reële BNP 
in de industrielanden in de periode 1987-1990 met rond 

scenario 

hoog laag 

5,5% 4,3% (bij toe-
nemend 
protec-
tionisme) 

$83 mld $63 mld 

$45 mld $76 mld 

2,7% 2%. 

3% per jaar toeneemt, het BNP van de grote schulden
landen in dat werelddeel met bijna 4,5% zal kunnen 
toenemen, met een bijbehorende daling van hun schulden
dienst (in % van de export) van bijna 24% in 1984 tot 
ruim 18% in 1990. · 

De schuldenlast van Latijns-Amerika bestaat hoofd
zakelijk uit leningen van particuliere kapitaalver
schaffers, terwijl de schuldenlast van de Afrikaanse 
landen vooral bestaat uit officiële exportkredieten 
(materie, die in de "Club de Paris" aan de orde komt), 
alsmede uit leningen van IMF en Wereldbank. Bij schuld
herstructurering zullen voor Latijns-Amerika vooral parti
culiere kapitaalverschaffers worden aangesproken, voor 
Afrika de overheden van de donor- of industrielanden). 

8) Een groot aantal landen in Azië en Latijns-Amerika 
heeft zich de afgelopen jaren ontwikkeld tot belangrijk 
exporteur van industrieprodukten. (De percentuele aan
delen van Azië, Latijns-Amerika en Afrika in de wereldex
porten bedroegen in 1982 resp. 16,7; 5,9; en 3,8%, w.v. 
sub-Sahara Afrika 1,9%). 

De vooruitzichten voor met name de Oost-Aziatische 
landen zijn op handelsgebied gunstiger dan voor de 
Latijns-Amerikaanse landen. De Oost-Aziatische landen 
voeren in het algemeen een markt-georiënteerd beleid, 
weten zich beter aan te passen aan externe 
ontwikkelingen en worden bovendien niet gehinderd door 
de nadelige gevolgen van een overmatig hoge externe 
schuldenlast. Voor beide regio's geldt overigens, dat zij 21 
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groot belang hebben bij een verdere liberalisatie van het 
handelsverkeer, waartoe een nieuwe internationale 
handelsronde zou kunnen bijdragen. Met name voor wat 
de Oost-Aziatische landen betreft zal meer nadruk gelegd 
moeten worden op het beginsel van reciprociteit: een 
verdere - danwel voortgezette - openstelling van de 
Westerse markten voor de produkten uit de Aziatische 
regio zal gepaard moeten gaan met een geleidelijke 
vermindering van de eigen handelsbescherming van 
landen in die regio. 

De Afrikaanse landen zijn voor wat de handel betreft 
met name aangewezen op de afzet van grondstoffen. De 
prijselasticiteit van de vraag naar grondstoffen is over 
het algemeen gering, terwijl veel prijzen zich momenteel 
op een ongekend dieptepunt bevinden. De vooruitzichten 
voor deze landen op handelsgebied zijn weinig 
rooskleurig. Diversificatie van agro ind. export en 
uitbreiding van de lokale verwerking van hun 
grondstoffen zal de Afrikaanse landen op termijn 
perspectief moeten bieden. 

~) Toename van de omvang van de hulpverlening is 
afhankelijk van de BNP-groei, die de industrielanden 
zullen kunnen realiseren. 

Wat de verdeling van die hulpverlening betreft: in 
1982183 ging bijna 28% naar Azië, 54% naar Afrika en 
12% naar Latijns-Amerika. Gelet op hetgeen ik in het 
voorgaande heb vermeld zou dan ook een verdere 
concentratie van de hulpverlening op - met name - sub
Sahara Afrika, gezien de aldaar heersende situatie, 
wenselijk zijn. Maar dat zou ten koste gaan van de 
hulpverlening aan andere lage inkomenslanden, hetgeen 
de continuïteit van het onwikkelingsproces in die landen 
zou kunnen verstoren, hetgeen een reden temeer is ernaar 
te streven de hulpinspanning van de donorlanden op een 
blijvend hoger niveau te brengen. Het ware te wensen, 
dat meer industrielanden het niveau van Nederland zouden 
trachten te bereiken. 

Onderstaande grafiek geeft een beeld van de zeer 
uiteenlopende hulpinspanning van de DAC-lidstaten. 

~ TOTAAlDAt L-----------~~ 
Bron : DAC-Chairman' s Report 1985: 

Twenty-five years of development cooperation, a review. 

Het zij herhaald: zelfs indien in de industrielanden in 
de komende jaren een flinke economische groei zou 
kunnen worden gerealiseerd, blijven de ontwikkelings
vooruitzichten van de lage inkomenslanden (met name 
van de Afrikaanse) somber en deze landen zullen in het 
in de komende jaren te voeren" ontwikkelingssamen
werkingsbeleid centraal moeten staan. Hetgeen, tot op 
zekere hoogte, ook geldt voor de belangrijkste schulden
landen. Beide groepen van landen staan voor een 
ingrijpend aanpassingsproces; een aanpassing overigens, 
die zo min mogelijk ten koste mag gaan van de armen en 
behoeftigen in die ontwikkelingslanden. Een aanpassing 
ook, die des te minder moeizaam zal kunnen verlopen 
wanneer de industrielanden bij de vormgeving van hun 
eigen financieel-economisch beleid beter rekening 
houden met de gevolgen ervan voor de ontwikkelings
landen, alsmede door ontwikkelingslanden grotere afzet
mogelijkheden te bieden en hun hulpinspanningen op te 
voeren. 

Met de Wereldbank ben ik van mening, dat de jaren 
tot 1990 als een overgangsperiode moeten worden 
beschouwd, waarin het door industrie- en ontwikkelings
landen te voeren beleid zal bepalen of ontwikkelings
landen de weg naar herstel van kredietwaardigheid en 
stabiele groei zullen vinden. Nederland zal op de ont
wikkelingen in de komende tien jaar actief in moeten 
spelen. De samenstelling van de programma's met zijn 
voorzieningen voor korte, midden- en lange termijn hulp 
laat daarvoor alle ruimte. 

10) Laat ik, bij wijze van afronding, nog eens een 
aantal van de belangrijkste desiderata opsommen die 
kunnen bijdragen tot herstel . van kredietwaardigheid en 
groei. 
a) Het streven van de industrielanden naar niet-inflatoire 

evenwichtige groei dient te worden voortgezet, 
waarbij een blijvende vermindering van 
begrotingstekorten in de belangrijkste landen - met 
name de Verenigde Staten dient te worden 
gerealiseerd teneinde het niveau van nominale en reële 
rente te matigen. In internationaal kader dient dit door 
Nederland met kracht te worden bepleit 

b) Protectionisme dient te worden teruggedrongen: de 
afzetmogelijkheden voor producenten uit de ontwikke
lingslanden dienen eerder te worden bevorderd. Ook 
hieromtrent moet het Nederlandse geluid in de inter
nationale fora krachtig en duidelijk zijn. 

c) Lage en dalende grondstoffenprijzen maken een 
ontwikkelingsbeleid gericht op diversificatie van de 
produktie in de betrokken landen des te nood
zakelijker. Het Nederlandse beleid zal daartoe via de 
drie, in paragraaf 5 c genoemde programma's alsmede 
in internationaal kader, doelmatig kunnen bijdragen. 

d) Ontwikkelingssamenwerking - doelmatig en efficiënt, 
rekening houdend met de zich wijzigende verhou
dingen is een zaak van lange adem. Van 
doorzettingsvermogen. Van daadwerkelijke solidariteit 
met onze medemensen. Van een koel hoofd en een 
warm hart 



Noten 
1. De ~enaarnde stuwmeerproblematiek werd tot een oplossing 
gebracht m combinatie met een venmelde verwerking van de 
statistische herschatting van het NNI in het hulpbudget (vide 
brief van de Minister voor Ontwikkelingssamenwerking aan de 
Voorzitter van de Tweede Kamer, 1984-1985, 18600 hoofdstuk V, 
m.l19). 
2. De Nederlandse inspanningen op ontwikkelingsgebied oogst
ten tijdens het tweejaarlijkse onderzoek, het zogenaamde 
"examen", dat de Commisste voor Ontwikkelingssamenwerking 
van de OESO, het DAC, op 25 januari 1985 afnam, alom 
waardering. Het DAC onderschreef de in de recente regeringsnota's 

uitgewerlcte visie dat het in structurele armoedebestrijding vooral 
aankomt op versterking van de produktieve sectoren in de 
economie van ontwikkelingslanden, zoals de landbouw en de 
industrie. 
3. Bangladesh, India, Indonesië, Noord-Jemen, Pakistan, Sri 
Lanka, Soedan, Egypte, Kenya en Tanzania. 
4. World Development Report 1985, part IV, Perspectives and 
poli ei es for the future, blz. 137 e.v. 

*Mevrouw Drs. EM. Schoo is minister van Ontwikke
lingssamenwerking. 

Buitenlands Beleid voor de Toekomst 

J.J.C. Voorhoeve* 

De doeleinden van de binnenlandse en buitenlandse 
politiek zijn in wezen hetzelfde. Men kan ze eenvoudig 
in vier punten samenvatten: vrede, vrijheid, welzijn , en 
milieu - dat laatste in ruime zin als een goed beheer van 
de bronnen van leven op het ruimteschip Aarde. In het 
binnenlands beleid kunnen deze doelen worden bevorderd 
binnen een rechtsorde, waarin de beslechting van 
geschillen in het algemeen vreedzaam verloopt. Maar in 
het buitenlands beleid moeten ze worden nagestreefd in 
een tamelijk geweldadig en chaotisch bestel. Hoewel 
binnen- en buitenlands beleid uit dezelfde inspiratiebron 
kunnen putten, vertonen ze toch wezenlijke verschillen, 
door de kloof tussen het binnenlands-politiek bestel en 
het wereldpolitieke systeem. Bovendien: in de 
buitenlandse politiek is de regering geen regering, maar 
vertegenwoordigster van één van de 160 partijen in de 
wereldpolitiek. Wie een correctie van bij voorbeeld 50% 
in de binnenlandse politiek aanbrengt, zal daarvan na 
enige tijd de resultaten zien. Wie een correctie van 50% 
op het buitenlands beleid aanbrengt, verandert de zeg 1% 
bijdrage van Nederland aan de wijze waarop het 
wereldpolitieke besteld wordt bestierd, wat dus 0,5% 
verschil in de wereldpolitiek uitmaakt. Vooral voor een 
kleinere mogendheid is buitenlandse politiek dus vaak 
frusterend. Dat mag echter geen reden zijn, het maar op 
te geven. 

In deze bijdrage wordt "buitenlandse politiek" in de 
breedste zin van het woord opgevat, nl. al het 
regeringsbeleid van ons land dat tot doel heeft de 
buitenwereld te beïnvloeden, dus de internationale 
maatschappij van staten, internationale organisaties, 

multi-nationale ondernemingen, en non-goevernementele 
organisaties te veranderen. De Nederlandse buitenlandse 
politiek, in deze zin, wordt niet alleen door het 
Ministerie van Buitenlandse Zaken gevoerd, maar is de 
verantwoordelijkheid van een groot aantal 
departementen. Zo'n acht verschillende Ministeries 
hebben een min of meer actief extern beleid t.a.v. de 
buitenwereld. De kunst van het regeren is, daarin lijn te 
brengen en als kleine deelnemer aan de grote 
statenmaatschappij een verantwoorde bijdrage te leveren 
ter bevordering van de vier genoemde doeleinden. 

1. Vrede 
Wie de tendenties in de huidige wereldmaatschappij 

doortrekt, ziet in de toekomst veel geweldpleging en 
dreiging met geweld. Het is niet waarschijnlijk dat de 
gewapende vrede in Europa ruw wordt verstoord, zolang 
de Noord Atlantische Verdragsorganisatie ( NAVO) het 
vermogen behoudt om de militaire mogelijkheden van de 
Sovjet-Unie en de andere leden van het Warschaupakt te 
neutraliseren. Maar de geweldpleging in de Derde Wereld, 
het toneel van oorlog en burgeroorlog in de laastste 
decennia, zal zich waarschijnlijk voortzetten. De onder
werping van Afghanistan door de Sovjet-Unie zal tot een 
vernietiging van een groot deel van het Afghaanse volk 
leiden, tenzij het Westen eindelijk de moed opbrengt de 
Afghanen op grote schaal te helpen. Voor Nederland ligt 
hier de duidelijke taak voedsel, medicijnen en andere 
humanitaire hulp te leveren aan de Afghaanse verzets
organisaties en vluchtelingen: de Sovjet-Unie zal moeten 
leren, binnen eigen grenzen te blijven en een langdurige 
traditie van machtspoliteke expansie, die al in het 
Tsaristisch Rusland begon, te beëindigen. Dit kan alleen 
door een gezamenlijke, westelijke politiek van indam
ming. De meest knellende problemen van de indammings
politiek zullen zich in het Midden-Oosten voordoen. 

De eerste taak van Nederland in het bevorderen van de 
vrede is natuurlijk het voeren van een beleid dat de kans 
op het uitbreken van oorlog in West-Europa zo klein 
mogelijk maakt Gezien de bescheiden omvang van ons 
land kan dat alleen effectief in een collectief kader, m.n. 
de NAVO, waarin een groot aantal democratieën zijn 
verenigd. Van het grootste belang is een verbetering van 
de conventionele defensie om de gestaag expanderende 
Sovjet militaire macht te neutraliseren. Het eerste 
pnnc1pe van vredespolitiek is overmachtssituaties te 
voorkomen, aangezien overmacht meestal tot machts
misbruik leidt In de internationale politiek is machts-

23 



2i 

misbruik: militaire agressie en bedreiging. Een gestage 
groei van de Nederlandse conventionele defensie-inspan
ning met 3% reëel per jaar, gemeten in uitgaven, is dan 
ook noodzakelijk. Vanzelfsprekend dienen die uitgaven 
doeltreffend te zijn en moet verspilling worden voor
komen. Gezocht moet worden naar een maatstaf om de 
conventionele defensie-verbetering niet in reële 
uitgaven, maar in defensiekracht meten. Dat is moelijk 
voor internationale vergelijkingen, maar op nationale 
basis moet een dergelijke maaststaf toch kunnen worden 
vastgesteld. Met een verhoging van de defensie-uitgaven 
met 3% per jaar koopt men, op zich, geen veiligheid. Er 
wordt alleen veiligheid mee verschaft als de defensieve 
gevechtskracht van de Nederlandse krijgsmacht met 3% 
per jaar toeneemt. Alleen door zulk een conventionele 
defensie-verbetering kan de afhankelijkheid van 
atoomwapens worden verminderd. 

De snelle veranderingen van de militair-relevante 
technologie stellen ons in het internationaal 
veiligheidsbeleid voor buitengewoon ingewikkelde 
problemen. Sommige "emerging technologies" kunnen 
goed worden gebruikt voor een defensief beleid op een 
niet provocerende manier. Andere "ET" leidt tot 
moeilijke, praktische en ethische vraagstukken. Lang 
niet alle toekomstige, niet-nucleaire technologie zal 
minder weerzinwekkend zijn dan de nucleaire. De 
ontwikkeling van de techniek zal nieuwe massa
vernietigingswapens doen ontstaan die niet minder 
vreselijk zijn. De NAVO dient zich daarbij te beperken 
tot het absoluut noodzakelijke om machtsmisbruik van 
de zijde van totalitaire staten tegen de democratieën te 
voorkomen. Of het Stategisch Defensie Initiatief (SDI) de 
belofte zal waarmaken die de Amerikaanse president 
Reagan erin ziet valt nog te bezien. Vanuit ethisch 
oogpunt is er zeker veel voor de opstelling van een 
beschermend schild tegen kernraketten te zeggen. Een 
permanent afschrikkingsevenwicht bergt nl. het risico in 
zich op den duur ten nadele van de democratieën te 
werken. Het zijn immers alleen de democratieën die 
problemen met nucleaire afschrikking hebben. In niet
democratische stelsels worden de protesten van de 
bevolking niet of nauwelijks gehoord en worden de rege
ringsprogramma's daardoor niet geremd. Juist waar totali
taire staten het eigen staatsbestel hebben gebaseerd op 
het aanjagen van vrees onder de eigen bevolking voor 
het staatsapparaat, lijden zij aan weinig scrupules in het 
voeren van een buitenlands beleid vanuit datzelfde vrees
principe. Voor democratische staten ligt hier echter een 
groot probleem. De binnenlandse politiek is gebaseerd 
op het principe van vertrouwen: regerende instanties en 
personen hebben hun macht alleen bij de gratie van het 
vertrouwen dat het electoraat in hen wenst te stellen. Aan
gezien het afschrikkingsevenwicht niet op vertrouwen 
maar op vrees is gebaseerd, wringt de binnen- en buiten
landse politiek van de democratieën voortdurend. Omdat 
een groot deel van de bevolking van democratische 
stelsels geen ervaring heeft met totalitaire regimes en 
hun neigingen en mechanismen niet doorziet, staat de 
defensie-politiek van democratische staten, als zij louter 
blijft gebaseerd op afschrikking, aan erosie bloot 

Of het SDI-programma daarin een verbetering kan 

brengen is nog maar de vraag. Dit hangt niet alleen van 
de technische haalbaarheid van SDI af, maar ook van de 
relatieve kosten ten opzichte van andere defensie
middelen. Voor West-Europa en het Nederlands aandeel in 
het Westeuropese beleid ligt de zaak gelukkig wat 
eenvoudiger dan voor de Verenigde Staten. Een Westeuro
pees defensie-systeem tegen korte en middellange 
afstandsraketten van het Warschaupakt zou geen destabi
liserende, maar zonder meer een stabiliserende invloed op 
de Oost-West verhouding hebben. Het is immers vooral 
de kwetsbaarheid van West-Europa die het grootste 
probleem is in de verhouding tussen de Sovjet-Unie en de 
Verenigde Staten. Wordt die kwetsbaarheid verminderd, 
door wat men zou kunnen noemen een Tactisch Defensie 
Initiatief of een Europees anti-tactisch ballistisch raket
programma (ATBM), dan zou dat een positieve uitwer
king op de verhouding tussen de supermogendheden 
hebben, nog afgezien van de grotere veiligheid van West
Europa zelf. Een dergelijk programma, gericht tegen de 
Sovjet- en Warschaupaktraketten die met chemische, 
conventionele en nucleaire ladingen zijn voorzien, zou 
op Westeuropese schaal moeten worden opgezet, bij 
voorbeeld in het kader van de Westeuropese Unie, doch 
nauw aan het SDI-programma moeten worden gekoppeld. 
Het is echter zeer de vraag of het daar ooit van zal 
komen. Zoals altijd zijn de Westeuropeanen zelf hun 
ergste vijand: de verdeeldheid van West-Europa maakt het 
opnemen van de uitdagingen van deze tijd buitengewoon 
moeilijk. 

Kijkt men naar het momenturn van de Sovjet militaire 
produktie in het midden van de jaren '80, dan ziet men 
mogelijkheden voor een sterke uitbreiding van de 
communistische militaire macht in de jaren '90. De 
nucleaire pariteit in strategische wapens van de jaren '70 
zou kunnen verschuiven ten gunste van de Sovjet-Unie, 
aangezien dit land thans reeds boven de limieten van het 
SALT-U-verdrag zit. Het ongeveer tweevoudig conven
tioneel overwicht van de Sovjet-Unie is eveneens in de 
verkeerde richting aan het verschuiven. In de kernra
ketten voor de korte en middellange afstand heeft de 
Sovjet-Unie reeds een vijfvoudig overwicht. In de che
mische wapens is het overwicht nog vele malen groter: 
gemeten in voorraden inzetbare chemische wapens heeft 
de Sovjet-Unie vele malen meer dan de rest van de wereld
gemeenschap tezamen. 

Het Westen heeft hierbij drie keuzen: ten eerste, de 
ontwikkeling van de Sovjet militaire macht evenaren, 
hetgeen neerkomt op een wapenwedloop met volle kracht 
vooruit. De gigantische kosten en risico's daarvan 
behoeven geen enkele toelichting. 

De tweede keus is westelijke beperking tot 
handhaving van een politiek evenwicht, nl. een 
defensieve opstelling die het mogelijk maakt de militaire 
opties die de Sovjet-Unie aan zijn militaire 
mogelijkheden ontleent door tegen-opties te neutrali
seren, waarbij een technologische voorsprong belangrijk 
is. Dat vereist geen numeriek evenwicht op militair 
gebied, maar een vermogen tot vergelding van agressie 
plus een vermogen verrassingsaanvallen te voorkomen, 
met inbegrip van "defensieve defensie-middelen" zoals 
boven aangeduid. 

) 



De derde keus is die van de vergaande tweezijdige 
wapenbeheersing, veruit de aantrekkelijkste van de drie, 
doch het moeilijkste te verwezenlijken, aangezien 
daarvoor een aanmerkelijke wijziging van de Sovjet
politiek vereist is. Aangezien de politiek van de Sovjet
Unie ta.v. de de buitenwereld in hoge mate van binnen
uit bepaald is, en sterk is gelieerd aan de karakter
eigenschappen van het politiek-ideologische bestel van 
de Sovjet-Unie, dat voortdurend zelf vijanden oproept, is 
het niet verstandig het Westelijk beleid alleen maar te 
baseren op hoop en goede intenties. 

De Sovjet-Unie heeft tot nu toe op een aantal 
vergaande westelijke militaire beperkingen niet met terug
houdendheid gereageerd maar juist met een verheviging 
van de eigen inspanning. De ontwikkelingen terzake van 
de chemische wapens en de middellange afstandskern
raketten spreken boekdelen. De grote overwichten in 
deze categorieën staan los van de ruimst denkbare 
opvatting van verdedigingsbehoeften. 

Vanzelfsprekend dient Nederland en de NAVO alle 
mogelijkheden tot betrouwbare tweezijdige wapen
beperking te benutten. Er dient een accoord tot 
tweezijdige beperking van de middellange afstandswapens 
te komen, zo mogelijk reeds in 1986, in de vorm van 
een interim-accoord tot verlaging met een x-aantal kern
koppen, als stap naar een verdergaand verminderings
verdrag. De troepenaantallen in Centraal Europa dienen 
in MBFR-kader geleidelijk te worden verminderd. Het 
strategisch zwaard van Damocles, de grote aantallen 
uiterst vernietigende lange-afstands kernwapens van Oost 
en West, zou met zeker de helft kunnen worden vermin
derd. Men kan zich een stabiele Oost-West verhouding 
voorstellen op een veel lager niveau dan thans. Maar dat 
moet wel in tweezijdige stappen worden bereikt 

Dergelijke doeleinden kunnen alleen worden gereali
seerd indien de VS en de Sovjet-Unie het eens worden 
over een politiek van vergaande, wederzijdse spannings
beheersing en van deugdelijke inspectie op de naleving 
van wapenverminderingsverdragen. Vooral de afwijzing 
van deugdelijke inspectie door de USSR is tot nu toe het 
grootste struikelblok in het Oost-West overleg over 
wapenvermindering geweest Een lichte ontspanning in 
de tot nog toe dogmatische afwijzing van inspectie door 
de Sovjet-Unie biedt een sprankje hoop. 

Voor de bevordering van vrede en veiligheid is voorts 
ook een effectieve bestrijding van het internationaal 
terrorisme nodig. Het terrorisme is in de jaren '70 
opgekomen als een nieuwe vorm van kleinschalige 
oorlogvoering tegen willekeurige burgers, met als doel 
publiciteit en angst te veroorzaken. Terrorisme is een 
probleem dat zich vrijwel uitsluitend voordoet in open, 
vrije, democratische staten. Staten die gesloten zijn, en 
zelf op vrees zijn gebaseerd, hebben er vrijwel geen last 
van. Dergelijke staten hebben immers weinig scrupules 
in het hardhandig onderdrukken van terroristische groepe
ringen. Omdat het een probleem van democratieën is, 
moeten de democratieën ook gezamenlijk het terrorisme 
aanpakken. Nederland en ook West-Europa kunnen dat 
niet alleen. Alle min of meer democratische staten die 
terrorisme wensen uit te roeien zullen tezamen een beleid 
moeten ontwikkelen. Daartoe behoren ondermeer het 
treffen van politieke en diplomatieke sancties tegen 

landen en groepen die terrorisme bedrijven of steunen, 
het afbreken van luchtvaart- en andere verbindingen, het 
stopzetten van ontwikkelingshulp aan regimes die terror
isme bevorderen, en het treffen van beschermende maat
regelen in de democratieën zelf, zoals een sterk verbeter
de samenwerking van inlichtingendiensten, politie en 
justitie, scherpere personencontrole aan de grenzen, 
verbetering van uitleveringsverdragen en van de straf
rechtpleging terzake van terroristische misdaden. 

2. Vrijheid 
Het bevorderen van vrijheid is vanouds een liberale 

missie. In het wereldsysteem is de vrijheid nog steeds in 
de minderheid ten opzichte van een grote variëteit van 
autocratische, oligarchische en totalitaire systemen, die 
zowel linkse als rechtse ideologieën en dogma's 
gebruiken om zichzelf te rechtvaardigen. Dit tweede doel 
van het buitenlands beleid, verspreiding en versterking 
van de vrijheid, is moeilijk praktisch vorm te geven, 
maar is toch geen hopeloze taak. Juist in de laatste jaren 
is bij voorbeeld in Latijns-Amerika een aantal landen de 
weg van de liberalisering ingeslagen. 

De Verenigde Naties, die op grond van het Handvest 
de rechten van de mens hoort te bevorderen, is daar 
helaas nog te zwak voor, aangezien in deze organisatie 
de dienst vooral wordt uitgemaakt door niet-demo
cratische landen. Vandaar de weerstand die het merendeel 
van de lidstaten bieden tegen het voorstel een Hoge 
Commissaris voor de Rechten van de Mens in te stellen. 
Het zou nuttig zijn om in de Verenigde Naties een 
speciale overleggroep van democratische stelsels in te 
stellen en gezamenlijk tegenspel te leveren tegen de 
neiging van niet-democratische landen om het onderwerp 
mensenrechten voor zeer selectieve en vaak hypocriete 
politeke doeleinden te benutten. Daarenboven zouden die 
landen van het wereldbestel, die aan zekere minimum
eisen van democratie en mensenrechten voldoen, zich 
dienen te verenigen in een Organisatie van Democra
tische Staten, die in en buiten de Verenigde Naties de 
democratische principes bevorderen. 

Afhankelijk van de toelatingseisen, zouden thans 40 à 
50 landen, d.w.z. bijna een derde van het VN-ledental, lid 
van een Organisatie van Democratiscshe Staten kunnen 
worden. De jaarlijkse studie "Freedom in the World: 
Politica! Rights and Civil Liberties" van Raymond D. 
Gasti (London: Greenwood Press) geeft inzicht in het 
aantal kandidaten en twijfelgevallen. 

Een organisatie van Democratische Staten zou de 
vrije, open politieke systemen bij elkaar brengen. Thans 
zijn ze kunstmatig in arm en rijk verdeeld, waarbij de 
Derde-Wereld democratieën als lid van de Beweging van 
Ongebonden Landen het bed moeten delen met een groot 
aantal zeer ondemocratische staten. Een Organisatie van 
Democratische Staten zou de bevordering . van grond
rechten, vrije media, en technische hulp bij de opleiding 
van vakbondsfunctionarissen, media-specialisten, politie
ke-partij-organisatoren en verkiezingsdeskundigen zeer 
kunnen bevorderen. In een aantal landen begint het 
voorstel voor zulk een organisatie wortel te schieten, 
waaronder India, het Verenigd Koninkrijk, Portugal, 
(m.n. President Soares is voorstander) en de V.S. (m.n. 
de Democratische Partij). 25 



26 

Een tweede belangrijk onderwerp voor de bevordering 
van vrijheid is de vluchtelingenhulp. Daar waar mensen 
niet kunnen stemmen, stemmen zij met hun voeten, door 
voor onderdrukkende regimes op de vlucht te slaan. De 
opvang van vluchtelingen in hun eigen regio door 
daarvoor programma's te financieren uit ontwikkelings
samenwerking zal ook op lange termijn een belangrijk 
onderwerp van zorg blijven. Door de geringe omvang en 
hoge bevolkingsdichtheid van Nederland zijn de 
mogelijheden voor opvang van vluchtelingen in 
Nederland beperkt Jaarlijks zijn er tien tot zestien 
miljoen vluchtelingen in de wereld. Nederland kan de 
meest humanitaire en effectieve bijdrage leveren door op 
royale wijze de opvang, integratie en sociaal-eco
nomische ontwikkeling te steunen in de regio's waar zij 
etnisch en cultureel thuis horen. Vanzelfsprekend dient 
Nederland een ruimhartig beleid te voeren voor de 
toelating van vluchtelingen die speciale problemen 
hebben, zoals ernstige medische complicaties die niet in 
het land van eerste opvang kunnen worden verholpen. De 
zogenaamde quotum-regeling voor toelating van vluchte
lingen in Nederland, die daartoe worden aanbevolen door 
de VN Hoge Commissaris voor Vluchtelingen, dient 
derhalve te worden verruimd. Het Nederlands vluchte
lingenbeleid zal evenwel selectief moeten blijven en 
gericht moeten zijn op de meest dringende gevallen die 
elders niet kunnen worden geholpen. 

Het beleid tot bevordering van vrijheid zal zich in de 
toekomst niet alleen moeten concentreren op een aantal 
in het oog lopende, schrijnende gevallen zoals het 
racisme in de republiek Zuid-Afrika. In een groot aantal 
Derde Wereldlanden vindt grove en systematische 
verdrukking plaats. Nederland zal in de toewijzing van 
fondsen voor ontwikkelingssamenwerking dat aspect 
zwaar moeten lagen wegen: potentaten die hardnekkig 
weigeren de eigen bevolking fatsoenlijk te behandelen 
dienen te leren dat zulks hen op den duur geld kost en tot 
politieke isolering leidt 

3. Welzijn 
De bevordering van welvaart en sociaal-economisch 

welbevinden heeft duidelijker dan de vorige twee punten 
zowel een binnenlandse als een buitenlandse dimensie, 
die in elkaars verlengde liggen. Vanuit de binnenlandse 
maatschappij gezien, gaat het vooral om het vergroten 
van de export van Nederlandse produkten ten behoeve 
van welvaarsverhoging en bestrijding van de werkloos
heid in ons land. 

Een vasthoudend, actief en idealistisch buitenlands 
beleid kan alleen door blijvend economisch herstel 
worden gefinancierd. Vanuit het buitenlands beleid 
gezien, is welzijnsverhoging natuurlijk op de eerste 
plaats gericht op bestrijding van de armoede in de 
wereld. Daarom moet de ontwikkelingssamenwerking 
worden gehandhaafd op 1,5% van het netto nationaal 
produkt, dat wel dient te groeien, zodat de 
ontwikkelingsbegroting jaarlijks reëel kan stijgen. 
Vanzelfsprekend gaat het niet alleen om volume maar 
meer nog om kwaliteit en een verantwoorde verdeling. 
Op beide punten is nog een hoop te verbeteren. De 
grootste opgave op lange termijn is de desastreuze 
situatie in Afrika het hoofd te bieden. Afrika tussen de 

Sahara en de republiek Zuid-Afrika toont een tendens tot 
verdergaande verarming en hongersnood. Tegelijkertijd is 
dit het gebied waar de slaagkans van ontwikkelings
projecten tot nog toe het laagst is geweest. In de Neder
landse ontwikkelingssamenwerking zal bevordering van 
geboortecontrole-programma's een belangrijker plaats 
moeten gaan innemen, om te helpen in de wereld
bevolking te stabiliseren, in het bijzonder de bevolking 
van die landen die zichzelf niet kunnen voeden. 

In het Europees beleid van ons land zal hervorming 
van de landbouwpolitiek centraal moeten staan. De 
Europese Gemeenschap heeft door overschotten en 
kunstmatig hoge prijsniveau's een deprimerend effect op 
de ontwikkeling van de landbouwproduktie in de Derde 
Wereld. Het meest schrijnende voorbeeld is wel de 
situatie van de internationale suikermarkt Een van de 
grootste bijdragen die de Europese Gemeenschap kan 
leveren aan de ontwikkeling van de Derde Wereld is in 
grotere mate landbouwprodukten te importeren uit de 
Derde Wereld en de eigen voedseloverschotten te 
gebruiken voor tijdelijke voedselhulpprogramma's, 
waarmee arbeidsintensieve investeringen in de landbouw
infrastructuur van voedseltekortlanden kunnen worden 
gefmancierd, zoal irrigatiewerken. 

Ook hier ligt weer een duidelijke band tussen binnen
en buitenlands beleid: het feit dat ± 720.000 werklozen 
in ons land buiten het produktieproces staan, betekent 
niet alleen een belasting voor deze mensen in sociaal
psychologische zin en voor de Nederlandse staathuis
houding en bedrijfshuishoudingen in fmanciële zin, maar 
is ook een onderbenutting van het Nederlands produktie
potentieel vanuit het oogpunt van internationale 
welvaart- en welzijnsbevordering. Als deze onbenutte 
menselijke produktiecapaciteit in de toekomst in 
toenemende mate kan worden ingeschakeld, kan daarmee 
ook de bijdrage van ons land aan de bestrijding van 
wereldarmoede worden verhoogd. 

4. MUleu 
Het ruimteschip Aarde heeft een zeer kwetsbaar 

ecologisch evenwicht en een unieke natuur. Door de 
enorme bevolkingsexplosie, de verhoging van het 
consumptieniveau en de moderne techniek wordt het 
ecologisch evenwicht vrijwel overal in de wereld 
aangetast. Ook hier ligt een duidelijke band tussen 
binnen- en buitenlandse politiek. In Nederland kan men 
geen ~hoon milieu bewerkstelligen en een effectief 
natuurbeheer instellen, als dat niet ook door de 
buurlanden wordt gedaan. Voor Nederland geldt dat een 
groot deel van de milieuvervuiling wordt geïmporteerd. 
Hetzelfde geldt voor West-Europa als geheel. In 
toenemende mate zal het milieu op Westeuropese schaal 
moeten worden aangepakt Hoewel de Europese Gemeen
schap nog aan het begin staat van de ontwikkeling van 
een milieubeleid, is deze gemeenschap eigenlijk nu al te 
klein voor de omvang van het probleem. In feite vormen 
West- en Midden-Europa een ecologisch sub-systeem in 
de wereld. Voor het aanpakken van bossterfte zal inten
sieve samenwerking van West-Europa met de communis
tische Oosteuropese samenlevingen nodig zijn. De zorg 
voor natuur en milieu zal een groeiende plaats in het 
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buitenlands beleid van ons land moeten innemen. 
Vanzelfsprekend geldt dat eveneens voor het onderdeel 
ontwikkelingssamenwerking. Armoede en hongersnood 
zijn in bepaalde streken vooral ecologische problemen. 

Conclusies 
Het economische en het ecologisch aspect van een 

modem buitenlands beleid zijn op de eerste plaats de 
verantwoordelijkheid van de betrokken vakdeparte
menten. Buitenlandse Zaken en Ontwikkelings
samenwerking, die daarin een deeltaak hebben, zullen 
deze aspecten een grotere plaats dan vroeger moeten 
geven. 

In het bovenstaande is het buitenlands beleid bekeken 
vanuit het oogpunt van vier hoofddoeleinden. Traditio
neel wordt dat beleid eerder geanalyseerd vanuit de 
gezichtshoek van de NAVO, de Europese Gemeenschap en 
andere organisaties. Organisaties zijn echter geen 
doeleinden maar middelen. Als middel van vredes- en 
veiligheidsbeleid zal de NAVO nog lange tijd onmisbaar 
blijven en een versterking en uitbreiding moeten 
ondergaan. Te verwachten is ook dat de rol van Japan in 
de Westelijke veiligheidspolitiek zal toenemen. De 
ontwikkeling van de Europese Gemeenschap zal 
voortgaan, eenvoudig omdat de problemen van de 
Westeuropese maatschappij te klein zijn om op nationale 
schaal op te lossen. Dertig jaar geleden werd al 
geconcludeerd dat een nationale landbouwpolitiek niet 
meer mogelijk was, zelfs niet voor de middelgrote 
Europese staten. Diezelfde conclusie dringt zich thans 
voor een groot aantal andere beleidsterreinen op. Met 
vallen en opstaan zal de ontwikkeling naar een 
Westeuropese eenheid dus ongetwijfeld voortgang maken. 
Maar West-Europa zal en hoeft geen grote mogendheid te 
worden. Het West-Europa van nu, ook als zij over 

twintig jaar echt geïntegreerd zou zijn, zal te klein zijn 
voor de 2lste eeuw en zal zeer intensief met Nood
Amerika moeten blijven samenwerken. 

De vier doeleinden die in deze bijdrage centraal 
hebben gestaan, kan men ook negatief formuleren: de 
bestrijding van geweld, onderdrukking, armoede en 
natuurbederf. Zijn die doeleinden wezenlijk verschillend 
van wat christen-democraten en sociaal-democraten 
inspireert? Eigenlijk niet. Wat vooral liberalen en 
socialisten scheidt zijn de prioriteiten die worden gesteld 
wanneer er spanningen tussen die doeleinden zijn, of 
spanningen tussen het binnen- en buitenlands beleid. 
Voor liberalen staat de handhaving van vrede en 
veiligheid bovenaan, omdat zonder die de andere doel
einden worden vernietigd. 

Ook de bevordering van vrijheid als taak van 
buitenlandse politiek krijgt in het liberalisme extra 
accent, aangezien alleen de vrijheid in verantwoorde
lijkheid de mens de mogelijkheid biedt tot volledige 
ontwikkeling. Alleen de mens die zijn talenten 
ontplooit, levert zijn beste bijdrage aan de verbetering 
van de nationale en de wereldsamenleving. Maar die 
ontplooiing is alleen te realiseren als in fysieke 
basisbehoeften wordt voorzien. De fysieke basis
behoeften zijn alleen op lange termijn te bevredigen, als 
de huidige generatie geen geplunderde aarde aan de 
volgende nalaat Zo hangen die vier doeleinden dus ten 
nauwste met elkaar samen. 

• Prof.Drlr. ]J.C. Voorhoeve is woordvoerder buiten
lands beleid van de WD-fractie in de Tweede Kamer en 
hoogleraar internationale betrekkingen aan de Landbouw
hogeschool te Wageningen. 
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Een Toekomstgericht Liberaal Volkshuis
vestingsbeleid 

J.A. Weggemans* 

J.J.Sterenberg* 

Het huidige beleid voor volkshuisvesting en stad
vernieuwing dreigt op tal van punten spaak te lopen. Het 
onderhoud en het beheer van de woningen en de woon
omgeving raken steeds verder in verval. Enerzijds zijn 
krachtige, kostbare· inspanningen waarneembaar in de 
vooroorlogse stadvernieuwingsgebieden, anderzijds dreigt 
verpaupering in naoorlogse gebieden. De woning
voorraad is niet afgestemd op de zich wijzigende bevol
kingssamenstelling en zich wijzigende behoeften. Teveel 
wordt op rijkssubsidies geleund. Op zich is dat in een 
tijd van economische terugval niet helemaal onbegrij
pelijk. Met deze subsidies kan echter niet worden gedaan 
wat moet worden gedaan. De kwantiteit van het beleid is 
ontoereikend en dat geldt minstens evenzeer voor de 
kwaliteit Bij het beheer van de sociale woningvoorraad 
worden de bewoners onvoldoende betrokken. Ook bij 
eigen woningen is een beheersvraagstuk omdat ook hier 
het onderhoud en beheer op de traditionele wijze onvol
doende inspelen op de actuele behoeften. Wij zullen eerst 
een aantal problemen schetsen en dan wat hoofdlijnen 
aangeven voor oplossingen. Aan het slot zijn onze 
opvattingen samengevat 

-------- -

a) Huidige problemen 
In de afgelopen decennia zijn in Nederland miljoenen 

woningen gebouwd. In die tijd is de bestaande woning
voorraad verwaarloosd. De kwantitatieve woningbehoefte 
lijkt thans op veel plaatsen opgelost Weliswaar worden 
in het komende decennium nog ongeveer een miljoen 
woningen gebouwd, doch een groot deel daarvan is aan te 
merken als vervangingsbehoefte. 

Hoe wij omgaan met de huidige voorraad bepaalt of 
de woonwensen binnen die voorraad passen of dat voor 
substantiële aantallen woningen de sloop dreigt Naast 
het kwantitatieve probleem is er een kwalitatief 
vraagstuk: de woonnood. Daarbij moeten we denken aan 
niet-passende huisvesting als gevolg van veranderende 
omstandigheden: 
- een tekort aan kleine woningen doordat meer mensen 

alleen wonen; 
- een tekort aan aangepaste woningen, door het langer 

zelfstandig wonen van bejaarden; 
- een tekort aan uiterst goedkope woningen door het 

vroeger zelfstandig willen wonen van jongeren. 
Naast deze directe behoeften zien we in de bestaande 

woningvoorraad dat het gebruik van de woningen niet 
optimaal is: 
- samenwonen of alleen wonen van mensen in een 

woning die als gezinswoning is gebouwd in de jaren 
dat de woningnood groot was. Dus: met veel ver
trekken of vertrekjes; 

- niet goed toegankelijk zijn van hogere woonlagen 
van flats door het ontbreken van een lift, waardoor de 
bovenste woonlagen bezet worden door alternatieve 
samenwoningen of waardoor leegstand in de bovenste 
woonlagen ontstaat. Dit legt de nodige druk op de 
woonsfeer van het hele complex; 

- het zich niet verantwoordelijk voelen voor de 
openbare ruimte of wat men daar voor aanziet trappen
huizen, galerijen, terrein rond de woning met als 
gevolg dat hier vervuiling optreedt 

Deze algemene probleemstelling behoeft verbijzondering 
op een aantal punten. 

1.. Het stadvernieuwingsbeleid is door historische 
oorzaken sterk geconcentreerd op de aanpak van de 
vooroorlogse woningvoorraad. Het motief daarvoor is dat 
dit de slechtste woningen zijn zodat daar de aanpak het 
meest urgent is. Is het echter niet zo dat wij elders - bij 
de naoorlogse woningen en bij nieuw te bouwen 
woningen - niet gelijktijdig terrein verliezen respec
tievelijk kansen laten lopen voor een toekomstgericht 
beleid? Het huidige beleid leunt sterk op overheids
subsidies en op rijkscoutingenten voor woningverbe
tering. De ambtelijke begeleiding is uiterst intensief. Per 
concreet produkt (verbeterde of nieuwe woning) zijn zeer 
vele inspanningen nodig. Tegelijkertijd is de kwantiteit 
van het beleid in de grotere steden ontoereikend. Het 
tempo van stadvemieuwing, gezien als een inhaal
operatie, ligt nog te laag. 



2. De woningindeling bij zowel nieuwbouw als 
woningverbetering is veelal sterk traditioneel bepaald. 
Te klakkeloos wordt gebouwd voor een uitstervend type 
huishouding: het doorsnee gezin. Te weinig flexibiliteit 
is aanwezig als gevolg van op het verleden gebaseerde 
overheidsvoorschriften, gebrek aan inzicht in toekom
stige behoeften en gebrek aan kwaliteit Van een beroep 
op het inzicht en de creativiteit van bewoners is 
volstrekt onvoldoende sprake. Inspanningen worden 
afgestraft met subsidievermindering of omgeven met 
beperkende bepalingen. Huurders worden tegen zichzelf 
beschermd: het is hen niet toegestaan enig risico te 
lopen. Kopers worden geëtiketteerd via een subsidietabel 
(premiekoop A, B, C, D, etc.) met een verbod tot k.wali
teitsverhogende investeringen op straffe van plaatsing in 
een duurdere categorie. 

3. Voor huurwoningen doelen wij met name op het 
vraagstuk van het woningbeheer. De bewoners zullen 
meer dan tot nu toe betrokken moeten worden bij en mee
beslissen over hun woning en hun woonomgeving. Aller
eerst over het onderhoud en over de verzorging van de 
woning en de woonomgeving, maar ook over de wijzi
ging van de indeling van woningen, en het wijzigen van 
de inrichting van woningtoegangen. 

Op diverse plaatsen in het land wordt gezocht naar 
mogelijkheden om bewoners te betrekken bij de indeling 
van de woning (scheiding drager-inbouw) en bij het 
woonruimte-toewijzingsbeleid. De gemeente en de wo
ningcorporaties dienen dan een deel van hun bevoegd
heden af te staan, ten behoeve van dit bewonersbeheer. 

De woningcorporaties hebben ongetwijfeld grote 
verdiensten gehad bij het onstaan en beheer van de 
sociale woningvoorraad tot op heden. Ze hebben mee
gewerkt aan de uitvoering van omvangrijke nieuwbouw
programma's. Maar in het beheer van de woningen nu én 
in de toekomst lopen ze vast, mede door de grote 
aantallen woningen en de daarvoor terecht opgezette 
organisatie voor onderhoud en huurinning. Het directe 
contact met de bewoners, zoals dat frequent voorkwam in 
de ontstaanperiode van de woningcorporaties ontbreekt. 

Als topjes van een ijsberg manifesteren zich op 
diverse plaatsen schandalen rond corporaties. Interessant 
daarbij zijn de problemen met lege onderbaudskassen en 
uitgeputte algemene reserves. Zou het bij een grotere 
verantwoordelijkheid van bewoners ook zover zijn 
gekomen? Dat het rijkstoezicht op woningcorporaties 
niet heeft gefunctioneerd is inmiddels uit een rapportage 
van de Algemene Rekenkamer bekend. Maar welke waarde 
moeten wij toekennen aan het gemeentelijk toezicht? De 
gemeenten lopen via garanties op leningen vaak aanzien
lijke financiële risico's, maar de huurders hebben nu te 
maken met een woningeigenaar die geen of onvoldoende 
middelen heeft voor verbetering of zelfs (groot) 
onderhoud. 

4. Er is een nauwe wisselwerking tussen de woon
omgeving en de woning. Woningen met toekomstwaarde 
zullen ruimte moeten bieden voor mensen met meer vrije 
tijd. Dat betekent: balcons, uitloopmogelijkheden, werk
plaatsjes, tuin. 

Maar al te vaak wordt verondersteld dat de kosten 
van bouwgrond rechtlijnig samenhangen met de kavel
grootte. Dat is een misverstand, want de vaste kosten 

zoals bestrating, leidingen, e.d. zijn vooral bepa
lend wat dat betreft. Een keuze voor een hoge woning
dichtheid behoeft dus een andere motivatie, want margi
nale meters extra grondoppervlak zijn relatief minder 
kostbaar en hebben een hoge toekomstwaarde. Indien de 
woonomgeving niet is afgestemd op de vraag van de 
woningzoekenden kan dat tot ongewenste verhuis
bewegingen leiden. Het ontstaan van forensengemeenten 
is daarvan onder meer een gevolg. Binnen de stede
lijkheid van de stad zijn ondanks een hogere dichtheid 
wel degelijk mogelijkheden om te komen tot een attrac
tief woonklimaat met toekomstwaarde. Dit vergt nieuw 
denken en een zorgvuldiger ontwerpproces. 

5. Van grote betekenis voor de volkshuisvesting 
zijn het huurbeleid en het woonlastenbeleid. In het 
huurbeleid bij nieuwbouw valt op dat de nieuwe relatief 
dure woningen door de urgentie bij de toewijzing veelal 
terecht komen bij minder draagkrachtigen. Relatief veel 
subsidie komt zo bij weinigen terecht. Ook worden de 
doorstroommogelijkheden binnen de woningvoorraad er 
door beperkt De betreffende bewoner zal niet gauw 
- tenzij noodgedwongen - nog eens verhuizen naar een 
goedkopere woning met minder kwaliteit. Indien de 
levensomstandigheden van de bewoner later verbeteren 
(meer inkomen bij voorbeeld) zit deze bewoner op rozen. 
Anderen in vergelijkbare omstandigheden komen nimmer 
voor bepaalde woningen in aanmerking. Het openbreken 
van de woonruimtetoewijzing om wille van de door
stroming kan een eerlijker verdeling van de woonruimte 
bevorderen. 

Het huurbeleid moet uitgebouwd worden tot een woon
Iastenbeleid. In sommige (socialistische) kringen bedoelt 
men daarmee dat de huren omlaag moeten als de gas
prijzen omhoog gaan (en vice versa?) en dat bij voor
beeld via heffingen zelfs bewoners van eigen woningen 
moeten bijdragen aan het omlaag brengen van huren 
voor de laagste inkomenscategorieën. Het voeren van 
inkomensbeleid via het huurbeleid lijkt ons niet 
verstandig. Het huurbeleid behoort nauw gekoppeld te 
zijn aan het prijsbeleid om de bouw te kunnen laten 
functioneren. Door nu de huren ook nog eens te 
koppelen aan een inkomensbeleid, veel verdergaand dan 
de huidige individuele huursubsidie, wordt een onduidelijk 
economisch functioneren van de volkshuisvesting 
bevorderd. 

6. Als wij pleiten voor een woonlastenbeleid 
binnen de volkshuisvesting doelen we op het zo klein 
mogelijk maken van de kloof tussen de kale huur en de 
bruto huur en op het naar de huurder toe rekenen met die 
totale woonlasten. Dit betekent energiebewust bouwen 
om de hoge stookkosten tegen te gaan (met als gevolg 
een wat hogere kale huur). Het vraagt ook om lage 
servicekosten (met uitvoeringsmogelijkheden in eigen 
beheer). Tenslotte valt te denken aan onderhoud (gedeel
telijk) door de huurders zelf. Het is zeer te betreuren dat 
bij de beoordeling van bouwplannen in elk geval van 
rijkswege juist op dit soort aspecten nimmer goed is 
gelet 

7. Bij de woningverbetering is opmerkelijk dat het 
Burgerlijk Wetboek het formeel verbiedt om een huur
verhoging te vragen voor (groot) onderhoud. Dit is 

29 



30 

uiteraard logisch voor kwesties die tot de dagelijkse 
exploitatie behoren waarvoor een vergoeding in de huur 
is begrepen. Maar het idee dat de vervanging van een dak 
of de vervanging van een keuken uit exploitatiebaten 
van eigenaren kan geschieden lijkt wat wereldvreemd. Bij 
veel woningcorporaties - waar toch gespaard is voor der
gelijke ingrepen - blijkt dat niet te kunnen (zonder in te 
teren op noodzakelijke reserves). De roep om meer over
heidssusbsidie lijkt uit nood geboren. Dit wettelijk gefun
deerde deel van het huurbeleid staat op gespannen voet 
met de permanente vernieuwing van woningen via stad
vernieuwingsingrepen. Het bevordert uiteindelijk de 
sloopgedachte. Het belemmert de aanpak van de naoorlog
se woningvoorraad. 

8. Bij het huur- en subsidiebeleid is interessant wie 
subsidie ontvangt en wie die subsidie in wezen betaalt. 
In het algemeen komt een groot deel van het subsidie 
terecht bij bepaalde typen woningen (nieuwbouw en dure 
woningverbetering). Indien en voorzover in die woning
en de mensen met de laagste inkomens wonen is dat op 
zich een goede besteding van die subsidies. Zolang 
echter in vele andere woningen mensen met soortgelijke 
inkomens belasting moeten betalen voor de eerderge
noemde bewoners van nieuwbouw en verbeterde 
woningen, kan er sprake zijn van scheefgroei. Wij 
moeten niet vergeten dat de marginale belastingdruk van 
nagenoeg iedere belastingbetaler 50% of meer is. 
Diegenen die op grond van hun inkomen en huidige 
woonsituatie evenveel recht hebben op hogere subsidies 
als de huidige "gelukkigen" zijn in twee opzichten 
slachtoffer: zij betalen wel mee, maar profiteren niet 
Niet de vergroting van subsidiestromen (dus hogere 
belastingen) is rechtvaardig maar herverdeling van 
subsidiestromen met in achtneming van de woning
kwaliteit Voor extra inspanningen in het beleid zal de 
bijdrage van de gemiddelde huurder omhoog moeten via 
een verhoging van de huur. 

9. Een subsidiebeleid moet kwaliteitsbewust zijn en 
gericht op de beheersing van de totale woonlasten. Nu is 
het zo dat bij de relatief kleinste woningen de relatief 
hoogste subsidies worden toegekend via woonopper
vlaktecriteria. Grote woningen behoeven echter niet duur
der te zijn indien door zelfwerkzaamheid en scheiding 
drager-inbouw een groter beroep wordt gedaan op de 
verantwoordelijkheid van de bewoners. Een subsidie
beleid moet het gebruik van nieuwe technieken 
stimuleren en goede isolatie aanmoedigen. Ook een ander 
beheersbeleid kan via beperking van de servicekosten de 
woonlasten gunstig beïnvloeden. 

b) Een andere koers nodig! 

In het voorgaande schemert al op tal van fronten 
door waar wijzigingen gewenst zijn, waar een groter 
beroep kan worden gedaan op de verantwoordelijkheid 
van de mensen zelf. Daarbij is niet verzuimd aan te 
geven dat die grotere verantwoordelijkheid ook tot 
financiële consequenties moet leiden. Financiële prikkels 
moeten inspanningen uitlokken en belonen. Geen 
vrijblijvende inspraak dus, maar risico's ,om te beginnen 
bij het woningbeheer. De incidenten rond huurachter
standen, toewijzing van woonruimte, schandalen bij 

woningcorporaties, de gemeentelijke bureaucratie, de vrij
blijvendheid van veel inspraak en overleg, de zeeën van 
klachten van huurders bij huurcommissies, de voort
gaande regelgeving van de rijksoverheid bij het 
huurbeleid zijn alle symptomen van een behoefte aan een 
nieuwe koers. Een herwaardering van de verantwoorde
lijkheden voor het beheer inclusief financiële verant
woordelijkheden is nodig. Geleidelijk maar gestaag zal 
hier vorm aan moeten worden gegeven. 

10. Zowel het huurbeleid als het subsidiebeleid 
lopen vast Het huurbeleid houdt geen rekening met 
marktomstandigheden. Een gebrek aan flexibiliteit 
brengt sociale verhuurders bij tijdelijke leegstand in 
grote problemen. Huurverhogingen elders in de voorraad 
ter compensatie van huurverliezen op slechtere lokaties 
moeten wettelijk mogelijk zijn, maar zijn het helaas niet 
of nauwelijks. Huurdifferentiatie binnen de voorraad naar 
kwaliteit is haast niet te bereiken met de huidige 
instrumenten. Verstarringen in het woonruimtebeleid 
verergeren dat beeld nog. De doorstroming stagneert 
ernstig. Voor gemeenten en corporaties bestaan er bijna 
geen sancties op verspillingen bij woonruimtetoe
wijzing. Dit leidt langs tal van wegen mede tot een 
verkeerde allocatie van subsidies over de huishoudingen. 

De aanpak van de problemen wordt onvoldoende 
voortvarend ter hand genomen. Relatief veel aandacht 
gaat uit naar de stadvernieuwingsgebieden. In de naoor
logse woninggebieden schrijdt de achteruitgang voort, 
terwijl nu nog met relatief weinig inspanningen verbete
ringen aan woningen en woonomgeving zouden kunnen 
worden aangebracht Gebrek aan geld bij de eigenaren, 
geroep om subsidies, de onmogelijkheid van dekking 
van uitgaven via huuraanpassingen zijn daarvoor in 
sterke mate verantwoordelijk. 

c) Een liberaal beleid 
ll.In een liberaal beleid zal vooropstaan dat er 

meer keuzevrijheid is, minder regels. Daartegenover 
moeten de lasten van die vrijheid - zo die er zijn - ook 
worden gedragen door de belanghebbenden net zo als de 
lusten hen ten goede moeten komen. Die prikkeling tot 
fantasie, tot inspanning, tot echte participatie, is 
afgevlakt in een subsidiemaatschappij waarin veel wordt 
beslist over, bij en zonder de directe belanghebbenden. 

Het marktmechanisme is teveel verstoord. Markt
signalen, zoals tijdelijk leegstand, kunnen slechts 
moeizaam in beleidswijzigingen worden vertaald. Er zijn 
geen marges voor koersbijstelling, geen compensatie
mogelijkheden. Een probleem leidt tot een hernieuwd 
beroep op de overheid om ook dat probleem maar op te 
lossen. 

Bij de woningbouw ontbreekt flexibiliteit Woning
en tellen twee à drie slaapkamers ondanks de zich 
wijzigende gezinssituatie en de gewijzigde bevolkings
samenstelling. Er is een tendens om uit kostenoverw~ 
gingen het beleid te richten op een risicoloze toepassing 
van rijksvoorschriften met vaste regels voor wonen, 
slaapruimten, etc. De scheiding van drager en inbouw 
binnen de nieuwbouw stuit ten onrechte op tal van bezwa
ren. Huurders worden geconfronteerd met de eis om 
woningen in hun oude staat terug te brengen ook al zijn 
verbeteringen aangebracht Veel gebruikers van woning-



en zijn meer gebaat bij kleine slaapkamers en een extra 
collectieve ruimte waar kinderen of ouders zich kunnen 
terugtrekken dan bij de standaardwoning in de klassieke 
zin. Mogelijkheden om woningen in de toekomst te 
vergroten worden nog onvoldoende uitgebuit. Eveneens 
worden mogelijkheden om bejaarden enlof jongeren te 
laten wonen tussen andere typen huishoudens te weinig 
benut Daarbij wordt niet zelden onvoldoende rekening 
gehouden met de toekomstige vergrijzing van de bevol
king. 

12. Eerder is al ingegaan op het beheersvraagstuk 
van de sociale woningvoorraad. Herstel van de coöperatie
ve gedachte die oorspronkelijk ten grondslag lag aan de 
thans verbureaucratiseerde corporaties lijkt ons nodig. 
Binnen een overkoepeling van een woningcorporatie kan 
bij voorbeeld de bevoegdheid voor het plegen van onder
houd worden overgedragen aan de bewoners. Dit tezamen 
met de vrijkomende budgetten voor onderhoud, toezicht, 
administratie, e.d. De overheid moet hier dan wel flexi
bel op inspelen door de huren ook flexibel te houden. 
Zuinig onderhoud mag leiden tot een lagere huur. Zelf 
verbouwen behoeft voor het betreffende deel van de 
investering geen extra kosten met zich mee te brengen. 
De grotere zelfstandigheid van de bewoners moet kunnen 
leiden tot een meer specifieke aanpak van de problemen, 
tot afwijking van standaardoplossingen, tot verhoging 
van de kwaliteit Dit overdragen van partiële beslissings
bevoegheid met bijbehorende financiële consequenties is 
een uitdaging voor de volkshuisvesting in de komende 
jaren. 

13. De positie van de woningcorporaties behoeft 
herwaardering. Het is geen goed beleid om instituties 
- die behoorlijk zijn afgedwaald van hun oorspronkelijke 
taak namelijk het huisvesten van de minst draagkrachti
gen - meer dan nodig is te belasten met de vergroting 
van hun bezit. De problemen in het bezit van veel corpo
raties zijn al zo groot dat het beter lijkt de uitbreiding 
van hun taken te beperken tot de bouw voor de minst 
draagkrachtigen. Verkoop van woningen aan de bewoners 
om geld vrij te maken voor urgente knelpunten is in 
principe een goede zaak als de nieuwe eigenaren zelf het 
beheer van de woningen ter hand nemen en gezamenlijk 
tot onderhoud en verbetering overgaan. 

14. Tegelijkertijd zal de controle op het doen en 
laten van de huidige corporaties moeten worden versterkt 
gezien de risico's die de lokale en rijksoverheid lopen als 
gevolg van de huidige wijze van beheren van het bezit 
van de corporaties. Daarbij kan ook op meer verant
woorde wijze dan thans - namelijk goed onderbouwd 
- naar voren komen in hoeverre de exploitatie van 
woningen door corporaties bij de huidige subsidies en 
huren al dan niet een reële mogelijkheid is. Het is geen 
goed beleid om de aanwezige reserves op te maken voor 
acute knelpunten, waarna huurders van alle overige 
woningen van de corporatie daarvan de dupe worden. 
Indien het huidige huurniveau onvoldoende mogelijk
heden biedt voor reservering voor toekomstig onderhoud, 
dan moet dat primair consequenties hebben voor dat huur
niveau. De vraag of hogere subsidies nodig zijn is een 
daarvan afgeleide vraag. 

Zoals al eerder is aangeduid kunnen op tal van 
punten voorschriften worden versoepeld. Indien de risi
co's van die afwijkingen worden gelegd bij diegene die de 
afwijkingen van de regels bepleit, dan hoeft dat in 
principe geen groot probleem te zijn. Ook binnen com
plexen woningen kan sprake zijn van een duidelijk ge
differentieerd kwaliteitsaanbod. Bepaalde basisregels 
gericht op veiligheid en gezondheid zullen als bodem
eisen gehandhaafd moeten blijven. Het stellen van regels 
kent zijn grenzen en die grenzen worden overschreden 
indien controle niet meer goed mogelijk is en velen de 
regels bewust overschrijden. Dan is het moment aange
broken om die regels te wijzigen. 

15. Zowel de toelwmst van de stad als de toelwmst 
van het platteland stellen eisen aan de kwaliteit van de 
woningbouw. Stadsvernieuwing is meer dan woningen 
vervangen. In woningbuurten moeten de voorzieningen 
tijdig tol stand lwmen, eventueel door ze mee te fman
cieren met de woningbouw. Participatie van beleggers 
moet in de stadsvernieuwing niet op voorhand worden 
uitgesloten, doch selectief worden aangemoedigd. De 
overloop uit de steden moet worden tegengegaan door de 
"echte" stedelijke gebieden een concurrerende stedelijke 
kwaliteit te geven met keuzemogelijkheden voor de ver
schillende woningzoekenden. 

16. Het platteland kan meer en meer worden 
opengelegd voor recreatie door de agrarische gebieden 
toegankelijk te maken via wandelpaden en fietspaden. 
Bij ruilverkavelingen zijn dit soort aantrekkelijkheden 
die in eenvoudige vorm aanwezig waren nog al eens ver
dwenen. Tegen relatief beperkte kosten kan zo planmatig 
een gebied worden gecreeërd tussen de steden en het 
platteland dat een recreatieve functie vervult voor de 
bewoners van de stad en voor vakantiegangers. 

17. De particuliere woningverbetering is een hoek
steen voor een liberaal volkshuisvestingsbeleid. Door tal 
van factoren is de uitvoering ervan belemmerd. Door het 
naoorlogse bouw- en huurbeleid zijn na 1945 relatief 
weinig eigen woningen gebouwd voor mensen met lagere 
inkomens. Diegenen die een naoorlogse woning bezitten 
en die een wat hoger inkomen hebben redden zich veelal 
zelf wel. De problemen zitten bij de vooroorlogse voor
raad voorzover die woningen van minder goede kwaliteit 
zijn. Maar al te vaak laat de gemeente daar door het 
stellen van allerlei nevenvoorwaarden (inkomenseisen, te 
stricte anti-speculatiebepalingen, te weinig begeleiding) 
initiatieven mislukken. Het selectief invullen van open 
gaten en selectieve verbetering door de gemeente kan als 
stimulans voor anderen werken. In het rijksbeleid zijn 
jarenlang verbeteringen zoals een keuken, een WC en 
een douche gestimuleerd (zaken die een bewoner toch wel 
uitvoert), doch het meest belangrijke, het herstel van 
daken, muren fundering, e.d. kreeg weinig of geen 
aandacht. Het stimuleren van collectief (groot) onderhoud 
is van wezenlijk belang voor particuliere woning
verbetering. Met het onderbrengen van de verbetering 
van eigen woningen in het stadsvernieuwingsfonds is de 
particuliere woningverbetering met overheidsubsidies in 
vele gemeenten sterk teruggelopen, zo niet de nek omge- 31 
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draaid. Omgekeerd is er in andere gemeenten geen 
budget meer beschikbaar voor sanering, voor verbetering 
van de stedebouwkundige structuur. 

18. Dat is vooral ook daarom zo'n ernstige zaak 
omdat er nog zoveel taken liggen voor de lokale over
heid bij andere categorieën woningen. De verbetering 
van particuliere huurwoningen is een moeizame aange
legenheifl. Door huurvoorschriften is die verbetering 
voor bonafide beleggers nauwelijks aantrekkelijk. Veel 
beleggers stoten zelfs bezit af als er veel onderhoud voor 
de deur staat, waarbij zij een inflatiewinst incasseren. De 
overige huurders (particuleren of kleine zakenlieden) zijn 
vaak niet bereid of in staat om met name hun 
vooroorlogse woningen aan te pakken. Hier ligt een 
groot probleem, dat echter niet lijkt te kunnen worden 
opgelost door de woningcorporaties ook nog eens met de 
verbetering van dit bezit te belasten. 

Gezien de staat van veel ouder particulier bezit 
verdient het overweging om door fiscale aftrekbaarheid 
van onderhoud de aanpak van die woningen te stimu
leren. Het beste zou zijn indien lokale overheden en 
coöperaties van bewoners en private personen op gelijke 
wijze van dergelijke faciliteiten kunnen profiteren. 
Hierbij speelt ook mee dat een aanpak door één eigenaar 
niet afdoende is. De aanpak van blokken woningen 
vereist een gezamenlijke aanpak. Gemeentelijke inves
teringen in bij voorbeeld de woonomgeving hebben 
eigenlijk pas zin als particulieren zich bereid hebben 
verklaard de woningen op te knappen. Wellicht is een 
oplossing mede te vinden in de oprichting van "maat
schappijen voor woonherstel", zoals die in sommige 
steden goed functioneren op het gebied van monumenten 
of beschermde stadsgezichten. Zij zouden de woningen 
kunnen kopen, ze renoveren en weer af kunnen stoten 
aan bewoners/kopers of aan beheercommissies van 
bewoners. 

19. Het is een illusie om te denken dat de komende 
jaren de subsidies voor de volkshuisvesting en de 
stadsvernieuwing sterk kunnen stijgen. Weliswaar is het 
tempo van stadsvernieuwing - vooral in de grotere steden 
- nog te laag, maar de stand van de rijksbegroting biedt 
weinig marges. Tot op heden is op de volkshuisvesting 
niet ingrijpend bezuinigd. In de afgelopen jaren is het 
regeringsbeleid wat dat betreft geconcentreerd geweest op 
de ambtenarensalarissen en de sociale uitkeringen. Het is 
aannemelijk dat de overige uitgaven - die relatief zijn 
ontzien - in de komende kabinetsperiode, ongeacht de 
kleur van het kabinet, kritisch zullen worden beschouwd. 
Dat kan leiden tot ons inziens vooralsnog ongewenste 
kortingen op stadsvernieuwingssubsidies. Andere ingre
pen in de volkshuisvestingssfeer lijken uit werkgelegen
heidsoverwegingen (investeringen in nieuwbouw en 
woningverbetering) of inkomenspolitieke overwegingen 
(huursubsidies) door negatieve effecten niet zo direct in 
aanmerking te komen. Het is daarom aannemelijk dat 
vergroting van de inspanningen plaats moet hebben door 
gemiddeld hogere huren en door een herallocatie van de 
subsidies. 

Daarbij zal het nodig zijn om hogere offers vooral te 
vragen van diegenen die de komende jaren profiteren van 
het te verwachten economisch herstel. De positie van de 
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grote steden heeft daarbij - gezien de bevolkingssamen
stelling in veel oude wijken - extra aandacht nodig. Veel 
bewoners in oude wijken zijn werkloos, bejaard, van 
buitenlandse herkomst Een groot aandeel is relatief arm, 
terwijl de huisvestingsachterstand - en dus de huursprong 
bij verbetering van die situatie - groot is. Enerzijds moet 
aan deze mensen niet een hoger woonniveau worden opge
drongen dan zij uiteindelijk wensen, anderzijds moeten 
zij niet de buurten uitgejaagd worden door het proces van 
stadsvernieuwing. Het knelpunt is dat het economisch 
herstel zich bij hen sterk vertraagd zal manifesteren. 

d) Conclusies en samenvatting 
Het aansluiten op signalen uit de markt, het 

prikkelen van initiatief van de mensen, het bieden van 
meer vrijheid èn meer risico's is nodig om de volkshuis
vesting op nieuwe paden te leiden. De grote rol van 
gemeenten, corporaties en rijk en de daardoor optredende 
passiviteit van veel woonconsumenten, zal de problemen 
niet in het gewenste tempo kunnen oplossen. Sterker 
nog, ondertussen ontstaan elders nieuwe problemen, waar
door we steeds weer achter de feiten aanlopen. 

Nodig is een nieuw elan in de volkshuisvesting. In 
dit artikel zijn de volgende punten als basis voor zo'n 
nieuw beleid aangedragen: 
1. het stadvernieuwingsbeleid dient naast de vooroor

logse woningvoorraad duidelijk betrokken te worden 
op de naoorlogse voorraad; 

2. de woningindeling bij nieuwbouw en verbetering dient 
flexibeler te zijn om te kunnen inspelen op veranderde 
en zich veranderende samenlevingsvormen; 

3. bij het woningbeheer moet aan de bewoners verant
woordelijkheid worden gegeven voor hun woning èn 
hun woonomgeving; · 

4. voor de toekomstwaarde van woningen is het terrein
oppervlak en de mogelijkheid van aan- en uitbouw 
van grote betekenis; 

5. doorstroming van huurders bevorderen via de woon
ruimtetoewijzing; 

6. het huurbeleid doen overgaan in een woonlastenbeleid 
door te streven naar beperking van de totale woon
lasten (isolatie, servicekosten, onderhoud); 

7. kosten van groot onderhoud in huuraanpassingen laten 
doorwerken; 

8. een rechtvaardige verdeling van subsidies maakt dat 
herverdeling van de bestaande subsidiestromen belang
rijker is dan groei van subsidie via belastingverho
ging; 

9. het . subsidiebeleid moet gericht zijn op bevordering 
van kwaliteit en beheersing van de totale woonlasten; 

lO.het huurbeleid dient rekening te houden met markt
omstandigheden (hogere en lagere huren afhankelijk 
van de vraag); 

ll.meer keuzevrijheid en minder regels; 
12.een efficiënter woningbeheer ten goede laten komen 

aan de kwaliteit en aan de huurders; 
13.huisvesten van de minst draagkrachtigen; 
14.een betere controle op de huidige woningcorporaties 

om te voorkomen dat reserves bestemd worden voor 
acute knelpunten ten kosten van knelpunten in andere 
woningcomplexen met andere huurders; 

15.bij stadsvernieuwing dienen de nodige voorzieningen 
gelijktijdig met de woningen gerealiseerd te worden; 
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16.het agrarische gebied door eenvoudige voomenmgen 
(weer) openleggen voor extra recreatiemogelijkheden 
en specifiek toerisme; 

17 .particuliere woningverbetering stimuleren o.a. via 
gezamenlijk onderhoud; 

lB.voor de verbetering van particuliere huurwoningen 
"maatschappijen voor woonherstel" oprichten; 

19.subsidiestelsel wijzigen wdat: 
a.door herallocatie van subsidies van de overheid meer 

kan worden gedaan aan het te lage beleidsvolume; 
b.meer stimulansen uitgaan naar het weken van de voor 

ieder geëigende woonplek; 
c.door vergroting van de actieve betrokkenheid van de 

woonconsumenten een beleid gericht op meer eigen 
initiatief en meer eigen risico een draagvlak wordt 
gegeven. 

* Drs. JA. Weggemans is econoom. Hij was van 1973-
1985 werk:zaam bij het ministerie van VROM en werkt 
thans bij een gemeente en is lid van de redactie van 
Liberaal Reveil. 
*Proflr. JJ. Sterenberg is architect en hoogleraar aan de 
TH Delft en lid van de redactie van Liberaal Reveil. 

Binnenlands Bestuur: naar Honderdvijftig 
Jaar Thorbecke 

U. Rosenthal* 

1. Inleiding 
De tijd van de grootse plannen voor het binnenlands 

bestuur is voorbij. Tot het einde van de jaren zeventig 
kon een gebrek aan visie nog worden verborgen achter 
een ruime hoeveelheid financiële middelen waarmee om 
de paar maanden haaks op elkaar staande plannen 
gefabriceerd konden worden. Sindsdien zijn die middelen 
er niet meer en vormt een gebrek aan inzicht in de 
kosten en baten van een grootschalige bestuurlijke 
hervorming een voldoende reden om grootse plannen 
voor het binnenlands bestuur definitief van de politieke 
agenda te verwijderen. Dat neemt echter niet weg dat het 
binnenlands bestuur nu juist het terrein bij uitstek is 
waar een liberale visie onmisbaar is. Ook als er weinig 
animo bestaat tot een grootscheepse bestuurlijke 
hervorming, is er alle reden voor een consistent liberaal 
perspectief op het binnenlands bestuur van de komende 
tien tot vijftien jaar. De liberale politieke stroming in 
ons land kan zich in elk geval gesterkt weten door de 
vermetelheid van Thorbecke die in het midden van de 
vorige eeuw een stelsel voor een aanzienlijk verdere 
toekomst ontwierp. 

De liberale politieke filosofie geeft een aantal 
duidelijke leidraden voor een visie op het binnenlands 
bestuur. Aan Thorbecke ontleent zij een sterke voorliefde 
voor "checks-and-balances". Dit beginsel is en blijft 
uitstekend toepasbaar op het binnenlands bestuur en de 

verhoudingen tussen en binnen de bestuurslagen. De 
gedecentraliseerde eenheidsstaat dient een stelsel van 
krachten en tegenkrachten te zijn. Vanuit het oogpunt 
van de constitutionele democratie gaat het hierbij om 
bevoegdheden en, zeker w belangrijk, de controle op de 
uitoefening daarvan. Geen van de bestuurslagen mag in 
een positie komen waarin zij andere bestuurslagen haar 
wil kan opleggen. Het Rijk is niet superieur aan de 
provincies, de provincies niet superieur aan de 
gemeenten. 

Een andere leidraad voor een liberale visie op het 
binnenlands bestuur is het beginsel van de 
verantwoordelijkheid. Afwenteling staat haaks op het 
liberale gedachtengoed. Het overhevelen van nadelen en 
kosten van de ene naar de andere bestuurslaag - zo ook 
binnen bestuurslagen past niet in een liberaal 
perspectief op het binnenlands bestuur. 

Het beginsel van de verantwoordelijkheid heeft ook in 
een ander opzicht betekenis. De liberale politieke 
filosofie kenmerkt zich door een optimistich mensbeeld 
en door vertrouwen in het verantwoordelijkheidsbesef 
van individuen en locale verbanden. In een liberale visie 
op het binnenlands bestuur is er geen plaats voor 
betutteling en bevoogding tussen of binnen 
bestuurslagen. Ook in die zin is het Rijk niet per 
definitie superieur aan de provincies, de provincies niet 
superieur aan de gemeenten. Het beginsel van de 
verantwoordelijkheid houdt tegelijkertijd in dat 
onderdelen van de overheid - gemeenten incluis - mogen 
rekenen op problemen indien zij onverantwoordelijk met 
hun bevoegdheden en rechten omspringen. 

Hieronder zal ik, mede met behulp van deze leidraden, 
een aantal ontwikkelingen in het binnenlands bestuur 
schetsen en zo mogelijk aan liberale beginselen toetsen. 

2. Naar een pluriform binnenlands bestuur 
Het is een wijdverbreid misverstand dat Thorbecke met 

zijn gemeente- en zijn provinciewet een uniform 
binnenlands bestuur wenste te realiseren. Thorbecke 
beoogde integendeel met zijn uniforme juridische 
regeling van het binnenlands bestuur een situatie te 
scheppen waarin provincies en in het bijzonder 
gemeenten zich vrijelijk, al naargelang de maat
schappelijke en economische ontwikkeling, zouden 
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kunnen ontwikkelen. 
Het is ook al een wijdverbreid misverstand dat 

Nederland zou toekunnen met een paar eenvoudige 
richtlijnen voor het binnenlands bestuur. In een zo klein 
land - zo kan men horen - moeten een handvol 
departementen, een paar gedeconcentreerde rijksdiensten 
en hooguit twee bestuurslagen (provincies exit) meer dan 
voldoende zijn. Wat men dan vergeet, is dat het juist de 
combinatie van een klein oppervlak met een hoog 
geschatte bevolking van ettelijke miljoenen, een hoge 
graad van economische ontwikkeling en een daarbij 
behorende geavanceerde fysieke infrastructuur is die 
dwingt tot een complex binnenlands bestuur. De 
uitspraak van een voormalig bewindsman dat Nederland 
gemakkelijk in veertig uur vanuit Den Haag te besturen 
zou zijn, is leuk en spreekt tot de verbeelding, maar zij 
is volstrekt onjuist. 

In toenemende mate is er sprake van differentiatie en 
pluriformiteit in het binnenlands bestuur. Het laat zich 
aanzien dat die onwikkeling zich de komende tien tot 
vijftien jaar zal voortzetten. Wijzigingen in de gemeente
enlof provinciewet, die al of niet daarop inspelen, zijn 
totnogtoe van minder betekenis geweest dan de demo
grafische maatschappelijke en economische ontwikke
lingen die nopen tot een gedifferentieerde aanpak van het 
binnenlands bestuur. 

Behalve uit simpele politieke feiten (Amsterdam 
vermag meer te bereiken in Den Haag dan Katwoude) 
blijkt die gedifferentieerde aanpak uit een veelheid van 
bijzondere bepalingen in de regelgeving in allerlei 
beleidssectoren. 

Het is van belang dat deze ontwikkeling zal 
voortgaan. Meer dan ooit is de samenleving in de 
komende tien tot vijftien jaren erbij gebaat dat het 
binnenlands bestuur snel anticipeert en reageert op 
maatschappelijke en economische ontwikkelingen. Het 
is tijd te beseffen dat de ene provincie de andere niet is 
(een bijzondere positie voor de nieuwe Flevoprovincie 
maakt de andere provmc1es nog niet tot elkaars 
gelijken). Na enkele jaren stilstand wordt het ook tijd te 
beseffen dat de ene gemeente de andere niet is en dat 
vooral de grote steden wel eens een eigen, op hun 
specifieke problematiek toegesneden positie in het 
binnenlands bestuur nodig kunnen hebben. Hieraan zij 
toegevoegd dat de ene grote stad alweer de andere niet is. 
Een provincie-arme status zal voor de ene grote stad te 
veel, voor de andere te weinig van het goede zijn. 

Tegen differentiatie en pluriformiteit wordt doorgaans 
het bezwaar geopperd dat hiermee de "checks-and
balances" en de duidelijkheid in het binnenlands bestuur 
aangetast worden. Het gaat hier om "oppervlakkige" 
bezwaren. Verdere differentiatie en pluriformiteit wil 
immers slechts zeggen dat de verhoudingen in het 
binnenlands bestuur niet te ver achter de maat
schappelijke en economische onwikkelingen aanlopen 
en dat onder bepaalde omstandigheden een stimulerende 
werking van het binnenlands bestuur uitgaat op maat
schappelijke en economische processen. Op die wijze 
wordt recht gedaan aan de strekking van Thorbeckes 
constructies. Er is bovendien geen aanleiding verhou
dingen in het binnenlands bestuur op een benauwde 
manier de maat te nemen. 

De kritiek op voorstellen tot verdergaande diffe
rentiatie en pluriformiteit blijkt vaak ingegeven 

door vrees voor oncontroleerbare situaties. Met dat soort 
kritiek geeft men eigenlijk te kennen te willen zwichten 
voor de schone schijn van een quasi-uniforme organisatie 
van het binnenlands bestuur. Binnenlandse Zaken zou er 
goed aan doen een ruimhartig beleid te voeren. Het 
getuigt van een verkeerde opvatting te willen waken over 
uniformiteit: administratief gemakkelijk, maar politiek 
gesproken quasi-duidelijk, in de praktijk van alledag uit 
de tijd en uiteindelijk een zeer kostbare zaak. 

3. Doelgerichte decentralisatie 
Het heeft weliDg zin decentralisatie als een 

geloofsartikel te presenteren. Een van de belangrijkste 
obstakels voor een stevig aangezet decentralisatiebeleid 
is steeds geweest dat decentralisatie "moest". Er zou meer 
bereikt zijn met een doelgerichte decentralisatie: 
decentralisatie "waarbij een bepaald doel voor ogen 
gehouden wordt" (Van Dale p. 539). Kennisneming van 
decentralisatienota's en andere documenten van de laatste 
tien jaren leert dat een verwarrende hoeveelheid motie
ven, argumenten en vermoede effecten aan pleidooien tot 
decentralisatie ten grondslag heeft gelegen. Zo iets was 
en is niet bevorderlijk voor een visionair decentralisatie
beleid. 

Men kan voor een systematische kijk op deze 
problematiek goeddeels het recente rapport van de 
Teldersstichting Gemeenten tussen Rijk en Markt 

(Geschrift no. 55) volgen. Decentralisatie heet terecht 
geen wondermiddel te zijn. Maar het is duidelijk dat het 
binnenlands bestuur in veel opzichten geschaad wordt 
door een buitensporige centralisatie. De diagnose van de 
Commissie Hoofdstructuur Rijksdienst uit het begin van 
de jaren tachtig -steeds meer middelen voor het rijk, maar 
een afnemende effectiviteit en efficiency - staat nog 
altijd in grote trekken overeind. De financiële verhou
dingen tussen de bestuurslagen vertonen nog altijd een 
scheefgroei ten gunste van de specifieke uitkeringen. In 
de sfeer van de regelgeving heeft de circulaire furore 
gemaakt. Het dominante psychologische beeld van de 
verhoudingen tussen rijk, provincies en gemeenten is 
nog steeds dat van "de staat" en de "lagere overheden". 

Een. liberale visie op het keren van deze processen 
kan aan de hand van de eerder geformuleerde leidraden 
ontwikkeld worden. Allereerst moet geconstateerd worden 
dat de "check-and-balances" van de gedecentraliseerde 
eenheidsstaat onder druk staan. "Checks-and-balances" op 
rijksniveau zouden een schrale troost kunnen zijn, maar 
wij weten dat de onderdelen van de rijksdienst zich in 
kokers verborgen houden en zich, niet anders dan 
vroeger, in hoge mate tot het beginsel van non-interven
tie jegens elkaar bepalen. 

Het is ter wille van een meer evenwichtig binnenlands 
bestuur 'noodzakelijk dat het machtsoverwicht van de 
centrale overheid aan banden wordt gelegd. Dat zal na 
jaren van centralisatie nog meer jaren decentralisatie 
vergen. Daarbij zullen sommigen op rijksniveau de 
decentralisatie bij anderen moeten afdwingen. Want als 
de gemeenten en provincies inderdaad "lagere overheden" 
zijn, is dat de enige mogelijkheid om tot een reële 
overdracht van bevoegdheden en macht te komen. Het zal -

hoe men het wendt of keert - van het parlement moeten 
komen. Dat gaat uiteraard niet vanzelf. Het impliceert 
een herbezinning van het parlement op zijn relatie tot de 
executieve macht, in het bijzonder tot de departmenten. 



Het parlement moet de indruk, en meer dan da~ wegne
men dat het zich in de naoorlogse periode tot een Haags 
instituut ontwikkeld heeft en zich dientengevolge als 
"centralist" bij uitnemendheid gemanifesteerd heeft. 

De noodzaak van decentralisatie komt tevens voort uit 
de behoefte aan beter controleerbare verhoudingen in het 
binnenlands bestuur. Op dit punt moet de sanering van de 
specifieke uitkeringen met grote kracht voorgezet 
worden. Het mag zo zijn dat specifieke uitkeringen voor 
veel gemeentelijke bestuurders en ambtenaren de inzet 
van soms lucratieve onderhandelingen met departements
ambtenaren zijn. Dat neemt niet weg dat dergelijke 
processen vrijwel oncontroleerbaar zijn. Het spreekt in 
dit verband boekdelen dat men bij elke specifieke 
uitkering een reeks belanghebbenden kan noteren die 
zich heftig verzetten tegen het saneren van "hun" 
inkomstenbron. Het zal zeker niet gemakkelijk gaan. 
Gevraagd wordt een stevige overheveling naar het 
gemeentefonds. Een effectieve vergroting van het 
gemeentelijk belastinggebied is illusoir. Daartoe zouden 
ingrepen in de financieringsstelsels van de collectieve 
sector nodig zijn, die pas ver voorbij het begin van de 
volgende eeuw hun beslag zouden krijgen. 

Vanuit het gezichtspunt van beter controleerbare 
verhoudingen in het binnenlands bestuur is ook alles te 
zeggen voor het indammen van regelgeving per 
circulaire. Wij zijn vandaag de dag, voorstellen tot 
vereenvoudiging ten spijt, veraf geraakt van Thorbeckes 
pleidooi om "sobere regels" te maken. Het indammen 
van regelgeving per circulaire vergt een strategie die 
parallellen vertoont met die ten aanzien van de sanering 
van specifieke uitkeringen. Ook hier moet het uitgangs
punt realistisch zijn. Met regelgeving per circulaire zijn 
belangen gemoeid. Anders dan wel wordt gesuggereerd, 
gaat het hierbij zeker niet alleen om baten voor departe
mentsonderdelen (bij voorbeeld voor onderdelen bij 
Onderwijs en Wetenschappen) versus kosten voor 
gemeenten en individuele burgers. Er zijn stellig 
gemeenten en burgers die baat hebben wij deze of gene 
circulaire. Maar het probleem is dat circulaires de 
binnenlands-bestuurlijke relaties in hoge mate veramb
telijken en het regelgevingsproces daarmee onttrekken 
aan de politieke controle die op het gebruik van 
publiekrechtelijke bevoegdheden uitgeoefend behoort te 
worden. Gevraagd wordt deregulering in de materiële regel
geving. Dat kan mooi gekoppeld worden aan herbe
zinning op de beginselen van zorgvuldigheid en legitimi
teit in de formele wetgeving. 

Het dominante psychologische beeld van een 
hiërarchische relatie tussen "de staat" en de "lagere 
overheden" wordt voor een groot deel bepaald door de 
vanzelfsprekendheid waarmee de centrale overheid proble
men op gemeenten afwentelt Er is geen reden voor 
overdreven weeklachten van de kant van de gemeenten. 
Toch zijn er voorbeelden te over van een verstoring in 
het evenwicht van kosten en baten tussen de centrale en 
de andere overheden: maatregelen die de centrale overheid 
baten en de gemeenten vrijwel alleen kosten opleveren. 
Dan gaat het om de "decentralisatie van de armoede". Dat 
betekent het afwentelen van lasten op anderen, ook al 
zijn dat andere ·overheden. Zo iets is uitgesproken slecht 
voor de bestuurlijke moraal. Het kan op de centrale 
overheid terugslaan. Er wordt tegenmacht gemobiliseerd, 
bij voorbeeld door de grote vier die het wegwerken van 

hun gezamenlijke tekorten op hun beurt aan Den Haag 
overlaten. Men kan moeilijk verrast zijn over die 
aanpak. 

Het zal tijd kosten het wantrouwen tussen de 
bestuurslagen te reduceren. Er lijken, alweer, lucratieve 
kanten te zitten aan een psychologische tegenstelling. 
Men kan er inderdaad alle kanten mee uit: departementen 
die gemeenten verwijten alleen naar de eigen, "eng
locale" belangen te kijken, en gemeenten die bij elke 
departementale of parlementaire beslissing onmiddellijk 
laten weten dat Den Haag geen zicht heeft op wat "echt 
speelt". Vanuit liberale optiek gaat het erom dat het 
afwentelen van problemen, kosten en lasten op anderen 
schril afsteekt tegen het verantwoordelijkheidsbesef dat 
men ook van de centrale overheid mag vragen. 
Hierboven is al aangeduid dat het in dit verband 
allesbehalve gaat om liberale naïviteit. Onverant
woordelijk optreden roept immers overreacties op. Een 
zwakke bestuurlijke moraal schaadt, veel sneller dan men 
denkt, de legitimiteit en effectiviteit van het openbaar 
bestuur als geheel. Anders gezegd: afwenteling tussen 
overheden leidt onherroepelijk tot afwenteling van 
overheden op particulieren. 

Tien tot vijftien jaren zijn zeker niet teveel geteld om 
de scheefgroei in de psychologie van het binnenlands 
bestuur weg te werken. Concrete maatregelen, die over 
een lange reeks van jaren voor een psychologisch 
evenwichtsherstel in de binnenlands-bestuurlijke verhou
dingen nodig zijn, betreffen onder meer de vergroting 
van de mobiliteit tussen de bestuurslagen bij de recru
tering van bestuurders en ambtenaren (men degradeert 
niet per sé door uit Den Haag naar een provinciale of 
gemeentelijke functie te solliciteren), het beter benutten 
van beschikbare kennis-op-rijksniveau door de lagere 
overheden (van een andersoortig gebruik van de locale 
aanwezigheid van gedeconcentreerde rijksdiensten tot 
automatische informatieverwerking) en - het zij herhaald -
het weghalen van de allocatie van rijksmiddelen naar de 

gemeenten uit de sfeer van begunstiging en soms zelfs 
ambtelijke willekeur. 

4. Binnenlands bestuur letterlijk genomen 
Tot de leidraden voor een liberale visie op het 

binnenlands bestuur behoort vertrouwen in het 
verantwoordelijkheidsbesef van individuen en locale 
verbanden. Men mag dit in samenhang zien met een 
antipathie tegen betutteling en bevoogding van 
"hogerhand". Maar het is van belang het vertrouwen in 
het verantwoordelijkheidsbesef van individuen en locale 
gemeenschappen als een autonoom beginsel te hanteren 
en derhalve niet alles te plaatsen in het kader van 
bedreigingen en onaangenaamheden vanuit "Den Haag". 
Daarom ook mag decentralisatie geen geloofsartikel zijn 
en moet de potentie van de lagere overheden mede op 
haar eigen merites bezien worden. Er wordt genoeg 
geklaagd, geaccomodeerd en defensief opgetreden. 

Revitalisering van de grote steden en de 
Randstad 

Sinds 1982-1983 is de bestuurlijke aandacht voor de 
grote steden weggeëbd. Toch zal ons land het in de 
komende tien tot vijftien jaar in aanzienlijke mate 
moeten hebben van de grote steden en van de 
economische groei in het gebied dat de grote vier 
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omsluiten. Bij een meer gedifferentieerd beleid voor het 
binnenlands bestuur behoort er - zeker in combinatie met 
decentralisatie - ruimte te zijn voor vormen van bestuur
lijke organisatie die op de behoeften van de grote steden 
en de Randstad toegesneden zijn. Ongeacht de specifieke 
omstandigheden waaronder de opheffing van Rijnmond 
zich voltrokken heeft, moeten voor- en tegenstanders 
erkennen dat de grootstedelijke en regionale ontwikke
ling van het gebied in de politiek-bestuurlijke 
besluitvorming onderbelicht is gebleven. De onge
twijfeld "wilde" ideeën over een Amsterdamse stadspro
vmcie zijn in de koker van het binnenlands bestuurs
beleid opgeborgen. Den Haag heeft pittige maatschappe
lijke, economische en demografische veranderingen 
doorgemaakt; bestuurlijk is het in menig opzicht stil 
blijven staan. Het is van vitaal belang de bestuurlijke 
ontwikkeling van de grote steden en de Randstad niet te 
ver achter te laten blijven bij de demografische, 
maatschappelijke eri economische ontwikkelingen van de 
komende tien tot vijftien jaren. In andere landen is men 
veelal minder beducht voor specifieke bestuurlijke 
patronen voor grootstedelijke gebieden. 

Het gaat hierbij uiteraard niet om het oplossen of 
reguleren van problemen binnen het territorium van de 
publiekrechtelijke corporatie "grote stad". Grootstede
lijke problemen zijn problemen die verder reiken dan de 
gemeentegrenzen. Laat het ook gezegd zijn dat hetzelfde 
verhaal opgaat voor een regionale of agglomeratie
optiek. Ook hier zal men af moeten stappen van de fictie 
dat de grootstedelijke annex regionale problematiek in 
territoriale grenzen omschreven kan worden. Het is zaak 
te onderkennen dat voor specifieke bestuurlijke patronen 
voor grootstedelijke gebieden in beginsel een breed 
spectrum aan instrumenten beschikbaar is. 

Gemeenschappelijke regelingen 
Het hangt van allerlei demografische, economische 

en, niet in de laatste plaats, technologische ontwikke
lingen af of de komende tien tot vijftien jaar veel, iets 
of niets van intergemeentelijke samenwerking terecht zal 
komen. Het papier van de formele en materiële wetten (in 
het jargon heeft men het dan bij voorbeeld over 'de kop 
op de nieuwe Wet Gemeenschappelijke Regelingen) is 
geduldig. Het is opmerkelijk hoezeer in de politieke 
discussies enerzijds vertrouwen in de gemeenten 
uitgesproken wordt, anderzijds volop wantrouwen heerst 
ten aanzien van de wijze waarop en de mate waarin 
gemeenten gebruik zullen maken van juridische instru
menten voor intergemeentelijke samenwerking. Het 
schrikbeeld van een vierde bestuurslaag kon in de 
discussies alleen postvatten, doordat sommigen het 
binnenlands bestuur vanuit een syndroom van een 
uniforme bestuursstructuur bezagen. In een consistent 
gedifferentieerd beleid moet ruimte zijn voor verschillen
de gradaties van intergemeentelijke samenwerking. 
Zolang het daarbij gaat om verlengd locaal bestuur, kan 
daartegen geen bezwaar bestaan. Vanuit die optiek valt 
het met de Wet Gemeenschappelijke Regelingen wel mee. 
Gemeenten, die dat willen, zullen van de "coördinatie, 
planvorming en sturing door het samenwerkingsver
band", ongeacht of dat van de wetgever nu wel of niet 
mag (hoeveel burgers zouden weten hoe over artikel 23 
van de wet gevochten is?), iets maken. Gemeenten, die 
het hun toegedachte samenwerkingsgebied willen mijden, 

-- ---- ----

zullen daartoe de mogelijkheden hebben of vinden. 
Ondanks de bestuurlijke energie en tijd die in de 

afgelopen jaren in het ontwerpen van een wettelijk kader 
voor intergemeentelijke samenwerking gestoken is, zal 
het voor de praktijk van die samenwerking van veel 
groter belang blijken te zijn hoe de gemeenten zullen 
omgaan met eerder vermelde ontwikkelingen. De techno
logische ontwikkelingen, in het bijzonder die op het 
gebied van de automatische informatieverwerking en de 
(tele)communicatie, zouden vastgeroeste verhoudingen in 
het binnenlands bestuur wel eens danig op hun kop 
kunnen zetten. De tijden waarin gemeenten het zich 
konden veroorloven samenwerking op dit terrein af te 
wijzen, zijn voorbij. 

Gemeentelijke herindeling 
Men zou zich vanuit liberaal oogpunt op het 

standpunt kunnen stellen dat gemeentelijke herindelingen 
op grond van een rond getal (om het even of dat vijf- of 
tien- of misschien wel twintigduizend inwoners betreft) 
uit den boze zijn. Is het niet aan de burgers zelf om te 
bepalen welk niveau van dienstverlening en welke taak
vervulling zij van hun locale overheid wensen? Vanwaar 
de betutteling van hogerhand omtrent het benodigde 
draagvlak van voorzieningen? 

Dit standpunt sluit op het eerste gezicht aan bij het 
pleidooi ten gunste van een meer gedifferentieerd beleid 
voor het binnenlands bestuur. Het heeft bovendien een 
sterke emotionele lading. Maar juist in dat verband komt 
weer decentralisatie als geloofsartikel in plaats van als 
doelgericht streven boven drijven. Bij alle emoties die 
gemeentelijke herindelingsplannen plegen te verwekken, 
is er de "even liberale" vraag omtrent de afwenteling van 
problemen, kosten en lasten door de ene op de andere 
gemeente. Die vraag is in feite dominanter dan de zo 
even geformuleerde vragen. Want er is geen enkele 
aanleiding om te menen dat locale gemeenschappen 
(dorpen, wijken) niet zouden kunnen gedijen in een 
groter publiekrechtelijk verband. Het is een van. de 
misvattingen van voorbije jaren geweest dat men het 
criterium van culturele en sociale, zelfs politieke 
homogeniteit zou moeten hanteren voor de (her)indeling 
van gemeenten. Alsof het niet tot de essentie van een 
democratie behoort dat men verschillen van opvatting en 
cultuur niet uit de weg gaat. Pluriformiteit en differen
tiatie houden niet op bij de grenzen van (heringedeelde) 
gemeenten. 

5. Niet met de armen over elkaar 
Men kan in brede kring beluisteren dat de afgelopen 

twintig jaar zozeer in het teken hebben gestaan van 
allerlei elkaar doorkruisende plannen voor het 
binnenlands bestuur dat voor de komende tien jaren "rust 
aan het front" moet heersen. Afgezien van het feit dat 
het binnenlands bestuur niet gauw aan een sector in de 
frontlinie doet denken, wordt hiermee het trieste feit 
miskend dat het effect van al die plannen nihil is 
geweest Het ene plan heeft het andere geneutraliseerd. Er 
is feitelijk vrijwel niets gebeurd. 

Het is geen schablone dat de komende tien tot vijftien 
jaren belangrijke maatschappelijke, 
technologische ontwikkelingen te 
Alleen al demografische factoren 

economische en 
verwachten zijn. 
- niet alleen de 



vergnJzmg, maar ook de ontwikkelingen ten aanzien van 
huishoudens en het kindertal - wijzen in de richting van 
veranderingen die ook het binnenlands bestuur recht
streeks raken. Zijn de slaapsteden, waarvan sommige 
ooit het dynamische etiket groeikern kregen, de sterf
steden van de 21ste eeuw? "Binnenlands bestuur" zal met 
die ontwikkelingen mee moeten gaan. Achterom kijken 
en constateren dat van allerlei grootschalige plannen 
uiteindelijk niets terecht gekomen is, heeft weinig zin. 
Er zijn ook geen grootscheepse nieuwe plannen nodig. 
Gevraagd wordt een ruimhartiger beleid; een meer 
gedifferentieerd beleid dat sneller bij te stellen zal zijn; 
een beleid overeenkomstig Thorbeckes verlangen naar 
een binnenlands bestuur dat de toekomst aankan. 
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Emancipatie van het Individu; de Liberale 
Trend 

Mevrouw J.H. Krijnen* 

Inleiding 
Het verkiezingsprogramma 1986 van de VVD stelt 

"Ook in de komende regeringsperiode dient de 
emancipatie een integraal onderdeel te zijn van het 
regeringsbeleid. Het beleid op de meest uiteenlopende 
gebieden blijkt direct dan wel indirect invloed uit te 
oefenen op de emancipatie van de vrouw. 
Emancipatiebeleid moet derhalve facetbeleid worden. 
Bewustwording van dit feit en het hiermee rekening 
houden zal tot een belangrijke taak gerekend worden van 
alle bewindslieden en volksvertegenwoordigers". 

Als ik dit uitgangspunt in dit artikel zou moeten 
volgen, zou dat betekenen, dat ik het totale overheids
beleid zou moeten behandelen en dat voert wel ver. Ik 
heb daarom gekozen om het emancipatieproces te 
beschrijven vanuit één invalshoek, de samenlevings
vormen en de veranderingen die daarin optreden. Wat 
betekenen die voor het individu en wat kunnen liberalen 
doen om de maatschappij zo in te richten dat tegemoet 
wordt gekomen aan de veranderde opvattingen en wensen 
van het individu of zoals de titel aangeeft, "de 
emancipatie van het individu". 

Na het waarom liberalen zich met emancipatie bezig
houden, wil ik een schets geven van de diverse 
samenlevingsvormen. Dan zal ik bij de mogelijkheden 
en knelpunten die zich voor kunnen doen, die 
onderwerpen behandelen, die naar mijn oordeel een 
centrale rol spelen in het emancipatieproces. 

Hierbij plaats ik de kanttekening, dat ik mijn 
aandacht vooral richt op de jongere generatie. Van de 
oudere generatie mag niet worden verwacht, dat zij op 
eenzelfde wijze deelnemen aan dit veranderingsproces. 
Bij de voorgestelde maatregelen moet dan ook steeds 
bedacht worden, dat voor deze categorieën en soms ook 
op individueel niveau aparte voorzieningen gehandhaafd 
moeten blijven. 

Tenslotte wil ik aandacht besteden aan de positie van 
kinderen in relatie tot de veranderende samenlevings
vormen. Uberalen hebben vanuit hun zorg voor de 
zwakken in de samenleving ook hierin een belangrijke 
taak te vervullen. 

Liberalen en emancipatie 
Van oudsher stellen liberalen de individuele mens 

steeds centraal. Het maakt daarbij niet uit of men man of 
vrouw is. Van belang is, dat ieder mens uniek is en zijn 
eigen ontwikkeling doormaakt "De mens kan van 
zichzelf een "oorspronkelijke creatie" maken in 
wisselwerking met de omgeving. Het individu blijft voor 
liberalen een "eenheid van denken" - de maatschappij 
draagt het karakter van een pluriforme samenleving van 
individuele leden en dient zodanig opgebouwd te zijn, dat 
aan de ene kant de herkenbaarheid en bestuurbaarheid van 
individualiteit van ieder lid gewaarborgd blijft, maar er 
aan de andere kant ook sprake is van een organistische 
verbondenheid van alle leden met de maatschappij als 
geheel" 1. Daarin wordt de solidariteit beleefd. 

Vanuit deze opdracht hebben liberalen sterk de nadruk 
gelegd op individuele ontplooiing, als recht voor 
iedereen. Hoewel formeel aan dit principe van individuele 
ontplooüng in de samenleving wordt voldaan door het 
recht op onderwijs, blijkt in de praktijk, dat de 
samenleving zich heeft ontwikkeld in een zodanig 
patroon, dat er sprake is van een arbeidsverdeling naar 
sexe. Mannen verdienen de kost, vrouwen verzorgen 
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mannen, kinderen, familie en zichzelf. Of daarmee de 
liberale mensvisie gerealiseerd wordt, valt te bewijfelen. 
Liberalen zijn immers van oordeel, dat daar waar 
belemmeringen optreden voor de individuele ont
plooüng, bekeken moet worden hoe die belemmeringen 
opgeheven !runnen worden. 

Dit maakt het overheidsbeleid er niet gemakkelijker 
op. Van liberalen zal veel creativiteit gevraagd worden 
om de begrippen individualisering, keuzevrijheid en de 
daarmee samenhangende pluriforme maatschappij vorm te 
geven. 

Samenlevingsvormen 
Ontwikkelingen 1986-2000 

De toekomst wordt gekenmerkt door vele 
onzekerheden, ook welke van de verschillende leef
vormen in de samenleving het meest verbreid zullen zijn. 

In de diverse relatiepatronen komen homosexuele en 
hetero paarrelaties voor. In dit artikel zal ik mijn 
aandacht richten op de hetero paarreiatie. 

Tot de zeventiger jaren gold het gehuwd samenleven 
als norm. Ook het overheidshandelen was daarop gericht 
door middel van de huwelijkswetgeving, waarin rechten 
en plichten ten opzichte van elkaar en eventuele 
kinderen was vastgelegd. Dit huwelijk was gebaseerd op 
de gelijkwaardigheid van de partners, die ongelijke taken 
en rollen vervulden. De man onderhield de verbinding 
met de buitenwereld, hetgeen tot uitdrukking kwam in het 
kostwinnerschap. De vrouw zorgde voor gezin en 
huishouding. De rolverdeling legde het maatschappelijk 
overwicht bij de man. Dit werd erkend en aanvaard. Met 
gelijkwaardigheid in ethische zin was iedereen tevreden. 
Naarmate met name vrouwen de hen toegemeten rol niet 
meer accepteerden, voldeed dat patroon en de daarop 
afgestemde wetgeving niet meer. Er ontstonden variaties 
in leefvormen; in gezinsverband en daarbuiten. Binnen 
individuele levens komen thans verschillende 
leefverbanden voor, getrouwd, alleenstaand met of zonder 
kinderen samenwonend, LAT -relaties, woongroepen. 

Het ongehuwd samenleven heeft zich snel ontwikkeld 
met name in de leeftijdscategorie 18 tot 37 jaar, maar 
beperkt zich meestal tot een aantal jaren, waarna het 
huwelijk volgt. Men vindt, vaak uit verantwoordelijkheid 
voor de kinderen, dat het huwelijk als rechtsvorm de 
beste garanties biedt en men kan aan de buitenwereld 
kenbaar maken dat er een bepaalde relatie bestaat. Als 
nadeel wordt ervaren, dat de huwelijkswetgeving partners 
hindert in het beleven van hun individualiteit. 

Op oudere leeftijd en vaak na echtscheiding wordt bij 
het aangaan van een relatie vaak niet meer gekozen voor 
het huwelijk. In de toekomst zullen ongehuwde 
samenwonenden een belangrijke categorie van de 
bevolking uitmaken. Deze trend zal wel in belangrijke 
mate beïnvloed worden door ontwikkelingen in welvaart, 
inkomens, sociale zekerheid, werkgelegenheid en niet in 
de laatste plaatst het overheidsbeleid. Een van de 
belangrijkste redenen, waarom gekozen wordt voor 
ongehuwd samenwonen heeft te maken met de beleving 
van individualiteit, zelfstandigheid en maatschappelijke 
zelfredzaamheid. 

Diegenen die voor de wetgever een volledig 
zelfstandig bestaan willen voeren, maar toch een vaste 

vriend of vriendin hebben, gaan een LAT-relatie aan. 
Men beschouwt dit zelf als een duurzame relatie. Er zijn 
LAT-relaties die samen een kind hebben, dat meestal in 
co-ouderschap wordt opgevoed. Aangezien deze 
relatievorm op geen enkele wijze wordt geregistreerd, is 
niet aan te geven om hoeveel het gaat. Indien de 
overheid de trend doorzet om de sociale wetgeving, 
belastingwetgeving, pensioenwetgeving te richten op de 
paarrelaties en de daarbij behorende veronderstelde 
onderhoudsplicht, valt te verwachten dat deze relatievorm 
zal toenemen. Naarmate vrouwen een steeds betere 
opleiding krijgen en in het arbeidsproces worden 
opgenomen en daarmee hun maatschappelijke zelfred
zaamheid verkregen hebben, zullen zij steeds minder 
geneigd zijn om hun zelfredzaamheid op te geven. 
Bovendien zal het steeds vaker voorkomen dat 
(huwelijkse) relaties worden verbroken en men weer 
gedurende enige tijd alleen zal leven voordat een nieuwe 
relatie (eventueel) •wordt aangegaan. Ik verwacht dat deze 
ontwikkelingen van invloed zullen zijn op de categorie 
18-25 jarigen. Zij zullen er ondanks alles meer rekening 
mee houden,dat een bepaalde verbintenis gewenst of 
ongewenst verbroken kan worden. 

De woongroep kan in zeer verschillende vormen en 
inrichting voorkomen. Een aantal paarrelaties kunnen 
een woongroep vormen met elk hun eigen sexuele 
exclusiviteit. Ook kunnen alleenstaanden een woongroep 
vormen. Tot op heden vormden voornamelijk jongeren 
dergelijke groepen. Sinds een aantal jaren zijn er ook 
ouderen (bejaarden) woongroepen gesticht Verwacht mag 
worden dat deze vorm zich zal uitbreiden en dat ook 
steeds meer alleenstaanden zullen kiezen voor een vorm 
van woongroep. Duidelijk is dat deze vorm vaak 
gebonden is aan een bepaalde levensfase. Indien de 
samenleving steeds minder in staat zal zijn betaalde zorg 
en diensten te verlenen, zal de alleenstaande zoeken naar 
andere vormen van sociale ondersteuning en hulp. Hoe de 
samenlevingsvormen zich ook mogen ontwikkelen, er 
zal zich een ontwikkeling voordoen in met name de man
vrouw relatie. Als gevolg van de veranderde opvattingen 
ten aanzien van de rol die mannen en vrouwen in de 
samenieving vervullen, zal ook de rol, die man en vrouw 
in het samenlevingsverband vervullen, veranderen. 
Daarmee zal het samenlevingsmodel schuiven in de 
richting van een onderhandelingsmodel, waarbij het niet 
van te voren vaststaat welke rol door een ieder vervuld 
zal worden. Het ligt voor de hand dat de taken zo 
verdeeld zullen worden, dat ze meer passen bij eigen aard 
en aanleg. Voor de taken die overblijven zullen 
gezamenlijk oplossingen gezocht worden. Ik denk dan 
bij voorbeeld aan de verdeling van betaalde, onbetaalde 
arbeid en taken die binnenshuis te vervullen zijn. Gevolg 
hiervan is, dat vrouwen hun economische 
onafhankelijkheid bewaren. 

Serie-monogamie 
Uit het voorgaande kan afgeleid worden dat het steeds 

meer zal voorkomen, dat mensen in hun leven diverse 
fasen door kunnen maken van aangaan en weer doen 
verbreken van relaties. Tussen die fasen doen zich weer 
perioden van alleenstaan voor. De paarrelatie, wel of niet 
in de vorm van een huwelijk zal ook de komende 15 jaar 
in belangrijke mate voorkomen. Zij het, dat een steeds 



groter deel van de bevolking in een dergelijke serie
monogamie zal leven. 

Mogelijkheden en knelpunten die zich bij 
deze ontwikkelingen voor kunnen doen 

Als serie-monogamie steeds gebruikelijker wordt en 
daarnaast het onderhandelingsmodel voor de regeling van 
de onderlinge verhouding wordt gehanteerd is het zinvol 
na te denken, wat dat voor de mens zelf betekent en 
welke consequenties daaruit voortvloeien voor de 
maatschappelijke ordening. 

In de eerste plaats zullen mensen (vaak gedwongen) 
streven naar het behoud van eigen fmanciële zelfstandig
heid. Daaruit vloeit voort, dat zowel mannen als vrouwen 
er naar zullen streven een plaats op de arbeidsmarkt te 
verkrijgen en te behouden. 

In de tweede plaats zal de onderhoudsplicht ten 
opzichte van elkaar zoals vastgelegd in de huwelijkswet
geving en waar andere regelingen (bijstand) van uitgaan, 
als steeds knellender worden ervaren. In de derde plaasts 
zal de zorgplicht ten opzichte van kinderen voort
komende uit niet-huwelijkse relaties vragen om een 
nadere regeling. 

Aangrijpingspunten voor een liberaal beleid 
Liberalen zullen nog duidelijker dan tot op heden hun 

bijdrage kunnen leveren aan het streven van mensen naar 
individualiteit in een zeer veelvormige samenleving, 
waarbij het uitgangspunt de maatschappelijke 
zelfredzaamheid meer dan ooit centraal zal moeten staan. 

Ook voor de toekomst zal gelden, dat deze 
zelfredzaamheid in de eerste plaats bereikt wordt door het 
hebben van betaalde arbeid. Dit geldt met name voor de 
jongere generaties. Gezien het huidige werkloosheidspeil 
betekent dit voor de komende jaren extra inspanning 
voor bedrijfsleven en overheid om vraag en aanbod weer 
beter op elkaar af te stemmen. 

Er treden grote veranderingen op in het bedrijfsleven 
en de arbeidsorganisatie. Het is zaak op deze 
veranderingen zodanig in te spelen, dat die op den duur 
meer arbeidsplaatsen opleveren. Ik denk hierbij aan 
bedrijfstijdverlenging, stimuleren van nieuwe industrieën. 
Deze ontwikkelingen zullen een flexibele inzet van 
arbeid, arbeidsorganisaties en dus mensen vragen. Bij 
flexibilisering kan een onderscheid gemaakt worden in 
flexibilisering in de arbeidsorganisatie zelf en de 
flexibilisering daarbuiten, dus van vraag en aanbod. 
Werkgevers en werknemers hebben onderscheiden 
belangen. Daarbij is het mogelijk om flexibilisering, 
waarbij belangen van werkgevers en werknemers met 
elkaar moeten sporen, te koppelen aan het 
emancipatieproces. Dit kan, omdat in de eerste plaats 
steeds meer werknemers behoefte zullen hebben aan 
minder starre arbeidstijden. Dit moet gezien worden in 
relatie met behoefte aan individualiteit. de wisselende 
leefverbanden. Daarnaast treedt er een verandering op in 
de visie op arbeid in het algemeen. Bij steeds meer 
mensen leeft de wens om in hun "levensplan" variatie in 
activiteiten te hebben, d.w.z. betaald werk, zorg voor 
zichzelf enlof anderen, vrije tijd en maatschappelijke 
activiteiten, om uitdrukking te geven aan hun eigen 
individualiteit. Doorbreking van starre arbeidspatronen 
zullen daarom voor beide sexen noodzakelijk zijn. Ook 

binnen de arbeidsorganisaties zal flexibilisering een 
antwoord kunnen geven op knelpunten die optreden. 
Liberalen kunnen door creativiteit een bijdrage leveren 
om deze flexibilisering op goede wijze vorm te geven. 
Ik denk hierbij aan bij voorbeeld gedeeld management. 
een beter systeem van functieroulatie, aan vormen van 
educatief verlof; variabele werktijden, dit binnen 
bepaalde grenzen; verlenging van de bedrijfstijden en 
arbeîdstijdverkorting. Van het allergrootste belang is om 
in het oog te houden dat flexibilisering de ATV niet 
verdringt. Flexibilisering op de arbeidsmarkt komt tot 
uitdrukking door de uitbreiding van thuiswerk, 
afroepcontracten e.d. Liberalen hebben hierbij de 
verantwoordelijkheid om bij deze ontwikkelingen 
aandacht te schenken aan de positie van het individu en 
zorg te dragen voor voldoende rechtsbescherming. 

In het gehele proces van flexibilisering heeft de 
overheid een eigen rol. Vanuit liberale visie heeft de 
overheid tot taak de nodige randvoorwaarden te creëren. 
Ik denk daarbij aan bij voorbeeld kinderopvang. Voor 
diegenen, die de zorg voor kinderen hebben, zal, vooral 
op jonge leeftijd van de kinderen, kinderopvang een 
centrale rol spelen. 24-uurs kinderopvang is bij een 
flexibele inzet van arbeid een noodzakelijke 
voorziening. Tevens zal een goed systeem van 
volwasseneducatie en permanente educatie opgezet dienen 
te worden. 

Open universiteit. deeltijd opleidingen, gebruik van 
media voor onderwijs vormen daarop het antwoord. Ook 
zal flexibilisering in de schooltijden toegepast moeten 
worden. Ik denk daarbij aan blokuren met verschillende 
aanvangstijden. Daardoor wordt tevens een inzet van 
meer leerkrachten mogelijk, als dit gepaard gaat met 
arbeidstijdverkorting. 

Pensioenen 
Bij verregaande arbeidstijdverkorting kunnen zich 

problemen voordoen bij de pensioenvoorziening. De 
pensioengrondslag is nog min of meer gebaseerd op "40 
jaar" arbeid gedurende "40 uur" per week. 
Arbeidstijdverkorting brengt met zich mee dat deze 
berekeningsfactoren ten opzichte van elkaar verschuiven. 
Liberalen zullen er voor moeten pleiten, dat 
pensioengerechtigde leeftijd ook flexibel wordt, waarbij 
garanties in de sociale zekerheid geschapen worden voor 
diegenen, die wegens gezondheid voortijdig het 
arbeidsproces verlaten moeten. Daarmee zou voorkomen 
kunnen worden, dat een geheel nieuwe berekenings
grondslag uitgewerkt zou moeten worden. 

Onderhoudsplicht, zorgplicht voor kinderen 
In mijn schets van de ontwikkeling van de diverse 

leefvormen ben ik ervan uitgegaan, dat het traditionele 
huwelijk steeds minder belangrijk wordt. De 
onderhoudsplicht, die geldt ten opzichte van elkaar zal in 
materiële zin aan inhoud verliezen, en is ook minder 
nodig indien mensen meer in staat zijn hun 
maatschappelijke zelfredzaamheid te verwezenlijken. 
Daarom moeten liberalen streven naar individualisering 
van inkomen en sociale zekerheid. Daarbij zal rekening 
gehouden moeten worden met een overgangsperiode om 
verandering in het systeem aan te kunnen brengen. 

Daarmee komt de alimentatieplicht eveneens in een 39 



ander daglicht te staan. In samenhang met 
bovengenoemde voorstellen kan de duur van de 
alimentatieverplichting terug worden gebracht en 
wellicht op den duur geheel verdwijnen als plicht van ex
echtgenoten c.q. partners ten opzichte van elkaar. 

De zorgplicht, die blijft, is de zorg voor kinderen. In 
pnnc1pe dragen beide partners dezelfde verant
woordelijkheid. Welke samenlevingsvorm men ook 
kiest, deze verantwoordelijkheid blijft Ik vraag mij af of 
deze verantwoordelijkheid niet beter geregeld zou moeten 
worden in niet-huwelijkse relaties. Ik denk hierbij aan 
een "zorgcontract", waarin aangegeven wordt op welke 
wijze deze verantwoordelijkheid voor kinderen vorm 
gegeven wordt. Hoewel liberalen als uitgangspunt 
geformuleerd hebben dat de eigen verantwoordelijkheid 
centraal staat, zou uit de zorg voor de zwakkeren in de 
maatschappij, in dit geval de kinderen, bezien moeten 
worden of deze verantwoordelijkheid wel voldoende 
beleefd wordt. Liberalen zouden de discussie hierover in 
de komende jaren moeten stimuleren en onderzoeken of 
een wettelijke regeling gewenst is. 
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Gezondheidszorg naar Liberaal Recept; 
Twaalf Jaar Structuurnota is Genoeg! 

*Chr.R.J. Laffrée 

De zorgen voor morgen 
Zelden in de geschiedenis van de Nederlandse gezond

heidszorg is in het tijdsbestek van één kabinetsperiode 
zo'n groot aantal maatregelen getroffen met het doel de 
kostenontwikkeling meer beheersbaar te maken, het 
aandeel van de collectieve uitgaven krachtens Zieken
fondswet (ZFW) en Algemene Wet Bijzondere Ziekte
kosten (AWBZ) terug te dringen en een aantal evidente 
knelpunten uit het verzekeringssysteem te elimineren. 
Deze daadkracht leidt ertoe dat de in het regeerakkoord 
verwoorde nulgroei voor 1986 in de gezondheidszorg 
min of meer wordt · gehaald. Een prestatie die op zich lof 
verdient Evenwel er is geen reden om achterover te 
leunen in de gelukzalige wetenschap dat de 
kostenontwikkeling thans duurzaam onder controle is. 

De kosten van de gezondheidszorg gerelateerd aan het 

netto nationaal inkomen bedragen ruim 9%. 
De getroffen ombuigingsmaatregelen, waarbij · de 

budgettering van de ziekenhuizen, inrichtingen en 
instellingen in het oog springt, dragen de kenmerken 
van noodmaatregelen en zijn partieel van karakter. Circa 
1 miljard gulden is "slechts" verschoven van de 
collectieve sector naar de private sector. Het is dan ook 
zaak om van liberale zijde te stellen dat de tot nu toe 
geboekte tijdelijke en in zeker opzicht voornamelijk 
optische winst (denk aan de verschuivingsoperatie) in de 
komende kabinetsperiode moet worden omgezet in 
blijvende winst. Geschiedt dit niet dan zal de Nederlandse 
gezondheidszorg zich geconfronteerd zien met "het 



cynische verschijnsel dat de fmanciële mogelijkheden 
achterblijven bij de technische mogelijkheden. Dit vergt 
een vergaande beheersing van de kostenontwikkeling, 
wil geen sprake zijn van illusiepolitiek" 1. Dikwijls 
wordt in dit verband gewezen op de naderende 
ontgroening en vergrijzing, die de demografische 
ontwikkeling van Nederland in de komende jaren zal 
kenmerken. Hoe terecht op zich ook; een relativering 
van de betekenis hiervan voor de kostenontwikkeling 
van de gezondheidszorg is hier op zijn plaats. 
Berekeningen van het Sociaal Cultureel Planbureau (SCP) 
geven aan dat in de periode 1970-1981 de feitelijke 
uitgaven weliswaar stegen met 92% maar dat hiervan 
slechts 11% op conto kan worden geschreven van de 
demografische ontwikkeling. 81% van de kostenstijging 
is het gevolg van andere ontwikkelingen! Om de totale 
stijging van de . collectieve uitgaven ten gevolge van de 
vergnJzmg tot het jaar 2000 zonder verhoging van de 
collectieve lasten op te vangen, is een economische 
groei van circa 0,5% per jaar nodig. Tot 2030 is 
hiervoor een economische groei nodig van 0,2%2. De 
conclusie kan dan ook luiden dat de lasten ten gevolge 
van de komende vergrijzing bij een bescheiden 
economische groei, draagbaar zijn. De zorg voor morgen 
is, zo blijkt uit het voorgaande, veeleer de ontwikkeling 
van een beleid dat een werkelijk halt toeroept aan een 
zich steeds uitdijend voornenmgenniveau, dat in 
hoofdzaak het gevolg is van aanbod geïnduceerde 
impulsen. 

De tot nu toe gemaakte beleidskeuze 
Uitgerekend het kabinet Den Uyl gaf met de publicatie 

in 1974 van de Structuurnota Gezondheidzorg uitdrukking 
aan zijn verontrusting over de organisatie van de 
gezondheidszorg en de kostenstijging in die sector. De 
in deze nota neergelegde beleidsvisie is sindsdien een 
belangrijke leidraad geweest bij het gevoerde beleid. 

Kenmerkend voor deze visie is het alles overheersende 
vertrouwen, socialisten eigen, in overheidsregulering. 

De Structuurnota had tot doel de overheid verstrekken
de wettelijke bevoegheid te geven op het terrein van 
planning, prijsvorming en financiering. Zo verschaft de 
Wet Voorzieningen Gezondheidszorg (WVG) de (lagere) 
overheid bevoegheden op het gebied van de planning 
van voorneumgen (volume). De Wet Tarieven 
Gezondheidszorg (WTG) verschaft de overheid greep op 
het prijs- en tarievenbeleid. 

Een volksverzekering tenslotte zou de financiering 
moeten regelen. Deze is om diverse redenen 
(inkomenspolitiek, budgettaire redenen) nimmer gerea
liseerd. De laatste jaren is in toenemende mate kritiek 
geuit op deze benaderingswijze3. Een veel gehoorde 
kritiek is dat men met aanvaarding van alleen de WTG en 
WVG onvoldoende heeft beseft dat het tarievenbeleid, het 
voorzieningenbeleid én het financieringssysteem één 
onverbrekelijk geheel moeten vormen, wil van een 
geïntegreerde beleidsaanpak gericht op kostenbeheersing 
sprake kunnen zijn. De (lagere) overheden kunnen alleen 
verantwoordelijk zijn voor de planning c.q. het niveau 
van voorzieningen, indien zij tevens verantwoordelijk 
zijn voor de financiering daarvan. De middelen worden 
evenwel opgebracht via diverse wettelijke en niet
wettelijke verzekeringen.De vraag is zelfs gewettigd of 
de conceptie, zoals neergelegd in de WVG, kan worden 

gerealiseerd, indien de gezondheidszorg zou worden 
gefinancierd via een volksverzekering en of een 
financiering vanuit de algemene middelen niet meer in de 
rede zou liggen. Een systeem van nationale 
gezondheidszorg dus. Tevens spreekt men in toenemende 
mate zijn verontrusting uit over de enorme kosten die 
zijn gemoeid met de opbouw van een ambtenarencorps 
bij de lagere overheden voor de uitvoering van de WVG. 
Dit geldt te meer daar ook de twijfel groeit over de 
effectiviteit van overheidsmaatregelen gericht op 
kostenbeheersing. De getroffen overheidsregulering 
draagt dikwijls een partieel karakter en kent 
dientengevolge vele ontsnappingsmogelijkheden. 

De budgettering van ziekenhuizen etc., tot nu toe hèt 
bezuinigingsinstrument in Nederland bij uitstek, kent de 
nodige lekken. De specialisten, die het gebruik mede 
bepalen, vallen er niet onder. Het honoreringssysteem 
van de specialisten bevat daarenboven geen incentives 
om het gebruik te beheersen. 

Opvallend is voorts dat deze en andere maatregelen 
(bij voorbeeld het vestigingsbeleid) zich eenzijdig 
richten op het aanbod. Vanuit de thans vrij algemeen 
aanvaarde stelling dat in de gezondheidszorg het aanbod 
in overwegende mate de vraag naar zorg bepaalt, is dit 
op zich wellicht begrijpelijk. 

Merkwaardig blijft toch dat men zich nimmer concreet 
heeft bezig gehouden met de vraag een structuur te 
ontwikkelen, waarin de vraagzijde en de aanbodzijde in 
een gelijkwaardige positie ten opzichte van elkaar 
komen te staan door met name de positie van de 
vraagzijde te versterken. Juist hierin ligt het 
aangrijpingspunt voor een nieuw vitaal en liberaal 
gezondheidszorgbeleid dat is gericht op een duurzame 
kostenbeheersing. Terugblikkend op twaalf jaar 
Structuurnota kan de conclusie luiden dat "de ingeslagen 
weg van nagenoeg volledige overheidsregulering, 
verstarrend, contraproductief en bureaucratiserend is gaan 
werk.en"4. Twaalf jaar Structuurnota is genoeg. 

Een liberaal antwoord: mlnder overheld - meer 
markt 

Liberale uitgangspunten 
In een liberaal volksgezondheidsbeleid dient het 

adagium door te klinken dat de verantwoordelijkheid daar 
gelegd en gelaten moet worden, waar zij ook kan worden 
gedragen en waargemaakt Alleen door het geven van 
reële verantwoordelijkheid aan degenen, die in de sector 
functioneren en haar samenstellen, kan men aan een 
steeds verdergaande regelgeving en inperking van 
vrijheden ontkomen. 

De overheid moet zijn regelgeving hieraan dienstbaar 
maken, waarbij zij er voor moet zorgen dat het 
grondwettelijk recht op gezondheidszorg voor een ieder 
realiseerbaar is. Tevens heeft de overheid tot taak dat 
essentiële waarden in onze samenleving worden 
beschermd en bewaard. In dit verband kan worden 
gewezen op vraagstukken als: wat is menselijk leven 
(het euthanasievraagstuk, het abortusvraagstuk), kunnen 
grenzen aan de zorg worden gesteld enz. Het gaat hier om 
de kwaliteit van de samenleving als zodanig. 

Een meer marktgeoriënteerde benadering van de 
gezondheidszorg, waarin vraag en aanbod een 
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geliJlewaardige positie innemen, kan aan deze liberale 
noties concreet vorm geven. Dit kan op vrij eenvoudige 
wijze geschieden door het huidige financieringssysteem 
zoals wij dat kennen in de Ziekenfondswet (ZFW) en Wet 
op de Toegang tot Ziektekostenverzekeringen (WTZ) te 
wijzigen en hieraan dienstbaar te maken. 

Liberalen hebben altijd terecht veel kritiek gehad op 
de ZFW. In trefwoorden komt deze kritiek neer op: geen 
keuzevrijheid, geen eigen verantwoordelijkheid, 
onvoldoende instrumenten voor kostenbeheersing enz. 

Een door liberalen te onderschrijven stelsel zal hierin 
moeten voorzien en mogelijkheden moeten bevatten de 
hoge collectieve lasten terug te dringen. Tevens zal de 
premiestelling onafhankelijk van de gezondheidstoestand 
moeten geschieden en zal de onevenredige lasten
verdeling, het als discriminerend ervaren onderscheid 
tussen ziekenfondsverzekerden en particulier verzekerden 
moeten verdwijnen. Met de aanvaarding van de WTZ is 
hiermee een belangrijk begin gemaakt De daarin voor 
particuliere verzekeraars voorziene acceptatieplicht, het 
wettelijk standaardpakket, de mogelijkheid de premie van 
overheidswege vast te stellen, de interne verevening en 
de externe verevening tussen particulier verzekerden en 
ziekenfondsverzekerden heeft beide verzekeringssystemen 
dichter bij elkaar gebracht In feite is met de WTZ de 
particuliere ziektekostenverzekering min of meer 
gecollectiviseerd. Deze voor particuliere ondernemingen 
zeer ingrijpende wetgeving kan voor liberalen dan ook 
alleen aanvaardbaar zijn, indien zij wordt gevolgd door 
een herziening van de ZFW met het doel de 
ziekenfondsen instrumenten te verschaffen voor een meer 
marktgerichte opstelling. 

Doelstelling van het beleid zal moeten zijn de 
verzekeraars (ziekenfonds en particuliere verzekeraar) als 
representanten van de vraagzijde in een gelijkwaardige 
marktpositie te plaatsen ten opzichte van de aanbieders 
van gezondheidszorg. Dit doel kan in een aantal al dan 
niet gelijktijdig te nemen stappen worden gerealiseerd. 

Wijziging ZFW en WTG een stapsgewijze libe
ralisatie 

Een eerste stap kan worden gezet door een herziening 
van het huidige premieheffmgssysteem in de ZFW tussen 
alleenstaanden en gezinnen, die naar veler opvatting 
resulteert in een overtrokken solidariteit Zo betaalt een 
vrijgezel met een jaarinkomen van f 48.000,-- een 
premie van f 1.992,- per jaar voor de verzekering van 
één persoon. De kostwinner van een gezin bestaande uit 
vijf personen met een inkomen van f 25.000,-- per jaar 
betaalt f 1.200,- ofwel f 240,-- per persoon. De 
vrijgezel betaalt dus ruim acht keer zoveel. 

Teneinde een beter evenwicht te bereiken tussen het 
solidariteitsprincipe en het equivalentiebeginsel verdient 
het aanbeveling de premieheffing in de ZFW zodanig te 
wijzigen dat naast een procentuele premieheffing voor 
elke verplicht verzekerde en medeverzekerde een 
nominale premie wordt geheven, die wordt geïnd door het 
ziekenfonds waarbij men staat ingeschreven. Te denken 
valt aan een geleidelijke invoering van een nominale 
premie van bijvoorbeeld f 40,-- per maand. Voor 
kinderen tot 18 jaar zou de helft van dat bedrag 
verschuldigd moeten zijn met een maximum van twee 
kinderen, overeenkomstig de premie voor het 

standaardpakket in de wrz. 
Een dergelijke nominale premie levert een bedrag op 

van 3780 miljoen gulden (basis 1986), waardoor de 
huidige procentuele premie met 3%-punten kan worden 
verlaagd van 9,6% naar 6,6%. 

Gezien de premieverdeling tussen werkgevers en werk
nemers zouden beide partijen hierdoor een premie
verlaging krijgen van 1,5% punt Doorvoering op deze 
wijze is evenwel prohibitief gezien de aanzienlijke 
negatieve inkomensconsequenties voor met name de 
gezinnen met de laagste inkomens (voor de minima netto 
f 1.000,- per jaar). 

Dit nadeel kan aanmerkelijk worden gereduceerd door 
het werkgeversaandeel te handhaven op het huidige 
niveau van 4,8% en het voordeel van de 3%-punt 
premieverlaging ten gevolge van de nominale premie 
van f 40,-- geheel aan de verzekerde ten goede te laten 
komen, waardoor voor deze nog slechts een procentuele 
premie resteert van 1,8%. Ook zou in de aanvang kunnen 
worden afgezien van het heffen van kinderpremies. 

Tevens zal bezien moeten worden in hoeverre een 
flankerend inkomensbeleid voor gezinnen bij voorbeeld 
via kinderbijslag en belastingmaatregelen dan nog nodig 
is. Een en ander zal ook mede afhankelijk zijn van de 
mate, waarin de hierna beschreven stappen succes 
sorteren. Naast een beter evenwicht tussen solidariteit 
en equivalentie zitten aan een dergelijk systeem nog 
andere belangrijke voordelen: 
- de ziekenfondsverzekerde zal vanwege de afdracht van 

de nominale premie aan zijn eigen ziekenfonds meer 
voelbaar betrokken worden bij de kostenonwikkeling 
in de gezondheidszorg; 
een einde wordt gemaakt aan de situatie dat men bij 
voorbeeld via een snipperdienstbetrekking voor een 
"habbekrats" verzekerd is voor het volledige pakket; 
het biedt de mogelijkheid voor het invoeren van een 
eigen risico. Door deze wijziging in het systeem van 
premieheffmg zal de verhouding tussen de Ziekenfonds
raad als beheerder van de Algemene Kas en het 
ziekenfonds zich structureel wijzigen. Immers de 
Ziekenfondsraad zal in de nieuwe situatie uitkeringen 
doen onder aftrek van de nominale premies. 
Een tweede logische stap zal dan zijn de gemiddelde 

kosten per verzekerde in het werkgebied van een 
ziekenfonds als basis te nemen voor vergoeding uit de 
Algemene Kas en hiervan een (aanzienlijk) gedeelte uit te 
keren aan het ziekenfonds. Het restant zal het 
ziekenfonds zelf via nominale premies moeten innen. Op 
deze wijze vindt een geleidelijke budgettering van het 
ziekenfonds plaats5. 

Uiteindelijk zal een basisvergoeding moeten worden 
vastgesteld waarbij rekening wordt gehouden met leeftijd, 
geslacht van het verzekerdenbestand en eventueel de 
aanwezigheid van bijzondere voorzieningen. Het 
ziekenfonds verwerft zodoende financiële zelfstandigheid. 
Door deze maatregelen krijgen de ziekenfondsen alle 
belang bij een zo doelmatig mogelijk georganiseerde 
gezondheidszorg teneinde de kosten zo laag mogelijk te 
houden. Zij die daarin niet slagen zullen hogere nominale 
premies moeten heffen. 

Een derde stap vormt het prijsbeleid. Teneinde de 
marktpositie van de verzekeraars verder te versterken zal 
een bescheiden wijziging van het prijsbeleid in het kader 



van de WI'G meten worden doorgevoerd, door te bepalen 
dat de WTG-tarieven maximum tarieven zijn. Hierdoor 
wordt aan de expliciete opdracht aan de ziekenfondsen en 
aanbieders van zorg om te onderhandelen, zoals 
geformuleerd in de WTG, concreet inhoud gegeven. 

Als vierde stap tenslotte zal de in de 'l2W verankerde 
toelatingsdwang èn contractsdwang (art. 44 en 47 'ZFW) 
moeten worden vervangen door een recht voor de 
ziekenfondsen zelf te bepalen met wie zij een contract 
willen sluiten. Op deze wijze komt ook een eind aan de 
bureaucratie en regelgeving rond de 
ontheffingsmogelijkheid ex. art. 47 lid 3. Gezien het 
ruime aanbod aan zorgverleners op de markt is voor deze 
wetswijziging alle reden. Deze constatering houdt 
overigens ook een waarschuwing in voor een mogelijk 
toekomstige situatie waarin van een te ruim aanbod geen 
sprake zal zijn. In dit verband is het tevens van belang 
nader te bezien wie de zeggenschap over de toelating tot 
de opleidingen in feite heeft. 

Door het treffen van deze op zich bescheiden 
maatregelen plaatst men het ziekenfonds in een meer 
gelijkwaardige marktpositie ten opzichte van het aanbod. 
Samen met de andere verzekeraars treden zij op als 
representanten van de vraag en vormen zodoende een 
countervailing power ten opzichte van de aanbieders van 
zorg. 

Naar één liberaal flnanclerlngsstelsel 
Worden de ziekenfondsen overeenkomstig voorgaande 

voorstellen binnen wettelijke grenzen in zekere zin 
verzelfstandigd en verantwoordelijk gemaakt voor het te 
voeren beleid, door de wrz, zo is reeds geconstateerd, 
wordt het particuliere ziektekostenverzekeringsbedrijf in 
zekere zin gecollectiviseerd. Ten gevolge van de interne 
verevening en externe verevening vindt centralisering 
van een gedeelte van de premiestelling plaats onder 
verantwoordelijkheid van de centrale overheid. Particulier 
verzekerden zijn bijdrageplichtig voor de ziekenfonds
enverzekering. Met deze "solidariteitsheffingen" zijn 
aanzienlijke bedragen gemoeid. Per 1 juni 1986 zal een 
premiestijging van 5% nodig zijn voor de externe 
verevening. Het is dan ook opmerkelijk dat tot nu toe 
weinig of geen aandacht is besteed aan de 
inkomensoverdracht tussen particulier verzekerden onder
ling en tussen particulier verzekerden en ziekenfonds
verzekerden. In tegenstelling tot hetgeen tegenstanders 
van de wrz beweren ontstaan geen gescheiden circuits 
maar volledig aan elkaar gekoppelde verzekerings
systemen. De niet kostendekkende premie voor ex
vrijwillig verzekerden (f 135,--), de structurele 
compensatieregeling, bedoeld als subsidiëring van 
overheidswege in de premiekosten van zelfstandigen met 
een laag inkomen voegen nog een inkomensafhankelijke 
dimensie aan de premiestelling op de particuliere markt 
toe. Vanuit een liberale kijk op het te voeren 
inkomensbeleid is bij herhaling gewezen op de fnuikende 
en demotiverende werking die "inkomensprijzen" hebben 
op het gedrag van mensen. 

Ook in andere politieke stromingen wint dit inzicht 
veld. Een werkelijke structurele oplossing zonder deze 
nadelen kan worden gevonden via een inkomens
afhankelijke premiestelling. Zeker gezien de komende 
premiestijgingen in de particuliere ziektekosten-

verzekering met alle gevolgen van dien voor 
de inkomensposities, moet het mogelijk zijn in de niet 
zo verre toekomst de solidariteitsbijdrage ·en de 
compensatieregeling om te zetten in procentuele 
premiepercentages voor particulier verzekerden. Dit 
percentage kan geleidelijk aan toegroeien naar het 
procentuele premieniveau van de ZFW-nieuwe stijl. Zo 
zal ook in de particuliere ziektekostenverzekering dan 
een · gemengde premie zijn gerealiseerd. Gelijktijdig 
daarmee zal de inhoud van het ZFW -pakket en die van het 
wettelijk standaardpakket op elkaar moeten worden 
afgestemd. Als dan vervolgens de Nederlandse ingezetene 
VTIJ 1s zijn eigen verzekeraar te kiezen dan zal toch 
eindelijk, wellicht nog voor het jaar 2000, één voor 
ieder geldend financieringssysteem van de 
gezondheidszorg in Nederland een feit zijn, dat borg staat 
voor betaalbare zorg in de komende eeuw en dat rekening 
houdt met individuele voorkeuren. 
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Over de Macro-economische Ontwikke
lingen tot 2000 
Enkele kanttekeningen bij "De Nederlandse economie op 
langere termijn" 

S.K. Kuipers* 

1. Inleiding 
Enkele maanden geleden publiceerde het Centraal 

Planbureau zijn verkenning van de Nederlandse economie 
op lange termijn1. Deze verkenning heeft niet het 
karakter van een prognose. Het Centraal Planbureau 
erkent openlijk, dat daarvoor de onzekerheden met 
betrekking tot zowel het gedrag van de individuen als de 
onwikkeling van de exogene grootheden, zoals de 
buitenlandse economische ontwikkeling, te groot zijn. 
De verkenning moet veeleer worden opgevat als een 
onderzoek naar de knelpunten die zich gedurende de 
komende 25 jaren kunnen voordoen uitgaande van 
verschillende gedragsveronderstellingen en buitenlandse 
ontwikkelingen. 

Het Centraal Planbureau onderscheidt drie scenario's: 
(1) hoog. Dit scenario wordt gekenmerkt door een 
krachtige groei van de wereldhandel, welke mogelijk is 
doordat de huidige onevenwichtigheden in de Amerikaan
se economie (eer, omvangrijk begrotingstekort en een 
groot terkolt op de lopende rekening van de 
betalingsbalans) snel worden weggewerkt, doordat West
Europa voortgaat op de weg van de verbetering van de 
marktwerking, doordat het protectionisme niet verder 
voortschrijdt en doordat er een effectieve beleids
coördinatie tot stand komt; 
(2) midden. Evenals in hoog worden de onevenwichtig
heden binnen de Amerikaanse economie snel 
weggewerkt, maar de West-Europese economieën slagen 
er onvoldoende in hun verstarringen aan de aanbodzijde 
weg te nemen. Bovendien ontbreekt een goede beleids
coördinatie; 
(3) laag. De onevenwichtigheden binnen de Amerikaanse 
economie kunnen niet snel worden weggewerkt,hetgeen 
ertoe leidt, dat de Amerikanen gedwongen worden een 
sterk restrictief monetair en budgettair beleid te voeren, 

ten einde te voorkomen, dat de koers van de dollar sterk 
onder zijn evenwichtwaarde gaat, dalen met als gevolg 
hoge rentevoeten. Bovendien blijven de rigiditeiten 
binnen de West-Europese economieën bestaan, zet de 
huidige protectionistische tendens verder door en is van 
een coördniatie van het beleid geen sprake. 

Met behulp van zijn model voor de lange termijn gaat 
het Centraal Planbureau na hoe de Nederlandse economie 
zich in de perioden 1985-2000 en 2~2010 in de 
hierboven onderscheiden drie situaties ontwikkelt 
Daarbij wordt enerzijds verondersteld, dat het gedrag der 
individuen in Nederland in overeenstemming is met 
datgene wat in elk der scenario's voor de West-Europese 
economieën is verondersteld en anderzijds dat het beleid 
van de Nederlandse overheid zich niet wijzigt in de zin, 
dat de in 1985 bestaande instituties worden gehandhaafd. 
Dit laatste houdt onder andere in, dat de op stapel staande 
herziening van het stelsel van sociale zekerheid niet 
doorgaat, dat de koppelingen blijven gehandhaafd, dat 
het wettelijke minimumloon blijft gehandhaafd, dat geen 
veranderingen worden aangebracht in het 
belastingsysteem en dat de arbeidstijd niet sterker wordt 
verkort dan overeenkomt met de naoorlogse trend. 

In paragraaf 2 zal een korte schets worden gegeven 
van de wijze waarop de Nederlandse economie zich tot 
2000 ontwikkelt Daarna zullen hierbij in paragraaf 3 
enkele kanttekeningen worden gemaakt Deze 
kanttekeningen betreffen in het bijzonder de consistentie 
en de aannemelijkheid van de verschillende scenario's. 
Deze bijdrage aan dit themanummer wordt tenslotte 
besloten met het trekken van enkele beleidsconclusies. 

2. De scenario's 1985-2000 
Het Centraal Planbureau beredeneert, dat de 

wereldhandel in de drie scenario's in de periode 1985-
2000 respectievelijk met gemiddeld 6,5%, 4% en 1,5% 
per jaar zal groeien. Onder de in de inleiding genoemde 
gedrags- en beleidsveronderstellingen leidt dit tot 
ontwikkelingen, waarvan in Tabel 1 de belangrijkste 
kenmerken zijn opgenomen. 

Taoel 1 maakt duidelijk hoe sterk de onwikkeling van 
de Nederlandse economie afhankelijk is van die in het 
buitenland. Een krachtige groei in het buitenland 
(scenario-hoog) betekent ook een sterke binnenlandse 
economische groei, een stagnatie van de wereldeconomie 
impliceert, dat ook de Nederlandse economie stagneert 
Hierbij zij er overigens wel op gewezen, dat dit resultaat 
mede voortvloeit uit het feit, dat is aangenomen, dat het 
gedrag van individuen dat in het buitenland van invloed 
is op de groeikracht ook in het binnenland geldt Dit 
betekent onder andere, dat de stagnatie van · de 
Nederlandse economie in het scenario-laag minder groot 
zal zijn, indien Nederland meer dan andere West-Europese 
econmmeen kans ziet zijn verstarringen aan de 
aanbodzijde op te heffen. 



Tabeli Kerngegevens van drie scenario's voor de periode 1985-200 

~~~j ~~~:5-:lUW 

H M L 

gemiddelde groei per Jaar m % 
Volume part. consumptie 4,5 3,5 1,75 
Volume invest. outillagea 4,75 4 2 
Volume invest. woningen -0,5 -1,25 -2 I 
Volume uitvoer goederen 6,25 4,25 1,5 
Volume invoer goederen 5,75 4 1,5 
Produktie bedrijven 4,5 3,5 1,5 
VolumeBNP 4 3 1,5 
Reëel netto nationaal inkomen 4 3 1,5 

Werkgelegenheid totaal 2 1,25 0 
Totale beroepsbevolkie§ 1 1 0,75 
Arbeidsproduktiviteita, 2,75 2,25 1,75 
Prijs part. consumptie 4,25 2 0,75 
Loonsom per wer~mer 6,5 3,75 3 
Reële arbeidskosten 2,75 2,50 2 
Ruilvoet -0,50 -0,50 0 

gemiddeld niveau 
Saldo lopende rekening 5,25 4 3 4,75 
betalingsbalansC 
BelastingdrukC 28 27,25 28,50 30,50 
Sociale premiedrukC 22,75 21 22,25 26 
Financieringstekort overheide 8,25 5 6 7,50 
Rentestand 7,50 6,50 5 4,75 
Arbeidsinkomenfquoted 76,25 75,75 76 78,50 
Werkloosheid e, 825 500 750 1200 

niveaus in eindjaar 2000 
H M L 

Reëel beschikbaar looninko-
men gemiddeldÎ werkneroerg 150 135 110 
Werkloosheide, 825 250 700 1500 
Werkgelegenheid overheide 725 800 775 725 
Werkgelegenhei% bedrijvene 3800 5225 4700 3750 
Aandeel 65+-ers 12 14,50 14,50 14,50 
Aandeel beroepsbevolkingh 36,50 41 40 39 

a bedrijven e}cl. aardgas; b fir arbeidsjaar; c % van NNI; d g!forrigeerd voor aard-
gas;e x 1000; incl. de 57 1/ jarigen en ouder; g 1985 = 100; %totale bevolking. 

15 
Overgenomen uit De Nederlandse economie op longere termijn, Centraal Planbureau, 's-Gravenhage 1985, p. 26. 



16 

De groei van het reële nationale inkomen in het 
scenario-hoog (H) is sterk vergeleken met het resultaat, 
dat in het afgelopen decennium is gerealiseerd, maar is 
lager dan die welke in de jaren 1950-1973 is bereikt. De 
groei van het reële nationale inkomen in het scenario
midden (M) is ongeveer gelijk aan die in de periode 1923-
1985 (excl. de jaren 1939-1950)2. De groei van het reële 
nationale inkomen in het scenario-laag (L) is ongeveer 
gelijk aan die welke in de jaren 1973-1982 is 
gerealiseerd. 

Afgezien van de sterke afhankelijkheid van de 
Nederlandse economie van het buitenland, laat Tabel 1 
het volgende zien. 

(1) De werkloosheid blijft omvangrijk. Alleen in het 
scenario-hoog kan in de periode 1985-2000 een daling 
tot een evenwichtige omvang van 4% van de totale 
beroepsbevolking worden bereikt Dit is echter pas in 
het jaar 2000 het geval. Dit hangt enerzijds samen met 
de sterke groei van het trendmatige aanbod van arbeid
met 75.000 manjaren per jaar tot 1990, vervolgens afne
mend tot 20.000 manjaren per jaar in 20003 - en ander
zijds met de omvangrijke werkloosheid in de uitgangs
situatie. In het scenario-midden daalt de werkloosheid 
slechts weinig beneden het niveau in 1985: de werk
gelegenheidsgroei is zodanig, dat nauwelijks meer dan de 
trendmatige groei van het aanbod van arbeid kan worden 
opgevangen. In het scenario-laag stijgt de werkloosheid 
tot ongekende hoogte, ongeveer 25% van de totale 
beroepsbevoling. 
(2) In elk van de scenario's is de ontwikkeling van de 
bestedingen vrij evenwichtig. Van een duale economie is 
geen sprake. De enige bestedingscsomponent die uit de 
toon valt is de investeringen in woningen en mede 
hierdoor de overheidsinvesteringen. Dit vindt zijn 
belangrijkste oorzaak in de demografische onwikkeling, 
i.c. de vertraging in de bevolkingsgroei. 
(3) De lopende rekening van de betalingsbalans blijft 
een omvangrijk overschot vertonen. Dit vindt in het 
bijzonder zijn oorzaak in het feit, dat de particuliere 
investeringen nauwelijks sterker groeien dan de produktie 
van bedrijven, zodat de investeringsquote4 slechts 
weinig uitkomt boven het huidige lage niveau van 13%. 
Hiermee blijft de investeringsquote ongeveer 4% beneden 
het niveau dat in de jaren zestig bestond. 
(4) De belasting- en premiedruk blijven zich gemiddeld 
over de periode 1985-2000 op een hoog niveau bewegen. 
De collectieve-uitgavenquote daalt in het scenario-hoog 
van 68%-punt van het nationale inkomen in 1985 tot 
55%-punt in 2000, voornamelijk als gevolg van de 
teruglopende werkloosheid en de matige loonont
wikkeling5. Dit maakt het enerzijds mogelijk het 
fmancieringstekort van de overheid met ongeveer 4%
punt van het nationale inkomen te verminderen en 
anerzijds de belasting- en premiedruk met ongeveer 7%
punt te verminderen. Ook in het scenario-midden daalt de 
collectieve-uitgavenquote, nl. tot 60,25%-punt in 2000. 
Dit maakt enerzijds een daling van het 
financieringstekort met 3%-punt mogelijk en anderzijds 
een daling van de belasting- en premiedruk met ongeveer 
2%-punt In het scenario-laag stijgt de collectieve
uigavenquote echter nog aanzienlijk, nl. tot 71,75%-punt 
in 2000. Dit maakt het noodzakelijk, ingeval het 

·---

fmancieringstekort van de overheid met 2%-punt wordt 
teruggebracht, de belasting- en premiedruk nog met 
ongeveer 10%-punt te verhogen tot ruim 60%-punt van 
het nationale inkomen in 2000. 

3. Kanttekeningen 
De vraag dringt zich nu op hoe tegen de hiervoor 

besproken scenario's aangekeken moet worden. Voor een 
zo grondig mogelijke beantwoording zou het geriefelijk 
zijn geweest kennis te hebben kunnen nemen van het 
model dat aan de scenario's ten grondslag ligt Daar dit 
nog niet door het Centraal Planbureau is gepubliceerd, 
zal de beoordeling het hier zonder moeten stellen, 
hetgeen impliceert dat hierbij een zware wissel moet 
worden getrokken op de intuïtie van de schrijver. 

De hiervoor opgeworpen vraag zal nu puntsgewijs 
worden beantwoord. 
(A) Het scenario-laag is om verschillende redenen 
weinig aannemelijk: 
(1) in de afgelopen 100 jaren heeft een stagnatie van zo 
lange duur, d.i. ongeveer 25 jaren ,zich in de westerse 
landen niet voorgedaan6; 
(2) de potentiële groei van de produktie is aanzienlijk. 
Het Centraal Planbureau schat deze voor de periode 1985-
2010 voor West-Europa op 3,5 à 4% per jaar?; 
(3) in West-Europa is duidelijk het besef ontstaan, dat 
het noodzakelijk is de verstarringen in de aanbodsfeer te 
doorbreken, terwijl het er bovendien alle schijn van 
heeft, dat de regeringen van de belangrijkste industriële 
landen tot het inzicht zijn gekomen dat aan een 
verbetering van de beleidscoördinatie niet valt te 
ontkomen; 
(4) in de meeste West-Europese landen is ruimte ontstaan 
voor een minder restrictief bestedingsbeleid dan in de 
afgelopen vijf jaren is gevoerd. Hierdoor zou de 
noodzakelijke verkrapping van het Amerikaanse 
budgettaire beleid in elk geval ten dele kunnen worden 
gecompenseerd. 
(B) Hiermee resteren nog slechts het scenario-hoog en
midden. Gegeven de potentiële groeimogelijkheiden zou 
men ~unnen concluderen dat het het waarschijnlijkst is, 
dat het scenario-hoog realiteit zal worden. Dat men 
hieraan nochtans emstig kan twijfelen, vindt zijn 
oorzaak in het feit, dat het nog maar de vraag is, of dit 
scenario wel consistent is. Enerzijds wordt ervan 
uitgegaan, dat de starheden aan de aanbodzijde in 
Nederland, evenals die in de andere West-Europese landen 
zijn opgeheven, anderzijds wordt uigegaan van 
ongewijzigd beleid, hetgeen, zoals in paragraaf 1 
gebleken, onder andere betekent, dat de koppelingen 
gehandhaafd worden, dat de herziening van het stelsel 
van sociale zekerheid niet is geëffectueerd, dat het 
wettelijke minimumloon wordt gehandhaafd en dat het 
belasting- en subsidiesysteem niet wordt herzien. Het 
valt moeilijk in te zien, hoe in geval van handhaving 
van de wettelijke regelingen die als de belangrijkste 
oorzaak van de slechte marktwerking, in het bijzonder 
van de werking van de arbeidsmarkt, moeten worden 
beschouwd, toch van de voor de snelle groei 
noodzakelijk geachte doorbreking van de starheden in 
het aanbodsfeer kan worden gesproken. Dit betekent, dat 
het aan gerede twijfel onderhevig is, of Nederland bij 
ongewijzigd beleid voldoende op de groeiversnelling in 



het buitenland kan inspelen, in de zin dat groei
percentages worden gerealiseerd als in het scenario-hoog 
voorkomen. Door het niet aanpassen van het beleid is 
het bepaald niet uitgesloten, dat de groei van de 
Nederlandse economie niet uitkomt boven het scenario
midden. 

De twijfel over de haalbaarheid van scenario-hoog, 
ondanks de snelle buitenlandse groei, wordt nog 
versterkt, indien men de in dit scenario voorkomende 
werkgelegenheidsgroei beziet Een groei van de werk
gelegenheid met 2% per jaar is uitronderlijk hoog en 
vereist een snelle groei van de arbeidsintensieve 
ambachtelijke en dienstverlenende bedrijfstakken. Voor 
een herstel van de werkgelegenheid in deze bedrijfs
takken is een aanzienlijke kostendaling noodzakelijk. 
Gegeven het feit, dat de gemiddelde belasting- en premie
druk in de periode 1985-2000 slechts 2,5%-punt van het 
nationale inkomen is gedaald ten opzichte van 1985 en 
nog altijd uitronderlijk hoog blijft (48,25%-punt van het 
nationale inkomen), is het zeer de vraag of de voor de 
sterke werkgelegenheidsgroei noodzakelijke kostendaling 
inderdaad kan worden gerealiseerd, met alle gevolgen 
vandien voor de daling van de belasting- en premiedruk 
zelf en daarmede voor het herstel van de produktiegroei. 
Deze conclusie wordt alleen nog maar versterkt, indien 
men bedenkt dat in het secenario-hoog ook het 
wettelijke minimumloon en het belastingsysteem met 
zijn zeer hoge marginale tarieven worden gehandhaafd. 
(C) De twijfels over de haalbaarheid van de snelle groei 
in het scenario-hoog kunnen enigszins worden 
gemitigeerd door twee andere mogelijke inconsistenties 
in het scenario-hoog: 
(1) in de voorgaande paragraaf is er reeds op gewezen, 
dat het scenario-hoog nauwelijks een stijging van de 
investeringsquote genereert, terwijl de initiële quote 
nochtans zeer aanzienlijk lager is (ongeveer 5%-punt van 
het nationale inkomen) dan aan het einde van de jaren 
zestig. Om in de jaren zestig een produktiegroei te 
genereren, die overeenkomt met die in het scenario
hoog, zouden de bruto-investeringen niet met 5% maar 
met ongeveer 8% per jaar zijn toegenomen. Een 
mogelijke verklaring voor de ogenschijnlijk beperkte 
investeringsgroei in het scenario-hoog kan zijn, dat in 
dit scenario wordt vertrokken vanuit een toestand van 
aanzienlijke onderbezetting van het produktie-apparaat, 
welke in de periode 1985-2000 slechts geleidelijk wordt 
weggewerkt Hoewel de verkenning van het Centraal 
Planbureau geen aanwijzingen bevat dat dit laastste 
inderdaad het geval is, is deze verklaring nochtans niet 
van alle grond ontbloot, gezien het feit dat het soort 
modellen dat het Centraal Planbureau bij zijn verkenning 
heeft gebruikt lage bezettingsgraden in de jaren tachtig 
genereert. Voor zover dit het geval is, is een 
onderschatting van de investeringsgroei niet uitgesloten, 
daar enquêtes van het CBS wijzen op een sterk herstel 
van de bezetting van het produktieapparaat in het midden 
van de jaren tachtig&; 
(2) het scenario-hoog wordt gekenmerkt door een daling 
van de investeringen in woningen en mede als gevolg 
daarvan een zeer geringe groei van de overheidsinves
teringen. Daarentegen neemt de particuliere consumptie 
zeer sterk toe: in de periode 1985-2000 verdubbelt de 
particuliere consumptie. Het is de vraag of deze twee 

uitkomsten consistent zijn met elkaar. De daling van de 
investeringen in woningen impliceert namelijk dat de 
sterke welvaartsstijging slechts in geringe mate leidt tot 
een toename in de vraag naar woongenot. Hoewel 
hierover niet zonder meer stellige uitspraken zijn te 
doen, lijkt dit op de voorhand niet erg aannemelijk. 

4. Consequenties voor het beleid 
De belangrijkste conclusie die op grond van de 

voorgaande beschouwingen kan worden getrokken is, dat 
het niet waarschijnlijk geacht moet worden dat de 
Nederlandse economie zich bij ongewijzigd beleid de 
komende 15 jaren kan ontwikkelen conform scenario
hoog, zelfs niet wanneer het buitenland wel de krachtige 
groei vertoont die aan dit scenario ten grondslag ligt. 
Hieraan kunnen de in de vorige paragraaf onder (C) 
gemaakte kanttekeningen weinig afdoen. Bij ongewijzigd 
beleid lijkt een groei overeenkomstig scenario-midden 
het maximaal haalbare. De consequentie is, dat de 
werkloosheid zich gedurende de gehele periode 1985-
2000 handhaaft op het huidige zeer hoge niveau. 

In de voorgaande paragraaf is onder (B) geargu
menteerd, dat het handhaven van bestaande instituties als 
het huidige stelsel van sociale zekerheid, de 
koppelingsmechanismen, het wettelijke minimumloon en 
het huidige belasting- en subsidiesysteem met zijn zeer 
hoge marginale tarieven de belangrijkste oorzaak zijn 
van het feit, dat de rigiditeiten in de aanbodsfeer 
onvoldoende worden teruggedrongen om de Nederlandse 
economie maximaal te kunnen laten inspelen op de 
groeiversnelling van de wereldeconomie. Hiermede 
liggen tevens de consequenties voor het in de 
beschouwde periode te voeren beleid vast 

In de eerste plaats zal ernaar moeten worden gestreefd 
de collectieve uitgavenquote sterker te laten dalen dan in 
scenario-hoog het geval is. Om de gedachten te bepalen 
zou kunnen worden gedacht aan het terugdringen van de 
collectieve-uitgavenquote tot een niveau in 2000 wals 
dat in het midden van de jaren zestig in vrijwel alle West
Europese landen bestond, nl. 45%-punt van het nationale 
inkomen. Vergeleken met de uitkomst in scenario-hoog 
betekent dit een daling van 10%-punt van het nationale 
inkomen. Hiermede correspondeert een belasting- en 
premiedruk van ongeveer 35%-punt van het nationale 
inkomen. Alleen op deze wijze wordt het mogelijk de 
wig tussen bruto- en netto-inkomen w substantieel te 
verminderen, dat enerzijds een produktiegroei kan worden 
gerealiseerd als in scenario-hoog is opgenomen en dat 
anderzijds de arbeidsintensieve ambachtelijke en 
dienstenactiviteiten zodanig worden gestimuleerd dat de 
in dit scenario vermelde werkgelegenheidsgroei ook 
inderdaad kan worden verwezenlijkt 

Om een daling van de collectieve-uitgavenquote te 
realiseren als hiervoor is aangegeven, zullen de 
bestaande koppelingsmechanismen niet kunnen worden 
gehandhaafd in de zin, dat de uitkeringen gelijke tred 
houden met de netto-inkomens van de werknemers in de 
marktsector. Van het achterblijven van de 
inkomensontwikkeling van de uitkeringstrekkers ten 
opzichte van die van werknemers mag bovendien als 
gunstig neveneffect de vergroting van het effectieve 
aanbod van arbeid worden verwacht. Naast het voeren '17 
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van een weloverwogen prijsbeleid met betrekking tot de 
sociale zekerheid dient ook na de op stapel staande 
stelselherziening het volumebeleid niet uit het oog te 
worden verloren. In het bijzonder bij het tot 
werkelijkheid worden van een welvaartsgroei, zoals die 
in het scenario-hoog wordt voorzien, zal men zich 
dienen af te vragen in hoerverre er voor bepaalde vormen 
van sociale zekerheid (bij voorbeeld de kinderbijslagwet) 
nog voldoende bestaansgronden aanwezig zijn. Het 
subsidiestelsel is het tweede terrein dat in aanmerking 
komt een bijdrage te leveren aan de verlaging van de 
collectieve-uitgavenquote. Hierbij gaat het niet allen om 
subsidies aan gezinnen maar naarmate het groeiherstel 
vordert ook om de subsidies aan de bedrijven. Bij dit 
laatste dient er echter wel voor te worden gewaakt, dat de 
concurrentiepositie ten opzichte van het buitenland niet 
verslechtert. 

Het is aanzienlijke mate terugdringen van de belasing
en premiedruk is niet de enige voorwaarde voor een 
herstel van de groei overeenkomstig scenario-hoog van 
het Centraal Planbureau. Een andere belangrijke 
voorwaarde is de gedifferentieerde loonvorming. Vanuit 
het overheidsbeleid kan hieraan een belangrijke bijdrage 
worden geleverd door het wettelijke minimumloon af te 
schaffen. Om te voorkomen, dat individuen hierdoor 
beneden het bestaansminimum uitkomen zou een 
suppletie uit de algemene middelen kunnen worden 
gegeven, waarbij de voorwaarden waaronder dit gebeurt 
dezelfde kunnen zijn als nu ook voor de bijstands
uitkeringen gelden. 

Milieubeleid 

R. Braams* 

De zorg voor de kwaliteit van d~ omgeving van de 
mens bestaat zo lang als de mens er is en heeft allereerst 
te maken met de drang naar lijfsbehoud. Meestal ging het 
dan om het aanpassen van de omgeving, zodanig dat 
mensen er veilig konden leven. Maar naarmate de eisen 
die konden worden gesteld aan de kwaliteit van het leven 
toenamen, groeide ook de invloed die de mens wilde 

Noten 
l. Centraal Planbureau, De Nederlandse economie op langere 
termijn, Drie scenario's voor de periode 1985-2010, 's
Gravenhage 1985. 
2. De Nederlandse economie op langere termijn op.cit, pp. 27-
8. 
3. De Nederlandse ecorwmie op langere termijn op.cit., p. 23. 
4. Bruto-investeringen in vaste activa en voorraden als percen
tage van het netto nationale produkt tegen marktprijzen. 
5. De Nederlandse economle oe_ langere temujn op.cit., pp. 49 en 
53. Ook de hierna volgende cijfers zijn aan de op deze bladzijden 
voorkomende tabellen ontleend. 
6. Men zie bij voorbeeld A Maddison, OntwilcJcelingsfasen van 
het kapitalisme, Utrecht/Antwerpen 1982, p. 115. 
7. De Nederlandse economie op langere termijn op.cit., p. 8. 
8. Men zie bij voorbeeld De Nederlandsche Bank, Jaarverslag 
1984, Amsterdam 1985, p. 31. 

*ProfDr. S.K. Kuipers is hoogleraar aan de Rijksuniversi
teit te Groningen en voorts kroonlid van de SER en lid 
van de redactie van Liberaal Reveil. 

uitoefenen op die omgeving. Zeker voor ons land geldt 
dat de omgeving waarin mensen moeten leven, wonen en 
werken, geheel is afgestemd op de aanwezigheid van de 
mensen en in feite daaraan ondergeschik!t is gemaakt. Dat 
er desondanks sprake kan zijn van een mooie en prettige 
omgeving heeft te maken met de oneindig vele 
mogelijkheden die er zijn voor plant en dier om tot 
stabiele systemen te komen die zich tegenover de mens 
als vriendelijk manifesteren. Een beperkt aantal muggen, 
wespen of brandnetels wordt door de mens als niet 
overmatig hinderlijk ervaren. Zouden er echter teveel 
muggen komen die ook nog ziekten verspreiden, dan 
mag worden verwacht dat maatregelen worden getroffen 
om het teveel aan muggen terug te brengen tot een 
aanvaardbaar aantal. Volledige uitroeing werd tot dusver 
in ons land niet nodig gevonden. 

Ondanks de aanwezigheid van stabiele ecosystemen 
om hem heen, kan de mens hinder ondervinden, zoals 
door overmaat aan geluid en stank. Milieumaatregelen uit 
vroegere tijd waren vooral tegen stank gericht Zo werd 
enkele eeuwen geleden in Engeland een verbod uitge
vaardigd tegen het verbranden van steenkool vanwege de 
stank en de giftige dampen die daarbij vrij kwamen. In de 
vorige eeuw werden in Utrecht maatregelen genomen 
tegen de vervuiling van grachtenwater door de vele leer
looiers die in de stad . langs een binnengracht waren 



geconcentreerd en die al hun afval loosden in de gracht 
Met het ontwikkelen van inzicht in de gezondheid 

kwamen maatregelen die waren gericht op hygiëne en 
dienden om ziekten te voorkomen. Die maatregelen 
brachten de noodzaak van een schonere omgeving met 
zich mee. Stank als indicator van rottingsprocessen 
diende te worden vermeden of bestreden. De omgeving 
werd er aangenamer door. Nog steeds is het milieubeleid 
gericht op de bescherming van de gezondheid van de 
mens, maar geleidelijk aan is daar de bescherming van 
dieren en planten bijgekomen. Velen staan voor ook de 
bescherming van ecosystemen op te nemen in de doel
stelling van het milieubeleid, maar een uitwerking van 
zulk een doelstelling roept problemen op. Ecosystemen 
zijn geen constante systemen, maar vertonen voortdurend 
veranderingen, mede als gevolg van aanpassing aan 
veranderende omstandighêaen. Ze hebben ook de neiging 
binnen te dringen in huis en tuin, zodat de mens moet 
snoeien, wieden en spuiten om zijn eigen leefomgeving 
schoon te houden. Ze zijn wel in algemene termen te 
beschrijven, maar wie zal beoordelen of een kleinere 
verandering in een bepaald systeem aanvaardbaar is of 
als niet gewenst moet worden gekarakteriseerd? In ons 
land zijn de thans aanwezige ecosystemen gevormd na 
ingrijpen van de mens, waarbij er allereerst naar werd 
gestreefd de mens overlevingskansen en bestaansmoge
lijkheden te bieden. Onder die beperkende voorwaarden 
kunnen ze zich ontwikkelen en aanpassen aan de 
opgelegde omstandigheden. Soorten die gevaarlijk zijn 
voor de mens worden niet toegelaten. 

In de Tweede Kamer heeft de VVD-fractie zich meer
malen uitgesproken om naast de bescherming van de 
mens, dieren en planten als uitgangspunt daaraan toe te 
voegen het streven om het menselijk handelen in te 
passen in natuurlijke kringlopen. Die doelstelling gaat 
minder ver dan het streven naar het handhaven van de 
bestaande ecosystemen of het herstel van vroegere eco
systemen, maar erkent het primaat van de mens zonder 
daar een oordeel over te geven. 

Het denken over het milieu, waarop het huidige beleid 
is gebaseerd heeft vooral vorm gekregen, nadat de 
naoorlogse industrialisatiegolf ook in Nederland, naast 
het verschaffen van een nieuwe welvaart, ingrijpende 
veranderingen had teweeg gebracht Enerzijds leidde die 
welvaart tot een verzorgingsstaat, een staat waarin de 
overheid zich de zorg voor vele zaken aantrekt, 
anderzijds was er aantasting van natuurgebied op grote 
schaal en vervuiling van lucht, water en bodem. Een 
sterke roep om milieubeheer ontstond, mede gevoed door 
onheilsprofetieën zoals die van de Club van Rome. In die 
periode mag het geen verwondering wekken, dat velen 
die verontrust waren over de aantasting van natuur en 
omgeving zich als vanzelfsprekend tot de Staat wendden 
om ook voor dit probleem de oplossing aan te dragen en 
de verantwoordelijkheid op zich te nemen. Aan het eind 
van de zestiger jaren waren al wel maatregelen genomen 
en voorschriften uitgevaardigd, maar eerst bij de kabinets
formatie van 1973 werd een afzonderlijke minister voor 
milieuzaken aangesteld. Die post werd bezet door 
mevrouw Varrink in het kabinet Den Uyl, dat werd 
gevormd uit een coalitie tussen PvdA, D66 en de PPR 
aangevuld met gedagende ministers uit het CDA. 

Aan minister Varrink werd de taak opgedragen een 

departement van milieuzaken op te bouwen. Het denken 
binnen de linkse partijen in de coalitie was sterk 
beïnvloed of misschien zelfs wel gevormd door een 
studie die uitmondde in een advies van de zogenaamde 
"Commissie van Zes", waarin kopstukken van de drie 
partijen ziting hadden, aan het permanent overlegorgaan 
van PvdA, D66 en PPR. Dat advies gaf veel aandacht aan 
de dreiging die uitging van een steeds verder voortgaande 
industrialisatie en een toenemende wereldbevolking, een 
dreiging die werd aangeduid als "ecologische crisis". 

Mede onder invloed van de uitkomsten van op 
wetenschappelijk onderzoek gebaseerde toekomstver
kenningen die door de Club van Rome grote publiciteit 
kregen, ontstond in brede kring het gevoel dat doorgaan 
op de bekende weg niet mogelijk zou blijken en dat er 
grenzen aan de groei moesten zijn. In het advies wordt 
gesteld dat "de menselijke vindingrijkheid niet tot de 
techniek beperkt mag blijven, maar juist zich vooral 
moet richten op nieuwe politieke en maatschappelijke 
organisatievormen die ongerichte wetenschappelijke, 
technische, economische en produktieprocessen onder 
gemeenschappelijk beheer kunnen brengen om ze vervol
gens te richten op het voortbestaan en de kwaliteit 
daarvan". 

Als liberaal kan men veel begrip hebben voor de zorg 
die in het advies tot uiting kwam, het middel voor de 
oplossing daarentegen riekt teveel naar centralistisch 
bestuur en een geleide economie om daar nu direct 
geestdriftig over te geraken. 

De VVD-fractie in de Tweede Kamer, hoewel oppositie, 
deed in die periode actief mee wanneer het over 
milieuzaken ging, maar het aantal te behandelen 
onderwerpen bleef beperkt, omdat door minister Varrink 
vooral gewerkt werd aan de opbouw van het 
milieudepartement Dat departement richtte zich hoofd
zakelijk op de voorbereiding van wetgeving. Het wekt 
dan ook geen verbazing als uit de Kamer met name 
vanuit de linkse partij uit de regeringscoalitie soms 
scherpe kritiek op het beleid werd verwoord. Men was 
weliswaar intensief bezig met de voorbereiding van 
wetten, maar aan het milieu werd vooralsnog weinig 
gedaan dat tastbare resultaten opleverde. Die waren er wel 
in een ander departement, Verkeer en Waterstaat, waar de 
zorg voor de kwaliteit van het water zich ontwikkelde en 
een aanvang werd gemaakt met het schoon maken van 
het oppervlaktewater. 

Verschillende van de in die periode op stapel gezette 
wetten voor de bescherming van het milieu waren 
gedeeltelijk kaderwetten. In die wetsartikelen werden vele 
mogelijkheden opgesomd om de uitvoering via algemene 
maatregelen van bestuur verder te regelen. Kenmerkend 
voor die periode waren de ingewikkelde wetgeving, de 
gedetailleerde uitvoeringsvoorschriften en de indeling in 
sectoren van zorg; water, lucht, bodem en geluid. 

Binnen de VVD groeide de belangstelling voor milieu
beleid. Aan de ene zijde wilde men graag meehelpen een 
goed beleid te realiseren, aan de andere kant heerste 
groot wantrouwen over de aanpak die immers als model 
voor socialistisch bestuur kon dienen. In het beleid werd 
duidelijk een anti-industriële component onderkend en dat 
wekte tegenzin op. Hoewel in de periode 1977-1981 een 
VVD-minister de verantwoordelijkheid droeg die met 
grote bekwaamheid de langdurig voorbereide wetten en "19 



50 

maatregelen door de Tweede Kamer loodste en veel 
waardering ondervond voor zijn werk, groeide binnen de 
VVD de twijfel of men op de goede weg was, omdat 
betrokkenheid en doelmatigheid achterwege bleven. 

Een opvallend verschijnsel in de afgelopen tien jaren 
is de grote activiteit van milieugroepen, waarvan de 
belangrijksten van het Departement grote bedragen aan 
subsidie ontvingen voor het in stand houden van een 
wetenschappelijke staf! De toonzettting van hun 
publicaties is veelal anti-industrie gericht en scherp 
veroordelend tot polariserend toe. Daarmee hebben zij als 
vanzelf de karakterisering verworven van uitgesproken 
links te zijn. Met het departement onderhouden deze 
organisaties innige contacten. Op het niveau van 
medewerkers kan men wel van communicerende vaten 
spreken. Hun taak is vooral om de publieke opinie te 
mobiliseren, waarop het departement dan onmiddellijk 
met (langdurig voorbereide) maatregelen kan reageren! 
Storend in hun optreden was en is vooral het overdreven 
karakter van hun beweringen, vaak tendentieus en soms 
op het demagogische af, het niet al te nauw nemen met 
de wetenschappelijke juistheid van hun beweringen, het 
gebruik maken van angst bij mensen om steun voor het 
beleid te krijgen, het anti-industriële in hun stelling
name, het polariserende en de behoefte op een een
voudige manier ergens de schuld te leggen, meestal bij de 
bedrijven en zelden bij individuele mensen of de 
overheid. 

Het standpunt van de VVD-fractie in de Tweede Kamer 
is bij de behandeling van de laatste begroting van 
minister Winsemius in deze regeerperiode als volgt onder 
woorden gebracht 

"Voor de VVD is het volstrekt duidelijk dat in ons 
dichtbevolkte land met een hoge welvaart de zorg 
voorhet milieu een hoge prioriteit behoort te hebben. 
Voor ons houdt dat in dat de overheid de normen aangeeft 
die gehandhaafd of bereikt moeten worden, de kaders 
aangeeft waarbinnen processen en procedures dienen 
plaats te vinden, de voorwaarden schept waardoor doel
matigheid in het milieubeleid kan worden bereikt en zo 
velen als mogelijk bij het beleid betrekt en een eigen 
verantwoordelijheid geeft Van ieder mag verwacht 
worden, dat hij of zij die eigen verantwoordelijkheid 
inhoud geeft. Daar waar het menselijk handelen niet van 
verantwoordelijkheidszin getuigt en op duidelijke wijze 
afwijkt van voorschriften die begrijpelijk zijn, kan en 
moet de overheid corrigerend optreden. Dit houdt in dat 
het milieubeleid helder geformuleerd moet worden en dat 
de voorschriften duidelijk en doelmatig moeten zijn. 
Daarbij behoort de bewustmaking van wat onzorgvuldig 
handelen is door goede voorlichting. Met het voor
liggende Meetjarenprogramma zijn we op de goede weg, 
zij het dat naar onze mening accenten hier en daar beter 
dienen te worden gelegd. 

Voor alles zal de burger vertrouwen moeten krijgen in 
de juistheid van de inzichten bij de overheid, waarop het 
beleid is gebaseerd. Dat vereist consistentie van beleid. 
Met name moet worden voorkomen dat voor fouten in 
het verleden de schuldvraag in belang gaat prevaleren 
boven het vinden van de oplossing. De vele fouten die 
zijn gemaakt zijn eerder een gevolg van het ontbreken 
van inzicht en overzicht dan van kwade wil, hoewel dit 
laatste wel degelijk is voorgekomen en daarom dan ook 

justitiële aandacht verdient Ook moet worden voor
komen dat de angst de doorslag gaat geven bij de keuzen 
die moeten worden gemaakt. Allereerst komt de bescher
ming van de gezondheid van de mensen, dan die . van 
dieren en planten en tenslotte ook die van ecologische 
systemen die de vele natuurlijke kringlopen omvatten, 
die maakten dat vaak straffeloos afval kon worden 
verwijderd omdat de natuur voor het afbreken en op
ruimen zorgde". 

Een belangrijke taak in de komende jaren is het 
vinden van een tegenwicht tegen het zogenaamde 
"paniekzaaien". In de afgelopen jaren hebben we kunnen 
zien dat het beleid in moeilijke situatie mede bepaald 
wordt door opgewekte angst en bangmakerij. Die kan op 
zich het gevolg zijn van extreme politieke stellingname, 
waarbij de schurken en de onschuldigen schc:;rp tegenover 
elkaar worden gesteld. Die rollen zijn soms ideologisch 
bepaald, de onschuldigen zijn het volk, de schurken de 
industrie of de kapitalisten. Door gebruik te maken van 
angst bij mensen, tracht men het beleid te sturen. De 
betrokken mensen zijn zich dat niet bewust. Zij geloven 
in ernstige gevolgen en lijden daaronder. Hun leed wordt 
dan weer een extra, soms zelfs doorslaggevende factor in 
de bestuurlijke afwegingen. Bestuurders worden in zulke 
situaties onder grote druk gezet, omdat zij door een 
zakelijke benadering een goede oplosing trachten te 
vinden, maar door de emoties voor een goede afweging 
geen gehoor meer vinden. De doelmatigheid van het 
beleid wordt door zulke invloeden aangetast De VVD
fractie streeft naar een doelmatig beleid en wil bevor
deren dat de voorwaarden vervuld worden, waarbij doel
matig beleid mogelijk wordt 

Daartoe is allereerst kennis van zaken nodig, 
waaronder gegevens over het werkelijk gevaar dat 
bepaalde stoffen bij blootstelling veroorzaken. De 
informatie aan de betrokkenen dient snel en accuraat te 
zijn, zodat beïnvloeding via de geruchtenstroom verme
den wordt 

In het Meetjarenprogramma Milieubeheer 1986-1990 
dat door Minister Winsemius aan de Kamer werd 
gepresenteerd en door hem met overtuiging tegenover de 
Kamer werd verdedigd, is een nieuwe benadering zichtbaar 
die op vele punten tegmoet komt aan de wensen van de 
VVD-fractie zoals die ook in het Regeeraccoord van 1982 
waren vastgelegd. Het zwaartepunt ligt thans bij het 
zodanig aanpassen van het menselijk handelen dat de 
ecosystemen instand blijven. Door goede informatie over 
de gevolgen van slordig handelen worden mensen en 
doelgroepen zich bewust van hun eigen verantwoorde
lijkheid en kunnen vele fouten die in het verleden zijn 
gemaakt worden vermeden. 

Hoe zal in de komende jaren het milieubeleid zich naar 
de mening van de VVD moeten ontwikkelen? 

Nu het wetgevend kader nagenoeg voltooid is zal de 
aandacht gericht moeten worden op een doelmatige 
uitvoering. Van. essentieel belang is dat daarbij goed 
gefundeerde normen worden gehanteerd. Daartoe zal de 
nog ontbrekende kennis moeten worden aangevuld met 
name ook over de concentraties die de ons omringende 
natuurlijke systemen wel of niet kunnen verdragen. 
Enerzijds is daarvoor kennis nodig over de concentraties 
waarbij vrijkomende stoffen de gezondheid van mens, 



plant en dier aantasten, anderzijds moet het inzicht 
groeien in de factoren die kringloopsystemen beïn
vloeden, zowel in negatieve als in positieve zin. Op 
basis van die kennis zullen voorschriften moeten worden 
opgesteld over de grenzen, waarbinnen stoffen die ont
staan bij produktieprocessen, bij het gebruik van 
produlden en na het normale gebruik van die produkten, 
als afval, in de omgeving kunnen worden toegelaten. Als 
ondanks de inspanningen hierop gericht toch hoeveel
heden stoffen die niet toelaatbaar zijn ontstaan en zich 
ophopen, zal een zodanige verwerking moeten worden 
toegepast dat geen belasting van het milieu kan 
plaatsvinden. Met het schaarser en daardoor duurder 
worden van grondstoffen zal de verwerking van afval 
zich bij voorkeur dienen te richten op het terugwinnen 
van grondstoffen en halffabrikaten. De kosten die deze 
verwerking met zich meebrengt zullen deel kunnen 
uitmaken van de kostprijs of de verkoopprijs van het 
betreffende produkt. Op den duur zal niet te ontkomen 
zijn aan een zodanige wijze van ontwerpen en produceren 
van nieuwe produkten dat daarbij het gebruik van 
grondstoffen en energie minimaal zal zijn en dat bekend 
is hoe na het nuttig gebruik de grondstoffen weer 
hergebruikt kunnen worden zodat grondstoffen worden 
bespaard en de afvalstroom wordt ingedamd. 

Als langs deze weg, via preventie en nieuwe techno
logie het vervuilen van de omgeving zal zijn gestopt 
rest de taak te saneren wat er aan bodem en water is 
vervuild. Met een goed meeljarenprogramma dat zich 
over een periode van enkele decennia zal moeten 
uitstrekken, zal de schade aan de omgeving moeten 
worden hersteld. Ook hiervoor zullen nieuwe technieken 
moeten worden ontwikkeld, vooral ook omdat bestaande 
methoden soms nog zeer kostbaar zijn en niet steeds op 
de meest praktische schaal kunnen worden toegepast 

Waar het om hinder van stank en geluid gaat zal het 
gebruik van andere methoden die minder hinder geven 
moeten worden gestimuleerd. Ook hier zal enige sanering 
niet te ontkomen zijn, maar het daarvoor benodigde 
programma lijkt vooralsnog van beperkte omvang te 
kunnen zijn. In het algemeen moet ook voor sanering 
gelden dat het streven naar doelmatigheid voorop moet 
staan. De grote bedragen die voor de sanering nodig 
zullen zijn, zullen alleen opgebracht worden als de 
resultaten van het beleid voor de burgers in positieve zin 
zichtbaar worden. 

Van groot belang is dat een goede regeling voor 
schadevegoeding wordt ontworpen die kan worden 
toegepast wanneer mensen geheel buiten hun schuld in 
ernstige financiële problemen worden gebracht als 
gevolg van milieuproblemen die door anderen zijn 
veroorzaakt Een bekend voorbeeld is de situatie van 
bewoners van een eigen woning die gelocaliseerd is 
boven een vuilstortplaats waarin gevaarlijke stoffen zijn 
aangetoond. De bewoners van huurwoningen in zulk een 
gebied kunnen vertrekken wanneer het hen niet meer 
aanstaat, de bewoners van eigen woningen daarentegen 
zullen plotseling een daling van de verkoopwaarde van 
hun huis ervaren en daardoor een gevangene in hun eigen 
huis worden. Het huis blijkt onverkoopbaar als men zou 
willen verhuizen naar elders; de hypotheek kan niet 
worden afgelost en in feite is men failliet. Deze 

gedwongen immobiliteit is funest voor mensen die 
moeten worden overgeplaatst en die elders een baan 
kunnen vinden die hen een goede vooruitgang biedt. Het 
wordt door ons als bijzonder onrechtvaardig ervaren dat 
met name de eigenaar-bewoners de rekening van het foute 
beleid van anderen wordt gepresenteerd. Vaak betreft het 
gronden die door de gemeenten zijn uitgegeven nadat 
jarenlang oogluikend het storten is toegestaan of zelfs is 
aangemoedigd om op die manier van een waardeloze kuil 
een goed stukje bouwgrond te maken. Naar onze mening 
dient er een schadefonds te komen, waaruit schade
vegoeding wordt betaald aan huiseigenaren die ge.dupeerd 
zijn door de aanwezigheid van gevaarlijke stoffen in de 
bodem. Het zou niet onlogisch zijn als de gemeenten die 
de grond verkochten en die vaak ook verantwoorde
lijkheid droegen voor de vergunningen die het gebruik 
van die bodem eerder bepaalden, mede zouden bijdragen 
aan de schadevergoeding. De huidige procesgang om 
schadevergoeding te eisen duurt zeer lang, heeft een 
onzeker resultaat en maakt de periode van immobiliteit 
voor de betrokken eigenaar veel te lang. Een oplossing 
kan zijn het aankopen van de betrokken woningen door 
de gemeente tegen een aanvaardbare prijs, zodat de 
gedupeerde bewoner zijn vrijheid om naar elders te 
verhuizen herkrijgt. Hoe in zulke gevallen de finan
ciering zal worden geregeld zal in overleg met het Rijk 
nader moeten worden bepaald. 

De uitvoering zal worden gedecentraliseerd, het nodige 
onderzoek zal geprivatiseerd zijn, het toezicht zal via 
een hoofdinspectie bij het Rijk liggen maar overigens 
gedecentraliseerd zijn. Betekent dit een groei van het 
aantal ambtenaren bij gemeente en provincie? Neen, 
want ook daar liggen veel overbodige taken bij voor
beeld bij RO en Volkshuisvesting. Een deel van die 
ambtenaren zal het toezicht uitvoeren en het naleven van 
de voorschriften controleren. 

De laatste toekomstverwachting die ik hier noem is 
speculatief. De omvang van de personeelsbezetting op de 
afdeling Milieubeheer van het Departement zal in twintig 
jaren teruggebracht kunnen worden tot ongeveer een 
derde van de huidige omvang. 

* Dr. R. Braams is lid van de WD-fractie . van de 
Tweede Kamer der Staten-Generaal en lid van de redactie 
van Liberaal Reveil. 51 
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De Markerwaard: Het Beloofde Land 

B.R.A. Gijzel* 

Welh? afspraken zullen er na de verkiezingen tussen de 
coalitiepartners worden gemaakt over de aanleg van de 
Marh?rwaard? Verdwijnen de inpolderingsinitiatieven in 
de archieven, of wordt misschien zelfs nog de komende 
kabinetsperiode een werh?lijk begin gemaakt met de aan
leg van de Marh?rwaard? Haalt het Marh?rmeer het jaar 
2000? 

Zodanige bespiegelingen, het behoeft nauwelijks be
toog, zijn uitermate kwetsbaar . Kijh?n in de toekomst is 
de moeilijkste vorm van verrekijh?rij. Het koffiedik is 
troebel, ook voor wat betreft de Marh?rwaard. Niettemin 
wordt hier een poging ondernomen, voorafgegaan door 
een korte blik in het lange verleden van de Marh?rwaard. 

De discussie over de wenselijkheid van een Marker
waard en de vorm daarvan is in feite in de jaren zestig op 
gang gekomen. In die tijd passeerden niet alleen allerlei 
alternatieve inpolderingsplannen de revue, maar werd ook 
de fundamentele vraag aan de orde gesteld 6f inpoldering 
wel wenselijk was. V66r die tijd was de komst van een 
Marh?rwaard een onomstreden gegeven. Het oorspronh?
lijh? plan voorzag in één grote zuidelijke polder, bestaan
de uit de latere Flevolanden en het gebied dat nu beh?nd 
staat als de Marh?rwaard. Een en ander was neergelegd in 
de Wet op de afsluiting en gedeeltelijh? droogmaking 
van de Zuiderzee, een wet uit 1918. 

Het was de bedoeling, dat deze grote zuidelijh? polder, 
dus inclusief het latere Marh?rwaardgebied, al in de jaren 
twintig zou worden drooggelegd. Om verschillende rede
nen is de voorgenomen volgorde van inpoldering van de 
beoogde gebieden diverse h?ren gewijzigd ten gunste van 
de andere polders (resp. Noordoostpolder, oostelijk en 
zuidelijk Flevoland). Dit ondanks het feit, dat er al 
meermalen was begonnen met de aanleg van een Mar
h?rwaard. Op last van de Duitse bezetter (1942) resp. 
door de slechte toestand van 's Rijks financiën (1959) 
zijn deze uitvoeringswerkzaamheden echter gestaakt. Er 
zijn trouwens ook enh?le zeer belangrijh? voorbereidende 
werkzaamheden uitgevoerd, zoals de aanleg van de dijk 

van Lelystad naar Enkhuizen. Deze dijk vormt de noord
oostelijh? grens van de geprojecteerde Marh?rwaard. 

Gezien het feit dat er meermalen is besloten dat er een 
Marh?rwaardgebied moet komen, maar dit om uiteen
lopende redenen nog niet is gerealiseerd, heeft de 
Marh?rwaard de bijzondere maar dubieuze status van Het 
Beloofde Land. Er wordt immers al decennia lang gere
h?nd op de komst van de Marh?rwaard. Er circuleren al 
decennia lang blauwdrukh?n, tracéschetsen, inrichtings
varianten en vele andere creaties op ruitjespapier. 

We zijn in feite allang gewend aan de komst van de 
Marh?rwaard. Zodanig zelfs, dat het geen verbazing wekt 
wanneer velen niet zouden weten waar het Marh?rmeer 
ligt, maar wèl haarfijn de Marh?rwaard op de plattegrond 
van Nederland weten aan te wijzen. De Marh?rwaard heeft 
tenslotte een langere geschiedenis en een grotere be
h?ndheid dan het Marh?rmeer. 

Maar, zoals vah?r het geval is met voornemens of 
beloften - en zeh?r met Beloofde Landen - deze zijn nog 
niet gerealiseerd met het gelouterde voornemen daartoe. 
Ook al is het voornemen meermalen bevestigd. Natuur
lijk, soms worden beloften of voornemens inderdaad na
gekomen, ook al is dit tegen beter weten in. Het 
Noorden en de PTT kunnen dit bevestigen. Grote 
projecten gaan nu eenmaal niet één, twee, drie. Het 
maken van plannen is één ding, het uitvoeren daarvan 
een tweede, en het voltooien een derde. Daar zijn meer 
voorbeelden van te noemen. In dat opzicht heeft de 
Marh?rwaard eenzelfde traditie als de Kanaaltunnel. Zo is 
ook herhaaldelijk besloten dat de Kanaaltunnel er moest 
komen, en zijn er zelfs in het verleden enh?le kilometers 
aan één of beide kusten aangelegd. Toch bleek er telkens 
weer een kink in de kabel te komen. Het ziet er nu dan 
weliswaar naar uit dat hij er gaat komen, maar enig 
voorbehoud lijkt toch op zijn plaats. Een regerings
wisseling bijvoorbeeld in Engeland kan wellicht de 
plannen voor de tunnel weer in de ijskast, of zelfs prul
lenbak doen belanden. Zou de aanstaande kabinets
wijziging in Nederlo.nd de kansen van de Marh?rwaard 
doen h?ren? 

Op het moment liggen de kaarten als volgt. Het 
kabinet-Lubbers I heeft in juni 1985 "in principe" be
sloten tot het aanleggen van de Marh?rwaard. De voor
en nadelen van het aanleggen van een nieuwe polder zijn 
naar de mening van het kabinet "thans voldoende onder
zocht". De Marh?rwaard moet er dus komen. Zoveel is 
duidelijk. Maar over de inrichting van het nieuwe lo.nd, 
het tijdstip van aanleg en de financieringswijze had het 
kabinet, zo lichtte het de beslissing toe, nog geen 
afgerond oordeel. Op deze drie punten zou en heeft het 
kabinet zich nader laten adviseren, (Kamerstuk 16320, 
nr. 16, p.2). 

Het is mij onduidelijk hoe het kabinet tot de slotsom 
heeft kunnen komen dat "de" voor- en nadelen thans vol
doende zijn onderzocht en - sterh?r nog - dat "de" voor-
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delen groter zijn dan "de" ruulelen, zonder dat, zoals het 
kabinet zelf aangaf, duidelijkheid bestond over een 
drietal zeer vitale, zoniet cruciale punten. Het komt mij 
althans voor, daJ de voor- en nadelen sterk afhanke
lijk zijn van de drie genoemde punten. Maar dit terzijde. 
Terug nu naar de toekomst, het lot van het Markermeer. 
Een blik in de verkiezingsprogramma's van de Vrij Grote 
Vier. 

De PvdA is ronduit tegen: " ... daarom zal niet tot 
inpoldering van de Markerwaard worden overgegaan .. " 
(pp. 42143). Het CDA daarentegen houdt de deur open, 
door twee eisen aan een eventuele inpoldering te stellen. 
De formulering is als volgt: "Daadwerkelijke uitvoering 
van inpoldering van de Markerwaard geschiedt alleen 
wanneer de multifunctionele wenselijkheid vaststaat en de 
financiering hiervan dit toelaat. De Markerwaard blijft 
gereserveerd als inpolderingsgebied. Particuliere medefi
nanciering behoort tot de mogelijkheiden" (p. 81). 

Dan de VVD: "Inpoldering van de Markerwaard wordt 
niet zonder meer afgewezen, indien de multifunctionele 
wenselijkheid daartoe bestaat en private financiering 
mogelijk is" (p. 27). Opvallend is, dat de eerste voor
waarde (multifunctionele wenselijkheid) identiek is aan 
die van het CDA. De tweede noodzakelijke voorwaarde 
van de WD is de mogelijkheid van private financiering . 
Als private financiering niet mogelijk is, wordt inpolde
ring "zonder meer" door de WD afgewezen. Het CDA 
- en daar schuilt een belangrijk verschil met de WD 
- ziet private financiering niet als noodzakelijke voor-
waarde, maar als (welkome) mogelijkheid. 

Tot slot D66. Deze partij is redelijk tegen. In de 
rubriek Milieubeleid(!) is dit als volgt geformuleerd: 
"Inpoldering van het Markermeer stuit op overwegende 
bezwaren. De waarden van het Markermeer dreigen te 
worden aangetast door het ontbreken van een 
samenhangend beleid voor het behoud en de ontwikke
ling van het Markermeer als natuurgebied". Opvallend is, 
daJ D66 als enige partij niet spreekt over inpoldering 
van de Markerwaard (hetgeen een on-zin is), maar van 
het Markermeer. Maar dit terzijde. 

Maken we nu de balans op, dan blijken PvdA en D66 
ronduit tegen inpoldering te zijn. De WD wijst inpol
dering niet "zonder meer" van de hand, mits aan een 
tweetal voorwaarden wordt voldaan. Let wel: in de 
formulering van de WD staat niet, dat inpoldering 
sowieso plaatsvindt als aan deze voorwaarden wordt 
voldaan. Er staat "slechts", dat àls aan deze voorwaarden 
wordt voldaan, inpoldering niet zonder meer wordt 
afgewezen. Het CDA tenslotte blijkt de meest soepele 
voorwaarden te stellen. Is men dus v66r inpoldering én 
grote partijen, dan kan men het beste bij het CDA 
terecht. Het Beloofde Land wordt nog het meeste door het 
CDA gepredikt. 

Stel nu eens, daJ er een kabinet CDAIWD komt. Wat 
zijn dan, uitgaande van bovenstaande standpunten - toe
gegeven, het zijn maar verkiezingsprogramma's - de 
meest waarschijnlijke knelpunten? CDA en WD zijn het 
over één voorwaarde volkomen eens: Inpoldering moet 
"multifunctioneel wenselijk" zijn. Dat is glashelder 
aangegeven in de multifunctionele want meervoudig uit te 
leggen formuleringen in beide programma's. Natuurlijk 
kan men lang en breed en zelfs diepgaand discussiëren 
over wat multifunctioneel wenselijk is, maar het lijkt 

niet onaannemelijk dat beide partijen het op dit punt vrij 
gemakkelijk eens kunnen worden. De Markerwaard zal 
onder een Lubbers // kabinet, bestaande uit CDAIWD, 
waarschijnlijk niet hoeven stranden op de "multifunc
tionele wenselijkheid" ervan. 

Maar nu de tweede voorwaarde van de WD: private 
financiering moet mogelijk zijn, anders geen Marker
waard. Van het CDA màg private financiering, maar màet 
niet. Zo bezien, ziet het er naar uit dat àls private finan
ciering mogelijk is, het Nieuwe Land tenminste kans van 
slagen heeft. Ook het kabinet wenst( e) private finan
ciering. In het genoemde kamerstuk werd dit als volgt 
verwoord: "Randvoorwaarde is een verantwoorde finan
ciering. Er zal daarom nog nader verkennend markt
onderzoek plaatsvinden naar de mogelijkheden van 
private financiering". Opvallend en veell;etekenend is de 
onlosmakelijke band die hier gelegd wordt tussen 
"verantwoorde" en daarom private financiering. Zou pri
vate financiering mogelijk zijn? 

Volgens de Initiatiefgroep Markerwaard wel. Deze 
groep, een bundeling van ondernemers, heeft in april van 
dit jaar een financieringsconstructie aan de minister van 
Verkeer en Waterstaat voorgelegd, die voorziet in niet 
minder dan 100% private financiering. De Rabobank 
heeft zich reeds bereid verklaard een particulier financie
ringsconsortium te leiden. De overheid krijgt in dit 
voorstel het recht van eigendom en uitgifte van de 
grond. 

De constructie van de Initiatiefgroep houdt in, dat er 
een Stichting Aanleg Markerwaard komt, die een spil
functie krijgt toebedeeld. Deze Stichting sluit een drietal 
contracten. De eerste is een financieringscontract met pri
vate financiers. De tweede is een aanlegcontract met het 
ministerie van Verkeer en Waterstaat. Het derde contract 
is een afnameverplichting van de Staat, waarbij alle 
grond tegen een van te voren overeengekomen prijs per 
vierkante meter wordt afgenomen. 

Het risico van de gronduitgifte (prijs en hoeveelheid) 
ligt dus niet bij de ondernemers, maar bij de Staat. In 
feite dragen de ondernemers dus slechts een gedeeltelijk 
risico, nl. de kosten van de aanleg. Maar dit risico is 
relatief gering, omdat de aanleg van de Markerwaard door 
velen wordt gezien als een routineklus. De kern van de 
zaak is nu, of deze vorm van private financiering, 
privatisering-op-een-koopje, wel datgene is, wat met 
name de WD zich bij private fmanciering voorstelt. 

Al met al, een column moet kort zijn, lijkt de uitleg 
van het begrip private financiering een heet hangijzer 
voor De Aanleg. Een begrip, waarover niet alleen tussen 
CDA en WD, maar ook en vooral binnen de WD wel
licht een warme discussie kan gaan losbranden. Waar
schijnlijk duurt de discussie over de Markerwaard nog 
geruime tijd voort. De plannen voor en eisen die gesteld 
worden aan de aanleg van de Markerwaard zijn nog niet 
uitgekristalliseerd. En uitkristalliseren geschiedt wat mij 
betreft het beste in de ijskast. We hebben per slot van 
rekening in het uitblijven van de zekere komst van 
Het Beloofde Land een lange en boeiende traditie in ere 
te houden. 

* Drs. B.RA. Gijzel is wetenschappelijk medewerker van 
de Teldersstichting en tevens eindredacteur van Liberaal 
Reveil. 



Nieuw Rechts in de V.S. en de VVD 

K. Groenveld* 

1. Inleiding 
Nieuw Rechts in een interessant politiek fenomeen. De 

vindplaats is de Verenigde Staten van Noord-Amerika. 
Het heeft verschillende gedaanten en leidt tot variërende 
associaties. Dit verhaal gaat over dit verschijnsel in de 
V.S. en de relatie ervan tot het liberalisme. Het is geba
seerd op indrukken, opgedaan tijdens een bezoek aan de 
Verenigde Statenl. (De conclusies en constateringen 
hebben dan ook een tentatief karakter) Wij zullen ons 
ook afvragen hoe de opstelling van de VVD, als liberale 
partij, zich verhoudt tot de stroming Nieuw Rechts. Dat 
biedt dan de mogelijkheid in te gaan op de voortdurende 
worstelingen van liberalen, een plaats te bepalen in het 
spectrum tussen klassiek-liberalisme en sociaal-liberalis
me. 
In de volgende paragraaf gaat het over de inhoud van 
Nieuw Rechts. Daarbij komt aan de orde, het verschil tus
sen conservatisme en het zogenoemde libertarisme, of 
klassiek-liberalisme. 
Paragraaf drie is gewijd aan de relatie van democraten en 
republikeinen tot Nieuw Rechts. 
De laatste paragraaf gaat over de VVD, het liberalisme en 
Nieuw Rechts. 

2. Wat is Nieuw Rechts? 
In het spraakgebruik verwijst Rechts naar adjectieven 

als conservatief, confessioneel en kapitalistisch. Het ge
bruik van deze adjectieven ter duiding van Nieuw Rechts 
in de V.S. lijkt vaak terecht. Christelijk conservatisme 
vindt men in de uitlatingen van de "moral majority", met 
name waar het gaat om "social issues" zoals abortus, eu
thanasie, afwijkende sexuele geaardheid en alternatieve le
vensvormen. Het geestelijk klimaat is te vergelijken met 
conservatief Nederland in de jaren vijftig. Toch is er een 
opvallend verschil: de "moral majority" maakt dankbaar 
en overvloedig gebruik van het medium TV, om de bood
schap op demagogische wijze over te brengen. TV wordt 
op zondagochtend beheerst door massale kerkbijeen-

komsten, waar dominee-acteurs hel en verdoemenis predi
ken over alles wat "vies en voos" is. De Evangelische 
Omroep ten onzent is hiermee vergeleken een tolerante 
club, die op beschaafde toon Gods liefde predikt 

Voorts is het (christelijk-) conservatisme sterk nationa
listisch, waarbij, als "God bless America" niet voldoende 
mocht zijn, de hulp wordt ingeroepen van een andere ho
gere macht die met groot succes een sterrekrijg zou kun
nen voeren. Een sterke defensie en een dapper buiten
lands beleid is nodig, teneinde de macht van het "Duiste
re Rijk in het Oosten" te beteugelen. Op het internationa
le toneel spelen slechts "heroes and villains". 

Indien wij onder kapitalisme die ordening verstaan 
waarin de vrije markt de coördinatie van individuele be
slissingen verzorgt, dan kan ook worden gesteld dat 
Nieuw Rechts een voorliefde heeft voor een kapitalis
tische ordening. Nu wordt het begrip Nieuw Rechts niet 
alleen gebruikt ter aanduiding van de uitingen van de neo
conservatieve, somtijds door de bijbel geïnspireerde, po
litici, ideologen en publicisten, maar ook wel voor de zo
genoemde libertaristen. 

Libertaristen hebben met neo-conservatieven de liefde 
voor de vrije markteconomie gemeen. Ter verdediging 
van deze vrije coördinatie van individuele beslissingen, 
wordt veelal teruggegrepen op auteurs uit de zogenoemde 
Oostenrijkse school, onder wie Von Mises en Von 
Hayek. Toen Oostenrijk werd getroffen door de "An
schluss" bij het fascistische Duitsland in 1938, besloten 
deze Oostenrijkers in het buitenland verder in woord en 
geschrift voor de vrijheid en tegen het totalitarisme te ge
tuigen. Na de Tweede Wereldoorlog heeft deze Oostenrijk
se ideologie met name wortel geschoten in de V.S. Als 
epigonen van Hayek en Von Mises zijn te beschouwen: 
Kirzner, O'Driscoll, Don Lavoie, Buchanan e.v.a. 

Centraal in de gedachtengang van deze Deo-oostenrij
kers staat de stelling, dat er geen beter coördinatiemecha
nisme bestaat dan de markt. Met nadruk wordt door deze 
auteurs betoogd, dat het marktmechanisme als coördinatie
mechanisme niet ideaal is. Men erkent dat er zich, ook 
bij een vrije markt, allerlei onevenwichtigheden voor
doen. Maar het is diezelfde markt die de individuen voor
ziet van de informatie, die nodig is om de onevenwichtig
heden te doen verdwijnen. Prijssignalen brengen alerte 
ondernemers tot een zodanig gedrag, dat er sprake is van 
de grootst mogelijke efficiëntie in de voortbrenging van 
goederen en diensten. In het algemeen, zo stelt men, ver
mindert de efficiëntie wanneer de overheid intervenieert. 
Dit verlies aan doelmatigheid komt voort uit een gigan
tisch gebrek aan informatie bij de overheid en wordt 
voorts veroorzaakt door een destabiliserend gedrag van 
politici. Interventie van de overheid in het marktproces 
teneinde onevenwichtigheden te elimineren, is aldus 
noodzakelijk noch gewenst. 

Wij zullen hier niet verder in extenso uitweiden over 
dit neo-oostenrijkse fundament van het libertarisme. Van 
belang is dat de libertaristen, evenals vele neo-conserva
tieven, pleiten voor een "minimal state", in het Neder-
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lands: een nachtwakerstaat Toch moet het libertafisme 
scherp worden onderscheiden van het conservatisme. Ter
wijl het conservatisme veelal op vrij pragmatische gron
den (economische groei, werkgelegenheid etc.) kiest 
voor kapitalisme, is het primaat van de indivuduele vrij
heid voor de keuze van de libertaristen van groot belang. 
Deze nadruk op vrijheid in negatieve zin (het individu is 
gevrijwaard van externe interventie) impliceert ook een 
andere opstelling dan de neo-conservatieven ten aanzien 
van de hiervoor genoemde "social issues" als ten opzich
te van de buitenlandse politiek. Men zou de opstelling 
van de libertaristen consequent klassiek-liberaal kunnen 
noemen. Bijvoorbeeld: wanneer men bezwaar heeft tegen 
een omvangrijk stelsel van sociale zekerheid, heeft men 
ook problemen met een peperduur defensie-apparaat ge
leid door een bureaucratische gigant, genaamd het Penta
gon. Beziet men de historie van het oorlogsgeweld, dan 
is het voor deze liberalen volstrekt duidelijk, dat vrede 
en veiligheid altijd worden bedreigd door het bestaan van 
overheden en collectivistische sentimenten als nationalis
me. Daartegenover benadrukken de neo-conservatieven de 
noodzaak van een sterke defensie en buitenlands beleid, 
dat de belangen van de V.S. krachtdadig verdedigt. Dit na
tionalisme in het conservatieve kamp leidt er ook toe, 
dat men lang niet altijd afkerig is van protectionisme ter 
bescherming van bijvoorbeeld de Amerikaanse landbouw. 

Nu is het stellig zo, dat de neo-conservatieve onder
toon bij Nieuw Rechts veel sterker is dan de klassiek-li
berale. Men kan zelfs stellen, dat het libertarisme in de 
V.S. vanwege de consequent radicale opstelling, nauwe
lijks serieus genomen wordt. Alleen wanneer dat zo uit
komt, bedienen conservatieven in de V.S. zich van de ar
gumentatie van Hayek, Von Mises e.a. In feite kiezen de 
conservatieven ook voor wat betreft economische onder
werpen, zoals gezegd, een pragmatische opstelling en 
minder nadrukkelijk voor een bepaalde economische 
school. Veel van het gedachtengoed van de conserva
tieven is ontleend aan de zogenoemde "supply-siders". 
Elders hebben wij betoogd, dat het hier nauwelijks om 
een economische school gaat2. De inzichten van deze 
aanbodeconomen (Laffer, Mundell, e.a.) zijn niet zozeer 
het resultaat van een coherente visie op economische 
samenhangen. Het gaat veeleer om een aantal praktische 
aanbevelingen voor de politiek, die niet wortelen in een 
algemene theorie en evenmin origineel zijn. De 
aanbodeconomen wijzen op het belang van micro
economische prikkels, die uitgaan van een liberalisering 
van de produktie, als gevolg van zowel door verlaging 
van belastingen en sociale premies als deregulering. 

Op economisch terrein zijn voorts de ideeën van de, 
wel als Chicago Boys aangeduide economen voor Nieuw 
Rechts van betekenis. Het gaat hier om de monetaristen, 
waaronder Milton Friedman, die hun boodschap vanuit de 
Universiteit van Chicago de wereld inzenden. Ook de mo
netaristen prediken grote terughoudendheid van de over
heid op het terrein van interventies in het markproces. 

Men zou kunnen stellen dat, waar de conservatieve vleu
gel bij Nieuw Rechts duidelijk overheerst, Nieuw Rechts 
zich veelal van klassiek-liberale beginselen bedient op 
economisch gebied en op de terreinen van buitenlands 
beleid, defensie en zedelijkheidswetgeving te rade gaat 
bij het Christelijk Conservatisme en het Nationalisme. 
Klassiek-liberaal op economisch gebied, met dien ver-

stande dat men vaak niet wars is van protectionisme. 

Overzien wij deze schets van Nieuw Rechts, dan kan 
worden gesteld dat het hier niet gaat om een liberale stro
ming; daarvoor overheersen de conservatieve elementen 
te zeer. 

Kan, daartegenover, worden gesteld dat men degenen 
die men in Amerika aanduidt als de "liberals" liberalen in 
de Europese zin van het woord kunnen worden genoemd? 
Om hier iets meer over te zeggen is een korte uitweiding 
over twee vrijheidsbegrippen noodzakelijk. 

Vrijheid in negatieve zin hebben wij reeds gedefinieerd 
als een situatie, waarbij het individu is gevrijwaard van 
externe interventie. Vrijheid in positieve zin daarentegen 
wordt omschreven als een toestand van individuele ont
plooüng. Terwijl een pleidooi voor vrijheid in negatieve 
zin een minimale staat ingeeft, leidt het benadrukken van 
vrijheid in positieve zin vaak tot de roep om overheidsin
terventie van een voorwaardenscheppend karakter. Bin
nen het liberalisme worden beide interpretaties van het 
begrip vrijheid gehoord. Dit leidt dan soms tot strijdige 
aanbevelingen. Aanschouwt men de geschiedenis van het 
liberalisme, dan wordt deze gekenmerkt door een slinger
beweging tussen het primaat van de vrijheid in negatieve 
zin en het primaat van de vrijheid in positieve zin. Of an
ders gezegd: tussen klassiek-liberalisme en sociaal-libera
lisme. In het spectrum tussen deze twee polen (links: het 
sociaal-liberalisme, rechts: het klassiek-liberalisme) be
vinden de "liberals" zich duidelijk ter linkerzijde van 
Nieuw Rechts, voorzover althans Nieuw Rechts een 
plaats verdient op deze schaal. Liberals geven aldus op 
het terrein van de economie meer ruimte aan de overheid 
dan Nieuw Rechts, terwijl zij op het gebied van de zede
lijkheidswetgeving "liberaler" denken. Minder overheid 
dus die mag bepalen wat "hoort". Op het terrein van de 
buitenlandse politiek en de defensie denken "liberals" 
minder havikachtig dan de neo-conservatieven. 

Op grond van bovenstaande schets van het neo-conser
vatisme en de opstelling van de "liberals", komt het ons 
voor dat de "liberals" meer het predikaat liberaal verdie
nen dan de vertegenwoordigers van Nieuw Rechts . De 
standpunten van de "liberals" over economische "issues" 
lijken zeker nog binnen de spanwijdte van het liberalis
me te passen. De standpunten op andere terreinen zijn 
minder bedillerig en minder nationalistisch, dus liberaler 
dan die van Nieuw Rechts. 

In de laatste paragraaf van dit artikel zullen de plaatsbe
paling van Nieuw Rechts en de "liberals" verder worden 
aangescherpt, door de posities te vergelijken met die van 
de VVD. Eerst gaan wij, zoals aangekondigd, kort in op 
de posities van de onderscheiden stromingen binnen de 
politieke partijen in de V.S. 

3. Liberalisme, conservatisme en de politieke 
partijen In de V.S. 

Europeanen hebben de neiging de twee belangrijke poli
tieke partijen in de V.S., te weten de Democratische en 
de Republikeinse Partij, te plaatsen op de in Europa veel 
gehanteerde "links-rechts-schaal". Aldoende komt men 
meestal tot de conclusie dat de Democraten links van de 
Republikeinen staan. 

Het belangrijkste bezwaar. tegen deze typering is de ver-



onderstelde betrekkelijke homogeniteit van elk van deze 
partijen. Terwijl het "inschalen" van Europese partijen 
reeds zeer problematisch is, stuit een etikettering van de 
twee grote partijen in de V.S. op nog veel meer proble
men. Zo is er bijvoorbeeld van partijprogramma's nauwe
lijks sprake en achten senatoren en leden van het Huis 
zich veelal door niets anders gebonden dan door hun indi
viduele overtuiging. Zo is het geen uitzondering, dat het 
stemgedrag van democraat A meer lijkt op het stemge
drag van republikein B dan op de opstelling van demo
craat C. Partijen gelijken meer kiesverenigingen dan poli
tieke partijen van Europees karakter. Van "partijdiscipli
ne" is nauwelijks sprake. 

Een en ander betekent, dat Nieuw Rechts zowel kan hui
zen in de Democratische Partij als binnen de Republikein
se gelederen. Hetzelfde geldt ook voor "liberals", gema
tigd conservatieven en libertaristen. Dit neemt evenwel 
niet weg, dat de vertegenwoordiging van de "liberals" in 
de Democratische Partij sterker is dan in de Republikein
se Partij. Het omgekeerde geldt voor wat betreft de verte
genwoordiging van de (neo)-conservatieven in beide par
tijen. 

Soms wordt in Nederland betoogd, dat de VVD als even 
"rechts" te beschouwen is als de Republikeinse Partij. De
ze opvatting komt voort uit de redenering dat, waar de 
VVD te beschouwen is als een partij rechts van het mid
den in het politieke spectrum, deze partij qua opvattin
gen overeenkomsten vertoont met de Republikeinse 
Partij, omdat ook deze laatste partij in de V.S. zich 
rechts van het midden bevindt. 

Deze opvatting deugt om een aantal redenen niet. In de 
eerste plaats is het hanteren van de begrippen "links
rechts" niet zonder grote problemen. Zo betekent het on
der één rechtse noemer brengen van bijvoorbeeld klas
siek-liberalen en (neo)-conservatieven, een ontoelaatbare 
verarming van het beeld van het politieke landschap. 
Ten tweede gaat bovenstaande redenering alleen op in
dien in het "midden" van het politieke spectrum in Neder
land en de V.S. dezelfde opvattingen over economie, bui
tenlands beleid en "immateriële" kwesties worden ge
hoord. Dat is niet zo. Ten aanzien van de economie is 
het midden in de V.S. voor minder overheid en meer 
markt dan het midden in Nederland. Met betrekking tot 
buitenlandse politiek en immateriële kwesties als abor
tus, euthanasie etc. is het Amerikaanse midden duidelijk 
conservatiever dan het Nederlandse midden. Ten derde is 
de Republikeinse Partij vanwege de grote heterogeniteit 
moeilijk in te schalen, zoals gezegd. 

Hebben wij aldus aangegeven dat de positie van de 
VVD ten opzichte van beide grote Amerikaanse partijen 
moeilijk aan te geven is, de vraag naar de positie van de 
VVD ten opzichte van Nieuw Rechts blijft een interessan
te. Een poging tot antwoord vindt men in de volgende 
slotparagraaf. 

4. De VVD, bet liberalisme en Nieuw Rechts 
In paragraaf twee hebben wij twee vrijheidsbegrippen 

onderscheiden: vrijheid in negatieve zin en vrijheid in 
positieve zin. Gesteld is, dat de historie van het liberalis
me wordt gekenmerkt door een slingerbeweging tussen 
het primaat van non-interventie in private domeinen en 
het primaat van een voorwaardenscheppend beleid voor 
individuele ontplooiing. Binnen het liberalisme worden 

de accenten steeds weer anders gelegd. Verschillen be
staan er in de tijd, maar ook tussen liberalen onderling. 
Dat is in de VVD niet anders. Getuige het feit, dat de 
VVD in het verleden toch van harte heeft meegewerkt aan 
de uitbouw van een verzorgingsstaat, met het oog op de 
vrijheid in positieve zin (sociaal-liberalisme), en de VVD 
nu pleit voor een ombouw van die verzorgingsstaat in 
een waarborgstaat, waarbij de staatsverantwoordelijkheid 
zich beperkt tot garanties voor een redelijk bestaansmini
mum, is dit "heen-en-weer" binnen de VVD duidelijk. De 
slogan "minder overheid, meer markt" kan niet anders 
verstaan worden dan een beweging in de richting van het 
klassiek-liberalisme. Voorts zijn er binnen de VVD ver
schillen in opvattingen. Nog vorig jaar kwam een com
missie binnen de VVD (de zogenaamde "commissie
Polak") met aanbevelingen die veeleer getuigen van soci
aal-liberalisme. "En voque" is echter meer de weg naar 
klassiek-liberalisme, zodat de voorstellen van deze com
missie door amendering binnen de Partijraad, werden om
gebouwd in het tegendeel. 

Ook Nieuw Rechts pleit voor minder overheidsinter
ventie in het marktproces. Betekent dit nu dat de VVD op 
dit punt in meerderheid niet verschilt van Nieuw Rechts? 
Naar mijn opvatting zeker niet. Nieuw Rechts praat over 
minder overheid in de V.S., waar de staatsinterventie al 
veel geringer is dan in Nederland. Waar Nieuw Rechts de 
"minima! state" aanprijst, bepleit de VVD de totstandko
ming van een waarborgstaat, die veel meer taken heeft 
dan de klassieke overheidstaken in de "minima! state" 
(nachtwakerstaat). Het is mijn indruk dat de VVD in haar 
opvattingen over de omvang van de staatstaak, ook he
den ten dage, dichter staat bij de "liberals" dan bij de 
klassiek-liberalen. Het is dan ook niet verwonderlijk, dat 
de VVD, in de opvattingen van Amerikanen die de opstel
ling van de VVD wordt uitgelegd, te beschouwen is als 
een sociaal-democratische partij. 

Kijken wij naar de opvattingen van de VVD op het ge
bied van buitenlands beleid, dan komt het ons voor dat 
men ook daar in vergelijking tot de opvattingen van de 
(neo)-conservatieven een uiterst gematigd beleid voor
staat, dat te vergelijken is met de "liberals" in de V.S. 

Op het gebied van de zedelijkheidswetgeving geeft de 
opstelling van de VVD mij in, dat een VVD-beleid ter-
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zake Nieuw Rechts in de V.S. een gruwel zou zijn. Zelfs 
de opstelling van het CDA hier te lande gaat de conser
vatieven in de V.S. veel te ver. 

Op grond van bovenstaande schets komen wij dan tot 
de voorzichtige conclusie, dat de opvattingen binnen de 
VVD eerder sporen met de meningen van liberalen en 
(neo)-"liberals" binnen de Democratische Partij, dan met 
de conservatieve opvattingen van sommige Republikei
nen. En dat is zeker zo, als te zijner tijd de slinger weder
om beweegt in sociaal-liberale richting. 

Referentles 
1. Met dank aan het "Atlantic Exchange Program"' voor de 
organisatie en financiering van deze studiereis. 
2. Zie K. Groenveld en A.A.M. Kinneging, Liberalisme en 
Politieke Economie, geschrift no. 54 van de Prof.Mr. B.M. 
Teldersstichting, 's-Gravenhage, 1985. 

* Dr. K. Groenveld is directeur van de ProfMr. BM. 
Teldersstichting en tevens lid van de redactie van 
Liberaal Reveil. 

"Na mijn vertrek zal het niet anders wezen " ... 

H.C.G.L. Polak* 

"Een sterk persoonlijke beschouwing waarin U terug
blikt op Uw ervaringen als gemeenteraadslid in Rotter
dam", de redactie vroeg mij erom en krijgt haar bij deze. 

Mogelijk hebt ook U de ervaring dat boeken die U ont
roerden of U anderszins dierbaar zijn in de herinnering 
verdichten - of zal ik zeggen: kristalliseren - tot slechts 
enkele zinnen of passages. Zo'n kristallisatie is naar ik 
vermoed thans in mijn brein gaande naar aanleiding van 
bijna 19 jaren! die ik temidden van de Rotterdamse vroe
de vaderen en moederen doorbracht. En zeker nu het mij 
werd toegestaan een sterk persoonlijke ontboezeming te 
schrijven, wil ik volstaan met het weergeven van een 
zevental gebeurtenissen die doende zijn zich in mijn ge
dachten te ontwikkelen tot de kernpunten uit twee raads
decennia. Mogelijk krijgt Ge, door het enkele bekijken 
van die zeven kristalletjes, een indruk van de indruk die 
die lange en boeiende jaren op mij achterlieten. 

Hier is de eerste. Toen ik in 1966 begon was de her
kozen wethouder Bavinck ziek. In een der volgende raads
vergaderingen kon hij nog in het stadhuis verschijnen, 
alwaar deze indrukwekkende en door iedereen bewonderde 
man bij machte bleek in een zeer aangrijpende stilte de 
beide door de wet verlangde eden af te leggen. Hij verliet 
aanstonds daarop de raadzaal en keerde er nimmer weer. 

Tijdens de herdenking in een der volgende raadsvergade
ringen maakte de nestor Reehorst zijn medeleden opmerk
zaam erop dat Mr. Bavinck's eerste én diens laatste woor
den in de raad dezelfde waren geweest. Het heeft mij erg 
geroerd. Tussen die eerste bede om steun en die laatste 
vraag om hulp lag al het andere. Zijn voortreffelijke 
raadswerk van meer dan 20 jaar was strak gespannen 
tussen het ootmoedig begin en het ootmoedig einde. Hoe 
zou het mij vergaan? Het antwoord hierop is niet aan de 
orde, maar wel de bekentenis dat ik steeds heb gehoopt 
dat ook bij mij in het nogal eigendunkelijk milieu der 
politiek levend zou blijven een gerede relativering van 
eigen kracht en eigen wijsheid. 

Twee. De politieke cultuur is eigendunkelijk maar al 
evenzeer onbegrijpelijk als men zich in de wijze van 
besluitvorming verdiept. Dat de mens niet kan worden 
beschreven als een met redenen omkleed geraamte wist ik 
al eerder maar dat in een gezelschap, dat vroed genoemd 
wordt, zo chaotisch kan worden gedacht hield ik 20 jaren 
her voor onmogelijk. En toch brandden steeds de lampen 
en kwamen de havens intijds gereed en konden om half 
negen in de morgen op honderden gemeentescholen de 
lessen aanvangen! Hoe "spoort"2 het een met het ander? 
Wel, omdat ook voor de Rotterdamse gemeenteraad - en 
voor alle andere vertegenwoordigende lichamen - geldt 
wat gezegd is van het Engelse Parlement: lt has more 
common sense than anybody in it. Kennelijk is de goede 
wil der leden doorgaans toereikend voor een behoorlijk 
resultaat, - ook al denken zij kreupel en al heb ook ik 
mij wat dat betreft niet onbetuigd gelaten. Het raadslid 
De Vries, gevraagd naar de reden voor een wat onver
wachte en niet aanstonds aansprekende visie, vertelde 
ons: "Ik wil dat nu eenmaal omdat ik het geloof en ik 
geloof het omdat ik het hoop". Pandora leidt ons vaker 
- en misschien zelfs beter - dan Dr. Cijfer en de logica. 
De Vries heeft gelijk! 

Drie. Over havens gesproken: Rotterdam is een 
bijzondere stad, - "en dat is 't", zo zou de vader van Dik 
Trom eraan hebben toegevoegd. Toen ik mijn bediening 
aanving dacht de stad in havens, hoogovens en huizen, 
- waarvan de havens het meest spectaculair waren. Het 
was alles welvaart onder de zon. De eerste maal dat, zij 
het verhuld, gesproken werd over welzijn, als zijnde het 
meeste van de twee, beleefde ik na de Nieuwjaarstoe-



spraak 1967 van Burgemeester Thomassen, die verslag 
deed over groeicijfers en verdieping van de havengeul 
voor nog grotere schepen. De al eerder genoemde nestor 
Reehorst antwoordde "dat men het leven in onze stad ook 
kan afmeten aan de - zij het nog voorlopige getallen dat 
200.000 mensen de Doelen bezochten, dat 9500 kinderen 
bij het beeld van de beertjes op de Lijnbaan speelden en 
dat gemiddeld 75 mensen per week brood voerden aan de 
duiven rondom het beeld van Zadkine" . Sindsdien bemerk
te ik dat de slinger naar de andere kant ging doorslaan. 
En recentelijk is, neen: lijkt zij in een broze balans 
tussen hier en daar tot rust gekomen. Met wat een 
spanningen gaat de gang van de slinger gepaard! 

Vier. Van die spanningen beleefde ik een vleug toen 
ik in 1970 (we zeiden toen dat de kwantitatieve woning
nood ten einde liep en de kwaliteitsverbetering der 
woningvoorraad aan de orde kon komen), ... toen ik in 
1970 werd uitgenodigd om aanwezig te zijn op een 
avondbijeenkomst, belegd in de wijk Het Oude Westen 
door een dier toenmaals alom opdoemende buurtcomité's. 
Het zou gaan over het gemeentelijk beleid van sanering 
en vernieuwing voor Het Oude Westen. Niet, zoals anders 
en elders, slechts een handjevol nauwelijks belangstellen
den bij wie 's wethouders beleefd met het ene oor aange
hoorde teksten weer aan de andere zijde uittraden, - neen: 
een grote zaal vol, overvol zelfs. Voor mij geen plaats 
op het podium maar in de zaal, zij het nog wel op een 
der voorste rijen. Ik vermoedde niets. Maar toen ik aan 
het woord zou komen voor vertoog of vragenbeantwoor
ding begreep ik met welke finesse de avond werd geregi
seerd. Ik bespaar U die finesses maar vertel wel dat ik de 
ganse avond eigenlijk niet of nauwelijk aan het woord 
kon komen als gevolg van kennelijk geprepareerde inter
rupties of massale overstemming door het gramstorig roe
pende auditorium. Maar warempel: tegen middernacht 
brak de ban van de gezamenlijke weerzin tegen de trage 
gemeente en haar representant. Al pratende kreeg ik de 
zaal steeds meer in mijn ban. En tevreden sloot ik met 
enkele naar mijn vermoeden meeslepende zinnen de late 
toespraak af. Doodse stilte. Toen trad een die avond al 
vele malen in de slag gegaan meisje naar voren, - een 
studente wier naam mij helaas ontschoten is. Zij stelde 
zich recht voor mij op en sprak in doodse stilte: "Ziezo, 
dat hebben we nu weer gehoord van die professionele 
gladprater!" U begrijpt dat mijn heldenrol die avond op 
zijn best maar een zeer kortstondige is geweest. Maar die 
bijtende karakteristiek is mij nimmer uit de gedachten 
gegaan en zal ik niet vergeten. En toch vermoed ik, 
neen: weet ik dat ik, al mijn brave inspanningen ten 
spijt, nimmer heb kunnen afleren dat verwijt te verdie
nen. En ik heb dan ook altijd ademloos geluisterd naar 
die raadsleden, wier woorden - ondanks de soms kromme 
en hoeldge zinsbouw - niettemin door toon, door gebaar 
of door gezichtsuitdrukking wèl de authentieke emoties 
of drijfveren konden laten "overkomen"3, zonder welke 
de politieke gedachtenwisseling nog meer zou verschra
len en vervelen. - Sta mij overigens nog één opmerking 
toe over die, achteraf bezien, zo kostelijke avond in Het 
Oude Westen. Naast mij zat een oude dame, die zich 
tijdens mijn bijdragen aan de discussies met een fors 
geluidsvolume allerminst onbetuigd liet maar die, als het 
voor mij even windstil was, naar mij toeboog en mij dan 
van pepermuntjes rijkelijk voorzag: "Je hebt een moei-

lijke avond, jongen, tast toe!". Zo was het goed. En 
zo was het eigenlijk ook altijd in de arena aan de Cool
singel. De tussen mensen betamende warmte verkilde er 
nimmer, ook al waren de verschillen van inzicht groot of 
zelfs onoverbrugbaar. 

Vijf. Ik sprak zojuist over het gevaar dat politieke 
discussies vervelen. Het is erger: het gevaar bestaat niet 
alleen maar het risico verwezenlijkt zich zelfs dikwijls. 
Het raadslid Hulsker vertelde bij zijn afscheid dat hij, als 
zulks een enkele maal bij hem het geval was, placht te 
kijken naar de wandschilderingen in de raadszaal, die 
enige beelden weergeven van arbeid in de Rotterdamse 
haven. Hij schetste in welke opzichten die schilderijen 
"haaks staan"4 op de werkelijkheid en welke technische 
onvolkomenheden erop waarneembaar waren. En daarop 
vervolgde hij, zelf havenarbeider geweest, hoe goed en 
verheugend het geacht moest worden dat dit "beulenwerk" 
door de voortgaande mechanisatie allengs overbodig 
werd. "Wij wegen niet allemaal 100 kg en wij hebben 
niet allen sterke spieren". Het was voor mij een belang
rijke toespraak. Vooreerst omdat op weergaloos eenvou
dige manier aan de orde kwam dat het oogmerk van al dat 
raadsgedoe gelegen is in het bewerken van geluk, althans 
het voorkomen van ongeluk bij mensen. Zoals ik vaak 
door de vele cijfermatige bomen de samenhang van het 
bos niet meer kon zien en de veelheid der draden mij het 
zicht op het weefsel benam, zo raakte bij mij - door al 
die nota's, die structuren, die miljoenencredieten, dat com
missiewerk en de bezuinigingen - de poorter wel eens uit 
het beeld. Maar als ik dan naar de beschilderde wanden 
van 's Raads zaal keek, dan wist ik weer waarom het 
ging. En in de tweede plaats kon ik zo tot mij laten door
dringen dat de mensen inderdaad - zoals Hulsker zei - niet 
allen 100 kg wegen en soms zwakke spieren hebben. De 
liberaal wil somtijds de "zelfredzaarnheid"5 van de burgers 
overschatten en kan daardoor te weinig geneigd zijn van 
overheidswege te steunen of te sturen. Neen, natuurlijk 
hoeft het niet zover te gaan als soms bepleit wordt in 
rode kringen, maar tè groot vertrouwen in zelfstandige 
kracht kan leiden tot tè weinig oog voor gebrek aan 
uitzicht6. 

Zes. Kudde-instincten hebben we allemaal en we weten 
dat wie het convooi verlaat verhoogde risico's loopt. En 
toch was soms die zucht tot eigen koers bij mij onbe
dwingbaar. Of het veel oplevert waag ik steeds meer te 
betwijfelen. In elk geval is waar dat mijn in eigen ogen 
beste motie7 het minste effect heeft gehad en in eigen 
kring ternauwernood bijval mocht ontvangenB. Een veel 
ernstiger isolement ontstond toen ik mij niet kon 
voegen naar een liberale gedragslijn om tegen iedere ta
riefsverhoging te stemmen als protest tegen de procedure 
bij de collegevorming in 19829. Het is dan eenzaam, 
maar ook leerzaam, in die zin dat de dolerende broeder 
niet uitgestoten wordtlO. Soms denk ik overigens wel 
eens dat de fracties te vaak en te krampachtig naar unani
miteit streven. In elk geval zou ik - thans op afstand 
naar onze vertegenwoordigers op alle "nivo's"ll ldjkende 
- het zeer goed begrijpen en zelfs waarderen als, zelfs bij 
heel gewichtige onderwerpen, van tijd tot tijd de liberale 
fractie verschillen in opvatting vertoont. Waarom zouden 
liberalen eerder gelijk moeten denken dan vrij mogen 
denken? 
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Thomassen12 en het raadslid Bakema, die een enkele maal 
het hoofd in de wind gooiden en de zienswijze van de 
geroosde vuisten trotseerden, hebben grote indruk op mij 
gemaakt zomede mijn vermoeden gevoed dat de bokken 
vaak meer gelijk hebben dan zij van de makke en mee
gaande schapen krijgen. 

Zeven. Het verhaal gaat dat de eertijdse wethouder 
Lammers, thans Commissaris van de Koningin in het 
Nieuwe Land, aan de dienst van Publieke Werken niet 
langer toestond nog verder te schetsen aan plan X. Toen 
hij bij een bezoek ten P.W. kantore bespeurde dat het 
schetsen voortgang vond als had hij niets verboden en 
toen hij deswege van zijn emstig ongenoegen had doen 
blijken, zou naar verluidt de misprezen beambte hem 
hebben aangezien en gezegd: "Wethouder, PW bouwt 
Amsterdam en U bent een incident" . Op deze riposte is 
veel af te dingen maar niet dat inderdaad een wethouder 
- gelijk een raadslid - een incident is in het bestaan ener 
gemeente. De gekozenen mogen haken naar openbaar ver
toon, vaak ongenoegelijke mastklimmers zijn en een 
onbedwingbare begeerte koesteren tot "het halen van de 
courant", - ze blijven incidenten. 

Men mag niet hopen door het werk in de raad een mate
rieel of immaterieel monument voor zichzelve te bouwen. 
Men moet het zelfs niet willen omdat het gemeentelijk 
werk het produkt is van veler gemeenschappelijke in
spanning. Slechts in zeer schaarse gevallen werd in 
Rotterdam iets tot stand gebracht door de denk- èn daad
kracht van één persoon. En zeker niet door de mijne. Ik 
was een incident, - nog meer dan Lammers en nog veel 
meer dan ettelijke bijzondere vrouwen en mannen uit 
vooral mijn eerdere raadperiodes, welker namen ik op aan
vraag en slechts mondeling zal verstrekken. 

Kortom: van ganser harte beaam ik Leopold's vast
stelling "Voor mijn komst werd ik niet gemist, na mijn 
vertrek zal het niet anders wezen". Wie praat er in Rotter
dam nog over hcglpolak en zijn raadslidmaatschap'! 
Niemand! 

Alleen ikzelf. Neemt U mij niet kwalijk. 

Noten 
1. Van 1966-1986, met een ondeibreking in 77n8. 
2. Een dier talloze woorden, die ten huidige dage triomfen vieren 
en die in geen politieke beschouwing mogen ontbreken. 
Vandaar ... 
3. Zie noot 2. 
4. Zie noot 2. 
5. Een eigentijds woord dat ik ontleende aan de emancipato
rische literatuur. 
6. De Legende van de Groot-Inquisiteur (één der hoofdstukken 
van Dostojewski's "De gebroeders Karamazow'') behandelt een 
ander en nog veel aangrijpender dubium over de eigen kracht der 
mensen. 
7. Ik denk dat ik tien à vijftien moties heb ingediend in al die 
jaren. Dat is volgens Rotterdamse maatstaven subnorrnaal, 
althans onder het gemiddelde. · 
8. De motie beoogde na te gaan of Rotterdam al zijn 
bevoegdheden zou kunnen overdragen aan Rijnrnond,- waardoor 
een gewestelijke krachtbron van allure zou ontstaan. Nu is 
Rijnmond opgeheven en is de onbevredigende situatie van vóór 
1965 weer hersteld. Het openbaar bestuur blijft boeiend! 
9. Over de theorie der collegevorming zeg ik maar niets, - of het 
moest zijn dat ik het verkieslijk vind als alle partijen van enige 
omvang in het college zijn vertegenwoordigd. Als het anders 
uitpakt, dan zal ik dat betreuren maar niet veroordelen: de wet 
laat het toe. Overigens acht ik het al evenzeer onjuist als een 
partij zals de VVD met een onevenredig kleine vertegenwoordi
ging in het dagelijks bestuur genoegen neemt: men moet geen 
liberale koorlcnaap willen zijn bij een rode eredienst. 
10 .... zoals - naar het mij schijnt - overigens wel geschiedde 
met Th. Joekes. Gelukkig echter hebben kiezers meer gezond 
verstand dan bij hen door politici en partijfunctionarissen wordt 
vermoed aanwezig te zijn. 
11. Zie noot 2. 
12. De naam van deze meeslepende en doelbewuste man mocht 
niet ongenoemd blijven. Daarom vermeld ik hem zelfs ten 
tweeden male in deze boutade. 

*Mr. H.C.GL. Polak (58) is sinds 1947 lid van de 
WD. 

Het Minderheidsenquêterecht 

J.G.C. Wiebenga* 

Het parlementaire enquêterecht is volop in discussie. 
Dat is begrijpelijk, nu kort geleden de Tweede Kamer 
voor het eerst weer van dat recht gebruikt maakte, na een 
decennia lange sluimering ervan. Bij de debatten over de 
RSV-enquête kwam uiteraard ook de werking van het en
quêterecht aan de orde. Over de noodzaak van een aantal 
aanpassingen van de Wet op de Parlementaire Enquête 
bestond een redelijke mate van overeenstemming. Zoniet 
over de vraag, of een parlementaire enquête gehouden zou 
moeten worden op de wens van een Kamerminderheid. 
Als vervolg op een daarover aangenomen motie-Meijerl 
dienden de Tweede Kamerleden Van der Burg (CDA) en 
Stoftelen (PvdA) medio 1985 een initiatief-wetsvoorstel 
in tot wijziging van de grondwetsbepaling over het en
quêterecht2. Aan de huidige bepaling die aan elk van de 
Kamers het recht van enquête geeft, willen zij de clausule 
toevoegen dat de Kamers verplicht zijn om een enquête te 
houden wanneer tenmiste een4erde van het grondwettelijk 
aantal leden dat wenst Geheel nieuw is dit voorstel niet 



Bij de algehele grondwetsherziening die in 1983 werd 
afgerond, was een soortgelijk voorstel al in discussie 
geweest. Dat werd bij de tweede lezing in de Eerste Kamer 
verworpen. Een staatsrechtelijke casus met de nodige ha
ken en ogen. 

In deze bijlage noem ik een aantal redenen waarom het 
minderheidsenquêterecht ook nu niet moet worden inge
voerd. Mijn belangrijkste bezwaar ligt in de externe 
werking ervan, vis à vis de samenleving. Het middel is 
zo zwaar, dat het tegenover de burger door een Kamer
meerderheid gelegitimeerd moet worden. De enquête wordt 
ook wel als strijdmiddel benut. Bij het voorgestelde stel
sel zit een spanning tussen meerderheid en minderheid 
ingebouwd, die tot veel gekrakeel aanleiding kan geven. 
Een correctie op conflicten door een onafhankelijke in
stantie is niet mogelijk. Alternatieve mogelijkheden van 
parlementair onderzoek zijn daarentegen wel voorhanden. 
Die zijn te prefereren boven invoering van een minder
heidsrecht. Tenslotte wijkt het voorstel nauwelijks af 
van het al eerder verworpen voorstel, en eenmaal aange
nomen is het niet meer terug te draaien. 

De Raad van State 
De Raad van State werpt al meteen in zijn advies een 

belangrijk criterium op voor de beoordeling van dit wets
voorstel, namelijk: de vraag of zich zodanige ontwikke
lingen hebben voorgedaan dat de argumenten die kort
geleden nog ertoe leidden dat het voorstel verworpen 
werd, niet of niet meer volledig gelden. Volgens de Raad 
moeten aan dat criterium strenge eisen worden gesteld, nu 
het gaat om een grondwetsbepaling die nog maar ro 
recent na jarenlange en intensieve discussie is vast
gesteld. In de memorie van toelichting doen de initiatief
nemers dit af met de zin, dat dit voorstel alleszins verant
woord is "mede gezien de parlementaire geschiedenis van 
de RSV-enquête". Dat is een zeer algemene formulering, 
die geen houvast biedt Later stellen zij, en dat lijkt mij 
meer terzake, dat de RSV-enquête heeft geleerd hoezeer 
het oordeel van een minderheid later door een overgrote 
meerderheid wel gesteund kan worden. Zij wijzen er 
terecht op, dat deze enquête gehouden is doordat daarvoor 
een meerderheid kon worden gevonden. 

De vraag is nu, of dat de argumentatie van de initiatief
nemers versterkt of verzwakt. Ik denk dat deze gang van 
zaken juist tégen het wetsvoorstel pleit. Door een ruim
hartige opstelling tegenover het enquêtevoorstel, binnen 
het nu geldende systeem, kon de RSV-enquête worden 
gehouden. Sterker nog, wanner het RSV-enquêtevoorstel 
was geblokkeerd zou daaraan misschien een argument ont
leend kunnen worden voor een minderheidsrecht Dit afwe
gende ben ik van mening dat in ieder geval aan dit eerste 
criterium van de Raad van State niet overtuigend is vol
daan. 

De Raad voert naast dit procedurele criterium nog een 
criterium aan voor de beoordeling van wetsvoorstellen 
die opnieuw een kort geleden afgewezen punt willen rege
len. Namelijk of er nieuwe of andere motieven worden 
aangevoerd. De Raad ziet die in dit geval niet. De in
dieners zeggen in de memorie van toelichting dat dit 
voorstel in belangrijke mate afwijkt van het eerdere voor
stel. Die afwijking bestaat dan in de vervanging van 
het getalvereiste van eenvijfde door eenderde van het 
aantal leden dat de Kamer kan verplichten om een enquête 

te houden. Dat is -een verschil van 2/15e deel met het oor
spronkelijke voorstel. Verder verschilt het initiatief
voorstel qua systeem in het geheel niet van het verwor
pen voorstel. De initiatiefnemers erkennen dat ook in 
hun rapport naar aanleiding van het advies van de Raad 
van State. Zij zeggen daar, dat de argumenten voor en 
tegen dit voorstel op zich niet nieuw zijn. Daarmee is 
ook aan het tweede ciriterium van de Raad van State niet 
voldaan. 

De bezwaren 
Is het vorenstaande op zich misschien al voldoende te 

concluderen dat het initiatiefvoorstel verwerpelijk is, het 
loont de moeite om de merites van het minderheidsen
quêterecht nader te bezien. 

Vaak wordt als bezwaar aangevoerd, dat de enquête voor
al een politiek strijdmiddel is. Het zou onwenselijk zijn 
om zo'n strijdmiddel in handen te geven van een parle
mentaire minderheid. De initiatiefnemers delen dat be
zwaar niet. Terecht stellen zij dat het enquêterecht een 
middel van het parlement is om de regering te contro
leren, met name door te waarborgen dat het daarvoor over 
voldoende gegevens kan beschikken. Het besluit om een 
enquête in te stellen houdt op zich geen oordeel in over 
het gevoerde beleid van de regering. Dit oordeel zal pas 
gevormd moeten worden nadat de enquêtecommissie haar 
onderzoek heeft afgesloten. Ik ben het daarmee in wezen 
eens. De vraag is overigens wel, of het ro ook in de 
praktijk van een minderheidsenquête zal gaan. Daarover 
kan men van mening verschillen. De Raad van State ver
wacht "dat hiermee een regeling in het leven wordt 
geroepen die tot onwerkbare situaties zal leiden. De parle
mentaire geschiedenis van ons land leert, dat voorstellen 
tot het uitoefenen van het recht van enquête veelal als 
politiek wapen zijn gehanteerd". Ook de CDA-fractie in 
de Eerste Kamer deelde die verwachting. Ik wil daarop wat 
dieper ingaan, en wel vooral door de blik te richten op 
de praktijk in het enige land waar een minerheidsenquête
recht bestaat, te weten West-Duitsland. 

De initiatiefnemers verwachten niet dat de problemen 
die zich in de Bondsrepubliek hebben voorgedaan ten 
aanzien van het minderheidsenquêterecht zich ook hier 
zullen voordoen. Nogal wat auteurs denken daar anders 
over. Boon heeft de Duitse praktijk in zijn proefschrift 
uitvoerig onderzocht. Sinds 1949 zijn er meer dan twin
tig enquêtes geweest. Hij destilleert daaruit het volgende 
beeld: "Toch is de oppositie niet bij de pakken gaan neer
zitten. Zij voert als het ware voortdurend verkiezings
campagne. Daarbij maakt zij regelmatig gebruik van de 
parlementaire enquête. Eén van de opvallendste ken
merken van dit instituut is dan ook het gebruik ervan als 
wapen in de politieke strijd". Hij erkent dat de enquête 
wel degelijk ook een controlefunctie heeft, maar hij 
voegt daaraan toe: "voortdurend echter dreigt de politieke 
strijd een doel in zichzelf te worden"3. Voor wat Neder
land betreft acht hij de voornaamste functie die de 
enquête heeft de propagandafunctie. Hij noemt in dat ver
band als voorbeeld het enquêtevoorstel van de groep
Aarden over concentratie in economische macht in 1968, 
en het voorstel van de Eerste Kamerleden Mol, Trip en 
Vis over de mogelijke terugzending van radio-actief 
afval,ingediend één week voor de verkiezingen in 1981. 
In het recente verleden is verder over enquêtes gesproken 61 
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in het verband van de Lockheed-affaire, de koopsompolis
affaire en de zaak Aantjes. De conclusie van Boon is, dat 
zowel in Nederland als Duitsland - in tegenstelling tot de 
Verenigde Staten - de propagandafunctie van de enquête 
verreweg de belangrijkste is. Hij verwacht op basis van 
de Duitse ervaringen, dat het minderheidsenquêterecht 
"meer nog dan tot dusver naar alle waarschijnlijkheid zal 
worden gebruikt als wapen in de politieke strijd"4. Dölle 
citeert de Duitser Vogel, die stelt dat de politieke enquête 
leidt tot een "Fortsetzung des Kampfes, der Auseinander
setzung zwischen Mehrheit und Minderheif'S en minder 
tot controle van de regering. 

Op zich is de verwachting van de Raad van State en de 
CDA-Eerste Kamerfractie dus nog niet zo onverklaarbaar. 
Dat neemt niet weg, dat dit punt in mijn ogen niet 
beslissend is. Ik pleit voor een ruimhartige benadering 
van enquêtevoorstellen. Die is binnen het huidige sys
teem mogelijk, zoals juist de RSV-enquête heeft laten 
zien. Dat er een zekere toetsing plaatsvindt op grond van 
de net weergegeven politieke praktijk vind ik niet per se 
noodzakelijk, maar ook niet helemaal ongewenst. 

De externe werking 
Het hoofdbezwaar tegen een minderheidsenquête ligt in 

de externe werking ervan. Daarin zit ook het essentiële 
verschil met bijvoorbeeld het recht van interpellatie. Dat 
werkt vis à vis de regering. En daarbij is het aanvaard
baar dat ook een minderheid - allhans procedureel - de 
kans krijgt om de regering ter verantwoording te roepen. 
De initiatiefnemers hebben in hun memorie van antwoord 
Oud aangehaald, die een parallel trekt tussen het recht 
van interpellatie en dat van enquête. Oud zegt, dat als bij 
het enquêterecht dezelfde procedurele ruimhartigheid zou 
worden toegepast als bij interpellaties, er geen partij
strijd meer zou zijn, en verwijst dan naar de Duitse Wei
mar-constitutie6. Hij doet overigens geen concreet voor
stel voor zo'n minderheidsrecht in Nederland. Integen
deel, hij trekt juist de parallel met de praktijk bij inter
pellatie, dat wil zeggen ruimhartige opstelling binnen 
het geldende meerderheidsstelsel. Uit het onderzoek dat 
ik al eerder weergaf, is inmiddels gebleken dat een 
verwijzing naar de enquête-praktijk in de Weimar-repu
bliek ongelukkig is. Daarbij ben ik van mening dat 
Oud's pleidooi onvolledig is. Hij benadrukt teveel de 
parallellie, en verwaarloost het verschil tussen de rechten 
van interpellatie en enquête. Thorbecke heeft dat heel hel
der aangeduid7. Thorbecke was van mening dat een enquê
te pas gehouden moet worden als de inlichtingen van de 
regering zijn uitgeput en de Kamer toch meer informatie 
nodig heeft. Dan pas moet het parlement zich tot de 
samenleving richten en de informatie - desnoods met 
dwangbevoegheden - loskrijgen. Thorbecke was dus vrij 
terughoudend, juist vanwege die externe werking. Hij 
heeft dat in een Kamerdebat haarscherp uitgedrukt "een 
interpellatie is een enquête op ministers en een enquête 
is een interpellatie op alle andere ingezetenen"8. 

Als ik het heb over de externe werking van enquêtes, 
de werking naar de samenleving, dan doel ik daarmee 
meer in concreto op de persoonlijke levenssfeer van de 
burgers die voor de commissie verschijnen. Iedereen is 
het erover eens, dat die inbreuk op de persoonlijke 
levenssfeer in een aantal gevallen buitengewoon groot 
is. De RSV-enquête is daar een prachtig voorbeeld van. 

Vanzelfsprekend moet daarover in het kader van de ko
mende modernisering van de Enquêtewet worden verder ge
praat. Toch kunnen hier alleen maar randoplossingen 
worden getroffen, omdat de openbaarheid van de verhoren 
regel hoort te zijn en te blijven. 

Nu betreft het bezwaar niet zozeer de aanslag op de per
soonlijke levenssfeer van burgers op zichzelf, ingeval 
zij voor een parlementaire enquêtecommissie moeten ver
schijnen. Ook ik ben van mening dat dat in het belang 
van hogere democratische waarden gevergd kan worden. 
Het fundamentele bezwaar is, dat burgers de inbreuk op 
hun privacy eventueel zouden moeten ondergaan op wens 
van een parlementaire minderheid. Het enquêterecht is 
een uiterst zwaar wapen, niet zozeer vis à vis de regering 
(zoals het interpellatierecht) maar juist vis à vis de 
samenleving. Er zijn dwangbevoegdheden aan verbonden, 
tot en met gijzeling toe. Daar komt nog bij, dat een aan
tal waarborgen uit het strafproces ontbreekt. De burger 
verschijnt niet voor een neutraal rechtscollege. Hij ver
schijnt voor een politiek gezelschap, waarvan de leden 
uiteenlopende maatschappelijke en politieke doeleinden 
nastreven. Het enquêterecht is een politiek recht in han
den van een politiek lichaam. Om andermaal Thorbecke 
te citeren: "De Tweede Kamer is niet eene Maatschappij 
tot Nut van 't Algemeen, zij is geen Academie van Weten
schappen"9. Ook J.M. Polak komt naar aanleiding van de 
RSV-enquête tot de conclusie dat om deze reden invoering 
van het minderheidsenquêterecht niet wenselijk islO. 

Donoer staat op dit standpunt "Moet de burger ook 
reeds als zo'n minderheid behoefte voelt om iets uitge
zocht te krijgen, de inbreuk dulden op zijn recht om nog 
een beetje met rust gelaten te worden? Moeten wij hem 
prijsgeven aan de nieuwsgierigheid van een groep Kamer
leden? Het enquêterecht van Kamerminderheden zal waar
schijnlijk door manoeuvres van de meerderheid in vier 
van de vijf gevallen niets opleveren. Maar juist door de 
machteloosheid zullen de kring en de lasten van hen, die 
worden geroepen om eens te worden verhoord en be
snuffeld, nog groeien. Kan dat zomaar?"ll 

Het alternatlef 
Dat de initiatiefnemers dit bezwaar uiteindelijk niet 

delen is des te meer betreurenswaardig, omdat er een alter
natief is in de vorm van een levendige en gevarieerde 
onderzoekspraktijk in ons politieke systeem. In de me
morie van toelichting wijden de indieners daaraan geen 
woord. 

De Raad van State wijst terecht op de mogelijkheid van 
loskoppeling van ondenoek en controle, waarbij het 
ondenoek niet door de leden van de Tweede Kamer zelf 
hoeft te worden gehouden maar door bijvoorbeeld een 
onafhankelijke commissie. Het politieke eindoordeel is 
dan uiteraard aan de Kamer., Daarmee is meteen het hoofd 
geboden aan eventuele overbelasting van de Kamer zelf, 
waarop ook nogal eens gewezen wordt. De initiatiefne
mers zeggen dat een onafhankelijke commissie in tegen
stelling tot een enquêtecommissie niet over het rechts
middel beschikt om getuigen onder ede te horen of het 
dwangmiddel van gijzeling toe te passen, en dat zo'n 
commissie dus niet in alle gevallen voldoende mogelijk
heden heeft. Dit is niet juist. Integendeel. Het is in onze 
parlementaire geschiedenis driemaal voorgekomen dat 
aan een buitenparlementaire commissie bij wet formele 



enquêtebevoegdheden zijn gegeven. Niets verhindert het 
parlement om deze methode opnieuw toe te passen. Maar 
er zijn meer varianten van onderzoek ten dienste van het 
parlement. Naast de variant van een externe commissie 
met formele enquêtebevoegdheden, is de tweede variant 
die waarbij de Tweede Kamer een onerzoekscommissie 
van niet-parlementariërs benoemt Zie de comrmsle
Koopsompolissen en de commissie van drie in de zaak
Aantjes. De derde variant is dat de Kamer uit eigen 
gelederen een onderzoekscommissie samenstelt zonder 
formele bevoegdheden. Ik noem in dit verband de 
commissie aanschaffingsbeleid defensiemateriaal (1977) 
en de commissie van onderzoek naar de Arabische boycot 
en Nederland (1977-1979). 

Deze grote onderzoeksactiviteit is een goede zaak. In 
veel gevallen is een dergelijke vorm van onderzoek ruim 
voldoende om de benodigde gegevens bijeen te krijgen, 
op basis waarvan vervolgens de Kamer politieke conclu
sies kan trekken. Maar mocht er in een bepaald geval 
niet voldoende materiaal boven water komen, dan is het 
natuurlijk mogelijk om alsnog een formele enquête te 
houden. Die dan overigens misschien wat beperkter van 
opzet kan zijn, bijvoorbeeld omdat maar een deel van de 
informanten onwillig was om vrijwillge medewerking te 
verlenen. Dit alles leidt tot een andere conclusie dan die 
van de indieners. Het bestaan van een gevarieerde parle
mentaire onderzoekspraktijk is een goede zaak, en geeft 
aan dat er ook zonder zware enquête goede resultaten 
bereikt kunnen worden. Tot dezelfde conclusie komt 
Vondeling, in zijn boek "Tweede Kamer, lam of leeuw?" 
Hij beschrijft een paar voorbeelden van parlementair 
onderzoek, waaronder dat van de commissie-Koersen, die 
het militair aankoopbeleid voor het parlement heeft 
onderzocht en daarvoor liefst 125 personen en instanties 
heeft gehoord. Hij vermeldt dan: "... interessant is wel, 
dat in geen van beide gevallen de commissies behoefte 
hadden aan het horen onder ede ... en dat evenmin van 
onwil blijk werd gegeven om te verschijnen of de ge
vraagde inlichtingen te verstrekken". Ook hij zegt dat zo
nodig er dan nog altijd het zware middel van een onder
zoek op grond van de enquêtewet is12. 

Het bestaan van de mogelijkheid voor het parlement 
om eventueel alsnog over te gaan tot het hanteren van 
zijn zwaarste wapen kan een goede preventieve functie 
hebben. Immers: werkt men aan een gewoon onderzoek 
niet mee, dan stelt men zich bloot aan een formeel enquê
te-onderzoek. Maar juist dat moet dan - ook uit een oog
punt van bescherming van die burger - gelegitimeerd 
worden door de meerderheid. 

Het Westduitse stelsel 
Ik ga vervolgens nog even in op het Westduitse 

stelsel. Het is namelijk dat stelsel dat op grond van het 
initiatiefvoorstel wordt overgeplant naar ons parlemen
tair systeem. Dat was ook uitdrukkelijk de bedoeling, 
zoals blijkt uit de toelichting bij het amendement-Faher 
uit 1980. Verworpen werd toen een amendement-Patijn, 
dat voorstelde om aan de Kamerminderheid als zodanig 
het recht van enquête te geven. Dat ging verder, maar 
was in zekere zin consequent. De meerderheid werd hier 
volledig buitenspel gezet De constructie van het 
amendement-Faher schept noodzakelijkerwijs een 
spanning tussen de minderheid, die de enquête wel wil 

houden, en de meerderheid die de enquête niet wil houden. 
Immers, de minderheid kan weliswaar de Kamer ver
plichten een enquête te houden, maar de Kamer beslist bij 
meerderheid over de aard van het onderzoek, de vorm en 
inhoud, het aantal leden van den enquêtecommissie, de 
samenstelling, enzovoort. Ongetwijfeld zal de meerder
heid van de enquêtecommissie bestaan uit leden die in 
wezen tegen de betrokken enquête zijn. De initiatiefne
mers erkennen die spanning ook. Maar, zeggen zij: wij 
gaan ervan uit dat dat het gezag van de enquêtecommissie 
ten goede komt Dat is een nogal cryptische zin. Zij ge
ven toe, dat er inderdaad verschil van mening kan be
staan tussen de minderheid en de meerderheid, en zeggen 
tenslotte: "Het is noodzakelijk dat minderheid en meerder
heid elkaar vinden in de omschrijving van het onderwerp 
en de bepaling van de omvang en duur van het onder
zoek". Dat is zeker nodig, maar de vraag is of dat zo ge
makkelijk zal gaan. Waaraan ontlenen de indieners hun 
optimistische verwachting? Het lijkt mij, dat over de af
paling van het onderwerp misschien wel overeen
stemming kan worden bereikt. Maar de duur van het 
onderzoek, de kosten ervan in verband met de ambtelijke 
en externe ondersteuning zijn typisch punten waarop te 
verwachten is dat de meningen snel en grondig uiteen 
zullen lopen. 

Elzinga wijst erop dat deze constructie in Duitsland 
meermalen tot problemen aanleiding heeft gegeven. Hij 
beschrijft dat hierdoor de partijpolitieke tegenstellingen 
worden verplaatst naar de commissie. Die tegenstellingen 
worden dan nogal eens verscherpt omdat de meerderheid 
zich voortdurend moet verweren tegen de ook publicitair 
breed uitgemeten klachten van de minderheid. Door dit 
verweer heeft de minderheid de voortdurende neiging 
steeds vergaander middelen aan te grijpen om het eigen 
gelijk te onderstrepen. Vooral de politieke enquêtes die 
zich richten op het actuele regeringsbeleid doen vaak 
"strijdcommissies" onstaan13. Boon noemt als voorbeeld 
de Platow-Ausschuss (1951), waarbij het zelfs onmoge
lijk bleek om tot een eindrapport te komen14. 

Nu kan men zeggen, dat de Duitse en de Nederlandse si
tuatie qua parlementaire verhoudingen en omgangscultuur 
verschillen. De initiatiefnemers doen dat ook. Ik beaam 
dat, maar met een andere conclusie dan zij. De 
mogelijkheden om een parlementaire enquête te frusteren 
zijn in het Nederlandse staatsrecht groter dan in de Bonds
republiek. De staatsrechtelijke toelaatbaarheid van een 
parlementaire enquête wordt bij ons door het parlement 
zelf bepaald. In West-Duitsland bestaat daarentegen de 
mogelijkheid om geschillen op dit punt voor te leggen 
aan het Bundesverfassungsgericht. Dat is - ik beaam dat -
recent nauwelijk gebeurd. Wel tijdens de Weimar-repu
bliek, en ook op het niveau van de deelstaatparlementen. 
Maar dat neemt niet weg, dat het feit dat deze moge
lijkheid bestaat een preventieve werking zal hebben. Nu 
kan men zeggen: dan voeren wij die rechterlijke toetsing 
hier alsnog in. Maar dat is veel te simpel geredeneerd, en 
terecht stellen de initiatiefnemers dat ook niet voor. In 
ons stelsel bestaat op geen enkel punt de mogelijkheid 
van een toetsing door een constitutioneel hof van wetten 
of parlementsbesluiten aan de grondwet. Al met al is er 
voor geschillen tussen de meerderheid en de minderheid 
in ons stelsel geen conflictenregeling. En juist omdat 
het bij dit soort enquêtes over hele heikele zaken kan 63 
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gaan ben ik van mening, dat de indieners wel wat licht
voetig over dit bezwaar zijn heengestapt. Dit bezwaar is 
alleen maar volledig op te heffen als het oorspronkelijk 
amendement-PatijD was aanvaard, maar dat wil niemand 
meer. 

De onomkeerbaarbeid 
Een laatste probleem bij dit wetsontwerp betreft de 

vraag of het minderheidsenquêterecht moet worden vastge
legd in de grondwet of dat het gedeconstitutionaliseerd 
zou moeten worden. Van verschillende kanten is ervoor 
gepleit om niet verder te gaan dan de grondwet te laten 
bepalen dat bij wet het minderheidsrecht kan worden inge
voerd. Als de indieners dat hadden voorsteld, hadden zij 
wel de tegenwerping ontlopen dat hun voorstel materieel 
niet veel verschilt van het in 1982 door de Eerste Kamer 
verworpen wetsontwerp. Zij hadden dan aan één van de 
criteria van de Raad van State voldaan. Een tweede voor
deel zou zijn geweest, dat er in die constructie een 
grotere waarborg zou zijn tegen een eventuele ontaarding 
van het minderheidsenquêterecht. Als daarvan inderdaad 
sprake zou zijn, dan zou immers een Kamermeerderheid 
het minderheidsrecht weer kunnen terugdraaien door wijzi
ging van de Enquêtewet Juist die mogelijkheid - en daar
in zie ik een parallel met de preventieve werking van het 
Bundesverfassungsgericht in Duitsland - zou een preven
tieve en matigende werking kunnen hebben op de prak
tijk. Ondanks deze voordelen hebben de initiatiefnemers 
niet voor deze mogelijkheid gekozen en ik vind dat 
terecht. Ik ben het met hen eens dat de hoofdlijnen van 
de staatkundige structuur en dus ook de rechten van het 
parlement in de grondwet zelf vastgelegd moeten zijn. 
Het siert hen dat zij deze keuze gemaakt hebben. Maar 
het gevolg daarvan is ook, dat als eenmaal dit minder-

heirlsrecht grondwettelijk is vastgelegd het vrijwel on
denkbaar is om dat nog terug te draaien. En juist omdat 
zo'n correctie niet meer mogelijk is, heeft deze construc
tie geen preventief matigende werking op de politieke 
praktijk. 

Dit is, bovenop alle problemen die ik al genoemd heb, 
een extra bezwaar. Daarom pleit ik voor een ruimhartige 
opstelling van de Kamermeerderheid binnen het huidige 
stelsel. Het is op die manier goed mogelijk om tot een 
parlementaire enquête te besluiten mét behoud van vol
doende waarborgen voor de positie van de burger. 

Noten 
1. Kamerstuk 17.817, nr. 62. 
2. Kamerstukken 19.029 (R 1286). 
3. P.J. Boon, De parlementaire enquête (diss.), "Zwolle 1982, 
blz. 114-115. 
4. idem, blz. 190-198. 
5. A.H.M. Dölle, Het amendement-Faber: wedergeboorte van de 
parlementaire enquête? In Nederlands Juristenblad 24 januari 
1981, blz. 100. 
6. P.J. Oud, Het constitutioneel Recht van het Koninkrijk der Ne
derlanden, Zwolle 1967, deel I, sglz. 679. 
7. vgl. A. Kappeyne van de Coppello, De parlementaire enquête, 
preadvies, Zwolle, 1978, blz. 65 e.v .. 
8. Handelingen Tweede Kamer, zitting 1855-1856 blz. 832. 
9. idem. 
10. J.M. Polak, Parlementariërs zijn geen rechters, in Neder
lands Juristenblad 24 november. 1984, bslz. 1293. 
11. Trouw, 8 mei 1982. 
12. A. Vondeling, Tweede Kamer, lam of leeuw?, Amsterdan 
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13. Binnenlands Bestuur, 6 september 1985, blz. 29. 
14. P.J. Boon, o.c. blz. 113. 

*MrJ.C.G.Wiebenga is lid van de WD-fractie van de 
Tweede Kamer der Staten Generaal. 

Het Linkse Economisch 
zelfkritiek en sjablonen 

Denken; tussen 

H.H.J. Labohm* 

De economische discussie binnen linkse kring biedt 
een verdeelde aanblik. Verschillende spraakmakende link
se economen hebben zich uit het maatschappelijk debat 
teruggetrokken. Anderen schromen niet publiekelijk van 
zelfkritiek blijk te geven. Toch is de PvdA er onlangs 

weer ingeslaagd een tweetal nieuwe economische rappor
ten uit te brengen: "Werk maken" en "Werk delen". Een 
nieuwe lente, een nieuw geluid? Of oude wijn in nieuwe 
zakken? 

De schrijver tracht in dit artikel een antwoord op deze 
vragen te geven. Hij schenkt hierbij onder meer aandacht 
aan "Werk maken", dat vooral is gericht op de bevor
dering van technologische innovatie. Hij stelt een posi
tieve ontwikkeling vast in het linkse denken ten aanzien 
van de technologie, maar is tegelijkertijd van oordeel dat 
de wijze waarop de PvdA deze wenst te stimuleren onuit
voerbaar is. Ook is hij van mening dat de vlag van het 
rapport "Werk maken" de lading niet dekt. Techno
logische innovatie is weliswaar belangrijk voor het her
stel van de werkgelegenheid, maar niet de enige weg die 
dient te worden bewandeld. Daarnaast zijn talloze andere 
maatregelen nodig, conform de prioriteiten van het 
huidige economische beleid. De stokpaardjes die de PvdA 
op sociaal-economisch gebied berijdt, zullen naar het oor
deel van de schrijver de werkloosheid niet doen dalen, 
maar juist doen stijgen. 



Er zijn de laatste tijd tekenen dat de sociaal-econo
mische· consensus onder denkend links aan het afbrokke
len is. Sommige oorspronkelijk linkse economen, zoals 
Stevers en Bomhoff, waren reeds geruime tijd geleden in 
het centrum-rechtse kamp terecht gekomen. Anderen, die 
in het recente verleden als prominente woordvoerders van 
links zo'n actieve rol speelden in het maatschappelijk 
debat, laten thans minder van zich horen. Weer anderen 
beklagen zich over het gebrek aan denkkracht in de 
eigen kring bij het zoeken naar antwoorden op de grote 
maatschappelijke vragen van deze tijd. Zo stelde Emmerij 
in Elseviers Magazine van 8 februari jl. dat de nieuwe 
problemen waarvoor Europa en de wereld staan, niet 
vanuit sociaal-democratisch perspectief zijn doordacht. 
Het resultaat is dat de sociaal-democratie voor de eerste 
maal in haar bestaan in het defensief gedrongen is. niet 
alleen en zo zeer in politiek opzicht - dat is niet nieuw -
maar vooral in de beleidsantwoorden op de problemen 
van vandaag en morgen - en dat is ongehoord, aldus 
Emmerij. 

Ook kwam zelfkritiek naar voren in het artikel van 
Hamburger in de Groene van 29 januari jl. Hierin 
verklaarde De Galan dat het kabinet Lubbers volstrekt 
superieur is aan een kabinet met de PvdA wat betreft het 
winnen van het vertrouwen van het bedrijfsleven. De 
Galan erkent dat er een nieuw élan is ontstaan en dat dat 
goed is voor de economie. Ook de uitlatingen van de 
Benjamin onder de PvdA-bestuursleden, Rottenberg (28 
jaar), passen in dit beeld. In een Volkskrant-artikel (Het 
Vervolg, 8 februari 1986) worden zijn opvattingen als 
volgt samengevat: "Het denken in de PvdA is vast
gelopen, het intellectuele élan is weggeëbd, van ver
nieuwing is geen sprake, het regentdom nieuwe stijl". 

Vele liberalen zullen zich ongetwijfeld in deze op
vattingen herkennen. Maar inmiddels zijn er twee nieuwe 
PvdA-rapporten verschenen: "Werk maken" en "Werk 
delen". Komen deze misschien tegemoet aan de kritiek? 
Naar mijn mening is dat niet het geval, hetgeen ik aan 
de hand van een bespreking van het rapport "Werk 
maken" zal trachten toe te lichten. 

"Werk maken" 
"Werk maken" werd geschreven door een PvdA

werkgroep onder leiding van Prof. Ritzen uit Rotterdam. 
Bij de opstelling van het rapport zijn intensieve gesprek
ken gevoerd met een twaalftal grote bedrijven, waaraan 
niet alleen de leden van de werkgroep hebben deelgeno
men, maar ook vertegenwoordigers van de politieke lei
ding van de PvdA, zoals Den Uyl en Van den Berg. 

In zijn voorwoord merkt PvdA-voorzitter Van den Berg 
onder meer op dat het rapport een programma biedt tot 
herstructurering van de Nederlandse economie ter verster
king van de economische groei op korte en lange ter
mijn. Dit programma bevat doelstellingen, aandachts
gebieden en geeft wegen aan waarlangs een regering met 
bedrijfsleven en vakbeweging tot een gericht structuurbe
leid zou kunnen komen. Hierbij dient de overheid gebruik 
te maken van marktprocessen om eigen doeleinden te 
bevorderen. Kortom, de regering als ondernemer, maar 
dan wel zonder in blauwdruk of centrale bureaucratie te 
vervallen, aldus Van Den Berg. 

In het rapport zèlf wordt gesteld dat om de noodzakelij-

ke aanpassing te bereiken een beleid aan vraag- en aabod
zijde noodzakelijk zal zijn. Daartoe is een sterk actieve 
overheid gewenst. Maar, zo wordt beklemtoond, hierbij 
wordt niet gedacht aan een sterke interventionistische 
overheid. Om tal van redenen wordt het niet wenselijk 
geacht om er zelfs maar naar te streven om de "invisble 
hand" van de markt in te ruilen voor de "visible hand" 
van de staat. Het Nederlandse bedrijfsleven zal zèlf 
primair nieuwe wegen dienen te zoeken om zijn plaats 
temidden van de concurrenten en andere landen te hand
haven. Het zijn de bedrijven die nieuwe markten moeten 
aftasten en nieuwe diensten of produkten en produktie
technologieën moeten ontwikkelen en daartoe investe
ringen moeten doen. De overheid creëert een economisch 
draagvlak in directe zin door investeringen in infrastruc
tuur en meer direct door middel van de bevordering van 
voldoende aanbod van risico-dragend kapitaal, aangevuld, 
waar dat noodzakelijk is, door een stelsel van subsidies 
(onder andere gericht op onderzoek en ontwikkeling). Zij 
creëert het noodzakelijke en richtgevende kader primair 
door marktgerichte maatregelen met name door enkele 
verschuivingen in de wijze van belasting- en premie
heffing, aangevuld, waar dat onvermijdelijk is, met het 
stellen van randvoorwaarden (wetgeving, vergunningen 
en heffingen). 

Een dergelijk credo zou waarschijnlijk ook in een tech
nologienota van de huidige regering niet misstaan. Tot 
zover dus niet veel nieuws. Het verschil met het huidige 
regeringsbeleid is echter vooral gelegen in de institutio
nele voorstellen van de PvdA-werkgroep, die een centrale 
plaats in haar rapport innemen. Het rapport pleit voor 
een toekomstgericht meeljarenprogramma voor het 
structuurbeleid. Een dergelijk programma omvat verschil
lende elementen. In de eerste plaats dient er een geïnte
greerde en regelmatig bijgestelde sociale en economische 
verkenning te komen van alle factoren, zowel binnen
landse als buitenlandse, die van invloed kunnen zijn op 
de sociaal-economische ontwikkeling in ons land. 
Hierbij dienen EZ en instituten als CPB, SCP, TNO, uni
versitaire onderzoeksinstellingen en het bedrijfsleven te 
worden betrokken. Het CPB zal hierbij ook marktge
richte (onder meer sectorsgewijze) verkenningen dienen 
uit te voeren met behulp van het CBS, werkgevers, werk
nemers en gespecialiseerde instituten in binnen- en 
buitenland. 

Op basis van de periodieke verkenningen dient een 
concept-programma voor het structuurbeleid te worden op
gesteld. Samenhang, efficiency en effectiviteit zijn 
hierbij gebaat bij een verregaande integratie van ver
schillende invalshoeken (economische groei, infrastruc
tuur, innovatie, werkgelegenheid, arbeidsmarkt, onder
wijs, milieu/energie), aldus de PvdA-werkgroep. 

Dit concept-programma dient vervolgens in een specia
le Regeringscommissie te worden besproken. Deze Com
missie bestaat uit personen die op deskundigheid en repre
sentativiteit worden geselecteerd uit de kring van werk
gevers, werknemers, onderwijs en wetenschap. Een be
langrijke rol moet worden gespeeld door personen die 
goed vertrouwd zijn met de specifieke problematiek van 
de kleine en middelgrote onderneming. Voorts moet 
worden gezorgd dat deskundigheid met betrekking tot 
handel en industrie, dienstverlening en landbouw in de 65 
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commissie aanwezig is, alsmede personen die hun sporen 
verdiend hebben met het opkomen voor consumenten- en 
milieubelangen. Voor alle leden geldt dat zij op persoon
lijke titel aan de Commissie deelnemen. 

Nadat de regering zich over de voorstellen van de 
Commissie heeft uitgesproken moet het concept-beleids
programma voor het structuurbeleid onderwerp van inten
sief en regelmatig overleg vormen met de sociale 
partners en - zeker op specifieke onderdelen - ook andere 
maatschappelijke groeperingen. Dit wordt het konve
nantsoverleg genoemd, dat de PvdA-werkgroep van groot 
belang acht voor het maatschappelijke draagvlak en het 
realiteitsgehalte van het beleid. 

Het (eventueel bijgestelde) strategisch beleidspro
gramma wordt daarna, samen met het resultaat van het 
centraal overleg, ter goedkeuring aan het Parlement voor
gelegd. De uitvoering dient dan plaats te vinden door de 
betrokken Ministeries en de bestaande gespecialiseerde 
(semi)-overheidsinstellingen, zoals de MIP, NIB, TNO, 
EVD en NCM. 

Het meerjarenprogramma wordt in het rapport - bij 
wijze van "vingeroefening" verder uitgewerkt voor micro
electronica, biotechnologie, energie en milieu. 

Wat het financiële aspect betreft wordt in het rapport 
gepleit voor een versterking van de totale R&D-in
spanning in Nederland, met als doelstelling om in 1990 
hieraan 2,5% van ons BBP uit te geven (zo'n 10 miljard 
gulden in prijzen van 1985), waarvan de helft door de 
overheid en de andere helft door het particuliere bedrijfs
leven dient te worden gefmancieerd. 

Commentaar 
Op vele terreinen ondersteunt het rapport - impliciet -

het thans gevoerde regeringsbeleid. Op een aantal punten 
wijkt het echter af. Met name geldt dit, zoals reeds werd 
opgemerkt, voor de institutionele voorstellen. Ondanks 
lippendienst aan de initiërende rol van het bedrijfsleven 
en marktconformiteit grijpt het rapport toch in feite 
terug op het sjabloon van de brede maatschappelijke 
discussie en een actief interveniërende overheid. Wat dat 
betreft is het onderhavige rapport niet meer dan de 
bekende wijn in nieuwe zakken. De voorgestelde over
heidsprocedures zijn niet alleen duur en omslachtig maar 
lijken tevens garant te staan voor een totale verlamming 
van de besluitvorming. 

Het rapport bevat voorts veel voorstellen die primair 
gericht zijn op een stimulering van de concurrentieposi
tie van het Nederlandse bedrijfsleven. Deze kunnen als zo
danig als een directe investering in de toekomst worden 
gezien. Anderzijds bevat het voorstellen waarvan het 
primaire effect meer als vergroting van de collectieve 
consumptie dient te worden beschouwd (uiteraard met een 
negatief effect op de overheidsuitgaven), bijvoorbeeld 
waar het gaat om stadsvernieuwing; de stimulering van 
het bedrijfsleven is hierbij slechts een bijkomende zaak. 

Een opvallend element in het rapport vormt ook het 
voorstel tot verlaging van de BTW -tarieven voor arbeids
intensieve, milieuvriendelijke, grondstoffen- en energie
zuinige goederen en diensten. Hiervoor heeft in ons land 
vooral Potma, die ook deel uitmaakte van de PvdA
werkgroep jarenlang gepleit. Op het eerste gezicht is dit 
een interessante suggestie, maar bij nader inzien toch 
niet zo'n geschikt middel om de werkgelegenheid te be-

vorderen. Immers de BTW-vermindering voor de - deels 
kwetsbare arbeidsintensieve sectoren betekent een 
lastenverzwaring voor sectoren die thans nog niet kwets
baar zijn, maar die het dan wel in de gevarenzone zouden 
kunnen komen; kortom, een verschuiving van de moei
lijkheden. In ieder geval is een dergelijke maatregel geen 
oplossing voor het fundamentele probleem van de te 
hoge collectieve lastendruk. 

Voorts is weinig rekening gehouden met de Europese 
Gemeenschap. Immers, de voorstellen van de PvdA-werk
groep kunnen door de intensieve bemoeienis van de 
nationale overheid op gespannen voet komen te staan 
met de verplichtingen die Nederland in EG-kader op zich 
heeft genomen, met name waar het de mededingingswetge
ving betreft. Hierbij hebben nationale overheden welis
waar ruime mogelijkheden tot stimulering van innovatie, 
maar er zijn grenzen. Het nieuwste WRR-rapport, "De on
voltooide Europese integratie", volgt dan ook een duide
lijk andere lijn, door te pleiten voor meer beleidscoordi
natie en samenwerking op Europees niveau ter bevorde
ring van technologische innovatie. 

Maar dit alles neemt niet weg dat "Werk maken" toch 
in zijn totaliteit blijk geeft van een positieve instelling 
tegenover technologische vernieuwing. In het verleden is 
dat wel eens anders geweest. Nog maar enkele jaren gele
den werd bijvoorbeeld door links gespeeld met de ge
dachte van een automatiseringsheffing teneinde de prijs
verhouding tussen kapitaal en arbeid ten gunste van de 
laatste te wijzigen. In het huidige rapport is daarvan ge
lukkig niets meer terug te vinden. 

Nogmaals: werk maken? 
Maar dekt de vlag van het rapport "Werk maken" de 

lading wel? Naar mijn mening is dat niet het geval. De 
bevordering van de technologische innovatie - hoe 
belangrijk ook - is slechts één van de wegen die tot een 
vermindering van de werkloosheid kunnen leiden. Daar
naast zullen vele andere wegen dienen te worden bewan
deld. Daaraan is in het rapport in het geheel geen aan
dacht geschonken. 

In tegenstelling tot de indruk die van linkse zijde wel 
wordt gewekt, biedt het huidige beleid wel degelijk 
perspectief op verbetering van de werkgelegenheid, zoals 
ook door de feitelijke ontwikkeling op de arbeidsmarkt 
wordt bevestigd. 

De huidige hoge werkloosheid dient te worden toege
schreven aan een ongelukkige samenloop van omstandig
heden in de jaren zeventig waarop met een verkeerd 
beleid werd gereageerd. Enerzijds was er een steeds verder
gaande verstarring op sociaal-economisch gebied; ander
zijds werd onze samenleving met uitzonderlijk grote 
schokken van buiten geconfronteerd. 

De sociaal-economische verstarring kwam op tal van 
terreinen tot uitdrukking, bijvoorbeeld in de vorm van 
steeds striktere regelgeving; erosie van economische 
prikkels, onder meer door arbeidsontmoedigende bruto
nettowiggen; benedenwaartse onbuigzaamheid van het 
loonniveau waardoor dit niet meer kon dienen als 
instrument om vraag en aanbod van arbeid aan elkaar 
gelijk te maken en waardoor de winsten onder druk 
kwamen te staan; onneembare blokkades voor sanering 
en afslanking van bedrijven en steunverlening voor de 
instandhouding van verouderde economische structuren. 



In plaats van deze sociaal-economische rigiteiten op 
micro-niveau aan te pakken, werd een Keynesiaans 
"stimulerings"beleid op macro-niveau gevoerd, dat niet 
tot herstel leidde, maar integendeel tot verdere stagflatie. 

Onder de externe schokken waaraan onze economie in 
de jaren zeventig werd blootgesteld, kunnen worden ge
noemd: de olieprijs verhogingen, de concurrentie van Ja
pan en de nieuwe industrielanden alsmede de grote techno
logische veranderingen. Juist op een moment dat we een 
maximum aan veerkracht nodig hebben om deze 
schokken op te vangen, bereikte de sociaal-economische 
verstarring een hoogtepunt. 

Het huidige beleid is erop gericht de scheefgroei van de 
jaren zeventig geleidelijk terug te dringen. Het linkse 
alternatief daarentegen bevat een aantal elementen, zoals 
werktijdverkorting, het herstel van de koppeling tussen 
lonen en uitkeringen en een verhoging van het niveau 
van de uitkeringen, die op zichzelf uit sociaal oogpunt 
sympathiek aandoen, maar die toch zonder twijfel op
nieuw tot toenemende verstarring en erosie van prikkels 
in ons economisch systeem zullen leiden. Als zodanig 
zullen zij dan ook, evenals in het verleden het geval 
was, een schadelijke invloed op werkgelegenheid en eco
nomische groei uitoefenen. Daarnaast is binnen links het 
geloof in de zegeningen van een Keynesiaanse fijnrege
ling van de economie nog niet geheel verdwenen. Dat 
betekent niet dat beïnvloeding van de macro-econo
mische grootheden door de overheid onder alle omstandig
heden moet worden verworpen. Maar links heeft er door 
de jaren heen blijk van gegeven een dergelijke beïnvloe
ding slechts in expansieve zin gestalte te willen geven. 
Ook dat doet vrezen dat links zich ten tweede male aan de
zelfde steen zou kunnen stoten met hernieuwde stagflatie 
als gevolg. 

Verder is ook de sterke verbondenheid van links met, 
en politieke afhankelijkheid van de vakbeweging een 

negatieve factor in dit verband. De vakbeweging in ons 
land geniet veel crediet. Buiten het licht van de publici
teit laten ook aanhangers van centrum en rechts zich niet 
zelden positief uit over haar gematigde en redelijke op
stelling. Toch dient men niet uit het oog te verliezen dat 
een vakbeweging naar haar aard niet anders kan doen dan 
het behartigen van de belangen van haar leden. Dat bete
kent in de praktijk dat er toch een sterke tendentie zal 
bestaan om hogere lonen en gunstiger arbeidsvoorwaar
den te bedingen dan bij het vrije spel der marktrechten 
tot stand zou komen. Dat doet afbreuk aan de betekenis 
van het loonniveau als instrument om vraag en aanbod 
van arbeid met elkaar in evenwicht te brengen en dàt 
betekent weer dat de werkloosheid groter zal zijn dan bij 
een minder sterke positie van de vakbeweging. Deze ten
dentie wordt nog versterkt door het feit dat zij ver
schillende sectoren en beroepsgroepen omvat. Om soli
dariteitsredenen zal de vakbeweging de neiging vertonen 
om de beloningsverschillen daartussen te matigen. In een 
tijd van grote veranderingen in de economische structuur 
vormt dit een remmende factor, omdat daardoor geen opti
maal gebruik kan worden gemaakt van loondifferentiatie 
als instrument om de noodzakelijke aanpassingen snel en 
soepel te doen verlopen. 

Op grond van het voorgaande kan worden geconclu
deerd dat een economisch beleid in overeenstemming met 
sociaal-democratische prioriteiten geen oplossing biedt 
voor de werkloosheid maar deze slechts zal doen toe
nemen. 

* Drs. HHJ. Labohm is Plaatsvervangend Adviseur 
Beleidsplanning bij het Ministerie van Buitenlandse 
Zaken. Hij publiceert regelmatig artikelen op econo
misch gebied en het terrein van de internationale 
betrekkingen. 

Een Wijs Bestel: Realiteitszin of Luchtballon? 

L.M.C.H.A. Hermans* 

Door het Wetenschappelijk Bureau van de Partij van de 
Arbeid, de Wiardi Beekmanstichting (WBS), is begin 
1986 een rapport uitgebracht over het omroepbestel in 
Nederland onder de veelzeggende naam: "een wijs bestel" . 
Het rapport is opgesteld door de, uit negen prominente 
PvdA's bestaande, werkgroep mediabeleid. 

Dit rapport bevat evenzoveel verrassende als verheugen
de uitspraken. 

Zo is de openingszin van het rapport al memorabel: 
"Wie in een kring van democratisch-socialisten termen 
als 'omroep' en 'commercieel' met elkaar verbindt, roept 
daarmee gemakkelijk zeer sterke emoties op. Historisch 
is dat wel te begrijpen, maar het is tegelijkertijd nogal 
vreemd. Gedrukte media worden immers alle 'commercieel' 
geëxploiteerd - tot en met een links weekblad als De 
Groene- maar daar maakt niemand zich druk om". 

En inderdaad, ook deze keer waren de reacties uit 
socialistische kring meer emotioneel dan rationeel: meer 
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gebaseerd op verouderde, vast-geroeste ideeën, wars van 
de realiteit van dit moment, dan dat er sprake was van 
een werkelijke discussie over de inhoud van dit voor so
cialistische kringen opmerkelijke rapport. 

De reactie van de PvdA-Kamerfractie was tekenend: 
"Wij kiezen voor een sterk publiek bestel met een in 
hoofdzaak Nederlands programma-aanbod". Dit getuigt 
van Of de angst voor een daadwerkelijke discussie over 
het mediabestel in ons land of existiëntele angst Of van 
een schrijnend gebrek aan inzicht in de Pvda-Kamer
fractie en het de ogen sluiten voor de realiteit in het ons 
omringende buitenland. Aangezien ik van dit laatste niet 
wil uitgaan, zal de angst gevoed door de uitlatingen van 
de VARA-voorzitter Van Dam daar wel debet aan zijn. Hij 
liet direct weten de V ARA in te zetten in een spijkerharde 
campagne tegen de PvdA als deze partij een commercieel 
televisie-net zou accepteren. Over redactionele onafhanke
lijkheid van de VARA-programmamakers gesproken!! En 
overigens is dit ook een bijzondere (of bizarre) inter
pretatie van het gebruik van een zendmachtiging. Een 
instrument tot chantage terwille van het eigen belang? 

De openingszinnen geven op een goede wijze de geest 
weer die het gehele rapport uitstraalt: een rapport waarin 
op een voor de WBS uiterst openhartige wijze op de 
structuur van het omroepbestel ingegaan wordt. Een 
omroepbestel dat, zoals het rapport stelt, sluipenderwijs 
sterke commerciële invloed ondergaat. 

Het rapport stelt, dat in brede kring verondersteld 
wordt, dat de overheid verantwoordelijkheden heeft ten 
aanzien van de media, ingegeven door de relatieve 
schaarste aan massa-communicatie middelen en cultuur
politieke en economische overwegingen. Aanvankelijk 
ging men als rechtvaardiging voor de overheidsbe
moeienis uit van de technische schaarste in de zin van 
slechts een beperkt aantal etherfrequenties. 

Wel is er de laatste tijd sprake van een relatieve 
vermindering van de technische schaarste als gevolg van 
de ontwikkeling van de kabelnetten, maar de vraag blijft 
bestaan hoe de beschikbare frequenties voor de binnen
landse omroep verdeeld moeten worden over de ver
schillende gegadigden. Twee andere elementen van schaar
ste vormen de omvang van de publieke en van de finan
ciële middelen. 

Echter door de opkomst van videotheken en abonnee
televisie en de grotere rol van buitenlandse omroep
programma's zal het Nederlandse omroeppubliek zich 
verdelen over een groter aantal keuzemogelijkheden. Dit 
leidt tot een afname van de reclame-inkomsten enerzijds 
en tot een afnemende bereidheid van het publiek tot het 
betalen van de omroepbijdrage anderzijds. Kortom, 
binnen de afnemende technische schaarste is er duidelijk 
sprake van een economisch plafond, aldus het WBS
rapport. 

De ratio van het overheidsbeleid ten aanzien van de 
media, zo stelt de WBS-werkgroep in haar opmerkelijke 
rapport, wordt gezocht in de sfeer van de democratie. De 
rechtvaardiging van een publiek bestel ligt derhalve 
vooral op politiek-maatschappelijk terrein. De pluri
formiteit is hierbij een belangrijk vereiste, waarbij de 

centrale vraag is in hoeverre de mediapluriformiteit afge
stemd is op de maatschappelijke pluriformiteit. Het ant
woord op deze vraag in Nederland kan gevonden worden 
in voorschriften met betrekking tot de ether, het volle
dig · programmavoorschrift en de specifieke programma
taak van de NOS, zoals vastgelegd in de Omroepwet, naar 
mijn mening een interessante stellingname. 

Immers tot dusverre werd een dergelijke analyse van 
het mediabeleid en de rol van de overheid daarin slechts 
waargenomen bij de liberalen. Vrijheid van expressie en 
informatie, garantie voor de pluriformiteit in het aanbod 
èn stimulering van het Nederlandse cultuurprodukt via de 
Nederlandse media zijn door de VVD als beginselen voor 
een mediabeleid ingebracht en verder uitgewerkt vanaf de 
jaren zestig en recent via de schriftelijke voorbereiding 
van en amendering op het ontwerp mediawet: 

Het WBS-rapport stelt dat het omroepbestel in Neder
land wordt geconfronteerd met een veelheid aan ontwikke
lingen die belemmerend werken op de taakuitoefening 
van de publieke omroep. 

Deze ontwikkelingen vallen in twee groepen uiteen: 
1. Externe ontwikkelingen: 
- ontzuiling en individualisering van de maatschappij; 
- luister- en kijkgedrag vloeit in toenemende mate voort 
uit consumptieve voorkeuren, waardoor er sprake is van 
een afnemende steun aan het bestel; 
- een aanzienlijk deel van de financiële middelen, in
clusief reclame-gelden, dreigt weg te vloeien naar 
commerciële aanbieders die niet zelden vanuit het buiten
land opereren; 
- de internationale regelgeving ontwikkelt zich dusdanig 
dat de bescherming van het Nederlandse publieke omroep
bestel in feite onmogelijk wordt. 

2. Interne ontwikkelingen: 
- de oorzaak van de afnemende steun aan het bestel is ge
deeltelijk toe te schrijven aan het functioneren van de 
Hilversumse zendgemachtigden zelf; 
- ook de Omroepwet is mede schuldig aan de onvolkomen
heden van het bestel vanwege de kunstmatige interne en 
externe grenzen en vanwege de geringe flexibiliteit van 
de wet; 
- het functioneren van de omroeporganisaties is in be
langrijke mate gericht op commerciële factoren onder an
dere vanwege de structuur van toelating tot het bestel. 

Al deze ontwikkelingen leiden onder andere tot een 
tegenstelling tussen het voorschrift van het brengen van 
een volledig programma enerzijds en de bestaansvoor
waarde die inhoudt dat een omroeproganisatie een groot 
ledenbestand moet hebben anderzijds, zo stelt de WBS
werkgroep. 

Een terechte constatering. De interne verloedering 
heeft zowel interne als externe oorzaken. Interne media
ontwikkelingen en de veelheid van buitenlands (vaak 
goedkoop) amusementsprodukt begon in toenemende 
mate de eigen Nederlandse (dure) produktles te verdring
en. Daarnaast bestaat de bepaling in de omroepwet, dat 
een organisatie die een zendmachtiging verkrijgen een 
godsdienstige, geestelijke dan wel maatschappelijke stro
ming moet vertegenwoordigen. Daarnaast wordt eveneens 



vereist dat in de programmering van die zendgemachtig
den een zogenaamd volledig programma wordt aangebo
den, gericht op de kijker· in het algemeen. Ook de nieuwe 
ontwerp-mediawet bevat een dergelijke innerlijke tegen
strijdigheid. 

Vandaar dat er dan ook nog steeds sprake is volgens de 
WBS van een onderlinge concurrentie tussen de omroep
organisaties onder meer door middel van de programma
bladen en de werving van zogenaamde tientjesleden. Een 
ontkoppeling van het abonnement op een programma
blad en het lidmaatschap van een omroepvereniging, 
zou, volgens de Wiardi Beekmanstichting de positie van 
de zogenaamde geprofileerde omroepen (EO, VPRO, 
VARA, NCRV en KRO) ten opzichte van de zogenaamde 
publieksomroepen (A YRO, TROS en VERONICA) verster
ken. 

Een discutabele stelling in het rapport. Er wordt 
immers aangegeven dat de externe ontwikkelingen, zoals 
ontzuiling en individualisering van de maatschappij een 
belemmerende invloed hebben op de werking van de 
publieke omroep. Wèl juist lijkt mij de redenering dat 
een discussie over de wenselijkheid van het duaal bestel 
(publieke en commerciële omroep naast elkaar) zeker ook 
financiële argumenten moet bevatten. 

Het rapport van het wetenschappelijk bureau van de 
PvdA geeft aan dat de vraag naar wenselijkheid van pu
blieke en commerciële omroep niet me.er alleen op basis 
van de hoofdzakelijke principiële uitgangspunten kan 
worden beantwoord. Ook aspecten van bekostiging 
spelen een rol. Hierbij moet wel uitgegaan worden van 
het feit, dat op korte termijn zich waarschijnlijk geen 
mogelijkheden voor zullen doen tot een structurele verho
ging van de omroepbijdrage en programma's, waar de 
kijker niet voor hoeft te betalen de bereidheid van de 
burgers om te betalen voor de binnenlandse, publieke, 
omroep zal afnemen, zo wordt in het rapport opgemerkt. 

Voorts is het nodig, om reclamegelden voor Nederland 
te behouden, om te komen tot e.en aanpassing van het 
STER-regime waarbij het niet meer nodig zal zijn om de 
zendtijd zeer ruim van te voren te reserveren terwijl over 
de dag, het tijdstip en net van uitzending evenals over de 
omliggende programma's iedere informatie ontbreekt. 

Tot mijn vreugde eindelijk een erkenning van de eigen 
positie van reclame op de radio en televisie. In de zesti
ger en een groot deel van de zeventiger jaren waren de so
cialisten felle tegenstanders van reclame op radio en tele
visie. Dat station werd enige jaren geleden reeds gepas
seerd. Ook de socialisten accepteerden reclame. Een con
cessie aan de realiteit noemde Kosto die koerswijziging 
van zijn partij onlangs bij de behandeling van het media
wetsontwerp in de Tweede Kamer. Immers, de VVD heeft 
al meerdere malen aangegeven dat reclamemakers die me
dia zullen uitzoeken waarbij zij verwachten de voor dat 
produkt noodzakelijke grootst mogelijk potentieel aan 
consumenten te bereiken. Op radio en .televisie kan dat 
van tijdstip tot tijdstip en van programma tot pro
gramma verschillen. Dat nu onderkennen is een forse 
stap voorwaarts in socialistisch denken. Opnieuw een 
concessie aan de realiteit? 

Een belangrijke ontwikkeling in het Nederlandse bestel 
is .de mogelijkheid van de invoering van een derde lande-

lijk televisienet. De Wiardi Beekman Stichting denkt in 
dit verband aan een constellatie van twee publieke netten 
en een commercieel ingerichte zender. 

Dit voorkomt volgens de WBS in afdoende mate een 
vlucht naar het buitenland van reclamemiddelen, produk
ties, werkgelegenheid en kapitaal in de audio-visuele sec
tor, omdat er in een dergelijk systeem voldoende moge
lijkheden van binnenlands audio-visueel aanbod aanwezig 
zijn. De lasten van invoering van een derde net worden 
door de PvdA-werkgroepleden geschat op circa driehond
erd miljoen gulden (voor een commercieel net is onge
veer vierhonderd miljoen gulden aan inkomsten nodig). 
Het is onwaarschijnlijk dat een dergelijk bedrag uit verho- · 
ging van de omroepbijdrage of van de STER-inkomsten 
verkregen kan worden. Financiering is dan ook slechts 
mogelijk uit opbrengsten van reclame, merchandising, 
sponsoring en eventuele andere commerciële activi.teiten, 
zoals een geïntegreerd media-aanbod en adverteerders. 

Dit werd onlangs bestreden door STER-directeur 
Smeekes. Hij verwachtte ongeveer vijftig miljoen gulden 
extra aan reclame-inkomsten wanneer A YRO, TROS en 
VERONICA samen een televisienet zullen vullen. Over de 
effecten van een dergelijke opzet voor de Nederlandse 
pers roept de heer Smeekes echter niet. 

Terecht constateert de WBS dat commerciële omroep 
veel meer gelden kan genereren dan slechts via vergro
ting van de reclame-inkomsten. 

Mede gezien de wenselijkheid de verhouding tussen 
enerzijds de beschikbare zendernetten en zendtijd en 
anderzijds het aantal zendgemachtigden te verbeteren, 
zodat versnippering wordt tegengegaan, wordt in het 
rapport gepleit voor invoering van een derde landelijk 
televisienet. 

In de huidige politieke en omroeprealiteit zal naar mijn 
mening een commercieel net alléén tot stand komen bij 
drie volwaardige televisienetten. Immers doordat omroep
organisaties uit het publieke bestel kunnen overstappen 
naar het commerciële net kan de zo noodzakelijke ruimte 
(feitelijk en politiek!) worden gecreëerd voor een duale 
ontwikkeling van ons omroepbestel. 

In het voorgaande is al gesteld, dat de Wiardi Beekman 
Stichting ook een groot voorstander is van een duaal 
bestel; een bestel waarin een commerciële en een publie
ke omroep naast elkaar staan. 

Publieke omroep 
Alleen organisaties die in voldoende mate een bepaalde 

maatschappelijke culturele of levensbeschouwelijke stro
ming vertegenwoordigen worden in de WBS-visie tot de 
ether toegelaten. Het aantal abonnees op het programma
blad dient geen rol te spelen in de toewijzing van zend
tijd. Die organisaties (maximaal drie of vier) die een con
cessie krijgen om uit te zenden krijgen allen dezelfde 
zendtijd. Wel speelt het gelalscriterium een rol bij de 
bepaling welke organisaties tot de publieke omroep 
worden toegelaten. 

Over de toetreding tot het publieke systeem moet 
beslist worden door een onafhankelijk bestuursorgaan, 
het commissariaat voor de media. Een concessie wordt 
verleend voor telkens een periode van zeven jaar. 
Eventuele toetreding van een nieuwe zendgemachtigde is 
alleen mogelijk als .een (oude) concessiehouder de publie-
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ke omroep verlaat, aangezien slechts vier concessies ver
leend worden (hierbij kan ook gedacht worden aan fu
sies). Dit is tegelijkertijd, naast het getalscriterium, een 
ander criterium bij de toekenning van concessies. Andere 
criteria zijn gelegen in de bereidheid van de aanvrager tot 
het verzorgen van een programma welke beantwoorden 
aan de democratische en cultuurpolitieke doelstellingen 
waatoe de publieke omroep in stand wordt gehouden 
(kortom een programmavoorschrift). 

Nog andere voorwaarden genoemd in het WBS-rapport 
zijn onder meer: 
- pluriformiteit; 
- onafhankelijkheid van de overheid, bedrijfsleven en an-
dere economische belangen; 
- doelmatig gebruik van omroepmiddelen en zendtijd; 
-bereidheid tot samenwerking. 

Deze gedachte vind ik niet geheel consequent. Nog af
gezien van het aantal (drie of vier) acht ik het onjuist 
vanuit de pluriformiteitgedachte het aantal concessies te 
beperken. Een criterium om toegelaten te worden tot het 
publieke deel van het bestel zou moeten bestaan uit het 
aantal leden dat een omroeporganisatie telt. 

Naar mijn mening kan beter gewerkt worden via ont
koppeling lidmaatschap - abonnement en dan doorstaffe
len. Dat werkt fusies op meer bestuurlijke wijze in de 
hand dan beperking van het aantal concessies. 

Ten aanzien van dae NOS blijft onduidelijk in hoeverre 
de zo gewenste scheiding tussen leverancier en afnemer 
(het Facilitair Bedrijf) en de verstrengeling van belangen
behartiging enerzijds en zelfstandige zendgemachtigde 
anderzijds welke nu de NOS teisteren in de ogen van de 
WBS-werkgroep opgelost moeten worden. Daarover be
staat in de ontwerp-mediawet wèl de zo noodzakelijke 
duidelijkheid . 

Terugbrenging van de zendtijd van de NOS
programma's komt in dit verband wel wat uit de lucht 
vallen, zeker gezien de volgens de opstellers wenselijk
heid van een beperkt aantal concessies voor de publieke 
omroep. Juist een goed opgezet NOS-programma zou 
vanuit een niet-zelf-opiniërende rol (vergelijk BBC
charter) een uitstekend platform kunnen zijn voor het 
confronteren van de verschillende meningen met elkaar. 

Omdat de publieke omroep niet alleen uit publieke 
middelen bekostigd kan worden is financiering uit op
brengsten van commerciële activiteiten, waaronder recla
me, niet uitgesloten. Naast uitbreiding van de reclame
zendtijd is een meer marketing-bewuste aanpak van 
belang. Voor zover in de publieke omroep (soft) sponsor
ing; merchandising etc. worden toegestaan zullen de in
komsten daarvan moeten toevloeien aan de programma
middelen. 

Deze stellingname draagt naar mijn mening niet bij tot 
een duidelijke scheiding tussen het publieke en het 
commerciële deel. 

Commerciële omroep 
De commerciële omroep moet volgens de WBS primair 

gefinancierd worden uit reclamegelden. 
De STER zal echter als financieringsbron van de publie

ke omroep een belangrijke rol blijven spelen, aldus de 

WBS. Aangezien het wetenschappelijk bureau van de 
PvdA, voorstander is van slechts één commercieel net is 
er volgens de opstellers, slechts plaats voor één con
cessiehouder. De voorkeur gaat hierbij uit naar een 
consortium, waarin pers en die omroepinstellingen die de 
publieke omroep verlaten, alsmede derden kunnen partici
peren. Criteria bij het verwerven van een concessie zijn 
de kredietwaardigheid en de marktpositie van het consorti
um, de prijs die men wil betalen en de bereidheid van 
Nederlandse media-instellingen om het Nederlands be
drijfsleven te laten participeren. Ook moet de commer
ciële concessiehouder bereid zijn met de publieke omroep 
bepaalde overeenkomsten te treffen. De concessie moet 
verleend worden voor een periode van zeven jaar. Het 
commerciële net moet beheerd worden door een instantie 
waarvan de Kroon het bestuur benoemd: Een toevoeging 
van de commerciële omroep aan het takenpakket van het 
Commissariaat voor de Media wordt voorgestaan. Deze 
instantie kan tegelijkertijd een vorm van toetsing toe
passen op de programmering, waarbij de voorschriften 
wel aanmerkelijk globaler zullen zijn dan in de publieke 
omroep, aldus het WBS-rapport. 

Ook hier komt de WBS niet uit het grootste probleem, 
met betrekking tot de invulling van een commercieel 
televisienet. Omdat er in ieder geval voorlopig maar een 
ethernet beschikbaar is komt de vraag om de hoek kij
ken: wie krijgen de concessie. Meerdere concessies, zo
dat op verschillende avonden verschillende concessiona
rissen het programma verzorgen zal wellicht niet aan
trekkelijk zijn. Daarom ook in dit WBS-rapport het tover
woord "consortium". Het hier voorgestelde consortium 
zal een mengelmoes zijn van vele min of meer betrokke
nen. Naar analogie van de concessieverlening in met 
name Engeland zou ook in Nederland gezocht moeten 
worden naar een oplossing. Aan duidelijke keuzes valt 
niet te ontkomen. 

Indien het hier besproken duale stelsel zou worden inge
voerd is volgens de opstellers van het rapport een over
gangstermijn van twee tot vier jaren nodig waarbij onder 
andere de omroeporganisaties zelf kunnen kiezen welke 

\ 



plaats zij in dit nieuwe stelsel wensen te verwerven. Ten 
aanzien van de positie van de Pers op het gebied van 
reclame-inkomsten wordt in het rapport gesteld dat onom
streden cijfers over de invloed van de etherreclame op de 
advertentie-inkomsten van de andere media moeilijk zijn 
te verkrijgen. Met de invloed op dagbladen lijkt het wel 
mee te vallen. Veel meer zullen de gevolgen voor de 
rekening komen van de tijdschriften. De beperkte inkom
stenderving voor de dagbladen kan gecompenseerd 
worden door een verhoging van de abonnementsprijs met 
maximaal vijf à zes procent. Voor de tijdschriftenuitge
vers is het van belang, dat bij het vormgeven van een 
eventueel derde televisienet mogelijkheden geschapen 
worden voor deelname van onder meer die tijdschriftenuit
gevers. Een dergelijke opzet zou volgens de Wiardi 
Beekman Stichting wellicht beter werken dan een 
compensatieve regeling voor de tijdschriftpers. 

Een rapport met een heldere analyse, met conclusies 
die voor een groot deel bruikbaar zijn, zie daar het weten
schappelijk standpunt van de socialisten. Het is interes
sant om te constateren dat de PvdA nu wetenschappelijk 
net zo ver is als de VVD politiek al jaren geleden was. 

Hoeveel tijd heeft de wetenschap in de PvdA nodig om de 
socialisten in politiek opzicht opnieuw een concessie 
aan de realiteit te laten doen. Dat de discussie in socia
listische kring doorgaat is duidelijk. Vrijwel wekelijks 
kunnen we de polemiek tussen de opstellers van het 
rapport en tegenstanders daarvan in kranten en tijdschrif
ten aantreffen. Van groot belang daarbij is het duidelijk 
aangeven dat de WBS noch de VVD pleiten voor een 
Amerikaans commercieel bestel. Laat al diegenen die 
tegenstander zijn van een commercieel bestel en mee 
willen doen in de huidige mediadiscussie dat goed voor 
ogen houden. Misschien dat dan de inhoudelijke discussie 
de aanvankelijke emotionele reacties wat naar de achter
grond kunnen duwen. 

Een commercieel televisienet in Nederland in 1986: 
realiteit of luchtballon? 

Voor de VVD is het principiële keuze, omdat vrije men
sen zelf moeten kunnen kiezen waarnaar ze willen kijken 
of luisteren of wat ze willen lezen. 

* Drs. LM.C.H A. Hermans is lid van de WD-fractie 
van de Tweede Kamer der Staten Generaal. 

De Partij van de Vrijheid: Voortzetting of 
Vernieuwing? 

M.F. Westers* 

Inleiding 
Op 24 januari 1948 vond in Amsterdam de oprichtings

vergadering plaats van de Volkspartij voor Vrijheid en 
Democratie. Op die dag veranderde de Partij! van de Vrij
heid (PvdV) haar naam en trad de 'groep-Oud' toe - een 
groep voormalig vrijzinnig-democraten die uic de Partij 
van de Arbeid was getreden. 

De VVD kan zowel programmatisch als organisatorisch 
als de voortzetting van de PvdV worden beschouwd. Met 
de oprichting van de VVD herhaalde zich feitelijk een 
proces dat zich twee jaar eerder bij de vorming van de 
PvdV had afgespeeld. 

In dit artikel stel ik mij voor die totstandkoming van 
de PvdV nader te bezien. Daarbij zullen na een korte be
schouwing van de politieke ontwikkelingen in 1945, de 
volgende vragen worden behandeld: 

- Was de PvdV een nieuwe politieke partij, of was zij 
eenvoudig een voortzetting van de Liberale Staatspartij? 
- Wat waren de redenen voor de oprichting van de PvdV? 
- Uit welke groeperingen was de PvdV samengesteld? 
- Waarom koos men juist Mr. D.U. Stikker , een buiten-
staander , om het gezicht van de partij naar buiten toe te 
bepalen? 

De politieke situatie na de bevrijding 
Reeds in de zomer van 1945 werd duidelijk dat belang

wekkende wijzigingen op staatkundig en politiek gebied 
zouden uitblijven. Met name op politiek gebied hadden 
velen gehoopt dat het mogelijk zou blijken tot door
breking van de vooroorlogse partijstructuur te komen. De 
tijdens de bezettingsjaren gegroeide samenwerking bleek 
niet in een breed samengestelde 'doorbraak partij' te 
kunnen worden omgezet. 

Symbool van de doorbraak en vernieuwingsirlee was de 
net na de bevrijding opgerichte Nederlandse Volksbewe
ging (NVB). Op 12 mei 1945 had de NVB zich middels 
een door 33 bekende Nederlanders ondertekend manifest 
aan het Nederlandse volk gepresenteerd. De NVB streefde 
naar vernieuwing op geestelijk, politiek, sociaal en eco
nomisch gebied en riep alle Nederlanders op, "die - al of 
niet georganiseerd in politieke partijen - in personalis
tische geest, gericht op de verwerkelijking van een ver
nieuwd socialisme, ons volk sterk willen maken voor de 
geweldige taak van dit historisch tijdvak"!. Voorzitter 
van de NVB was Prof.lr. W. Schermerhorn, de latere mi- ' 
nis ter-president. 

Een politieke partij is de NVB nooit geworden. Dit ver
klaart waarschijnlijk ook de welwillende houding die de 
meeste politieke partijen ten aanzien van de Volksbewe
ging innamen. Men accepteerde bijvoorbeeld het dubbel 
lidmaatschap van de Volksbeweging en de eigen partij. 71 
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Eind september 1945 adviseerde een studiecommissie 
van de Rooms-Katholieke StaatspartiJ (RKSP), dat de ka
tholieken met een eigen zelfstandige politieke partij aan 
de volgende Kamerverkiezingen zouden moeten deelne
men. Uitnodigingen van de NVB . ·voor besprekingen over 
de oprichting van een nieuwe volkspartij werden hierop 
afgewezen. 

Op 22 december 1945 veranderde de RKSP haar naam 
in Katholieke Volkspartij. Men zou als beginsel- en pro
grampartij ook voor niet-katholieken openstaan. 

Door deze ontwikkeling was een belangrijke slagader 
van de NVB, noodzakelijk voor een werkelijke door
braak, afgesneden. 

Een tweede belangrijke peiler waarop de Volksbewe
ging rustte was de Sociaal-Democratische Arbeiderspartij 
(SDAP). Tijdens de oorlog was ook in socialistische 
kring breedvoerig gediscussieerd over partijvernieuwing 
en samenwerking met andere vooruitstrevende groepering
en. In de zomer van 1945 begonnen de besprekingen tus
sen de besturen van SDAP en NVB over de mogelijkhe
den van een brede, vooruitstrevende volkspartij. Bespre
kingen met de communisten werden door de SDAP van de 
hand gewezen. 

De belangrijkste protestants-christelijke groeperingen, 
de Anti-Revolutionaire Partij (ARP) en de Christelijk-His
torische Unie (CHU) bleven hun eigen koers varen. De 
ARP wees de ideeën van de NVB resoluut van de hand. 
De CRU-aanhang stond positiever tegenover vernieuwing
en. Veel CHU-leden verlieten zelfs hun partij en werden 
lid van de Volksbeweging. Onder hen was ook de latere 
minister van fmanciën Prof.Mr. P. Lieftinck. 

Het verdwijnen van de Vrijzlnnig-Democratl
sche Bond 

De liberale stroming in Nederland was vertegenwoor
digd door twee politieke partijen: de Vrijzinnig-Democra
tische Bond (VDB) en de Liberale Staatspartij (LSP). 

De VDB had zich, in tegenstelling tot de LSP, duidelijk 
als progressief doen kennen. Dit gold niet slechts voor 
de sociaal-economische politiek die de vrijzinnig-demo
craten voorstonden. Tot 1936 toe had de VDB een anti
militaristisch standpunt ingenomen en samen met de 
SDAP en organisaties als Kerk en Vrede leuzen als "geen 
man en geen cent" onderschreven. Ook had de VDB het 
symbool van het 'gebroken geweertje' ondersteund2. 

De VDB stond sympathiek tegenover de Volks
beweging en haar vernieuwingsideeën en de vraag in de 
vrijzinnige gelederen was dan ook of men een zelfstandi
ge politieke partij moest blijven, of dat men aansluiting 
moest zoeken met bijvoorbeeld de NVB. Een belangrijk 
deel van de VDB-aanhang - met name de jongeren - koos 
voor het laatste. Deze jongeren vormden een belangrijke 
factor, speciaal in deze periode. Een belangrijke reden 
hiervan was dat dat de met de VDB verwante organisa
tie,de Vrijzinnig-Democratische Jongeren Organisatie 
(VDJO), waarvan veel jongeren lid waren of waren ge
weest, in tegenstelling tot haar moederpartij tijdens de 
oorlog redelijk had kunnen blijven functioneren. 

Begin september 1945 werd er door de VDB een com
missie gevormd, die de mogelijkheden van samenwerking 
van de VDB met andere groeperingen zou gaan onderzoe
ken. Lid van deze commissie waren onder andere de VDB
voormannen Mr.Dr. A.M. Joekes, voor de oorlog fractie-

· leider in de Tweede Kamer en Mr. PJ. Oud, burgemeester 
. van .Rotterdam en .van 1933 tot .1937 minister van finan

ciën in twee kabinetten Colijn. 
Het was met name Oud, die de rechtervleugel in de par

tij representeerde, die de meeste moeite had met de rich
ting waarin de besprekingen werden gevoerd. Oud bepleit
te de vorming van een middenpartij door een samengaan 
van vooruitstrevende, niet-socialistische groeperingen. 
Hij wist echter onvoldoende medestanders voor dit stand
punt te krijgen en legde zich bij de situatie neer. 

Half december 1945 vond er een belangrijke doorbraak 
plaats tussen de aan de besprekingen deelnemende delega
ties van onder andere de SDAP, VDB en NVB. Men was 
het eens geworden over de vorming van een brede socia
listische volkspartij. Alhoewel er in de VDB-gelederen 
nog een stevige discussie losbrandde o'O'er de bij zo'n par
tij behorende socialistische symbolen, aanvaardde men 
het onderhandelingsresultaat. Oud liet op een vergadering 
van de VDB weten op "pragmatische gronden" met het 
bereikte akkoord in te hebben gestemd. Zou de VDB hier
aan niet meewerken, dan "zou het wel eens kunnen zijn 
dat de VDB daarmee het eigen doodvonnis zou tekenen", 
aldus Oud3. 

Deze uitspraak van Oud is natuurlijk interessant Het 
doodvonnis waarvan hij sprak gold namelijk niet slechts 
de VDB, indien zij buiten de nieuwe partijvorming zou 
blijven, maar waarschijnlijk ook de politieke carrière 
van Oud zelf, indien hij zou afhaken! 

Op 8 februari 1946 stemde het congres van de VDB in 
met het opgaan van de partij in de Partij van de Arbeid 
(PvdA). 

De LSP voor de Tweede Wereldoorlog 
Ruwweg zag het politieke spectrum er begin 1946 als 

volgt uit Ter rechter zijde bevonden zich de confessione
le partijen KVP, ARP en CHU en ter linker zijde de 
PvdA, onstaan door een samenga~n van enkele belangrij
ke progressieve groeperingen. 

De LSP was buiten deze ontwikkelingen gebleven en 
had zich hierdoor feitelijk in een isolement geplaatst 

Voor de Tweede Wereldoorlog had deLSPeen behouden
de politieke koers gevolgd. Op economisch gebied be
pleitten de liberalen een terughoudende overheid; zoveel 
mogelijk ruimte aan het spel der vrij maatschappelijke 
krachten. Dit achtte men het beste recept voor economi
sche welvaart en tevens hét middel om de sociale proble
men op te lossen. Wat betreft het buitenlands en het 
veiligheidsbeleid, stonden de liberalen een neutraliteits
politiek voor en een krachtige defensie. 

Niet iedereen in de LSP-gelederen onderschreef de zo
juist geschetste koers van de partij. Met name de jonge
ren hadden kritiek op het beleid van de partijleiding, 
waarin het vooral de ouderen waren die de scepter zwaai
den. Veel van deze jongeren waren lid, of lid geweest van 
de Bond van Jong-Liberalen (BJL), de jongerenorganisa
tie van de LSP. De BJL was in deze jaren een bloeiende 
organisatie met zo'n 3000 leden, verdeeld over 50 afde
lingen. In het hoofdbestuur zaten voornamelijk studenten 
of pas afgestudeerden. 

De LSP droeg, evenals de VDB, van 1933 tot 1937 re
geringsverantwoordelijkheid. Bij de verkiezingen van 
1937 werden de liberalen door de kiezers bepaald niet be
loond voor hun opstelling en hun regeringsdeelname. De 



LSP verloor drie van haar zeven-zetels! 
Deze uitslag bracht de discussie in de partij op gang; 

veel (jonge) leden bepleitten . een bezinning op de toe
komstmogelijkheden vanhet liberalisme in Nederland ... 

Er werden inderdaad maatregelen genomen, maar voor 
een deel van de achterban gingen ·deze lang niet ver ge
noeg. Men achtte het niet geloofwaardig als het· nieuwe 
beleid zou moeten worden gedragen door het oude dage
lijkse bestuur van de partij, in bijzonder door de voorzit
ter van de LSP, Mr. W.C. Wendelaar. De partij zou een 
nieuw gezicht moeten krijgen en op initiatief van de afde
ling Wassenaar werd een campagne op touw gezet voor 
de kandidatuur van Prof.Mr. B.M. Telders als kandidaat 
voor het voorzitterschap van de partij. 

Op 24 september 1938 werd Telders tot voorzitter en 
de LSP gekozen. Hij had zich tot doel gesteld het imago 
van de LSP als conservatieve partij te veranderen. In 
woord en geschrift bestreed Telders de begrippen "laissez
faire en laissez-aller" waarmee de LSP vaak werd geïdenti
ficeerd. 

Door het uitbreken van de Tweede Wereldoorlog kon
den de vernieuwingsgezinden in de LSP maar weinig van 
hun ideeën realiseren. Telders zelf werd vanwege zijn ver
zet tegen de Duitsers opgepakt en naar een concentratie
kamp afgevoerd, waar hij uiteindelijk net voor de bevrij
ding overleed. Veel Jong-Liberalen namen actief deel aan 
het verzet; velen van hen verloren daarbij hun leven4. 

De LSP vervolgt de oude koers 
Een maand na de bevrijding kwam het hoofdbestuur van 

de LSP weer in vergadering bijeen. Een belangrijk punt 
van bespreking was de wijze waarop de partij zich zou 
presenteren. Een voorstel van het dagelijks bestuur om te 
beginnen met een naamsverandering van de partij in 
"Nieuw Liberale Partij", werd door de vergadering afgewe
zenS. Wel werd besloten twee commissies te vormen die 
voorstellen moesten doen voor een reorganisatie van de 
partij en voor een nieuw program. Kort hierop richtte de 
LSP zich middels een manifest tot het Nederlandse Volk. 

Dit manifest, een lijvig stuk van 28 pagina's, had tot 
doel " te doen zien, hoe het Liberale beginsel zich op
nieuw in het tijdgewicht van dat moment kan verwerkelij
ken". Veel belangrijke vernieuwingen bevatte het stuk 
evenwel niet Op economisch gebied bleef het parool 
natuurlijk ruim baan voor de vrije economische verhou
dingen en een terughoudende overheid. Nadrukkelijk werd 
hierbij echter gesteld, dat economische vrijheid niet tot 
wantoestanden mocht leiden. Vrijheid kon daarom niet 
zonder verantwoordelijkheid en bij misstanden diende de 
overheid niet werkloos toe te zien, doch moest zij in
grijpen. 

Een groot hoofdstuk was gewijd aan de staatkundige 
politiek die de liberalen voorstonden. Ook hierin stond 
veel dat op de vooroorlogse periode voortbouwde. Nieuw 
was het pleidooi voor de afschaffing van de evenredige 
vertegenwoordiging en de herinvoering van het districten
stelsel, waarbij de Tweede Kamer op 150 zetels moest 
worden gebracht 

Weinig spectaculaire vernieuwingsideeën dus, maar de 
opstellers van het manifest realiseerden zich, dat deze 
sommige liberalen al ver genoeg gingen: "Sommigen is 
de nieuwe tooi wellicht niet passend, den anderen te 
nieuw, den jongeren nog niet vermetel genoeg"6. 

Van de 'doorbraak-euforie' op politiek gebied moest de 
• LSP· weinig hebben. De liberalen zetten zich dan ook af 

tegen de NVB. Vooral het eenheidstreven en het socialis
tische karakter , van .de Volksbeweging moeten het ontgel
den. In het partij-orgaan van de LSP, 'Het Liberale Week
blad', had oud-voorzitter Wendelaar zich fel tegen de NVB 

· gekeerd. Hij zag de NVB als een partij met vage idealen 
en zonder program. "Als U dat wijzer maakt", aldus 
Wendelaar, "treedt dan vooral toe. Met zulke leuzen kan 
men alle eenheidsmaniakken vangen, maar ze stoten ie
dereen af die haring of kuit wil zien"7. 

Het zal duidelijk zijn dat de LSP zich door deze op
stelling, mede in het licht van de besprekingen die 
tussen diverse partijen over een evenutele samenwerking 
werden gevoerd, in een politiek isolement manoeuvreer
de. Voor de jongeren in de LSP en natuurlijk met name in 
kringen van de BJL, was deze ontwikkeling niet aanvaard
baar. Als 'woordvoerder' voor deze groep verdeuwings
gezinde Liberalen trad naar voren Drs. H.A. Korthals, 
voor de oorlog voorzitter van de BJL, nu hoofdbestuurs
lid van de LSP en sinds 20 november 1945 lid van de 
Voorlopige Staten-Generaal. Korthals pleitte voor samen
werking van liberalen met progressieven uit niet-socia
listische kring. Besprekingen met de VDJO hadden tot 
zijn teleurstelling niet tot resultaten geleid. 

In de tweede helft van 1945 veranderde er weinig in de 
opstelling van de LSP. Er werden, vooral door jongeren, 
verschillende ideeën voor de verbetering van de positie 
van de partij geuit, maar tot concrete voorstellen kwam 
het niet. De oude garde leek zich bovendien bij de situa
tie te hebsben neergelgd. Men had zich afgekeerd van de 
vernieuwingen die er op politiek gebied gaande waren, 
was tevreden met de zeer cosmetische veranderingen die 
de LSP had ondergaan en ging verder tot de orde van de 
dag: met de politieke lijn die vóór de oorlog was uitge
zet 

De 'coup' van de jongeren 
In december 1945 kwam er verandering in deze situatie 

na het bekendworden van het akkoord dat de partijen ter 
linker zijde hadden bereikt Het besef drong door dat men 
op zich zelf was aangewezen en dat er met de verkiezing
en van mei 1946 in het verschiet iets moest gebeuren. 
De LSP raakte in een soort 'gisting'. In diverse groepen 
en afdelingen werden ideeën uitgewerkt. Nog in december 
1945 presenteerde een groep jonge liberalen rond Kort
hals en Mr. C.H. Telders, neef van de overleden partij
voorzitter, een nota aan het hoofdbestuur van de LSP. 

Dr. G. van den Burg, lid van zowel de BJL als de LSP, 
verwoordde treffend de onvrede van veel liberalen. Hij 
stelde dat de jongeren in de LSP nooit voldoende kansen 
hadden gekregen om hun ideeën kenbaar te maken en in
gang te doen vinden. De ouderen hadden de dienst uitge
maakt. Zij hadden de partij echter van nederlaag naar 
nederlaag geleid. Reorganisatie op alle fronten was nu 

· noodzakelijk, aldus Van den Burg8. 
De ontwikkelingen geraakten in een stroomversnelling 

toen op 16 februari 1946 de BJL in vergadering bijeen
kwam. Oud-voorzitter Korthals sporde opnieuw aan tot 
actie. Vernieuwing was volgens hem meer dan ooit nood
zakelijk en mogelijk. Door wezenlijke veranderingen zou 
de LSP die vrijzinnig-democraten kunnen aantrekken 
voor wie de PvdA een te grote stap was geweest 73 
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De algemene ledenvergadering van de BJL nam een re
solutie aan, die tot de LSP was gericht. Daarin werd het 
hoofdbestuur van de LSP opgeroepen, met spoed een pro
gressief-liberaal program op te stellen en de mogelijkhe
den te bezien om tot verbreding van de partij te komen. 
Tenslotte diende er een ander bestuur te worden gekozen, 
dat zich bereid zou tonen bovengenoemde punten te reali
seren9. 

De BJL benoemde uit haar midden een commissie die 
uitvoering aan de resolutie zou geven, in overleg met de 
LSP, maar "desnoods zónder haar"! Het hoofdbestuur van 
de LSP stond aldus onder zware druk. 

Naast deze groep rond Korthals, was er nog een groepe
ring binnen de LSP van belang die naar vernieuwing 
streefde. deze groep had zich verzameld rond de in de afde
ling Den Haag actieve D.W. Dettmeijer, die vóór de oor
log eveneens lid van de BJL was geweest. Een belangrijk 
LSP-lid die zich eveneens bij deze groep had aangesloten 
was Prof.Mr. C.W. de Vries. Deze had vóór de oorlog 
zijn sporen binnen de LSP al verdiend als aandrager van 
vernieuwingsideeën voor de partijlijn. 

In de boezem van deze groep waren verschillende schet
sen ontstaan voor een nieuwe, niet-socialistische midden
partij, waarvan de namen varieerden van "Christelijk De
mocratisch Rijksverbond", "Nationale Progressieve Par
tij", "Nationale Democratische Partij", tot "Nederlands
Democratische Rijksunie", voor welke laatste partij De 
Vries en Dettmeijer een concept-program hadden geschre
venlO. 

Een belangrijk moment in dit proces was de beslissing 
van de groepen Korthalsffelders en Dettmeijer/De Vries 
om hun krachten te bundelen. Men kwam tot de conclusie 
dat, wilde een vernieuwing van de LSP kans op succes 
hebben, nieuw bloed moest worden aangetrokken. Voor 
zo'n verbreding van de partij-aanhang, waarbij men met 
name dacht aan 'zwevende' vrijzinnig-democraten en poli
tiek daklozen, moest de leiding van de partij worden ge
geven aan iemand van buiten de eigen gelederen. Zo ie
mand was in hun ogen Mr. D.V. Stikker. 

Op woensdag 27 februari 1946 was er een vergadering 
belegd van de BJL en de groep rond Korthals met het 
hoofdbestuur van de LSP. Men zou daar bezien hoe aan de 
verlangens van de jongeren, zoals neergelegd in de reso
lutie van 16 februari, tegemoet zou worden gekomen. De 
vernieuwingsgezinden besloten om nog vóór die tijd bij
een te komen. Men nodigde Stikker uit voor een gedach
tenwisseling die op dinsdagavond 26 februari plaatsvond. 
Aanwezig waren hier, naast de genoemde groepen Kort
hals en Dettmeijer en natuurlijk Stikker, enige 'zwevende' 
vrijzinnig-democraten onder leiding van J.M.F.A. van 
Dijk. Deze Van dijk had tot het laatst toe tevergeefs 
getracht Oud te bewegen niet tot de PvdA toe te tredenll. 

De aanwezigen waren het erover eens, dat er in ieder 
geval een nieuwe middenpartij diende te worden opge
richt. Men zou contact opnemen, niet alleen met het be
stuur van de LSP, maar ook met overgebleven, niet tot de 
PvdA toegetreden vrijzinnig-democraten. Stikker verklaar
de zich in beginsel bereid als voorzitter van zo'n nieuwe 
partij op te treden. 

De volgende dag vond de geplande bijeenkomst plaats 
van de vernieuwers met het hoofdbestuur van de LSP, 
waaraan ook door Stikker werd deelgenomen. Het hoofd
bestuur, dat nu onder zware pressie stond, stemde in met 

de instelling van een comité dat zou onderzoeken of de 
mogelijkheid bestond "het tot stand gekomen contact 
duurzame politieke werkelijkheid te geven"12. 

Hiermee was feitelijk de kogel door de kerk. Na deze in
stemming van de LSP - zonder welke de pogingen van de 
vernieuwers zeker gedoemd zouden zijn geweest te mis
lukken - kon het comité, bestaande uit de heren Stikker, 
Van Dijk, Korthals en Telders dus aan de slag. De tijd 
drong, zowel voor de LSP die daardoor min of meer in 
het nauw gedreven met de instelling van het comité had 
ingestemd, als voor het comité zelf. Op uiterlijk 9 april 
1946 namelijk moesten de kandidatenlijsten voor de 
Tweede Kamerverkiezingen worden ingeleverd. 

Vanwege de tijdsfactor en de noodzakelijke instemming 
en deelname van de LSP, zouden de werkzaamheden van 
het comité dus uitmonden in een vernièuwde, aangepaste 
LSP. Dit wordt treffend geïllustreerd door een schrijven 
van Telders aan Stikker. De dag na de vergadering met 
het hoofdbestuur van de LSP stuurde Telders aan Stikker 
twee exemplaren van de "Leidraad van de LSP", met daar
in de politieke uitgangspunten van de partij. Telders 
schrijft: "Ik vond gisteravond gelegenheid om de inlei
ding te redigeren, zóó, dat zij is geworden eene uiting 
van het Comité tot oprichting van een Vooruitstrevende 
Vrijheidspartij: 13. 

Centraal in het concept-program, dat het comité opstel
de stond het begrip 'vrijheid'. Daarnaast kwamen, net als 
in het program van de LSP, de begrippen 'verdraagzaam
heid' en 'verantwoordelijkheid' voor. Nieuw was de centra
le plaats die het beginsel van de 'sociale rechtvaardig
heid' innam. 

Over de gehele lijn was het compromis tussen de oude 
partijlijn en die van de vernieuwingsgezinden goed zicht
baar. 

Op 5 maart 1946 richtte het comité zich middels een 
memorandum tot de LSP, waarin het de genoemde punten 
op een rij had gezet. Men motiveerde nog eens de nood
zaak voor vernieuwingen en legde de LSP daarom de vol
gende vraag voor: "Is de Liberale Staatspartij bereid de 
verdediging en verwerkelijking van het Liberale beginsel 
uit handen te geven aan een nieuwe politieke forma
tie?''14 

Indien de LSP deze vraag bevestigend zou beantwoor
den, dan was Stikker bereid "zich in de politiek te bege
ven" en leiding aan de partij te geven. 

Op 9 maart 1946 vergaderde het hoofdbestuur van de 
LSP over dit memorandum. Het comité kreeg het groene 
licht. Het hoofdbestuur besloot de algemene ledenvergade
ring van de LSP te adviseren met de vernieuwingsvoor
stellen in te stemmen. 

Op 12 maart 1946 presenteerde het "Comité van Initia
tief' zich, eveneens via een manifest tot het Nederlandse 
volk als Partij van de Vrijheid. Men had de aanduiding 
'liberaal' als belangrijkste beginsel waar de partij zich op 
baseerde, om de associatie met de Liberale Staatspartij 
zoveel mogelijk te vermijden. 

Uit strategisch oogpunt vond de oprichtingsvergade
ring van de PvdV plaats op 23 maart 1946: precies een 
week voor de algemene ledenvergadering van de LSP, die 
zich daarmee voor een voldongen feit zag geplaatst. 

Op 30 maart 1946 stemde de LSP in met het 'opgaan' 
in de PvdV. 



Waarom Stikker? 
Wat betreft de vraag waarom men Stikker vroeg om het 

gezicht van de partij naar buiten toe te gaan bepalen, het 
volgende. 

Wij zagen dat aan de inspanningen van Prof. Telders 
om de LSP nieuw leven in te blazen, door de oorlog een 
abrupt einde was gekomen. Na de 'heroprichting' van de 
partij in de zomer van 1945, waren pogingen van jonge 
liberalen om nieuwe richtingen te zoeken, bijvoorbeeld 
door in contact met de VDJO te treden, op niets 
uitgelopen. De LSP hield zich afzijdig van de vernieu
wingen op partijpolitiek gebied en verviel weer in de 
vooroorlogse trend. 

In februari 1946 leek het politieke spectrum te zijn uit
gekristalliseerd. De verkiezingen van mei 1946 naderden. 
De LSP stond alleen. Het zag ernaar uit dat als de LSP 
zou 'doormodderen', zij bij de verkiezingen een gevoelige 
nederlaag zou lijden. De vemieuwingsgezinden zouden de 
partij dan gefrusteerd verlaten. 

Er moest dus iets nieuws komen. Liberalisme was 'ver
dacht' en leek 'uit'. Het probleem was dat er nog maar 
zeer weinig tijd was om iets nieuws op te zetten. Men 
zou dus moeten blijven steunen op de aanwezige partij
structuur en -kaders. De LSP in een nieuw jasje, ofwel 
nieuwe wijn in oude zakken. 

Om de partijkaders te kunnen verbreden, was het nodig 
iemand van buiten de eigen gelederen aan te trekken. 
Stikker was zo iemand. Hij was voor de diverse groepe
ringen een acceptabele figuur. 

In de eerste plaats vanwege zijn rol in de totstand
koming van de in mei 1946 opgerichte Stichting van de 
Arbeid, hetgeen als een bewijs voor zijn vernieuwingsge
zindheid gold. 

Stikkers voorzitterschap van de werkgeversvereniging 
Centraal-Sociaal Werkgeversverbond, alsmede zijn direc
teurschap bij de Heinekeos Brouwerij bezorgden hem daar
naast veel goodwill bij de ouderen in de LSP. Deze con
tacten van Stikker met het bedrijfsleven zouden voor de 
fondsenwerving van de partij bovendien zeer interessant 
kunnen zijn. 

Een bijkomend voordeel was, dat Stikker politiek ge
zien dakloos was, hetgeen onder de zwevende kiezers wer
vend zou kunnen werken. 

Van belang voor de partij was verder, dat Stikker op 
dat moment een ruime bekendheid in den lande genoot, 
voornamelijk vanwege zijn voorzitterschap van de 
Stichting van de Arbeid. Stikker was door zijn lidmaat
schap van de Eerste Kamer - hij was sinds 20 november 
1945 lid van de Voorlopige Staten-Generaal - bovendien 
vertrouwd met het parlementaire gebeuren. 

Tenslotte was het te verwachten dat Stikker, vanwege 
zijn grote bestuurservaring, in staat zou zijn leiding aan 
de partij te geven. 

Resumerend 
Een echt nieuwe partij was de Partij van de Vrijheid 

niet Daarvoor had het de vernieuwingsgezinden aan tijd 
ontbroken. Zou men bovendien de politieke lijn van de 
LSP volstrekt hebben losgelaten, dan was de medewer
king van die partij uitgebleven. De mogelijkheid van een 
middenpartij náást de l.SP was illusoir. 

Vanuit de LSP-gelederen werd, voornamelijk door jonge
ren, met succes een 'coup' gepleegd, waardoor de partij 

aantrekkelijk was geworden voor nieuwkomers. 
Met Stikker had de partij een nieuw gezicht; een man met 
veel leidinggevende ervaring; iemand met veel nieuwe 
perspectief biedende contacten, welke interessant zouden 
kunnen zijn voor de financiële positie van de partij. Van 
Stikker zou een convergerende werking kunnen uitgaan. 
Hij was een acceptabele figuur voor zowel jongeren en 
vernieuwingsgezinden als voor de oude behoudende garde. 
Stikker zou bovendien nieuwe mensen naar de partij 
trekken, voornamelijk politiek daklozen en malcontente 
vrijzinnig-democraten. 
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ontwapening uit haar partij-programma; de SOAP deed dit een 
jaar later eveneens. 
3. Notulen van het Centraal Comité van de VDB , 15 december 
1945, Archief Joekes, 46. 
4. Artikel van A.D.H. Huysman over de BJL in de Tweede 
Wereldoorlog, in: NRC, 29 juni 1985. 
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7. W.C. Wendelaar, in: Het Liberale Weekblad, augustus 1945. 
8. Brochure van G. van den Burg, januari 1946, Archief Stikker, 
69. 
9. Resolutie van de BJL aan het hoofdbestuur van de LSP, 16 
februari 1946, Archief VVD, 99. 
10. Manifest van de Nederlands-Democratische Rijks Unie, Ar
chief Stikker, 69. 
11. H.J.L. Vonhoff, Bewegend Verleden. Een biografische visie 
op Prof.Mr. P.J. Oud., (Alphen a/d Rijn 1969) 98. 
12. Memorandum van D.U. Stikker, J.M.F.A. van Dijk, H.A. 
Korthals en C.H. Telders aan hoofdbestuur LSP, 5 maart 1946, 
Archief Stikker, 12. 
13. C.H. Telders aan D.U. Stikker, 28 februari 1946, Archief 
Stikker, 68. 
14. Zie noot 12. 

* Drs. M.F. Westers is welenschappelijk medewerker van 

de Prof Mr. BM. Teldersslichling. 

OVERZICHT OUDE JAARGANGEN 
LffiERAAL REVEIL 

Positief bericht voor de liefhebbers 

Met ingang van heden is bij de abonnementen-administra
tie beschikbaar een overzicht van gepubliceerde artikelen 
in Liberaal Reveil vanaf de oprichtingsdaum (2 septem
ber 1955). Er is zowel een chronolo~isch overzicht à 
raison van f 5,-- (excl. porti f 2,30), als een alfabetisch 
auteursregister ad f 5,- (excl. porti f 2,30). 

Indien men beide registers tegelijkertijd bestelt, kan dat 
tegen een prijs van f 7,50 (excl. porti f 4,25). De 
registers zijn verkrijgbaar door overmaking van het des
betreffende bedrag op girorekening 240.200 t.n.v. 
Stichting Liberaal Reveil, Voorschoten, onder vermel
ding van het gewenste register. 
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De Vrijzinnig-Democratische Bond en het 
Defensie-Vraagstuk in de Jaren Dertig 

H.A.T.G. Freitag* 

Inleiding 
Vaak worden in Nederland de jaren dertig gebruikt om 

te wijzen op paralellen met hedendaagse ontwikkelingen: 
een economische crisis met al haar maatschappelijke ge
volgen van dien of opkomende rechts-extremistische op
vattingen. Meestal worden deze schijnbare overeenkom
sten gebruikt om het eigen gelijk te onderstrepen en 
vaak zijn ze helaas ongenuanceerd of zelfs onjuist. 

Ook op het gebied van vrede en veiligheid lijken er 
tussen toen en nu overeenkomsten: enerzijds een sterke 
pacifistische stroming onder de publieke opinie, ander
zijds een grootmacht die zich sterk bewapende en niet di
rect vredelievend overkwam. Toch zal dit artikel zich 
niet wagen aan een opdringerig zoeken naar paralellen 
tussen toen en nu. Mijns inziens bezit het historisch ge
beuren een zekere uniek- en eenmaligheid waardoor er 
geen regelrechte lessen uit het verleden vallen te trek
ken. Dit wil niet zeggen dat er geen structuren en proces
sen achter de gebeurtenissen schuil gaan, maar ontwikke
lingen dienen wel in de contekst van die tijd geplaatst te 
worden. 

Wat in deze bijdrage wel zal gebeuren is nader bezien 
hoe Nederlandse liberalen in de dertiger jaren zich in deze 
disussie en escalerende onwikkelingen gedroegen, omdat 
dit gedrag zondermeer opmerkelijk was te noemen. Het is 
mijns inziens interessant om te zien wat er gebeurt met 
de interne discussie in een liberale partij wanneer de 
denkbeelden van verschillende kanten onder druk komen 
te staan. Daarnaast zullen in dit artikel ook verschillende 
nuances worden aangebracht in het historiografische 
beeld van deze problematiek. 

Vermeldt dient nog te worden dat deze bijdrage is 
gebaseerd op een afstudeerscriptie waar een uitvoerig 
onderzoek naar de bestaande literatuur, partijbladen, 
brochures, archieven en kamerhandelingen aan vooraf is 
gegaan. In plaats van een notenapparaat te gebruiken 
verwijs ik daarvoor naar mijn scriptie. 

Geschiedenis en plaats van de Vrijzinnig
Democratische Bond 

Omdat de geschiedenis van het Nederlandse liberalisme 
nogal complex is, is het niet eenvoudig om de plaats 
hierin van de Vrijzinnig-Democratische Bond in het kort 
weer te geven. Hoewel een duidelijke partijvorming ont
brak kunnen we in de 19e eeuw drie stromingen in het Ne
derlandse liberalisme ondescheiden: een progressieve 
vleugel, ook wel Radicalen genoemd, die overheidsin
menging en een krachtige sociale wetgeving alsmede 
algemeen kiesrecht voorstond; een conservatief-liberale 
vleugel die meende dat er in de samenleving voldoende 
ten goede was veranderd; en tot slot een middengroep die 
de beide onverzoenlijken trachtte te verenigen en daar
voor de in 1885 opgerichte "Liberale Unie" gebruikte. 
Deze Unie werd zelf echter ook meer en meer verdeeld. 
Een aantal conservatieven trad uit en vormde de "Bond 
van Vrije Liberalen". In 1901 verlieten een aantal pro
gressieven de Unie en samen met de Radicalen vormden 
zij in mei 1901 de "Vrijzinnig Democratische Bond". Tot 
na de Eerste Wereldoorlog bleven deze drie liberale partij
en naast elkaar functioneren. In 1921 werd de "Liberale 
Staatspartij" als fusie van de "Liberale Unie" en de "Bond 
van Vrije Liberalen" opgericht. 

Tussen de beide wereldoorlogen zagen we daarom twee 
liberale partijen naast elkaar in het Nederlandse politieke 
bestel opereren. De Liberale Staatspartij (LSP) was meer 
de vertegenwoordiger van de ondernemers: men was afke
rig van overheidsinmenging omdat deze vrijheid van het 
economisch handelen beperkte. Ook de Vrijzinnig-Demo
cratische Bond (VDB) hechtte grote waarde aan de indivi
duele vrijheid, maar zij wilde de maatschappelijke voor
waarden voor ongelijkheid wegnemen door middel van 
hervormingen en sociale wetgeving. Het was vooral een 
partij van intellectuelen. Een ander essentieel verschil 
ontstond toen de VDB in 1924 de nationale ontwapening 
ging bepleiten, terwijl de LSP een neutraliteitsbeleid met 
een eigen defensie voorstond. Gedurende deze periode 
schommelde het stemmenpercentage voor de VDB rond de 
6 à 7%, terwijl dat van de LSP terugliep van 10 naar 4%. 

De Vrijzinnig-Democraten en de nationale ont
wapening 

Onder invloed van de oorlogsverschrikkingen in de ja
ren 1914-1918 en de bijna algemene anti-militaristische 
stemming in ons land, ontwikkelde het denken in de 
VDB zich van een pleitten voor een volksleger met 
slechts defensieve en neutralistische doelen, tot een stre
ven naar de afschaffmg van het leger. Belangrijk bij deze 
verandering was ten eerste de oprichting van de Volken
bond in 1920 waarbij alle aangesloten landen zich uit
spraken de vrede te handhaven en de oorlog tegen te 
gaan. Ten tweede bleek de strijd rond de vlootwet in 
1923 van invloed: deze wet die voorzag in de bouw van 
twee kruisers werd met 50 tegen 49 stemmen door de 
Tweede Kamer verworpen in verband met de té hoge kos
ten in een tijd van scherpe bezuinigingen. Ook hadden 
velen morele bezwaren wat tot uiting was gekomen bij 
een gehouden volkspetitionnement Ten derde ontwikkel-



de de oorlogstechniek zich dusdanig dat niet alleen vlieg
tuigen en gifgassen werden geïntroduceerd, maar ook 
bleek de afzijdigheid van de burgerbevolking niet langer 
mogelijk. Vooral door toedoen van Eerste Kamerlid D. 
van Embden en ondanks verzet van vooraanstaande partij
leden als P.J. Oud en R. Kranenburg besloot de Algemene 
Vergadering van de VDB in 1924 het streven naar natio
nale ontwapening te aanvaarden. Dit streven werd met 
verschillende arugmenten gestaafd. Allereerst de prak
tische argumenten: men meende dat een land met een ei
gen leger bij een internationaal conflict hierdoor juist 
een oorlog aan zou trekken, terwijl een natie zonder le
ger niet zou worden aangevallen omdat het voor een bui
tenlandse agressor reeds onschadelijk was; tevens vond 
men dat een klein land zich ondanks een eigen leger 
nooit tegen een land met een groter en moderner leger 
zou kunnen verdedigen en men voor een modem leger 
nooit de financiële lasten zou kunnen dragen. Voor veel 
Vrijzinnig-Democraten was daarnaast een moreel argu
ment belangrijk: de moderne oorlog met haar gifgassen, 
bombardementen en burgerdoelen werd als onzedelijk ge
zien. Dit ideaal van een afschaffing van het leger hing 
nauw samen met het pleiten voor versterking van de 
Volkenbond om zo te komen tot een systeem van 
"collectieve veiligheid" (een stelsel van onderlinge 
afspraken en garanties tot vrede waarbij de deelnemers 
tot sancties zouden overgaan tegen de schender van de 
vrede). 

De VDB wenste na 1924 dus niets meer voor vloot en 
leger beschikbaar te stellen omdat deze teruggebracht 
moesten worden tot bescherming van de binnenlandse 
orde. De overheid diende wel tegen misdadigers, oproer
kraaiers en "buitenlandsche vrijbuitersbenden" op te tre
den: dus louter een politie en grenswachtfunctie voor het 
leger was voor de VDB voldoende. Persoonlijke weerloos
heid en enige vormen van dienstweigering waren voor de 
partij absoluut taboe. Een belangrijk verschil van me
ning bestond er binnen de partij wel. De tegenstanders 
van de nationale ontwapening hadden een belangrijke be
perking op de koerswijziging van 1924 aan kunnen 
brengen door deelname aan een collectieve militaire actie 
van de Volkenbond in het werkprogram van de partij op 
te laten nemen. De voorstanders van de nationale ontwa
pening waren dan wel fel tegen deelname van militaire 
Volkenbondacties, maar verwachtten niet dat de Volken
bond in zo'n geval een beroep zou doen op een klein 
land als Nederland. 

Dit ontwapeningsstandpunt van de partij liet zich moei
lijk rijmen met het beleid van de Nederlandse regeringen 
in het interbellum. Deze streefden dan wel de collectieve 
veiligheid binnen de Volkenbond na, maar hielden voor
al vast aan de neutraliteit en de zelfstandigheid en hier
voor was een goed Nederlands leger noodzakelijk. Toch 
werd de defensie niet gespaard in de scherpe bezuiniging
en: de uitgaven liepen terug van f 100 miljoen in 1920 
tot f 75 miljoen in 1935. 

Veranderingen ln het denken over oorlog en 
vrede 

Tot mei 1933 hield de VDB onverminderd vast aan haar 
streven naar nationale ontwapening en stemde men stee
vast tegen elke defensiebegroting. Hoewel men theore
tisch de mogelijkheid open liet dat Nederland aan mili
taire Volkenhondsacties kon deelnemen, was de stem-

ming in de partij dusdanig dat de praktische uitvoering 
hiervan én onwaarschijnlijk én onder de geldende om
standigheden afkeurenswaardig werd geacht. Na 1933 zou 
het standpunt binnen de partij zich stapje voor stapje wij
zigen. In deze ontwikkeling zal ik voor de duidelijkheid 
een aantal fasen onderscheiden. Hoewel de complexe wer
kelijkheid hiermee geschematiseerd wordt, zal dit de over
zichtelijkheid ten goede komen. 

De eerste wijzigingen vonden plaats onder invloed van 
de binnenlandse politiek. Ondanks het verschil in het 
denken over oorlog en vrede kwam het na de verkiezing
en van 1933 tot een samenwerking tussen de VDB en de 
belangrijkste rechtse partijen (de drie confessionele par
tijen en de LSP). Belangrijk was hierbij vooral dat allen 
ongeveer hetzelfde dachten over de manier waarop de eco
nomische crisis tegemoet zou moeten worden getreden: 
namelijk door een politiek van aanpassingen en bezuini
gingen. Namens de VDB namen Oud op Financiën en Mar
cbant op Onderwijs plaats in het kabinet-Colijn. Er werd 
afgesproken dat de Vrijzinnig-Democraten hun ontwape
ningseis voor de komende vier jaar niet aan de orde zou
den stellen. Evenzo belangrijk in deze periode was dat de 
redactie van het partijblad "De Vrijzinnig-Democraat" en 
de gehele Tweede Kamerfractie zich in het najaar van 
1933 akkoord verklaarden met Colijn's stelling dat het 
Nederland's plicht was deel te nemen aan een eventuele 
militaire Volkenbondactie. Daarnaast werd door alle VOD
parlementariërs ( met uitzondering van Van Embden in de 
Eerste Kamer) voor het eerst sinds jaren weer vóór de de
fensiebegroting gestemd. Dit gebeurde op zuiver pragma
tische gronden omdat zij op deze manier dachten zoveel 
mogelijk op defensie te kunnen bezuiningen en nog 
geenszins afstand deden van hun streven naar nationale 
ontwapening. Wel bleek hieruit dat men zich niet princi
pieel op het ontwapeningsstandpunt stelde, want dan zou 
immers iedere gulden téveel zijn geweest. Op deze voor
zichtige koerswijziging en toch wel opmerkelijk stem
men vóór de defensiebegroting vonden we geen reacties 
in het partijblad "De Vrijzinnig-Democraat". Wel viel tel
kens het uitgebreide commentaar van de redactie op dat 
het beleid van de fracties verdedigde en benadrukte dat 
het steven naar nationale ontwapening in het geheel niet 
werd losgelaten. 

Een tweede fase in de ontwikkeling ging in toen in sep
tember 1934 uit de Troonrede bleek dat er van de beloof
de bezuinigingen op defensie zo goed als niets terecht 
zou komen. De kamerfracties besloten hierop tegen de 
defensiebegroting voor 1935 te stemmen, en men wei
gerde voorlopig een volgende stap te zettten. Maar op de 
Algemene Vergadering van de partij kwam het in novem
ber 1934 echter niet tot een uitspraak waarbij het kabi
netsbeleid werd afgekeurd. Geconstateerd werd slechts dat 
een belangrijke pijler waarop de coalitie was gebouwd, 
weggevallen bleek. Op dit ogenblik vond de VDB zich in 
een moeilijke positie omdat de druk op de partij om te 
moeten gaan kiezen tussen het kabinetsstandpunt en het 
ontwapeningsstreven groot was. Aan eventuele deelname 
van Nederland aan een militaire Volkenbondactie werd on
danks protesten van principiële ontwapenaars in het par
tijblad niet meer getornd. 

De periode van mei 1935 tot mei 1936 kan als een der
de fase gezien worden. Voor de Vrijzinnig-Democraten 
was het een tijd van grote onzekerheid en onenigheid. Er 
hadden zich in de wereldpolitiek van die jaren nogal wat 
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veranderingen voltrokken. Hitier was begin 1933 in 
Duitsland aan de macht gekomen en binnen een jaar be
sloot hij zowel de dienstplicht weer in te voeren als de 
Volkenbond te verlaten. Ook sleepte sinds 1931 de zaak 
van de Japanse verovering van het Chinese Mantsjoerije, 
waarbij de Volkenbond er maar niet in slaagde door be
middelend optreden de Japanse agressie te keren. In het 
voorjaar van 1935 erkende het Hoofdbestuur van de VDB 
dat de internationale omstandigheden de laatste twee jaar 
dusdanig waren verslechterd dat de commissie-Kranenburg 
benoemd werd om de consequenties hiervan voor de defen
sieparagraaf van de partij te onderzoeken. Op dit ogen
blik zou de internationale politiek de invloed van de bin
nenlandse politiek op het defensiebeleid van de partij 
gaan overheersen. Belangrijk daarbij was dat het interna
tionale politieke klimaat gedurende de werkzaamheden 
van de commissie nog verder zou verslechteren: Italië 
viel het Afrikaanse Abesynië binnen en de economische 
sancties die de Volkenbond afkondigden resulteerden 
vooralsnog geen enkel effect. De gevolgen waren daarom 
navenant: niet alleen spraken steeds meer partijleden 
zich in het partijblad tegen de nationale ontwapening 
uit, maar ook besloten twee van de zes Tweede Kamerle
den en één Eerste Kamerlid vóór de defensiebegroting 
van 1936 te stemmen. Zij meenden dat het land zich bij 
een eventuele aanval van een buitenlandse mogendheid 
diende te verdedigen totdat er Volkenhondshulp zou ko
men opdagen. Ook de redactie van "De Vrijzinnig-Demo
craat" sloot zich bij dit standpunt aan. En ook de meerder
heid van het rapport van de commissie-Kranenburg, dat 
in maart 1936 verscheen, was deze visie toegedaan. Deze 
sprak duidelijk uit dat de nationale ontwapening niet 
langer was te handhaven en dat het Nederlandse leger in 
staat moest zijn aanvankelijk zelfstandig te verdedigen te
gen een aanval. De minderheid van de commissie viel in 
tweeën uiteen en speelde daarmee de tegenstanders binnen 
de partij in de kaart: Van Embden ging wel akkoord met 
Nederlandse deelname aan een militaire Volkenbondactie, 
als deze onderdelen maar géén zelfstandig leger vormden; 
Coster achtte alle toepassing van oorlogsgeweld zedelijk 
ontoelaatbaar. "De Vrijzinnig-Democraat" liet in deze epi
sode een overstelpend aantal reacties zien van zowel 
voor- als tegenstanders van de nationale ontwapening: 
ook hier viel de splitsing op tussen de praktische ontwa
penaars (Van Embden c.s.) en de principiële ontwape
naars (Coster c.s.). Tot slot vond er in deze onrustige 
periode in april 1936 te Utrecht een Buitengewone Alge
mene Vergadering plaats. Deze ontaarde na een ordelijk 
begin in een chaotisch en rumoerig geheel waarbij er 
door de tijdsdruk aan het eind van de vergadering géén 
voorafgaande discussies over ingediende resoluties meer 
plaats konden vinden. Uiteindelijk werd een vaag be
stuursvoorstel met grote meerderheid van stemmen aange
nomen. Over de bedoeling van het Hoofdbestuur, het 
schrappen van de ontwapeningsparagraaf, kon geen mis
verstand bestaan. Maar de aangenomen tekst was dermate 
dubbelzinnig dat men er ook in lezen kon dat er slechts 
gestreefd werd naar het onderhouden van bepaalde onderde
len van de Nederlandse defensie, die géén nationale defen
sie zouden vormen en alleen tot doel hadden bij te dragen 
tot een collectieve Volkenbondactie. Achteraf bekeken 
leek dit vage compromis-voorstel het enig haalbare bin
nen de partij op dat moment. Een referendum van "De 
Groene Amsterdammer" onder alle bestuursleden van de 

Nederlandse politieke partijen over allerlei staatkundige 
onderwerpen, liet zien hoe de verhoudingen binnen de 
VDB in het vooxjaar van 1936 in werkelijkheid lagen: 
van het VDB-kader bleek 53% tegen en 47% vóór natio
nale ontwapening! 

Na deze vergadering vond er een laatste fase in de 
ontwikkeling plaats. In het partijblad werden nog gerui
me tijd polemieken gevoerd over wat er uiteindelijk on
der het aangenomen bestuursvoorstel verstaan moest wor
den. De redactie liet hier géén onduidelijkheid over be
staan: er zou zijn besloten tot het steunen van een zelf
standige Nederlandse defensie. Eind 1936 stemde de hele 
Tweede Kamerfractie vóór de defensiebegroting van 1937 
en stelde woordvoerder Joekes dat de versterking van de 
Nederlandse defensie gezien de intern!ltionale ontwikke
lingen vereist was. Begin 1937 zou de Eerste Kamer
fractie hetzelfde doen, met uitzondering van Van Embden 
die tot begin 1940 aan zijn standpunt zou vasthouden. 
Toch gaf Van Embden zich in feite gewonnen omdat hij 
voor zijn tegenstemmen geen legitimiteit ontleende aan 
de nieuwe defensieparagraaf van de partij en er zelfs met 
geen woord over repte. Ook de principiële ontwapenaars 
die "De Vrijzinnig-Democraat" nog wel regelmatig 
bestookten met hun ethische argumenten leken zich bij 
de interpretatie van de inhoud van de nieuwe defensiepara
graaf te hebben neergelegd. In het vooxjaar van 1937 
werd aan het laatste restje onduidelijkheid een einde ge
maakt met het verschijnen van twee VDB-brochures waar
in overduidelijk werd gepleit voor "nationale weermach
ten" en dat Nederland zijn defensie met het oog hierop 
diende te organiseren. 

De verkiezingen voor de Tweede Kamer in mei 1937 
leverde de VDB wel een stemmenwinst maar niet meer 
kamerzetels op. Na de verkiezingen kwam de VDB niet 
als regeringspartij terug en zou tot 1939 in de oppositie 
blijven. Aan het defensiestandpunt zou niets meer veran
deren ook al stemde men eind 1937 tegen de uitbreiding 
van het Nederlandse leger en de verlenging van de dienst
plicht. Voor wat betreft de buitenlandse politiek ruilde 
men in navolging van de Nederlandse regering eerst de 
collectieve veiligheid in voor zelfstandige onzijdigheids
politiek, welke in 1939 weer plaats moest maken voor 
een politiek van neutrale afzijdigheid. 

Concluderend 

Wanneer men naar deze episode uit de geschiedenis van 
deze liberale partij terugkijkt, valt niet alleen het hoge 
kwalitatieve niveau van de discussie op, maar ook de gro
te persoonlijke vrijheid die binnen de partij heerste: 
voor afwijkende opvattingen was alle ruimte. Zelfs Van 
Embden's stemmen tegen de defensiebegrotingen tot aan 
1940 werd door iedereen gerespecteerd. Voor wat betreft 
het geschiedenisbeeld over de VDB kan gesteld worden 
dat ook de binnenlandse politiek een rol speelde in het 
gewijzigde denken over de defensiepolitiek. Ook bestond 
de partij niet slechts uit voor- en tegenstanders van de na
tionale ontwapening. Er waren vier groepen: principiële 
ontwapenaars, praktische ontwapenaars, praktische bewa
penaars, en tot slot principiële bewapenaars. 

*Drs.HA.T.G.Freitag is docent aan het V.W.O. 



Boekbespreking: German Big Business 
and the Rise of Hitier 

A.V.N. van Woerden* 

Ruim een halve eeuw geleden,op 30 januari 1933, werd 
Adolf Hitier rijkskanselier. Ofschoon de nationaal-socia
listen in zijn kabinet aanvankelijk in de minderheid 
waren, wisten zij binnen een half jaar hun conservatieve 
partners te overrompelen, de andere politieke partijen tot 
opheffing te dwingen en een fascistische dictatuur te 
vestigen. Over de vraag hoe hun partij, de NSDAP, in de 
tijd van tien jaar een massabeweging kon worden en hoe 
zij aan de macht kwam, is veel geschreven, met name 
ook over de zwakte van de zogenaamde Weimar-repu
bliek, die de nazi's vanaf het eerste begin naar het leven 
hadden gestaan. Een aspect waarover veel is gespeculeerd 
en getheoretiseerd is de verantwoordelijkheid van de 
grote ondernemers voor het succes van de NSDAP en de 
ondergang van de Weimar-Republiek. Men kan veilig 
stellen dat German big business and the rise of H itler 
van de Amerikaanse historicus Turnerl de eerste echt 
wetenschappelijke monografie over dit onderwerp is. 

De gangbare visie op de grote ondernemers en 
de nazi's 

Tegenover de titelpagina heeft Turner een fotomontage 
van de bekende communistische kunstenaar John Heart
field uit augustus 1933 laten reproduceren. Daarop wordt 
Hitier voorgesteld als een marionet, met in de ene hand 
een sabel en in de andere hand een geldzak, die door de 
Westduitse grootindustrieel Fritz Thyssen (grote sigaar in 
de mond) wordt gemanipuleerd. "Werktuig in Gods hand"
zo had de nazi Wilhelm Kube Hitier genoemd -, staat er
onder met een vraagteken; nee, is het antwoord, "Speel
tuig in Thyssens hand!". Zes jaar later, vlak voor het uit
breken van de Tweede Wereldoorlog, vluchtte Thyssen 
naar het buitenland en werd zijn enorme vermogen gecon
fisqueerd. Daarmee kwam de demonologie van Heartfield 
in een even vreemd licht te staan als de theologie van 
Kube, maar dat heeft nauwelijks afbreuk gedaan aan de 
voorstelling dat het Duitse grootkapitaal een macht was 
die hier achter de schermen een belangrijke rol moet 
hebben gespeeld. 

Van welke aard die belangrijke rol is geweest, daarover 
hebben de meningen altijd uiteengelopen. Maar afgezien 
daarvan denken velen, niet alleen van links, over de 
grote Duitse ondernemers nog steeds in termen van wat 

de Nederlandse vakbondsleider Mertens over de naar hem 
genoemde tweehonderd zei: "een evenzo deskundige, fi
nancieel sterke als beangstigende groep". 

Turners aanpak 
Turner heeft de politieke rol van de grote Duitse onder

nemers in de Weimar-republiek, vooral gedurende de 
kritieke jaren 1930-1933, grondig onderzocht. Hij geeft 
ook een antwoord op de vraag hoe deskundig, hoe 
machtig en hoe beangstigend deze groep was. Daarbij 
concentreert hij zijn aandacht op ondernemingen die na 
de geldsanering van eind 1923 over een nominaal kapi
taal van ten minste twintig miljoen mark beschikten. 
Voor zijn onderzoek heeft hij een grote verscheidenheid 
van bronnen aangeboord: nog niet eerder gebruikte be
drijfsarchieven, openbare archieven, politierapporten en 
perspublicaties, om het belangrijkste materiaal te noe
men. Turners boek is helder en spannend geschreven. 
Natuurlijk weet hij net zo goed als zijn lezers dat de 
nazi's de alleenheerschappij zouden verwerven en hoe die 
alleenheerschappij eruit zou zien. Maar dat wisten de 
grote ondernemers niet en als een goed historicus 
schermt hij niet met deze wetenschap achteraf. 

Deskundige en beangstigende ondernemers? 
Een van de dingen die Turner duidelijk maakt, is dat het 

voor de grote ondernemers niet eenvoudig was, erachter 
te komen wat zij als ondernemers aan de nazi's hadden. 
Dat dezen, eenmaal aan de macht, de grote onderneming
en als zodanig zouden laten voortbestaan, ook dat kon
den zij niet weten. Wel werden zij voor 1933 geconfron
teerd met een kakofonie, zoals Turner het noemt, van eco
nomische opvattingen. De nazi-propaganda was vol van 
kritiek op het anonieme grootkapitaal, en in het parle
ment stemden de nazi-afgevaardigden veelal met de 
communisten en de socialisten mee. Daarnaast waren er 
ook weer positieve geluiden over "Arische" ondernemers
capaciteiten te horen. Turner stelt dat Hitier deze dubbel
zinnigheid welbewust heeft geëxploiteerd, want zo kon 
hij een maximum aan aanhangers en kiezers voor zich 
winnen. Dat is hem in de economische wereldcrisis van 
1929 en volgende jaren, die in Duitsland bijzonder hard 
toesloeg, zeker gelukt in 1930 werd de NSDAP de op 
één na sterkste partij in de Rijksdag, in 1932 de sterkste 
partij. 

Ook de grote ondernemers konden de nazi's toen niet 
meer negeren. Echt met hen sympathiseren deden maar 
weinigen, eigenlijk alleen de bovengenoemde Thyssen. 
De meesten probeerden zich politiek en economisch in te 
dekken door met redelijk lijkende nazi's in contact te 
treden en dezen eventueel financieel te steunen. Het verst 
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ging in dit opzicht de zware industrie van het Roer- . 
gebied, een noodlijdende bedrijfstak die niet uitblonk 
door economische deskundigheid. Meer florerende bedrij
ven als IG Farben en Siemens waren veel minder bereid, 
met de nazi's in zee te gaan (we hebben het hier nog 
steeds over de jaren voor 1933). Een en ander hangt 
mede samen met uiteenlopende economische belangen; 
zo waren de laatstgenoemde bedrijven sterk op de export 
gericht. Van een consistent en gecoördineerd beleid van 
de grote ondernemers ten aanzien van de nazi-dreiging 
kan geen sprake zijn, zo toont Turner aan. Hun gedrag 
maakt wat dat betreft meer een amateuristische en 
angstige dan een beangstigende indruk. 

Machtige ondernemers? 
Ongetwijfeld vormden de grote ondernemers in 

economisch opzicht een grote macht in de Weimar
republiek. Maar beschikten zij ook over politieke 
macht? Volgens de marxisten, en niet alleen volgens 
hen, was dat uiteraard het geval, maar bij nader toezien 
blijkt dat het omzetten van economische in politieke 
macht niet zo eenvoudig is, zeker niet in Duitsland. De 
grote ondernemers daar hebben wel pogingen in die 
richting ondernomen door bepaalde "burgerlijke" partijen 
als de Duitse Volkspartij financieel te steunen, door zich 
zelf in de Rijksdag te laten verkiezen en door het 
redactionele beleid van bepaalde dagbladen indirect te 
beïnvloeden. Maar ook al deze pogingen waren weinig 
consistent en maken een amateuristische indruk. In de 
jaren 1930-1933, toen Duitsland door extraparlementaire 
kabinetten werd geregeerd, bleef de politieke invloed van 
de grote ondernemers zeer beperkt. Wel waren deze 
kabinetten in de situatie van de economische crisis meer 
bereid, met de wensen van "die Wirtschaft" rekening te 
houden, maar de eigenlijke politieke macht lag bij de 
rijkspresident Hindenburg, bij de gratie van wiens 
noodverordeningen werd geregeerd. En zoals Turner zegt, 
"Not a single businessman could cammand the sart of 
informal access to the presidential ear enjoyed by 
numerous military men and agrarian spokesmen". 

Maar hebben de grote ondernemers de nazi's dan niet 
op grote schaal financieel en op andere manieren 
ondersteund? Bij het beantwoorden van deze vraag 
ontzenuwt Turner vele legendes. Wat de inkomsten van 
de NSDAP betreft toont hij overtuigend aan dat deze 
evenals de SPD heel goed in staat was, zichzelf 
financieel te bedruipen en dat wat zij van ondernemers
zijde voor en na 1930 aan giften ontving, een fractie 
was van wat zij aan contributies, entreegelden, collectes 
enz. beurde én van wat de ondernemers aan andere politie
ke partijen fourneerden. En wat er dan al door dezen aan 
de nazi's werd toegeschoven, ging heel ongebruikelijk 
niet naar de partijkas, maar naar individuele nazi's, die de 
ondernemers zo in de zin van hun eigen belangen 
probeerden te beïnvloeden. Twee keer hebben onder
nemers zich ter zake van Hitiers kandidatuur voor het 
rijkskanselierschap direct tot president Hindenburg 
gericht. Eén keer, in november 1932, in positieve zin, 
maar dit verzoekschrift werd slechts door één grote 
ondernemer ondertekend, namelijk Thyssen. De andere 
keer was op 28 januari 1933, toen de Reicbsverband der 
Deutschen Industrie (president: Gustav Krupp) en de 
Deutscher Industrie- und Handelstag zich schriftelijk tot 

Hindenburg richtten met een verzoek dat veeleer een 
voortzetting van het demissionaire kabinet van generaal 
Kurt von Schleicher suggereerde. Twee dagen later 
benoemde Hindenburg Hitier tot rijkskanselier. 

Duitse ondernemers 
Is Turner dan een apologeet van het grootkapitaal, 

zoals van linkse zijde wordt beweerd? Geenszins, hij 
heeft veel op de grote ondernemers aan te merken. Hij 
noemt hun politieke beleid "sadly lacking in politica! 
acumen" en "even more sorely devoid of pubtic morality 
and civil courage". De manier waarop zij eieren voor hun 
geld kozen toen Hitier eenmaal door Hindenburg aan de 
macht was geholpen, is weinig verheffend, al waren zij 
niet de enigen die zo handelden. 

Maar Turner maakt tegelijk duidelijk dat het politieke 
gedrag van deze grote ondernemers minstens evenzeer 
door hun nationaliteit als door hun economische positie 
werd bepaald. Opgegroeid in het Duitse keizerrijk van 
voor 1918, waren zij geen democraten en ook geen 
liberalen in de gangbare zin van het woord (één onder
nemer noemde zich in 1933 een liberaal in de zin van 
Kant en Frederik de Grote. Hun voorkeur ging uit naar 
een "sterke staat" die rekening hield met hun belangen. 
De extraparlementaire kabinetten van Brüning, Papen en 
Schleicher waren hun liever dan de "vakbondsstaat" van 
de jaren twintig. Angst voor een communistische revo
lutie speelde daarbij nauwelijks een rol, al is de tegen
overgestelde beeldvorming natuurlijk meer strelend voor 
het linkse zelfbewustzijo. Meer zorgen maakten de grote 
ondernemers zich over de anti-kapitalistische demagogie 
van de nazi's, en er was ook hun wel iets aan gelegen, de 
NSDAP op de een of andere manier te kanaliseren. Maar, 
zoals de socialistische emigrant en Hitier-biograaf 
Konrad Heiden het in 1935 uitdrukte, "Politische Verant
wortungsfreude war in dieser 'Wirtschaft' so wenig wie in 
der Arbeiterschaft" 

Er waren ook andere ondernemers in de nadagen van de 
Weimar-republiek, vooral in de kring van de voor vrij
handel en tegen kartels geporteerde Hansa-Bund. "Wir 
sind nicht dazu da", staat in het in 1931 verschenen 
Wirtschaftspolitisches ABC-Buch des Hansa-Bundes, 
"durch eine Entscheidung: Staatssozialismus ist uns 
sympathischer als Faschismus, ader: Nationalsozialismus 
ist uns sympathischer als Bolschewismus, die Todesart 
für die Privatwirtschaft - gewisseemassen als die letzte 
dem Delinquenten vom Schicksal gewährte Gunst - zu 
wählen. Wir haben var uns und der Zukunft nicht das 
Recht zum Selbstmord. Wir haben zu leben und haben bis 
zum Letzten für die Existenz unserer Gedankenwelt, 
unseres Wissens und G!aubens zu kämpfen." Waren er 
toen maar meer van die ondernemers in Duitsland 
geweest. 

referentie 
l. Henry Ashby Thmer, Jr., German big business and the rise of 
Hit/er, New Yorlc en Oxford, Oxfoni University Press, 1985, XXI 
+ 504 blz., $ 25. 
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Stadsdeelraden in Amsterdam DOCUMENTATIECENTRUM 
NEDERLANDSE POLITIEKE 

PARTIJEN 

Y. H. Schaefer* 

Hoe de visie ook mag zijn op Amsterdam, niemand zal 
willen ontkennen dat het een grote stad is. Het aantal 
problemen in een stad met zo'n slordige 700.000 inwo
ners is meestal groter en vooral diverser dan in een klei
ne gemeente. Een van de meest genoemde nadelen hier
van is de "grote" afstand tussen gemeenteraadsleden en de 
betrokken burgers en de daarmee gepaard gaande geringe 
invloed van bewoners op gemeentelijke beslissingen. 
Daarbuiten is het vaak een lange weg naar het ambtelijke 
dienstencentrum. 

Teneinde deze problematiek op te lossen rees de keuze: 
deconcentratie met andere woorden de gemeentelijke 
diensten in de wijken dan wel decentralisatie: bestuur in 
de buurt. 

Eer het experiment met de deelraden in Noord en 
Osdmp van start is gegaan zijn er uitgebreide inspraak
rondes georganiseerd waarbij unaniem werd toegejuichd 
de komst van ambtenaren naar de wijken; meer discussie 
ontstond rond de vraag een gekozen deelraad of meer 
bevoegdheden aan buurtbesturen en buurtvergaderingen 
en/ of wijopbouworganen. 

In september 1980 heeft het college van burgemeester 
en wethouders van Amsterdam een definitieve keuze 
gemaakt voor het model van gekozen deelraden ( decen
tralisatie). De deelraden Noord en Osdorp kregen een 
maximaal aantal bevoegdheden, alsmede eigen mede
werkers en een eigen budget. 

Het voordeel van gekozen deelraden is mijns inziens 
dat er sprake is van een democratische keuze van de 
inwoners al dan niet aan de hand van progamma's van 
politieke partijen enlof belangenorganisaties. De kiezers 
stellen in deze vorm rechtstreeks de deelraad samen. Bij 
een wijkopbouworgaan daarentegen kan iedere bewoners
of belangengroep zich in principe aanmelden. In het 
extreme geredeneerd zou dat kunnen betekenen dat in een 
wijkopbouworgaan vijftien WD'ers komen te zitten (ter 
vergelijking: in de stadsdeelraad Noord vier), simpel rkJor 
het feit dat slechts een van de vijftien de WD vertegen-

woordigt en de overige veertien nemen deel als evenveel 
belangenorganisaties, die toevallig alleen uit liberalen 
bestaan. Ondanks het feit dt de WD in zo'n geval 
oververtegenwoordigd zou zijn, moet men toch met mij 
eens zijn dat de democratie hier niet mee is gediend. 

De discussies rond de komst van de twee stadsdeelraden 
waren gebaseerd op twee visies waarvan de eerste ziens
wijze was gebaseerd op de verdeling van de stad in een 
aantal grote deelraden met een behoorlijk ambtelijk 
apparaat (Noord: 80.000 inwoners); de andere mening 
stoelde op vele deelraden met zo klein mogelijke afstand 
tussen burger en bestuur (Osdorp : 30.000 inwoners) . Als 
de meningen in de politiek verdeeld zijn, is het niet 
ongebruikelijk dat er een compromis wordt gesloten: het 
experiment bestond dientengevolge uit een kleine en een 
grote deelraad. 

Nadat in 1980 onder het motto "bestuur dichter bij de 
burgers" de beslissing tot experimenteren met deelraden 
was genomen, moesten er een heleboel zaken worden 
geregeld. De intentie van de Amsterdamse gemeenteraad 
was dat in principe alle - wettelijk toegestane - taken 
zouden worden overgedragen. In de praktijk kwam het 
hierop neer dat er drie lijsten werden gemaakt met taken 
en bevoegdheden. Lijst A geeft een overzicht van alle 
stedelijke taken en bevoegdheden. Lijst B: de overge
dragen taken en bevoegdheden, waarbij door het gemeen
tebestuur richtlijnen en aanwijzingen kunnen worden 
gegeven en de C-lijst bevat alle aan de stadsdeelraad 
overgedragen taken en bevoegdheden. 

Deze driedeling van taken maakt het voor de inwoners 
van de stadsdelen niet erg overzichtelijk. Gebrek aan 
duidelijkheid levert vaak onnodige irritatie. 

In het onderstaande wil ik mij beperken tot de Stads
deelraad Noord, waar ik sinds 1985 als lid deel van uit 
maak. Mede gezien het feit dat ik de eerste termijn van 
deze deelraad niet heb meegemaakt, stap ik hier over de 
problemen heen die zich bij het overdragen van de taken 
aan de deelgemeenten hebben voorgedaan. Het is voor
stelbaar dat indien een gemeente taken en het 
daarbijbehorende ambtelijk apparaat overdraagt, het een 
en ander niet altijd vlekkeloos verloopt. 

Amsterdam en zelfs Amsterdam-Noord kenmerken zich 
door een grote verscheidenheid in het woonmilieu. Een 
voordeel van de deelraden in het kader van de diversiteit 
van de wijken is de bekendheid met de buurten. Immers, 
de raadsleden komen uit de "wijk" en men mag dus 
redelijkerwijs veronderstellen dat zij hun leefomgeving 
enigszins kennen. Bij de grotere deelraden wordt dit al 
minder, maar loch meestal beter dan bij het gemeen
tebesluur dat zich geacht wordt bezig te houden met het 
gehele gemeenlelijke gebied. Het is mijns inziens een 
goede zaak beslissingen inzake groenvoorziening, bouw
vergunningen en wegaanleg met uitzondering van wegen 
die behoren tot de stedelijke infra-structuur te laten 
nemen door de deelraad. 

Amsterdam-Noord heeft buiten de stedelijke wijken een 
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landelijk gebied. Hetgeen grote problemen voor de 
bewoners oplevert met betrekking tot onroerendgoed
belasting. Immers de stedelijke (Amrterdamse) normen 
zijn hier van toepassing, terwijl de bewoners geen 
stedelijke voordelen hebben, scholen, wijkvoorzieningen 
etc. Tijdens de verkiezingscampagne van 1985 voor de 
tweede zittingsperiode van de deelraad werden de 
kandidaten van de diverse politieke partijen constant 
geconfronteerd met deze problerru1tiek. Het was en is 
voor de burgers moeilijk verteerbaar dat hun "mini
gemeenteraad" niet bevoegd is en redelijkerwijs alleen 
maar kan vertellen dat hij/zij het zal opnemen met 
zijnihaar fractie in de stad. Deze gang van zaken leidde 
veelvuldig tot irritatie. Men voelde zich met het bekende 
kluitje in het riet gestuurd. 

Bij het sluiten van de beleidsovereenkomst bleek dat 
het zelfs bepaalde politieke partijen niet duidelijk was 
tot waar hun bevoegdheden zich uitstrekten (of misschien 
wilden zij het niet weten). Een serieus onderhandelings
puni bij de beleidsovereenkomst bleek de erfpacht: een A
taak. Ondanks de onbevoegdheid van de deelraad zijn 
hierover afspraken gemaakt door de partijen die deel 
uitmaken van de huidige coalitie. Een volstrekt zinloze 
zaak. 

In het vorenstaande pleit ik niet voor een totale 
bevoegdheid van de stadsdeelraden in Amsterdam (los van 
de juridische onmogelijkheid, want een stadsdeelraad is 
"slechts" een artikel 61 commissie van de Gemeente
raad). Ter illustratie van de waanzin van een Stadsdeelraad 
met alle bevoegdheden van een Gemeenteraad: twee aan 
elkaar grenzende straten in Amsterdam met identieke 
huizen kunnen verschillende bedragen aan onroerend
goedbelasting gaan betalen omdat in de ene straat de 
gemeente Amsterdam en in de andere straat een stads
deelraad de hoogte hiervan vaststelt. Het hierboven
genoemde probleem in Noord ten aanzien van de 
onroerendgoedbelasting is mede ontstaan door de ver
schillen ten opzichte van de omliggende gemeenten. 
Afgezien van de problemen die ontstaan op het terrein 
van de gemeentelijke belastingen moet ik niet denken 
aan de gevolgen van volslagen autonomie van de 
deelraden op het gebied van energievoorziening of 
openbaar vervoer. Te zijner tijd zouden er dan evenveel 
gemeentelijke energiebedrijven en eigen autobusbedrij
ven zijn als er stadsdeelraden bestaan en al die 
zelfstandige bedrijven zouden dan ter wille van de kosten
bestrijding met elkaar allerlei contracten moeten 
afsluiten. Dat komt mij niet echt efficiënt voor. 

Anderzijds ontstaan misschien toch ook wel fricties 
ten aanzien van de niet overgedragen taken. Een niet 
onbelangrijk item in Amsterdam is de drugproblematiek, 
de bestrijding hiervan is voorbehouden aan de centrale 
stad. In Amsterdam wordt een zogenaamde gedoogbeleid 
gehanteerd ten opzichte van soft drugs. In Noord hebben 
wij thans een gelegenheid waar deze soft drugs worden 
verhandeld met als gevolg veel last voor de omwonenden 
en dan ontstaat een discrepantie tussen het centrale 
beleid en het voor Noord door de deelraad wenselijk 
geachte beleid. 

Het tegenovergestelde gebeurt ook. De deelraad stelt de 
tarieven vast van zwembadbezoek. Allerlei moverende 
redenen hebben ertoe geleid dat de tarieven van een 
gemeentelijk zwembad in Noord lager zijn dat in de rest 

van de stad. Persoonlijk vraag ik mij of of het nu echt 
zinnig is met verschillende tarieven te werken, want een 
tienbadenkaart in Noord gekocht geeft geen toegang 
meer tot de andere zwembaden in de stad. Momenteel is 
dit geen onoverkomelijkheid want Noord ligt geografisch 
gezien enigszins geïsoleerd van de rest van Amsterdam. 
Problematischer wordt het indien geheel Armterdam in 
deelraden is opgesplitst en de grenzen tussen de straten 
doorlopen, want op dat moment ontstaat er concurrentie 
tussen de voorzieningen van de diverse deelraden. 

Ik heb in het vorenstaande regelmatig gesproken van 
het experiment met de deelraden Noord en Osdorp. Het 
was een experiment van twee termijnen. Inmiddels is na 
de evaluatie van de eerste termijn van Noord en Osdorp 
de beslissing genomen dat er in 1987 nog vier 
stadsdeelraden bij zullen komen, kleine en grote raden 
(Pijp, Watergraafsmeer, Zuidoost en Buitenveldert). 

De evaluatie van de eerste vier jaar stadsdeelraden in 
Amsterdan heeft tot conciusie dat de bewoners van de 
betrokken gebieden tevreden zijn met de ambtelijke 
diensten in hun nabijheid. De bestuurlijke effectiviteit 
wordt groter genoemd. De participatie daarentegen is 
nauwelijks toegenomen. 

Ik kan mij voorstellen dat men zich afvraagt of het dan 
niet zinniger is te deconcentreren in plaats van te decen
traliseren. 

Een van de sterkste argumenten voor decentralisatie is 
mijns inziens het feit dat er bij een gekozen 
vertegenwoordiging duidelijkheid bestaat omtrent het 
aantal mensen waarvoor men spreekt. Dit inzicht ont
breekt meestal bij andere vormen van besluitvorming in 
de wijken. Afgezien van dit democratisch aspect is het 
naar mijn mening belangrijk dat het van de centrale stad 
afgesplitste ambtenrenapparaat rechtstreeks onder de 
politieke verantwoordelijkheid valt van de bestuurders, 
die de ambtenaren opdrachten kunnen geven. 

Als laatste punt zou gewezen kunnen worden op de 
partij politieke achtergronden. Voordeel of nadeel? Ter 
afsluiting een voorbeeld uit Noord: een middelbare 
technische school krijgt het verzoek een leerkracht uit 
Nicaraqua te scholen en tevens behulpzaam te zijn bij het 
samenstellen van een leerplan in dat land. De school 
dient een subsidie-verzoek in bij de Stadsdeelraad Noord. 
Tijdens de commissie-vergadering blijken alle partijen 
zich te kunnen vinden in ontwikkelingshulp op humani
taire gronden. Tijdens de raadsvergadering drijft de 
voorzitter van de deelraad de zaak op de spits door te 
verklaren dat indien de raad tot subsidiëring besluit dit 
een adhesie-betuiging betreft ten aanzien van het regiem 
in Nicaraqua. Op zo'n moment flitst de gedachte door 
mijn hoofd: een deelraad die niet bevoegd is tot het 
uitvoeren van alle gemeentelijke taken spreekt zich uit 
over de binnenlandse politiek van een ander land. Speelt 
een muis soms voor olifant. 

* Mevrouw Mr. Y H. Schaefer is belastingadviseur, lid 
van de stadsdeelraad Noord en tevens lid van de redactie 
van Liberaal Reveil. 



Naar een Andere Beloningsgrondslag voor 
Ambtenaren 

B.M.S. van Praag* 

1. Inleiding 
De beloningsgrondslag voor ambtenaren en überhaupt 

het hele ambtenarenbeleid staat op het moment ter 
discussie. Gegeven de druk op de overheidsbegroting, die 
al gedurende vele jaren resulteert in een begrotingstekort 
van om en nabij 7 à 8%, is het uiteraard duidelijk dat één 
van de meest voor de hand liggende posten om te 
bezuinigen wordt gevormd door de uitgaven van de 
overheid voor de bekostiging van haar eigen personeel, 
de ambtenaren. Het gaat hierbij dan zowel om een 
uitdunning van het ambtenarenbestand als om een 
reductie van de kosten, meestal een salarisbedrag, per 
werknemer. Gezien het feit dat naast de ambtenaren in 
eigenlijke zin bij het Rijk en de lagere overheden er nog 
zeer veel andere werknemers in Nederland zijn bij 
stichtingen en non-profit bedrijven, die in feite naar hun 
arbeidsvoorwaarden gelijk geschakeld zijn met 
ambtenaren en waarvan de salarissen en de overige 
daarmee samenhangende kosten voor een belangrijk 
gedeelte worden gefinancierd door subsidies van het Rijk, 
gaat het bij deze problematiek om veel mensen, ca. 113 
van de Nederlandse beroepsbevolking. Tegen deze 
achtergrond zal moeten worden geopereerd wanneer het 
gaat om plannen voor een reductie van ambtenaren en 
ambtenarensalarissen. Een saillant punt dat wij slechts 
ter zijde aanstippen, is dat het nog niet zo voor de hand 
ligt om de rijksuitgaven te reduceren door bezuiniging op 
het ambtenarenkorps, omdat · de groei van de 
rijksuitgaven in de afgelopen jaren niet zozeer te danken 
is aan de groei van het ambtenarenkorps of de kosten per 
hoofd, maar veeleer aan een groei van de overige 
uitgaven die voor een belangrijk gedeelte betrekking 
hebben op bijstand, huursubsidies e.d. Kort gezegd, 
bepaalde uitgaven die als inkomensherverdeling zijn aan 
te merken ten laste van de belastingopbrengsten van het 
Rijk. 

In deze bijdrage zullen wij allereerst ingaan op de 
essentiële rol van de overheidsproduktie en de daarvoor 

benodigde ambtenaren. Daarna zullen wij enige woorden 
wijden aan de tweede doelstelling van de overheid, te 
weten het gestalte geven aan een rechtvaardig 
inkomensbeleid. Daarna zullen wij ons de vraag stellen 
hoe de rol van overheid als producent van collectieve 
goederen zich verdraagt met de tweede doelstelling en wij 
zullen tot de conclusie komen dat het niet goed mogelijk 
is beide doelstellingen tegelijkertijd te verwezenlijken. 
In deze bijdrage wordt er gekozen voor het primaat van 
de overheid als producent. Daarna zullen wij dan ingaan 
op een aantal aspecten van het overheidspersoneelsbeleid 
alsmede mogelijkheden om tot kostenverlagingen in de 
personeelssteer te geraken. 

2. De overheid als producent 
Sinds de oudste tijden hebben leefgemeenschappen, of 

nog algemener mensen, die een aantal gemeenschappe
lijke belangen hebben, erkend dat het om redenen van 
efficiency dienstig is deze gemeenschappelijke belangen 
te laten behartigen door een of andere overheid of 
dagelijks bestuur. Dit gold bij de middeleeuwse dorpen en 
steden waar veelal de overheid niet via democratische 
middelen aan de macht kwam, maar het geldt evenzeer 
voor de moderne staat als ook voor verenigingen en 
clubs, waarvan de leden een gemeenschappelijk belang 
hebben, bijvoorbeeld het gezamenlijk de voetbalsport 
kunnen bedrijven. Bij deze vormen van een 
doelorganisatie blijkt het nuttig bepaalde taken 
gemeenschappelijk te laten uitvoeren. De gemeenschap 
brengt ofwel via een belasting of een contributie ofwel 
in natura, bijvoorbeeld door de vervulling van de 
militaire dienstplicht of herendiensten, de benodigde 
middelen bijeen en een overheid of een bestuur bepaalt 
hoe deze middelen in detail dienen te worden aangewend. 
Hoewel de moderne overheid in de welvaartsstaat een veel 
omvattender taakgebied heeft dan slechts het verzorgen 
van de gemeenschappelijke defensie, rechtspraak of 
politie, is in essentie de taak van de overheid niet 
wezenlijk anders geworden dan voorheen. In een 
democratie worden de uit te voeren taken vastgesteld door 
het parlement en het parlement stelt tevens vast hoe deze 
taken moeten worden gefinancierd door belastingheffing 
bij de burgers. 

De eerste plicht van de overheid is uiteraard de haar 
opgelegde taken zo goedkoop mogelijk uit te voeren, 
zodat de belastingheffing zo licht mogelijk kan zijn. Bij 
de toetsing van de efficiency van de overheidsproduktie 
doet zich een groot probleem voor. Het is zeer moeilijk 
te evalueren of het produkt wel op de goedkoopste wijze 
gemaakt wordt. Bij het particuliere bedrijfsleven en zeker 
de grote ondernemeingen doet deze moeilijkheid zich 
evenzeer voor, maar daar is er een tweede toets, de toets 
van de markt Als een bedrijf op inefficiënte wijze 
produceert dan wordt het vrij genadeloos door de 
concurrentie afgestraft en nopen de teruglopende 
winstcijfers tot efficiencybewaking. Bij de overheid is 

83 



84 

deze markttoetsing vaak onmogelijk omdat er sprake is 
van een al of niet natuurlijk overheidsmonopolie. In 
sommige situaties, bijvoorbeeld bij de opkomst van de 
stadspostdiensten en in het algemeen veel andere 
diensten van de PTT blijkt een afdoende monopolie voor 
de PTI onhaalbaar en zien wij inderdaad enige heilzame 
effecten voor de produktie-efficiency van de PTI 
optreden. In het algemeen kan gesteld worden dat er geen 
reden is van economische aard om te veronderstellen dat 
overheidsproduktie in het algemeen, en in Nederland in 
het bijzonder, op efficiënte wijze zou plaatsvinden. 

De kosten van de overheidsproduktie dienen te worden 
gedekt uit de belastingopbrengsten alsmede eventuele re
tributies. Dit betekent dat wanneer de kosten de pan uit
rijzen het parlement moet worden ingeschakeld om ofwel 
een wet tot belastingverhoging goed te keuren ofwel om 
het pakket van overheidsdiensten te beperken ofwel om 
de effiency van de gebruikte produktiemethoden te evalu
eren. De laatste twee vragen komen ruwweg hierop neer: 
a) Is het wel nodig dat deze dienst door de staat wordt 
uitgevoerd? 
b) Kan een bepaalde dienst niet met een kleinere hoeveel
heid ambtenaren even goed worden geproduceerd? 

Theoretisch gezien zijn deze vraagstellingen voor een 
parlement best op te lossen, maar in de praktijk ligt het 
ingewikkelder. In de praktijk komt het parlement pas 
werkelijk in actie bij het ontstaan van acute noodsitu
aties, bij een dreigende doorbreking van psychon een in 
principe ongewenste situatie, waarvan men steeds ge
dacht had dat zij slechts conjunctureel was. Het is dan 
ook niet verwonderlijk dat het vanaf de eerste tekenen 
van onrust, bijvoorbeeld de éénprocentsoperatie van 
Duisenberg, nog ca. 10 jaar geduurd heeft tot men de daad
kracht heeft weten te verzamelen om echt onaangename 
beslissingen te gaan nemen. 

3. De overheid als herverdeler 
In de moderne welvaartsstaat, dit geldt in sterke mate 

voor ons land, heeft de overheid nog een tweede taak 
geassumeerd, nl. het nastreven van een rechtvaardige 
inkomensverdeling, waarbij wij zowel denken aan inko
men in geld als inkomen in natura. Deze herverdeling 
speelt zich natuurlijk af op het gebied van de belasting
politiek met haar ingebakken progressie, maar evenzeer 
op het gebied van de overheidsprijsstelling, waar vaak 
diensten om niet of, zoals bijvoorbeeld bij de Spoor
wegen, maar voor de helft van de werkelijke kosten wor
den aangeboden en door het hanteren van het instrument 
van inkomensprijzen. 

Een derde instrument voor het bereiken van een 
rechtvaardige inkomensverdeling (het begrip zelf kan 
niet wetenschappelijk of objectief worden gedefinieerd en 
krijgt dus van elke politieke partij een verschillende 
invulling) is de salarispolitiek ten opzichte van 
ambtenaren. Wanneer men als regering in zijn vaandel 
het devies voert dat de maximaal toelaatbare verhouding 
tussen het laagste en het hoogste salaris in onze 
samenleving 1 : 5 moet bedragen is het natuurlijk zeer 
verleidelijk voor zo"n overheid, en misschien nog 
sterker, een kwestie van hoogste zedelijke plicht om 
dergelijke ethisch toelaatbare inkomensverhoudingen 
allereerst te gaan nastreven bij zijn eigen werknemers, 

zeg de ambtenaren, en alles wat daarvan niet wezenlijk te 
onderscheiden is, zeg de trendvolgers. De ratio van een 
dergelijke salarispolitiek is niet alleen het morele gelijk 
wat erachter schuilt, maar ook de gedachte dat het op
leggen van bepaalde inkomensverhoudingen zou kunnen 
worden geforceerd. Volgens recente onderzoekingen, waar
van de zogenaamde 'pakketvergelijking' wel de bekendste 
en meest gezaghebbende is geworden, is gebleken dat de 
inkomensverhoudingen bij ambtenaren inderdaad niet 
meer stroken met die in het bedrijfsleven en dat de top 
van het ambenarenapparaat door de bank genomen ca. 
30% minder verdient dan vergelijkbare hoge functiona
rissen in het bedrijfsleven. Wij kunnen dus concluderen 
dat de inkomenspolitiek, grofweg gezegd de nivellering 
van de ambtenarensalarissen, aardig gewerkt heeft. 

Er is onder ambtenaren nogal wat commotie ontstaan 
over de uitslag van de pakketvergelijking. Wij horen 

· zeer veel verontwaardigde uitspraken in de geest van: 
"Zie je wel, ik heb het altijd wel beweerd". Ook wordt 
daarin veelvuldig een argument gezien om de salarissen 
van speciaal hoge ambtenaren op te trekken. Op zich 
lijkt mij dat deze argumentatie te snel gaat. De 
constatering dat een hoge ambtenaar minder verdient dan 
een captain of industry, impliceert allerminst dat sprake 
is van een onrechtvaardig inkomensverschil. In principe 
zou ik mij strikt ethisch neutraal willen opstellen. Er 
zijn geen rechtvaardige en onrechtvaardige inkomens
verschillen. Inkomen is een prijs op de arbeidsmarkt en 
in dit verband zijn twee vragen voor de overheid van 
belang. Kan men het met het parlement afgesproken 
produktiepakket goed produceren met het aanwezige 
personeel, en in de tweede plaats, zou hetzelfde pakket 
ook voor een lagere prijs kunnen worden geproduceerd? 
Als dat zo is dan is de overheid zeer verstandig om haar 
hoge ambtenaren minder te betalen dan het bedrijfsleven. 
Dan is er in feite sprake van een juiste inschatting van 
de waarde van allerlei componenten van het psychische 
inkomen die de ambtenaar toevloeien, zoals status, 
rechtszekerheid via de ambtenarenrechtspraak, kleine 
kans op ontslag en een goed pensioen. Eigenlijk zou de 
overheid vanuit de optiek van de gemiddelde belasting
betaler zowel als het gaat om niet-ambtenaren als wel
ambtenaren bepaald laakbaar zijn, wanneer zij meer 
uitgaf aan haar ambtenaren dan het strikt noodzakelijke. 
Maar is het zo dat het overheidsprodukt beantwoordt aan 
de eisen die de gemeenschap stelt? Is het zo dat alle 
produkten voldoende kwaliteit hebben? Is het zo dat de 
overheidsproduktie efficiënt is? Mijn intuïtie zegt me dat 
deze vragen niet zonder meer met een volmondig ja 
kunnen worden beantwoord. En als wij er nu eens van 
uitgaan dat deze vragen inderdaad met nee moeten worden 
beantwoord, zou het dan niet zo kunnen zijn dat de door 
de Nederlandse overheid in de laatste 15 jaar gevoerde 
politiek met betrekking tot de ambtenareninkomens één 
van de directe redenen is voor het niet beantwoorden naar 
kwantiteit, kwaliteit en variëteit van het Nederlandse 
overheidsprodukt aan de publieke verwachtingen daar
omtrent? 

4. Het salarisbeleid van de overheid 
Zoals wij reeds hebben aangeduid heeft de overheid in 

een moderne welvaartsstaat twee rollen. In de eerste 
plaats treedt zij op als werkgever die personeel dient in 
te huren om een bepaald pakket van overheidsdiensten te 



kunnen aanbieden aan de bevolking. In de tweede plaats 
kan zij een rol spelen bij de beïnvloeding van de 
werkgelegenheid nl. door het aanbieden van banen in de 
publieke sector, indien de particuliere sector het op de 
arbeidsmarkt af laat weten en bij de beïnvloeding van de 
inkomensverhoudingen op de arbeidsmarkt 

Niet ten onrechte heeft de overheid zich gerealiseerd 
dat de manier waarop zij haar werknemers behandelt een 
zekere voorbeeldwerking heeft. Dat betekent dat de over
heid zich in het algemeen fatsoenlijk tegenover haar 
werknemers heeft opgesteld. Het "fatsoen" kan dan 
worden geconcretiseerd in het streven voor gelijksoortig 
werk gelijk loon uit te keren, de mogelijkheid van wille
keurige behandeling ten opzichte van de werknemers te 
beperken door de instelling van zoveel mogelijk objec
tieve beoordelingsprocedures, het praktisch onmogelijk 
maken van sterke wijzigingen van de taakstelling en de 
vaste benoeming. Gedurende tal van jaren heben deze 
zeer goede secundaire arbeidsvoorwaarden aantrekkings
kracht gehad op bepaalde werknemers. Het is ook zo dat 
er een zekere "trade-off' is tussen een hoge geldelijke 
beloning en secundaire arbeidsvoorwaarden bijvoorbeeld 
het aspect van rechtszekerheid. In de beroepsbevolking 
zijn er verschillende soorten werknemers. Er is een groep 
van diegenen die groots en meeslepend willen leven en 
daarvoor een hoge graad van onzekerheid op de koop toe 
willen nemen. Zij realiseren zich dat zij snel op straat ge
zet kunnen worden en dat een gedeelte van hun hoge belo
ning ongetwijfeld is aan te merken als "bibbergeld", 
zoals de Belgen dat noemen. Aan de andere kant zijn er 
ook een aantal werknemers die de vaste en zekere maar 
ook verrassingsvrije carrière van de ambtenaar verkiezen 
boven de ongewisheid waarmee men soms in het particu
liere bedrijfsleven wordt geconfronteerd. De keuze van de 
overheid voor een vrij uniform salarisbeleid voor al die
genen variërend van de politie-agenten in Amsterdam tot 
en met de suppoosten van de Koninklijke Bibliotheek be
tekent dat men daarmee impliciet ook kiest voor een be
paald menstype ter bezetting van overheidsfuncties. Kort 
gezegd, het meer risico-averse type. 

Nu zijn er uiteraard veel banen waar men weinig behoef
te heeft aan dynamiek, creativiteit en "risk lovingness". 
Men vindt die banen zowel bij de overheid als in het 
particuliere bedrijfsleven. Ook bij de overheid zijn er ech
ter veel functies, en het worden er steeds meer, die sterk 
gebaat zouden zijn bij vervulling door het zo juist be
schreven menstype. Dit speelt met name voor veel hoge
re beleidsmakende functies. Natuurlijk moet worden opge
merkt dat de door mij geschilderde situatie, die erop neer
komt dat de risico-aversen bij de overheid werken en risk 
lovers bij het particuliere bedrijfsleven, een karikatuur 
geeft van de werkelijkheid. Als tendentie lijkt ze echter 
onmiskenbaar. Niet alleen qua mensentype ontstaan er 
problemen doordat de typische managers en doeners zich 
veelal bij de overheid niet zo thuis voelen, maar de pro
blemen ontstaan ook bij veel specifieke functies. Wij 
denken bijvoorbeeld aan de belastinginspecteurs, de auto
matiseringsdeskundigen en, in de sfeer van de universi
teiten, de hoogleraren die zich voor veel vacatures niet 
meer laten strikken. 

Al deze signalen wijzen eigenlijk op de noodzaak te 
komen tot een gedifferentieerd salarisbeleid bij de over
heid, waarbij per functie en per kandidaat wordt uitge
maakt in welk arbeidsvoorwaardenregime hij moet 

vallen, en waarbij niet alleen de absolute salarishoogte 
een parameter moet zijn, maar ook de termijn van aan
stelling, de waarborgen tegen ontslag, overplaatsing of 
taakverandering alsmede de pensioeneringscondities. Dit 
betekent natuurlijk een vrij radicale doorbreking van de 
huidige filosofie van het overheidspersoneelsbeleid. Het 
zou nl. betekenen dat wij niet langer kunnen volstaan 
met de vrij dogmatische functiewaarderings- en classi
ficatieystemen via welke men praktisch automatisch 
komt op het juiste hokje in de juiste schaal zonder zich 
af te vragen of het zo gedefineerde arbeidsvoorwaarden
pakket wel marktconform is, of je daarmee, platweg 
gezegd, "wel iemand kan krijgen", of dat daarmee de 
functie in feite veel te hoog betaald is. Het betekent ook 
een vorm van de arbeidsmarkt waarbij de beloningen niet 
voor de eeuwigheid zijn vastgesteld, maar de mogelijk
heid voor bepaalde categorieën kan ontstaan van salaris
stijgingen of -dalingen gedurende de tewerkstelling, als
mede dat later instromenden tegen een ander loon gaan 
werken dan diegenen die eerder ingestroomd zijn in de 
overheidsdienst 

Bij deze te introduceren variabiliteit lijken wij wel 
trouw te moeten blijven aan het principe dat eenmaal 
gedane beloften, bijvoorbeeld bij de aanstelling van de 
ambtenaar, worden gehouden. Dit kan beteken dat er bij 
de aanstelling niets beloofd wordt Indien men echter bij 
de aanstelling beloofd heeft dat een salarisdaling niet 
mogelijk zal zijn, dan dient men daarop later niet terug 
te komen door middel van algemene salariskortingen. Dit 
ondergraaft het geloof in één van de weinige kwaliteiten 
van de overheid als werkgever, nl. dat geloof mag wor
den gehecht aan haar toezeggingen. Op die grond zijn 
algemene kortingen verwerpelijk. Zeker, zij zullen mee
helpen ter leniging van het begrotingstekort, hic et 
nunc. In toekomstige jaren zitten wij dan echter met de 
brokken, want het zal de overheid moeilijk vallen in de 
toekomst bekwame lieden aan te trekken. Het beeld zal 
nl. worden gevestigd van een werkgever die lager betaalt 
dan het bedrijfsleven en waarbij de onzekerheid zeker 
niet kleiner is dan bij het bedrijfsleven. 

Is dan het gevaar niet aanwezig dat bij een dergelijk ge
differentieerd salarisbeleid willekeur optreedt bij de behan
deling van werknemers en er salarisverschillen zullen ont
s~an voor wat sommigen als gelijk werk zullen bestem
pelen? Ik denk dat de willekeur niet groter zal zijn dan 
bij het bedrijfsleven in het algemeen waar men een derge
lijke politiek als volstrekt normaal beschouwt en is het 
zo onrechtvaardig, ja ethisch verwerpelijk, wanneer werk
nemers voor dezelfde werkzaamheden een verschillende 
betaling krijgen? Ik weet het niet. Behalve dat ook dit in 
grote gedeelten van het bedrijfsleven als volstrekt accep
tabel wordt gezien, denk ik ook dat het ethisch niet ver
werpelijk is. De arbeidsvoorwaarden komen nu eenmaal 
tot stand als resultante van de markt en mensen die in 
tijden van schaarste zijn aangetrokken zullen natuurlijk 
een relatief beter salaris krijgen dan diegenen die al tien 
jaar in het bedrijf werken, maar in een tijd van een 
betrekkelijk ruime arbeidsmarkt zijn aangetrokken. Ik zie 
in deze kwestie veeleer een opportuniteitsaspeet Inko
mensverschillen in een bedrijf kunnen op de werkplek 
tot onrust leiden wanneer dit verschil niet als redelijk 
wordt gepercipieerd. De doelstelling van inkomensgelijk-
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heid heeft niet rozeer een ethisch fundament alswel een 
toetsingsbasis in de kwaliteit van de daaruit resulterende 
arbeidsverhoudingen. 

Ongetwijfeld betekent het door mij bepleitte salaris
beleid een decentralisatie en deregulatie van het over
heidspersoneelsbeleid. Dit zal zeker leiden tot een veel 
sneller en flexibeler personeelsbeleid en ook tot minder 
bureaucratische kosten. Het betekent wel dat het over
heidsapparaat zoveel mogelijk dient te worden ingedeeld 
in kleine overzichtelijke taakeenheden waarvan het func
tioneren wordt beoordeeld aan de hand van de output en 
de besteding van het budget. Dit zal uiteraard voor een 
aantal eenheden tot problemen kunnen leiden omdat de 
output moeilijk te meten is. Het gaat hierbij om afde
lingen in de indirecte kostensfeer. Toch lijkt het mij 
mogelijk met de normale bedrijfseconomische analyses 
een belangrijk gedeelte van deze taakeenheden te 
defmiëren. 

5. Mogelijkheden tot kostenreducties 
De vraag is in hoeverre een dergelijke decentralisatie 

van het salarisbeleid zal leiden tot kostenreducties of 
misschien juist het tegendeel. Ons inziens zijn er drie 
belangrijke punten waarin de besluitvorming bij de over
heid afwijkt van die bij de op winst gerichte onder
nemingen. 

Allereerst is daar het probleem van de budgetmaxima
lisering, dat bekent dat er in feite een straf staat op het 
niet opmaken van het toegewezen budget. Volgens 
ambtelijke normen is dit wel ongeveer het stomste van 
je doen kan. Immers het betekent dat je dan waar
schijnlijk volgend jaar minder toegewezen krijgt. Wat dit 
betreft lijkt mij dat deze ingeslopen gedragswijze moet 
leiden tot overbodige uitgaven die best in de sfeer van 
20% kunnen liggen. Mijns inziens zou het ten eerste 
mogelijk gemaakt moeten worden dat niet opgemaakte 
budgetten althans voor een gedeelte voor het volgende 
jaar gereserveerd worden en in de tweede plaats dat de 
budget-verantwoordelijke en de daaronder ressorterende 
afdeling positief gewaardeerd gaan worden voor het 
overhouden van gelden. Voor een groot gedeelte kan deze 
beloning van zuiver immateriële aard zijn, maar ik sluit 
zeker niet uit dat de verantwoordelijke voor dit zuinige 
beleid en zijn staf ook door salarisverhoging merkt dat 
zijn superleren een zuinig beleid waarderen. Uiteraard ga 
ik hier wel van de veronderstelling uit dat de 
onderuitputting van het budget niet geforceerd is door het 
slechts gedeeltelijk uitvoeren van de opgelegde taak. 

In de tweede plaats denk ik dat er veel gewonnen zal 
zijn wanneer bij de ambtelijke functiewQflTdering minder 
betekenis zal worden toegekend aan het criterium hoeveel 
mensen men onder zich heeft. Op het moment is het zeer 
wel mogelijk dat een adjunct-chef, om voor zichzelf een 
salarisverhoging van enige honderden guldens per maand 
te realiseren, aanstuurt op de aanstelling van twee 
ondergeschikten à raison van f 5.000,-- per maand. De 
functiewaardering en de waardering van de man die deze 
functie bezet dient gebaseerd te zijn op de betekenis van 
de hem verwachte output en de manier waarop hij die 
waarmaakt. 

In het verlengde hiervan ligt dan het derde punt waar 
aanmerkelijke kostenreducties in de materiële en im-

materiële sfeer mogelijk zijn nl. het feit dat ambte
naren, van nature al betrekkelijk risico-avers, door 
allerlei van boven opgelegde regelingen helemaal niet 
meer in staat zijn om zelfstandig beslissingen te nemen, 
maar praktisch altijd afhankelijk zijn van veel 
medeparafen. Dit vertraagt het besluitvormingsproces aan
merkelijk en leidt bovendien tot de inschakeling van 
veel overbodig gekwalificeerde Jl).ankracht. De traagheid 
van het besluitvormingsproces, die soms tendeert tot een 
complete onmacht om überhaupt tot een besluit te ko
men, wordt ook in de hand gewerkt door de ziekelijke 
wildgroei van vergaderingen (inclusief het notuleren van 
een meestal volstrekt onbelangrijke gedachtenvorming) 
en de behoefte om de daadwerkelijke besluitvorming op 
te schorten door de afleidingsmanoeuvre van ambtelijke 
notities en nota's, Ik ben mij ervan bewust dat ik in deze 
laatste zinnen een misschien wat karikaturaal beeld heb 
geschilderd van het ambtelijk bezig zijn en dat is zeker 
niet mijn bedoeling. Ik ben zelf ook ambtenaar. Er zijn 
veel efficiënte, verstandige ambtenaren die het beste 
belichamen van wat wij als de "public servant" zien. Het 
systeem is echter niet optimaal. Ik denk dan ook niet dat 
wij er kunnen komen met generale kortingen zoals de 
efficiencykorting of de bureaucratiekorting. De laatste 
term is toch werkelijk een klap in het gezicht van een 
groot deel van het ambtenarenkorps dat in feite slechts 
tot deze bureaucratie wordt gedwongen en daarin is 
opgevoed door boven hen gestelde regelaars. 

6. Slot 
Natuurlijk is met dit artikel niet het laatste woord 

gezegd over het probleem van de ambtenaar en zijn 
salaris. Er is een stoet van geleerden in Nederland en 
daarbuiten die zich op meer theoretische wijze, zoals 
bijvoorbeeld Van Winden te Amsterdam of op meer prak
tische wijze, zoals bijvoorbeeld Ritzen te Rotterdam of 
Boorsma te Enschede, met deze materie bezighouden. 
Ook moet dan ten onzent worden genoemd de verfrissen
de ideeën die W. Drees jr. heeft geventileerd alsmede het 
waardevolle werk van het Instituut voor het Onderzoek 
van Overheidsuitgaven te Den Haag. Deze lijst is zeker 
niet volledig. Onze benadering van de overheid en het 
overheidsbeleid kan echter niet meer tot enig resultaat 
leiden, wanneer het gaat om een macro benadering met de 
botte bijl: "er moet zoveel procent af'. Dat is in de 
laatste 10 à 12 jaar al zo vaak gezegd en de resultaten 
van al deze mooie plannen, bijvoorbeeld de éénpro
centsoperatie van Duisenberg of Bestek '81 van Van Agt, 
zijn eigenlijk nauwelijks aanwijsbaar. Het enige wat zij 
hebben opgebracht is een hoop commotie en, het moet 
worden toegegeven, een psychologische klimaatsver
andering ten opzichte van de omvang van de overheids
uitgaven. Men komt er echter niet door van boven aller
lei ferme-jongens-taal uit te slaan. Men dient de ambte
naren zelf mee te krijgen door hen, het hoge woord moet 
er dan maar uit, persoonlijke "incentives" te geven die 
tot bezuinigingen stimuleren. Ik meen dat een dergelijke 
structuur als basis-ingrediënten zal moeten hebben een 
sterk gedecentraliseerde besluitvorming en een mogelijk
heid tot een grote diversiteit in de primaire en secundaire 
arbeidsvoorwaarden. 

* Prof Dr. B M .S. van Praag is hoogleraar wiskundige 
economie aan de Erasmus Universiteit te Rotterdam. 



Het Onderwijs voor Allen 
("Basisvorming in het onderwijs", rapport van de Weten
schappelijke Raad voor het Regeringsbeleid, januari 1986) 

C.'\V. van Seventer* 

Op 21 december 1983 richtte de Regering zich tot de 
Wetenschappelijke Raad voor het Regeringsbeleid (WRR) 
met het verzoek om advies over de verhouding tussen 
basisonderwijs en voortgezet onderwijs. Aandacht vroeg 
zij daarbij voor hetgeen de maatschappij verlangt en het
geen pedagogisch wenselijk is. Wat dient met hand, 
hoofd en hart op school geleerd te worden? 

In januari van dit jaar voldeed de WRR in een lijvig 
rapport aan het verlangen naar evenwichtskunst In het 
korte bestek van een artikel in dit tijdschrift kan on
mogelijk recht gedaan worden aan alle beschouwingen en 
aanbevelingen van de WRR. Na deze inleidende woorden 
zal ik daarom in een eerste paragraaf proberen de kern 
van het advies weer te geven en dit van een algemene 
waardering te voorzien. In de tweede paragraaf vraag ik 
aandacht voor enige "filosofische" achtergronden van het 
onderwijsbeleid en bepleit ik liberale accenten daarin. In 
de derde en laatste paragraaf plaats ik een aantal kritische 
kanttekeningen bij het WRR-rapport 

De Raad vertrekt in zijn rapport bij de principiële 
gelijkheid van alle jeugdige leerlingen in de behoefte aan 
en het recht op primaire scholing. De individuele ver
schillen tussen leerlingen mogen in het onderwijs niet te 
vroeg tot onomkeerbare gevolgen voor hun verdere 
levensloop geleid worden. Op het ogenblik is dit risico 
in het schoolwezen nog wel degelijk aanwezig. De WRR 
wijt dat niet in de eerste plaats aan de structuur van het 
onderwijsstelsel, maar aan de te grote verscheidenheid in 
inhoud en aan het gebrek aan centraal vastgestelde en be
waakte doelstellingen. De kwaliteit van het funderend 
onderwijs is in gevaar. Een voor alle leerlingen voor 
80% van hun lestijd verplicht kernleerplan, tot het 
vijftiende of zestiende levensjaar, moet uitkomst bieden. 
De (1400) scholen voor algemeen voortgezet onderwijs 
en (1300) scholen voor lager beroepsonderwijs moeten 
dit curriculum binnen tien jaren invoeren en op twee 
niveau's van moeilijkheid aanbieden en laten examine
ren. 

1. Een Doorbraak 
"De eerste indruk die zich opdringt uit dit overzicht 

van wat kinderen in de eerste jaren van het voortgezet 
onderwijs op school leren", aldus de Raad op blz. 107 
van zijn advies, "is tamelijk verbijsterend en bevestigt 
het vermoeden dat over de huidige basisvorming maar 
weinig bekend is. Vakinhouden blijken zelfs binnen een 
schooltype sterk te kunnen variëren ... ". Voor wie in het 
onderwijs werkt bevat deze uitspraak natuurlijk geen 
nieuws. Sterker, door menigeen aldaar zal de WRR in 
deze woorden naief gevonden worden. Anderen zullen er 
met klem op wijzen dat de vastgestelde inhoudelijke 
verwarring in het voortgezet onderwijs (het basis
onderwijs heeft de WRR nog . buiten beschouwing 
gelaten) een belangrijk bestanddeel is van de vrijheid 
van onderwijs zoals deze in Nederland op eigenaardige 
wijze gestalte heeft gekregen. In de samenleving is men 
zich echter veelal niet bewust dat de inhoud van school
vakken aan sterke schommelingen onderhevig is en dat 
er op dit terrein hoegenaamd geen maatschappelijke 
waarborgen bestaan. Men is zich er niet van bewust in 
welke mate onderwijsland tot een afgeschermde pedago
gische provincie geworden is. Het verraste gevoelen 
waarvan de WRR in zijn eerder aangehaalde woorden 
blijk geeft valt d,aarom als een nuttig signaal aan de 
samenleving op te vatten. Nog nuttiger is het, dat de 
Raad er tegelijkertijd op heeft gewezen dat het gebrek 
aan inhoudelijke bewaking van het onderwijs de kwaliteit 
van de school bedreigt Zijn advies heeft hij daarom 
hoofdzakelijk aan inhoud gewijd en niet, zoals in de 
onderwijspolitiek vele jaren gebruikelijk is geweest, aan 
structuren. Dit is precies wat ook liberale politici, zoals 
mevrouw Ginjaar-Maas en de heer Franssen, menigmaal 
bepleit hebben. 

Gelardeerd met een aardige sortering uitkomsten van 
wetenschappelijk onderzoek van het onderwijs, uit bin
nen- en buitenland, heeft de Raad hieraan een voorstel 
tot een compromis inzake "de middenschool" gekoppeld. 
Hij adviseert tot een algehele verhoging van het 
onderwijspeil door ongedeelde invoering van algemene 
basisvorming in de eerste drie jaren van alle typen van 
het voortgezet onderwijs (van LBO tot en met VWO). 
Met andere woorden, alle leerlingen moeten van hun 
vierde tot hun vijftiende of zestiende jaar in een 
gemeenschappelijk schoolprogramma bij elkaar gehou
den worden. Anders dan vele bewindslieden ten depar
temenie van Onderwijs en Wetenschappen, oud-minister 
Van Kemenade voorop1, acht de Raad een ingrijpende 
wijziging van de opzet van het voortgezet onderwijs 
daatoe niet noodzakelijk. De structurering van het onder
wijsaanbod wil de WRR tot de vrijheid van scholen reke
nen. Vanuit de Tweede Kamer hebben de fracties van 
zowel de PvdA als de coalitiegenoten CDA en VVD in 
eerste aanleg positief op de strekking van de aanbe
velingen van de WRR gereageerd. Voor wie de debatten 
rond eerst de "Mammoetwet" van Cals, later de "Con
tourennota's" van Van Kemenade en de daarop volgende 
plannen (Pais) en proeven tot wetsontwerpen (Van Keme-
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nade/Deetman en Deetman/Ginjaar-Maas), en trouwens 
ook de tenslotte door Pais/Hermes over de eindstreep ge
loodste Wet op het Basisonderwijs, gevolgd heeft, mag 
dit verschijnsel van instemmende geluiden gerust als een 
grote verrassing genoteerd worden. De PvdA heeft kenne
lijk het belang van structuur boven inhoud, de geforceer
de middenschool, losgelaten, het CDA een extreme inter
pretatie van de vrijheid van onderwijs en daarmede het ta
boe van een meer inhoudelijke discussie en de VVD heeft 
blijkbaar, bij de winst van de verheffmg van inhoud bo
ven structuur, de forse verlenging van de periode van 
basisonderwijs aanvaard. Het ziet er naar uit dat het onder 
leiding van het Raadslid Prof.Dr.Mr. CJ. M. Schuyt tot 
stand gekomen rapport voor een onderwijs-politieke door
braak gaat zorgen. Dat is geen geringe prestatie. 

Inmiddels is het rapport ook doorgedrongen in de on
derwijsparagraaf van het nieuwe regeerakkoord. Er zal een 
ontwerp van wet uit afgeleid worden. 

2. Het Trilemma 
Het politieke succes van de WRR-formule berust dunkt 

mij in de eerste plaats op nuchterheid met betrekking tot 
de rol van het onderwijs in de samenleving. De Raad is 
het onderwijs tegemoet getreden als de opleiding - de 
term "vorming" in de titel van het rapport deed anders 
vrezen - tot die kennis en vaardigheden, die wezenlijk 
zijn en niet of zeer moeilijk elders dan op school verwor
ven kunnen worden. (Althans, door alle leerlingen. Vrij 
vertaald: Frans leert men op school, de kunde van het 
koken kan buitenschools opgedaan worden). De WRR 
zingt niet mee in het koor van commissies en vereni
gingen, die ter bestrijding van elke maatschappelijke 
kwaal aan het onderwijs denken en voor iedere eigen doel
stelling, of het nu om veilig verkeer of om wereldvrede 
gaat, een nieuw schoolvak willen introduceren. In de 
tweede plaats is de door de Raad voorgestelde richting 
aantrekkelijk, omdat deze wortelt in het bestaande en 
niet op voorhand te wijzigen schoolwezen en aansluit bij 
de bestaande schoolpraktijk. De derde en naar het mij 
voorkomt belangrijkste reden voor het tot nu toe geble
ken gunstig onthaal voor de aanbevelingen kan worden 
gevonden in de analyse waaraan de Raad de verschillende 
maatschappelijke idealen heeft onderworpen die voor 
voorgestaan onderwijsbeleid in zwang zijn. In navolging 
van Fishkin2 wijst hij er op, dat men zich bij keuzen in 
het onderwijsbeleid voor een "trilemma" geplaatst ziel 
In westerse democratieën worden de waardebeginselen van 
a) gelijke kansen voor de burgers; b) erkenning van indi
viduele verdiensten en prestaties; c) het zelfbeschik
kingsrecht van het gezin ongeveer even hoog geschal 
Maar in het onderwijs sluiten deze waarden elkaar gedeel
telijk uit Wie maximaal "gelijke kansen" door middel 
van onderwijs na wil streven, ontkomt niet aan het elimi
neren van de invloed van het milieu van herkomst van de 
leerling. Milieuspecifieke factoren zijn immers van grote 
invloed op de kansen op schoolsucces, juist en vooral in 
de periode van "basisvorming". Men moet dan zo onge
veer alle jeugdigen tot de iJ;~trede in een kostschool op 
Spartaanse leest dwingen. Voor een onderscheid naar indi
viduele prestaties, die andere belangrijke westerse waarde, 
is er dan weinig plaats en voor de autonomie van het ge
zin al helemaal niet. Fishkin heeft het trilemma als 
volgt uiteengezet Het maximaal nastreven en bewerk
stelligen van twee van de genoemde hoofdwaarden tege-
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lijk zal altijd ten koste gaan van het derde beginsel. Bij 
behoud van tegelijk loon naar prestatie en autonomie 
van het gezin gaan de gelijke kansen voor de bijl. Wil 
men daarentegen het beginsel van verdienste handhaven 
en tegelijk het beginsel van gelijke kansen radicaal door
voeren, dan zal dit een noodzakelijke inbreuk op de auto
nomie van het gezin opleveren. En tenslotte, in de com
binatie van gezinsautonomie en doorvoering van gelijke 
kansen wordt het beginsel van prestatie opgeofferd. Er is 
voor het trilemma geen samenhangende oplossing te be
denken waarin alle drie beginselen gehandhaafd blijven. 
Fishkin concludeert dan ook, dat de drie beginselen in 
onze samenleving niet tegelijk radicaal nagestreefd 
kunnen worden. In het onderwijsbestek dient elk van de 
drie beginselen in zoverre gematigd te worden, dat ze gel
den als "benaderingen van" en niet als radicale beleidsbe
paling. De WRR heeft dit recept overgenomen. 

Ook voor de liberale zienswijze lijkt mij dit aanbeve
lenswaardig, zij het dat de "autonomie van het gezin" dan 
wel een zorgvuldige toetsing behoeft en niet tot noties 
van "vrijheid van onderwijs" mag voeren die aan de vrij
heid van individuele ontplooiing in de weg staan. Libe
raal onderwijsbeleid zal een drietal vrijheidswaarborgen 
scherp in het oog houden. Onder de noemer van de geeste
lijke vrijheid wijs ik in het bijzonder op de bescherming 
tegen indoctrinatie. Geen enkel onderricht is zonder waar
den. Tot het geven van onderwijs behoort juist mede het 
overdragen en kiezen van normen en waarden. Maar de 
stelselmatig eenzijdige belichting van denkbeelden dient 
daarbij uitgesloten te zijn, althans niet uit de publieke 
kas bekostigd te worden. Naar het woord van Mill3: nie
mand kan zich een eigen mening vormen als hij een leer
stelling moet belijden zonder die met andere opvattingen 
te kunnen vergelijken ("teaching should not be in the 
spirit of dogmatism, but in that of inquiry"). Vervolgens 
behoeft de sociale vrijheid voortdurend de aandacht in 
een onderwijsbeleid naar liberale snit Onder erkenning 
van de verschillen in aanleg en belangstelling dient geen 
leerling in het onderwijs belemmering te ondervinden op 
grond van afkomst, herkomst, ras of geslacht. Faire kans
en staan hoog in het vaandel, onder erkenning van het 
trilemma van Fishkin. Tenslotte is er de vrijheid van de 
wil. 

Selectie in het onderwijs mag niet veheven worden bo
ven de individuele mogelijkheid om binnen redelijke 
grenzen vrije keuzen te maken. Tegen onredelijke drem
pels en schotten past bescherming. Een examenuitslag 
moet eerder als afrekening over het verleden van een leer
ling gezien worden dan algemeen geldende voorspellende 
waarde voor zijn toekomst toegedicht krijgen. 

3. Nadere beschouwing 
De WRR heeft 14 vakken voor het centrale en ver

plichte onderwijsleerpan tot 15- of 16-jarige leeftijd gese
lecteerd. Als criterium heeft hij daarbij gehanteerd, dat 
het moet gaan om noodzakelijke basisvaardigheden die 
moeilijk later in het leven ingehaald kunnen worden en 
moeilijk buiten de school te verwerven zijn. In de politie
ke discussie ware naar mijn oordeel nog eens zorgvuldig 
te bezien of de breedte van vakken aldus niet de diepgang 
en daarmede het peil belemmert. Moet een vak "informa
tiekunde" (het leren omgaan met een computer) wel als 
wezenlijk beschouwd worden? Autorijles wordt toch ook 
niet op school gegeven? Verdient "aardrijkskunde" wel 



een afzonderlijke plaats naast enerzijds "geschiedenis" en 
anderzijds de natuurwetenschappelijke vakken? Zijn "beel
dende vorming" en "lichamelijke oefening" als basisvaar
digheden werkelijk zo moeilijk buiten de school bereik
baar? Een zekere uitdunning van de aanbevolen lessen
tabel lijkt niet alleen gewenst om de ruimte voor bijvoor
beeld taalbeheersing en technische vaardigheden te ver
groten, maar ook om af te kunnen dingen op de verde
ling tussen 80% verplichte vakken en 20% tijd voor "ver
dieping" door de hoogst begaafde leerlingen en "bijscha
ven" van de zwaksten. Een grotere vrije ruimte zal waar
schijnlijk meer recht doen aan de individuele verschillen 
in leervaardigheden en leertempo. Over de omvang van 
deze verschillen is de WRR opmerkelijk zwijgzaam. Zijn 
ontwikkelingspsychologische beschouwingen behoren 
bovendien niet tot de meest heldere uit het rapport. 

De WRR wil de basisopleiding-voor-allen doen af
sluiten met een examen op twee niveau's. Hij merkt hier
bij op, dat de keuze voor of tegen differentiatie in for
mele afsluitingsniveau's een illustratie vormt van de vele 
dilemma's die men gezien de uitgangspunten tegenkomt , 
Vóór het onderscheid naar niveau's pleiten onder meer de 
stimulering van de -prestatiedrang en de aansluiting bij de 
huidige praktijk in het voortgezet onderwijs. Tegen te 
werpen zijn de voorafschaduwing van de toelating tot 
soorten van vervolgonderwijs en het gevaar van verla
ging en maatschappelijke onderwaardering van het (laag
ste) niveau. Mijn inziens dient nog eens emstig afgewo
gen te worden of de tegenargumenten niet de meest 
krachtige zijn. In dat geval kan het gaan om één examen 
op één niveau, met daarbovenop de extra verworven "ver
diepings"punten in een individueel onderwijspaspoort of -
kredietboekje en verdere formele selectie bij propedeu
tische examens in alle soorten van bij de aanvang vrij 
toegankelijk vervolgonderwijs. Kortheidshalve verwijs 
ik hierbij naar mijn opmerking over de "vrijheid van 
wil" in de vorige paragraaf. 

Mijn derde en laatste kritische kanttekening betreft de 

geringe aandacht die de WRR aan de randvoorwaarden 
voor de verwezenlijking van zijn voorstellen besteed 
heeft De financiële consequenties heeft hij niet bere
kend. Het belang van de kwaliteit en de motivatie van 
het lerarencorps heeft hij weliswaar genoemd, maar prak
tische voorstellen op dit punt heeft hij achterwege gela
ten. De potentiële didactische steun door het gebruik van 
computers in het onderwijs heeft de Raad naar mijn oor
deel sterk onderbelicht Te gemakkelijk legt hij zich der
halve neer bij de geringe groei, door tientallen jaren 
heen, van de productiviteit van het onderwijs. Hij onder
schat, met andere woorden, de mogelijkheden om door 
middel van onderwijstechnologie de tijd om te leren 
los te koppelen van de tijd om te onderwijzen. Tenslotte 
vertrouwt de Raad naar mijn oordeel te gemakkelijk op de 
zelfstandige kracht van de school bij de structurering van 
het onderwijs naar eigen goeddunken. Dit lijkt mij zowel 
een overschatting van de manageriële en bestuurlijke 
toerusting van de gemiddelde school als ook een onder
schatting van resultaten van onderwijsresearch, die laten 
zien dat de ene wijze van aanpak wel degelijk een bete
kenisvol verschil uitmaakt met de andere4. 

Noten 
1. Zijn opvattingen blijven overigens zowel wetenschappelijk 
als maatschappelijk van belang. Men raadplege: J.A. van 
Kemenade: "Als de smalle weegbree bloeil''; Amsterdam 1979. 
J.A. van Kemenade: "Over onderwijs gesproken"; Groningen 
1983. 
2. J. Fishkin: "JU.rtice, equal opportunity and the family" ; New 
York 1983. 
3. J.S. Mill: "On Liberty" , 1859 en rede voor St. Andrews 
University 1867. 
4. Voor een overzicht: HJ. Walberg: "Improving the 
Productivity of Ameliea's Schools", in: EducJJtional Letukrship, 
vol. 41, nr. 8, mei 1984. 

* Drs. C.W. van Seventer (45) was directeur van SVO 
(Stichting voor onderzoek van het onderwijs) en is sedert 
april 1985 lid van het College van Bestuur van de Open 
Universiteit. 

Liberaal Mensenrechtenbeleid en de 
Kwestie van Inmenging 

G. van der List* 

In 1859 verscheen een verhandeling van John Stuart 
Mill waarin deze eminente liberale filosoof zich uitsprak 
over de vraag of zijn vaderland, Engeland, zich moest 
mengen in de binnenlandse politiek van andere landen. 
Mill keurde inmenging af als een verwerpelijke pater
nalistische activiteit en poneerde "non-intervention as a 
legitimate principle of morality"l. De Engelsen moesten 
andere volkeren met rust laten, vond Mill. In dit opzicht 
had hij in de liberale staatsman Gladstone een medestan
der. Volgens Gladstone hadden de Engelsen "too little dis
position to regard the feelings, the habits and the ideas 
of others" en hij was van mening dat zijn landgenoten 
dienden af te zien van "all gratuitous and arbitrary 
meddling in the intemal concerns of other States"2. 

Onder het begrip "intervention" verstonden Mill en 
Gladstone vooral geweldadige inmenging. Maar van in
menging überhaupt, het zich bemoeien met de "interne 
aangelegenheden" van andere landen, hebben liberalen 
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zich in de regel afkerig getoond. Bramsted en Melhuish 
noemen "non-intervention" zelfs een van de belangrijk
ste beginselen van het liberale buitenlands beleid3. De 
koopman, om eens een originele beeldspraak te gebrui
ken, heeft zich altijd meer in de sympathie van liberalen 
kunnen verheugen dan de dominee. Sinds de dagen van 
Bentham is de liberale visie op het buitenlands beleid in 
sterke mate gevormd door "the rise of the emphasis on 
material and economie, as opposed to politica!, ends"4. 
Vrijhandel, daar gaat het veel liberalen om en vrijhandel 
gedijt het best binnen een enigszins geordend systeem 
waarin mensen elkaar accepteren en zich aan afspraken 
houden. Het statensysteem biedt zo'n enigszins geordend 
systeem en een van de afspraken is dat men zich niet be
moeit met de binnenlandse politieke aangelegenheden 
van andere landen. Men wil andere volkeren niet hervor
men en helpen, men wil aan ze verdienen. 

Desalniettemin hebben liberalen zich enthousiaste aan
hangers getoond van het idee van de universele mensen
rechten, zoals vastgelegd in de Universele Verklaring 
van de Rechten van de Mens, hoog in het liberale vaan
del geschreven. "To make the world safe for human 
rights" is een opdracht voor Nederland, stelde de voor
malige liberale minister van buitenlandse zaken Van der 
Klaauw zelfs5. Het probleem hier is dat internationale be
vordering van de cespeetering van mensenrechten 
impliceert dat een regering zich, zo nu en dan, bemoeit 
met de manier waarop andere regeringen hun burgers be
handeleé. Het principieel afwijzen van inmenging be
tekent een bankroet van het mensenrechtenbeleid. En de 
Nederlandse liberalen mengen zich dan ook regelmatig 
in. Zo demonstreren zij tegen de slechte behandeling van 
joden in de Sovjet-Unie, breken de ontwikkelingshulp 
aan Suriname af als de regering aldaar de gewoonte aan
neemt haar critici uit de weg te ruimen en proberen de 
blanke Zuid-Afrikanen er toe te bewegen hun apartheids
politiek te beëindigen. Hoe zit dat nou met die inmeng
ing als onderdeel van het mensenrechtenbeleid? In dit 
artikel zal ik betogen dat de principiële bezwaren tegen 
inmenging geen steek houden en dat inmenging heel wel 
past in een liberaal buitenlands beleid. 

Het eerste bezwaar tegen inmenging is dat ze zou voort
komen uit een afkeurenswaardig paternalisme en etnocen
trisme. Volgens J.L. Heldring bijvoorbeeld bestaat er in 
de internationale samenleving geen consensus over de 
moraal. "Wie zal dan zeggen welke moraal beter is? 
Laten we in elk geval er niet van uitgaan dat onze moraal 
de enige juiste is. Als we een buitenlandse politiek zou
den voeren die uitsluitend gebaseerd is op onze eigen 
moraal, dan zouden anderen, die onze moraal niet delen, 
die politiek wel eens als heel onrechtvaardig, misschien 
zelfs immoreel, kunnen ervaren"?. Een andere 
"Realpolitiker", Harm van Riel, voerde aan dat het mo
reel gehalte van handelingen slechts beoordeeld kan 
worden "binnen de subjectieve en functionele normen die 
ten opzichte van de beoordeelde in zijn eigen bescha
vings- en cultuurkring worden aanvaard. ( ... ) Verder mora
liseren is of pretentieus of heeft tactische bedoelingen en 
is gebaseerd op een subjectief complex van idealen en 
draagt veelal niet tot concrete verbeteringen bij"g. Als 
ik Heldring goed begrijp moeten we nationaal-socialisten 
in het buitenland die joden minderwaardige mensen 
vinden en hen daarom willen uitmoorden ongestoord hun 

gang laten gaan. Wij moeten er immers niet van uitgaan 
dat onze moraal, waarin voor anti-semitisme en moord 
geen plaats is, de enig juiste zou zijn. De nationaal-socia
listen zouden bovendien onze politiek wel als heel on
rechtvaardig, misschien zelfs immoreel, kunnen ervaren. 
En volgens Van Riel moeten we islamieten die vrouwen 
op systematische wijze achterstellen niet lastig valen 
met ons "subjectief complex vap idealen" (subjectieve 
idealen, ajakkes!) want een dergelijke discriminatie wordt 
in mohammedaanse kringen algemeen aanvaard. 

Heldring en Van Riel ontkennen, dunkt me, het wezen 
van politiek dat het streven is om aan de hand van eigen 
ideeën en idealen andere mensen te beïnvloeden. Als er 
besluiten genomen moeten worden heb ik , zoals ieder
een, liever dat dit op grond van mijn "subjectief complex 
van idealen" gebeurt dan op grond van andermans com
plexen. De factor cultuur lijkt me hier irrelevant Mijn 
liberale idealen hebben betrekking op alle wereldburgers 
ongeacht de cultuur waartoe ze behoren. Het is trouwens 
bijzonder moeilijk een cultuur te vinden waar de door Hel
dring verlangde morele consensus heerst. Ik behoor tot 
dezelfde Nederlandse cultuur als een lid van de SGP, maar 
de staatkundig-gereformeerde vindt dat de vrouw het kies
recht moet worden ontnomen en dat men homofilie dient 
te bestrijden, en ik, weldenkende liberaal, vind dat niet. 
Ik probeer mijn medeburgers te overtuigen van de juist
heid van mijn inzichten en hoop zoveel invloed en 
macht te verwerven dat ik de praktizering van de SGP
ideeën kan voorkomen. Wat dit betreft zie ik geen funda
menteel verschil tussen nationale en internationale poli
tiek. 

Cultureel-antropologen hebben ontdekt dat in verschil
lende culturen verschillende waarden belangrijk geacht 
worden. Er is dus sprake van een empirisch cultureel plu
ralisme. Deze vaststelling mag echter niet leiden tot een 
normatief cultureel relativisme volgens welk alle culturen 
en alle culturele uitingen gelijkwaardig zijn. Dat is name
lijk niet zo, althans niet volgens mijn subjectief com
plex van idealen. Ik hecht belang aan individuele vrij
heid, democratie, mensenrechten en meer van dergelijke 
typische westerse produkten en ik ben van mening dat 
die westerse produkten ter wille van het heil der mens
heid over de aardbol verspreid moet worden. 

Trouwens, als men andere mensen in andere culturen 
niet met de eigen morele maatstaven mag 1 beoordelen, 
hoe moet men ze dan beoordelen? Frank Hartung heeft er 
op gewezen dat de implicatie van het relativisme is dat 
men zich dient te onthouden van elk zedelijk oordeel 
over medemensen: "Cultural relativitity deprives us of 
any possible rational basis for choosing a proper life. 
Toleranee and equal validity also seem to imply that no 
moral concepts, regardless of their derivation, can possi
bly be given any logica! or empirica! over the con
victions of any individual"9. Relativisten zetten de deur 
open voor nihilisme of, met een term van John Cook, 
voor morele psychopathielO. 

Sommige aanhangers van het relativisme hebben zich 
tegen de beschuldiging van nihilisme verdedigd. Zo 
meent Melville Herskovits nihilisme te kunnen vermij
den door persoonlijke morele oordelen te vervangen door 
sociale waardenoordelen: "Cultural relativism must be 
sharply distinguished from concepts of the relativity of 
individual behavioir, which would negate alle controts 
over conduct ( ... ) Conformity to the code of the group 



is a requirement for any regularity in life" 11. Het betoog 
van Herskovits komt er op neer dat de zedelijke beginsel
en die in een cultuur overheersen morele verplichtingen 
scheppen voor de leden van die cultuur en dat wij ons 
moeten gedragen zoals de culturele meerderheid 
dat van ons eist, ongeacht wat die (overheersende) cultuur 
behelst Als het in onze cultuur de gewoonte is om 
weduwen te verbranden dan moeten we die gewoonte 
aanvaarden. Met deze interpretatie van het relativisme 
geeft Herskovits een vrijbrief voor zedelijke groeps
drang, voor sociale tirannie. Zijn stellingname zal 
vermoedelijk dan ook weinig liberalen aanspreken. 

Het lijkt me dat we, willen we nihilisme en sociale 
tirannie voorkomen, andere mensen moeten beoordelen 
aan de hand van onze eigen, cultureel en sociaal bepaalde 
maaststaven. Bevredigendere maatstaven zijn er niet. Hoe 
staat het dan met de liberale tolerantie? Voorhoeve heeft 
met recht opgemerkt dat liberalen tolerantie bepleiten 
tegenover andere culturen en ideeënstelsels, maar dat zij 
waakzaam zijn tegenover onverdraagzame totalitaire 
stelslelsl2. De tolerantie van liberalen zou maar tot een 
bepaalde grens moeten gaan. Tolerantie is een belangrij
ke waarde in het liberalisme, maar niet de enige, 
allesoverheersende. Schending van elementaire mensen
rechten bijvoorbeeld zou onvoorwaardelijk moeten wo
rden afgewezen. We moeten oppassen voor moreel impe
rialisme, maar ook voor morele lafheid 13 

Getuigt het streven naar internationale eerbiediging 
van de mensenrechten van etnocentrisme? Het is zeker 
het geval dat het idee van de mensenrechten een produkt 
van de Westueropese gedachtenwereld is. En Posthumus 
Meyjes wijst op het even onweerspreekbare feit dat het 
mensenrechtenidee in vreemde omgevingen of geheel 
afwezig is of slechts moeizaam wortel schiet Een 
dergelijke conceptie blijft in sommige gebieden (voorlo
pig) beperkt tot een dunne bovenlaag van de samen
leving. In andere landen kan het idee van de 
onvervreemdbare mensenrechten zelfs in flagrante strijd 
zijn met de gepropageerde en gepraktizeerde ideologie 
(zoals in de communistische landenl4). Het is van be
lang bij het verspreiden van de mensenrechtenidee en bij 
het aandringen op het respecteren van die rechten 
rekening te houden met de lokale situatie en niet al te 
ongeduldig te zijn wanneer de gewenste veranderingen 
nogal langzaam plaatsvinden. Niettemin dienen liberalen 
aan het idee van de mensenrechten - etnocentrisch of niet -

vast te houden want het is een goed idee. "Het Westen 
heeft slechtere exportprodukten aan te bieden"l5. Voor 
een liberale mission civilisatrice vormen westerse 
vindingen als individuele vrijheid, democratie en mensen
rechten een uitstekend uitgangspunt Laten we niet 
valselijk bescheiden zijn: onder meer door die vindingen 
is het Westen momenteel in politiek, sociaal, econo
misch en cultureel opzicht superieur aan de rest van de 
wereld. 

Getuigt het streven naar internationale eerbiediging 
van de mensenrechten van paternalisme? In een publi
catie van nota bene de socialistische Evert Vermeer 
Stichting valt te lezen dat de universele waarde van de 
mensenrechten "natuurlijk" alleen bestaat wanneer zij in 
"de hoofden en de harten van de mensen" leeft. "Het zou 
daarom van grenzeloos paternalisme getuigen indien 
Nederlandse socialisten zouden proberen mensenrechten 
te doen naleven in landen waar de bewoners zelf deze niet 

als mensenrechten beschouwen. Pas indien er lokaal 
verzet ontstaat, is er sprake van een basis voor univer
saliteit en een aanknopingspunt voor Nederlands mensen
rechtenbeleid"16 Aan deze redenering zitten nogal wat 
haken en ogen. Ten eerste lijkt me dat wat leeft in de 
hoofden en harten van mensen niet altijd het beste 
richtsnoer voor een mensenrechtenbeleid. Ik wil hier niet 
in sombere besschouwingen vervallen over de verlangens 
van "het volk", maar deze verlangens willen nog wel 
eens strijdig zijn met beschaafde sociaal-democratische 
en liberale idealen. Wat te doen als "het volk" van zijn 
land een theocratie wil maken of als het minderheden het 
leven zuur wil maken? Bovendien zijn de volkse 
verlangens meestal pluriform en kunnen ze vaak moeilijk 
onder één noemer gebracht worden. Ten tweede lijkt het 
me onjuist te stellen dat er pas dan een aanknopingspunt 
voor een Nederlands mensenrechtenbeleid zou zijn als er 
sprake is van lokaal verzet of oppositie. Met zo'n 
houding speelt men krachtige, totalitaire regimes in de 
kaart Zijn de mensenrechtenschendingen in Albanië 
minder erg dan in El Salvador ooidat in de communis
tische staat de bevolking beter onder de duim gehouden 
wordt? Volgt uit het feit dat er geen Bulgaarse 
Solidariteit bestaat dat de Bulgaren in tegenstelling tot 
de Polen geen behoefte aan of recht op vakbondsvrijheid 
hebben? Mag men met een verwijzing naar het ontbreken 
van een vrouwenbeweging in islamitische landen stellen 
dat de gelijkwaardigheid van man en vrouw aldaar geen 
belangrijke waarde is? Driewerf neen. Bij het beoordelen 
van de mensenrechtensituatie kan men, denk ik, het best 
varen op het kompas van de eigen (liberale) waarden. 

Ik geloof niet dat het bevorderen van het respecteren 
van mensenrechten per sé paternalistisch is. Paternalis
ten hebben een ideaalbeeld van "het goede leven" voor 
zich. De staat moet dit beeld propageren en moet, ter 
bevordering van het menselijk geluk, individuen opvoe
den. Liberalen menen dat een dergelijk ideaalbeeld tekort 
doet aan de menselijke verscheidenheid en de maatschap
pelijke pluriformiteit ondermijnt. Volgens paternalisten 
moeten mensen zich ontplooien, ter kerke gaan of juist 
niet, hun mening uiten, deelnemen aan politieke besluit
vorming en wat dies meer zij. Liberalen daarentegen 
willen dat de staat "slechts" de voorwaarden voor een 
goed leven garandeert Mensen moeten zich kunnen 
ontplooien, ter kerke kunnen gaan, hun mening kunnen 
uiten et cetera. De mensen mogen zelf uitmaken of ze 
van die mogelijkheden gebruik willen maken. De liberale 
staat en het liberale mensenrechtenbeleid zijn zo be
schouwd niet paternalistisch. Maar wat betreft de 
mensenrechten, die de basisvoorwaarden voor een goed 
leven garanderen, valt met liberalen, als het goed is ten
minste, niet te marchanderen, · noch nationaal noch 
internationaal. 

In het bovenstaande heb ik betoogd dat er voor libe
ralen geen zwaarwegende morele of cultuurfilosofische 
redenen bestaan om af te zien van bemoeienissen met de 
mensenrechtensituatie in andere delen van de wereld. Tot 
nu toe ben ik echter gemakshalve voorbijgegaan aan het 
feit dat we in de wereldpolitiek te maken hebben met een 
internationale statenanarchie. Die situatie doet de vraag 
rijzen of het in de internationale politiek wel verstandig 
is zich te mengen in de binnenlandse aangelegenheden 
van andere landen. Bepalend voor het standpunt 
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dienaangaande is de opvatting die men huldigt met 
betrekking tot het statensysteem. 

Met Richard Falk kunnen we onderscheid maken tussen 
twee standpunten wat betreft mensenrechtenpolitiek met 
inbegrip van inmenging binnen het statensysteem: het 
étatistische en het internationalistische!?. Voor étatis
ten zijn, simpel gezegd, de staten ten gevolge van het 
ontbreken van een mondiaal gezeghebbend orgaan de 
enige belangrijke actoren in de internationale politiek. 
Deze toestand brengt de étatisten ertoe de soevereiniteit 
van staten tot de hoogste norm te verheffen en 
inmenging van buitenaf met de binnenlandse politiek 
van een land principieel af te keuren. Mensenrechten
beleid fungeert maar al te vaak als een dekmantel voor 
imperialistische en expansionistische praktijken waar
mee sterke staten hun zwakke broeders hun wil opleggen. 
Als mensen werkelijk de wereld willen verbeteren, 
kunnen ze dit in de étatistische optiek het best doen door 
de autonomie van soevereine st aten te versterken. Voor 
internationalisten daarentegen zijn niet staten maar 
individuen de ultimie subjecten van de internationale 
moraal. De staat is niet heilig en zijn optreden tegenover 
de eigen burgers mag door buitenstaanders gekritiseerd 
worden. Volgens de internationalisten wordt de staats
macht dikwijls misbruikt en kan voorzichtige inmenging 
gunstige gevolgen hebben voor de plaatselijke bevol
king. Het huidige statensysteem is geenszins "the best 
of possible worlds" en kan geleidelijk verbeterd worden, 
bijvoorbeeld door verspreiding van het idee van 
universele mensenrechten. 

Liberalen zijn in het algemeen nogal étatistisch 
"angehaucht" geweest Zoals in de inleiding van dit 
artikel reeds werd opgemerkt, hebben ze altijd het belang 
van goede spelregels voor het interstatelijk verkeer 
benadrukt (het erkennen van de soevereiniteit van staten 
is een van die spelregels) en hebben ze zich sceptisch 
getoond jegens inmenging. Toch is het liberalisme, denk 
ik, in beginsel veeleer internationalistisch. Juist libe
ralen, die uitgaan van het primaat van het individu, 
zouden de leer van de staatssoevereiniteit, waarin het 
individu ondergeschikt gemaakt wordt aan een collectief, 
aan de staat, moeten verwerpen. Het uitgaan van de 
principes van staatssoevereiniteit en niet-inmenging 
impliceert dat men individuen die het ongeluk hebben te 
leven in landen met ondemocratische, repressieve 
regimes aan hun lot overlaat "Wholesale noninterventio
nism abandons the victims of illiberal regimes to their 
masters", schrijft Stanley Hoffman heel terecht18. Voor 
liberalen behoren individuen de ultieme subjecten van de 
internationale moraal te blijven, statensysteem of geen 
statensysteem. 

De lezer bedenke dat het mij om uitgangspunten gaat: 
liberalen moeten inmenging in principe niet afwijzen. 
Dit wil echter niet zeggen dat als volgende week een 
rapport van Amnesty International verschijnt over men
senrechtenschendingen in een Afrikaans landje de Neder
landse regering een korps mariniers moet laten over
vliegen om ter plaatse orde op zaken te stellen. In
menging dient voorzichtig, heel voorzichtig, te geschie
den en pas na een nauwkeurige afweging van kosten en 
baten. Hoewel het me onjuist lijkt om inmenging met 
geweld principieel af te keuren ( zo was naar mijn 
mening de inval van Tanzania in Oeganda om een eind te 
maken aan het misdadige Amin-regime gerechtvaardigd), 

kan ik me geen situatie indenken .waarin Nederland met 
wapengekletter de mensenrechtensituatie ergens duurzaam 
zou kunnen verbeteren. 

De internationale statenanarchie brengt veel misstan
den met zich mee, maar zal niet spoedig, of misschien 
wel nooit, plaatsmaken voor een veel rechtvaardiger 
systeem. "I bate the goddamn system, but I'll stick with 
it until sarnething better comes along": deze woorden 
van Clint "Dirty Harry" Eastwood in de film "Magnum 
force" typeren aardig de houding van de realistische 
liberaal ten opzichte van het statensyteem. De alternatie
ven voor het huidige statensysteem zijn ofwel utopisch 
van aard (internationale broederschap ten gevolge van 
groeiende onderlinge afhankelijkheid) ofwel onaantrek
kelijk (mondiale suprematie van één natie). Deze consta
tering moet echter niet verhinderen dat men streeft naar 
ietsje meer rechtvaardigheid binnen het bestaande sy
steem, bijvoorbeeld middels voorzichtige inmenging. 

Een laatste bezwaar tegen inmenging dat ik wil behan
delen is een juridisch bezwaar: inmenging zou strijdig 
zijn met het internationale recht Of men met dit bezwaar 
instemt hangt af van hoe men de relatie tussen de 
geldigheid van het volkenrecht en de geldigheid van het 
nationale recht ziet. Ook in dit geval vallen weer twee 
denkrichtingen te onderscheiden, de dualistische en de 
monistischel9. Volgens dualisten hebben de kringen van 
het volkenrecht enerzijds en van de nationale rechtsstel
sels anderzijds niet of nauwelijks raakpunten. Weliswaar 
erkennen de dualisten dat er bepaalde volkenrechtelijke 
normen zijn die als bindend voor een staat beschouwd 
kunnen worden, maar de manier waarop die staat zulke 
volkenrechtelijke verplichtingen wenst te honoreren is 
een nationale aangelegenheid. De volkenrechtelijke rege
lingen kunnen vrijelijk worden omgezet in bepaalde 
nationale rechtsnormen. De monisten daarentegen zien 
het volkenrecht en de nationale rechtssystemen als één 
rechtsstelsel. De verhouding volkenrecht-nationaal recht 
is voor de monisten dezelfde als de binnenlandse 
verhouding tussen wetgever in formele zin versus de 
lagere wetgevers als provinciale staten, gemeentelijke 
wetgevers enzovoorts. 

De monist heeft de logica op zijn hand, meent Van 
Panhuys20, en het is inderdaad moeilijk logisch te 
aanvaarden dat men mondiaal regels maakt en vervolgens 
de staten vrij laat die regels al dan niet toe te passen. 
Ook om een andere reden zouden liberalen de voorkeur 
moeten geven aan de monistische visie en wel omdat het 
monisme de soevereiniteit van de mens, zoals Lauter
pacht dat noemt, laat prevaleren boven de soevereiniteit 
van de staat: "International law ( .. . ) acknowledges the 
sovereignty of Man. For fundamental human rights are 
rights superior to the law of the sovereign State"21. 

Het aanvaarden van de monistische gedachtengang stelt 
ons in staat inmenging ook juridisch te rechtvaardigen. 
Inmenging is volgens het volkenrecht alleen dan 
ongewettigd als het inmenging betreft in "matters which 
are essentially within the damestic jurisdiction of any 
state" (artikel 2.7 van het Handvest van de Verenigde 
Naties). Maar, merkt Thomas Buergenthal op, wat onder 
de nationale jurisdictie valt wordt bepaald door de wereld
gemeenschap en niet door de nationale staten. Volgens 
Buergenthal is er na de Tweede Wereldoorlog een "gradual 
intemationalization of human rights"22 waar te nemen 



die tot gevolg heeft gehad dat mensenrechten ook juri
disch niet meer een binnenlandse aangelegenheid zijn. 
De artikelen 55 en 56 van het Handvest behelzen dat "no 
U.N. member state can claim that human rights as such 
are a matter within its dornestic jurisdiction"23. Ergo: 
inmenging is, tenminste in gevallen van ernstige en 
voortdurende schendingen van mensenrechten, wettelijk 
toegestaan. 

Ziezo, ik hoop aannemelijk gemaakt te hebben dat 
liberalen geen zwaarwegende principiële redenen (hoeven 
te) hebben om inmenging af te wijzen. Praktische 
problemen blijven er in het geval van inmenging echter 
meer dan voldoende en elke keer als men overweegt zich 
te bemoeien met de binnenlandse politiek van andere 
landen dient men zich af te vragen wat de te verwachten 
gevolgen van die bemoeienissen voor alle betrokkenen 
zijn. Dat inmenging, ondanks lovenswaardige intenties, 
geheel verkeerd kan uitpakken blijkt uit het resultaat van 
het beruchte Amerikaanse Jackson-amendement Volgens 
dit amendement uit 1974 behoorde de Sovjet-Unie met 
betrekking tot verbetering van de mensenrechtensituatie, 
en in het bijzonder van de emigratiemogelijkheden van 
Joden, aan de Verenigde Staten garanties te geven. Indien 
die garanties uitbleven zou de handelsovereenkomst met 
de Sovjet-Unie uit 1972 door de Amerikanen herzien 
worden. De geïrriteerde reactie van het Kremlin was het 
opzeggen van de hele handelsovereenkomst. In de jaren 
daarna daalde het aantal Joodse emigranten aanzienlijk. 
De zedenles: in de internationale betrekkingen behoort 
omzichtigheid troef te zijn en moet men er voor waken 
de eigen kaart niet te overspelen. Desondanks moeten 
wij, liberalen, onze idealen wereldwijd blijven uitdragen 
en ons blijven inzetten voor een betere eerbiediging van 
de rechten van de mens. Wij laten ons door niets 
ontmoedigen. Veeleer worden we door kleine en grote 
tegenslagen gelouterd. 
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Terugblik op de Commissie Polak 
ofwel wat is liberale sociaal-economische 
politiek 

T. Thalhammer* 

Hoe het begon 
Begin 1983 achtte het hoofdbestuur van de VVD het 

gewenst een comnnss1e ter bestudering van de 
werkloosheidsproblematiek in het leven te roepen. Op de 
jaarlijkse algemene vergadering van april werd dit 
meegedeeld. Er was waardering voor deze beslissing, om
dat velen beaamden dat er naar creatieve bijdragen ter ver
mindering van de bestaande problematiek gezocht moest 
worden. 

Het vinden van een voorzitter en van leden was 
kennelijk niet zo eenvoudig. Pas op 15 december werden 
zij geïnstalleerd. Nagestreefd was een kleine commissie, 
bestaande uit leden met verschillende achtergronden. 
Uiteraard moesten betrokkenen de VVD kennen (en de 
VVD hen) maar er werd afgezien leden te zoeken onder de 
actieve landelijke politici. Daarmee werd een voldoende 
loskoppeling van de dagelijkse politiek nagestreefd. 

Uitdrukkelijk werd vastgesteld, dat het commissie
rapport voor de partij gemaakt zou worden en dus direct 
aangeboden zou worden aan de algemene vergadering of 
de partijraad. 

De commissieleden ontdekten al spoedig, dat er geen 
preciese taakstelling was. Teneinde niet te ontsporen -
het geleverde produkt moet immers een duidelijke relatie 

met de wensen van de opdrachtgever vertonen - werd 
besloten zelf vrij nauwkeurig op te schrijven welke 
onderwerpen besproken zouden worden en het dagelijks 
bestuur werd gevraagd of het dat nu was, waarop men het 
oog had. De commissie had het kennelijk goed begrepen, 
want het voorstel werd volledig geaccepteerd. De 
uitgezette koers was blijkbaar goed; de invulling kon 
beginnen. 

Hoofdlijn 
Hoe zag de hoofdlijn van de invulling er nu uit? 

Uitgangspunt was dat, ook al waren er gelukkig een aan
tal goede economische ontwikkelingen dankzij het 
kabinet Lubbers, het erg duidelijk was, dat de werkloos
heid zich bij voortduring op een hoog peil bewoog. Dit 
geeft menselijk leed en maatschappelijke verspilling. 
Het ideële van het liberalisme leidt ertoe dat de VVD 
zich, vanuit de wens om de mens ontplooiingskansen te 
geven, in moet spannen om deze kansen daadwerkelijk te 
realiseren. Het rationele in het liberalisme acht het 
ontoelaatbaar, dat veel menselijk talent en werkkracht 
niet ingezet wordt, terwijl er zoveel maatschappelijke 
wensen bestaan (of die nu in de wegenaanleg, het 
onderwijs of de bejaardenverzorging liggen). 

Deze hoofdlijn resulteerde in de wens voorstellen te 
ontwikkelen die de ongewenste non-activiteit van velen 
zou beperken. Het was daarbij duidelijk, dat tegen elk 
afzonderlijk voorstel bezwaren in te brengen zouden zijn. 
Ware dat niet zo, dan zou dat punt immers allang een 
standaard VVD-standpunt geweest zijn. 

De oordeelsvorming over elk afzonderlijk voorstel zou 
in feite sterk: beïnvloed worden door de weging van de 
ernst van de werkloosheidssituatie tegenover de zwaarte 
van de ertegen in te brengen bedenkingen. Specifiek 
daarbij geldt dan nog in hoeverre men de ernst voor de 
zwaarst getroffen groepen - jongeren en etnische minder
heden - een extra stimulans vindt om akkoord te gaan 
met ongebruikelijke voorstellen of niet 

Een belangrijke rol speelt, dat er niet één of enkele 
maatregelen met een kwantitatief substantieel effect te 
vinden zijn, zodat er vele maatregelen over een breed 
front geaccepteerd moeten worden, die elk voor zich een 
beperkt effect hebben. 

De commissie heeft bewust er voor gekozen niet alleen 
aanbevelingen ten aanzien van betaalde arbeid te doen. 
De genoemde hoofdlijn kan immers ook gerealiseerd 
worden buiten het normale betaalde circuit. 

De keuzes 
Met deze grondslagen is de commissie gekomen tot 

bepaalde keuzes. Daarbij liepen de meningen van de 
individuele commissieleden begrijpelijkerwijze soms 
uiteen. 

Het totale sociaal-economische beleidsterrein moest 
aan een onderzoek onderworpen worden. Overal konden 
immers kansen liggen en de commissie wilde vermijden, 
dat in het rapport een aantal mogelijkheden niet ge
noemd zouden zijn, simpelweg omdat ze niet onderzocht 
waren. Zij heeft nagestreefd zodanig volledig te zijn, dat 
het niet voorstellen van een denkbare maatregel "dus" 
betekent, dat op grond van haar bevindingen gecon
cludeerd is, dat die maatregel vanuit liberale optiek te 
grote bezwaren heeft. 

Ondanks het feit, dat zeer vele voorstellen nodig ge-



acht werden is het voor deze beschouwing wenselijk ons 
tot de meest wezenlijke te beperken. Hun bespreking zal 
summier zijn, omdat het het niet de bedoeling is de 
inhoudelijke discussie te herhalen. 

De belangrijkste voorstellen 
Economische groei werd als noodzakelijke randvoor

waarde gezien. Op zich zal deze uitspraak niet veel beroe
ring wekken. De ook door de commissie ingenomen 
stellingname, dat zelfs een aanhoudende groei van 3% 
per jaar in de periode 1986-1990 weinig uitzicht biedt op 
een wezenlijke daling van het aantal burgers, dat zin
volle werkzaamheden wil verrichten, en daartoe geen 
kans krijgt, wordt binnen de VVD door velen echter niet 
graag gehoord. Deze categorie leden hoopt immers dat 
als er maar een groeibeleid tot stand gebracht wordt, er 
wel een daling van de werkloosheid tot een acceptabel 
niveau zal optreden. 

De commissie meende, dat bij het - op zich gewenste -
terugbrengen van het financieringstekort een tempo

risering in de periode 1986-1990 wenselijk was vanuit 
werkgelegenheidsoverwegingen. 

Voor startende ondernemers moet er een - bescheiden -
verruiming van de reeds bestaande faciliteiten komen. 

Het werd noodzakelijk geacht om de verhouding tussen de 
prijs van kapitaal en arbeid meer marktconform te ma
ken. Immers investeringen worden - vooral in het kader 
van de WIR - gesubsidieerd terwijl arbeid belast wordt, 
vooral doordat de sociale premieheffing volledig plaats 
vindt op basis van het uitbetaalde loon. Het door het 
overheidsbeleid relatief goedkoop gemaakte kapitaal en 
de relatief duur gemaakte arbeid leidt tot maatschappelijk 
niet renderende uitstoot van arbeid. 

Daarom werd onder andere voorgesteld de WIR na 1986 
af te schaffen en de vrijkomende middelen zodanig te 
besteden, dat het verschil tussen bruto en netto van de in 
loondienst werkende geringer zou worden, zodat de bruto 
loonkosten voor de werkgever zouden kunnen dalen. 
Bovendien zou een deel op andere wijze ter stimulering 
van de bedrijvigheid besteed kunnen worden. 

Invoering van deeltijd VUT-regelingen bij de overheid 
werd gewenst geacht 

Er werd gewezen op de mogelijkheden van arbeids
duurverkorting. Aan sociale partners werd gevraagd 36 
uur per week in 1987 te realiseren en daarna een verdere 
daling na te streven. 

De overheid werd een stimulerende rol toegedacht 
(premiereductie voor de WW; versoepeling arbeids
wetgeving, zodat de bedrijfstijd gemakkelijker verlengd 
kan worden; als werkgever zelf een voorbeeldrol 
vervullen). Bovendien werden ontheffingsmogelijkheden 
gevraagd voor die functiegebieden, waarvoor geen 
overschot op de arbeidsmarkt bestond. Omdat er veel 
commotie onstaan is over de rol, die de overheid zou 
behoren te spelen als sociale partners er niet in zouden 
slagen op bevredigende manier aan deze verlangens te 
voldoen hier een letterlijke weergave van de rapporttekst 
op dat punt "Indien sociale partners niet tot een 
arbeidsduurverkorting als bedoeld in de vorige aanbe
veling komen, dan moet de overheid - indien ze in staat 
is een effectieve regelgeving te ontwerpen, waaraan wij 
overigens twijfelen - kunnen ingrijpen. Bij een derge
lijke - overigens hopelijk niet noodzakelijke - ingreep, 
dient niet alleen een verkorting van de gemiddelde 

arbeidsduur, doch ook een aantal noodzakelijke randvoor
waarden dwingend geregeld te worden". 

Er werd gepleit voor handhaving en zo mogelijk uit
breiding van het aantal werklozen in zogenaamde terug
ploegprojecten. 

loonkostensubsidies voor langdurig werklozen werden -
onder bepaalde voorwaarden - in de commerciële sector 

aanbevolen. Concurentievervalsing werd niet gevreesd 
omdat elke werkgever van de regeling gebruik zou kun
nen maken. Er werd bepleit tewerkstelling van deze 
categorie werklozen niet in de eerste plaats in de col
lectieve sector te bevorderen, omdat zulks tot vergroting 
van de toch reeds zo grote collectieve sector leidt 

Als laatste belangrijke voorstel moet een structurele 
opwaardering van het vrijwilligerswerk genoemd worden. 
Voorgesteld werd onder zekere voorwaarden tot een 
maximum bedrag per jaar een vergoeding van f 3,-- per 
uur voor vrijwilligerswerkers vrij te stellen van premie
en belastingheffing en om de uitkering aan werklozen 
niet te laten beïnvloeden door een dergelijke vergoeding. 
Op deze wijze worden drie doelen· tegelijkertijd gediend. 
De bereidheid tot belasting- en premievrijstelling maakt 
na tientallen jaren discussie over de betekenis van 
vrijwilligerswerk eindelijk een concrete overheidswaarde
ring zichtbaar. Binnen helder omschreven grenzen kun
nen werklozen maatschappelijk nuttig bezig zijn en daar 
een bescheiden financiële beloning voor ontvangen. 
Tenslotte wordt door het beschikbaar komen van meer 
vrijwilligers in de noden van vele burgers beter voor
zien. 

De voortgang tot publicatie 
Tegen het voltooien van de studie begonnen zich 

donkere wolken boven de commissie samen te trekken. 
Zonder volledig te zijn signaleer ik de volgende punten. 

Het hoofdbestuur besloot het commissierapport niet op 
een algemene vergadering maar op een partijraad te 
behandelen. De motivering dat de partij niet te zwaar 
belast mocht worden met discussies in de afdelingen en 
de rompslomp die een algemene vergadering met zich 
meebrengt, is op zich niet onbegrijpelijk. De goede 
waarnemer in de VVD weet echter, dat de partijraad zich 
in de praktijk behoudender opstelt dan de algemene 
vergadering. 

Partijraadsleden hebben vanuit hun positie de neiging 
zich te conformeren aan het gevoerde beleid, waarvoor 
zijzelf ook medeverantwoordelijkheid dragen. Ook al zijn 
er heel wat partijraadsleden, die gezaghebbend op een 
algemene vergadering optreden, toch is de sfeer daar 
anders. Het zijn daar immers primair de afdelings
vertegenwoordigers die op de voorgrond treden. Hiermee 
wil niet gesteld zijn, dat het oordeel van de algemene 
vergadering "beter" zou zijn dan van de partijraad. Er 
wordt alleen opgemerkt, dat nieuwe ideeën het bij 
laatstgenoemde extra moeilijk hebben. 

Bovendien had het hoofdbestuur nog een betekenisvol 
besluit genomen. De commissie was ervan overtuigd, dat 
haar voorstellen doorgerekend moesten worden op hun 
effecten. Daartoe had zij de nodige contacten binnen het 
overheidsapparaat gelegd. Daar bestond de bereidheid om 
dergelijke berekeningen te maken, mits begrijpelijk de 
VVD daar prijs op zou stellen. Uiteraard kan niet elke 
studiecommissie zelfstandig het overheidsapparaat aan 
het werk zetten. Het hoofdbestuur weigerde het commis-
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sieverzoek te steunen. Duidelijk werd, dat het niet zat te 
wachten op een goede financiële onderbouwing van het 
rapport. 

Toen de concepttekst klaar was, is deze vertrouwelijk 
ter becommentariëring voorgelegd aan een viertal pro
minente Nederlanders. Aan een lid van de Tweede Kamer 
en aan iemand uit werk:geverskring, de wetenschap en 
werknemerskring. Het lag voor de hand hiervoor vooraan
staande VVD-ers te vragen. Binnen de kring van belang
rijke werknemersvertegenwoordigers was zo iemand niet 
te vinden. Omdat de commissie een oordeel uit die kring 
essentieel vond was zij verheugd, dat een niet VVD-er 
zijn licht over de voorstellen wilde laten schijnen. 
Frappant was, dat het VVD-kamerlid en de werkgevers
representant vrij negatief reageerden, terwijl de weten
schapper en de vakhondsman naast minpunten ook plus
punten zagen. Los van de waardering van de voorstellen 
was de toetsing in die zin bevredigend, dat er geen 
belangrijke bedenkingen tegen de consistentie van het 
betoog naar voren gebracht werden. Dit gaf de moed tot 
publicatie over te gaan. 

De persreacties 
Trouw schreef "VVD-nota kan basis zijn voor verkie

zingsprogramma PvdA". Een - naar de tijd geleerd heeft -
voortreffelijke analyse stond in Elseviers onder de kop 

"Een mooi VVD-stuk, maar het gaat zo de boekenkast 
in". Daarin werden overeenkomsten met het rapport van 
Van Kemenade, Ritzen en Wöltgens uit augustus 1984 
gesignaleerd. Zulks is natuurlijk niet zo opmerkeijk als 
door twee groepen onafhankelijk denkenden van 
verschillende politieke signatuur vanuit dezelfde zorgen 
een rapport gepubliceerd wordt. Het is echter onzin om te 
stellen, dat de nota-Polak goed zou vallen in de PvdA. 
Zelfs de "linksere" nota van Van Kemenade c.s. is daar in 
de ijskast gestopt 

De behandeling In de VVD 
Natuurlijk is het voor creatieve ideeën niet goed als 

een deel van de pers schrijft, dat het stuk in de PvdA niet 
zou misstaan. Begrijpelijk, dat vele partijleden zich met 
deze berichtgeving opmaakten om aan te tonen, dat dit 
stuk niet het hunne is. De leden van de commissie Polak 
zijn geen lobby begonnen. Wij zagen het niet als onze 
taak tot het uiterste te trachten de partij te overtuigen. 
Zij had om een discussiestuk gevraagd en had op een wer
kelijke aanpak van de werkloosheid aangedrongen. Wel
nu, het resultaat daarvan was er en de VVD moest nu tot 
besluitvorming komen. 

Het lukte niet om er in één partijraadsvergadering door 
te komen; er werd een tweede belegd. Het resultaat is 
bekend. Zwart-wit gesteld kan dit samengevat worden met 
de uitspraak, dat alle belangrijke aanbevelingen zijn 
verworpen, danwel grondig geamendeerd. 

Om de vergadersfeer te schetsen, is het illustratief te 
wijzen op de felle oppositie tegen een ondergeschikt 
punt als enkele details van voorgestelde steun aan nieuw 
startende ondernemers. ZakeQ, die in feite allang - met 
steun van de VVD - bestonden. Een belangrijke stroming 
bleek het rapport niet - zelfs niet in onderdelen - te 
willen aanvaarden. 

Enerzijds doordat representanten van 
deelbelangen de nadelen van elk afzonderlijk 
breed uitmaten, anderzijds doordat de kleur van 

diverse 
voorstel 

het hele 

rapport een aantal sprekers op de partijraadsvergade
ringen niet aanstond. 

De belangrijkste achtergrond bij de bespreking valt als 
volgt samen te vatten. De commissie had beaamd dat het 
gevoerde sociaal-economische beleid van het kabinet 
Lubbers in de periode 1982-1986 juist was geweest, maar 
vond ook, dat dit beleid voor de komende periode enige 
bijstelling behoefde. Bijstelling, die nodig was om de 
hoge werkloosheid extra te lijf te gaan en die mogelijk 
geworden was door de inmiddels verbeterde economische 
situatie. De partijtop had echter inmiddels vastgesteld, 
dat het kabinetsbeleid de inzet van de verkiezingen zou 
worden. Alles wat zou kunnen suggereren dat er veran
deringen nodig zijn paste daar volstrekt niet in. 

Analyse 
De partij heeft duidelijk gekozen vóór ongeclausuleerde 

beleidsvoortzetting. Onder ongeclausuleerd versta ik 
natuurlijk niet dat alles volstrekt bij het oude blijft 
Aanpassingen aan optredende veranderingen zullen er al
tijd zijn - al ware het maar omdat andere politieke 
stromingen voorstellen doen. Onder ongeclausuleerd ver
sta ik wel, dat er niet actief het voortouw genomen wordt 
door op bepaalde beleidsterreinen nieuwe initiatieven te 
ontplooien. 

Het grote pluspunt van de beslissing van het hoofd
bestuur om de commissie Polak in te stellen is, dat de 
partij in het openbaar indringend over het te voeren 
sociaal-economisch beleid heeft gediscussieerd en op 
grond daarvan tot duidelijke keuzes gekomen is. 

De VVD heeft laten zien, dat ze een politieke partij is. 
Toch denk ik, dat als het hoofdbestuur nog eens een 
groot probleem in de samenleving wil laten bestuderen 
door een apart in te stellen commissie, het zich tevoren 
beter zal moeten beraden of er met de gevraagde aanbe
velingen politiek gezien wel iets gedaan kan worden. Die 
ruimte was er ditmaal niet 1k durf dit te stellen op grond 
van de grote inzet van een aantal Tweede Kamerleden om 
alles te laten verwerpen, wat niet strookte met de 
blijkbaar in de fractie reeds uitgezette lijnen. Overigens 
is het goed om op te merken, teneinde misverstanden te 
vermijden, dat het volstrekt legitiem is als kamerleden 
op belangrijke politieke punten voor hun mening 
opkomen. 

Het is natuurlijk een interessante vraag of de uitkomst 
van de gevoerde discussie over het sociaal-economische 
beleidsterrein van invloed geweest is op de stembus
uitslag. 

Allereerst dient opgemerkt te worden, dat het 
zetelverlies veelal sterk beargumenteerd wordt vanuit de 
vele incidenten die de VVD getroffen hebben. Onge
twijfeld zullen die een rol spelen, maar het is 
ongeloofwaardig dat daarmee de hele achteruitgang 
verklaard kan worden. De politieke stellingname speelt 
ook een rol. Deze rol is structureler, want als de VVD er 
in slaagt in de komende periode minder averij op te 
lopen dan zullen de incidenten van de afgelopen jaren bij 
de komende verkiezingen vergeten zijn. 

De hoofdlijn van de politieke stellingname moet 
vanuit twee invalshoeken bestudeerd worden. Betekent 
het deelnemen aan een regering (die de normale 
zittingsperiode uitmaakt) dat in de dan volgende 
verkiezingsstrijd het gevoerde beleid ook voor de komen
de vier jaar als bij uitstek het goede beleid aangeprezen 



wordt? Mij lijkt dit koren op de molen voor de meer 
conservatief ingestelde liberalen binnen de VVD en -

wellicht erger - buitengewoon gunstig voor het CDA. 
Immers deze grotere partij zal altijd beter dan de VVD 
kunnen bogen op de bereikte resultaten en hoeft geen 
angst te hebben, dat de VVD zelfs maar de mogelijkheid 
van een samenwerking met de PvdA overweegt 

Als de VVD zich meer zou willen profileren en bereid 
is distantie te laten ontstaan tussen het verkiezings
programma voor de nieuwe periode en het gevoerde 
beleid in de lopende periode dan ontstaat de vraag of de 
plaats op sociaal-economisch terrein rechts van het CDA 
is of dat er - althans op sommige deelstukken - een 
interessante positie tussen CDA en PvdA te kiezen valt 

Aan de nagedachtenis van Menno ter Braak 

Over deze hoofdlijn zal in de komende jaren besloten 
moeten worden. Als de keuzes daar aanleiding toe geven 
dan is er binnen de VVD wellicht wel ruimte voor een 
commissie, die vanuit liberale invalshoek nagaat, welke 
creatieve ideeën op een bepaald beleidsterrein 
doorvoerbaar zijn. 

* Ir. T. Thalhammer is stafmedewerker personeelformatie 
bij de CenJrale Sociale Sector van de Nederlandse Philips 
Bedrijven B.V. Hij schrijft dit artikel op persoonlijke 
titel. 

Naar een Nieuwe Lente met Gorbatsjo.w? 

J.G. Bruggeman* 

Het is met meer dan normale aa.'7..eling dat ik ditmaal de 
pen ter hand neem voor een artikel in dit blad. Mijn 
medeleden in de redactie hebben mij gevraagd of ik iets 
wilde schrijven over de USSR onder Gorbatsjow, nu deze 
daar een een goed jaar aan de macht is: over de 
veranderingen, eventuele nieuwe perspectieven, enz. 
Stellig wat onberaden, maar tuk op deze mooie kans om 
ook van mijn kant enig licht te werpen op dit belangrijk 
en interessant onderwerp, heb ik meteen ja gezegd, pas 
gaandeweg beseffend dat ik geen eenvoudige taak op mij 
had genomen. Een echte Nederlander, heeft de Rotter
damse historicus R. Jacobsen eens gezegd, begint zijn 
verhaal graag met een excuus: men heeft hem het gras 
voor de voeten weggemaaid, of andere flauwe smoes. 
Mijn smoes is zelfs drieledig. Wat het grasmaaien 
betreft er is inmiddels over Gorbatsjow ook door goede 
en nuchtere waarnemers al heel wat naar voren gebracht, 
waarin zich - uiteraard wel met de nodige vraagtekens en 
nuances - toch een zekere communis opinio begint af te 
tekenen en waaraan niet zo gemakkelijk, dunkt mij, 
wezenlijk nieuws kan worden toegevoegd. 

U niting the whole world 
Winston S. Churchill 

In de tweede plaats is mijn onderwerp aan de omvang
rijke en gecompliceerde kant voor de niet meer dan zeven 
A-viertjes die mijn mederedacteuren in hun gulheid tot 
mijn beschikking hebben gesteld (ook al heb ik daar, 
met permissie, een paar aan toegevoegd). Op een gege
ven moment in de Tweede Wereldoorlog verlangde Chur
chill van de Imperia! Defence Staff, binnen één dag en 
op één bladzij, een totaaloverzicht van de strategische 
situatie in het mondiale vlak. Na een uur kwam de eerste 
reactie: het kon op één bladzij, maar dan had men twee 
dagen nodig; moest het per se vandaag, dan zou men tot 
zijn spijt twee pagina's moeten sturen. Maar zelfs voor 
iemand die, door het jammerlijk falen van zijn partij bij 
de jongste verkiezingen, even wat beter in zijn vrije tijd 
zit, valt het niet mee om in een wel iets ruimer, maar 
toch nog heel beknopt bestek een goede samenvating te 
geven van het vele dat vastzit, en zou kunnen vastzitten, 
aan de jongste wisseling van de wacht in de USSR. En 
dat te minder omdat die iemand - en hier komt dan het 
derde deel van zijn excuus - bepaald geen kremlinoloog 
of sowjetoloog is, voor wie het (aldus onlangs Marlus 
Broekmeyer in de lnJernationale Spectator) al meer dan 
een gewone dagtaak zou zijn geworden, in pers en 
literatuur te volgen wat er in en met de USSR, onder de 
nieuwe leiding van Gorbatsjow, aan het gebeuren is. Hoe 
moet een leek dat dan allemaal nog bijbenen! 

De lezer spanne, kortom. zijn verwachtingen niet te 
hoog. Maar net zoals de oorlog naar het woord van 
Clemenceau een te ernstige zaak is om over te laten aan 
de generaals, zou het minder raadzaam kunnen zijn alleen 
op de sowjetoiogen te vertrouwen wat betreft de USSR. 
Het heeft wellicht zijn voordeel ook eens te rade te gaan 
buiten de kring der vaklieden en wel, in dit geval, bij 
een dilettant, liever gezegd misschien amateur op dat 
hele uitgestrekte terrein van geschiedenis en politiek en 
literatuur, die zich wel vrij grondig in het onderwerp in 
kwestie heeft trachten te verdiepen, maar die vooral wil 
pogen om het, in enkele ruwe trekken, aan de orde te 
stellen in een wat ruimer politiek en historisch verband, 
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zoals naar zijn indruk nog nauwelijks is geschied. Ook al 
moet gezegd dat juist niet de geringsten onder de 
Ruslandkenners en sowjetoiogen - als een Bezemer bij 
ons en in Amerika een Adam Ulam - het heden van de 
USSR steeds mede in het licht van haar verleden trachten 
te verstaan. Dat is trouwens te verleidelijker - en soms ze
ker ook wat riskant - omdat nog heden ten dage in de 
USSR zo verschrikkelijk veel herinnert of doet denken, 
al dan niet terecht, aan het Rusland onder de tsaren. 
Zoals men, om één klein maar actueel voorbeeld te 
noemen, ook in het tsaristisch Rusland al struikelt over 
de dronkelappen, onder veel meer die curieuze hoede
makersleerling Osip Komissarow, die zich zijn leven 
lang te goed heeft kunnen doen aan het geestrijk vocht 
met de mooie uitkering die hij had verdiend door op 4 
april 1866 de student Karakozow te verhinderen, een 
dodelijk schot af te vuren op tsaar Alexander Il. Daarover 
in geuren en kleuren Adam Ulam in de inleiding tot zijn 
boeiende en leerzame boek The Voice of the Peop/e (de 
revolutionaire organisatie van die naam die in de jaren na 
1866 onder meer de voorbereiding van de in 1881 
tenslotte wél gelukte aanslag op Alexander 11 ter hand 
zou nemen). Met als misschien meest typisch Russische 
trek, in de reactie op de aanslag van 1866, de geweldige 
uitbarsting van patriotisme, van aanhankelijkheidsbe
toon aan de tsaar, ook onder liberalen en andere oppo
santen, waarbij de hervormingsgezinde dichter Nekrasow 
zich zelfs niet ontzag, een warme, hooggestemde 
panegyriek te richten tot Graaf Moerawiow, de man die 
zich op beestachtige-wrede wijze had misdragen bij de 
onderdrukking van de Poolse opstand in 1863 en die nu 
door de tsaar werd teruggeroepen om orde op zaken te 
stellen na de moordaanslag. "Heel Rusland groet U", 
schreef Nekrasow kruiperig, "U smekend om toch niet de 
schuldigen te sparen!" Zijn wij ook na de Oktoberrevo
lutie, in de USSR, niet nogal wat blijven waarnemen in 
deze zelfde geest? Om één minder bekend voorbeeld te 
kiezen: men zal het misschien niet geloven maar een 
volstrekt betrouwbare vriend van mij heeft uit de mond 
van Andrej Amalrik zelf opgevangen dat het hem de 
grootste moeite had gekost zijn trots te bedwingen toen 
in 1968 de Russische troepen Tsjechoslowakije binnen
rukten. 

We zijn daarmee aangeland op een veel breder terrein, 
namelijk bij die meer algemene, al door velen besproken 
vraag (met o.m. Solzjenitsyn als heftig ontkenner!) of de 
USSR eigenlijk niet in menig opzicht zo niet overwe
gend als een voortzetting, dan wel herhaling, van het 
tsaristisch Rusland ware te zien: is de USSR vooral 
Russisch, of is zij in de eerste plaats marxistisch
leninistisch? Ik kom op dit punt nog kort terug, maar 
heb - trouwens juist ook met het oog daarop - eerst nog 
iets over dat drinken. De berichten van buitenlandse rei
zigers en afgezanten over feesten, aan het tsaristisch hof 
en elders, eindigend met het hele gezelschap onder de 
tafel, in algemene dronkenschap, zijn legio, van eeuw 
tot eeuw. De Cambridge Encyc/opedia of Russia and the 
Soviet Union (uitgave 1982) meldt dat "Russia was 
known historically as the land of heavy drinking and 
various forms of alcohol abuse, and the situation has not 
changed very much since the Revolution". Een simpele 
verklaring is volgens genoemde encyclopedie van 
"gecompliceerde socio-culturele verschijnselen als veel 

drinken en alcoholisme" nooit te geven, maar "in the 
Soviet case, probably one of the most important factors 
is the cultural tradition which makes drinking a 
necessary part of socializing and various festivities". 
Dezelfde bron vermeldt dat de USSR aldus in 1976 op de 
eerste plaats stond (van 45 landen met min of meer 
betrouwbare statistieken) wat betreft de consumptie van 
sterke drank per persoon van vijftien jaar en ouder, en 
op de derde of vierde plaats voor het verbruik van alle 
alcoholica. Overigens wordt ook vermeld dat het verbruik 
sedert het eind van de Tweede Wereldoorlog gestadig is 
toegenomen en zelfs verdubbeld in de periode 1960-1976 
(met navenante gevolgen voor de staatsinkomsten ... ). 
Uit andere bron weten wij dat na 1976 produktie en con
sumptie van alcohol nog verder zijn blijven toenemen, 
tot .de recente 'strijd tegen de fles' van de puritein 
Gorbatsjow, waarvan het defintieve resultaat nog moet 
worden afgewacht maar waarbij al duidelijk is dat heel 
wat tegenstand moet worden overwonnen en dat iemand 
die zo'n strijd begint, niet voor de poes is (ook al zal 
het misschien met een kater voor hem aflopen ... ). 

1k ben wat uitvoeriger bij een en ander blijven stil
staan, ook om met een concreet voorbeeld te illustreren 
hoe moeilijk het is om uit de historie lessen te trekken 
van meer dan zeer algemene, zo niet vaak vrijblijvende 
of speculatieve aard. Immers, het spreekt haast vanzelf 
dat het zware drinken in het 19de-eeuwse Rusland en later 
de USSR althans voor een deel is terug te voeren op het 
voortwerken van oude gebruiken. Zou hetzelfde niet 
gelden voor het alcoholisme dat zich, in diverse perioden 
en landen, in onze westerse wereld heeft voorgedaan? 
Maar zou ook de enorme toeneming van het drinken, in 
Oost zowel als West gedurende de afgelopen decennia, 
niet voor een goed deel te verklaren zijn uit identieke, of 
althans soorgelijke nieuwe factoren, te weten als bijver
schijnsel van snelle industrialisering, verstedelijking, 
ontworteling, desoriëntering, leegloperij, verveling e.d.? 
Daarmee zou dan ook nog wat meer koren worden 
geworpen op de molen van de Duitse socioloog Ralf Da
hrendorf, die, blijkens een recent artikel, in NRC 
Handelsblad van 26 juli jl., tot de zienswijze is gekomen 
dat de verschillen tussen Oost en West veel sterker dan 
voorheen moeten worden gerelativeerd. Deze zienswijze 
lijkt mij heel relevant in de onderhavige context, om 
welke reden ik er iets nader op inga. 

Kort en dus wat ongenuanceerd, maar naar ik meen toch 
niet unfair samengevat komt het betoog van Dahrendorf 
erop neer dat Oost allengs aanzienlijk minder totalitair 
zou zijn geworden (vooral in zoverre de bevolkingen niet 
meer voortdurend worden gemobiliseerd en zelfs veel bur
gers die zichzelf rustig houden, ook met rust worden 
gelaten door de autoritaire staat) en dat het, anderzijds, 
evenals West thans in sterke mate zou worden beheerst 
door een bureaucratie, die modemisering belemmert of 
bemoeilijkt Aldus rijst de brandende vraag of zich 
uiteindelijk toch niet een vérgaande convergentie tussen 
Oost en West begint voor te doen (wat voor een aantal 
jaren steeds werd bestreden). Wel blijft in West vernieuw
ing van de maatschappij gemakkelijker, waarbij het met 
name gaat om de beginselen van de rechtsstaat, te weten 
de mensenrechten en een constitutie. Maar die begin
selen, kortweg de eis van vrijheid, gelden in wezen voor 



alle staten, en: 'de kern van dit betoog - in het licht van 
deze eis is er niet alleen maar zwart en wit'. Het zou 
verkeerd zijn de bedoelde uitgangspunten simpelweg met 
bepaalde maatschappijen gelijk te stellen: zo zou men 
moralistisch komen tot een confrontatiepolitiek, 'zo niet 
tot een ontkenning van het recht op leven van anderen ... 
De meeste Westerse maatschappijen benaderen het beeld 
van de moderne maatschappij meer dan die uit het 
Oosten. Maar het verschil is gradueel, niet (meer) 
absoluut. Daaruit volgt geen troebele politiek ... , maar 
veelmeer een politiek die alle dingen bij de naam noemt, 
dat wil zeggen zowel de nagestreefde doelen als de 
mistroostige, vaak onverdraaglijke werkelijkheid. Alleen 
zo zullen we de eerlijke weg naar de vrede vinden'. Aldus 
bescheidenlijk Dahrendorf, die en passant ook nog 
aantekent dat in het bewuste verband een belangrijk 
verschil tussen Amerika en Europa bestaat, namelijk in 
zoverre 'momenteel simpele oplossingen in de Verenigde 
Staten de conjunctuur meehebben, terwijl Europa vervuld 
is van de gecompliceerdheid der dingen', wat echter 
geenszins beschamend is, integendeel, gezien het bont 
en veelvormig karakter der werkelijkheid. 

Langs deze lijn voortgaande (Dahrendorf gaat zelf, 
althans expliciet, zover nog niet) zou men dan gevoeg
lijk kunnen verwachten of op zijn minst hopen dat - nu 
immers Oost en West blijkbaar zo aanmerkelijk veel 
meer op elkaar zijn gaan lijken - met de duidelijk voor 
geen kleintje vervaarde Gorbatsjow een nieuwe lente in 
de USSR en ook in de Oost-Westrelatie zal worden 
ingeluid. Met voor Europa de eervolle opdracht, het 
simplistisch Amerika op het kennelijk nogal subtiele 
rechte pad te brengen - ook bij de bestrijding van het 
terrorisme en zo, waar Dahrendorf ons Europeanen even
eens veel wijzer acht dan die plompe Amerikanen, al is 
de keurige man natuurlijk niet zo plomp om dat plompe 
woord plomp ook zelf te gebruiken. 

Wij zijn hier via Dahrendorf gekomen bij wat mij 
betreffende Gorbatsjow voor ons in het Westen zelf de 
kernvraag lijkt te zijn, welke ik om die reden als titel 
boven dit artikel heb gezet Op het antwoord ben ik al 
enigermate vooruit gelopen, met de ironie die de lezer in 
mijn resumé van Dahrendorf niet zal zijn ontgaan. Ik 
moet bekennen dat ik, langzamerhand wat ouder en aldus 
mijn Pappenheimers nu toch wel zo'n beetje kennende 
(nog opgegroeid onder de Duitse bezetting, met als 
lievelingsschrijvers Arthur van Schendel en Menno ter 
Braak, een van de eersten die in ons land tegen Hitier 
hebben gewaarschuwd) - ik moet u bekennen dat ik deson
danks het naar mijn gevoelen typisch Duitse betoog van 
Dahrendorf, met alle respect voor zijn zeker heel mooie 
bedoelingen, met stijgende ergenis heb gelezen. Toe
valligerwijze ... 

Maar hier waarschuwt mij een innerlijke stem dat ik op 
moet passen voor de reactie van de meer fijnbesnaarde 
liberale lezer, die zeker zal vinden dat men zich (zoals de 
dichter Marsman eens Du Perron karakteriseerde) een 
hondse geest betoont door zo discriminatoir over de 
Duitsers te schrijven, en bovendien zo onheus te zijn 
tegen de heer Dahrendorf: overtuigd Europeaan en bond
genoot immers, oud-staatssecretaris, oud-commissaris 

van de EG, volstrekt integer man en nog liberaal ook. 
Het zij zo. Van mijn kant verzoek ik bedoelde lezer zijn 
oordeel op te schorten tot het eind van dit stuk; eens in 
Het tweede gezicht van de inmiddels gekanoniseerde Ter 
Braak (Verz.werk, dl. lil, pag. 383 e.v.) te lezen wat deze 
daar, zijn landgenoten allerminst sparend, over de Duitse 
cultuur en geleerdheid en in het bijzonder de Duitse 
geleerdenschedel heeft gezegd; en zich tenslotte af te 
vragen of het wel zo onverantwoord is te menen, met tal 
van historici van naam, dat er aan een volksaard vaak 
niet veel verandert in een eeuw of wat. Hitier en Statin 
zijn niet geheel uit de lucht komen vallen, al mag men 
hopen dat bijzondere omstandigheden als waaronder deze 
twee lugubere lieden de macht konden grijpen, zich in 
Duitsland noch Rusland ooit weer zullen voordoen. 

Toevalligerwijze dus las ik Dahrendorf kort na de uit
slag van een enquête volgens welke, van alle volken aan 
deze kant van het Gordijn (dat er, n'en déplaise 
Dahrendorf, nog altijd is, zoals onder meer tienduizenden 
Joden in de USSR dagelijks ondervinden), ausgerechnet 
de Westduitsers het meest tevreden zijn met hun demo
cratisch systeem, overigens op de voet gevolgd door ons 
Nederlanders - wat een bittere teleurstelling voor de heer 
Van Mierlo moet zijn, die eerder lijkt te menen, al zal 
daar misschien wat comedie bijkomen, dat de burgerij 
hier aan diepe wanhoop ten prooi is. De onderstelling 
lijkt mij niet te wild dat, anderzijds, van alle Europese 
volken achter het Gordijn, juist de Oostduitsers, de 
goeden onder hen niet te na gesproken, zich het best 
kunnen schikken onder het marxistisch-leninistisch 
stelsel, de Russische overheersing incluis. Een van de 
braafste volken ter wereld, de Duitsers, net zoals trou
wens, bij alle verschil, de Russen, met wie ze het dan 
ook vanouds toch telkens weer vrij redelijk hebben 
kunnen vinden, zij het met vaak over en weer een zekere 
angst maar bedwingt men die juist niet het best door 
samenwerking? - Braaf! zal misschien iemand uitroepen: -
Braaf? Met alles wat ze nog in deze eeuw aan misdaden 

hebben uitgehaald? Ja braaf, zoals al Goethe verzuchtte: 
altijd meteen op zoek naar, of het eens met, de Polizei. 
Vindt men ook juist niet in de geschiedenis van een 
ander volk, door Multatuli zeker niet geheel op losse 
grond het zachtste volk ter wereld genoemd, tot in het 
heden toe een reeks van gruwelijke wreedheden, vaak op 
niet geringe schaal? Braafheid, gedweeheid, zachtheid 
vragen nu eenmaal doorgaans om een zekere compensatie 
van heel andere aard. Afgezien van de beperkingen van 
dit soort generalisaties: door de eeuwen heen zijn er ook 
steeds weer moedige en fiere Duitsers geweest, en dat het 
Russische volk een groot hart heeft, de Russische ziel 
grote diepte, lijkt mij met Huizinga eveneens onbe
twistbaar - afgezien van dit soort noodzakelijke nuan
ceringen moet men natuurlijk ook bedenken dat Duitsers 
en Russen door de omstandigheden telkens op elkaar 
waren aangewezen, en dat - zeer actueel punt - nog steeds 
in niet onbelangrijke mate zijn. Wat zeker ook de heer 
Dahrendorf niet zal zijn ontgaan... Men leze daarover de 
beste korte samenvatting van de Russische buitenlandse 
politiek die mij bekend is: Terugblik bij een officieel 
Russisch feest: de opkomst van de Sovjetunie als wereld
mncht, artikel van Huib Hendrikse in de Internationale 
Spectator van januari 1985. 99 
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Maar ik ben wederom wat vooruitgelopen op mijn 
betoog en keer nog snel even terug naar de heer Dahren
dorf. Het is hier niet de plaats voor een volledig 
weerwoord op zijn beschouwing, nog los van mijn beper
kte bestek. De man haalt zoveel, en zoveel fundamen
teels, overhoop dat daarvoor misschien wel een boek 
nodig zou zijn, zoals ook Du Perron destijds een boek 
meende nodig te hebben om de middelmatigheid van de 
gevierde Dirk Coster afdoend in het licht te stellen. 
Uiteraard zonder iemand te overtuigen die dat tevoren al 
niet was. Ook in dit licht is misschien maar goed dat ik 
kort over Dahrendorf moet zijn. Ik heb mij slechts van 
hem bediend, zou ik haast oneerbiedig zeggen, omdat 
hij ons zoals ik al aangaf ook zonder diens naam te 
noemen toch in medias res voert wat betreft Gorbatsjow, 
en aldus tot een paar van de meest essentiële discussie
punten. Dat is ook ontdekt door de bekende columnist 
J.L. Heldring, die in NRC Handelsblad van 29 juli jl. 
jammer genoeg niet is ingegaan op wat, zie boven, 
Dahrendorf als de kern van zijn betoog heeft gepresen
teerd, noch aanleiding heeft gezien voor ook maar één 
kritische noot, maar wél enig commentaar heeft geleverd 
op een inderdaad belangrijk element in Dahrendorfs 
betoog, te weten het gestelde over de macht van de 
bureaucratie in het huidige Oost en West. Een zo grote 
macht, meent Heldring, dat daar, in Oost, de hervormings
wil en het ontwapeningsstreven van Gorbatsjow op stuk 
zullen lopen: 'de conclusie is paradoxaal maar daarom 
niet onjuist dat voor het doorvoeren van werkelijke 
hervormingen en van werkelijke ontwapening een Statin 
nodig is, iemand die met harde hand, zelfs eventueel met 
liquidaties (nee, sentimenteel zijn wij niet bij NRC 
Handelsblad! J.G.B.), zijn wil oplegt aan onwillige 
bureaucraten en militairen. Maar het is onwaarschijnlijk 
dat de partij zo iemand ooit weer een kans geeft (zoals 
het dan kennelijk de partij zou zijn geweest die Statin die 
mooie kansen heeft gegeven! J.G.B.)' Een wat somberder 
conclusie, wil mij voorkomen, dan die van Dahrendorf 
zelf, die in weerwil van de bureaucratie toch een onmis
kenbare hoop blijft koesteren op hervorming en moder
nisering, overal in de wereld en met inbegrip van de 
mensenrechten. 

Maar wat is nu mijn eigen commentaar op Dahrendorf? 
In de eerste plaats dit - en dan ben ik meteen bij de 
voornaamste oorzaak van mijn ergenis - dat als men 
Dahrendorfs kijk op de zaak deelt, eigenlijk volstrekt in 
het duister blijft waarom die Polen zich zo opwinden, de 
Tsjechen zo somber zijn, een Sacharow, een Sjtsjaranski, 
een Korjagin en nog zoveel andere Russen zich zo in de 
nesten werken. Zouden zij immers Dahrendorfs raad 
volgen, dat wil zeggen zich koest houden, dan zouden zij 
het helemaal niet zo slecht meer hoeven te hebben, daar 
achter het Gordijn, in die lang niet meer totalitaire 
maatschappij. Zoals natuurlijk ook Ter Braak in mei 
1940 geen zelfmoord had hoeven te plegen, als hij zo 
verstandig was geweest om rustig te zwijgen over Hitier 
en zijn gespuis. Als zoveel andere brave vaderlanders had 
hij dan nog best een aardig leven kunnen leiden in ons 
bezette Nederland, waar - afgezien van de Jodenvervol
ging en wat 'Arbeitseinsatz', die echter vooral de 
arbeidersklasse trof - de bevolking toch ook niet of 
nauwelijk in Dahrendorfs zin was gemobiliseerd! Wél 
hadden wij dan een aangrijpend gedicht moeten missen, 

dat Van Schendel in 1944 wijdde aan zijn gestorven 
vriend: 

Een rechte geest, die alle onrecht haatte 
En moedig tegen alle leugen stond, 
De valsheid en de draaierij verachtte, 
Met geen bedrieger aan de tafel zat 
Tenzij om voor de waarheid te getuigen. 

Hij leefde in een tijd die zulke mannen 
Van node had, want leugen en bederf 
Stortten in vloed van alle kanten aan, 
En hij was de gemerkte die moest vallen. 
Hij weigerde te dulden en hij ging. 
Een hoog man heeft ons land aan hem verloren, 
Al wat ons bleef zijn woorden en zijn naam'. 

Dahrendorf kent een wijzere houding: Halt's Maul! En 
werk zo in stilte mee aan de komst van een eerlijke 
vrede. Wat dan blijkbaar in de lijn zou liggen van 'een 
politiek die alle dingen bij de naam noemt'! Het moet 
mij van het hart dat ik, wat Dahrendorf op dit stuk zo 
rustig uit zijn pen laat vloeien, in één woord infaam 
acht, méér dan een klap in het gezicht van al diegenen in 
het Oosten die de moed hebben op te blijven komen 
tegen de, zeker, sedert Statin verminderde, maar nog 
altijd op grote schaal voortgezette ernstige, vaak walg
lijke schendingen van de menselijke waardigheid en, niet 
te vergeten: de waardigheid der vol~n. Het mag thans 
iets gematigder toegaan in de Goelag-archipel, verdwenen 
is hij nog geenszins. 

Pleit men aldus voor een 'confrontatiepolitiek', ont
kent men anderen zo 'het recht op leven'? De brutaliteit! 
Wie voert nog op dit ogenblik, met grote overmacht, 
een brute oorlog tegen een klein en dapper volk, 
kinderen van dat volk - van 'recht op leven' gesproken -

met speelgoedbommen verminkend of helemaal uit de 
weg ruimend? Wat is het principieel verschil tussen deze 
agressie en de Duitse inval in Nederland in mei 1940? Ik 
denk, vooral, dat het in het laatste geval om onszelf 
ging en om nazi-Duitsers, en thans, heel ver van ons 
bed, om au fond toch vooruitstrevende, immers linkse 
Russen en achterlijke, 'feodale' Aziaten, nota bene ook 
nog gesteund (zij het slechts van halver harte) door 
rechtse Amerikanen, die niet van de gecompliceerdheid 
der werkelijkheid weten, nog altijd gecompromitteerd 
ook door hun optreden in Vietnam. Zodat wij er beter aan 
doen ons medegevoel te beperken tot de goed-linkse 
sandinisten, en de zwarten in Zuid-Afrika, ook ver weg, 
maar tenminste strijdend, onder een rechts régime, voor 
een duidelijk progressieve zaak. Meent men. Maar men 
stelle zich eens voor dat een Sowjet-leger in de 
Bondsrepubliek zou huishouden in plaats van in Afghani
stan, en dat wij in Drenthe, Twente en de Achterhoek een 
miljoen Duitse vluchtelingen zou moeten herbergen (het 
arme Pakistan heeft nu omstreeks drie miljoen 
Afghanen). En dat dan Washington zou vinden dat dat 
niet aan de détente in de weg mag staan - zoals Herr 
Schmidt dat voor enige jaren godbeterhet zo ongeveer 
van die opstandige Polen vond. 

Ik vraag geen excuus voor deze uitbarsting, want zij is 
zeer ter zake: zij betreft het misschien meest fundamente
le punt van de Oost-Westrelatie, dat door de komst van 



Gorbatsjow helaas nog niets aan actualiteit heeft verlo
ren. Maar beteugelen wij wél onze woede en brengen wij 
de zaak in een meer algemeen vlak. De quintessens lijkt 
mij te zijn dat Dahrendorf met name twee dingen over het 
hoofd ziet en wel, in de eerste plaats, dat men verschil
lende criteria kan aanleggen als men maatschappij
vormen vergelijkt en dat, alnaar gelang van die criteria 
en het gewicht dat men er stuk voor stuk aan toekent, 
het oordeel anders uitvalt. Mijn criteria zijn kennelijk 
deels anders dan die van Dahrendorf, die bijvoorbeeld de 
mijns inziens essentiële eis van vrijheid wel noemt 
(merkwaardigerwijs niet in economisch opzicht), maar 
trivialiseert liever gezegd in feite aan zijn laars lapt In 
een van zijn romans vergelijkt P.G. Wodehouse een 
Londense bank, de New Asiatic Bank, met een pubtic 
school, opmerkend dat een bank 'lacks the main motive 
of the pubtic school spirit, which is pride in the school 
and its achievements. Nobody cao be proud of the 
achievements of a bank... There is a cold impersonality 
about a bank. A school is a living thing. 

Setting aside this important difference, there was a 
good deal of the public school about the New Asiatic 
Bank'. 

Elke vergelijking hinkt, zeiden al de Romeinen. Maar 
als wij deze vergelijking van Wodehouse, in algemene 
zin en dus niet te strikt genomen, laten slaan op het 
verschil tussen Oost en West, lijkt Wadehouse mij heel 
wat dichter bij de roos dan Dahrendorf. Er is inderdaad 
veel overeenkomst tussen Oost en West, zelfs veel meer 
dan Dahrendorf ziet, ja met de dag wordt de overeenkomst 
groter, zowel ten gunste als ten ongunste van beide, 
want onze wereld is nu eenmaal onderworpen aan een 
groots en onbedwingbaar eenwordingsproces, dat door 
geen machthebber op den duur valt tegen te houden. Maar 
met dat al is er thans voor mij - en gelukkig velen met 
mij, in Oost zowel als West - nog steeds ook een heel 
wezenlijk verschil: en wel vooral dat men hier zijn mond 
open kan doen, of zijn recht kan zoeken, zonder het 
risico te lopen dat men de nor, of een strafkamp, of een 
psychiatrische inrichting indraait. Van zwart tegen wit is 
intussen uiteraard geen sprake: dat was al een open deur 
in de tijd van Ter Braak, die er terecht op wees - en het 
geldt nog altijd - dat het ging om niet meer, maar ook 
niet minder, dan om enige minima van vrijheid en fat
soen. Voor de rest zijn er in ons Westen stellig minstens 
evenveel schurken als in het Oosten, zitten er weinig 
lieve jongens bij de CIA, wemelt het van de dieven in 
ons land, zijn er legio schrijnende misstanden, kan men 
met wijlen Harm van Riel wijzen op het miniem aantal 
mensen dat te pas komt aan de kandidaatstelling voor de 
Tweede-Kamerverkiezingen, wat, ondanks onze vrije en 
geheime verkiezingen, twijfel kan doen rijzen aan het 
democratisch karakter van onze democratie, is de grote 
greep van de overheid op het onderwijs, volstrekt tegen 
de geest van Thorbecke in, minstens even griezelig als -

men leze de nog altijd actuele Adam Smith - de nee
mercantilistische banden tussen overheid en bedrijfsle
ven, enzovoort, enzovoort, een heel pak van Sjaalman 
vol. Maar er is, nogmaals, één levensgroot verschil, en 
dat is dat men hier in het Westen ongestraft lak kan 
hebben aan bijna alles en iedereen (aan het dwaze en 
geheel onliberale instituut van een jaarlijkse Staatsprijs 
voor de letteren, bijvoorbeeld), al kan je dat wel eens je 
reputatie kosten, of je baantje, zoals dat Ter Braak eens 

bijna overkwam; maar wie daarover zeurt ... 

In de tweede plaats vergeet Dahrendorf dat in de relaties 
tussen de staten de aard van hun maatschappijvorm zel
den of nooit een doorslaggevende rol speelt de geschie
denis leert geenszins dat staten met eenzelfde sociale 
structuur het steeds het best met elkaar hebben kunnen 
vinden; van een gemoderniseerde USSR zou het Westen 
misschien juist veel meer te vrezen kunnen hebben! 
(Waar heeft trouwens Heldring vandaan dat Gorbatjow 
echte hervormingen nastreeft?) In de huidige Oost
Westrelatie is het verschil in maatschappijvorm 
weliswaar niet irrelevant, maar dat komt niet zozeer door 
dat verschil zelf als wel door de pretentieuze ideologie 
waarmee het van oostelijke kant wordt verabsoluteerd. 
Deels hiermee samenhangend is er dan nog een essentieel 
verschil in karakter tussen het westelijk bondgenoot
schap, de Noordatlantische Alliantie, een verbond van 
vrije staten, op basis van vrijwilligheid, en het heel 
anders geaarde Sowjet-imperium, dat Dahrendorf al 
evenzeer negeert Terwijl dat · toch, juist ook voor de 
gewone burgers in Oost en West, naar mij dunkt wel van 
enig belang is. 

Trachten wij nu met inachtneming van deze beide 
punten, tevens bijeenvattend wat al eerder terloops werd 
aangesneden, tot slot in vogelvlucht een blik te werpen 
op de USSR onder Gorbatsjow, dan lijkt vooral het 
volgende aandacht te verdienen. Ik besef dat mij - na de 
vrij uitvoerige preliminaria, die ik echter nodig achtte 
om de lezer goed in te leiden in de complexe stof, 
waarover veel misverstand bestaat - niet veel méér ruimte 
rest dan Churchill destijds toemat aan zijn DefensiestaL 
Terwijl nog te bezien staat of kan worden voldaan aan 
een woord van wederom Goethe, dat juist in de beperking 
zich de meester toont. Maar welaan, met eerst alleen nog 
deze waarschuwing dat, zoals reeds kort vermeld, op het 
onderhavig politiek-historisch terrein niet van stringente 
bewijsvoering sprake kan zijn, terwijl vrijwel geen 
ruimte voor feitelijke toelichting beschikbaar is. 
Derhalve zullen slechts in hoofdzaak stellenderwijs enige 
essentialia worden aangestipt 

Wanneer wij de dingen werkelijk bij de naam noemen, 
wat ook naar mijn oordeel een eerste vereiste is om te 
komen tot een politiek op hechte en duurzame grondslag, 
moeten wij constateren dat het Sowjet-imperium in 
tenminste twee, met elkaar verbonden, opzichten eigen
lijk niet meer van deze tijd is en als een levensgroot ana
chronisme moet worden beschouwd. Het is dat allereerst 
in zoverre het in wezen een Russisch imperium is, dat 
aan zijn samenstellende delen slechts een zeer beperkte 
beweginsruimte toestaat, al naar de omstandigheden van 
geval tot geval wisselend maar ' steeds haar grens vindend 
in de feitelijke erkenning van de Russische oppermacht 
Aldus staat het Sowjet-imperium op gespannen voet met 
het zelfbeschikkingsrecht der volken, ondanks de 
bedrieglijke schijn van de Slotacte van Helsinki, die het 
doet voorkomen alsof daaraan ook in Oost-Europa en de 
USSR zelve zou zijn voldaan. Quod rum - al betekent dat 
niet noodzakelijkerwijs dat, als bijvoorbeeld de Bulga
ren, of zelfs de Hongaren, het echt voor het zeggen 
zouden krijgen, zij meteen alle banden met Moskou 
zouden slaken en Washington in de armen vliegen (bij de 
Polen, en misschien langzamerhand de Tsjechen, eens zo 
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pro-Russisch, zou dat anders kunnen liggen ... ). Voren
bedoelde, in de grond heel simpele zij het voor ieder die 
de vrijheid ter harte gaat betreurenswaardige situatie, 
wordt gecompliceerd, en voorzover dat (steeds minder) 
·gelukt ook gecamoufleerd, door de legitimatie die de 
leiders der USSR in eigen land en imperium aan hun 
anders moeilijk te rechtvaardigen, vergaand dieatonale 
heerschappij trachten te geven met hun officiële staats
leer, het zogenaamd marxisme-leninisme. Een leer 
waaraan ook de leiders der onderworpen volken, mede ter 
wille van hun eigen machtspositie, gehouden zijn 
lipendienst te betuigen en waarmee een principiële 
tegenstelling tot en antagonistische houding tegen het 
vrije Westen in stand gehouden en gestimuleerd wordt: 
met andere woorden, wat onze zogenaamde vredesbewe
ging ook moge beweren, geheel anders dan in onze 
westelijke wereld wordt in het Oosten, van hogerhand en 
stelselmatig, een 'Feindbild' aan de bevolking ingeprent 
vanaf het moment dat de sterk op militaire leest geschoei
de (uiteraard naar men beweert op vrede gerichte) 
opvoeding van het jonge kind begint 

Bij een en ander is sprake van een tweede anachro
nistisch aspect, vooral ook in zoverre het marxisme-len
inisme - zelfs als men zou kunnen abstraheren van de 
opportunistische wijze van bijstelling waaraan het als 
Russische staatsfilosofie voortdurend is onderworpen -

slechts als een karikatuur van wetenschap kan worden 
beschouwd, absurd met name in zijn pretentie, een totale 
verklaring te geven van 's mensen doen en laten hier op 
aarde en al met al niet meer en anders dan een volstrekt 
verouderd en misvormd overblijfsel van typisch 19de
eeuws en nogal Duits wetenschappelijk utopisme. Het zij 
gezegd met alle respect voor het merkwaardig genie van 
Marx, over wie men nog steeds met veel vrucht - het 
wordt vervelend maar het is zo - Ter Braak kan lezen, nl. 
diens ook door Huizinga geprezen Van oude en nieuwe 
christenen, dat mijns inziens qua niveau en vooral 
originaliteit uitsteekt boven het op dit terrein eveneens 
voortreffelijk werk van wijlen onze goede vried Raymond 
Aron, maar dat helaas, onbekend, in het buitenland 
onvertaald is gebleven. Zeer relevant, maar moeilijk te 
beantwoorden is in dit verband de vraag naar rol, in
vloed, populariteit van het marxisme-leninisme in het 
Oosten. Terzake is uiteraard nooit grondig weten
schappelijk werk verricht, zodat men met de indrukken -
van betrouwbare waarnemers moet volstaan. Mijn eigen 
indruk is dat, enerzijds, veel waarheid steekt in nogal 
frequente uitspraken als die van Karel van het Reve, dat 
in de USSR eigenlijk niemand en zeker geen intellectueel 
meer in het marxisme-leninisme of ook maar in Marx 
zelf is geïnteresseerd, en dat ook in de communistische 
partij cynisme jegens de officiële leer wijd is verbreid. 
Maar daar staat naar mijn gevoelen tegenover dat bij veel 
Russen zo niet de meerderheid toch nogal wat zal bijven 
hangen van de overvloedige, onophoudelijke indoctrina
tie, met name wat betreft de vreedzaamheid enzovoort 
van het eigen land tegenover , de boosheid van het 
kapitalistisch Amerika, terwijl bovendien, naar mij 
dunkt, in het algemeen toch veel eerder aan verbetering 
dan aan afschaffing van het huidige régime zal worden 
gedacht. De fantasie van de meeste mensen reikt nu 
eenmaal niet ver. Wat de partij aangaat zij nog bedacht 
dat in geen land de gemiddelde politicus of partijman 

echt intellectueel is georiënteerd en geïnteresseerd (de 
Thorbeckes en Clemenceaus zijn overal zeldzaam!) en dat 
derhalve van serieuze, fundamentele kritiek op de leer bij 
maar weinig partijfunctionarissen en -leden sprake zal 
zijn. Een volledig machiavellistisch cynisme komt naar 
mijn indruk in de politiek sporadisch voor, het 
aangenaam stemmend geloof in de eigen beweringen en 
idealen lijkt mij aanmerkelijk vaker op te treden. Eerder 
zal men, in de USSR en de statellietstaten, met diverse 
graden van zelfbedrog de leer liever de leer laten, er 
grapjes over makend zoals een katholiek dat over de paus 
en zijn kerk pleegt te doen, dan zich voortdurend scherp 
bewust te zijn dat men de tak waarop men zit maar beter 
niet afzaagt, hoe fatsoenlijk dat ook zou zijn. Met dat al 

·wordt echter niets afgedaan aan het onomstotelijk en 
zeker voor de langere duur vérstrekkend feit, dat de 
officiële leer waarop de USSR zich formeel baseert, de 
toets van modem-intellectuele kritiek absoluut niet kan 
doorstaan. 

In het licht van het voorgaande moet het nu van 
kardinaal belang worden geacht, dat, nu Gorbatsjow 
ongeveer anderhalf jaar aan de macht is, als secretaris
generaal van de communistische partij der USSR, nog 
niets erop wijst dat hij zich bewust zou zijn van het 
anachronistisch karakter van het Sowjet-imperium zoals 
kort door mij geschetst, en nog minder dat hij erop uit 
zou zijn dat imperium een forse stoot te geven in de 
richting van onze moderne tijd. Hiermee wil allerminst 
zijn gezegd dat Gorbatsjow een man is die maar het liefst 
bij de pakken neerzit. Integendeel is al spoedig duidelijk 
geworden dat hij een niet alleen krachtig en onvervaard 
maar vooral ook zeer dynamisch man is, wiens handen 
kennelijk jeuken om beweging te brengen in de onder 
Brezjnjew zo sterk achterop en in stagnatie geraakte 
Sowjet-maatschappij, waaraan nog niet veel kon worden 
verbeterd onder het kortstondig interim-bewind van eerst 
Andropow (de oud-KGB-chef onder wiens protectie 
Gorbatsjow omhoog is geklommen) en vervolgens 
Tsjemenko. Beweging is een woord dat Gorbatsjow haast 
in de mond bestorven ligt: iedereen in de USSR moet in 
beweging komen om ... ja om wat? Helemaal niet, moet 
men langzamerhand wel vaststellen, om wezenlijke, 
structurele hervormingen door te voeren in het verkalkt 
sociaal-economisch stelsel van de USSR, maar om - met 
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kleine aanpassingen en correcties, maar vooral groter 
ijver, werklust, discipline, efficiency, niet het minst ook 
met minder drank in de bast - kortom om met groter 
braafheid mee te werken aan herstel en vervolmaking van 
het onvolprezen systeem van centrale planning, en aldus 
te komen tot nieuwe topprestaties van de Sowjet
economie. Veel inkt is reeds verspild aan de vraag, wat 
hiervan terecht zal komen. Wij kunnen er slechts naar 
gissen en voor uitvoerige speculaties is het hier niet de 
plaats. Een voorname factor is de persoon van Gorbat
sjow zelf, over wie wij echter, zoals Martin van den 
Heuvel onlangs in NRC Handelsblad heeft opgemerkt, 
ondanks het recente, goede en grondige boek van Zjores 
Medwedew over hem eigenlijk nog maar heel weinig 
weten. Genoeg zou ik voor mij nochtans menen om te 
constateren dat wij met een poteling van een vent te 
maken hebben, die niet gauw voor wie dan ook opzij zal 
gaan. Maar alleen al zijn economische taak is - met 
naast de oudere problemen nu ook nog Tsjemobyl met al 
wat daaraan vastzit, de ontwikkeling van de energieprijs 
met haar gevolgen voor de exportopbrengsten, enz.
zonder meer gigantisch en uiteindelijk, zou ik menen, tot 
mislukking gedoemd. Zover zijn wij echter nog niet en 
ondertussen kan van alles gebeuren: hij kan zoveel 
weerstand opwekken dat men hem ten val brengt, hij kan- -
andere deskundige prognose - zich gedwongen zien zich 
vérgaand naar het voorbeeld van Stalin te richten, hij 
kan uiteindelijk eieren voor zijn geld kiezen en 
inbinden, hij kan - in theorie - tenslotte ook een libeale 
weg inslaan. Mij lijken de beide laatste opties het minst 
waarschijnlijk, gelet ook op het feit dat op het jongste 
parrtijcongres, van februari/maart jl., de rol van de KGB 
flink werd versterkt. Hoe dan ook: voorlopig zie ik voor 
mij nog geen nieuwe lente in de USSR, ondanks het 
groot aantal huwelijken dat volgens Gorbatsjow zelf al 
door het matiger drinken zou zijn gered. Behalve dan 
misschien voor trouwe aanhangers van een echt
ouderwets communistische partij .. 

Een nieuwe lente dan misschien in de Oost
Westbetrekkingen! Die lijkt mij zo mogelijk nog minder 
waarschijnlijk, als men tenminste denkt aan een wezen
lijke verbetering van die relaties: het begraven van de 
oude strijdbijlen, het begin van een warme vriendschap. 
Wél lijkt Gorbatsjow er zich zeer scherp van bewust dat, 
gezien de relatieve verzwakking van de USSR gedurende 
de afgelopen jaren in de 'correlatie van krachten' (zoals 
dat heet in het communistische jargon) met de Verenigde 
Staten, thans primair naar een krachtige versterking van 
de Sowjet-economie moet worden gestreefd, als noodzake
lijke voorwaarde voor het spelen van een optimale rol in 
de buitenlandse politiek. In dit licht lijkt een betrek
kelijk gematigd en terughoudend optreden van Moskou 
jegens het Westen voorshands wel tamelijk voor de hand 
te liggen, met alle voorbehoud dat men in deze moet 
maken met het oog op onverwachte ontwikkelingen van 
allerlei aard. Mogelijke kansen op vergroting · van in
vloed in Iran, bijvoorbeeld, zal Moskou zeker niet zo 
maar laten lopen. In de rede ligt ook dat de USSR - om 
economische en wellicht nog meer om veiligheidsre
denen, met name de vrees dat zij door de Amerikaanse 
SDI-ontwikkeling technologisch en militair een niet 
meer in te halen achterstand zou kunnen oplopen - zeker 
voorlopig serieus in wapenbeheersingsoverleg geïnteres-

seerd zal blijven, waarbij ik voor mij heel weiDig grond 
zie voor de verwachting van Heldring dat Gorbatsjow 
zich door zijn militairen in een hoek zal laten drukken. 
Uiteraard zal Moskou op dit terrein ook niet de gelegen
heden verzuimen om propagandistische successen in het 
bijzonder in West-Europa, te boeken. De zeer moeilijke 
en gecompliceerde ontwapeningsproblematiek moet hier 
verder buiten beschouwing blijven, slechts wil ik niet 
nalaten nog op te merken met onder meer Richard Nixon 
van oordeel te zijn dat een beperkte SDI-opstelling, aan 
beide zijden, zowel aan de afschrikking ten goede zou 
kunnen komen als de wapenwedloop zou kunnen mati
gen, weshalve een negatieve houding in deze aan 
Europese kant mijn inziens zeer te betreuren zou zijn. 

Voor het overige komt mij voor dat in het buitenlands 
beleid der USSR onder Gorbatsjow en de nieuwe minister 
van Buitenlandse Zaken Sjewamadze, althans wat de 
grote lijnen aangaat, geen noemenswaardige wijzigingen 
te verwachten zijn. De beweringen van sommigen, dat na 
de meer op het gehele Atlantisch bondgenootschap ge
oriënteerde politiek van Gromyko het beleid van Gorbats
jow zich meer op West-Europa zou gaan richten, lijken 
mij uit de lucht gegrepen. Het spreekt vanzelf dat 
Moskou zich ten scherpste zou verzetten tegen de moge
lijkheid van een in westelijk kader verenigd Duitsland; 
en dan liever alleen West-Duitsland in de NAVO 
opgenomen ziet. Maar met Oost-Duitsland vast in han
den, was, is en blijft Moskou er alles aan gelegen, Ameri
ka en de NAVO te verzwakken door de Bondsrepubliek, 
als elk ander Europees NAVO-land, tegen Washington op 
te zetten of uit te spelen, speculerend op de ijdelheid die 
in menige Westeuropese hoofdstad, zou ik menen, nog 
wel valt aan te treffen: men herinnert zich mischien nog 
de directe voorgeschiedenis van ons jongste Kamerdebat 
over de kruisvluchtwapens, in november van het vorig 
jaar ... 

Men is er kortom niet al te zeer naast, naar ik meen, 
als men, na Gromyko, van het buitenlands beleid onder 
Gorbatsjow en Sjewarnadze toch in hoofdzaak more of 
the same verwacht, mogelijkerwijs toegediend met nog 
groter sluwheid, rücksichtslosigkeit en kracht Vooral 
ook van de kant van de harde en uitgeslapen Sjewar
nadze, afkomstig uit Georgië en dus van dezelfde landaard 
als Stalin. 

Ik kom tot mijn slotsom. Ik heb duidelijk genoeg 
gemaakt dat naar mijn inzicht van Gorbatsjow zeker 
voorshands geen nieuwe lente valt te verwachten: niet in 
de USSR, niet in het Sowjet-imperium en nog minder in 
de Oost-Westrelaties. 

Wel zijn de wonderen de wereld nog niet uit en kan 
men niet helemaal uitsluiten dat, vroeg of laat, de ogen 
van Gorbatsjow, of een van zijn opvolgers, worden 
geopend voor het anachronistisch karakter van USSR en 
Sowjet-imperium, dat immers voor elke echte 20ste
eeuwer onmiddellijk evident is. Ik merk nog op dat 
Gorbatsjow, volgens Gromyko 'een man met een 
vriendelijke glimlacht, maar ijzeren tanden', volgens de 
objectieve, allerminst onnozele dissident Zjores 
Medwedew toch 'a decent man' zou zijn - wat mij sterk 
lijkt voor iemand die het, met goede KGB-connecties, tot 
de top van de Sowjet-hiërarchie heeft gebracht, maar 
geven wij hem the benefit of the doubt. Zelfs kan men 
zich voorstellen - maar dat zou wel een heel groot 
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zich voorstellen - maar dat zou wel een heel groot 
wonder zijn! - dat Gorbatsjow of opvolger dan over zo 
grote macht beschikt dat hij meteen alle volken van het 
Sowjet-rijk hun vrijheid (her)geeft, misschien met 
instelling van een vrije Unie van alle Ruslanden, 
Vserossiiskij Sojoez, een naam 'van ouden en eervollen 
klank'l. Maar iedereen zal natuurlijk veel en veel groter 
waarschijnlijkheid toekennen aan het 'gokje' waarmee 
Prof. Bezemer in mei jl. zijn afscheidscollege aan de 
Universiteit van Amsterdam besloot, te weten 'dat het 
marxisme-leninisme als de imperiale ideologie van de 
Sowjet-Unie mij voorshands nog een lang leven lijkt 
beschoren'. 

Hoe moet nu hier in het Westen onze houding zijn 
jegens de USSR, in die kortere dan wel langere tussen
tijd? Ik zeg in die tussentijd, want dat, niet Rusland, 
maar wel het Sowjet-imperium, op zand gebouwd, 
vechtend voor een verloren zaak, oproeiend tegen de 
stroom, tegen de geest van onze tijd, waarin met onweer
staanbare kracht vrijheid en waarheid in onstuitbare 
opmars zijn dat het Sowjet-imperium eens zal 
bezwijken en uiteenvallen, en zelfs in een eerder 
afzienbare toekomst, dat staat voor mij als een paal 
boven water. 

Moeten wij het Sowjet-rijk met president Reagan, 
overigens niet zonder een zeker recht, als een 'evil 
empire' beschouwen en het, consequenter dan Reagan, 
met een kruistocht bestrijden? Ik meen dat daar niemand 
mee zou zijn gediend, de Russen en de andere volken 
achter het Gordijn het minst. De taak en de plicht van 
het vrije Westen is, daarentegen, te doen wat in zijn 
vermogen ligt om Rusland weer op te nemen, voor het 
eerst echt en goed op te nemen in de kring der Europese 
volken. Het is hier niet mogelijk diep op op de 
geschiedenis van Rusland in te gaan. Maar de stelling 
lijkt niet te wild dat Rusland, aan de periferie van Europa 
gelegen, eeuwen lang sterk, van de rest van Europa 
geïsoleerd, gekerstend volgens de Griekse orthodoxie (in 
allerlei opzicht sterk verschillend van de Romeinse vorm 
van christendom die zich in West-Europa heeft verbreid), 
nog in het begin van de vorige eeuw door zijn eigen 
tsaar Alexander I wel terecht als barbaars gekarakte
riseerd, na een kortstondige, haast verbijsterende opbloei 
van literatuur, muziek, wetenschap door de Revolutie en 
vooral Statin weer teruggebracht in een isolement van 
groter barbaarsheid en ellende dan weleer - de stelling 
lijkt niet te wild dat dit Rusland weliswaar de duidelijke 
potentie heeft om Europees te worden, maar dat - juist 
ook in zijn huidige afwijzing van de typisch Europese 
voorkeur voor verscheidenheid in vrijheid - nog altijd 
niet recht is. Ik herinner hier aan het oordeel van de 
Zwitserse historicus Burckhardt, groot kenner ook van de 
Slavische wereld, bewonderaar van de grote Poolse vrij
heirlsdichter Adam Mickiewicz, dat de Russen een 
Slavisch volk zijn dat onder het in wezen nog altijd 
Mongools juk van zijn tsaren en adel (van zijn Sowjet
leiders, kunnen wij thans zeggen) naar de vrijheid 
smacht 'Das Russenturn kann wenigstens in die 
europäische Kultur einmünden', heet het elders bij Burck
hardt, een uitspraak die verwant lijkt aan die van onze 
Huizinga, dat 'het Slawische volkencomplex... zijn 
woord aan de wereld nog niet (heeft) gesproken'. 

Harold Macmillan heeft eens verteld dat hij in zijn 
ontmoetingen met de Sowjet-leiders het gevoel had dat 
zij bovenal 'wanted to be admitted as merobers of the 
club'. Ik heb dit ook van anderen gehoord en heb zelf 
soorgelijke ervaringen in mijn contacten met Russen, en 
andere Slavische leiders, gehad. Mijn reactie is kort en 
krachtig: You are welcome. Maar wee je gebeente als je 
je niet aan de regels houdt...2. 

Noten 
1. In, zijn Geschorukn wereld, een beschouwing over de kansen 
op herstel van onze beschaving, schreef de door de Duitse 
bezetters uit Leiden verbannen Johan Huizinga in 1943, in het 
landhuis in De Steeg van zijn vriend Prof.Mr. P.B. Qeveringa, 
als volgt: 'Zouden velen niet hopen, dat de jonge USSR, 
eerlang tot de jaren des onderscheids gekomen, en de phase de 
zoogenoemde dictatuur te boven, haar naam herzag, daarin niet 
langer haar eenzijdige voorkeur voor de socialistische 
staatstheorie beleed, en zich met een ouden en eervollen klank 
Unie van alle Ruslanden, Vserossiiskij Sojoez, noemde', (J. 
Huizinga, Verz. Werken, dl VII, Haarlem, 1950). 
2. Voor verdere lectuur over de USSR onder Gorbatsjow verwijs 
ik met name naar de in de tekst reeds genoemde biografie van de 
Russische dissident Zjores Medvedew Gorbachev, Oxford, 1986 
en naar het beste mij bekende tijdschriftartikel, The Genesis of 
Gorbachev's World van de hand van Seweryn Bialer en Joan 
Afferica, Foreign Affairs, Vol. 64, No. 3 (begin 1986). De 
moeite van het lezen waard zijn ook nog steeds enige van de 
artikelen over 'Reagan and Gorbachev' in Foreign Affairs, Vol. 
64, No. 1 (herfst 1985), vooral die van Richard Nixon: Super
po-r Summitry en Adam Ulam: Troubkd Coexistence. 
Voor de goede orde merk ik tenslotte op dat ik, behalve aan 
bovengenoemde en andere literatuur, veel te danken heb aan de 
adviezen en inzichten van enige goede vrienden, onder wie met 
name Huib Hendrikse, Pavel Oprsal, Kasper Reinink, Willem de 
Vos van Steenwijk en Arend van Woerden. De hier en daar 
mogelijk wat krasse inhoud van mijn artikel komt geheel voor 
mijn eigen rekening, maar zonder de hulp van genoemde 
vrienden had ik het niet kunnen schrijven. J.G.B. 

* Drs. l.G. Bruggeman studeerde geschiedenis in Leiden 
(waar hij om. de colleges volgde van de Oosteuropa
kenner ThJ.G. Locher) en is lid van de redactie van Libe
raal Reveil. 



Liberaal Kunstbeleid Gericht op de Toekomst 

S. van Heemskerck Pillis-Duvekot* 

Halverwege de jaren zeventig schetste de Amerikaanse 
cultuurcriticus Tom Wolfe voorzichtig de eerste contouren 
van "the Me decade", ofwel het "ik-tijdperk". Hij 
beschrijft het proces van verandering, hoe de culturele 
voorhoede van de jaren zestig binnen een decennium haar 
doelstellingen verschuift van maatschappelijke verande
ringen naar een persoonlijk hedonisme, of, aardiger 
gezegd, zich vandaag de dag richt op de verwezenlijking 
van individuele idealen. 

De maatschappij-vernieuwers uit de jaren zestig; waarin 
de bloemen aan de macht waren en de geldboom tot in de 
hemel leek te groeien, hebben plaatst gemaakt voor de 
"Yuppies" van nu. De zogeheten "Young Urban Profes
sionals" , die volgens de Haagse Post krachtig streven 
naar goed betaald werk gecombineerd met een comfor
tabele, individualistische wijze van leven. 

In termen van kunst- en cultuurbeleid vroeg men zich 
tien jaar geleden nog af, wat dit beleid kon bijdragen aan 
de maatschappelijke vooruitgang. Tegenwoordig scharen 
kunst en cultuur zich onder het vermaak, dat Umberto Eco 
aanprijst in de epiloog van zijn boek In naam van de 
Roos. "Ik wil dat de lezer zich vermaakt Mlnstens 
zoveel als ik mijzelf vermaakte". Kunst en cultuur 
kunnen in de beste zin van het woord het leven 
veraangenamen. Misschien ook dat daarom de cultuur in 
de jaren tachtig weer een relatie met de economie durft 
aan te gaan. Kunst laat zich gemakkelijk invoegen bij de 
al gesignaleerde individualistische leefstijl. Wij beseffen 
daarbij meer en meer dat kunst niet alleen geld kost, 
maar ook als onderdeel van een produktieproces geld 
opbrengt Recent onderzoek in New York en Amsterdam 
wijst uit dat iedere dollar of gulden die aan kunst wordt 
uitgegeven, een zogenaamd multipier-effect heeft. Het 
Amsterdamse rapport beweert zelfs, dat alleen al in die 
stad meer dan één miljard gulden met cultuur zou zijn 
gemoeid. 

In al deze ontwikkelingen bleef de VVD enigszins 
terzijde staan. Misschien afgeschrikt door de oude cultuur-

spreidingsidealen van links, die in de jaren 
zeventig op grote schaal dan ooit vorm kregen door de 
toen woedende welzijnsgolf die democratisering en 
maatschappelijke relevantie als hoofdterminologieën 
bezigde. Maar zeker ook door de groeiende overheids
uitgaven en dito bemoeienis die daarmee samenhing. En 
eerlijk is eerlijk: de VVD gedroeg zich meestal schichtig 
tegenover de culturele avantgarde. Wij wierpen ons op 
als de behoeders en doorgevers van ons cultureel erfgoed. 
Wij deden dat met enig gevoel voor kwaliteit, gelardeerd 
met het pragmatisme dat onze partij zo kenmerkt. 
Kortom, wij verzonnen en stimuleerden weinig nieuws, 
pasten keurig op de bestaande (lees: gevestigde) cultuur 
en grepen ad hoc in als zaken ons niet bevielen. Of, 
zoals Vonhoff zegt: "Er bestáat geen algemeen liberaal 
kunstbeleid, wel trends". Wij theoretiseerden er in elk 
geval niet over. 

In het verkiezingsprogramma voor de Tweede Kamer in 
1977 combineerden wij "cultuur" nog in één magere 
kolom met "sport". Vier jaar later was het, gelukkig, als 
een zelfstandig item van een nog steeds bescheiden ander
halve kolom en nu, in 1986, zet de stijgende trend zich 
voort. Als ik onze partijprogamma's onder de noemer 
van cultuur moet samenvatten, kom ik uit op een terug
houdende rol van de overheid en relatief veel aandacht 
voor de kunstzinnige vorming binnen en buiten het 
onderwijs. Daarnaast pleiten wij voor een zogenaamde 
vrije keus voor iedereen tussen voetbal en toneel en 
vragen wij, tenslotte, flink veel aandacht voor 
"onvervangbare cultuurschatten" en "behoud van monu
menten". Maar hoewel het allemaal niet echt origineel 
klinkt, past het wèl in onze beduchtheid voor een grote 
mvloed van de overheid binnen onze overtuiging dat 
vernieuwingen in de samenleving niet ontstaan door 
bemoeienissen van die oveiheid. 

Innovatief kunstbeleid 
Op zich heb ik natuurlijk niets tegen het klassieke 

kunst- en cultuurbegrip en onze pragmatische aanpak 
daarvan. En ik zal er ook zeker niet voor pleiten om 
onze beleidsdoelstellingen op het terrein van cultuur
behoud te relativeren. Maar ik bespeur er terughoudend
heid in voor de cultuur van eigen tijd, juist waar de VVD 
op andere terreinen, bij voorbeeld in de industriële ont
wikkelingen, pleit voor innovatie. Ik zou willen 
proberen voorzichtig contouren. voor een ander, aanvul
lend beleid te schetsen. Ik doe dat puntsgewijs en werk 
dat daarna uit in enkele voorbeelden. 
1. In de eerste plaats pleit ik voor een ruimere defintie 
van kunst en cultuur. In een enkel opzicht doet de VVD 
dat al, zo hebben wij naast de klassieke muziek 
stimulansen gegeven aan de popmuziek. Wij zouden bij 
wijze van spreken niet alleen aan de 19e eeuwse kunst 
aandacht moeten schenken, maar ook beseffen dat er 
hedendaagse design is, die overigens bindingen heeft met 
het bedrijfsleven. Wij moeten niet alleen een visie 
hebben op het min of meer klassieke theater, maar ook 
een mening durven te ontwikkelingen over recente ver-
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schijnselen als de video. Kortom, cultuur doet zich 
niet alleen voor op exclusieve wijze, maar heeft zich 
gedemocratiseerd. In dit verband wijs ik op de enorme 
privatisering die heeft plaats gevonden. Nog geen 
honderd jaar geleden moest men om muziek te beluisteren 
naar concertzaal of kerk, maar tegenwoordig beschikt 
haast ieder huishouden over eigen afspeelapparatuur met 
een naar eigen smaak gesorteerde collectie. 
2. Vervolgens pleit ik voor onderzoek naar de relaties 
tussen technologie en cultuur. Wij leven op de grens van 
industriële samenleving en informaticatijdperk. De tech
nologie wordt in de cultuur vaak ontkend of onderschat 
Eigenlijk maakt alleen de muziek gebruik van de rijke 
mogelijkheden van de techniek en lijkt de beeldende 
kunst zich het laatste decennium te hebben terugge
trokken op het klassiek schilderen. Als wij de techno
logie niet als culturele factor van belang erkennen, blijft 
ons cultuurbeleid achter de ontwikkelingen in de komen
de informatica-maatschappij aanhobbelen. Ik pleit daar
om voor de oprichting van een nationale presentatie van 
industrie en techniek en zal daar direct nog op terug
komen. 

3. Als derde uitgangspunt bij mijn voorstellen voor een 
ander cultuurbeleid kies ik voor een andere benadering 
van de kunstenaar. Ik zou hem of haar wat meer als 
producent van goederen en diensten willen beschouwen, 
die meedoet aan het economische spel van vraag en 
aanbod. De VVD wil bij voorbeeld kunstenaars niet 
beschermen met allerlei maatregelen, zoals de BKR, die 
zich uiteindelijk tegen hen keren, maar pleit voor 
maatregelen die hen zelfstandig maken. Te denken valt 
dan aan een belastingaftrek bij de aankoop van kunst
werken, waarvoor ik straks nog met een voorstel kom. 
Ik zou professionalisering van kunstenaars willen stimu
leren: hun kennis over marktsituaties, werken in op
dracht, presentaties aan derden, etc. willen vergroten. 
Daarentegen moet de overheid de (geestelijke) eigendoms
rechten van kunstenaars waarborgen, door bij voorbeeld 
adequate regelingen te treffen voor de copiëringen op 
beeld- en geluidsbanden en de reproduktierechten. Als 
kunstenaars al gesubsidieerd moeten worden, ziet de VVD 
dat liever op basis van ideeën en projecten gebeuren dan 
via structurele maatregelen. Dat zal uiteindelijk de 
kwaliteit ten goede komen. 

4. Tenslotte pleit ik voor een goed ,management in de 
cultuur. Laat ik daarbij vooropstellen, dat ik wèl van 
mening ben dat het artistieke beleid prevaleert: hier en 
daar beluister ik weleens teveel nadruk op de beheers
aspecten van kunst bedrijven. Maar waaraan denk ik, als 
ik over de verzakelijking van de cultuur praat? Bij verde
ling van wethoudersportefeuilles etc. etc., zou ik voor 
combinaties pleiten van cultuur met een zogeheten 
"harde" sector. Dus liever naar Rotterdams voorbeeld een 
combinatie van "Financiën" en "Cultuur", dan de beproef
de relaties tussen de laatste en "Onderwijs". 

Ik ben verder van mening dat, als wij van kunstbe
drijven vragen méér aan management en sponsoring te 
doen, zij ook hiertoe in de gelegenheid moeten worden 
gesteld. Naar Amerikaans voorbeeld, zou ik speciale pos
ten willen creëren voor mensen die aan fundraising 
moeten doen. Sponsoring moet niet aan de goedwillend-

heid van de directie worden overgelaten, maar 
hoort een structureel onderdeel te zijn. Daar moet even
tueel geld, in de vorm van arbeidsplaatsen, voor worden 
vrijgemaakt. Ik denk trouwens dat deze mensen, afgezien 
van hun eigen salaris, geld op zullen leveren. In dit ver
band pleit ik ook voor een wat ander arbeidscontract met 
de mensen die verantwoordelijk zijn voor het artistieke 
beleid. Wij hebben de neiging om ook dat soort mensen 
als ambtenaar te beschouwen en dus voor alle eeuwigheid 
te benoemen. Maar juist cultuur vraagt om flexibiliteit, 
ook soms in personele zin. Het lijkt mij daarom een 
goed idee, zoals nu al in Amsterdam gebeurt bij de 
nieuwe schouwburgdirecteur, mensen voor de duur van bij 
voorbeeld vijf jaar te benoemen. 

Fiscalisering kunstaankopen 
Het grote beslag dat de overheid legt op het inkomen 

van de burger, maakt het die burger vrijwel onmogelijk 
om kunstwerken aan te schaffen. Als wij daarnaast zien 
dat de beeldende kunstenaar, mede door de aanzienlijke 
terugloop van de BKR-gelden, in veel gevallen nauwe
lijks een bestaansminimum kan opbouwen, is het zoeken 
naar oplossingen in de fiscale sfeer welhaast een logisch 
gevolg. De door liberalen zo vaak aangehaalde (mini
male) overheidsbemoeienis van stimulering en het schep
pen van voorwaarden past hier dan ook volledig bij. 
Door de particuliere burger die facilitieten te geven die 
bedrijven al hebben, namelijk het aftrekbaar maken van 
kunstaankopen, kan er bijna niet anders dan beweging 
komen in een markt die veel te weinig activiteiten kent. 
Zonder nu in details van een ontwerp-regeling te belan
den, wil ik wèl het belang onderstrepen van een lage 
ondergrens en niet al te hoge bovengrens per kunstwerk. 
Want het politieke doel is juist diegene te steunen, die: 
a. niet veel geld voor kunstaankopen beschikbaar heeft, 
en 
b. als kunstenaar (nog) niet tot de categorie behoort die 
hoge prijzen kunnen vragen voor hun werk. 

De fiscus, zo wil wel opgemerkt, behoort geen kunst
beleid te voeren. De minister van Financiën, waaronder 
de fiscus valt, heeft echter wèl een generale verantwoor
delijkheid voor de rijksmiddelen. Hoewel een kwanti
ficering van de gevolgen van de faciliteit moeilijk is 
(voor een poging zij verwezen naar het Peat Marwick
rapport) moet het netto-effect voor 's rijks schatkist op 
langere termijn positief zijn: tegenover een marginale 
belastingverlging staat een marginale tariefsverhoging 
voor kunstenaars/galerieën en een verminderd beroep op 
bijstand/BKR door de beroepsgroep. De overheid behoeft 
geen enkele norm meer te toetsen (bedenk de BKR
beoordeling). Dat is winst Voor een prijsopdrijvend 
effect hoeft niet gevreesd te worden; ook hier zal het 
marktmechanisme haar werk doen. En, tenslotte, geldt 
hier het adagium: een overheid die kunstenaars opleidt, 
doet er verstandig aan hen een steuntje te geven bij het 
betreden van de markt 

Een museum voor technolgle 
In ons land bestaat geen Science Museum, zoals in de 

omringende landen meestal wèl het geval is. Musea voor 
techniek en transport, of musea met (natuur)wetenschap
pelijke collecties liggen verspreid over het gehele land. 
Vaak zijn zij nogal kleinschalig en zeer gespecialiseerd. 
De zogeheten transportmusea richten zich bij voorbeeld 



maar op één facet, werken niet of nauwelijks samen en 
liggen verspreid over het land. Ik denk dan aan het 
Spoorwegmuseum te Utrecht (treinen), het Nationale 
Rijtuigenmuseum te Leek, het Autotron in Drunen, het 
Aviodome bij Schiphol, het Maritiem Museum Rotter
dam, het Museum voor Scheepsarcheologie te Ketel
haven, etc. In een aantal gevallen bevinden collecties 
zich in deze sector in de gevarenzone. Ik wijs dan op 
zo'n 18 universitaire collecties die met de ondergang 
worden bedreigd. Het spreekt voor zich dat de educatieve 
kant van dit soort musea in vergelijking met andere sec
toren nog niet sterk ontwikkeld is. 

In het culturele klimaat van één à twee decennia 
geleden kwamen ondermeer de volkenkundige en de 
natuurhistorische musea tot ontwikkeling. Ik acht het 
huidige tijdsklimaat rijp om juist nu de technische musea 
een kans te geven. Ook de vakwereld is daar rijp voor. Er 
is in 1983 een publicatie verschenen die pleit voor een 
nationaal museum voor industrie en techniek, terwijl 
onlangs de sectie Techniek- en Transportmusea van de 
Nederlandse Museumverenigiing pleitte voor een "science 
museum" of "science centre", waarin het publiek gecon
fronteerd zou worden met de geschiedenis van de 
industrialisatie in Nederland, maar ook met toekomstige 
technologische ontwikkelingen. Als tussenstadium zag 
men veel in een tijdelijk team van deskundigen, dat de 
aankomende jaren nieuwe impulsen zou kunnen geven 
aan deze sector. Van daaruit zou dan uiteindelijk, door 
samenvoeging van collecties en door onderlinge samen
werking, een nieuw museum kunnen ontstaan. 

De VVD steunt dit soort initiatieven en is van mening 
dat het belangrijk is een groot publiek te informeren 
over de mogelijkheden van de techniek. Ik denk dan bij 
voorbeeld aan het succes dat Fenomena in Rotterdam, of 
het Air & Space Museum in Washington. Zo'n museum 
zou met steun van het Nederlandse bedrijfsleven van de 
grond moeten komen. 

De VVD ziet voor de overheid met betrekking tot het 
kunst- en cultuurbeleid met name een stimulerende en 
voorwaardenscheppende taak weggelegd. Hoewel de 
invloed van de overheid niet meer weg te denken is, wil 
de VVD het marktmechanisme zoveel mogelijk stimu
leren: om te beginnen zou de vraag naar kunst hersteld 
moeten worden. 

De instrumenten die daartoe aangewend kunnen worden 
zijn: 
a. bewustwording/opvoeding via onderwijs, beschikbaar
stelling en voorlichting via de culturele instelling zelf. 
Overigens hebben de afgelopen decennia ons veel 
opgeleverd: overal zijn centra voor kunstzinnige 
vorming en muziekscholen ontstaan, en ook de educa
tieve diensten van musea groeiden snel. Maar ik denk dat 
onder meer met de invoering van de nieuwe basisschool, 
opnieuw en beter dan voorheen overleg zou moeten zijn 
tussen de ministeries van Cultuur en Onderwijs over de 
betekenis van de creatieve vakken en cultuurbeschouw
ing. 
b. consumentensubsidies waartoe naast structurele 
belastingfaciliteiten, sponsoring door bedrijven gestimu
leerd dient te worden. 

Sponsorlng/Fundralslng 
Na enige wankele schreden op het pad van sponsoring 

in de jaren zestig en zeventig, toen het verschijnsel 
incidenteel weleens de kop opstak (bij voorbeeld door 
Olivetti gesponsorde Fresco's uit Florence in het Rijks
museum), heeft het fenomeen na 1980 pas goed structu
reel ingang gevonden in de Nederlandse culturele 
instellingen. De aanzet is gegeven door de culturele 
instellingen zelf, die zich geplaatst zagen voor grote 
bezuinigingen. Vooral in de activiteiten-sfeer (produk
ties, tentoonstellingen) bleek sponsoring vaak de enige 
wijze om produkties op grote schaal en van enige allure 
te brengen. De laatste jaren is bovendien een accent
verlegging bij de bedrijven die zich aanvankelijk met 
veel élan op de sportsponsoring hebben gestort, thans 
sponsoractiviteiten gaan ontwikkelen in de cultuursector. 
Aanvankelijk werd van de zijde van de officiële 
subsidiënten een aantal kanttekeningen bij de ontwikke
ling geplaatst, thans echter stimuleert de overheid het 
zoeken naar sponsors in vele gevallen. De kansen op 
overheids-projectsubsidies blijken de laatste jaren te 
stijgen, wanneer de aanvrager ook additionele consumen
tensubsidies heeft verworven. Wanneer over enige jaren 
het fenomeen "budgetfmanciering" in de cultuursector ge
heel is ingevoerd, zullen de mogelijkheden voor sponso
ring en fundraising optimaal zijn. 

In alle publicaties over kunstsponsoring wordt met 
regelmaat gewaarschuwd voor de gevaren die sponsoring 
en fondswerving in zich dragen. In hoofdzaak komt het 
neer op de volgende punten: 

1. De overheid zou zich, wanneer er sprake is van 
succesvolle sponsoractiviteiten, kunnen ontdoen van 
haar verantwoordelijkheid door (extra) bezuinigingen 
door te voeren. Daarbij moet worden opgemerkt dat alle 
deskundigen het erover eens zijn dat in het gunstigste 
geval maximaal 10% van de kosten van cultuur
instellingen en -produkties via sponsoring/fondswerving 
gedragen zouden kunnen worden. 
2. Een eenzijdige aandacht van sponsor voor groot
schalige "gevestigde" kunstuitingen en -instellingen, 
waardoor vervlakking kan optreden en "het experiment" 
in de knel zou kunnen raken. 
3. Het per defmitie incidentele karakter van sponsoring 
(en in mindere mate van fondswerving), kan conflicteren 
met de structurele elementen binnen de kunst- en cultuur
instellingen; sponsoring dus wèl geschikt in de produkt
sfeer maar niet in de accomodatie- en ontwikkelingssfeer. 

Bovengeschetste gevaren lijken vooralsnog niet op te 
wegen tegen de voordelen van sponsoring in een land 
waar overheid, bedrijfsleven en particulieren nog steeds 
te weinig uitgeven aan cultuur. Onze calvinistische 
soberheid staat artistieke uitbundigheid niet toe: onze 
paleizen zijn bescheiden, onze musea meestal klein
schalig. Jaren krakelen wij over de behuizing van de 
Nationale Opera en vlak voor de opening van een voor 
Nederlandse begrippen riant gebouw snuffelen wij zuinig 
in onze portemonnee het geld voor de produkties bij 
elkaar. Dat kunst, net als overigens technologische 
vindingen, op de lange duur vèrstrekkende, vernieuwende 
gevolgen voor het leven van alledag ten gevolge heeft, 
beseffen wij te weinig. Zoals wij in ons cultureel erfgoed 
altijd speuren naar het typisch Nederlandse, zouden wij 
meer moeten bedenken dat de kunst van vandaag evenzeer 
onze identiteit weerspiegelt en ons zelfbewustzijn kan 
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vergroten. Niet in eng-nationalistische betekenis, maar 
juist in het spanningsveld tussen de kwaliteit van de 
Nederlandse cultuur en de al eeuwenoude functie van ons 
land als plek waar Oost en West, Noord en Zuid elkaar 
ontmoeten, waar culturen elkaar beïnvloeden. 

De VVD zou aan de volgende punten aandacht kunnen 
schenken, ten einde tot een voor alle betrokkenen 
acceptabele en verantwoorde wijze van sponsoring te 
komen: 
- De overheid en de politiek dienen permanent te waken 
voor de eerder geschetste gevaren. 
- Wanneer grote gevestige projecten gesponsored wo
rden, waardoor overschotten in de exploitatie ontstaan, 
dient tenminste een gedeelte van die overschotten te kun
nen worden aangewend voor projecten met een meer 
experimenteel karakter. 
- De overheid dient een realistisch sponsorbeleid, ge
voerd door de kunstinstellingen, te stimuleren. De over
heid heeft een voorwaardenscheppende taak om ook 
kleinere instellingen in staat te stellen inkomsten via 
sponsoring en fundraising te verwerven. In sommige ge
vallen zal daartoe een geringe startsubsidie noodzakelijk 
zijn (het spierinkje om de kabeljauw te vangen). 
- Binnen bepaalde grenzen moet het mogelijk zijn voor 
sponsors van culturele projecten om tot naamsver
melding via de ethermedia te komen. Met name 
naamsvermelding via de televisie zou mogelijk moeten 
zijn. In die zin is er thans ongelijkheid tussen sportspon
sors en cultuursponsors. 
- De fiscale mogelijkheden voor aftrekbaarheid van spon
sorgelden dienen duidelijk en soepel geregeld te worden. 

Tot slot 
De kern van mijn verhaal is een pleidooi van 

innovatie van het kunst- en cultuurbeleid. Dat betekent 
meer aandacht voor ontwikkelingen als individualisering, 
de relatie technologie-cultuur en de economische dimen
sie van het kunst- en cultuurgebeuren. Een voorwaarde 
voor innovatie is, dat een aantal vanzelfsprekendheden 
ter discussie worden gesteld, zoals het mecenaat van de 
overheid, de schijnbare tegenstelling tussen kunst en 
economie en de vereenzelviging van kunst met de 
traditionele uitingsvormen. Naar mijn mening kan dit 
een verfrissende uitwerking hebben op de kunst- en 
cultuurwereld en nieuwe impulsen geven voor het beleid. 

Een pleidooi voor innovatie van kunst- en 
cultuurbeleid vloeit ook voort uit het liberale beginsel 
van een actief keuzebeleid. Daarvoor is een geschakeerd, 
eigentijds aanbod van kunst en cultuur een voorwaarde, 
en de mogelijkheid van burgers daadwerkelijk van dat 
aanbod gebruik te kunnen maken. Een actief keuzebeleid 
impliceert allerminst dat de overheid het toneel moet 
verlaten. Kunst- en cultuurbeleid dient echter geen 
solovoorstelling te zijn van de overheid. Het wordt tijd 
voor een repertoire gezelschap op dit gebied met nieuwe 
rollen voor nieuwe kunstvormen, sponsors, kunst
bedrijven en, niet in de laatste plaats, de burger zelf. 

** Dit artikel is opgenomen in de binnenkort bij de 
Prof.Mr. B.M. Teldersstichting te verschijnen bundel 
"Liberalisme, Kunst, Politiek". Deze bundel is mede 
voortgekomen uit het themanummer in Liberaal Reveil 
over kunstbeleid (nr 2185). 

* S. van Heemsleerek Pillis-Duvekot is üd van de WD
fractie van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 

Boekbespreking: Het Proces van Wetgeving: 
tussen politieke wens en juridische techniek 
J.J. Vis* 

Het geschrift no. 58 van de Prof.Mr. B.M. Telders
stichting "Het Proces van Wetgeving tussen politieke 
wens en juridische techniek" is in zekere zin te be-

schouwen als een vervolg op een vorig geschrift, 
namelijk "Deregulering"; een liberale visie" (no. 53). 

Daarom zal men in dit geschrift tevergeefs zoeken naar 
een liberale visie op de plaats en betekenis van de 
wetgeving; opmerkingen over het wetsbegrip komen er 
niet in voor. Rechtstheoretische funderingen blijven 
buiten discussie. Het geschrift beperkt zich tot de 
bestaande manier van wetgeving en neemt die als 
uitgangspunt voor het maken van een aantal opmer
kingen ter verbetering van het huidige proces van 
wetgeving. 

Dat is enerzijds nuttig en verstandig want het heeft tot 
gevolg dat de opmerkingen ook voor vele andersdenk
enden waardevol zijn. Oppervlakkig beschouwd kan 
eigenlijk iedereen het er wel mee eens zijn - al zal dat 
natuurlijk niet in alle gevallen zo zijn. 

Maar anderzijds is het ook wat jammer want met name 
de opmerkingen over de 'eigen inbreng' van de jurist 
blijven dan toch enigszins in de lucht hangen. 



De werkgroep (J.M. Polak, M.C. Burkens, R. Cleton 
en J .G.C. Wiebenga) die het geschrift samenstelde, 
besteedt achtereenvolgens aandacht aan de departementale 
voorbereiding van regelgeving, de plaats van de Raad 
van State in het proces, de plaats van de Tweede Kamer 
en die van de Eerste Kamer. De plaats waar naar men wel 
eens zegt ' de grootste ongelukken gebeuren', namelijk 
de Ministerraad, blijft buiten bespreking - hetgeen zich 
Iaat begrijpen. 

Op een van de eerste pagina's geeft de werkgroep als 
opvatting de wetgevingsjurist niet te zien als een 
'juridische vertaler' van door andere geformuleerde beleids
voornemens, maar als een juridische deskundige die een 
eigen inbreng heeft bij de voorbereiding van het beleid. 
Daarom zouden wetgevingsambtenaren reeds in een vroeg
tijdig stadium betrokken moeten worden bij de vorming 
van het beleid dat haar weerslag zal moeten vinden in de 
voorgenomen wetgeving. Zij zouden daarbij een eigen 
kritische inbreng moeten hebben, zodat reeds van het 
begin af aan zorg wordt gedragen voor een goede kwali
teitsbewaking van de wetgeving. Dit houdt in, aldus de 
werkgroep, dat de wetgevingsambtenaren niet alleen een 
zuiver juridische taak hebben, maar zich ook in de 
beleidsaspecten zullen moeten verdiepen om een construc
tieve bijdrage aan de beleidsvorming te kunnen leveren. 

Menig jurist is zo'n stelling misschien uit het hart 
gegrepen - geen juridische vertaler', maar een deskundige 
met een eigen inbreng in de beleidsvorming. Toch had de 
werkgroep die zinnen maar beter niet kunnen opschrij
ven, want er worden geen gevolgen aan verbonden - en 
daarmee zijn ze nogal obligaat. Natuurlijk moet de wet
gevingsjurist in het vroegst mogelijke stadium bij de 
beleidsvoorbereiding worden betrokken - maar dan al
leen om aan de beleidsmedewerkers uit te leggen waar de 
mogelijkheden op het gebied van wetgeving eindigen, 
waar wetgeving inconsistent gaat worden, waar coördi
natieproblemen gaan ontstaan. Dat heeft allemaal 
te maken met kwaliteitsbewaking - maar het is toch niets 
anders dan het juridisch vertalen van door anderen 
geformuleerde beleidsvoornemens. Als de juridische 
deskundige een eigen inbreng gaat krijgen bij de 
voorbereiding van het beleid dan gaat hij trekken 
vertonen van de politieke ambtenaar - waar de werkgroep 
op een andere plaats in het geschrift, waar het gaat over 
het contact tussen kamerleden en ambtenaren buiten 
aanwezigheid van de bewindspersonen, bezwaar tegen 
maakt. 

De werkgroep doet een groot aantal aanbevelingen die 
ik niet allemaal zal bespreken. wat de departementale 
fase van het wetgevingsproces betreft lijken me de 
volgende aanbevelingen van groot belang: (1) concen
tratie van de wetgevingsfunctie bij een centrale 
wetgevingsafdeling die in een niet van beleidsardelingen 
afhankelijke positie verkeert; (2) verbetering van de 
interdepartementale coördinatie niet door de creatie van 
nieuwe overlegstructuren, maar door de deelnemers aan 
dat overleg voldoende niveau en gezag toe te kennen; 
(3) roulering van wetgevingsambtenaren over de 
verschillende departementen; (4) realistische planning 
van het wetgevingsproces. Wat betreft de Raad van State 
hoeft er, aldus het geschrift, niet zo veel verbeterd te 
worden. Wat wel moet worden vastgesteld is dat de 
departementen niet voldoende profiteren van de adviezen 
van de Raad van State. Opmerkingen over harmonisatie 

en deregulering sorteren weinig effect; algemene 
gezichtspunten leggen het af tegen de verkokering. Het 
zijn opmerkingen van de werkgroep die niet tot vreugde 
stemmen - er zit weinig anders op dan ze te herhalen en 
te hopen op beterschap. 

Het grootste hoofdstuk in het geschrift is gewijd aan 
de bijdrage van de Tweede Kamer in het wetgevings
proces en met veel van de gemaakte opmerkingen kan ik 
instemmen. Wie als lid van de Eerste Kamer nogal eens 
voorlopige verslagen en memories van antwoord heeft te 
lezen wordt inderdaad vaak getroffen door de soms 
chaotische wijze waarop deze zijn samengesteld . Verster
king van het juridische element in de kamergriffie zou 
misschien verbetering kunnen opleveren. Eerlijk gezegd: 
de stukken die regering en Eerste Kamer met elkaar 
wisselen munten ook niet uit door overzichtelijkheid; 
maar ze zijn minder lang. 

Het valt op dat de werkgroep een aantal opmerkingen 
maakt die eigenlijk weinig te maken hebben met het 
wetgevingsproces maar meer met de verhouding kamer
minister en kennelijk geïnspireerd zijn door recente 
gebeurtenissen. De eerste opmerking behelst de relatie 
tussen ambtenaren en kamerleden. Waarom zouden ambte
naren, ook buiten aanwezigheid van bewindspersonen, 
niet in gesprek mogen zijn met kamerleden? Met verte
genwoordigers van talloze belangengroepen wordt heel 
wat afgepraat - ook buiten aanwezigheid van bewinds
personen. Zouden ambtenaren zonder hun ministers in de 
buurt andere standpunten innemen of weergeven dan in 
aanwezigheid van hun ministers? Het lijkt mij wat 
overdreven. Als ambtelijke loyaliteit afhankelijk is van 
ministeriële aanwezigheid is het slecht gesteld met die 
loyaliteit. Maar misschien is de werkgroep hier niet zo 
duidelijk in haar argumentatie - wellicht dient zich nog 
eens een mogelijkheid aan om er wat dieper op in te 
gaan. 

Betrekkelijk los van het wetgevingsproces staat ook 
de opvatting van de werkgroep over de houding van de 
regering in de procedure van initiatiefwetgeving. Als ik 
me niet vergis is het een oude klacht dat ministers nogal 
eens afzijdig bleven in deze procedure. Van de gelegen
heid om al vroeg een opvatting over een aanhangig 
initiatiefontwerp te ventileren werd vaak geen gebruik 
gemaakt, zodat een en ander pas bleek bij de beslissing 
over de sanctie (was het niet minister Van Agt die steeds 
maar niet wilde laten blijken wat hij vond van het 
initiatiefontwerp inzake de abortus?). In de vorig jaar 
vastgestelde 'Aanwijzingen inzake procedureregels voor 
de behandeling van voorstellen van wet en algemene 
maatregelen van bestuur' is onder meer bepaald dat 
ministers eigener beweging alle opmerkingen kunnen 
maken die zij dienstig achten om te komen tot een goed 
wetgevingsprodukt, alsmede dat zij er zorg voor dragen 
dat zij in voorkomende gevallen kunnen spreken namens 
het kabinet. 

Een hele verbetering vergeleken met vroeger, zou men 
zeggen. Maar de werkgroep heeft er bezwaren tegen want 
zulks zou kunnen leiden tot een min of meer finale 
kabinetsopstelling die de ruimte voor het initiatiefrecht 
van de Tweede Kamer te zeer beperkt. Als voorbeeld 
noemt de werkgroep de houding van de regering bij de 
behandeling van het initiatiefvoorstel Wessel-Tuinstra 
inzake de euthanasie. Maar de opvatting van de 
werkgroep prikkelt mij toch tot enig weerwerk. Of een 
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initiatiefvoorstel door een 'kabinetsblokkade', wals de 
werkgroep het noemt, reeds in de Tweede Kamer sneuvelt 
heeft natuurlijk ook en vooral te maken met de 
gevoeligheid van de kamermeerderheid voor het machis
woord van de regering. Als de kamer zou zeggen: 
'Regering, we hebben uw standpunt vernomen maar we 
spreken elkar nog nader als het voorstel bij U op tafel 
ligt en U wellicht sanctie weigert' dan liggen de 
verantwoordelijkheden duidelijk. Als de kamermeerderheid 
in die fase de sanctieweigering accepteert (en dat kan 
heel legitiem zijn want wellicht zou er gekozen moeten 
worden tussen een kabinetscrisis en géén wetsontwerp) is 
de zaak staatsrechtelijk volstrekt in orde. Wie klaagt 
over 'kabinetsblokkade' in een eerdere fase klaagt over 
iets dat effectief werd door de houding van de kamer
meerderheid - maar zo hoeft het natuurlijk niet altijd ' te 
gaan. 

In het totale wetgevingsproces behoort deze kwestie 
van de regeringsblokkade structureel tot de minder 
belangrijke zaken. Belangrijker is de positie van de 
Eerste Kamer in het wetgevingsproces, waar de werk
groep behartenswaardige opmerkingen over maakt. Een 
aantal kan ik van harte onderschrijven zoals de voorrang 
die de Eerste Kamer heeft te verlenen aan wetgeving 
boven begrotingsbehandeling en de behoefte aan een 
speciaal voor de eerste Kamer bijgestelde Memorie van 
Toelichting. Een flink geamendeerd wetsvoorstel zonder 
toelichting is zeer moeilijk in zijn essentie te vatten -
althans niet in korte tijd. 

Tenslotte, met wat de werkgroep opmerkt over het 

---- -

zogenoemde verkapte amendementsrecht in de vorm van 
een novelle kan ik het volstrekt eens zijn. Het behoort 
tot een van de vreemdste mythes van het Binnenhof dat 
het vragen om een novelle iets onbehoorlijks zou zijn, 
omdat daarmee een verkapt recht van amendement zou 
worden uitgeoefend. Of men nu voor handhaving van de 
Eerste Kamer is (wals de leden van de werkgroep) of 
tegen (in zijn huidige vorm, zoals ik): zolang de Eerste 
Kamer zijn huidige positie in het wetgevingsproces heeft 
is het een kwestie van processuele logica als de kamer 
aan de regering laat weten op welke voorwaarden de 
kamer akkoord wil gaan met een voorstel dat voorshands 
te veel bezwaren oplevert maar, naar het oordeel van de 
kamer, in principe aanvaarding zou verdienen. 

Samenvattend: geschrift nr. 58 van de Teldersstichting 
is een waardevolle bijdrage in de gedachtenwisseling 
over het proces van wetgeving. Het valt te hopen dat 
juristen, maar vooral ook veel niet-juristen zoals de 
meeste kamerleden, er kennis van zullen nemen. 

** Geschrift nr. 58 van de Prof.Mr. B.M. Telders
stichting "Het Proces van Wetgeving; tussen politieke 
wens en juridische techniek" (M.C. Burkens, R. Cleton, 
J.M. Polak, J.G.C. Wiebenga), 's-Gravenhage 1986, 
prijs: f 8, 50. 

* ProfMr. JJ. Vis is hoogleraar staatsrecht te Groning
en en lid van de D66-fractie van de Eerste Kamer der Sta
ten-Generaal. 

Boekbespreking: De Prijs van de Politiek, door 
David A. Stockman 
A.A.M. Kinneging* 

"Eind april verscheen gelijktijdig in Amerika en 
Engeland The Triumph of Politics - Why the Reagan 
Revolution failed' van David A. Stockman, de ( ... ) 
vroegere begrotingsdirecteur en geestelijke vader van de 
'Reaganomics'. (Zijn) openhartigheid is als een bom 
ingeslagen". Aldus uitgeverij Het Spectrum, in het 
persbericht bij het verschijnen van de Nederlandse verta
ling van dit boek. merkwaardigerwijze getiteld: De Prijs 
van de Politiek. "Als een bom" lijkt wat overdreven. Een 
telefoontje naar de uitgeverij leert ons dat er van de 

Nederlandse editie inmiddels 2500 exemplaren verkocht 
zijn. Meer een flink kogelgat dus, dan een bominslag. 

Verkoopcijfers zeggen natuurlijk weinig of niets over 
de kwaliteit van een boek. Meesterwerken raakt men 
soms aan de straatstenen niet kwijt 

Is De Prijs van de Politiek zo'n meesterwerk? Neen, dat 
is het zeker niet. De Prijs van de Politiek is een boek, 
dat in zijn genre - de autobiografie - niet boven de mid
delmaat uitsteekt. Het vertoont ook de gebreken die 
negen van de tien autobiografieën zo vermoeiend maken. 

Bovenal is het veel te lang, omdat de hoofdmoot van 
De Prijs van de Politiek - deel twee en drie - een aan 
elkaar geschreven dagboek is. Daardoor is het een 
extreem detaillistisch boek geworden. Op een gegeven 
moment gaat het de lezer duizelen van de namen, data en 
bedragen waarmee het boek doorspekt is en legt hij het 
verveeld terzijde. Jammer, want zowel de inhoud als de 
boodschap van De Prijs van de Politiek zijn zeker de 
moeite waard. 

Deel één is duidelijk niet gebaseerd op dagboeken, 
maar door Stockman geput uit zijn geheugen. Wellicht is 
het juist daardoor het boeiendste deel van het boek 
geworden: minder detaillistisch en meer zicht gevend op 
het Leitmotiv. 



De Prijs van de Politiek is een drieluik. Deel één 
beschrijft de ontwikkeling van Stockmans politieke 
opvattingen vanaf zijn jeugd tot het moment waarop hij, 
in de avond van drie december 1980, door de kersverse 
president Reagan gevraagd wordt zijn begratingsdirecteur 
te worden. 

Deel twee beschrijft Stockmans lotgevallen als 
begratingsdirecteur van de Amerikaanse regering gedu
rende de periode 1981-1983 waarin hij meer en meer gaat 
twijfelen aan de uitgangspunten van het begratingsbeleid 
van de regering. 

Deel drie tenslotte, beschrijft hoe Stockman, die is 
gaan inzien dat zijn visie onjuist was, tevergeefs tracht 
te redden wat er te redden valt, en tenslotte ontgoocheld 
ontslag neemt. We zullen een en ander in het onder
staande kort samenvatten. 

Stockman stamt uit een van oorsprong Duitse, streng 
protestantse boerenfamilie in Michigan, waar men " de 
bijbel letterlijk (nam). God had de wereld in zes dagen 
geschapen, niettegenstaande de atheïstische beweringen 
van wetenschappers. En God stemde republikeins. Kapita
lisme was de weg van vrije mensen; de New Deal was een 
socialistische weg ten verderve. Het platteland stond 
borg voor morele waarden en karakter, de stad voor 
verdorvenheid" (p. 26). 

In 1964 gaat Stockman - hij is dan zestien -
geschiedenis studeren aan de Michigan State University, 

waar hij al snel van zijn moral majorîty opvattingen 
afviel en marxist werd. "Onze bestemming was èen land 
van vrede, gemeenschap, broederschap, altruïsme en 
klassenloze en rassenloze harmonie. Onaangetast door 
het opium van de consumptiemaatschappij zou iedereen 
vrij zijn om voort te schrijden op de weg naar Maslows 
hoogste trap van zelfverwezenlijking". (p. 30). 

Maar de progressieve studentenbeweging radicaliseerde 
steeds verder, zodat Stockman in 1968 afhaakt. In dat 
jaar zag hij zijn '"kameraden' stenen, zakken, menselijke 
uitwerpselen, en waar ze verder maar de hand op konden 
leggen, gooien naar de politie die het Pentagon om
ringde, onder honende kreten als 'fascisten' en 'varkens"', 
totdat uiteindelijk de provocaties zegevierden en ze met 
de gummiknuppel op hun donder kregen. Het belang
rijkste was bebloed te raken. lk zag degenen die 
terugrenden, de menigte in, verheugd om hun verwonding
en, ze tonend als stigmata ( ... ) en plotseling was ik er 
niet meer zo zeker van of onze kant wel deugde. 

Stockman kreeg kort daarop The Children of Light and 
the Children of Darkness van Reinhard Niebuhr in 
handen, die daarin de linkse intellectuelen opriep te 
kiezen voor de democratie en tegen het totalitarisme. "De 
schellen vielen me van de ogen toen ik die bladzijden 
omsloeg. Niebuhr was een vernietigende criticus van het 
utopisme in welke vorm dan ook. De mens is niet in 
staat tot volmaaktheid, argumenteerde hij, omdat zijn 
vrije wil hem zowel goed als kwaad toestaat - ja zelfs 
waarborgt. De instituties van de samenleving kunnen 
hem niet vervolmaken; de feilen van een of ander 
speciale sociale of economische orde kunnen hem niet 
verpesten. Deze toestand van erfzonde is een gegeven. 
Het kan niet uit deze tijdelijke wereld verwijderd worden, 
en geen enkel plan van de mens, revolutionair of welk 
dan ook, kan de hemel dichter brengen bij dit aardse 
leven ( ... )". (p. 32). 

Dit nu, is de meest fundamentele boodschap van De 
Prijs van de Politiek. Het boek is een waarschuwing 
tegen "( ... ) ideologische overmoed. Dat is de veronde
rstelling dat de wereld verbeterd kan worden door hem in 
één dag te herscheppen. Het is het valse geloof dat we in 
een kapitalistische democratie diep kunnen doordringen 
in de mist van de toekomst en het schip van staat 
kunnen sturen volgens een gedetailleerd vaarplan. Dat 
kan niet. En het zou niet geprobeerd moeten worden" . (p. 
22). 

In 1968 wordt Stockman toegelaten tot Harvard, waar 
hij theologie gaat studeren, maar al snel overstapt naar 
politicologie. Alras raakt hij enthousiast voor het klas
sieke liberalisme, zoals dat werd uitgedragen in de 
boeken van Lippmann, Hayek, Friedman, Lowi en 
anderen. Stockman wordt een klassiek-liberaal, maar 
negeert een essentieel onderdeel van deze maatschappij
visie: het strategisch conservatisme. "In de grond was de 
nieuwe doctrine ( ... ) een reïncarnatie van mijn oude 
socialisme( ... ). de wereld kon echt een nieuwe start 
maken" (p. 48). Dit strategisch radicalisme is wezens
vreemd aan het klassiek-liberalisme en Stockman heeft er 
nu grote spijt van dat hij dat toen niet inzag. 

Zijn "Grote Doctrine" was compleet. Deze omvatte in 
twee waarheden. "De eerste waarheid gaf de verklaring 
voor het feit dat de reële economische groei tot nul aan 
het teruglopen was ( ... ). In wezen werden er grote 
belemmeringen opgeworpen voor het natuurlijke vermo
gen van de kapitalistische economie om te groeien en 
nieuwe rijkdom voort te brengen door de verregaande 
tegen de aanbieders gerichte en demotiverende politieke 
maatregelen van de moderne staat ( ... ). De oplossing 
vereiste dus de radicale afbraak van de door de staat 
opgeworpen barrières op het gebied van economische 
activiteiten". 

"De tweede ( ... ) waarheid gaf de verklaring voor de 
verwoestende hyperinflatie in zowel de Amerikaanse als 
de wereldeconomie. Die lag in het falen van de VS
regering om de dollar stabiel te houden - de allesover
heersende wereldgeldeenheid voor transacties, reserves en 
om bezit in vast te leggen( ... ). In plaats van alle domme 
en futiele anti-inflatieprojecten van de regering-Carter -

loon- en prijsmaatregelen, belastingen, controle op 
ziekenhuiskosten, maatregelen tegen energte-tmporten, 
tripartite overeenomsten in de basisindustrieën - was er 
maar één maatregel noodzakelijk. De dollar moest gesta
biliseerd worden door de waarde te koppelen aan een 
constante hoeveelheid reële economische goederen" (pp. 
48-50). 

De ambitieuze en getalenteerde Stockman werkt zich 
snel op tot staflid van de republikeinse congressman en 
latere, onafhankelijke presidentskandidaat John Ander
son. In 1976 wordt hij zelf congressman voor 
Michigan en ontpopt zich in die functie als een felle 
kritikaster van wat hij Carters neo-malthusianisme 

noemt, in het gevolg van een andere congressman: 
Jack Kemp. 

Deze had een groep "briljante en beeldenstormende" (p. 
47) theoretici om zich heen verzameld, waarvan Wannis
kien Laffer de "hogerpiesters" (p. 61) waren. 

Het stokpaardje van deze groep was een wetsvoorstel 
van Kemp en Roth ter verlaging van de inkomsten-
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belasting met 30 procent. Wanniski en Laffer waren 
uitgesproken klassieke liberalen, behalve op één punt: 
zij bagatelliseerden de gulden financieringsregcl. Vol
gens hun zou de economie door een flinke belasting
verlaging een zodanige impuls krijgen, dat de staatskas 
meer binnenkrijgt dan ervoor. De belastingverlaging 
verdient zichzelf terug, zodat bezuinigingen niet nodig 
zijn. 

"Ik nam dat nooit erg letterlijk" aldus Stockman, "en 
dacht niet dat zij dat wel deden. Ik schatte het in als een 
vcrkoopverhaaltje" (p . 62). Stockman zelf wilde "aan 
beide kanten van de begratingsvergelijking schrappen" 
(p. 61). Zijn initiatieven op begratingsgebied bezorgen 
Stockman langzamerhand de status van deskundige, 
terwijl hij dat in werkelijkheid - zoals hij zelf toegeeft -

bepaald niet was. Toch dankt hij vooral aan die stafus 
zijn benoeming tot begratingsdirecteur in het kabinet 
van de eind 1980 gekozen Ronald Reagan. Dan is het 
zover en kan Stockman beginnen met de opmaak van de 
eerste Reagan-begroting, voor het jaar 1982, waarbij de 
Kcrnp/Roth belastingverlaging zijn uitgangspunt is. 

Op ongeveer dit punt begint deel twee van De Prijs van 
Politiek, dat verhaalt van Stockmans steeds groter 
wordende schrik over het voortdurend toenemende begro
tingstekort en zijn onmacht om daar iets aan te 
veranderen. 

Het probleem wordt in zekere zin veroorzaakt doordat 
Reagan de geldkraan van de FED laat dichtdraaien om de 
onder Carter op hol geslagen inflatie - 13 procent in 
1980 - te stoppen. Dit slaagde zeer goed, maar legde 
tegelijkertijd de achilleshiel van Stockmans begratings
benadering bloot. Wonderlijk genoeg was deze er daarbij 
narnelijk van uitgegaan dat de inflatie niet zou worden 
teruggedrongen. 

"Onder die omstandigheden was een dergelijke 
bandering niet onredelijk. Inflatie in twee cijfers deed de 
nominale groei van het inkomen met een verbazing
wekkend tempo toenemen en de belastingtarieven waren 
nog niet geïndexeerd. Dientengevolge groeiden de voor
ziene inkomsten volgens de courante tarieven boven-

rnatig - naar boven geduwd zowel door inflatie als door 
het opschuiven naar hogere belastingschijven. In feite 
was het bijna onmogelijk een begroting op te stellen die 
een toekomstig tekort vertoonde ( ... ). Dat had een reden 
moeten zijn voor achterdocht. Iets klopte daar niet" (p. 
68). 

Hetzelfde plan om de belasting te verminderen met 30 
procent, uitgevoerd in een economie zonder inflatie ( ... ) 
is weer heel wat anders. Dat zou inderdaad neerkomen op 
een verlaging van 30 procent in de reële belasting
tarieven. Om de begroting sluitend te krijgen zouden in 
dat geval kolossale kortingen op de uitgaven noodzake
lijk zijn" (p. 79). 

Dat nu bleek mogelijk. Politici zijn gaarne bereid tot 
een grote belastingverlaging - dat is electoraal gunstig- -
en deze kwam dan ook tot stand. Als gevolg daarvan liep 
het begrotingstekort snel op tot ongekende hoogte. De 
Laffer-curve beweest daarmee slechts een hersenschim te 
zijn. Dat noodzaakt tot grote bezuinigingen en/of een 
flinke belastingverlaging. Beide alternatieven bleken 
politiek onhaalbaar. Politici willen immers noch 
bezuinigingen noch de belasting verhogen: dat kost 
stemmen. Stockman stond schaakmat. 

In deel drie valt het doek. "De Politiek had getriom
feerd: eerst door de kortingen op de uitgave te 
verhinderen en vervolgens door de verhogingen van de 
belastingopbrengst tegen te gaan. Er restte mij niets 
anders dan( ... ) op te stappen, verslagen". (p. 406). 

"De waarheid die men moet onthouden is dat men in 
een democratie de geschiedenis niet moet herschrijven of 
van richting laten veranderen; die leeft gewoon bij de 
dag en vindt zijn weg naar de toekomst langs het pad 
van zijn beproefde en duidelijke verleden" (p. 425). 

De Prijs van de Politiek, David Stockrnan, Spectrum 
Paperback, 
ISBN 90 274 0556 5, prijs: f 49,90. 

* Drs. AA.M. Kinneging is wetenschappelijk 
medewerker van de Teldersstichting. 
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Voorwoord 

Liberalen op Nieuwe Wegen? /i;o·~ 
~) 

De redactie van "Liberaal Revell" presenteert u een num
mer over de positie en de koers van de VYD. Na de recente 
verkiezingsuitslagen is de noodzaak tot herbezinning bij 
de VYD wat dringender geworden. De redactie hoopt dat de 
inhoud van dit nummer aan die discussie zal bijdragen. Een 
belangrijk aantal artikelen raakt de koers van de VVD ten 
opzichte van de andere grote politieke partijen. Op dat 
punt bestaan nuanceverschillen tussen Jacobse, Geertsema, 
Vonhoff en De Vries. De zuiverheid in de leer en het 
behoud van een daadwerkelijke politieke invloed verdragen 
elkaar niet geheel. Over de gevolgen van een middenkoers 
wordt verschillend gedacht. Ook is te onderkennen dat 
andere partijen zijn gaan scoren met issues die de VVD 
hanteerde toen dat nog minder profijtelijk was. 

Een ander deel van de artikelen gaat in op de organisatie 
van de VVD, over het management van de VYD als 
politieke partij en over de versterking van de denkkrachl 

Teamverband bij een relatief grote openheid is van groot 
belang. 'hJ wijst JA. Weggemans, voorzitter van de 
redactie, in zijn column op de vervlakkende werking die de 
politiek als zodanig en de in kracht gegroeide organisatie 
van de VVD hebben op de creatitviteit van de liberaal
gezinden. 

In het openingsartikel schetst VYD-fractieleider Voor
hoeve een vijftal liberate uitgangspunten, die hij samen
vat in de begrippen "maatschappelijke harmonie en vita
liteit". De VYD acht economischeen politieke vrijheid met 
elkaar verbonden. Getoetst aan het practische opteden is 
het liberalisme bij de VVD zijns inziens wei degelijk 
(anders dan vanuit D66 wordt betoogd) in goede handen. 

Vervolgens gaat K. Groenveld, lid van de redactie en direc
teur van de Teldersstichting, in op de economische kant 
van het liberalisme. Hij onderkent een voortdurende span
ning tussen twee polen: het neo-liberalisme en het klas
siek-liberalisme, waarbij de visies op de economische vrij
heidsbeleving zich rond een zeker evenwicht bewegen. Het 
klassiek-liberalisme is zijns inziens thans terecht in de 
mode maar moet dat niet te lang blijven. 

Oud-kamerlid HR. Jacobse noemt een aantal punten 
waarop CDA en VYD in de politiek van mening verschil
len. Hij ervaart een duivels dilemma. De Partij van de Ar
beid gelooft te veel in de zegenrijke werking van een ste
rke overheid op economisch terrein, maar bepleit een 
terughoudende overheid op immaterieel terrein. Christen
democraten doen het omgekeerde. De VVD moet kiezen 
voor een terugtredende overheid bij beide sectoren met 
maximale verantwoordelijkheid voor de burger zelf. Een 
middenpositie is electoraal echter niet zonder bezwaren, 
maar niet-kiezen is dat eveneens. 

Senator W J . Geertsema. voorzitter van het bestuur van 
"Liberaal Revell", gaat na hoe de liberate beginselen op 

immaterieel gebied het beste kunnen worden gerealiseerd. 
Persoonlijk prefereert hij een kleine partij met zuivere li
berate beginselen boven een grotere partij met verwaterde 
beginselen. De beer Geertsema acht het beleid ten aanzien 
van de kruisvluchtwapens en het beleid op sociaal-econo
misch terrein knelpunten voor een eventuele toekomstige 
coalitie van PvdA, D66 en VVD. 

Redactielid U. Rosenthlll stipt de organisatie van de VVD 
als probleem aan. De VYD heeft zich ontwikkeld van elite
tot een volkspartij . Het groeiproces van een aanhang van 
10% naar 20% van de bevolking verloopt niet zonder pro
blemen. De verhoudingen in de VVD lijken te veel verbu
reaucratiseerd. Er kunnen spanningen ontstaan door ver
schillen tussen de formele organisatie. De mogelijkheden 
om van onderop met ideeen te komen moet er voldoende 
zijn. 

EM. Storm, voorzitter van de afdeling Rotterdam van de 
VYD, gaat ook in op dit spanningsveld tussen mens en 
macht. De crisisverschijnselen in de VYD hebben te rna
ken met de wijze van organisatie, de wijze van machts
uitoefening en de wijze waarop selectie van mensen en 
van de koers plaatsvonden. Hij analyseert de oorzaken van 
het zijns inziens ontstane management en schetst openin
gen voor een doorbraak. Het politieke zwaartepunt be
hoort bij de Tweede Kamerfractie en het organisatorische 
zwaartepunt bij het Hoofdbestuur. 

Europarlementarier GM. de Vries geeft zijn visie op de po
sitie van de VYD ten opzichte van de PvdA en het CDA. 
Naast behoud van de huidige kiezers op basis van onze 
opvattingen over het economisch beleid en defensie is 
verbreding van het electorale draagvlak nodig via thema's 
zoals het milieubeleid, het cultuurbeleid, het buitenlandse 
beleid, ontwikkelingssamenwerking, en de hervorming 
van de EEG. Een te zwaar accent op de immateriele beleids
punten stoot kiezers af zonder dat de kans op een coalitie 
met de PvdA daardoor een reeel altematief wordt. De VYD 
zal zich overigens eensgezind en sociaal betrokken 
moeten tonen. 

HJL. Vonlwff gaat na wat de positie van een liberate 
partij in het politieke spectrum moet zijn. Er is een dilem
ma tussen behoud van kiezerswinst en de zuiverheid van de 
te voeren practische liberate politiek. Een duidelijker ei
gen gezicht binnen de coalitie is nodig. Vraagstukken van 
Ieven en dood, van geestelijke en culturele vrijheid lenen 
zich daar met name voor, evenals de stellingname over de 
individuele vrijheid versus de rol van de overheid. De VVD 
moet zijns inziens juist streven naar een middenkoers, om 
het CDA niet onnodig veel politieke speelruimte te geven. 
Liberalen zijn geen geseculariseerde christen-democraten. 

De afsluitende bijdrage is van de hand van M.F. Westers. 
Hij beschrijft boeiend hoe bij het ontstaan van de VVD 
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het begrip "liberaal" een uiterst geladen begrip was, dat 
electoraal niet aantrekkelijk werd geacht Daar denken de 
huidige hoeders van het liberale erfgoed in Nederland (in 
nationaal enlof internationaal verband) gelukkig anders 
over. (I A.W.) 

Er zij met nadruk op gewezen dat publicatie van artikelen 
in Liberaal Reveil niet betekent dat redactie(leden), stich
tingsbestuur( sleden) of uitgever de daarin verwoorde menin
gen, arwlyses of conclusies onderschrijven. 

Het Vervlakte Liberale Intellect 

J.A. Weggemans * 

Politieke partijen hebben het moeilijk. Sterk schema
tiserend en clichématig gesproken zijn politieke partijen 
massa-organisaties. De gekozen parlementaire vertegen
woordigers van die massa-organisaties hebben een 
selectieproces binnen hun partij doorstaan. Met name 
dankzij (of ondanks) een publiciteitsmachine rond een 
politiek leider kunnen zij toetreden tot de Tweede Kamer 
der Staten-Generaal. Het imago van een partij en van een 
leider speelt een grote rol. In dat verband wordt vaak tot 
op het kunstmatige af een symbolische eenheid naar 
buiten toe gepresenteerd. 

De boodschappen van de partij worden in algemene, 
principieel lijkende slogans uitgedragen. De maatschappij 
is ingewikkeld geworden. De overheid is gegroeid en 
gegroeid en is veelal eerder een hindernis dan een 
begunstiger geworden van particuliere initiatieven. Het 
onderhouden en bijstellen van deze besluitvormings
machine vergt nagenoeg alle energie van de politici. 
Ingrijpende wijziging van de structuur van de overheid 
vergen jaren en jaren en de invloed van de technocratie op 
die moeizame strijd is groot. Het vakdepartement, de 
belangenorganisaties; de vakspecialist spelen hun rol. 
Voor het gewone fractielid, voor het gewone partijlid, 
voor de gewone kiezer en de gewone krantenlezer of TV
kijker is het veelal onnavolgbaar. De discussie met de 
achterban is maar al te vaak uiterst steriel: een 
grammofoonplaat draait zijn vaste lied. Tot zover dit 
cliché van de actUilliteit. 

Regelmatig wordt verkondigd dat het einde van de 
politieke partijen nabij is. Dan wordt weleens gewezen op 
de Verenigde Staten, waar de persoonsgerichte politiek 
centraal staat. In een tweekamp tussen individuele 
personen wordt daar niet zelden met vrij primitieve issues 
inhoud aan gegeven. Wie geld heeft voor een publici
teitscampagne brengt het ver. Zo'n systeem garandeert 
niet dat er kwalitatief goede leiders op zullen staan om het 
land of de staat te regeren. De ideeën van de politici 
moeten ook wel weinig diepgang vertonen, want een te 
geprofileerde opstelling kost stemmen. Er is een hang 
naar het midden: wie meer dan 50 procent van de mensen 
achter zich krijgt, heeft voor een aantal jaren gewonnen. 

In de Nederlandse sitUiltie lijkt er nog sprake van krach
tiger georganiseerde partijen. Door allerlei in het verleden 
opgeworpen blokkades gaat de landelijke politieke 
wedstrijd voorlopig tussen CDA-WD enerzijds en PvdA 
c.s. anderzijds. Wèl waren de publicitaire kwaliteiten van 
de leiders van de partijen in de nationale politiek bij de 
laatste Kamerverkiezingen van grote, zo niet doorslag
gevende betekenis. De boodschap van de ideologie boet 
aan waarde in, lijkt het wel. De pretentie van grote 
inhoudelijke verschillen is, ook in Nederland, meer ge
speeld dan reëel. 

Politieke partijen 
Het voorgaande is vooral toegespitst op de relatie tussen 
politici en kiezers via de openbaarheid in verkiezingstijd. 
Daarmee is nog niet per se gezegd, dat binnen de politieke 
partijen op eenzelfde oppervlakkige wijze met elkaar 
wordt omgegaan. Zo op het eerste gezicht gaat het daar 
geheel anders. Afdelingen komen bijeen, discussiëren over 
programmapunten of over kandidatenlijsten, of orga
niseren een debat met een bekend spreker of - wat 
moderner - een discussie met een antagonist of zelfs een 
forum. Het kader van de partij wordt getraind om 
dergelijke procedures succesvol te laten verlopen. En 
zoiets leidt dan in het gunstigste geval tot een mooi 
partijprogramma met een mooe naam, enige jaren terug bij 
de WD "Liberalen op nieuwe wegen", of een mooi motto 
"Gewoon jezelf zijn". Zo krijgt de ideologische boodschap 
van de WD een vorm. Van recente datum is het accent 
van de WD op de zgn. immateriële zaken. 

Maar is dat het maximaal haalbare aan zeggenschap 
binnen ome democratie? Zo'n dikke tien jaar terug was de 
WD nog betrekkelijk zwak georganiseerd. Met een aantal 
actieve JOVD-ers, die de beschikking hadden over een 
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telefoon en voldoende vrije tijd, was het goed mogelijk 
om enkele forse verschuivingen in een ontwerpkan
didalen/ijst voor een politiek lichaam te bewerkstelligen. 
De politieke marges waren geringer. Woorden als 
"Vietnam", "Zuid-Afrika", e.d. deden de stekels reeds 
opzetten bij het toen politiek niet zo dynamische kader. 
Sindsdien heeft de organisatie van de WD fors aan kracht 
gewonnen en is het kader van de partij meer zelfbewust 
geworden. De WD is een moderne partijmachine met alle 
voor- en nadelen van dien. ALr voordelen noem ik dal er 
veelal een redelijke organisatie is met democratische 
spelregeLr, waarbij de gemiddelde stem van de achterban 
zich kan laten horen. Het nieuws, de sensatie en de koers 
worden vaak van bovenaf geregisseerd. 

Het gezwoeg van afdelingsvergaderingen stoot velen af 
De politieke partijen hebben toch al een beperkte 
organisatiegraad, hooguit zo'n JO promille. ALr ik zeg 
beperkt, dan bedoel ik dus dal 90 procent van de 
potentiële aanhang niet meedoet. Het feit dal bij een 
voetbalclub de verhouding tussen kijkers en doeners nog 
ongunstiger is, zegt mij dan niets. En met alle respect 
voor de ploeteraars die een fraai verkiezingsprogramma 
vorm pogen te geven: wat komt er uiteindelijk van hun 
inspanning terecht? 

Een verbeterde organisatie van een partij zal echter niet 
per se die mensen aantrekken, die zich in hun werk of 
elders goed kunnen ontplooien, of mensen die wat te 
vertellen hebben. Vooral bij de WD zijn onder de "weg
blijvers" vermoedelijk velen, die door lamnis en ervaring 
met veranderings- en moehtsprocessen een partij in het 
bijzonder van nut zouden kunnen zijn. De denkkracht van 
de WD kan aanzienlijk opgevijzeld worden door een meer 
inhoudelijke discussie over ideologische en maat
schappelijke problemen en door meer mensen - ook buiten 
de directe eigen kring - daarbij te betrekken. 

Door het selectieproces van de politiek is de kring 
waaruit kandidalen kunnen worden geput voor politieke 
functies beperkt. Het ledental is slechts een miniem deel 
van de totale bevolking, en ook binnen de eigen aanhang 
staat niet iedereen te trappelen om zich in te spannen 
voor de publieke zaak. De selectie van ideeën en personen 
in een politieke partij stimuleert meer de (na-)ijver dan de 
creativiteit en de kennis van zaken. Groepsdenken heeft 
iets nivellerends.want het gaat in het verband van een 
politiek congres of een afdelingsvergadering van een 
partij vaak niet gepaard met een gezamenlijk diep 
nadenken. 

Een andere vraag is, hoe het verder staat met de boodschap 
van de partijen, met hun ideologie? Voor zover de 
boodschap van de politicus een cliché is, afgestemd op de 
gemiddelde kiezer, dan mag tevredenheid worden 
verondersteld bij die achterban die zich bij die cliché
matige benadering van de politiek kan vinden. Wij 
hebben dan te maken met de genoegzaamheid van de 
gelijkgestemde zielen (geen verdeeldheid tonen). Dat lijkt 
gelulddg bij de WD lang niet altijd het geval, ook al 
leidt de waan van de dag ons weleens in verzoeking. Al 
jarenlang heeft de WD bijvoorbeeld gewezen op de 
noodzaak van terughoudendheid van het overheidsop
treden, toen dal nog niet zo populair was. Evenzo heeft de 
WD zich althans verbaal - ingezet voor wijziging van 
immateriële wetgeving op verschillende gebieden. Maar 

een optimalisatie van de omvang van de aanhang en de 
politieke krachtsverhoudingen noodzaken ook tot offers 
op het inhoudelijke vlak. 

Een moderne politieke partij kan naar mijn mening haar 
bestaansgrond verstevigen, door in de discussie met haar 
achterban het kwaliteitsaspect meer naar voren te laten 
komen. Die ideeën die relevant zijn voor verbeteringen en 
veranderingen in de samenleving, die moeten naar boven 
kunnen komen. Indien slechts periodiek, wanneer ver
kiezingsprogramma's worden vastgesteld door een beperkt 
aantal leden een inhoudelijke inbreng mag worden 
geleverd, wordt daaraan niet voldaan. De mocht van amb
telijke instituties ten opzichte van de gekozen politici is 
relatief erg groot. En indien de tegenkracht alleen van de 
politici zelf moet komen, vrees ik - afgezien van 
incidenten - het ergste voor het tegenspel. 

Het leunen op belangengroepen is een belangrijke in
formatiebron voor politici. De risico's daarvan zijn groot, 
zoals achteraf bijvoorbeeld is gebleken bij de RSV-enquête 
en - zoals naar mag worden verwacht - nog zal blijken bij 
de ABP-enquête. In de woningbouw hebben de politici zelf 
jarenlang aangedrongen op hogere bouwprogramma's en 
hadden zij weinig interesse voor de bijwerking van die 
wens. 

Een voorbeeld van werkelijke politieke kracht is de par
tij die zelf de "countervailing power" levert, bijvoorbeeld 
via een wetenschappelijk bureau, via steunfracties, via 
studiegroepen waaraan ook geestverwante buitenstaanders 
mee kunnen en willen doen. Ook moeten de gekozen parle
mentariërs in staat en bereid zijn met die ideeën de boer 
op te gaan. Dat is een moeilijke eis, indien de kandidalen 
van een partij worden aangewezen vóórdat een par
tijprogramma vaststaat. Ook is het een moeilijke eis, 
indien er sprake is van een coalitieregering met een 
smalle meerderheid, of van een wat vermoeide reeds (te) 
lang bestaande coalitie. Een te grote zetelvastheid garan
deert geen creativiteit. Een wat bredere regeringscoalitie 
en een regelmatige wisseling van de mocht (bijvoorbeeld 
een driehoeksverhouding CDA-WD-D66-PvdA, waaruit 
afwisselend twee partijen regeren) lijkt mij de beste garan
tie voor speelruimte voor polilici. 

Alles overziende moet ik concluderen, dal de betere orga
nisatie van de WD de vervlakking binnen de partij in de 
hand heeft gewerkt. De mocht van boven is groot en er is 
weinig ruimte voor creatieve uitingen. Het bij de laatste 
Kamerverkiezingen grote aantal op de heer Joekes 
uilgebrachte voorkeurstemmen zie ik aLr een u1tmg van 
protest van de meer bewuste WD-kiezers tegen dit 
centralistische populisme. Ten principale is de situatie bij 
de andere grotere politieke partijen - wellicht behoudens 
D66 - niet veel anders. Bij de Partij van de Arbeid 
beginnen meer gematigde denkers eerst sinds kort meer 
gehoor te krijgen. Bij deze nivellering van het denken 
mogen wij ons niet neerleggen. Het denken binnen de 
WD moet veel meer gestimuleerd worden, ook al zijn de 
condities die de politiek daarvoor biedt verre van 
optimaal. Als wij dal niet doen, maken wij de politiek 
meer en meer tot een tijdverdrijf van brave burgers en tot 
een beroepsmatige bezigheid van a-selectief gekozen, 
publicileilsgerichte politici. 

* Drs. JA. Weggemans is voorzitter van de redactie van 
Liberaal Reveil. 



Principes van Liberalisme 

J.J.C. Voorhoeve * 

Liberalen worden geïnspireerd door het ideaal van een 
open, evoluerende maatschappij van vrije, zelfstandige 
mensen, die, waar mogelijk op eigen kracht, in harmonie 
met elkaar hun leven inrichten en hun problemen over
winnen. 

Het liberalisme is dus geen ideologie in de zin dat het 
een maatschappelijk einddoel voor ogen heeft Het kent 
nauwelijks dogma's en stelt zichzelf voortdurend ter 
discussie. Geen liberale heilstaat dus, want utopia is geen 
mensenmaatschappij, maar een uurwerk. Alle consequente 
ideologische pogingen een heilstaat te stichten zijn 
immers in onderdrukking van de mens geëindigd. Wie de 
hemel op aarde wilden vestigen, zijn met een hel 
geëindigd. Dat leert de geschiedenis van het heilstaat
denken. 

Liberalen verwachten wèl dat de overheid de vooruitgang 
bevordert door ondersteu1:1ing en stimulering van mensen, 
maar rekenen niet op wonderen van die overheid. De 
macht van de regering over de samenleving is beperkt en 
hoort dat ook te zijn. De politiek past dus bescheidenheid. 
Als de politiek de verwachting wekt alle menselijk leed, 
spanning en ongenoegen te kunnen opheffen, volgt 
slechts desillusie, afkeer en vervreemding van Den Haag. 
Samuel Jonhson zei: "How small of all that human hearts 
endure the part which kings or laws can cause or cure". 
Een regering hoort haar begrenzingen te kennen, moet 
maatschappelijke processen niet onnodig domineren, maar 
toch stapvoets vooruitgang bewerkstelligen. 

Vljf principes 
Wat zijn de liberale uitgangspunten? Ik zie er vijf. Ten 
e,erste: individuele vrijheid, het gevrijwaard zijn van 
interventie in het privé-domein van het individu. Vrijheid 
is beslissingsmacht, keuzemogelijkheid, op eigen benen 
staan; jezelf, sterk ,en verantwoordelijk zijn. Het is geen 
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Het tweede uitgangspunt is verdraagzaamheid. Het libe
ralisme acht het vreedzaam en tolerant samenleven, 
waardoor ieder individu in staat wordt gesteld zijn eigen 
doeleinden na te streven zolang hij de rechten van anderen 
niet schendt, hoger dan de "religieuze zuiverheid" van indi
viduen. Omdat een permanente morele en religieuze 
overeenstemming onder vrije mensen onmogelijk is en 
geen mens altijd gelijk heeft, is tolerantie geboden, ook 
ten aanzien van vraagstukken van leven en dood. 

Ten derde is er het streven naar sociale rechtvaardigheid. 
Voor liberalen is dat niet de gelijkschakeling van het indi
vidu, maar het hulp bieden om achterstanden in te halen 
en dan op eigen kracht verder te laten gaan. De sociale 
rechtvaardigheid van de nivelleringsmaatschappij creëert 
afhankelijke mensen voor een paternalistische politiek. 
Sociale rechtvaardigheid is dus in liberale ogen: het 
scheppen van de voorwaarden voor zelfstandigheid en 
zelfrealisatie van de zwakkere medemens. Liberalen geven 
wie honger heeft niet alleen brood en vis, maar ook een 
hengel. 

Ten vierde zien liberalen de maatschappelijke orde het 
liefst als uitkomst van spontane, zichzelf regulerende pro
cessen. Deze processen zijn meestal doeltreffender en 
menseliJ"ker dan wat van bovenaf wordt opgelegd of 
gestuurd. Volgens de klassieke liberalen is de samenleving 
de bindende kracht en de staat slechts een noodzakelijk 
kwaad. Neo-liberalen leggen het accent anders: de druk die 
door de samenleving op de individuele mens wordt uit
geoefend is soms zo groot, dat de staat een beschermende 
functie uit moet oefenen, tegen de macht van andere 
instituties in de samenleving. Voor de oude liberalen is de 
staat nachtwaker, voor de nieuwe is hij een beschermende 
scheidsrechter. In feite moet hij beide zijn. 

Ook scheidsrechters en nachtwakers dienen gecontro
leerd te worden. Het bestel moet dus, en dat is het vijfde 
punt, een evenwicht van tegenwichten in een rechtsstaat 
zijn, waar alle macht aan rechtsregels is onderworpen en 
verantwoord moet worden. Het constitutionalisme wil 
voorkomen, dat de interveniërende staat het publieke do
mein steeds verder vergroot ten koste van het privé
domein van de mens. Zijn fundamentele rechten dienen dus 
in de wet gegarandeerd te zijn. Over dat oude liberale punt 
is ieder in ons land het gelukkig eens. 

De democratisering van het staatsbestel heeft het prin
cipe van de non-interventie in het privé-domein geenszins 
overbodig gemaakt In een ongetemperde massa-democra
tie is de individuele vrijheid in gevaar en kunnen individu 
en minderheid worden verdrukt 

Economische en politieke vrijheld 
Voor liberalen zijn politieke en economische vrijheid 
nauw met elkaar verbonden. Het verband tussen beide 
wordt wel eens vergeten. Volgens de directeur van het 
wetenschappelijk bureau van D66, Van der Hoeven, geeft 
zijn partij "onomwonden de prioriteit aan de staatkundige 
vrijheid" boven de economische vrijheid. Het liberalisme 



wordt volgens hem door de hoofdstroom van D66 gezien 
als een "verouderd 19e-eeuws ideaal, dat niet meer past op 
de problemen van deze tijd" (Liberaal Reveil, nr 3, 1985). 

Deze uitspraak doet de opmerkingen van de leider van 
D66, Hans van Mierlo, over de "bedreigde erfenis van het 
liberalisme" in een vreemd daglicht staan. Van Mierlo 
stelde op 30 juli 1986 in de Tweede Kamer, dat D66 en 
niet de VVD de hoedster van het liberalisme is. In de 
volgende zin stelde hij echter, dat D66 zich tevens door 
socialisme laat leiden. Het toont de verwarring over het 
begrip liberalisme buiten de VVD. D66 is wel een 
sympathieke, maar geen echt liberale partij. In feite 
bestaat de hoofdstroom van deze partij uit vrijzinnige 
sociaal-democraten zonder een duidelijke ideële basis. 

De 'keuze' van de heer Van der Hoeven voor politieke 
boven economische vrijheid toont, dat het onlosmakelijk 
verband tussen beide over het hoofd wordt gezien. Libe
ralen hoeven die keuze namelijk niet te maken, omdat er 
zonder volledige economische vrijheid geen volledige 
politieke vrijheid is, en omgekeerd. Bestaat er één land in 
de wereld waar geen economische vrijheid bestaat en er 
toch politieke vrijheid is? Een vrije markteconomie is 
namelijk de grootste vijand van iedere vorm van dictatuur. 
Economische vrijheid perkt zeer effectief de macht van de 
overheid in. De markt slaagt er immers in om beslis
singen en macht effectief te decentraliseren. Waar de 
overheid de markt probeert te domineren of te vervangen, 
raakt de individuele vrijheid in de knel, en spoedig ook de 
staatkundige. Liberalen willen zoveel mogelijk gedecen
traliseerde ' besluitvorming, individuele autonomie en 
verdeling van verantwoordelijkheden. 

Zeker, het marktmechanisme is niet alleen-zaligmakend. 
Het is wel voorwaarde, maar geen voldoende voorwaarde 
voor een liberale samenleving. De overheid heeft boven
dien een corrigerende, sociale taak ten opzichte van een 
ongebreidelde markt. Het beginselprogram van de VVD 
spreekt daarom van een sociale markteconomie. Een 
democratie, die fundamentele vrijheden koestert, dient 
echter zelfbeperking aan de dag te leggen bij de regulering 
van het economische proces. Dat kan alleen door daar in 
te grijpen, waar het echt noodzakelijk is. Vooral ook, om
dat ingrijpen uit sociale motieven vaak onbedoeld a-so
ciale en onrechtvaardige neveneffecten sorteert. 

Immateriële vrijheden 
De VVD, als liberale partij, ontmoet soms niet-liberale 
tendenties in andere partijen. Het CDA voelt veel minder 
dan de VVD voor liberalisering op belangrijke terreinen 
als de media, de zorgsector en de zedelijkheidswetgeving. 
Ook de PvdA is op bepaalde punten soms een behoudende 
partij. Men hoeft slechts te denken aan de opstelling van 
deze partij in de afgelopen jaren tegenover de noodzaak 
het stelsel van sociale zekerheid te hervormen en de ver
starde arbeidsmarkt te liberaliseren. D66 neemt ook niet 
altijd even helder-liberale standpunten in en komt soms 
met onpraktische voorstellen. D66 drinkt niet alleen uit 
de bron van het liberalisme, maar ook uit die van het 
socialisme. Daardoor komt D66 soms met voorstellen die 
het reeds verstoorde evenwicht tussen collectieve sector en 
particuliere sector verder scheef trekken. Zij stemt op 
sociaal-economisch en financieel gebied opvallend vaak 
met de PvdA mee. Toch zou juist D66 een bondgenoot 
moeten zijn in het streven van de VVD naar liberalisering, 

individualisering en emancipatie. Deze drie grote culturele 
veranderingen van onze tijd vormen ten dele een zelf
standig proces. De overheid volgt deze ontwikkelingen en 
loopt meestal niet voorop. Dat is voor liberalen geen pro
bleem, want wij hebben geen blauwdruk voor de toekomst 
en willen juist ruimte voor maatschappelijke ontwikke
lingen scheppen. De overheid mag en moet echter wèl 
obstakels voor positieve ontwikkelingen uit de weg 
ruimen. Verouderde regelgeving mag geen knellend keurs
lijf voor vrije individuen worden. Men hoede zich echter 
voor de misvatting dat afschaffing van elke regel in prin
cipe liberaal zou zijn. "Never take down a fence befare 
you know why it was put up" is een Engelse zegswijze die 
in de politiek haar waarde heeft bewezen. 

Een aantal immateriële punten die in het huidig 
kabinetsbeleid aan de orde komen zijn: 

- mediabeleid 
Na jaren strijd is er eindelijk een nieuwe mediawet geko
men. Zoals bekend, was er in cfe Tweede Kamer een 
tamelijk gesloten front om het uitgangspunt van niet
commercialiteit van ons omroepbestel te handhaven. De 
zaak lag zo gevoelig, dat er binnen de PvdA niet diep over 
nagedacht mag worden, getuige de gang van zaken met het 
media-rapport van de Wiardi Beckmanstichting. Vele con
structieve voorstellen zijn van liberale kant gedaan, tot 
een eigen medianota toe. De culturele ontvoogding van de 
Nederlander bleek op hardnekkig verzet te stuiten. Maar er 
is nu voor het eerst een principiële doorbraak gerealiseerd. 
Onder voorwaarden is het mogelijk dat er een gedeeltelijk 
niet-commercieel bestel komt. Wat in vele hoogontwik
kelde landen al jaren mogelijk is, kan nu wellicht ook in 
Nederland. Het is nu aan de organisaties in omroepland om 
van deze politieke opening gebruik te maken. 

- euthanasie 
De kwestie van euthanasie, ofwel de vrijwillige barm
hartige dood, is nog sterk in beweging. Rechterlijke 
uitspraken wijzen in de liberale richting van zelfbeschik
king van de mens, die oudragelijk en uitzichtloos lijdt. 
Deze jurisprudentie zal een belangrijke rol spelen in de 
discussie die verder gevoerd moet worden. De VVD gaat 
ervan uit dat het kabinet, dat nu aan zet is en begin 1987 
met nieuwe voorstellen moet komen, met de steeds 
liberalere opvattingen van grote delen van de bevolking 
rekening zal houden. In kwesties van leven en dood moet 
echter zoveel mogelijk naar brede overeenstemming 
gestreefd worden en geen politieke polarisatie optreden. 
Liberalen willen in deze kwestie liever overtuigen, dan 
getuigen forceren. Het advies van de Raad van State biedt 
een praktische, geleidelijke weg. 

- gelljke behandellog 
De bestrijding van discriminatie wordt door dit kabinet 
versterkt Voor liberalen zijn mensen gelijkwaardig, ook 
al zijn ze elk uniek. Mensen zijn ongeacht hun gods
dienst, levensovertuiging, politieke gezondheid, ras, ge
slacht, burgerlijke staat en sexuele geaardheid voor de rech
ter gelijk. Zowel in het strafrecht als in het burgerlijk 
recht stelt het regeerakkoord maatregelen voor om aan 
praktijken, die aan de gelijkwaardigheid van mensen af
breuk doen, een eind te maken. Inmiddels is de minister 



van Justitie met voorstellen voor een wijziging van ons 
strafrecht gekomen, nadat hij in de vorige kabinetsperiode 
een landelijk bureau ter bestrijding van discriminatie heeft 
ingesteld. Het kabinet moet vóór 1 juli 1987 met een Wet 
Gelijke Behandeling komen, om in ons civielrecht de ge
discrimineerden instrumenten te geven om voor hun recht
en op te komen. Op het verbod van discriminatie zijn 
slechts een klein aantal uitzonderingen mogelijk, die in 
redelijkheid aanvaardbaar zijn. Overigens kan de wetgever 
geen verdraagzaamheid afdwingen. In die zin moet een Wet 
Gelijke Behandeling als een stimulans van de overheid 
worden gezien voor de burgers om zich onderling tolerant 
te gedragen. Over de grenzen van de uitzonderingen op het 
verbod van discriminatie zal de rechter in concrete 
gevallen moeten oordelen. 

- emancipatie 
Het beleidsplan Emancipatie heeft met name in confes
sionele kring tot kritiek geleid. Men ziet er een aan
tasting van traditionele waarden in. In feite is het beleids
plan een ondersteuning van een reeds langdurige maat
schappelijke ontwikkeling. Het regeerakkoord heeft daar
om dit plan als uitgangspunt voor het beleid van de ko
mende jaren genomen. Gaan de voorstellen sommige 
groepen te snel, anderen vinden ze weer te gematigd. Net 
als het geval is ten aanzien van de bestrijding van 
discriminatie, moet bedacht worden dat het afdwingen van 
emancipatie tot onliberale praktijken kan leiden en 
onbedoelde effecten oproept Het liberalisme vraagt in de 
complexe samenleving om verantwoorde kleine stappen, 
niet om grootschalige experimenten. Het beleid mag 
echter ook niet bij de voorkeuren van de meerderheid van 
de burgers achterblijven. Daarom vraagt het regeerakkoord 
onder andere om een verbetering van de positie van 
deeltijdwerkers (veelal vrouwen) en om een goede regeling 
van kinderopvang. Een ontoereikend emancipatiebeleid 
maakt de voor liberalen zo belangrijke individuele ont
plooiing onnodig moeilijk. Naast dit immateriële belang, 
is er ook een economisch belang. Zonder de deelname aan 
het arbeidsproces van een toenemend aantal vrouwen, 
komt Nederland over enkele jaren in de grootste proble
men. Zonder die deelname zal ons arbeidspotentieel zowel 
kwantitatief als kwalitatief tekortschieten. Het is een on
voorstelbare verkwisting om de steeds grotere aantallen 
hoogopgeleide vrouwen soms noodgedwongen buiten het 
arbeidsproces terecht te zien komen. Vandaar dat deeltijd
arbeid en kinderopvang uitgebreid dienen te worden. Dit is 
allereerst een taak voor het particulier initiatief. Maar ook 
de overheid moet een steentje blijven bijdragen, door 
obstakels op te ruimen die keuzevrijheid beperken. 

- criminaliteit 
Bestrijding van de snel toegenomen criminaliteit is een 
bekend liberaal punt_ In de loop van de afgelopen jaren 
zijn gelukkig ook andere partijen het belang ervan gaan 
inzien. Criminaliteit tast de vrijheid van de burgers aan. 
Een onveilige samenleving beperkt de vrijheid van bewe
ging en gedrag van mensen. Criminaliteit, groot en klein, 
is de terreur van de staat, van hen die zich van de vrijheid 
en waardigheid van hun medemens niets aantrekken. 
Daarom moet er hard tegen worden opgetreden. Niet omdat 

118 'law and order' doelen op zich zijn, maar omdat anders nog 
Ht~l: slechts het recht van de sterkste geldt Het liberalisme 

mag nooit w uitgelegd worden, dat een ieder maar wu 
mogen doen wat hij of zij wenst, ongeacht de gevolgen 
voor anderen. "De vrijheid om met mijn armen te zwaaien 
houdt op, waar ik anderen in het gezicht dreig te slaan", 
stelde John Suart Millinde vorige eeuw. 

De paragraaf in het regeerakkoord over criminaliteit, 
politie en justitie stelt een consequente uitvoering van het 
beleidsplan Samenleving en Criminaliteit voorop. Dat is 
een genuanceerd en veelomvattend plan, dat op een brede 
politieke steun mag rekenen. Op een onderdeel van de 
paragraaf in het regeerakkoord is echter nogal uiteen
lopend gereageerd. Dat is de invoering van een algemene 
identificatieplicht op basis van bestaande papieren. Voor 
de bestrijding van criminaliteit en fraude kan die in
voering nuttig zijn. Daardoor kan zo'n identificatieplicht 
de vrijheid van de burger juist helpen vergroten. De 
kritiek op dit onderdeel van het regeerakkoord is daarom 
onjuist De parallel die met de "Ausweiss" is getrokken, is 
misplaatst Dat betrof een door de bezetter opgelegde 
legitimatieplicht om het verzet te breken. De identifi
catieplicht zoals in het regeerakkoord voorgesteld, is een 
maatregel van een democratische rechtsstaat, bedoeld voor 
situaties waarin er een redelijk vermoeden van een straf
baar feit is, en voor controle onder omstandigheden 
waarvoor thans reeds bevoegdheden zijn voor overheids
dienaren om controlerend op te treden. Zulk een verplich
ting kan de vrijheid, veiligheid en het rechtsgevoel van 
hen die zich wèl aan de wet houden, aanzienlijk vergroten. 
De VVD zal de invoering van een identificatieplicht steu
nen, indien uit de door het kabinet toegezegde nota zou 
blijken dat die plicht inderdaad doelmatig is in de strijd 
voor een veilige, liberale rechtsstaat 

Liberalisme en mllleubeleld 
De achteruitgang van natuur en milieu door bevol
kingsdruk, verkeer, industrie en intensieve landbouw, 
vereist nieuwe overheidsingrepen. Dat is alleen in schijn, 
en niet in werkelijkheid, een probleem voor liberalen. 
Beperking van de ondernemingsvrijheid ten behoeve van 
het milieu past uitstekend binnen het moderne liberalisme. 
De VVD kiest voor een krachtig beleid inzake de be
strijding van milieubederf. De VVD is zich het 
milieuprobleem overigens reeds zeer lang bewust. In 1975 
bracht de Teldersstichting een fundamenteel rapport uit: 
Milieu, Groei en Schaarste. Over de verhouding tussen het 
door liberalen gekoesterde marktmechanisme en de 
milieuvervuiling valt erin te lezen: "Ons maatschappelijke 
stelsel, gebaseerd op de ondernemingsgewijze produktie 
met het prijsmechanisme als het belangrijkste ordenings
mechanisme, is bij uitstek geschikt om de problemen van 
het milieu en schaarste aan te vatten. De scheiding van 
machten en verantwoordelijkheden tussen publieke en 
private sector maakt het voor de overheid mogelijk de 
regels te stellen en te controleren, waaraan het bedrijfs
leven dient te voldoen". Deze uitspraak geldt nog onver
kort De VVD heeft een goede naam op het terrein van de 
bestrijding van milieuvervuiling te verliezen, door het 
actieve optreden van de liberale milieuministers Ginjaar en 
Winsemius. Het overgrote deel van de Nederlandse milieu
wetgeving is door liberale ministers vorm gegeven. 

Een parallel met de liberale zorg voor het uit de hand 
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lopen van het overheidstekort is op zijn plaats. Door 
tekorten en schulden van de staat te hoog te laten op
lopen, vooral ten behoeve van consumptieve uitgaven, 
doen wij de komende generaties onrecht Wij laten hen 
straks de rekening betalen. Wij mogen dat evenmin voor 
onze verantwoording nemen als hen een geplunderd en 
vergiftigd nalaten. 

Ondanks de uitgebreide milieuwetgeving van het laatste 
decennium die het milieubederf heeft afgeremd, loopt de 
kwaliteit van ons milieu nog steeds achteruit op een 
aantal essentiële onderdelen. Bossen, grondwater en bo
dem lijden onder voortdurende verzuring en overbemes
ting. Ook de Noordzee, en zeker de Waddenzee, zijn aan
getast Omdat veel vervuiling in ons land door de lucht en 
rivieren wordt geïmporteerd, kan het milieubeleid alleen in 
internationaal verband doelmatig zijn. Nederland moet dus 
in de EG een stimulerende rol vervullen. Een succesvolle 
diplomatie op dit punt is voor komende generaties van 
levensbelang. 

Het snel stijgende autoverkeer vormt in de randstad een 
toenemende schadepost voor onze maatschappij. Vooral 
het forensenverkeer belast de wegen en de binnensteden. 
Liberalen beïnvloeden gedrag in het algemeen via prijs
signalen. Het autogedrag blijkt echter op die manier 
moeilijk beïnvloedbaar, vooral als het gaat om zakelijk 
gebruik. Het duurder maken van het reizen per auto via 
variabilisatie van de autokosten kan, gelet op de 
grenseffecten, alleen in internationaal verband. Daarom 
moeten wij naar nieuwe mogelijkheden zoeken om het 
autogebruik in problematische regio's af te remmen. Dat is 
de reden waarom de VVD- fractie in de Tweede Kamer, 
gesteund door andere fracties, om een nota "Auto en 
Milieu" heeft gevraagd. De VVD is bereid op dit punt naar 
nieuwe wegen te zoeken. 

Het milieubeleid moet niet tot water, grond en lucht, de 
externe omgeving, beperkt blijven. Ook in het binnen
milieu zijn er grenzen die bij het beleven van ieders 
vrijheid in acht genomen moeten worden. Een voorbeeld 
is de spanning tussen de vrijheid van rokers en niet
rokers. Aangezien de meeste mensen 90 procent van hun 
tijd binnenshuis of in kantoor of fabriek doorbrengen, is 
luchtvervuiling van het binnen-milieu niet minder 
belangrijk dan die van de buitenlucht door uitstoot van 
fabrieken en vervoersmiddelen. Vanuit milieu- en gezond
heidsoogpunt moeten niet-rokers dus worden beschermd 
tegen onbelemmerde vrijheidsbelevenis door rokers. Een 
Amerikaans onderzoek wees uit, dat de componenten van 
de tabaksrook van tien sigaretten voldoende zijn om een 
kamer van 4 bij 4 meter te vervuilen tot de alarmfase die 
voor buitenlucht geldt. Op het veertiende internationale 
kankercongres, in Boedapest in augustus 1986, ver
klaarden onderzoekers dat een aantal kankerverwekkende 
chemische stoffen veel sterker in uitgeademde en 
vervolgens door de onvrijwillige meerokers ingeademde 
rook voorkomt, dan in rechtstreeks door rokers 
geïnhaleerde rook. 

Mag iemand zich beroepen op zijn individuele vrijheid, 
wetende dat door zijn gedrag een ander last ondervindt en 
op den duur ernstige gezondheidsrisico's oploopt? Er is in 
dit overduidelijke geval geen enkele rechtvaardiging in het 
liberalisme te vinden voor het 'recht' van tabaksgebruikers 
om anderen te beperken in hun vrijheid om schone lucht 

te verkiezen. Dus heeft de overheid tot taak, in openbare 
gebouwen en vervoermiddelen door regels ook de rechten 
van niet-rokers veilig te stellen. Ook particuliere instel
lingen doen er goed aan zulke regels te stellen. 

Harmonie en Vitalltelt 
In ons beleid ten aanzien van milieu en natuur streven wij 
herstel na van het ecologisch evenwicht. Het beeld van de 
natuurlijke kringloop en het evenwicht tussen constras
terende elementen is ook op de maatschappij van toe
passing, al zijn sociale evenwichten minder permanent en 
meer aan verandering onderhevig dan natuurlijke even
wichten. 

Men kan de vijf punten van liberalisme uit de eerste 
paragraaf samenvatten in twee begrippen: de maatschap
pelijke harmonie en de vitaliteit, die het liberalisme 
nastreven. Harmonie is samenhang, ordening, of overeen
stemming tussen de onderdelen van een kunstwerk. waar
door zij een fraai geheel vormen. In het Griekse schoon
heidsbegrip gold, dat de juiste proporties bepaalden of iets 
al dan niet mooi was. Harmonie vraagt dus het opbouwen 
en besturen van een evenwichtige samenleving, waarin 
alles - doordat het de juiste proporties heeft - goed samen
werkt Harmonie betekent niet: eenstemmigheid, maar vele 
stemmen samen, en past dus in het veelstemmige, 
pluriforme democratische model. Harmonie betekent ook 
niet dat conflicten en dissonanten afwezig zijn. Juist uit 
de spanning van discordante klanken wordt naar akkoor
den gewerkt 

De Amerikaanse filosoof Santayana, van oorsprong 
Spanjaard, zei in de jaren twintig, dat harmonie die 
samenstelling van een geheel was, die de delen hun groot
ste vitaliteit gaf. Een harmonieuze samenleving is dus 
geen "soft society",waar ieder alles mag, wel rechten maar 
geen plichten heeft, en van de wieg tot het graf als 
consument van gemeenschapsvoorzieningen wordt gekoe
sterd. Zo'n maatschappij vernietigt zichzelf langzaam. De 
politieke harmonie waar het liberalisme naar streeft is 
vitaal, neemt uitdagingen aan, prikkelt mensen tot pres
taties, bevordert hun zelfstandige kracht, en stimuleert tot 
vrije wilsbeschikking. Door de snelle technische verande
ringen, de economische en culturele op- en neergang en de 
sociale mobiliteit van een moderne samenleving, kan 
maatschappelijke harmonie geen stationair evenwicht 
zijn, zoals dat door de utopisten is nagestreefd. In de twin
tigste eeuw kan de politiek van de harmonie alleen het 
beleid zijn om in de snelle en soms gevaarlijke veran
deringen die zich aan mens, gezin, bedrijf en staat 
opdringen, steeds nieuwe maatschappelijke evenwichten te 
scheppen. 

De politiek moet het juiste evenwicht zoeken tussen 
bescherming en uitdaging, tussen oud en nieuw, tussen 
rechten en plichten, tussen mens en techniek, tussen 
natuur en technologie. Het beeld van de veelstemmige, 
maatschappelijke harmonie biedt een kans om de bin
nenlandse ideologische polarisatie te overbruggen en de te 
simpele links/rechts-tegenstelling af te schaffen. 

Toekomst 
Als liberale partij weet de VVD dat zij toekomstgericht is. 
Liberalen hebben altijd de schouders opgehaald over de 
prietpraat dat de VVD niet progressief zou zijn. Zij laten 
zich niet in de links-rechts hokjes duwen en gaan zelf hun 
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eigen weg. Liberalisme is altijd vernieuwend geweest Niet 
het collectief, maar het individu is de belangrijkste bron 
van maatschappelijke vooruitgang. Daarom richten wij 
ons op meer vrije ruimte voor de mens, zowel geestelijk 
als materieel. Wat in onze maatschappij slecht is, moet 
snel veranderd worden en wat goed is, moet zorgvuldig 
worden beschermd. Liberalen zijn dus zowel links, rechts 
als midden, al naar gelang het onderwerp, al naar gelang 
onze eigen keuzen. 

Liberalen wensen een harmonieuze maar veranderlijke 
samenleving van krachtige en zelfstandige onderdelen. 
Een liberale, pluriforme maatschappij is geen stationaire 
toestand maar een proces, waarin het menselijk streven 
naar vooruitgang, groei, ontplooiing en vervolmaking 

vrij baan heeft De mens is nooit af en onderdrukking van 
zijn persoonlijke groei is dus verlies van maatschap
pelijke vooruitgang. De politiek van liberale harmonie is 
er op gericht, kansen te bieden en prikkels te geven om 
de kwaliteit van werk en cultuur in ons land te verhogen. 
Het is die kwaliteit, die bepaalt of Nederland een ingedutte 
dan wel een vitale deelnemer aan de eenentwintigste eeuw 
zal worden. 

*Dr. Ir. JJ.C. Voorhoeve is voorzitter van de WD
fractie in de Tweede Kamer. 

Het Liberalisme in de VVD tussen Polen 
naar een herwaardering van het klassiek-liberalisme 

K. Groenveld * 

Inleiding 
Op de vergadering van de VVD-partijraad op 2 november 
j.l. te Rotterdam bleek een opzienbarende eensgezindheid 
over de liberale beginselen inzake de economische 
politiekl. Welhaast klassiek-liberale stellingen vonden 
algehele instemming. Waar zijn onze neo-liberale vrien
den, zo vroeg ik mij af in de Beatrixzaal van het Groot
handelsgebouw. Op zich was het natuurlijk plezierig voor 
de werkgroep die de stellingen had gemaakt, niet 
gehinderd te worden door neo-liberale argumenten voor 
staatsinterventie in de economische machinerie, maar 
toch. Het was immers de bedoeling om met de stellingen 
discussie over fundamentele zaken los te maken. Kortom, 
er bleek ideologische consensus. Onverwacht? 

Eigenlijk niet voor degene die de vergaderingen had 
bijgewoond van dezelfde raad in 1985. Toen vonden de 
meer neo-liberale interventionistische opvattingen van de 
zogenoemde commissie-Polak algehele afk:euring2. 
Onverwacht wellicht wèl voor hen die na de totstand
koming van het Liberaal Manifest in 1980 de 
ontwikkelingen in de opvattingen binnen de VVD niet 
meer hebben gevolgd. 

In de halve decade die achter ons ligt is de VVD opge
schoven naar rechts, zo zou men kunnen zeggen, ware het 
het niet dat de "links-rechts"-schaal nauwelijks hanteer
baar is om posities te verduidelijken. Ik zou liever willen 
spreken over een herwaardering van het klassiek (eco
nomisch) liberalisme in positieve zin. Weer anderen 
menen een verandering in conservatieve richting te onder
kennen. Nu zijn semantische kwesties (geharrewar over 
woorden) niet zo erg interessant en eigenlijk zou ik hier 
niet verder over moeten uitweiden, ware het niet dat men 
met een dergelijke aanduiding veelal impliciet een negatief 
oordeel over de koers van de VVD wil geven. Onder con
servatief wordt dan zo iets verstaan als ouderwets, niet van 
deze tijd, of achterhaald. En natuurlijk, een partij met 
achterhaalde (dus domme) opvattingen kan toch niet libe
raal zijn als wij er vanuit gaan dat eigentijds liberalisme 
altijd "bij de tijd" is. 

Twee opmerkingen moeten hier worden neergeschreven. 
Ten eerste is conservatief niet datgene wat hierboven is 
verwoord. Conservatief betekent eigenlijk het hebben van 
een pessimistische instelling ten opzichte van de 
mogelijkheid tot maatschappelijke vooruitgang (dankzij 
of ondanks interventies door de overheid). En een derge
lijke conservatieve pessimist kan zeer wel "bij de tijd", 
modem én intelligent zijn. Ten tweede zijn klassiek
liberalen niet conservatief, maar optimistisch over de 
toekomst Althans als wij met z'n allen niet zo pessi
mistisch zijn te denken dat alleen bij de gratie van 
planning, regulering en sturing door de overheid de chaos 
kan worden voorkomen. 

Niettemin, het is mijn indruk dat hoe de veranderingen 
in de ideologie ook worden aangeduid, veranderingen wèl 
hebben plaatsgevonden. Het is mijn opvatting dat het 
liberalisme continu in beweging is in die zin, dat de accen
ten steeds verschuiven. Verschuiven, maar niet steeds in 
dezelfde richting. Veeleer is er sprake van een slinger
beweging. Heen en weer tussen twee polen. 

Welke polen worden hier bedoeld?, zo zal men zich 
afvragen. Om hierover duidelijkheid te verschaffen, moet 
worden bedacht dat vrijheid als kernbegrip in het libe
ralisme twee betekenissen heeft Vrijheid in negatieve zin 
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staat tegenover vrijheid in posllieVe zin. Bij het eerste 
begrip vrijheid gaat het om "vrijheid van", of te wel 
gevrijwaard zijn van interventie door anderen (waar onder 
de overheid, de buurt, de kerk, de familie en andere 
corpora). Het tweede begrip betekent "vrijheid tot" of te 
wel de materiële mogelijkheid "zichzelf te realiseren". 
Impliceert "vrijheid van" geringe overheidsbemoeienis, de 
"vrijheid tot" vraagt van de overheid een beleid, gericht 
op het realiseren van de voorwaarden waaronder het indi
vidu zichzelf kan ontplooien. Het gaat hier, anders ge
zegd, onder meer om de in het Atlantische Handvest (een 
door Roosevelt en Churchill gepubliceerde beginselver
klaring, opgesteld in 1941 aan boord van een oorlogs
schip in de Atlantische Oceaan bij Newfoundland) opgeno
men "freedom from want". "Vrijheid tot" houdt in: recht 
op arbeid, recht op inkomen, recht op onderwijs, etc. 
Kortom, de zogenoemde sociale grondrechten worden hier 
bedoeld. Duidelijk zal zijn dat in vele gevallen het beleid 
gericht op het verwezenlijken van de sociale grondrechten 
botst met het realiseren van vrijheid in negatieve zin. Het 
liberalisme moet daarom schipperen, koerst soms in de 
ene soms in de andere richting. 

Niettegenstaande de hier aangeduide strijdigheid op 
korte termijn, zien liberalen op de lange termijn ook een 
positieve relatie tussen beide vrijheidsrechten. Immers, 
indien de vrijheid in negatieve zin gedurende zekere tijd te 
zeer wordt beknot met het oog op de vrijheid in positieve 
zin op korte termijn, wordt de realisatie van deze laatste 
vrijheid (ook wel aan te duiden als materiële vrijheid) op 
lange termijn problematisch. De argumentatie achter deze 
stelling loopt als volgt 

Een voorwaarde voor economische groei en maatschap
pelijke vooruitgang bestaat uit de aanwezigheid van prik
kels zich in te spannen en te zoeken naar creatieve 
oplossingen voor problemen die zich tijdens veranderings
processen steeds voordoen. Bij gebrek aan vrijheid in 
negatieve zin en bij een omvangrijk stelsel van inko
mensoverdrachten, ter realisatie van vrijheid in positieve 
zin, verdwijnen bovengenoemde prikkels. Het groeipoten
tieel op lange termijn wordt aangetast en daarmee 
uiteindelijk ook de materiële vrijheid. 

In dit verband kan men spreken van directe en indirecte 
effecten. Probeert men door overheidsinterventie meer 
materiële vrijheid te realiseren, dan heeft dit in eerste 
instantie waarschijnlijk het beoogde effect. Is deze inter
ventie nog betrekkelijk gering, dan wordt dit directe effect 
niet gecompenseerd door negatieve indirecte effecten van
wege een teruglopende economische groei. Bij geringe 
interventie is het effect op de economische groei waar
schijnlijk zelfs positief. Neemt de overigens goed bedoel
de intelventie echter toe, dan worden de indirecte effecten 
steeds negatiever, waardoor de materiële vrijheid op lange 
termijn uiteindelijk niet toe- maar afneemt. Grafisch 
weergegeven ontstaat dan het volgende beeld. 

materiële(= positieve) 
vrijheid op lange termijn 

de mate van overheidsinterventie 
(= aantasting van vrijheid in 

negatieve zin) 

Wenst men de materiële vrijheid op lange termijn te 
maximaliseren, dan wordt de optimale aantasting van de 
negatieve vrijheid weergegeven door het punt omega. 
Schiet men voorbij het punt omega, dan is noch de vrij
heid in negatieve zin, noch de vrijheid in positieve zin 
hiermee gediend. Hecht men sterk aan "de vrijheid van", 
dan ligt het optimale interventiepunt links van punt 
omega 

Beleid dient er op gericht te zijn het optimum (omega, 
of een punt links van omega) te bereiken. Bij gebrek aan 
informatie over de samenhangen en vanwege onzekerheid 
omtrent effecten van instrumenten van beleid, wordt dit 
zoekproces gekenmerkt door "trial and error". 

Vertaald in deze terminologie is de VVD van opvatting 
dat wij ons in Nederland ergens rechts van punt omega 
bevinden. Daarmee is de richting van het adequate beleid 
duidelijk. Maar omdat wij de ligging van bovenstaande 
curve niet precies kennen, is de de mate waarin de over
heid moet terugtreden niet bekend. 

Over deze richting bestaat, zo _bleek ook tijdens de 
eerdergenoemde partijraad van de VVD, consensus. 

Na bovenstaande korte schets van de twee polen tussen 
positieve en negatieve vrijheid waartussen het liberalisme 
zich beweegt, ga ik in het navolgende eerst nog wat 
dieper in op het gedachtengoed zoals dat aanwezig is bij 
de twee vleugels van het liberalisme. De verschillen in 
opvattingen tussen de twee vleugels hangen samen met de 
hierboven genoemde interpretaties van het begrip vrij
heid. Ik kies de termen neo-liberalisme versus klassiek
liberalisme. Daarna kom ik met een synthese die men 
"Rawlsiaans" mag noemen, omdat mijns inziens de 
fllosofie en terminologie van John Rawls aangeeft waar 
het evenwicht tussen "vrijheid van" en "vrijheid tot" 
gevonden kan worden. Tenslotte zal ik laten zien hoe de 
VVD na de Tweede Wereldoorlog tracht dit evenwicht te 
bereiken. 

Klasslek-llberallsme en neo-liberalisme 
Volgens de klassiek-liberaal Friedrich von Hayek kan men 
de maatschappelijke orde op twee manieren percipiëren3. 
Men kan deze orde zien als een taxis of als een cosmos. 
Met een taxis wordt bedoeld, een doelbewust geconstrueerd 
stelsel van relaties tussen de elementen van de orde, met 
het oog op een welomschreven doel. Een taxis is een doel
organisatie naar rationeel ontwerp; de relaties zijn ge
creëerd, waardoor constantheid en voorspelbaarheid 
ontstaat Ziet men de maatschappelijke orde als een taxis, 
dan ontstaat de indruk van een maakbare maatschappij. 
Volgens Hayek zijn het de rationalisten, erfgenamen van 
de Franse Verlichting, die vanwege deze indruk zeer 
optimistisch zijn ten aanzien van het vermogen van de re
de en wetenschap om de (menselijke) wereld te hrscheppen 
naar doelbewust ontwerp: de samenleving te herscheppen 
in een "Great Society". Niet alleen de socialisten maar 
ook een groot deel van de liberalen beschouwen zich als 
erfgenaam van de Franse Verlichting. Alhoewel deze libera
len zich distantiëren van de socialistische opvattingen, 
die men kan samenvatten als "op voor het plan, het moet 
en het kan", voelen zij zich toch ongemakkelijk bij de 
idee dat de overheid de ontwikkelingen maar moet laten 
passeren. Niet het gegroeide is maatgevend, maar veeleer 
het "redelijke (gedachte) alternatief'. Ik zal deze groep van 
liberalen aanduiden als neo-liberaal. 

I 
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Naar de opvattingen van klassiek-liberalen, waaronder 
Hayek, is de complexe maatschappelijke orde niet (door 
mensen) gemaakt De maatschappelijke orde is spontaan 
gegroeid. Deze orde is een cosmos. Een doel, alsmede een 
doelbewust ontwerp ("blauwdruk") van deze orde ontbreekt. 
Voorts is het menselijke intellect ook te beperkt voor het 
maken van een blauwdruk van de maatschappelijke orde. 
De samenleving is (of althans behoort) een spontaan 
gegroeide orde (te zijn). Hiermee wordt bedoeld dat deze 
orde tot stand moet komen als resultaat van een proces 
van interactie tussen vrije individuen (vrij als vrijheid in 
negatieve zin), zonder exogene interventie. Op die manier 
vallen de elementen van het stelsel op de juiste plaats, 
zonder dat overigens voorspelbaar is welke plaats elk 
element in de orde zal innemen. Wèl kan men op basis 
van evidente eigenschappen van individuen en evidente 
randvoorwaarden de globale tendenties van een dergelijke 
orde deduceren. 

Volgens de klassiek-liberalen (de epigonen van Adam 
Smith en David Hume) is de vrije markteconomie zulk een 
cosmos. Deze is ontstaan in een spontaan evolutieproces 
en interventie in deze (natuurlijke) orde, op grond van 
welk doel dan ook, doet meer kwaad dan goed. Meer kwaad 
dan goed, vanwege niet gewenste neveneffecten, die 
ontstaan omdat men de complexiteit van de orde niet goed 
doorschouwt 

Waar socialisten en neo-liberalen in de complexiteit 
van de orde een argument zien voor overheidsinterventie, 
wijzen klassiek-liberalen deze interventie juist af vanwege 
diezelfde complexiteit Volgens klassiek-liberalen is de 
werkelijkheid geen "doedelzak", waarin men naar hartelust 
kan knijpen. Adam Smith schrijft in zijn ''Theory of 
Moral Sentiments"4: The man of system ... seems to 
imagine thaJ he can arrange the different memhers of a 
great society with as much ease as the hand arranges the 
different pieces upon a chessboard. He does not consider 
that the pieces upon the chessboard have no other 

principle of motion besides thaJ which the hand impresses 
upon them; but that, in the great chessboard of human 
society, every single piece has a principle of motion of 
its own, altogelher different from thaJ which the legis
lature might choose to impress upon it. lf those two prin
ciples coincide and act in the same direction, the game of 
human society wil/ go on easily and harmonious/y, and is 
very likely to be happy and succesful. lf they are opposite 
or different, the game wil/ go on miserably and the so
ciety must be all times in the highest degree of disorder". 

Gegeven deze klassiek-liberale perceptie van de 
werkelijkheid, zal het niet verbazen dat deze liberalen de 
nadruk leggen op de wenselijkheid van vrijheid in nega
tieve zin. Het realiseren van vrijheid in positieve zin door 
overheidsinterventie is ongewenst vanwege onbedoelde 
neveneffecten, als vanwege de met deze interventie ge
paard gaande aantasting van de "vrijheid van". 

Zoals reeds gesteld, zijn neo-liberalen veel minder 
sceptisch, waar het de maakbaarheid van de samenleving 
betreft Alhoewel deze liberalen een sterk dirigistisch en 
specifiek gericht beleid afwijzen, kan de overheid wel de 
voorwaarden scheppen voor de "rechtvaardige" samenle
ving. In deze optiek is dan ook veel meer ruimte voor be
leid ter realisering van vrijheid in positieve zin, voor het 
scheppen van condities voor de ontplooiing van het 
individu. En wanneer men spreekt over die ontplooiing, 
over de "vrijheid tot" en over de rechtvaardige samenle
ving, dan zijn er aldus concepten (blauwdrukken) van het 
ideaal nodig. Zijn de doeleinden helder geformuleerd, dan 
kan bestudering van de samenhangen in de samenleving 
ons voorts op weg helpen naar de door de overheid te 
hanteren instrumenten, teneinde de doeleinden te bereiken. 

Zo schreven liberalen als Jeremy Bentham en John Stuart 
Mill over sociale rechtvaardigheid als die toestand, 
waarbij sprake is van "the greatest happiness for the 
greatest number". In principe zou het mogelijk zijn via 
"hedonistische kalkulus" uit te rekenen wanneer dit groot
ste geluk aan het grootste aantal zou kunnen toevallenS. 
Varianten op deze doelstelling zijn: "maximalisatie van de 
collectieve welvaartsfunctie" en "nivellering van welzijns
verschillen". Met het oog op sociale rechtvaardigheid, 
met het oog op vrijheid in positieve zin, is overheids
interventie volgens neo-liberalen gewenst, ook wanneer 
dat een (beperkte) aantasting impliceert van het 
individuele domein ("vrijheid van"). 

Klassiek-liberalen als de eerdergenoemde Hayek stellen 
daar tegenover, dat men over sociale rechtvaardigheid niet 
zinvol kan spreken, zomin als men zinvol kan filosoferen 
over de rechtvaardige uitslag van een hordenloop. Een 
dergelijke uitslag is rechtvaardig als een ieder zich heeft 
gehouden aan de "juiste" spelregels. Analoog hebben maat
schappelijke processen een rechtvaardige uitkomst, indien 
deze processen zelf rechtvaardig zijn. De overheid hoeft 
slechts toe te zien dat de spelregels (die op hun beurt in 
een proces van "trial and error" zijn ontstaan) worden na
geleefd. 

Tot zover een summiere schets van enkele essentiële 
kenmerken van het klassiek-liberalisme en het neo
liberalisme. In het volgende schema zijn de verschillen 
nog eens weergeven. 



neo-liberalisme klasslek-llberallsme 

maatschappelijke orde (ten dele) een taxis (grotendeels) een cosmos 
(blauwdruk) (resultaat van spontane processen) 

kennistheoretisch rationalistisch sceptisch 
(Franse Verlichting) ( empiricistische benadering) 

accent in de interpre- vrijheid in positieve zin vrijheid in negatieve zin 
tatie van vrijheid (vrijheid tot) (vrijheid van) 

rechtvaardigheid betreft de uitkomst van betreft de aard van de processen 
processen 

Ter relativering van het bovenstaande onderscheid moet 
worden opgemerkt, dat het hier eigenlijk gaat om een ana
lystische tweedeling. In feite bestaan deze zuivere 
ideaaltypen binnen het liberalisme niet Bij de concrete 
verschijningsvormen van het liberalisme gaat het steeds 
om mengvormen. Ook bij de VVD gaat het om een 
mengvorm, waarbij het relatieve gewicht van de ingre
diënten steeds wisselt 

Een probleem met mengvormen is, dat er wordt 
gestreefd naar een synthese van strijdige opvattingen en 
uitgangspunten. Gebrek aan zuiverheid van het mengsel 
leidt dan vaak tot inconsistenties en paradoxen. Het is een 
grote verdienste van de Harvard-filosoof Joho Rawls, het 
onverzoenlijke op een betrekkelijk consistente wijze te 
hebben verzoend in zijn "Theory of Justice"6. 

John Rawls 
Over de synthese van Rawls is veel geschreven. Ik zal mij 
dan ook ten zeerste beperken bij de weergave ervan. Van 
belang in het kader van dit opstel is, dat Rawls zowel 
ingaat op de procesregels (het "fair play" van de klassiek
liberalen) als op de rechtvaardigheid van de uitkomsten 
van het maatschappelijke proces. Rawls tracht op deduc
tieve wijze te achterhalen tot welke afspraak (sociaal 
contract) men kan komen over de regels en over de 
verdeling van het resultaat van het, door deze regels 
gebonden, handelen. Hij komt dan tot twee beginselen: 
1. de fundamentele vrijheidsrechten (klassieke grondrech
ten) moeten worden gerespecteerd 
2. de verdeling moet zodanig zijn, dat de positie van de 
minstbedeelden wordt gemaximaliseerd. 

Deze beginselen te zamen houden in, dat de vrijheid in 
negatieve zin noch de vrijheid in positieve zin absoluut 
kan zijn. Het eerste beginsel legt beperkingen op aan de 
overheid bij het doen van interventies. Het tweede 
beginsel maakt evenwel de weg vrij voor een beleid, 
gericht op de ontplooiingsmogelijkheden van degenen in 
de samenleving voor wie de materiële vrijheid in het 
gedrang kan komen. Zie ik het goed, dan wordt door deze 
beginselen recht gedaan aan de positieve kanten van 
zowel het neo-liberalisme als het klassiek-liberalisme. Bij 
Rawls wordt de waarde erkend van spontane (markt-)pro
cessen, maar is de uitkomst van die processen niet 
irrelevant Vanwege het tweede beginsel (verdelende recht
vaardigheid) mag er worden geiïntervenieerd, maar alleen 
zodanig dat de aard van deze processen niet fundamenteel 

zelf 

verandert Globaal voorwaardescheppend beleid is dan ver
re te verkiezen boven gericht en specifiek ingrijpen. 

Ook bij Rawls blijft het echter schipperen en wel om 
twee redenen: 
- de noodzakelijke kennis om de in het tweede beginsel 
neergelegde doelstelling te realiseren, is veelal niet be
schikbaar, 
- soms staat het eerste beginsel op gespannen voet met 
het tweede. Dit gegeven noodzaakt tot een politiek van 
"kleine stapjes" (incrementalisme). Kleine stapjes op weg 
naar de onbekende omega. Op weg ook, zo kan men stel
gatieve zin" en "vrijheid in positieve zin". 

De VVD tussen polen 
Ook binnen de VVD is de spanning tussen de twee polen 
aanwezig. Alhoewel het neo-liberalisme en het klassiek
liberalisme in zuivere vorm niet aanwezig zijn, kan men 
de in discussies geventileerde argumenten toch traceren. 
Veelal moet men ook constateren, dat de argumentatie uit 
een bepaalde hoek in een bepaald tijdsgewricht de over
hand heeft 

Vastgesteld kan worden dat in de eerste decaden na de 
Tweede Wereldoorlog de VVD van harte heeft meegewerkt 
aan de uitbouw van de zogenoemde verzorgingsstaat. In 
onze terminologie kan worden gezegd, dat neo-liberale 
argumenten het sterkst werden gehoord. "Laissez-faire" 
werd beschouwd als "niet van deze tijd" .In de begintijd na 
de oorlog vermeed men zelfs het woord liberaal, ter 
duiding van de beginselen, vanwege de associatie van 
liberalisme met de vermeende feilen van het kapitalisme 
in de jaren dertig7. Deze neo-liberale m>de zette door tot 
in de jaren zeventig. Onder druk van de fmancierings
problemen van de verzorgingsstaat, vanwege de terug
lopende economische groei en de oplopende werkloosheid 
raakte het interventionistische neo-liberalisme steeds meer 
in discrediet. Men kwam tot de opvatting dat de "line we 
dare not cross" (Milton Friedman) was gepasseerd. Blijk
baar had de realisatie van de vrijheid in positieve zin, de 
vrijheid in negatieve zin te zeer weggedrukt. Het even
wicht tussen de twee hierboven geformuleerde Rawlsiaanse 
beginselen was gaandeweg verstoord. Er was te sterk 
genivelleerd, of te wel men was het punt omega gepas
seerd. Sociaal werd asociaal en omgekeerd, om met Stevers 
te spreken. 

Tegen het eind van de jaren zeventig kwamen aldus de 
klassiek-liberale beginselen steeds meer voor het voet-
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licht "Meer markt, minder overheid" ging fungeren als 
samenvatting van de liberale mode. Het "puin moest 
geruimd worden" en de "road to serfdom" (Hayek) diende in 
tegengestelde richting bewandeld te worden. Terwijl in de 
jaren vijftig en zestig de neo-liberale economist Keynes 
in VVD-kring (voor zover bekend met deze man) nog 
instemmend werd geciteerd, denken liberalen in de jaren 
tachtig vaak dat Keynes moet worden gezien als een 
socialistische Sinterklaas, die boven zijn stand leefde. In 
socialistische kring daarentegen wordt de neo-liberale 
Keynes heden gebruikt om de verzorgingsstaat te verde
digen, terwijl hij in deze kring in de jaren vijftig, zestig 
en de eerste jaren van de vorige decade werd gezien als 
burgerlijk econoom wiens ideeën "structuurbevestigend" 
werkten. 

Modes veranderen zowel binnen de VVD, • maar ook 
binnen andere politieke partijen. De VVD heeft nu de 
"waarborgstaat", het CDA "de zorgzame samenleving" en 
de PVDA begint steeds meer te lijken op het beginselloze 
D66 (als de tekenen niet bedriegen). 

Gegeven het verstoorde evenwicht waarover ik 
hierboven schreef, meen ik dat de klassiek-liberale route 
van de VVD nog enige tijd moet worden gevolgd. Het 
gevaar is evenwel niet denkbeeldig, dat men deze weg ook 
blijft volgen als het evenwicht weer is hervonden. De 
slinger dreigt dan naar de andere kant door te slaan en te 
laat worden dan waarschijnlijk weer neo-liberale stok
paardjes van stal gehaald, om de VVD in die andere rich
ting te laten koersen. Zover is het echter nog lang niet. 
Anno 1986 moeten wij constateren dat binnen de VVD het 
klassiek- liberalisme terechJ "en vogue" is. Maar naar ik 
hoop niet te lang. 

Noten 
l. Op deze parti jiaad werden twee geschriften van de 
Teldersstichting besproken, te weten geschrift 54, Liberalis~ en 
Politieke Economie en geschrift 57, Met Marlá en Macht. De 
resoluties van deze parti jlllad worden gepubliceerd in het 
januarinummer (1987) van Vrijheid en Democratie. 
2. De conunissie-Polak publiceerde in 1985 het Iapport Er is meer 
Ï1l ck wereld te doen. 
3. Zie F.A. Hayek, Law, legis/ation tmd liberty, Voi.I: Rules tmd 
Orckr, London, 1973, inzh. hfst 2. 
4. A. Smith, The Theory of Moral Se11time11ts, London, 1759, 
Part 6, Ch. 2. 
5. Zie voor een beschrijving van de utilitaristische traditie, 
waartoe Bentham en Mill gerekend kunnen worden: E. Halévy, 
The Growth of Philosoph.iCJJI Radicalism, Boston, 1955. 
6. J. Rawls, A Theory of Justice, Oxford etc., 1972. 
7. Zie het artikel van Westers in dit themanummer. 

*Dr. K. Groenveld is directeur van de Prof Mr. BM. Tel
dersstichJing. 

Het Liberalisme van een Regeringspartij 
een duivels dilemma 

Het zal augustus 1977 zijn geweest Op de autoradio had 
ik, bij aankomst op het Binnenhof, nog juist het laatste 
nieuws gehoord. CDA-lijsttrekker/onderhandelaar Van Agt 
had zich "wegens een lichte ongesteldheid" afgemeld voor 
de formatiegesprekken van die dag, die juist op dat tijdstip 
zouden worden hervat 

:::::::::::::::::: H.H. Jacobse * 

Binnen trof ik Ed van Thijn en zijn PVDA-onderhande
lingsdelegatie, die geen vrolijke indruk maakten. "Bevalt 
het nogal, dat formeren met het CDA?', kon ik niet 
nalaten enigszins sarrend te vragen. Het beviel slecht De 
formatiegesprekken sleepten zich al maanden moeizaam 
voort en stonden bol van wederzijdse irritatie. Niettemin 
waren mijn socialistische vrienden ervan overtuigd, dat zij 
uiteindelijk tot een positief resultaat zouden leiden. "De 
VVD komt de komende tien jaar niet meer aan de bak", 
zeiden zij tevreden. Dat het geheel anders zou uitpakken 
konden zij toen nog niet bevroeden. 



Waarom deze herinnering aan dit voorval, dat zich in een 
alweer ver verleden voordeed? Omdat het nog eens illu
streert hoe groot het belang is, dat aan regeringseelname 
wordt gehecht. In het Kabinet: dáár gebeurt het, dáár is 
invloed van belang, dáár berust de macht Oppositie 
daarentegen, zeker langdurige, biedtvrijwel uitsluitend na
delen. Oppositie verzuurt, neigt tot radicalisering en, niet 
in de laatste plaats, oppositie drijft bestuurlijk talent uit. 
Bij de PvdA dringen zich daarbij namen op als die van 
Duisenberg, Van der Stoel, Patijn, Van Kemenade, Van 
Thijn, Van Dam, Van der Doef. Bij de VVD die van 
Toxopeus, Geertsema, Vonhoff en Wiegel. 

De uitslagenavond op 21 mei van dit jaar bood bij de VVD 
in Bunnik een bizar schouwspel. Ondanks een record
verlies van negen zetels, toonden tal van aanwezigen zich 
in een opperbeste stemming. Jonge VVD-ers hieven 
vrolijk het glas: de meerderheid van de CDA/VVD-coalitie 
was immers ruimschoots behouden? Dat de invloed van 
"hun" VVD binnen die coalitie aanzienlijk was verzwakt, 
scheen van gering belang. Elders in het land bleek 
daarentegen bij de PvdA weinig vreugde, ondanks forse 
stemmenwinst. De CDA/VVD-coalitie behield toch de 
meerderheid? Betekende dat niet opnieuw een periode van 
moeizame oppositie? Het nieuwe begrip "overwinnings
nederlaag" werd daar geboren. Dat dergelijke fenomenen 
zich bij het CDA niet voordoen ligt voor de hand. 
Christen-democraten zijn immers sinds de Eerste Wereld
oorlog onafgebroken (mede)aan het bewind geweest. Aan
vankelijk omdat zij over een meerderheid beschikten, later 
omdat polarisatie tussen liberalen en socialisten hun 
deelname onontkoombaar maakte. 

Zolang die situatie voortduurt ligt, zonder twijfel, dáár 
het centrum van de macht. Voor wie daaraan twijfelt, ver
dient het aanbeveling eens een nader onderzoek te doen 
naar de positie van de Christen-democraten in vrijwel alle 
sectoren van onze samenleving. Gebrek aan bereidheid tot 
politieke samenwerking van socialisten en liberalen, 
gebrek aan politieke creativiteit zo men wil, bestendigt 
vooralsnog het confessionele machtsmonopolie. 

VVD-Invloed 
Ondanks alle voorspellingen kwam er in november 1977 
toch een CDA/VVD-kabinet. Het was de verdiende triomf 
van Hans Wiegel, die ook uit eigen kring nogal wat 
kritiek te verduren had gehad. Zijn hard-polariserende poli
tiek had, zo vonden nogal wat VVD-ers, weinig uitzicht 
geboden op regeermacht De formatie van het Kabinet Van 
Agt/Wiegel stelde die critici in het ongelijk. 

Maar bracht de vervanging van PvdA/066/PPR door de 
VVD in het Kabinet een wezenlijke koersverandering tot 
stand? Zeker, het nieuwe Kabinet kwam na enige maanden 
met het "heilsplan" (Van Agt) Bestek '81, dat sanering 
beoogde van een zichtbaar vastgelopen economie. Maar 
wat kwam er terecht van deze dringend noodzakelijk 
sanering? Weinig. Deels als gevolg van het optreden van 
de "loyalisten" in de CDA-fractie, deels zeker ook omdat 
de Nederlandse samenleving nog allerminst was 
doordrongen van het feit dat wij hier vèr boven onze stand 
leefden. 

Bestek '81 werd een gatenkaas - niet eens nieuw 
(Duisenberg had zelfs namens het Kabinet-Den Uyl al de 
noodzaak tot forse ombuigingen aangekondigd), maar 

bovenal weinig succesvol. 
Op immaterieel gebied boekte Van Agt/Wiegel een 

(schijn)-succes. De ministers De Ruiter en Ginjaar slaag
den erin het schijnbaar onverzoenlijke te verzoenen. Er 
kwam een abortus-wel 

Uit de kring van voorstanders van een liberale abortus
wetgeving oogstte de VVD daarvoor weinig applaus. De 
nieuwe wet bevatte immers een aantal sterk bevoogdende 
elementen. Belangrijker was nog dat de wet van geen 
praktische betekenis is gebleken. De in de loop van de 
jaren in Nederland gegroeide abortuspraktijk werd er niet 
door beïnvloed. Ten hoogste kan worden gesteld, dat de 
afstand tussen wetgeving en werkelijkheid enigszins werd 
verkleind. 

Op andere immateriële terreinen van liberaal belang als 
decentralisatie, democratisering van door de overheid 
gesubsidieerde welzijnsinstellingen en mediabeleid kwam, 
door Christen-democratische onwil, weinig terecht 

Het Kabinet Lubbers-I 
Na de verkiezingen van september 1982 trad opnieuw een 
confessioneel/liberaal kabinet aan, ditmaal onder leiding 
van Lubbers. Dit pakte de hoognodige sanering van de 
inmiddels in een rampzalige situatie geraakte economie 
met opmerkelijke verve en voortvarendheid aan. Veel 
daartoe noodzakelijke, hoogst impopulaire maatregelen, 
die bij Van AgUWiegel ondenkbaar en onhaalbaar zouden 
zijn geweest, werden genomen. Geholpen door een licht 
herstel van de internationale conjunctuur bleven successen 
niet uil En de Nederlandse samenleving bleek aanzienlijk 
meer begrip te kunnen opbrengen voor de noodzaak van 
een dergelijk beleid, dan velen hadden verwacht 

"Het economisch beleid van het Kabinet Lubbers-I was 
VVD-beleid", stelde de VVD tevreden vast Niet ten 
onrechte, want zeer gemakkelijk viel een groot aantal 
elementen te herkennen waarvoor de VVD sinds jaar en 
dag had gepleit. De Nederlandse kiezer bleek dat in mei 
1986 evenwel niet te zijn opgevallen. Die gunde de eer 
van het economisch herstel duidelijk aan de grootste 
coalitie- partner, het CDA. 

Hoe liberaal was het beleid van het eerste Kabinet-Lubbers 
op immaterieel gebied? Aan de Tweede Kamerfractie van de 
VVD kan niet worden verweten dat zij zich uitsluitend 
heeft geconcentreerd op economisch herstel en het 
immateriële zou hebben verwaarloosd. Fractieleden Keja en 
Hermans weerden zich uiterst actief in de strijd tegen 
bevoogdende media-wetgeving. Dat zij daarbij enig succes 
scoorden, is eerder te danken aan de technologische voor
uilgang dan aan de welwillende medewerking van de 
coalitie-partner. 

In de tweede helft van 1985 stelde de fractie een drietal 
van haar leden volledig vrij van andere werkzaamheden, 
om zich geheel te kunnen wijden aan het ontwikkelen van 
een proeve Wet Gelijke Behandeling. Ondanks de 
juridische, technische en principiële problemen bij de 
aanpak van deze materie, slaagde men er in december 1985 
in een dergelijke proeve te presenteren. De reacties erop 
waren overwegend positief. Niettemin is er sindsdien niets 
meer van de proeve vernomen. De coalitie-partner kon er 
niet warm voor worden gemaakt 

Niet beter verging het de steun die de VVD-fractie bij 
herhaling toezegde aan het initiatief-wetsontwerp van D66 
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inzake euthanasie. Dit ontwerp was in nauw overleg met 
VVD-woordvoerder Dees vrijwel geheel naar de opvat
tingen van de VVD bijgesteld. Toen evenwel premier Lub
bers binnenskamers fractievoorzitter Nijpels duidelijk 
maakte dat een doorzetten van de VVD weleens het einde 
van Kabinet en coalitie zou kunnen betekenen, schrom
pelde de VVD-steun op een bijna genante wijze weg. 

Ook inzake euthanasie bleek (en blijkt) de wil van het 
CDA wet, en legt een confessionele minderheid een meer
derheid in het parlement haar wil op. Het praktisch ont
breken van coal_itie-altematieven dwingt de VVD, als klein
ste coalitie-partner, op vaak essentiële onderwerpen eigen 
standpunten prijs te geven. 

Dat daardoor de VVD ten opzichte van de grote coalitie
partner in een bij-wagen-rol dreigt te belanden, ligt voor 
de hand. Dat gevaar wordt niet geringer nu in het tweede 
Kabinet-Lubbers de machtsverhoudingen nog verder in het 
nadeel van de VVD zijn verschoven. 

Duivels dilemma 
Een liberale partij als bijwagen van een confessionele 
locomotief, dat is een positie die voor weinig liberalen 
aanvaardbaar is. Maar bij een zelfstandige, onafhankelijke 
opstelling rijzen er andere problemen. 

In Nederland koos het CDA in de afgelopen jaren steeds 
duidelijker de Duitse CDU/CSU-positie, die van tegen
voeter van de sociaal-democratie. Socialisten zijn nog 
vaak herkenbaar aan een geloof in de zegenrijke werking 
van sterke overheidsregulering op financieel-sociaal-econo
misch terrein, terwijl zij op immateriële gebieden de eigen 

verantwoordelijkheid van de burgers en een terughoudende 
overheid bepleiten. Christen-democraten doen het tegen
overgestelde. Economische vrijheid - geestelijke bevoog
ding wordt steeds sterker hun handelsmerk, en zij worden 
daardoor verwant aan het Angelsaksische conservatisme. 

Hoe moet in dat spectrum de opstelling van een liberale 
partij als de VVD zijn? Principieel gezien is die vraag 
gemakkelijk te beantwoorden. Tussen beide stromingen 
in, natuurlijk. Pleitend voor een terughoudende overheid in 
beide sectoren, met maximale verantwoordelijkheid bij de 
burger zelf. Een heldere politieke midden-positie dus. 

Maar electoraal? Velen wijzen direct naar de hachelijke 
midden-positie van de Duitse zusterpartij, de FDP. Moei
zaam vechtend rond de daar fatale vijf- procentgrens. 

Dus toch maar "rechts" van het CDA houden? Los van 
de principiële kanten: tussen CDA en SGP liggen ook be
paald geen rijke electorale velden waar kan worden ge
oogst Het lijkt, electoraal, een keus tussen maagpijn en 
hoofdpijn. 

Natuurlijk is er een derde keus: niét kiezen. Wachten op 
"de loop der dingen". Maar ook een niet-keuze heeft zo 
zijn bezwaren. "Wie niet kiest, wordt gekozen". Of, in de 
politiek, wordt waarschijnlijk juist niét gekozen. 

Een duivels dilemma. 

* HH. Jacobse is oud-Tweede Kamerlid voor de WD. 

De Realisatie van Liberale Beginselen op 
Immaterieel Gebied 

W.J. Geertsema * 

In 1982 behaalde de VVD een klinkende verkiezings
overwinning. Nu, in 1986, is de vraag gerechtvaardigd: 
"Wat heeft de VVD met deze verkiezingswinst gedaan ter 
bevordering van de liberale idealen?' 

Mijns inziens moet het eerlijke antwoord zijn, dat er 
krachtig - en bepaald nietzonder succes - is gewerkt aan 
het tot stand brengen van een maatschappij, waarin de 
liberale idealen op sociaal-economisch gebied dichter 
worden benaderd dan in de laatste jaren het geval was 
geweest Diegenen in de VVD die met name materieel 
denken, kunnen met een zekere tevredenheid op het werk 
van het Kabinet Lubbers-I terugkijken en onderschrijven 
hoogst waarschijnlijk ook het CDA-motto bij de ver
kiezingen 1986: "Laat Lubbers het karwei afmaken!" 

Diegenen echter voor wie het immateriële een minstens 
even belangrijke rol speelt als het materiële, zijn diep 
teleurgesteld over het beleid van het Kabinet Lubbers-I en 
met name over de rol van de liberale bewindslieden daarin, 

a 

' 
[ 

e 
1 

c 

' è 

I 
l 
z 
a 

' D 

s: 
I'l 

e 
g 
n 
d 
jl 
b 
a 
0 

g 
b 

I 
I 
V 

• h 



alsmede over de rol van de Tweede Kamerfractie van de 
VVD. Op immaterieel gebied heeft het Kabinet niet alleen 
niets gepresteerd, maar heeft zelfs, door de dreiging met 
een Kabinetscrisis, kans gezien om de aanvaarding door de 
Tweede Kamer van een in liberale ogen alleszins 
aanvaardbaar wetsontwerp van mevrouw Wessel-Tuinstra in
zake de euthanasie te verhinderen. 

Aan de opdracht die nota bene in het Regeerakkoord was 
opgenomen om een ontwerp voor een Wet Gelijke Be
handeling bij het Parlement in te dienen, is niet voldaan. 
Sterker nog, het Kabinet deelde mede die opdracht door 
innnerlijke verdeeldheid niet te kunnen uitvoeren! 

Aangezien ik uit de aard der zaak niet weet wat zich in 
de boezem van het Kabinet heeft afgespeeld, beperkt ik 
mij nu even tot de houding van de Tweede Kamerfractie. 
Toen het Kabinet bij monde van premier Lubbers dreigde 
met een Kabinetscrisis als door steun van de VVD het 
ontwerp Wessel-Tuinstra zou worden aangenomen, is de 
VVD-fractie door de knieën gegaan. Gezien het grote be
lang van dit wetsontwerp voor de verwezenlijking van een 
liberaal ideaal op immaterieel gebied, zou de fractie mijns 
inziens hebben moeten zeggen: "Kom maar op Lubbers en 
laat maar eens zien of je in het licht van de komende 
verkiezingen je dreigement hard durft te maken en daarmee 
je kans om in de volgende periode je karwei af te maken 
vrijwel tot nul zult terugbrengen." Persoonlijk ben ik 
ervan overtuigd dat Lubbers zo ver niet zou zijn gegaan. 
Maar als dat toch zou zijn gebeurd, dan is een crisis 
terwille van het bereiken van een liberaal ideaal van de 
hoogste orde, voor een liberale fractie zeker niet 
oneervoL 

Overigens ben ik reëel genoeg om te beseffen dat een 
Kabinetscrisis over de euthanasie ons door een niet onaan
zienlijk deel van de achterban van de Partij niet in dank 
zou zijn afgenomen. Mijn reaktie daarop is dat van iemand 
die door lidmaatschap dan wel door zijnihaar stem bij de 
verkiezingen de VVD steunt, verwacht mag worden dat 
deze zich in grote trekken met het gehele programma 
verenigt en niet uitsluitend met het materiële deel daarvan. 
De werkelijkheid is echter een andere en het is die werke
lijkheid, die ook haar gevolgen heeft gehad voor de verkie
zingscampagne 1986 en met name voor het Regeer
akkoord 1986. Op grond van die werkelijkheid durfde de 
VVD het niet aan tijdens de verkiezingscampagne met 
nadruk de liberale opvattingen over bijvoorbeeld euthana
sie en het niet-discrimineren van homosexuelen naar v<r 
ren te brengen. Men was bang dat men daardoor veel CDA
ers zou verliezen, die in 1982 nog op de VVD hadden 
gestemd uit angst dat het CDA een coalitie zou aangaan 
met de PvdA. Het trieste is dat men die stemmen deson
danks is kwijt geraakt, omdat voor het eerst sinds lange 
jaren het CDA vóór de verkiezingen een duidelijke keuze 
bekend maakte, namelijk samen met de VVD het karwei 
afmaken. Dat maakte het de VVD ook vrijwel onmogelijk 
om het schrikbeeld van een coalitie CDA-PvdA nog 
geloofwaardig overeind te houden. De gevolgen zijn 
bekend. Een zware verkiezingsnederlaag van de VVD! 

Hoge prijs 
De aanzienlijk verzwakte positie van de VVD ten opzichte 
van het CDA bood vanzelfsprekend onze Partij nog minder 
kansen om op immaterieel gebied een vuist te maken dan 
het geval zou zijn geweest bij verkiezingswinst, dan wel 

op zijn minst stabilisering van het zeteltal. Dat maakte -
ik erken dat graag - de positie van onze onderhandelaars 
zeker op het immateriële terrein - gezien de totaal andere 
opvattingen van het CDA op dat gebied - bijzonder zwak. 

De vraag komt dan echter heel duidelijk naar voren, 
welke prijs men bereid is te betalen voor het desondanks 
tot stand brengen van een coalitie met het CDA. Per
soonlijk heb ik de overtuiging als ik de wollige termino
logie in het Regeerakkord bekijk ten aanzien van de 
euthanasie en de Wet Gelijke Behandeling (om mij nu 
maar tot deze twee immateriële liberale principes te 
beperken), dat de betaalde prijs veel te hoog is geweest. 
Als dit het maximaal haalbare was - en dat zal het 
vermoedelijk zijn geweest - zou ik hebben gezegd dat het 
voor mij, VVD, dan niet meer hoefde. Wederom erken ik 
dat dat niet onaanzienlijke deel van onze achterban, dat ik 
zojuist al ten tonele voerde, voor een dergelijk standpunt 
geen enkel begrip zou hebben opgebracht. "Dat is dan jam
mer'' - zeg ik - "maar dat zijn dan de overmijdelijke gevol
gen van het stemmen op een liberale partij". 

Verloochening? 
Wat de gevolgen van een zodanige houding van de VVD
onderhandelaars zou zijn geweest, valt heel moeilijk te 
voorspellen. Het CDA zou zich natuurlijk in de formatie 
hebben kunnen wenden tot de PvdA, maar zou daar op de 
bovengenoemde punten naar alle waarschijnlijkheid even
zeer bot hebben gevangen als bij de VVD. Aangezien er 
tevens een onoverkomelijk struikelblok was voor een 
coalitie PvdA- VVD (ik kom daar straks nog op terug) zou 
er een complete patstelling in de formatie zijn opgetreden. 
Welke conclusie Hare Majesteit Koningin Beatrix daaruit 
zou hebben getrokken, te weten een minderheidskabinet 
dan wel een zakenkabinet, laat zich niet voorspellen. Wèl 
rijst natuurlijk de vraag, als men al deze consequenties van 
een breuk in de onderhandelingen CDA-VVD op een rijtje 
zet, of het CDA het zo ver zou hebben laten komen. Mij 
zult U niet horen zeggen, dat dat niet het geval zou zijn 
geweest. Ik weet hoe fel met name de CDA-fractie in de 
Tweede Kamer gekant is tegen de liberale opvatting over 
de euthanasie, met andere woorden het zelfbeschikkings
recht, onder stringente voorwaarden, over het eigen leven. 
En ook de door het liberalisme gepredikte volledige gelijk
stelling van homo- en heterosexuelen is in bepaalde op
zichten het CDA een doom in het oog. Zijns inziens mag 
de overheid nimmer aan instellingen, dus ook niet aan 
instellingen op het gebied van het bijzonder onderwijs, 
verbieden om gevolgen te verbinden aan de homosexuele 
geaardheid van hun medewerkers, cliënten, enz. 

De afloop van een Kabinetsformatie, waarbij de VVD op 
dit punt op haar strepen was blijven staan, durf ik dus echt 
niet te voorspellen. Toch sta ik op het standpunt dat de 
VVD het risico van tijdelijk moeilijke bestuurbaarheid van 
ons land had moeten nemen, omdat het zich nu laat aan
zien dat zij zich schuldig gaat maken aan een complete 
verloochening van de liberale idealen op het immateriële 
gebied. 

Het kan best zijn - en ik zou de eerste zijn om juichend 
van mijn foute inzicht kond te doen - dat ik het allemaal 
veel te somber heb gezien en dat Kabinet en Parlement 
toch kans zien om op de genoemde gebieden een ook voor 
ons aanvaardbare regeling tot stand te brengen. 
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Ik vrees echter het ergste, omlat ik weet hoe diep de af
keer van dat wat de liberalen op dit gebied willen bij in ie
der geval de Tweede Kamerfractie van het CDA geworteld 
is. 

Dan komt natuurlijk onherroepelijk de vraag naar boven 
of de VVD de bovengenoemde idealen kan verwezenlijken 
buiten het CDA om. Het antwoord kan erg simpel zijn, 
namelijk door het vormen van een coalitie met de PVDA. 
Maar dat simpele antwoord is natuurlijk wel het begin van 
een lang verhaal. 

Coalitie met PvdA en D66? 
De eerste vraag die de VVD zich daarbij zal moeten stellen 
is, of zij bereid is het eventuele zetelverlies te aanvaarden 
dat het gevolg zou kunnen zijn van een coalitie met de 
PvdA (en in dat geval vrijwel zeker ook met D66) . . 

Mijn antwoord zal U duidelijk zijn. De verloren stem
men zullen ten dele afkomstig zijn van liberale kiezers die 
de vrees koesteren dat de VVD geen kans zal zien in een 
zodanige coalitie haar sociaal-economisch beleid tot 
uitvoering te brengen. Ik kom op dit punt straks nog 
terug. 

In de tweede plaats zal het verlies worden bepaald door 
hen die niet gerekend mogen worden tot de "echte" 
liberalen. Onder "echt" versta ik in dit geval, al die men
sen die niet alleen oog hebben voor de materiële, maar 
ook voor de immateriële principes van de VVD. Ik hoop 
en verwacht dat het te zijner tijd zalgelukken de eerste 
groep ervan te overtuigen dat hun vrees ongegrond is. 

Voor zover de tweede groep - en die is niet gering in 
aantal - duidelijke bezwaren heeft tegen de verwezenlijking 
van deze liberale verlangens, zullen wij hen voor de VVD 
moeten afschrijven. Mijn stelling is overigens ook altijd 
geweest: liever een kleine partij met zuivere liberale 
beginselen, dan een grotere partij met verwaterde 
beginselen. De strijd die Marso Swart in "Honderd Jaar 
Liberale Partijvorming 1885-1985" in het themanummer 
van LEF beschreef als de strijd tussen het Vanrietisme en 
de Geertsemanie. 

Het spreekt welhaast vanzelf dat partijbestuurderen over 
het algemeen moeilijkheden hebben met mijn gedachten
gang. De kwaliteiten van de bestuurderen plegen te worden 
afgemeten naar onder hun leiding behaalde zetels. 

Wij zullen een eventuele coalitie met de PvdA en D66 dan 
ook uit drie gezichtspunten moeten bekijken: (1) de 
wenselijkheid, (2) de aanvaardbaarheid en (3) de mogelijk
heid. 

Ad (1) de wenselijkbeid 
Deze hangt voor mij mede samen met de algehele poli
tieke constellatie in ons land. Wij kennen - moge D66 het 
mij vergeven - een politiek drie-stromenland, waarin men
selijkerwijs gesproken binnen afzienbare tijd geen enkele 
stroming de absolute meerderheid zal halen. Dat betekent 
dat wij altijd coalities nodig zullen hebben voor een be
hoorlijke bestuurbaarheid van ons land. 
. De ervaring leert dat elke coalitie een aantal onderwer

pen kent, die in dié coalitie niet tot oplossing kunnen 
worden gebracht Die gaan dus in de politieke ijskast Het 
is dan goed dat er te zijner tijd weer een andere coalitie 
komt, die deze taken uit de ijskast haalt en regelt. Ook die 
coalitie zal zaken noodgedwongen in de ijskast moeten 

stoppen, die dan weer wachten op een volgende coalitie 
om tot oplossing te worden gebracht 

Het moge duidelijk zijn, dat het in deze politieke cons
tellatie uitermate wenselijk is dat elke coalitie tussen de 
drie stromingen mogelijk is, met andere woorden dat er 
geen veto's bestaan ten opzichte van bepaalde coalities. 

Mede dankzij het onvermoeide streven van het zoge
noemde "Des lndes-Beraad", een informeel samenwerlángs
orgaan tussen PvdA, VVD en D66, zijn sinds kort alle 
veto's opgeheven. Is uit dien hoofde de mogelijkheid van 
een coalitie PvdA-VVD wenselijk, uit datgene wat ik 
hiervóór heb betoogd blijkt duidelijk dat die coalitie juist 
nu ook daadwerkelijk wenselijk is. Er zitten zaken in de 
politieke ijskast (voor het gemak beperk: ik mij maar weer 
tot de euthanasie en de Wet Gelijke Behandeling) die er 
nimmer uit zullen komen, zolang er geen coalitie PvdA
VVD-D66 tot stand komt Tot zover de wenselijkheid. 

Ad (2) de aanvaardbaarbeid 
De aanvaardbaarheid zal worden bepaald door de vraag of 
er, terwille van deze - uit andere hoofde wenselijke - coa
litie, niet een te hoge prijs moet worden betaald, met 
andere woorden of het betreffende Regeerakkoord niet in 
strijd kom met bepaalde liberale beginselen of uitgangs
punten. 

Bij een coalitie met de PvdA en D66 behoeven wij 
mijns inziens niet bang te zijn dat dit het geval zou zijn 
met betrekking tot onze beginselen op immaterieel 
terrein. Anders ligt het natuurlijk op het sociaal-eco
nomisch terrein en op dat van de veiligheid. Hiermede ben 
ik dan direct aangeland bij mijn volgende punt 

Ad (3) de mogelijkbeid 
Als ik hierbij allereerst mijn oog richt op het veiligheids
beleid, dan is het duidelijk dat het voor de PvdA niet
onderhandelbare standpunt van die Partij met betrekking 
tot · de kruisvluchtwapens, bij de formatie 1986 elke samen
werking tussen VVD en PvdA onmogelijk maakte. Wij 
kunnen dat betreuren, maar het was een feit. Alles wijst er 
echter op dat na het vertrek van Max van den Berg als 
partijvoorzitter, de standpunten zich in ieder geval in 
zoverre zullen versoepelen dat er geen sprake meer zal zijn 
van niet-onderhandelbaarheid. 

Blijft de vraag of PvdA en VVD elkaar op sociaal
economisch terrein zouden kunnen vinden. Ik zal de laat
ste zijn om te ontkennen dat er op dat gebied tussen de 
beide partijen zeer aanzienlijke verschillen bestaan, waar
van ter zake deskundigen zich afvragen of ze nu werkelijk 
overbrugbaar zijn. 

Ik sluit mij in dit opzicht geheel aan bij Joop den Uyl, 
die daarop tijdens een symposium van de Prof. Mr B.M. 
Teldersstichting volmondig "ja" antwoordde. Maar hij 
voegde er, terecht, aan toe: "mits de politieke wil 
aanwezig is." Ook Wim Kok heeft blijk gegeven een 
coalitie met de VVD zeker niet uit te sluiten en ook uit de 
VVD-kring klinken steeds positievere geluiden. 

De mogelijkheid van een zodanige coalitie komt dus 
steeds meer in zicht en dan bovendien een coalitie die -

gemeten naar de liberale beginselen - als aanvaardbaar 
mag worden betiteld. 

Daarmee is dan in mijn ogen tevens het antwoord 
gegeven op de vraag, die de titel vormt van dit artikel. 
Het ziet er - gezien de strikte opvattingen van het CDA -
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naar uit, dat slechts een coalitie van PvdA en VVD kans 
zal zien de immateriële beginselen van het liberalisme tot 
werkelijkheid te brengen. 
Moge het ons gegeven zijn dat binnen niet al te lange tijd 
samen te beleven. 

* Mr. W J. Geertsema is lid van de Eerste Kamer voor de 
WD en voorzitter van hel bestuur van de Stichting Li
bertull Reveil. 

Sturing van een Liberale Partij: een 
Gekwadrateerde Tegenstelling? 

U. Rosenthal * 
"Aangezien onze verkiezingscampagne steeds wordt 
gevoerd onder de letters V. V.D., verdient het aanbeveling 
ook boven de kandidatenlijst deze afkorting te gebruiken 
(met punten tussen de letters)" (Haya van Someren
stichting, Door vrijheid verbonden, Se druk, 1985, p. 58). 

"As has often been acknowledged by convervative writers, 
one of the fundamental traits of the conservative attitude 
is a fear of change, a timid distrust of the new as such, 
while the liberal position is based on courage and confi
dence, on a preparedness to let change run its course even 
if we cannot predict where it will lead" (P.A. Hayek, The 
Constitution of Liberty, Why I am not a conservative, 
postscript p. 400, Chicago 1960). 

Inleiding 
Sturing van een liberale partij lijkt op een tegenstelling 
in het kwadraat Liberalen keren zich - zo wil de liberale 
overlevering - tegen sturing. Zij zetten zich schrap tegen 
woorden en begrippen die een inperking van hun vrijheid 
suggereren. Als zij zich vervolgens door anderen gedwon
gen voelen zich te organiseren, lijkt dat zo ongeveer het 
uiterste dat liberalen kunnen verdragen. Zich organiseren 
in een politieke partij is een noodzakelijk kwaad. Het 
wordt over liberalen afgeroepen door anderen die, voorzien 
van een offensieve ideologie en in hechte organisaties ver-

enigd, de individuele vrijheid in toenemende mate dreigen 
aan te tasten. Om vervolgens het pródukt van deze Verelen
dung - een moderne liberale partij - te bezwaren met stu
ring, planning en management, moet meer zijn dan een 
liberaal aankan: "gestuurd vlees smaakt niet", zo luidt een 
oud gezegde uit een ongestuurd verleden. 

Tot zover een inleidende vingeroefening. Ondanks de 
aantrekkelijkheden van zulke dieptepsychologische exerci
ties heeft het weinig zin langs deze weg verder te gaan. 
Een liberale partij kan vandaag de dag niet zonder sturing 
en management - of men het nu leuk vindt of niet. Daartoe 
behoren zelfs aanbevelingen over het gebruik van punten 
tussen de letters VVD (zie motto 1). En bij de mogelijk
heden tot sturing en management zal bezinning op libera
le ideeën - hetgeen iets anders is dan ideologische ballo
tage - niet mogen ontbreken. Als Hayek liberalen met 
trefwoorden als moed, vertrouwen en veranderingsbereid
heid de spiegel voorhoudt, is het niet teveel gevraagd daar
bij enige ideële beginselen als leidraad te gebruiken (zie 
motto 2). 

Met de gekwadrateerde tegenstelling valt het bij nader 
inzien wel mee. Een moderne liberale partij is te sturen en 
te managen. Dat moet ook wel, omdat een moderne libera
le partij niet zonder sturing en management kan voort
bestaan. Er zijn zeker redenen om, nog afgezien van de 
hitte van de politieke actualiteit en debatten over poli
tieke strategie, te veronderstellen dat het niet altijd een
voudig is. Er zijn zonder twijfel ook specifieke hinder
nissen voor diegenen, die zich tot taak stellen aan een mo
derne liberale partij als de VVD (hier verder ongestuurd 
zonder punten tussen de letters te schrijven) enige richting 
te geven. Maar het aardige is nu juist, dat diezelfde rede
nen en specifieke hindernissen even zovele voordelen 
opleveren om er als moderne liberale partij iets van te 
maken. Daarover gaat nu de volgende beschouwing. 

De VVD: een moellijk te sturen partij 
Laten wij beginnen met de volgende stelling: een partij is 
moeilijker te sturen,naarmate zij een snellere groei door
maakt Vanuit die gezichtshoek is het verhaal gauw 
verteld. De VVD heeft zich ontwikkeld van een elite- tot 129 
een volkspartij: van onder de 10 procent van het elec- ~:r:i!M 
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toraat in de eerste tien jaar van haar bestaan naar circa 20 
procent in de jaren tachtig; van tienduizend(en) leden naar 
circa bonderduizend in de jaren tachtig. Een dergelijke 
"luxe" brengt problemen met zich. Het is niet altijd ge
makkelijk de politieke posities, die een snel groeiende 
partij ten deel vallen, kwalitatief te vullen. Bij het bepa
len van een politieke koers moet rekening gehouden 
worden met de veranderende positie in het politieke 
krachtenveld; een elitepartij heeft het naar de eigen achter
ban en in het partijsysteem gemakkelijker dan een volks
partij. Ook voor een goede communicatie levert snelle 
groei tal van problemen op. Dit geldt niet in het minst de 
partij, waar een relatief steeds geringer aantal "oude 
getrouwen" en een relatief groeiend aantal ambitieuze jon
gelingen af en toe een verschillende politieke taal spre
ken. 

vervelend groeipatroon 
Een afzonderlijk probleem vormt tenslotte het groei
patroon· op zich. Na een proces van snelle doch gestadige 
groei (1948-1959), stabilisatie (1963-1971, en explosie
ve groei (1972-1982), betekent een terugval bij de verkie
zingen van 1986 een drastische inbreuk op het patroon 
van stijgende verwachtingen. De VVD kenmerkt zich door 
een vervelend groeipatroon. Zij heeft niet kunnen wennen 
aan een rustige opwaartse ontwikkeling. Daarvoor is de 
periode 1948-1959 te kort geweest; het is bovendien lang 
geleden. In plaats van een overgang van gestadige naar 
(desnoods) explosieve groei, moest zij zich in de jaren 
zestig na een lichte terugval schikken in een stabilisatie 
op een magere 10 procent Daarop volgde een flitsende 
groei naar meer dan 20 procent, met als voorlopig sluit
stuk een pittige terugval naar het niveau van einde jaren 
zeventig. Wat wij hier waarnemen doet bovendien nog 
denken aan de beroemde Davies-curve uit de revolutie-theo
rie: niets is erger dan een tamelijk scherpe terugval na een 
periode van fikse groei. Men behoeft geen politiek ana
lyst of organisatie-theoreticus te zijn om dit groeipatroon 
als een obstakel voor sturing en management te typeren. 
Dit temeer omdat, anders dan bij de treurige neergang van 
de confessionele partijen in de naoorlogse periode, geen 
duidelijkheid bestaat omtrent de preciese oorzaken van 
deze ontwikkelingen. Elders heb ik bijvoorbeeld wel kun
nen aantonen dat de VVD het in toenemende mate moet 
hebben van kiezers die werkzaam zijn in de particuliere 
sector. Maar dergelijke waarnemingen, zoals ook die om
trent de leeftijdsopbouw van het VVD-electoraat, zijn toch 
te schriel om er een koers op de langere termijn uit te 
kunnen destilleren. En daarom gaat het uiteindelijk. 

informele structuur 
Laten wij gaan naar een tweede stelling: een partij is 
moeilijker te sturen naarmate de formele structuur van de 
partijorganisatie sterker door de informele structuur en cul
tuur overwoekerd wordt 

Allereerst de formele kant In de VVD wordt een sterk 
accent gelegd op organisatorische en procedurele zuiver
heid. Zie de schema's in de brochure van de Haya van 
Somerenstichting "Door vrijheid verbonden": niets wordt 
aan het toeval overgelaten. Met voorbeeldige accuratesse 
zijn de verhoudingen geregeld tussen en met partij
organen, met de partij verbonden organisaties, stich
tingen, verenigingen, redacties van bladen (inclusief Libe-

raai Reveil) en van andere publicaties. Veel gebezigde 
trefwoorden zijn, voor zover het VVD-ers als politiek 
vertegenwoordigers betreft, "zonder last en/of rugge
spraak" en, voor zover het de interne partijorganisatie be
treft, democratie, controle en verantwoording, autonomie 
en onafhankelijkheid. 

Naast deze formele kant is er de informele structuur en 
cultuur. Het betreft feitelijke relaties en verhoudingen 
tussen partijonderdelen en tussen partijleden: hoe het daad
werkelijk toegaat, de netwerken, de partijcultuur, de poli
tieke stijl, wat pregnanter: de nestgeur. Vriendelijk uitge
drukt gaat het onder meer om omvangsvormen en om-

. gangsnormen, om de nestgeur. 
Zoals in elke partij, is de informele kant van grote bete

kenis. Natuurlijk kan men voor de VVD denken aan de 
spruitjeslucht en de smaak van het bier bijen rond vergade
ringen en andere partijbijeenkomsten - of, wanneer spruit
jeslucht te gewoon klinkt, aan de lucht van gerenommeer
de ingrediënten waarmee een partij-van-de-betere-kringen 
getypeerd kan worden (Heineken staat trouwens - zo weet 
televisiekijkend Nederland uit de beelden van partijbijeen
komsten op de avond van de verkiezingen - duidelijk bo
ven de partijen in de Nederlandse politiek). Daarmee gaan, 
waar het omgangsvormen betreft, afstandelijke vriendelijk
heid (het gaat informeel toe, maar genegenheid is een 
typering die niet opgaat) en zakelijkheid gepaard. 

Maar er zijn in datzelfde verband van de informele struc
tuur ook de echt hardvochtige zaken die bij een politieke 
organisatie behoren: kongsies, klieken, coterieën. En daar 
kan het niet anders of de informele processen moeten wel 
het een en ander te zien geven van de liberale voorkeur 
voor het marktmechanisme, concurrentie en - hoe pervers 
ook - het recht van de sterkste(n). Het kan er, spruitjes
lucht of niet, keihard aan toegaan. De winnaar heeft het 
gelijk aan zijn zijde. De gebruikte methoden in de interne 
politieke strijd hebben dan weinig van doen met de fraaie 
eisen die de formele organisatie (zie "Door vrijheid ver
bonden") stelt 

De sturing van een moderne liberale partij als de VVD 
wordt bemoeilijkt door de soms grote afstand tussen de 
formele en informele organisatie. De formele organisatie 
is er niet voor niets. Zij is hoogst ingewikkeld en zorg
vuldig afgewogen. Op de trefwoorden in "Door vrijheid ver
bonden" is vanuit liberaal- democratisch oogpunt niets 
aan te merken. Maar tegelijk staat en valt de gang van za
ken in een liberale partij met informele structuren. For
mele vereisten, zoals zorgvuldigheid, controle en verant
woording, moeten het meer dan eens afleggen tegen de 
vanzelfsprekeendheden van het politieke machtsspel. Het 
zou wat vreemd zijn, indien een liberale partij de markt 
buiten de deur zou willen houden. Men eist ruimte voor de 
interne "politieke markt". Het maakt de sturing van een 
moderne liberale partij er niet gemakkelijker op. Op onge
legen momenten kan door deze of gene partijkenner een 
beroep gedaan worden op het liberale geweten dat zo fraai 
verwoord is in de formele blauwdruk van de partij
organisatie. Heeft men daar geen boodschap aan ("doe niet 
zo formalistisch"; "wij houden niet van regels"), dan is de 
weg vrij naar het vrije spel der liberale krachten. Dat spel 
is ongewis en kan tot uitkomsten leiden die door liberale 
vechtersbazen gewaardeerd of in elk geval geaccepteerd 
worden, maar die door (potentiële) VVD-kiezers allerminst 
in dank afgenomen worden. 



hulver voor organisatie 
Door naar een derde stelling: een partij is moeilijker te 
sturen naarmate de dominante ideologie sterker bepaald 
wordt door huiver voor politieke organisatie en machts
vorming. De liberale ideologie - ideeën in een onderlinge 
samenhang - kenmerkt zich onder meer door een voorkeur 
voor individuele ontplooiing, voor spontane processen en 
non-interventie. De liberale ideologie werkt "bottom-up". 
Eerst is er de individuele vrijheid; daaraan valt niet te 
tomen. Vervolgens is er de bereidheid om in te stemmen 
met spontane processen die tot de vorming van vrijwillige 
associaties leiden. Die processen spelen zich af op een ni
veau waar de ijzeren wet van de oligarchie nog niet. heeft 
toegeslagen: overzienbare organisaties waar de leden daad
werkelijk meedoen. Zodra wij het niveau bereiken van 
grote, complexe organisaties en van bijna mystieke aggre
gaten als de staat of de overheid, verkeert instemming in 
huiver, wantrouwen en tegenzin. Op dat niveau domineert 
de interventie door anderen in het eigen individuele do
mein. Dat roept protest op. 

Een partij van circa 90000 leden is een grote complexe 
organisatie. De ijzeren wet van de oligarchie is van toe
passing. Voor leden ver weg in het land zijn de VVD-pro
minenten en de partijbureaus in Den Haag niet minder 
mystiek dan "Den Haag". Het is - alweer - niet eenvoudig 
een organisatie, die vanuit ideologisch oogpunt in zekere 
zin te groot is, effectief te sturen. Interventies en sturings
pogingen vanaf hogere partijniveaus passen niet in het 
ideologische klimaat 

De VVD: politiek management 
Het aardige van de hierboven genoemde obstakels is, dat 
zij tegelijkertijd mogelijkheden bieden om er met een 
grote liberale partij wat van te maken. Kern van de 
redenering is dat het telkens gaat om spanningen die, mits 
gekanaliseerd, een grote liberale partij veerkrachtig, leven
dig en zowel extern als intern competitief houden. 

Laten wij allereerst kijken naar de groei van de VVD. Het 
eerder geconstateerde groeipatroon is, inclusief de pittige 
terugval tussen 1982 en 1986, geen grond voor al te veel 
nervositeit Er is geen reden om aan te nemen dat aan de 
verschillende episoden in de ontwikkeling van de VVD 
een nieuwe zal worden toegevoegd. Stabilisatie, zoals in 
de jaren zestig, op het huidige niveau lijkt best mogelijk. 
Enige groei, zoals in het prille begin, is niet uitgesloten. 
Een periode van voortdurende neergang, door sommigen 
voorspeld, zou iets nieuws voor de VVD zijn. Maar er zit 
weinig substantie in die voorspelling. Zij gaat voorbij 
aan de werking van maatschappelijke en andere factoren, 
die heel wel gunstig voor de VVD kunnen uitpakken (op 
de lange termijn voortschrijdende deconfessionalisering, 
individualisering en decentralisatie van organisaties en 
openbaar bestuur). In het partijpolitieke stratego, dat on
middellijk na de verkiezingen van 1986 op gang is 
gekomen, worden de belangrijkste invloeden op de krachts
verhoudingen tussen de partijen doorgaans buiten beschou
wing gelaten; wie de krachtsverhoudingen tussen VVD, 
CDA en PvdA aan het einde van de jaren negentig 
voorspelt, voorspelt tegelijkertijd maatschappelijke, demo
grafische, economische, culturele en technologische 
veranderingen. 
Een pittige terugval na een periode van explosieve groei -

wij mogen niet doen alsof 1982-1986 volslagen irrelevant 
is - roept vooral psychologische spanningen op. Maar zij 
kan op sommige punten ten goede werken. Het kaf wordt 
van het koren gescheiden; diegenen nemen afscheid van de 
partij die in de jaren zeventig al te gemakkelijk wilden 
oogsten. Men wordt gedwongen tot discussies die bij een 
voortdurend groeiend succes overbodig schenen te zijn. 
Dat kan heilzaam werken. Voor een partij met durf (zie 
motto 2) is het paradoxaal genoeg het geëigende moment 
om de band met de leden en, zo mogelijk, het electoraat 
aan te halen. Dit wel in nauwe relatie met meer 
duidelijkheid over de interne verhoudingen en over de 
liberale ideologie. Anders werkt het niet 

Ook de overwoekering van formele democratische beginsel
en van interne organisatie door soms hardvochtige 
feitelijke patronen behoeft geen fatale vormen aan te 
nemen. 

Ten eerste: de formele beginselen zijn er niet voor 
niets. Zij bieden op zich voldoende aanknopingspunten 
om uitwassen te voorkomen (rowel op landelijk als pro
vinciaal en gemeentelijk niveau). Wellicht een punt ter 
overweging voor de nieuwe voorzitter van de partij. De ge
wone leden en het electoraat van de VVD hebben behoefte 
aan een nette partij. 

Ten tweede: met enige moeite moet het mogelijk zijn de 
interne politieke strijd binnen de perken, inclusief rede
lijke omvangsvormen en omgangsnormen, te houden. In
terne politieke strijd mag geen taboe zijn; het gaat nu 
eenmaal om eengrote partij. Het zou wat vreemd zijn 
indien de politiek bij de grenzen van de partij zou eindi
gen en degenen, die soms zelfs vierentwintig uur van de 
dag politiek bedrijven, op VVD-meetings en in het infor
mele verkeer plotseling a-politieke wezens zouden blijken 
te zijn. Aan bezweringsformules waarmee discussies en 
politieke competitie binnen een moderne liberale partij 
taboe zouden worden verklaard, kan geen behoefte be
staan. Dat soort formules helpt niet; het werkt veeleer 
averechts. Sturing moet betekenen: openingen vinden in 
plaats van afsluiten (aldus een befaamd communicatie-theo
reticus), zoeken in plaats van selectie (aldus een beroemde 
informatiedeskundige) en - tot op zekere hoogte - zelfstu
ring in plaats van interventie. 

De liberale ideologie past hierbij. De nadruk op indivi
duele vrijheid, spontane processen en minimalisering van 
interventie kan problemen opleveren. Maar dit alles is 
niet los te zien van een voorkeur voor rationele argumen
tatie en redelijke discussie. In wezen zijn dergelijke waar
den de meest solide grondslag voorhet bepalen van de rich
ting die een moderne liberale partij moet volgen. Stu
ringen management betekenen vanuit liberaal-ideologisch 
oogpunt dat eerst en vooral die waarden tot hun recht 
komen. Het intrigerende van deze lijn is dat daarmee een 
ieder, en elk onderdeel van een moderne liberale partij, de 
vrijheid tot argumenteren en debatteren heeft. Dat geldt 
dus ook voor degenen die prominente posities in of via de 
partij bekleden. Het geeft in de VVD een behoorlijke 
ruimte voor politiek management. Niemand zal zich 
ertegen verzetten dat sommigen meer tijd en energie, al 
dan niet beroepshalve, in "de politiek" steken en daardoor 
eerder in staat blijken te zijn steun te mobiliseren en op
vattingen te realiseren. 
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Anders dan in een sociaal-democratische partij geven de 
leden van de VVD de prominenten in de eigen gelederen al 
gauw vertrouwen. Zolang het goed gaat, is men ruimhartig 
en ziet men een faux pas door de vingers. Prominenten in 
de VVD behoeven geen overdreven nederigheid te betrach
ten in de trant van "wie ben ik dat ik dit voor U alleen 
mag doen". Het dominante gevoel onder de leden is veel
eer: "wij zijn blij toe dat U ons dit uit handen wil nemen". 

Een moderne liberale partij kent bovendien voldoende 
checks-and-balances om te voorkomen dat eenzijdige op
vattingen binnen het liberale erfgoed al te lang het alleen-

recht krijgen. En als die checks-and-balances in de hitte 
van het grotere politieke gevecht wel eens veronacht
zaamd worden, dan zullen anderen en andere politieke 
stromingen een moderne liberale partij daaraan stellig 
herinneren. 

*Prof Dr. U. Rosenthal is hoogleraar Bestuurskunde till1l 

de Erosmus Universiteit te Rotterdam en lid van de redactie 
van Liberaal Reveil. 

Mensen en Macht: Dilemma's in de Organisatie 
van de VVD 

E.M. Storm* 

De vos heeft vele streken en de egel maar één, 
doch dat is de beste van allemaal. 
(Erasmus) 

Inleiding 
"Door Vrijheid Verbonden", de partij-brochure die het for
mele functioneren van de VVD beschrijft, herinnert er in 
de inleiding aan, dat liberalen relatief lange tijd nodig heb
ben gehad om zichzelf te organiseren. 
'Thorbecke had zelfs een duidelijke afkeer van politieke 
organisaties. Maar in 1879 ontstond de Anti-Revolutio
naire Partij, en daarmee werden ook de liberalen genood
zaakt om tot een vorm van samenwerking te lwmen. Zo 
ontstond in 1885 de Liberale Unie. Vervolgens brak een 
periode aan van grote verscheidenheid in liberale 
groeperingen. Een van de oorzaken van deze versplinter
ing was dat veel liberalen een organisatie als een soort 
keurslijf voelden, waarin wellicht de persoonlijkheid niet 
tot haar recht zou kunnen komen. Maar het verschijnsel 
van de partijvorming was niet meer uit het politieke leven 
weg te denken. Zeker niet toen het aantal kiezers (door 
uitbreiding van het kiesrecht) sterk toenam en een 
voortdurende binding met die achterban noodzakelijk 
werd." 

In de VVD is menigeen zich bij voortduring dit spannings
veld bewust tussen individuele ontplooiing en het vermeen
de gelijk van de instituties, de macht van hetgetal en de 
binding met de achterban. 

Een spanningsveld tussen mens en macht is geen uniek 
VVD-probleem, noch specifiek voor politieke partijen: 
het is in meer of mindere mate eigen aan elke organisatie. 
Binnen de VVD is het de laatste jaren echter wel erg 
virulent geweest 

Oorzaken 
De oorzaken van die soms naar zelfdestructie neigende 
spanning ligt niet in het uitsterven van de liberale gedach
te. Dat ook een politieke stroming aan de ups en downs 
van een levenscyclus onderhevig kan zijn spreekt vanzelf. 
Een periode van neergang kan tot afsterven leiden, maar 
biedt tevens de mogelijkheid van herstel na het overleven 
van een crisis. Belangrijk daarvoor is de grote lijn en de 
grote lijn van het liberalisme staat op winst 

Voorhoeve heeft onder andere bij de behandeling van de re
geringsverklaring in de Tweede Kamer en in de bijeenkom
sten van de Partijraad op 20 september (Utrecht} en 1 no
vember (Rotterdam) overtuigend aangegeven, dat het libe
ralisme er in ideologisch, sociaal en economisch opzicht 
goed voorstaat. Dat de VVD in een langdurige periode van 
groei kan zitten werd reeds geillustreerd door de bijdrage 
van Rietkerk aan de Algemene Beschouwingen in 1978, de 
laatste redevoering van Haya van Someren voor de 
Algemene Vergadering in Groningen in 1980 en het feit, 
dat de VVD onder Wiegel de tweede partij van het land 
werd ("Het fenomeen Wiegel en de eensgezindheid van de 
liberalen hebben de partij gebracht tot deze uitslag: tweede 
partij van Nederland", aldus het hoofdredactioneel in het 
partijblad "Vrijheid en Democratie" van 6 april 1982). Bij 
de Kamerverkiezing vijf maanden later, na de val van het 
Kabinet-Van AgVDen Uylfferlouw, resulteerde die gestage 
stijging zelfs in 36 zetels. 

De primaire oorzaken van het spanningsveld liggen 
evenmin in de formele organisatie. Hoewel er onlangs 
door het hoofdbestuur een commissie is ingesteld die de re
glementen moet herzien, is er geen sprake van al te 
emstig achterstallig onderhoud aan statuten of regle
menten. 



De oorzaken van de crisisverschijnselen in de partij, die 
sedert medio 1984 aan het daglicht kwamen, zullen dus ge
zocht moeten worden in de oneensgezinde wijze waarop 
aan de organisatie inhoud werd gegeven, de wijze waarop 
mensen hun aan hun functie ontleende macht hebben uitge
oefend, de wijze waarop met elkaar werd samengewerkt en 
omgegaan, de wijze waarop selectie en koersbepaling 
plaatsvond. 
Aangezien een politieke partij bestaat bij de gratie van de 
kiezers, is het effect van machtsmisbruik en het onvol
doende op eensgezindheid gericht zijn van de machtheb
bers in de formele én informele organisatie niet alleen van 
belang binnen de eigen partijgeledingen, maar vooral ook 
daarbuiten. 

Terugblik 
De VVD kan een exponent zijn van de sterke groei van 
mondigheid van mensen in onze samenleving. Dat de VVD 
desondanks in mei een grote verkiezingsnederlaag leed 
(die zelfs nog 50 procent groter was dan het na alle ruzies 
gestelde doel om het verlies tot zes zetels te beperken, de 
campagne mikte op 3!) zou gerede aanleiding tot bezin
ning moeten zijn. 

De PvdA won in mei vijf zetels, maar zag zijn doel 
(grootste partij en regeringsdeelname) evenmin gereali
seerd. Prompt werd er een commissie ingesteld die 
evaluerend conclusies formuleerde, onder meer over de cam
pagne en de uitslag, de beeldvorming onder de kiezers, de -
maatschappelijke strategie en het intern functioneren van 
de partij. Er werd door de partijraad een fikse discussie aan 
gewijd en er werd een reeks aanbevelingen op gebaseerd. 

Niets daarvan in de VVD. De partijraad "sloot de gele
deren", nam kennis van veel goede oude voornemens, 
waaronder die van de man waarmee Lubbers het zo goed 
getroffen heeft, onze vice-premier ("we moeten van onze 
fouten leren") en liet zich verwijzen naar drie besloten 
regionale bijeenkomsten. Daar maakte de toenmalige par
tijvoorzitter Kamminga van de nederlaag bijna een deugd, 
door zonder ironisch accent te verklaren dat de VVD "geen 
ingewikkelde commissie nodig heeft om de overwin
ningsnededaag te analyseren". De nederlagenstrategie zou 
worden afgezworen. Dat wel. En de politieke leiding zou 
"totaal" zijn vernieuwd! 

Hoewel de totale vernieuwing van de politieke top nog 
te bezien valt (het zou wel een logisch antwoord op het 
mismanagement van de laatste jaren zijn geweest, maar 
zelfs het bestuurslid voor de propaganda, verantwoordelijk 
voor het grootste deblcle dat de VVD ooit heeft 
meegemaakt, heeft zich herverkiesbaar gesteld) is het 
moedgevend, dat de oorzaken kennelijk in verkeerde strate
gische keuzen en het disfunctioneren van het politiek 
management gezocht mogen worden. 

Dat was in begin 1985 nog anders. Toen werd in het 
partijblad van 19 maart de essentie van de "glijers van de 
VVD" nog gezocht in de "groeistuipen van de partij, die 
in het verleden met een benijdenswaardige eenheid naar 
buiten toe wist op te treden". Het waren de leden die 
afwijkende standpunten naar buiten brachten die 't'm had
den gedaan. Mondjes dicht en in konvooi Eds leiding vol
gen, luidde de boodschap van de top. Eufemistisch op 
schrift in het partijblad: "Zoals de partij is gaan glijden 
uit haar balans zo kan zij ook weer terugglijden in haar 

balans. Dat kan alleen door interne openheid en externe 
eenheid. Het oude adagium van de VVD". Dit hoofdredac
tionele commentaar volgde op een bijeenkomst van hoofd
bestuur met Kamercentrale-voorzitters op 11 maart, waar 
het stuntelende trio Kamminga!Nijpels/Zoutendijk zich 
voor het eerst verantwoordde en de aanwezigen zwijgplicht 
aanvaardden. 

Dat de onbeheerste crisis rond de RSV-enquête, de lek
kages vanuit de partijtop naar de pers (ze werden behendig 
in andermans' schoenen geschoven!), de straatvechterij 
van Vonhoff tegen Smit in de PTf-spreidingskwestie (wie 
begon er nou met spugen?), het geknoei met de P.C. 
Hooftprijs en de permanente campagne tegen het CDA hun 
vervolg zouden krijgen in een decadent lange reeks inci
denten viel toen nog niet te voorzien. 

Het kader heeft zich op bewonderenswaardige wijze gehou
den aan het adagium en klapte niet uit de school. Het was 
andermaal de partijtop die in de fout ging, met als 
pijnlijkste dieptepunten de opvolging van Rietkerk en 
Nijpels eigen ambitie ("Ongelukkig en onbetrouwbaar 
manoeuvreerde hij in de zaak Wiegel, die hij heeft ver
knald, naar het lijkt opzettelijk", concludeerde Elseviers 
Magazine op 5 april 1986), de Volkskrant-interviews van 
Zoutendijk (waarover HB en KC-voorzitters zelfs een keer 
hun emstig misnoegen uitspraken), de afgang van de 
"euthanasie-verzoening", het vice-premierschap (dat Ed 
toch niet geambieerd had kunnen hebben, dus, jawel, alle 
hoofdredacteuren in de fout!) en het "verblind maso
chisme" (citaat Halberstadt) op het Bunnikse verliezers
feest in plaats van het ruiterlijk erkennen van de verkie
zingsnederlaag. 

Nog steeds rust in de partij een taboe op het spreken 
over de oorzaken van zoveel ellende. En hoewel 
Kamminga al vóór zijn afscheid het motto "open, samen 
en vernieuwen" uitsprak, is er bij het schrijven van dit 
stuk, eind november, nog maar een schuchter begin ge
maakt met een open analyse van oorzaken, een geza
menlijke politieke en organisatorische koersbepaling en 
een vernieuwing van de informele organisatie door herstel 
van vertrouwen, communicatie en motivatie. 

Parallellen 
Het eerst noodzakelijke bij elke poging tot organisa
torische vernieuwing is een analyse van de oorzaken van 
de crisis- en verkrampingsverschijnselen. 

Een crisis kan leerzaam zijn in het bestaan van een 
organisatie. De oorzaak ervan ligt meestal in het niet tij
dig onderkennen of ontkennen van noodzakelijke overgan
gen tussen de ontwikkelingsfasen, die organisaties plegen 
te doorlopen. Dat overkomt niet alleen organisaties, maar 
ook idealen en beleid, net als kinderen, produkten, mark
ten, mensen en culturen. Niets nieuws dus onder de zon 
sedert het panta rhei van Heraclitus. 

Als verandering het alpha en omega van onszelf, onze 
omgeving en (dus?) ook van onze partijorganisatie is, 
waar maakt het kader zich dan druk om? Als het universum 
zich volgens de natuurlijke bestemming van het Tao, de 
weg, ontplooit, welke rol is daarin dan voor de partijlei
ding weggelegd? 

Als management - leiden - te definiëren is als het 
integer, consistent, actiegericht, goed getimed en navolg
baar vernieuwen én consolideren en het zodoende in samen-
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spel richten van ideeën, mensen en middelen op een (poli
tiek of organisatorisch) doel, dan wordt ook duidelijk wat 
van politiek management mag worden verwacht, waar een 
partijleiding in tekort kan schieten. Een taak van het ma
nagement is overgangssituaties te (h)erkennen, de zin er
van te begrijpen, een antwoord erop te formuleren en de 
organisatie er actie op te laten nemen. Zodra de nieuwe 
richting door de organisatie wordt gedragen, raakt de crisis 
overleefd. 

Vernieuwing 
De op vernieuwing van de politieke leiding gerichte inter
ventie van Bolkestein daags na de verkiezingen en de 
keuze van Voorhoeve tot fractievoorzitter markeren het 
feit, dat crisis en vernieuwing weliswaar een natuurlijk 
proces vormen, maar dat de overgangen ' schoksgewijs 
kunnen en soms moeten verlopen en pijnlijk kunnen en 
zelfs mogen zijn. 

De bedrijfskunde leert, dat de ervaringen van de VVD 
niet uniek zijn. Integendeel, de crisis volgend op een 
periode van groei onder solistisch opererend management 
met onvoldoende interne communicatie en tegenspel 
vormt een betrekkelijk normaal verschijnsel. Argenti 
noemde in 1976 in Corporale Co/lapse: The Causes and 
Symptoms als voornaamste oorzaken van zo'n crisis een 
te snelle groei ten opzichte van het eigen vermogen en 
een niet uitgebalanceerd managementteam 

Het "eigen vermogen" kan in de termen van een poli
tieke partij worden vertaald als een combinatie van het 
beleidsvormend en sturend vermogen van bewindslieden en 
fracties en van het organisatorische en leidinggevend ver
mogen van het partijbestuur. 

Op beide fronten is de VVD de laatste vier jaren 
onderbedeeld geweest. Tegelijkertijd bleek de partijtop van 
Nijpels, Zoutendijk, Van Aardenne en Kamminga niet in 
staat zich als mangementteam gezag te verwerven. Een 
dergelijk gezag van fracties in Tweede en Eerste Kamer, 
bewindsliedenteam en partijbestuur behoort vorm te krij
gen in een "topteam" in de partij: tenminste een vier
manschap, waarin alle rollen die in een creatief team 
vervuld moeten worden in aanleg aanwezig moeten zijn en 
de praktijk de ruimte moeten krijgen. 

Voor het succesvol opereren van een team zijn namelijk 
niet alleen de professionele deskundigheid van de team
leden van belang (in een politiek leidinggevend team 
kunnen die zelfs van ondergeschikt belang blijken), maar 
vooral de individuele mogelijkheden om in goed samen
spel verschillende rollen te vervullen, elkaars sterke pun
ten te versterken en elkaars zwakten op te vangen. 

In het bijzonder heeft het optreden van Voorhoeve een 
wezenlijke verandering in de' wijze van politieke koers
bepaling bewerkstelligd. De Tweede Kamerfractie heeft z'n 
openheid en eenheid weer hervonden, wezenlijke voorwaar
den voor eigen creativiteit en stimulerend samenspel met 
het kabinet en de coalitiepartner. De tijd is voorbij dat 
partijraadsleden brieven rondzonden met als aanhef "in de 
afgelopen maanden leek het of de VVD-Tweede Kamerfrac
tie van een heel andere politieke planeet afkomstig was". 
Of die vernieuwing voorbij kan gaan aan de Eerste 
Kamerfractie is een vraag die door de huidige voorzitter 
ervan ten onrechte positief lijkt te worden beantwoord. 
Zijn voorlopig herkandideren zal echter niet in functie 
bedoeld kunnen zijn: daarvoor heeft ook Jan Kamminga 

te duidelijk aangegeven, dat de "totale vemieuwing"van de 
toenmalige partijtop noodzakelijk is om een herstel van 
vertrouwen te verzekeren. 

Signalen 
Aan signalen heeft het in de partij niet ontbroken. Sig
nalen over het politiek mismanagement werden echter tot 
voor kort niet open tegemoet getreden. Onder de dreiging 
dat het opheffen van de beschuldigende vinger tot een boe
merang-effect zou leiden, waarvan de schade op de totale 
VVD zou terugslaan, is menigeen monddood gemaakt Wie 
uiting gaf aan zijn zorg en vragen stelde werd afgebrand, 
of kreeg door de partijtop persoonlijk het etiket "dwars
ligger" opgeplakt Wie zijn zorg met anderen besprak, 
heette maffia-methoden te hanteren of op z'n minst met 
een coupe bezig te zijn. 

De Kamercentrale Haarlem analyseerde in mei/juni 1986 de 
hoofdproblemen als volgt: 
- sedert enige jaren groeien VVD-beleidsmakers en -sup
porters uiteen, 
- de presentatie van het beleid en de politieke inschatting 
van zaken is onjuist en ongelukkig, 
- het management van het dagelijks bestuur en het hoofd
bestuur vertoont onvoldoende draagkracht, wekt de indruk 
onvoldoende te luisteren naar de achterban en functioneert 
te solitair. 

Een werkgroep van de Kamercentrale Dordrecht, inge
steld onder andere om een antwoord te geven op de vraag 
in hoeverre organisatie, beleid en presentatie van de 
partij, kabinet en fractie oorzaak waren van de teruglo
pende kiezersgunst, kwam eind 1985 tot de volgende 
conclusies: 
- niet het beleid maar de presentatie moet worden bij
gesteld; 
- duidelijkheid dient te worden verschaft over wat partij
beleid is en wat kabinetsbeleid; 
- door wijziging van de interne kandidaatstellingsproce
dure voor leden van de Tweede Kamer moet de kans op een 
goed functionerend team worden verbeterd, 
- onvoldoende training, ondoelmatige voorbereiding en on
doorzichtige besluitvorming belemmeren de communicatie. 

Een eind 1982 ingestelde werkgroep uit het hoofdbestuur 
constateerde in 1984 problemen in het functioneren van 
het HB (Wolfheze-rapport), met als oorzaken: 
- inadequate informatieverstrekking, 
- onduidelijke taakverdeling tussen HB en DB, en 
- onvoldoende taakvervulling. 

De vele goede gedachten die al in eerdere rapporten naar 
voren waren gekomen, hadden volgens de werkgroep geen 
aantoonbaar resultaat gehad. Het hoeft dus geen ver
wondering te wekken, dat het Hoofdbestuur als orgaan van 
algemene leiding en controle nog maar nauwelijks 
functioneert 

Dilemma's 
Het belang van Ginjaars bereidheid als voorzitter op te 
treden, zou weleens kunnen zitten in de consequente erken
ning dat het leiden van de partij een zelfstandige verant
woordelijkheid is, naast het vormen en voeren van poli
tiek beleid. 

Liberale beleidsvorming toetst (en liberale machtsvor-



ming moet worden getoetst) aan de idealen van geestelijke 
vrijheid, rechtsgelijkheid en economischesolidariteit Sa
menlevingen en organisaties op alle schaalniveaus kunnen 
een zichzelf voortdurend vernieuwende vorm het beste vin
den, door het ontwikkelen van structuren en machtssyste
men die zichzelf kunnen corrigeren. Scheiding van mach
ten en decentralisatie zijn wezenlijke grondslagen van een 
zelfregulerende organisatie, nodig om machtsevenwicht en 
respect voor de individuele mens in stand te houden. 

Toch vormt dit credo geen pasklare oplossing voor het 
management. Telkens zullen afwegingen plaats moeten 
vinden: "politiek = kiezen", maar ook "leiden = timen". 
Individueel machtsmisbruik mag niet leiden tot verstik
kende controle, evenmin mag het terugdringen van over
matige regelgeving doorslaan in vrijblijvend pionieren. 
Organisatorische stagnatie doorbreken met behulp van 
verregaandedelegatie mag niet zonder vorming en oplei
ding aan de basis van de organisatie en het mag evenmin 
betekenen dat de leiding ondelegeerbare taken afschuift. 
Een optimum moet worden gekozen ten aanzien van de 
organisatorische schaal, van een partijcultuur van open
heid en eenheid in verscheidenheid en van het tempo 
waarin veranderingen worden doorgevoerd. 

Het is nu tijd voor initiatieven, die uitgaan van een sti
mulerend vertrouwen én van een gezond wantrouwen, in de 
plaats van de op wantrouwen gebaseerde geldingsdrang 
waarmee de partij een paar jaar is belaagd. 

V oorstellen 
De gecombineerde verantwoordelijkheid voor politieke 
lijn en organisatie, die in de Algemene Ledenvergadering 
belichaamd is, leidt tot twee afzonderlijke zwaartepunten: 
het politieke zwaartepunt bij de Tweede Kamerfractie en 
het organisatorisch primaat bij het Hoofdbestuur. 

Aan dat laatste zal het Hoofdbestuur weer eens toe moe
ten komen. Het organisatorisch lange termijnbeleid ,moet 
vorm krijgen in een gerichte voorbereiding en besluit
vorming ter zake. Enerzijds betekent dit een straffere 
taakvervulling door én controle op het Dagelijks Bestuur, 
anderzijds een grotere uitdaging naar (en respons voor) 
alle delen van de partij om zelf tot initiatieven te komen. 

In politieke zaken zal het Hoofdbestuur niet verder 
moeten gaan dan als eerste klankbord voor de fracties te 
fungeren en een effectief informeel contact zeker te stellen 
tussen Hoofdbestuur en KC-besturen, fracties en bewinds
lieden. 

Daarnaast wordt er nog onvoldoende beroep op alle ken
nis van de partijleden gedaan. De VVD zou kunnen uitblin
ken door deskundigheid en motivatie, zeker als profes
sionaliteit en management-development meer worden gesti
muleerd. 

Een dergelijk beroep op kwaliteit, waarachtigheid en 
toekomstgerichtheid zou ook moeten blijken uit het func
tioneren van het "topteam", het viermanschap van fractie
voorzitters, vice-premier en partijvoorzitter. Voorhoeve 
en Ginjaar vormen daarvoor de vernieuwde en vertrouwde 
kern; de teamgeest zou in de loop van 1987 echter ver
breed en versterkt moeten worden. 

Ook de kandidaatstellingsprocedure voor leden van de 
beide Kamers moet worden herzien. Nu spelen anciën
niteit, het behoren tot de inner-circle, beloning voor 
bewezen diensten en regionale herkomst nog een te be
langrijke rol ten opzichte van de vorming van optimaal 

samengestelde teams met maximale persoonlijkheid en 
professionele inbreng. Politieke loopbaanplanning moet 
in een op het realisere van politieke doelen gerichte orga
nisatie op alle niveaus een vanzelfsprekende plaats kun
nen innemen. 

De communicatie binnen de partij zou bovendien gebaat 
zijn bij een vernieuwing van het partij-orgaan Vrijheid en 
DemocraJie. Gedurende de laatste jaren heeft het blad angst
vallig gekozen voor een gesloten front, waarin wel plaats 
was voor onwaarachtig verdoezelen en voor goede bedoe
lingen, maar niet voor het kritisch zoeken naar vernieu
wing. De aangekondige wijziging naar een maandelijks 
verschijnen stelt deze verbetering nog geenszins zeker. 

Zonder zakelijke informatie, zowel over intern-organisa
torische ontwikkelingen als over de doelen en effecten 
van politiek beleid, krijgt de betrokkenheid in de partij 
onvoldoende kansen. Alleen met verscherpte meningsui
ting en inhoudelijke polemiek wordt het liberalisme uitda
gend gestimuleerd. 

* Ir. EM. Storm is partner van een bureau voor interim
management en beleidsadvies en voorzitter van de WD
afdeling Rotterdam. 
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Naar het Midden? 

G.M. de Vries * 

De verkiezingen zijn verloren, de strijd om de regerings
verantwoordelijkheid gewonnen, de gelederen zijn weer 
gesloten, de wonden helende. De VVD bezint zich op de 
toekomst. Niet alleen de PvdA buigt zich over de oorzaken 
van haar "overwinningsnederlaag". Ook in de VVD is het 
zelfonderzoek nog niet afgesloten. Welke lessen te trek
ken uit het gebeurde? En als Lubbers met hulp van de VVD 
over een paar jaar zijn karwei zal hebben afgemaakt. wat 
dan? Op sommige punten in het debat tekent zich een 
duidelijke consensus af. Bij andere is dat minder het geval. 
Daarover gaat deze bijdrage. 

Over één van de oorzaken van het verkiezingsverlies is 
iedereen het eens. De telkens oplaaiende interne twisten 
hebben de VVD veel kwaad gedaan. Van de drie grote 
partijen kan de VVD zich openlijke onenigheid in eigen 
kring het minst veroorloven. Binnen de PvdA is altijd wel 
ergens ruzie over. Het PvdA-electoraat ligt daarvan door
gaans niet wakker. Ook het CDA is jarenlang een verdeeld 
huis geweest. waarin links en rechts elkaar met wisselend 
succes bestreden, om van de bloedgroepen nog te zwijgen. 
De CDA-kiezers, ofschoon tamelijk volgzaam en wel het 
een en ander gewend, hebben met dergelijke schermut
selingen niet veel op. Als zich een aanvaardbaar alter
natief voordoet. zullen zij dat tenminste overwegen. Daar 
lag één van de sterke punten van de VVD in de jaren zeven
tig en het begin van de jaren tachtig. Naast een kraké
lende PvdA en een zwalkend. CDA stond de VVD als een 
rots in de electorale branding - een baken van rust en 
betrouwbaarheid. Je mocht het dan niet altijd met de VVD 
eens zijn, je wist in elk geval was je er aan had. 

Die troefkaart is ons de afgelopen jaren uit handen 
gevallen. De liberale ministers stonden niet altijd schou
der aan schouder en werden dus door de premier uit elkaar 
gespeeld. Het liberale smaldeel in het kabinet lag evenmin 

136 steeds op dezelfde koers als de VVD-fractie in de Tweede 
ilt:{ Kamer. De fractie liet zich ook niet altijd evenveel aan de 

eigen bewindslieden gelegen liggen, en was op sommige 
punten zelf verdeeld. De liberale kiezers werd zo veel 
onenigheid te veel. 

Er ging tijdens de vorige kabinetsperiode echter meer ver
loren dan de huisstijl van de VVD. De partij heeft zich 
door de jaren heen een reputatie verworven van staatsrech
telijke zuiverheid. Het erfgoed van Thorbecke, door Oud 
met zoveel verve (en starheid) verdedigd, leek bij de VVD 
in goede handen. Waar een partij als de PvdA zich begaf 
op kronkelende paden als het "terugroeprecht" ten opzich
te van gemeenraadsleden, het aanstellen van politieke 
adviseurs en de invoering van een versluierd (zij het ook 
weinig effectief) monisme tussen de Tweede Kamerfractie 
en de bewindslieden, stond de VVD pal voor de oorspron
kelijke spelregels. En niet alleen voor de spelregels tus
sen staatsrechtelijke organen, ook voor die tussen perso
nen. 

Onder het eerste kabinet-Lubbers heeft zich een onmis
kenbare spelverruwing voorgedaan. Regels en spelers 
leken door de VVD niet langer in de vanouds bekende 
geest te worden behandeld. De staatsrechtelijke zuiverheid 
en de achterliggende liberale beginselen waren in het 
gescharrel rond de toekenning van de P.C. Hooftprijs ver 
te zoeken. Dat de partij in de RSV-enquête "om Van Aar
denne heen" ging staan, hebben vele, traditioneel ingestel
de kiezers niet begrepen. Dat juist op Joekes zo veel pro
teststemmen zijn uitgebracht. laat zich mede in dit licht 
begrijpen. De "verrekening van schulden" na de 2le mei 
heeft de partij blijkens de peilingen evenmin goed gedaan. 

Eenduidigheid van beleid, zuiver staatsrechtelijke verhou
dingen, persoonlijke onbesprokenheid - ze hebben de afge
lopen jaren niet centraal gestaan. Zeker in de concurren
tiestrijd met het CDA is de VVD, in een woord van 
Bolkestein, haar karaktervoorsprong kwijtgeraakt. Terecht 
wordt aan het herstel ervan nu met man en macht gewerkt. 
Het fractie-overleg met de bewindslieden is verbeterd, de 
bewindslieden liggen onderling meer op één lijn, de 
fractie-structuur is herzien, personele wijzigingen door
gevoerd, het politiek leiderschap vernieuwd. Er is een 
bladzijde omgeslagen. 

Voor de VVD is nu een periode van consolidatie en herstel 
aangebroken. De Provinciale Statenverkiezingen komen te 
vroeg om op meer dan 17 à 18 procent te kunnen rekenen
dat zou al een niet geringe groei weerspiegelen. Of de pers
pectieven op langere termijn gunstiger zijn, zal in niet on
belangrijke mate afhangen van de koers van de partij in de 
komende jaren. Moet de VVD meer naar het centrum? Of 
ligt haar toekomst meer naar rechts? 

De locatie van een partij in het politieke spectrum wordt 
door vele factoren bepaald. Behalve de eigen strategie 
speelt natuurlijk in grote mate de opstelling van de concur-



renten een rol. Het ziet ernaar uit dat de PvdA in het bij
zonder aan een heroriëntatie bezig is. Op haar beurt ziet 
ook het CDA zich voor ingrijpende keuzen gesteld. Het is 
tegen die achtergrond dat de nieuwe VVD-koers gestalte zal 
moeten krijgen. 

PvdA 
Bij de PvdA is het oordeel van de kiezers hard aangeko
men. De partij won weliswaar vijf zetels, maar de winst 
werd voornamelijk geboekt op klein links. Nutteloze 
winst bovendien: de coalitiepartijen behielden een meerder
heid en mochten doorregeren. 

Op de oppositiebanken teruggeplaatst, overziet de PvdA 
nu de schamele oogst van de afgelopen decennia. Eind 
1958 kwam een einde aan een dertienjarige, onafgebroken 
regeerperiode. In de 28 jaar daarna heeft de PvdA slechts 
een zestal jaren mogen meeregeren: één bijna volle 
periode (1973-1977) en twee korte intermezzi (1965-1966 
en 1981-1982). Dat vreet 

De PvdA heeft bovendien het maatschappelijke tij niet 
mee. Ideologisch was en is men niet voorbereid op een 
lange periode van stagnerende economische groei. Zeker, 
ook de PvdA ziet in dat er bezuinigd moet worden, maar er 
rond voor uitkomen... Het gaat allemaal schoorvoetend en 
zonder overtuiging, en de kiezer voelt dat Op de technolo
gische revoluties die zich allerwegen voltrekken - informa
tica, telecommunicatie, omroep - heeft men geen ant
woord. Ten aanzien van de defensie heeft de partij zich 
vastgebeten in dogma's. Zij begint trekken te vertonen 
van de Italiaanse communistische partij, de PCI: wel 
steeds zo'n 30 procent van de stemmen, maar gedoemd in 
de oppositie te blijven. De PvdA zit politiek aan de 
grond. 

Er zijn echter tekenen die erop wijzen dat er veranderingen 
op til zijn. Wim Kok is geen tweede Den Uyl. Van hem 
zijn geen uitspraken te verwachten zoals die verbluffende, 
een beetje ontroerende uitspraak van zijn voorganger over 
moderne technologie: "U weet wel, robots, van die enge 
dingen met draadjes eraan"l. Integendeel, Koks aanpak 
van de jongste Algemene Beschouwingen verschilde qua 
toon en inhoud op nogal wat punten van de dramaturgisch 
zwaarder aangezette betogen uit het tijdperk-Den Uyl. 

Kok staat uiteraard niet alleen. In Socialisme en Demo
cratie brak Hans Kombrink al eerder een lans(je) voor een 
wijziging van de koers, c.q. een accentverlegging (ook 
Kombrink weegt zijn woorden). Een enkel citaat, waarmee 
de diepgang van het artikel overigens onvoldoende kan 
worden geillustreerd: 

"Verhoging van de collectieve lastendruk? Die is al 
hoog en ook de PvdA kan de ogen niet sluiten voor een 
sterk toegenomen fraude. Verdere vermindering van inko
mensverschillen? Het spreekt ons ideologisch aan, maar a) 
de opbrengst valt door de wet van de kleine getallen 
tegen, b) de verschillen zijn onder negentig procent van 
de bevolking al niet zo groot, en c) misschien is er wel 
enig verband met het tempo van economische groei"2. 

Waarvan akte. Ook De Kam komt tot de conclusie dat 
"een koerswijziging van de partij .... een noodzakelijke 
voorwaarde (is) om de electorale aanhang op langere ter
mijn te consolideren en (verder) te vergroten"3. 

Het zijn interessante signalen: niet meer dan dat, maar 
ook niet minder. Waartoe ze zullen leiden zal in 1987 

blijken. Zet de hier aangestipte ontwikkeling door en 
kiest de PvdA inderdaad voor een niet-polariserende koers, 
dan kan dit belangrijke gevolgen hebben voor de partijpo
litieke verhoudingen. De afstand tussen de PvdA en de rege
ringspartijen wordt dan immers kleiner. Daarmee doemt 
voor het CDA een groot dilemma op. 

CDA 
Het CDA is een uitzonderlijk fenomeen waarmee niet-con
fessionelen in het algemeen slecht weg weten. Alle 
wishful thinking · van buitenstaanders ten spijt heeft het 
CDA kans gezien de afkalving van het traditionele electo
raat van ARP, CHU en KVP een halt toe te roepen. Hadden 
de drie confessionele partijen in 1948 samen nog 53 pro
cent van de stemmen, in 1972 was hun aandeel gedaald tot 
32 procent, en algemeen heerste de verwachting dat de 
trend zou aanhouden. Ontkerkelijking, ontzuiling en decon
fessionalisering leken ontstuitbaar. Zo dacht - en hoopte- -
althans de niet-confessionele intelligentsia. En toch haal
de het CDA in 1986 zo'n 34 procent van de stemmen en 
werd het de grootste partij. 

Natuurlijk zijn ter verklaring van deze stembusuitslag 
allerlei grotendeels incidentele factoren aan te wijzen: het 
lijsttrekkersprobleem bij de PvdA, de interne twisten bij 
de VVD, het "Lubbers-effect", en dergelijke. Zij doen niet 
af aan het feit dat het CDA een indrukwekkende prestatie 
heeft verricht 

Intussen heeft de kiezersaanwas het leven er voor de CDA
strategen niet eenvoudiger op gemaakt. Zij staan in de 
eerste plaats voor de vraag hoe de uitslag te interpreteren: 
als een teken van herzuiling of juist als een teken van 
ontzuiling? Het waren immers niet alleen voormalige CDA
stemmers die weer op het nest zijn teruggekeerd; ook vele 
duizenden niet-confessionelen hebben op Lubbers ge
stemd. Verbonden met elk der interpretaties is de keuze 
van een strategie: moeten immateriële punten sterker wor
den benadrukt (de rol van het gezin, vragen van leven en 
dood, etc) of juist niet? 

Belangrijker nog is het feit dat het CDA is uitgegroeid 
tot een Nederlandse versie - niet identiek, wel vergelijk
baar- van de Duitse CDU. De afgelopen tien jaar beheerste 
het CDA het midden van het Nederlandse politieke 
spectrum. In 1986 blijkt het te zijn uitgegroeid tot een 
centrum-rechtse massapartij, een verzamelplaats voor 
zowel confessionele als niet-confessionele kiezers die 
"links" niet in de regering willen zien. Wil het CDA deze 
kiezers behouden, dan heeft het er alle belang bij te 
streven naar een tweedeling in de Nederlandse politiek. 
Het zal zich dan ook de komende jaren trachten te profi
leren als het vanzelfsprekende alternatief voor de PvdA. 
Daarmee de lijn doortrekkend die de CDA-lijsttrekker 
begin dit jaar zo veel succes bracht (Lubbers: "Het gaat 
tussen Den Uyl en mij"). Voor de VVD lijkt in zo'n con
stellatie weinig meer te zijn weggelegd dan een marginale 
rol op de rechtervleugel van het CDA. 

Het alternatief voor de christen-democraten is: terug naar 
de oude wippositie in het politieke spectrum. Niet po
lariseren tegen, maar juist de deur openhouden voor de 
PvdA. Een keuze derhalve voor een driedeling in de Neder
landse politiek. Opteert het CDA voor een zodanige 
middenkoers, dan blijft er voor de VVD meer electorale 
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ruime over, zij het weer ter rechterzijde van het CDA. 

Geen van beide alternatieven is voor ons, liberalen, 
werkelijk aantrekkelijk. Met het tweede alternatief zijn wij 
vertrouwd. Een zwenkend en laverend CDA dat de kerk in 
het midden houdt, is electoraal aantrekkelijk voor de VVD. 
Wij kunnen inspelen op het verzet onder CDA-kiezers te
gen een mogelijke coalitie met de PvdA. Of de VVD na de 
verkiezingen ook in het kabinet mag, is intussen nog 
maar de vraag. Hierbij is de partij behalve van de stembus
uitslag vooral afhankelijk van de christen-democraten. 
Zolang PvdA en VVD geen geloofwaardig alternatief kun
nen vormen geldt immers dat de kiezer wikt maar het CDA 
beschiktEen CDA dat zich opwerpt tot natuurlijke tegen
pool van de PvdA, is voor de VVD echter nog minder 
interessant Zolang VVD en PvdA geen coalitie kunnen 
aangaan, rest voor de liberalen dan niet veel meer dan een 
bijwagenrol op rechts, terwijl de kans op regeren nog 
steeds in hoofdzaak door derden wordt bepaald (zij het in 
dit geval minder door het CDA en meer door de kiezer, die 
nu immers de keuze heeft tussen de PvdA (eventueel ge
steund door klein links) en het CDA, gesteund door de 
VVD). 

Voor welke lijn het CDA kiest is op dit moment nog niet 
duidelijk. De "CDA- koers" zou de partij meer op één lijn 
brengen met de twee andere grote christen-democratische 
partijen in Europa, de Italiaanse en de Duitse, die 
traditioneel rechts staan van het CDA. De CDA-kiezer ziet 
zijn p,artij bovendien liever regeren met de VVD dan met 
de socialisten, en zal een duidelijke bekentenis tot 
coalities met de VVD waarschijnlijk niet onwelgevallig 
zijn. Een plaatsbepaling als Nederlandse CDU is tenslotte 
aantrekkelijk voor wie rekening houdt met verdergaande 
ontzuiling en deconfessionalisering. Hoe groter het aantal 
zwevende, gedeconfessionaliseerde kiezers wordt, zo valt 
aan te nemen, des te moeilijker hen te binden aan een 
partij die nu eens met deze, dan weer met gene in zee gaat. 
Met trouwe zuilgebondenen gaat dat nog. Zwevende 
kiezers willen weten waar zij aan toe zijn. 

De kans op een tweedeling van de Nederlandse politiek 
moet inmiddels ook weer niet te hoog worden aangesla
gen. Oude gewoonten slijten langzaam. De KVP-bloed
groep in het CDA is zich terdege bewust van het feit dat 
de eigen kweek sins 1918 onafgebroken regeringsverant
woordelijkheid heeft gedragen, sinds 1959 geholpen door 
de wederzijdse uitsluiting van PvdA en VVD. Zou men 
voor het CDU- model kiezen, dan bestaat de kans zo nu en 
dan ook eens wat jaren in de oppositie te moeten door
brengen. Niet iedere KVP-politicus heeft zich met dat 
perspectief voor ogen aangemeld als lid van de partij.Veel 
hangt natuurlijk ook af van de koers van de PvdA, dat wil 
zeggen van deinhoud en de stijl van de oppositie. De stijl 
van de PvdA is de afgelopen decennia steeds een steen des 
aanstoots geweest voor de christen-democraten. Eerst was 
er de anti-KVP-resolutie, toen een ononderhandelbaar ver
kiezingsprogramma (Keerpunt 72), daarna de "meerder
heidsstrategie" (1977), de "zes strijdpunten" (1981) en ten
slotte de "kruisvluchtwapens" (1985). Joop van den Berg 
heeft er opgewezen dat de PvdA ten opzichte van de 
beoogde coalitiepartner steeds een soort "niet-erkennings
strategie" heeft bedreven, als het ging om de DDR. Hij 

stelt: "In de jaren zestig werd de ARP anders behandeld dan 
KVP en CHU; in de jaren zeventig werden ARP en KVP 
tegenover de CHU gesteld; vervolgens was de PvdA 
hoofdzakelijk geïnteresseerd in "loyalisten" en "dissiden
ten"; tenslotte werden CDA en VVD één pot nat Nooit 
werd het CDA genomen voor wat het was ... :•4 .Als de 
PvdA erin zou slagen zich niet alleen inhoudelijk te 
vernieuwen, maar ook haar dédain ten opzichte van de 
confessionelen te temperen, zou zij de afstand tussen haar 
en het CDA aanzienlijk kunnen verkleinen. Voor het CDA 
wordt dan de CRU-optie minder geloofwaardig, c.q. de 
terugkeer naar de vertrouwde wippositie aantrekkelijker. 

VVD 
Wat moet in het licht van het voorafgaande de opstelling 
zijn van de VVD? Welke strategie biedt de meeste kansen 
en de minste risico's, rekening houdend met de mogelijk
heid van een twee- dan wel driepolig partijstelsel? 

Een CDA dat besluit zich ook in de toekomst te profi
leren als het natuurlijk evenwicht tegen de PvdA vormt 
een bedreiging voor de VVD. Wordt de verkiezingsstra
tegie van Lubbers wegens succes geprolongeerd, dan krijgt 
de VVD weinig kanshet verloren electoraat terug te 
winnen. Het CDA zorgt er dan immers voor dat de achter
ban niet uit onvrede over de onzekere CDA-koers over
loopt naar de VVD, zoals in het verleden wel is gebeurd. 
De rol van rechtsbuiten in de Nederlandse politiek is een 
eerzame maar ook tamelijk eenzame. Om het electorale tij 
te doen keren, lijkt in de hier geschetste omstandigheden 
een bredere aanpak voor de VVD zinvol; een aanpak 
waarbij de partij zich ook richt op de gematigde PvdA-kie
zers en de D66-stemmers. Daarmee is niet gezegd dat de 
VVD "naar het midden" moet In de eerste plaats is een 
zuivere middenkoers voor de VVD electoraal niet aantrek
kelijk. Als "middenkoers" betekent: immateriële beleids
punten benadrukken, dan moet worden bedacht dat daarmee 
moeilijk valt te scoren. Voor zover onderwerpen als eutha
nasie, gelijke behandeling, mediabeleid en strafrechtelijke 
hervormingen de kiezers in beweging brengen, is dat 
vooral met de tegenstanders het geval. Bovendien ver
groot een dergelijke aanpak de afstand tot het CDA, 
zonder een coalitie met de PvdA tot een reëel alternatief te 
maken. (Daarvoor is de afstand op economisch en 
defensiegebied immers nog te groot) Een positie als die 
van de FDPis voor de VVD niet aantrekkelijk. De Duitse 
liberalen dragen weliswaar al sinds 1969 regeringsverant
woordelijkheid, maar kregen nooit meer dan 12,8 procent 
van de stemmen. Meestal aanmerkelijk minder. De FDP 
levert een permanente strijd om het bestaan zonder over de 
"kritische massa" te beschikken die nodig is om werkelijk 
een stempel op het regeringbeleid te kunnen drukken. Dat 
is geen wenkend perspectief. 

De VVD dient voor haar traditionele kiezers een 
aantrekkelijke partij te blijven. Het lands belang vereist 
evenzeer dat wij vasthouden aan een aantal ons dierbare 
standpunten. Dat geldt allereerst de defensie. In een tijd 
waarin de defensie-uitgaven onder permanente en zware 
druk staan, is het nodig dat tenminste één partij zich volle
dig inzet voor de kwaliteit van het materieel en - even be
langrijk - van het personeel. Vasthouden moeten wij ook 
aan een aantal economische beleidsopvattingen. Die zijn 
immmers nog bij lange na niet verouderd. De afgelopen 
vier jaar is er bijvoorbeeld slechts mondjesmaat gepri-



vatiseerd, de werkgelegenheid in de kwartaire sector is tus
sen 1982 en 1986 met 24.000 arbeidsjaren toegenomen 
en de regeldichtheid is geïntensiveerdS. 

Uitsluitend te streven naar behoud dan wel terugkeer van 
vroegere VVD-kiezers is echter niet voldoende. Om ade
quaat te kunnen inspelen op de mogelijke koersaanpas
singen van CDA en PvdA is verbreding van het electorale 
draagvlak wenselijk. Zowel inhoudelijk als qua presentatie 
zullen wij enige nieuwe accenten moeten leggen (en enige 
oude accenten opnieuw). 

Om onze aanhang ook onder de PvdA- en D66-stemmers 
te vergroten, zouden wij onze opvattingen over het milieu
beleid meer kunnen benadrukken. Met twee oud- ministers 
en een zittend bewindsman heeft de VVD in deze sector 
veel gedaan. Toch worden wij nog onvoldoende als milieu
actieve partij herkend. 

Het cultuurbeleid wordt de komende jaren belangrijker. 
Op dit gebied, van zo'n groot belang voor de ontplooi
ingsmogelijkheden van de burger, heeft de Teldees
stichting nuttig werk verricht. Hetzelfde geldt mutatis 
mutandis voor het multi-culturele karakter van onze 
samenleving. In ons buitenlands beleid zouden wij onze 
ideeën over ontwikkelingssamenwerking en mensenrech
ten meer over het voetlicht kunnen brengen, terwijl drin
gend behoefde is aan een visie op de broodnodige hervor
ming van de Europese Gemeenschap. In het economisch 
beleid - electoraal het belangrijkst - vergen zaken als invi
didualisering, informatisering, belasting- en premiedruk en 
ambtenarenbeleid veel aandacht. Bij alle binnenlands
politieke punten geldt dat de internationale (veelal de 
Europese) context voortdurend aan belang wint Wij 
zouden ons duidelijk ten opzichte van andere partijen 
onderscheiden door deze ontwikkeling meer in ons 
handelen en denken te verwerken. 

Conclusies 
De VVD - zo stellen wij in eigen kring vast - heeft een 
goed produkt, maar verkoopt het niet altijd even goed. 
Ons imago heeft de afgelopen jaren blutsen opgelopen. De 
steeds terugkerende crises en crisisjes hebben sporen 
achtergelaten. Wij stralen niet langer zelfvertrouwen en 
optimisme uit In de loop van de komende jaren zal aan de 
wederopbouw van ons beeld hard moeten worden gewerkt. 
De VVD van toen was duidelijk, eensgezind en betrouw
baar; de VVD van straks zal het weer moeten worden. De 
VVD van gisteren kwam soms wat kil en stoffig over; de 
VVD van morgen zal sociaal belrokken moeten zijn en 
dynamiek moeten tonen, zal aansluiting moeten vinden 
bij de sociale en culturele veranderingen die zich onder 
onze ogen voltrekken, en hoop moeten bieden, geworteld 
in een optimistisch toekomstdenken. Bij dat werk zijn 
vele handen nodig. Ook, bijvoorbeeld, die van Ed Nijpels, 
een van de beste "communicators" die de VVD rijk was en 
is. De VVD heeft genoeg denk- en werkkracht Waar het 
op aankomt is die ook ten volle aan te spreken. 

De VVD moet zich niet verliezen in een strategie
discussie. De vraag of de electorale winst primair 'in het 
midden' of 'op rechts' te zoeken is, is misleidend. 

Wij zullen in de eerste plaats onze aantrekkingskracht op 
het centrum moeten vergroten. In een naar bipolariteit ten
derend bestel is dat voor de VVD een levensvoorwaarde. 

Wij dreigen anders te vervallen tot een marginale machts
factor rechts van het CDA. Ook als het CDA niet opteert 
voor een CDU-rol geldt dat de VVD haar kracht in het 
politieke midden moet vergroten. Mocht de PvdA zich 
zodanig ontwikkelen dat een PvdA-VVD coalitie in het 
vizier komt, dan moet de VVD daarop inhoudelijk zijn 
voorbereid, zodat een dergelijke samenwerking electoraal 
geloofwaardig kan plaatsvinden. 

Wij dienen onze traditionele aanhang intussen niet te 
verontachtzamen. Met wie wij ook pacteren, het zal moe
ten geschieden vanuit een positie van kracht Dat minder
heidspartners weinig profileringsruimte hebben is een les 
die wij de afgelopen jaren van Lubbers hebben geleerd. 
Deze regel geldt a forteriori in een eventueel PvdA-VVD 
kabinet Alleen bij een voldoende evenwichtige machts
verdeling is een zodanige samenwerking voor de VVD een 
realistisch alternatief. Onderhandelen vanuit een positie 
van electorale kracht kunnen wij alleen als wij nieuwe 
aanhang verwerven zonder de_ oude te verspelen. Een 
marginale rol in het centrum is even onaantrekkelijk als 
een bijwagenrol op rechts. 

Zoeken naar de kwadratuur van de cirkel, een dergelijke 
strategie? Allerminst Waar het op aankomst is thema's te 
selecteren die zowel nieuwe als traditionele kiezers aan
spreken (en onderwerpen te vermijden die de ene of de 
andere categorie vervreemden). De tijd is daar rijp voor. 
Nederland verkeert in een ideologisch dood tij. De oude 
slogans raken verouderd; de oude tegenstellingen passen 
steeds minder in onze snel veranderende samenleving. Wie 
nu de thema's (de 'politieke agenda') bepaalt van de jaren 
negentig, heeft een voorsprong. Wie de toon zet, bepaalt 
in belangrijke mate de muziek. 

De VVD moet dus haar gedachtengoed herijken. Veel van 
onze ideeën zijn de afgelopen jaren overgenomen door 
andere partijen. Als gevolg daarvan slijt hun electorale 
aantrekkingskracht voor de VVD. Bovendien zijn er tal 
van maatschappelijke ontwikkelingen waarop nog geen 
antwoord is geformuleerd - noch door de VVD, noch door 
de andere ideologische formaties. Die antwoorden moeten 
er komen, tijdig voor de volgende Kamerverkiezingen. Er 
is inhoudelijk werk aan de winkel. De VVD moet zich 
vernieuwen. 

Noten 
De schrijver dankt Mr. F.H. de Grave voor diens kanttekeningen 
bij een eerdere versie van dit artikel, voor de inhoud waarvan 
echter uitsluitend de schrijver verantwoordelijk is. 

1. Uitspraak gedaan in 1985 in Oude Tonge, zoals geciteerd door 
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3. C.A. de Kam, "Pleidooi voor een neo-socialistische koers", 
Socialisme en Democratie, oktober 1986. 
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Liberale Beginselpolitiek 
een zaak van praktisch handelen 

HJ.L. Vonhoff* 

De discussie over koers en plaatsbepaling van een Partij 
worden ~n het algemeen sterk beïnvloed door - meestal 
ongunstige - verkiezingsresultaten. Dat behoeft niet altijd 
het geval te zijn. De PvdA is bijvoorbeeld een periode van 
bezinning ingetreden na een verkiezingsoverwinning. De 
behoefte aan discussie is in de VVD ongetwijfeld wel 
gestimuleerd door de uitslag van de verkiezingen in mei, 
maar dateert toch al van een verder achter ons liggende 
datum. Diegenen die zo'n discussie begeerden waten er niet 
op uit van hen die leiding aan de partij gaven of 
bijzondere politieke verantwoordelijkheden droegen de 
liberale maat te nemen, gebruik makend van een 
verkiezingsincident 

Dat is in onze kring niet gebruikelijk en het is in die 
zin onpraktisch, dat op de persoon gerichte beschouwin
gen vaak het zicht op de zakelijke problematiek benemen. 
De discussie behoort immers niet over de liberale begin
selen als zodanig te gaan, het gaat om de praktische toe
passing. 

De opstelling van de liberale partij in ons land is er 
daarbij één die probeert dat deel van die kiezers een 
politiek onderdak te bieden dat niet-dogmatisch, een 
beleid verwezenlijkt wil zien waarbij eigen ontplooiings
mogelijkheden in wezen zwaarder worden geteld dan 
collectivistische verlangens. 

De door Rietkerk in zijn eerste rede als voorzitter van 
de VVD-Tweede Kamerfractie in januari 1978 vermelde 
tijdgeest blies de partij de electorale wind flink in de zei
len. 
De tijdgeest vraagt om zo'n op het individu toegesneden 
politiek. De verleiding wordt dan groot om de toevallige 
elementen, die bij zo'n grote kiezerswinst toestromen te 
willen blijven binden. Men zoekt hen te gerieven door 
een minder zwaar accent te leggen op politiek handelen 
dat door de beginselen wordt geboden, maar voor die 
nieuwe toestroom van aanhangers minder aantrekkelijk 
lijkt Die verleiding te weerstaan is soms een te zware 

opgave gebleken. 
Het is daarom goed te trachten na te gaan, wat de 

positie van een liberale partij in het Nederlandse politieke 
spectrum zou moeten zijn. Terminologieën zijn in dat op
zicht vaak onbevredigend. Het niet hanteren van zelfs 
onbeholpen omschrijvingen leidt echter tot vaagheid en 
ontneemt de beoordelaar de mogelijkheid om tot een 
plaatsbepaling te komen. Daarom duid ik een liberale 
partij aan als een linkse partij. Ik heb daarbij overigens 
het historisch gelijk op gemakkelijke wijze aan mijn 
zijde. De tegenstelling links-rechts heeft de gang van 
zaken in de Nederlandse politiek in ieder geval bepaald tot 
1939.1 

Maar ook daarna heeft de tegenstelling links-rechts nog 
duidelijk gespeeld. Als na de Tweede Wereldoorlog de 
PvdA en de KVP ieder ongeveer even groot zijn als de 
ARP- Christelijke Historische Unie en VVD samen dan 
poogt Oud de beide protestants christelijke partijen tot 
een nauwere samenwerking met de liberalen te bewegen 
door de vorming van wat hij aanduidt als de derde macht 

Die uitgestoken hand wordt afgeslagen omdat de 
verschillen in de geestelijke achtergronden tussen de 
partijen zo wezenlijk zijn dat de gemeenschappelijk erva
ren weerzin tegen de oppermachtige positie van de beide 
politieke grootmachten toch onvoldoende bindmiddel zou 
zijn geweest 

Zelfs ARP en CHU waren in die dagen nog lang niet aan 
onderlinge samenwerking toe: niet lang na de tactische 
manoeuvre van Oud om tegen KVP en PvdA een tegen
wicht te vormen wordt door de bisschoppen een 
mandement uitgevaardigd dat de tweedeling langs de tradi
tionele lijn in de Nederlandse politiek nog weer een 
duidelijk maakt2 

Men mag dit beschouwen als een achterhoedegevecht 
Het is desondanks opvallend dat bij de politieke discussie 
over het mandement de protestants-christelijke partijen op 
voorzichtige en zo onopvallend mogelijke wijze de zijde 
van de Katholieken kiezen. De antithese rechts-links 
bleek ook toen nog verenigend te kunnen werken. Oud 
heeft daar bij de algemene beschouwingen op 5 en 7 
oktober 1954 een zeer fundamenteel betoog over gehou
den.3 

De Nederlandse politiek wordt nog steeds in die zin door 
die oude tegenstelling beheerst, dat de vorming van het 
CDA de politieke belichaming is van de wens om de 
binding godsdienstige overtuiging en politiek verband 
nog steeds in stand te houden. 

Het CDA zou zelfs niets liever wensen dan het verwer
ven van een meerderheid, al moet dat ook voor hun meest 
fervente aanhangers tot de vrome wensen worden gere
kend. 

Gaandeweg is deze partij een wat scherper anti-socia
listisch gezicht gaan tonen, omdat het duidelijk werd dat 
een andere koers leidde tot massale afval van kiezers in de 
richting van de VVD. Waren dat liberale kiezers? Slechts 
ten dele. 



De meerderheid stond zeer vreeml tegenover de 
standpunten in de liberale kring over een scala van niet
materiële vraagstukken, zoals abortus en euthanasie. Het 
is om hen terug te winnen dat de koers onder Van Agt 
eerst, maar onder Lubbers nog duidelijker in anti-socia
listische zin werd geprofileerd. 

Toen daardoor de noodzaak verdween om liberaal te 
stemmen keerde men in die kring graag terug naar het 
gerestaureerde vaderhuis. 

In de politieke discussie zijn het deze niet-materiële 
problemen die een belangrijke rol zullen blijven spelen. 
Het kiezen van een duidelijke positie daarin is in 
overeenstemming met de liberale traditie. Het probleem 
van de VVD is geweest dat die keuze nu en dan aarzelend 
en soms niet is gemaakt teneinde toch te trachten de van 
het CDA gewonnen niet-liberale kiezers vast te houden. 
Vandaar mijn bezwaren tegen de campagne zoals die voor 
de laatste kamerverkiezingen is gevoerd. 'hl is het CDA 
met zijn politieke aanvoerder mede door ons hoog te paard 
gezet De minister-president demonstreert dit geregeld. 
Niet verbazingwekkend. 

Met inschikkelijkheid of welwillende waardering wordt 
het vriendelijk aangebodene nooit beloond in de politiek. 
Ook daar is een gemakkelijke klant een slecht bediende 
klant 

Promerlng 
Profilering is geboden. Maar welke? Samenwerking in een 
kabinet maakt onderlinge strijd om praktische zaken niet 
voor de hand liggend. Dat kan alleen aan de orde zijn als 
tegen het regeerakkoord wordt gehandeld. Er is niets aan 
gelegen om de coalitie ter wille van de profilering onder 
spanning te zetten, want de betrouwbaarheid als coalitie
genoot is geen geringe zaak. Wel dient er naar de kiezers 
duidelijk gemaakt te worden dat de verdediging van een 
beleid iets anders is als de vereenzelviging met het beleid. 
Dat lijkt een subtiliteit, het is het niet Het zou bijvoor
beeld duidelijk gemaakt kunnen worden, dat de denivel
lering van de ambtelijke salarissen en tegelijk de inkrim
ping van het overheidsapparaat desiderata zijn, waar door 
toedoen van de Christen Democraten onvoldoende van kan 
worden gerealiseerd. 

Het ligt echter anders als aan het wezen der dingen 
wordt geraakt Dan is het ook zaak om zich als regerings
partij te profileren. Dan is er nauwelijks ruimte voor con
cessies. Dat is het geval bij vraagstukken van leven en 
dood, van geestelijke en culturele vrijheid. 

Er is soms een neiging om te veronderstellen dat die 
vraagstukken van mindere orde zijn dan de sociaal-eco
nomische problematiek. Er wordt dan wel verondersteld dat 
de oriëntatie van de VVD meer op de Engelse dan op de 
Franse liberale opvattingen zouden zijn terug te voeren. 
Men doelt daarmede op het feit dat een meer economische 
als filosofische grondslag voor het politiek handelen 
wordt aanvaard. 

Nu vraag ik mij af of die tegenstelling in redelijkheid is 
vol te houden. Tenzij men zou willen betogen dat de 
Engelse liberalen hun positie verspeeld hebben in de eer
ste vijftien jaar van deze eeuw, omdat zij de aansluiting 
bij de sociale en emancipatorische vraagstukken hebben 
gemist, zoals George Dangemeld beschreven heeft 4 

Dat is echter klaarblijkelijk niet de bedoeling van hen 
die het vermoeiend vinden als de liberale beginselen als 

toetssteen voor de politieke plaatsbepaling worden af
gewogen ten opzichte van politiek tactisch handelen. Met 
het accent op het laatste, want dit schijnt profijtcriijker 
dan het eerste. Het kenmerkende van de liberale begin
selen is echter dat die in toenemende mate aansluiten bij 
de gedachten die in onze tijd over de wijze waarop de 
mensen hun aards bestaan willen inrichten. 

In het algemeen kan dat worden omschreven als los van 
traditionele bindingen. De kerkelijke organisatie trekt 
niet, ook niet voor hen die nog aangeven te geloven. De 
vakbeweging, die stoelt op een klassiek patroon verliest 
aanhang ook in een tijd waarin de belangenbehartiging 
niet onbelangrijk is voor individuele werknemers. Zelfs in 
de sportwereld hebben sommige traditionele organisaties 
het moeilijk en kiest men voor nieuwe sporten en 
sportbeoefening buiten georganiseerd verband. 

De gemeenschappelijke noemer van die op het oog zeer 
uiteenlopende verschijnselen is niet zo maar onverschil
ligheid. Het is heel vaak een behoefte vrij te zijn ten 
opzichte van geopenbaarde, voor eens en altijd vast
gelegde ideologieën, gebruiken of verplichtingen. In dat 
opzicht heeft het liberalisme een zeer eigentijdse bood
schap, het zoekt de samenwerking van hen die de zelf
realisatie, de vrijheid en de waardigheid van de mens 
centraal stellen. 5 

Dat sluit, ik herhaal dat nog maar eens om alle mis
verstanden te voorkomen, geenszins uit dat mensen die 
zich in hun persoonlijk geestelijk leven laten leiden door 
een dogmatische opvatting, voor het liberalisme kiezen. 
Dat ligt in de aard van niet-confessionele partijvorming. 

De ontwikkeling die ik zie op geestelijk gebied gaat 
gepaard met een toenemende kritiek op de rol van de 
overheid. Terwijl de liberalen in ons land een grote 
bijdrage hebben geleverd om de nachtwakerstaat (de zich 
passief opstellende overheid) te laten evolueren tot de 
interventie-staat en de sociale verzorgingsstaat hebben zij 
meer dan de andere politieke stromingen oog gehad voor 
de gevaarlijke kanten van die ontwikkeling.6 

Dat onbehagen neemt toe in vrijwel alle kringen van 
ons volk. 'h:Jnder dat er partijpolitieke standpunten in wor
den verkondigd kan worden vastgesteld dat zowel de 
rapporten van de Commissie Hoofdstructuur Rijksdienst, 
als het werk van de Commissie Geelhoed en de Advies
commissie Sanering planprocedures zeer wel aansluiten bij 
liberale visies op het overheidsgebeuren. 

Het vraagstuk van de rechtsbescherming van het 
individu tegen de overheid is door Simons en C.H.F. 
Polak aan het einde van de veertiger en begin vijftiger 
jaren al aan de orde gesteld. De welvaartsstaat die vrijheids
scheppend kan zijn, benauwt door het opleggen van grote 
aantallen regels en het beknotten van de vrijheid van han
del en wandel in veel sterkere mate dan ooit in de 
geschiedenis het geval is geweest. De absolute vorsten uit 
de 17e en 18e eeuw hadden een aanzienlijk mindere macht 
dan de huidige of vorige minister-presidenten in ons 
Koninkrijk. 

Het is zo'n vraagstuk dat liberalen bij uitstek hoort be
zig te houden. Welke oplossing valt aan te reiken voor 
het dilemma dat in een land waar ongeveer 70% van het 
witte circuit via collectieve kanalen loopt toch de 
individuele burger de grotere armslag krijgt die hij 
verlangt ? Of om een tweede dilemma te formuleren: hoe 
kan men tegemoet komen aan de behoefte van de welvaart 
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te profiteren zonder dat de enige wezenlijke troon van die 
welvaart, ons natuurlijk milieu, ten gronde gaat? Let wel: 
Andere oplossingen dan de voor de hand liggende: meer 
regels, meer overheid. 

Het is duidelijk dat de beantwoording van zulke vraag
stukken een beroep doet op de zelfstandige denkkracht die 
binnen de VVD ontwikkeld kan worden. De resultaten zijn 
immers nog steeds niet indrukwekkend. De reguleringsdrift 
blijft moeilijk in te tomen. Het is duidelijk dat te afhan
kelijke coalitie- politiek een belemmering zal zijn om 
deze situatie te verbeteren. 

In ieder geval is het onwenselijk om te trachten de visie 
op de liberale uitgangspunten zo te vervormen dat het een 
middel wordt om zich te kunnen aceomaderen met een coa
litieprogramma. Dat zijn twee zaken die nauwkeurig ond
erscheiden moeten blijven. 
In 1959 is een tactische keuze gemaakt door Oud om zich 
duidelijk tegenover de PvdA op te stellen. Die koers is 
succesrijk gebleken met betrekking tot de politieke 
machtsvorming, die zich mede daardoor in gunstige zin 
voor het liberalisme heeft ontwikkeld. Het risico is echter 
gedurig toegenomen dat een verstandiger tactische keuze 
in die periode transformeert tot een gedachtengang waarbij 
het anti-socialisme eon fundamenteler beginsel wordt dan 
het liberalisme. Dat leidt er dan toe dat men zich wat 
gemakkelijk en ook behaaglijk laat aanleunen dat de VVD 
toch eigenlijk een rechtse partij is. Oud heeft zich daar 
niet ten onrechte bezorgd over getoond. Daar ligt de oor
sprong van zijn vaak scherpe stellingname tegen Van 
Riel, !lie die koers altijd zeer openlijk heeft beleden. Het 
loslaten van het geestelijk fundament maakt een partij op 
den duur tot een zwalkend genootschap. Dat leidt tot het 
gevaar van het populisme, dat menige politieke orga
nisatie al na korte tijd ernstig heeft beschadigd. De tijd is 
voor het streven naar een middenkoers bovendien onge
kend gunstig. Onder invloed van de onrust in het Christen 
Democratische kamp heeft Lubbers de lood om oud ijzer 
theorie moeten opgeven. Toenadering tot de PvdA wordt 
hem daardoor enigermate bemoeilijkt Tenzij. 

Tenzij de VVD zou verzuimen de haar historisch toeko-

mende plaats in te nemen. Als wij niet als liberalen 
opereren, maar als geseculariseerde christen-democraten, 
mikkend op de conservatieve elementen in onze samen
leving. Dan bieden wij het CDA een voortdurende 
ongekende politieke ruimte. 

Er is geen behoefte aan een liberale variant van de lood 
om oud ijzer theorie. Het is wel zo dat de VVD door zich 
haar liberale wortels bewust te zijn, en die liggen in de 
lijn van het Frans, Duits, Engels en Nederlands denken 
over mens en maatschappij, inderdaad uitgroeit naar een 
zeer bepalende politieke factor in de komende decennia. 
De omvang van D66 zal daarbij een goede graadmeter zijn 
in hoeverre wij de plaats hebben verworven, die ons 
toekomt op basis van onze beginselen. Als die partij 
groeit doen wij het niet goed. 

Bezinning op beginselen is geen vorm van theoretische 
dagdromerij, het is voor ons in dit tijdsgewricht harde 
politieke noodzaak. Omdat die beginselen inderdaad richt
snoer voor ons politiek handelen dienen te zijn. 

Noten 
1. Puchinger, G.: Colijn en het einde van de coalitie I-Kampen 
blz. 5 v.v. 
2. Bisschoppelijk mandement: De Katholieken in het openbare 
leven van deze tijd- 30 mei 1954. 
3. Als brochure uitgegeven: Niet links, niet rechts doch recht 
vooruit. VVD-uitgave Den Haag 1954. 
4. Dangerfield, G.: The strange death of Liberal England -London 
1970. 
5. Pragma, (redaktie Schrans, G.): Een politieke identiteit voor 
liberalen- Antwerpen/Amsterdam 1970, blz. 44. 
6. Baljé, Chr.L.: Culhlur, Kunst en Liberalisme. een beschouwing 
over trends en problemen: (in: Liberalisme, Kunst, Politiek -
Amsterdam/'s-Gravenhage 1986)- blz. 7 v.v. 
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De VVD Liberaal? 
een historische beschouwing 

M.F. Westers * 

De Volkspartij voor Vrijheid en Democratie is een liberale 
politieke partij. In artikel I . van de Beginselverklaring van 
de VVD staat dat de VVD als LIBERALE partij ·openstaat 
"voor een ieder die de overtuiging heeft, dat vrijheid, 
verantwoordelijkheid, verdraagzaamheid, sociale rechtvaar
digheid en de gelijkwaardigheid van alle mensen de funda
menten behoren te zijn van elke samenleving." 

De VVD noemt zichzelf dus een liberale partij en in de 
media worden VVD-politici als 'liberalen' aangeduid. De 
lezer zal zich wellicht afvragen wat het belangwekkende is 
van deze vaststelling. 

Dat belang zit in het feit dat de VVD zich bij haar 
oprichting, in januari 1948, in alle mogelijk bochten 
wrong om het epitheton 'liberaal' te vermijden! Men pre-
senteerde zich als een vooruitstrevende, niet-socialistische 
middenpartij; het woord liber:aal werd daarbij bewust niet 
genoemd. 

De oorzaak was, dat het begrip liberalisme in de eerste 
jaren na de Tweede Wereldoorlog in discrediet verkeerde. 
De wortels hiervan gaan terug tot vóór de Tweede Wereld
oorlog. 

In dit artikel zullen wij die wortels nader beschouwen en 
tot slot een remedie aan de hand trachten te doen om de 
kans op toekomstige spanningen tussen de partij en haar 
beginselen te verkleinen. 

De Liberale Staatspartij 
Er waren vóór de Tweede Wereldoorlog twee 'liberale' 
partijen. De Vrijzinnig- Democratische Bond (VDB), die 
zich in veel opzichten progressief opstelde, met als 
voormannen Mr. PJ. Oud en Mr. A.M. Joekes, en de Libe
rale Staatspartij (l..SP), die een veel behoudender politieke 
koers voorstond. Zeker op economisch gebied kan men de 
opvattingen van de l..SP in die jaren als klassiek-liberaal 
kenmerken. Men bepleitte een terughoudende overheid en 
zoveel mogelijk ruimte aan het spel der vrije 
maatschappelijke krachten. Van 1933 tot 1937 maakten 

zowel de LSP als de VDB deel uit van twee kabinetten
Colijn. 

De opvattingen zoals die door de LSP werden 
uitgedragen, raakten in deze jaren van economische neer
gang bij velen in discrediet. De recepten van de LSP leken 
ontoereikend om aan de economische crisis het hoofd te 
kunnen bieden. Bij de verkiezingen van 1937 leed de LSP 
dan ook een zware nederlaag. De partij verloor maar liefst 
3 van haar 7 zetels! 

Deze verkiezingsnederlaag had echter een positief ge
volg. Er ontspon zich onder leiding van vooral de 
jongeren in de partijgelederen een discussie over de 
politieke koers die de partij . moest volgen. Onder het 
motto "liberaal herstel" werden door het hoofdbestuur van 
de LSP studiecommissies ingesteld die aanbevelingen 
moesten doen over de organîsatie en de politieke lijn van 
de partij 1. Belangrijk voor deze ingezette ontwikkeling 
was de verkiezing op 24 september 1938 van Prof. Mr. 
B.M. Telders tot nieuwe voorzitter van de LSP. Telders 
trachtte het îmago van de partij te verbeteren door in 
woord en geschrift afstand te nemen van de begrippen 
"laissez-faire" en "laissez-passer" waarmee de LSP vaak 
werd geïdentificeerd. In het "Liberale Weekblad" beloofde 
hij al zijn krachten te zullen inspannen om "aan het 
liberalisme de plaats te geven die het toekomt"2. 

De oorlog maakte een einde aan het politieke leven van 
vrijwel alle partijen. Telders kon zijn werk niet afmaken. 
Hij overleed in het concentratiekamp Bergen-Belsen, ne
gen dagen voordat dit kamp door de Engelsen werd 
bevrijd. 

De Partij van de Vrijheld liberaal? 
Tijdens de oorlogsjaren werd er ten gevolge van de 
moeilijke omstandigheden en het gemeenschappelijk gedra
gen leed, door diverse groeperingen samengewerkt die qua 
maatschappelijke enlof politieke achtergrond onderling 
vaak sterk verschilden. Het leek soms of bestaande zuilen 
blijvend zouden worden doorbroken. 

Na de bevrijding was er min of meer sprake van een 
"doorbraak euforie". De oude vooroorlogse politieke 
scheidslijnen moesten worden doorbroken; 'doorbraak en 
vernieuwing', dat waren de leuzen. 

Een echte doorbreking van de vooroorlogse politieke 
structuur bleef evenwel uit. Links in het politieke 
spectrum vond begin 1946 een hergroepering plaats door 
de vorming van de Partij van de Arbeid, waarvan de 
Sociaal-Democratische Arbeiderspartij en de VDB de 
belangrijkste deelnemende groeperingen waren. De chris
telijke politieke partijen keerden allemaal zelfstandig 
terug. 

Vanuit de LSP waren op initiatief van de jongeren in de 
loop van 1945 nog wel toenaderingspogingen tot de VDB 
gedaan, maar deze waren vruchteloos gebleven. Men had 
in vrijzinnig-democratische kringen bezwaren tegen het 
"bij de liberalen heersende klimaat en bleek later gekozen 
te hebben voor het klimaat van socialisatie, de roode vlag 
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en de Internationale", zo merkte de liberaal H.A. Korthals 
teleurgesteld op .3 

De LSP dreigde door deze situatie politiek gezien in een 
geïsoleerde positie te worden gemanoeuvreerd. De partij
leiding had zich van de vernieuwingsirleeën gedistantieerd 
en haar vooroorlogse politieke koers hervat. Voor de 
jongeren in de partij, met name voor de !.SP-jonge
renorganisatie de Bond van Jong-Uberalen (BJL), was dit 
niet aanvaardbaar. Men eiste van het hoofdbestuur van de 
LSP "een reorganisatie op alle fronten". Half februari 
1946 werd door de ledenvergadering van de BJL een 
resolutie aangenomen, waarin het hoofdbestuur van de LSP 
werd opgeroepen om snel een progressief-liberaal program 
op te stellen. Men verlangde verder "dat de Uberale Staats
partij zich met den meesten spoed kwijtte vaQ de taak, 
welke zij ten aanzien van de politieke hergroepering heeft 
te verrichten, waartoe zij contact met andere groeperingen, 
welke noch socialistisch noch reactionair zijn, dient te 
zoeken en naar aanleiding van dit contact moet komen tot 
het gezamenlijk uitzetten van de grenzen, binnen welke 
het politiek-vrijzinnige deel van ons volk zich thuis kan 
voelen".4 

De jongeren eisten tenslotte dat er een ander bestuur van 
de l.SP zou worden gekozen, "opdat ook constructieve 
krachten in de partij tot werkzaamheid kunnen komen". De 
resolutie diende te worden uitgevoerd in overleg met de 
LSP, maar desnoods zónder haar". 

Het hoofdbestuur van de LSP stond onder zware druk. 
Het niet meewerken aan de verlangens van de BJL zou het 
gevaar inhouden veel jongeren onder de partij- aanhang te 
verliezen, waardoor de toch al niet rooskleurige situatie 
waarin de l.SP verkeerde verder zou verslechteren. Veel tijd 
om te beslissen was er niet In mei 1946 zouden de 
naoorlogse verkiezingen worden gehouden. Niets doen, 
met het gevaar van verlies van aanhang, zou een regel
rechte verkiezingsnederlaag opleveren. 

De door de BJL in gang gezette vernieuwingsactie 
mondde uit in de vorming van de Partij van de Vrijheid 
(Pv/dV), welke op 30 maart 1946 haar beslag kreeg.Een 
echt nieuwe partij kon men de Pv/dV evenwel niet noe
men; daarvoor had het de initiatiefnemers aan tijd 
ontbroken. De Pv/dV was in feite de LSP die een 'facelift' 
had ondergaan. Ondanks de accentverschuivingen in het 
partijprogram en in de leiding van de partij, met name 
belichaamd door haar nieuwe voorzitter Mr. D.U. Stikker, 
was de Pv/dV zowel programmatisch als organisatorisch de 
voortzetting van de LSP.5 

De verschillen kwamen het duidelijkst naar voren in de 
presentatie. Vandaar ook de naamsverandering van de par
tij, waarvoor de belangrijkste motivatie natuurlijk was dat 
de 'vernieuwers' een te duidelijke associatie met de LSP 
wilden vermijden. Aan de term 'liberaal' kleefde in deze 
periode, zoals gezegd, een zekere smet en men moest, 
gehandicapt door de korte tijd die tot de verkiezingen nog 
restte en vanwege het feit dat men daarom ook gebruik 
moest maken van de bestaande l.SP-partijstructuur, toch 
minstens in de naam de vernieuwing tot uitdrukking bren
gen. 

De naamsverandering was trouwens lang niet bij alle 
partijleden even goed gevallen. Sommige hoofdbestuurs
leden hadden in de discussie die hierover was gevoerd, op
gemerkt, dat de partij mensen kon missen die wèl liberaal 
waren, maar zich niet liberaal noemden.6 

De verkiezingen van mei 1946 brachten de Pv/dV niet 
hetgeen men had gehoopt Men kwam met 6 vertegen
woordigers in de Tweede Kamer. De Pv/dV had zich in de 
verkiezingsstrijd nadrukkelijk als anti-socialistisch, maar 
wèl vooruitstrevend gepresenteerd. De socialisten hadden 
zich in dezen ook niet onbetuigd gelaten. In een verkie
zingstolder van de Pv/dA werd gesteld, dat achter de Pv/dV 
het liberaal-kapitalistische systeem schuilging, dat de 
vernietiging van de middenstand, crisis, werkloosheid en 
honger bracht! 

In Pv/dV-kringen weet men het teleurstellende verkie
zingsresultaat enerzijdsaan de felle anti-campagne van de 
socialisten en anderszijds aan het feit dat veel kiezers de 
Pv/dV nog te veel met de LSP hadden geassocieerd. 

In het hoofdbestuur werden maatregelen besproken om 
de nieuwe identiteit nadrukkelijker te onderstrepen. Curieus 
was het voorstel van het hoofdbestuurslid D.W. Dett
meijer, om er nauwkeurig op toe te zien dat het woord libe
raal door kranten voortaan niet meer in verband met de 
Pv/dV zou worden gebruikt! 

Op voorstel van het dagelijks bestuur deed het secretariaat 
op 18 december 1946 een schrijven uitgaan naar de 
partijafdelingen, waarin erop werd gewezen dat het de 
laatste tijd herhaaldelijk voorkwam dat de Pv/dV in de pers 
als 'liberaal' werd aangeduid. Ook kan men in de 
Handelingen van de Kamers lezen: "van liberale zijde werd 
opgemerkt dat. .. ". De afdelingen werden opgeroepen er 
nauwkeurig op toe te zien, dat dergelijke koppelingen in 
de toekomst zouden uitblijven. 

Voor sommigen in de partij gingen deze maatregelen 
niet ver genoeg. Zij stelden voor om het vooruitstrevende 
karakter van de Pv/dV verder te onderstrepen, door de 
partijnaam opnieuw te veranderen tot "Radicale Demo
cratische Partij van de Vrijheid". 

Naast diegenen die door een nieuwe naamsverandering 
nog meer afstand van de vroegere LSP wilden nemen, 
waren er ook die de aanduiding 'liberaal' juist weer terug 
wilden zien in de naam van de partij. In augustus 1947 
kwam deze discussie in de openbaarheid door ingezonden 
stukken in het partijorgaan "Vrij" van voor- en tegen
standers van een naamsverandering. De voorstanders van 
de herinvoering van het epitheton liberaal stelden voor 
van 'neo-liberalen' te spreken en de partijnaam te veran
deren in 'Nieuw Uberale Partij'. 

De oprichting van de VVD 
In de tweede helft van 1946 lijkt de Pv/dV enigszins in 
het slop te geraken. Van een bruisend partijleven was 
bepaald geen sprake. De verkiezingen hadden de partij niet 
de verbreding van de aanhang en het nieuwe elan gebracht 
waarop was gehoopt 

De in die dagen liberale NRC refereerde in een artikel 
aan de discussie die er in Pv/dV-kringen over het epithe
ton liberaal had plaatsgevonden. De krant wees erop dat de 
naam op zich niet het belangrijkste was, maar wel de 
'naam' die de partij in het land had. "Ondanks het vele 
voortreffelijke, door een aantal harer Kamerleden op so
ciaal, economisch en cultureel gebied verricht, heeft de 
P.v.d.V. toch niet, zoo is de indruk, geheel en al die naam 
gekregen, welke haar initiatiefnemers voor ogen heeft 
gestaan", aldus de NRC op 3 september 1947. 

Even daarvoor had er echter een gebeurtenis plaats-



gevonden die een kenteringin deze situatie bracht en die 
vergaande consequenties voor de ontwikkeling van de 
Pv/dV zou hebben. Mr. P.J. Oud die in februari 1946, net 
als de meeste van zijn vrijzinnig-democratische partij
genoten tot de Pv/dA was toegetreden, had deze stap op 30 
augustus 1947 openlijk betreurd in het Algemeen Handels
blad. Hij had zich afgevraagd of de tijd langzamerhand niet 
rijp was voor de oprichting van een vooruitstrevende 
partij, waarin groepen uit de Pv/dA, de Pv/dV en ook 
politiek daldozen zich thuis zouden kunnen voelen. 

Stikker nodigde Oud, eveneens per krantenartikel, uit 
voor een gedachtenwisseling hierover. Onderhandelingen 
die hierop volgden tussen Oud en een aantal medestanders 
en de Pv/dV, leidden tenslotte tot de toetreding van de 
zogenoemde 'groep-Oud' en tot de geboorte op 24 januari 
1948 van de VVD. 

Hiermee had zich feitelijk een proces voltrokken dat in 
veel opzichten een herhaling was van hetgeen zich twee 
jaar eerder met de geboorte van de Pv/dV had voorgedaan. 
Het ging namelijk niet om een fusie tussen de Pv/dV en de 
'groep-Oud', maar om de toetreding van deze groep. Net als 
in 1946 was er niet over programma's en beginselen 
onderhandeld, doch over de organisatie en de presentatie 
naar buiten toe. Opnieuw werd de partij als vooruitstrevend 
en als antisocialistisch gepresenteerd en het woord 
liberaal werd hierbij niet genoemd. Oud en de zijnen 
schoven dus aan en tijdens een bespreking over partij
programma, statuten en reglementen erkende Oud dit ook 
als een feit "Alleen moet naar buiten toe de indruk 
gevestigd worden dat er iets nieuws is", aldus Oud.7 Wat 
was dan het belangwekkende van deze intlux van 
malcontente VDB-ers? 

Dat zat hem in de eerste plaats in het feit dat naar buiten 
toe met succes de suggestie was gewekt dat er iets nieuws 
was. Het uittreden van Oud uit de Pv/dA had in de pers 
ruime aandacht gekregen, evenals zijn toetreding tot de 
Pv/dV, die op dat moment VVD ging heten om het 
vernieuwde extra te onderstrepen. Het gaf de partij een 
nieuw elan op het juiste moment. Ook nu, evenals bij het 
in het leven roepen van de Pv/dV, zouden er reeds na 
enige maanden verkiezingen worden gehouden. Van de 'ver
nieuwde VVD' ging een nieuwe aantrekkingskracht uit, 
waardoor de aanhang van de partij werkelijk verbreedde. 
Van belang was ook dat beide liberale stromingen van 
vóór de Tweede Wereldoorlog weer in één partij verenigd 
waren. 

De verbreding van de partij zou ook de geforceerde hou
ding ten aanzien van het liberalisme doen verdwijnen. Dat 
bleek al tijdens de presentatie van de VVD op 24 januari 
1948 bij de toespraken van Stikker en Oud. Terwijl Stik
ker, net als in 1946, zorgvuldig het woord 'liberaal' ver
meed, alhoewel hij eenmaal Thorbecke aanhaalde, was de 
redevoering van Oud daarentegen doorspekt met citaten 
van Thorbecke, die hij als de 'geestelijke voorvader' van 
de partij presenteerde. Voorts gaf Oud een uitvoerig his
torisch exposé over de positie van het liberalisme in 
Nederland. 

Remedie 
In de inleiding werd gesteld dat de huidige VVD een 
liberale partij is, althans men zegt zich op de liberale prin
cipes te baseren. Na het zojuist beschreven geploeter van 
de partij zo'n veertig jaar geleden, lijkt dat een aardig 

winstpunt Is het nu echter zo dat de achterban het besef 
heeft bij een liberale partij te horen? Wat moet men onder 
liberaal verstaan? 

Die vraag is niet eenvoudig te beantwoorden. In de eer
ste plaats is het van belang zich te realiseren dat er 
liberale theorieën bestaan op staatkundig, sociaal-maat
schappelijk, economisch en geestelijk terrein. Zij bestaan 
naast elkaar en zelfs binnen elke 'groep' zijn onder het 
epitheton 'liberalisme' zeer uiteenlopende opvattingen te 
onderscheiden. Dit laatste wordt treffend geillustreerd door 
geschrift 54, dat de Prof. Mr. B.M. Teldersstichting on
langs deed verschijnen. In dit geschrift dat als titel 
"Liberalisme en politieke economie" meekreeg, ·worden 
liberale auteurs die over politieke economie schrijven 
categorisch in klassiek-liberalen, neo-liberalen, liberalen, 
keynesianen, monetaristen, neo-oostenrijkers en "supply
siders" verdeeld. 

Men kan zich afvragen wat de achterban met een en 
ander aanmoet De liberale hoed lijkt zo ruim, dat hij 
iedereen past. Hierin schuilt natuurlijk het gevaar dat VVD
politici in alle bestuurslagen een politiek bedrijven die 
zeer verschillend van aard kan zijn, doch die met een 
beelje goede wil op één van de genoemdecategorieën is te
rug te voeren. Voor de achterban is zoiets echter verwar
rend en voor het gezicht van de partij kan het soms 
schadelijk zijn. 

Om iets aan deze complexe problematiek te doen, startte 
de Haya van Somerenstichting enige jaren geleden met de 
cursussen 'Liberalisme I en 11'. Een bijzonder probleem 
hierbij is dat de doelgroep niet altijd even gemakkelijk 
wordt bereikt. Ter illustratie de uitslag van een mini
enquête, die hier en daar onder de achterban werd gehouden 
en die aan de introductie van de cursussen voorafging. 

Op de vraag of \ men een cursus over liberalisme nuttig 
achtte, antwoordde 90 percent van de ondervraagden vol
mondig: 'Ja'. De vraag: "Kent U iemand voor wie een der
gelijke cursus nuttig zou kunnen zijn?' werd door nage
noeg hetzelfde percentage positief beantwoord. Toen ten
slotte werd gevraagd of men meende zèlf voor zo'n cursus 
in aanmerking te komen, antwoordde slechts 5 percent 
van de ondervraagden met "ja". Ziehier het probleem. 

Op welke wijze kan de achterban, het brede publiek, een 
beter inzicht krijgen in de essentie van een liberale poli
tiek? Wellicht kunnen wij voor de oplossing van dit 
probleem inspiratie putten uit een campagne die de Bel
gische zusterpartij, de PVV, voerde om het begrip libera
lisme in termen van het dagelijkse (Belgische) leven weer 
te geven. 

De Belgische campagne richtte zich op een essentieel 
uitgangspunt van het liberalisme, namelijk op de gedachte 
dat de mens zo vrij mogelijk dient te zijn. In kleurrijke 
advertenties in door een breed publiek gelezen bladen, 
waren flesjes van biersoorten afgebeeld met de tekst: 
"Elke Belg drinkt zijn favoriete bier". "Stelt U voor", zo 
vervolgde de tekst, "dat de Staat U voortaan slechts één 
biersoort voorschrijft?' (De advertentieopstellers konden 
er veilig van uitgaan dat dit voor elke bierdrinkende Belg 
een gruwelijke gedachte zou zijn). Zij schreven vervolgens 
dat de PVV hier tegen . zou zijn. Zij was voor een vrije 
keuze. Dat was liberalisme! 

In ons 'nuchtere' Nederland moet een dergelijke campag
ne wellicht in een andere vorm worden gegoten, maar de 
gedachte lijkt mij aanbevelenswaardig. Op zowel landelijk 
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als plaatselijk niveau moeten VVD-politici hun politieke 
opstelling op duidelijke wijze op de liberale beginselen 
terugvoeren. Men dient zich aldus op een positieve wijze 
van christen-democratische en sociaal-democratische uit
gangspunten te onderscheiden. De achterban zal zich dan 
bij de VVD thuisvoelen, niet omdat men tégen andere 
partijen is, maar omdat men zich op een positieve wijze 
tot de liberale politiek aangetrokken voelt 
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